
Κυπριακή Πολιτική και Oικονομική Eφημερίδα www.kathimerini.com.cy   |  €2,50

ΤΗΣ ΚΥ ΡΙΑΚΗΣ

DEFY I El Primero 21
1/100th of a second chronograph

ZENITH, THE FUTURE OF SWISS WATCHMAKING

ΛΕΥΚΩΣΙΑ, Κυριακή 23 Δεκεμβρίου 2018 • Eτος 11ο • Aρ. φύλλου 535

Μετά τις γιορτές αναμένεται να ολοκλη-
ρωθούν οι διεργασίες των κομμάτων για
το ψηφοδέλτιο των ευρωεκλογών. Μέχρι
τώρα έχουν ακουστεί αρκετά ονόματα που
διαμορφώνουν ένα συγκεκριμένο προφίλ
για το κάθε κόμμα. Το ενδιαφέρον είναι
ότι με την κάθοδο στελεχών στις Βρυξέλλες
ή την επιστροφή κάποιων στη Λευκωσία

θα υπάρξει ιδιαίτερη κινητοποίηση και
ανακατάταξη στα εσωτερικά των τριών
μεγάλων κομμάτων ΔΗΣΥ, ΑΚΕΛ και ΔΗΚΟ.
Νέα πρόσωπα μπαίνουν στη βουλή, ενώ
καινούργια πολιτικά πρόσωπα επιδιώκουν
ρόλο και λόγο σε αξιώματα την επόμενη
πενταετία ενόψει και των αλλαγών που
θα επιφέρουν οι ευρωεκλογές. Σελ. 11

Ηλεκτρονικοί πλειστηριασμοί θα διεξά-
γονται από τον Σεπτέμβριο. Το Υπ. Οικο-
νομικών βρίσκεται στο τελικό στάδιο προ-
ετοιμασίας των διαδικασιών, των βημάτων
και των τεχνικών παραμέτρων που θα ακο-
λουθούνται από τους ενδιαφερόμενους
αγοραστές ακινήτων. Επίσης, έχει καταλήξει
με την εταιρεία που θα αναλάβει την ανά-

πτυξη της ηλεκτρονικής πλατφόρμας,
μέσω της οποίας θα πραγματοποιούνται
οι ηλεκτρονικές δημοπρασίες. Πληροφορίες
της «Κ» αναφέρουν ότι την πλατφόρμα θα
δημιουργήσει η εταιρεία «NewsphoneHel-
lasS.A.», η οποία ανέλαβε και τη δημιουργία
της ηλεκτρονικής πλατφόρμας στην Ελ-
λάδα. Οικονομική, σελ. 3

ΔΙΑΒΑΣΤΕ ΣΗΜΕΡΑ ΣΤΟ ΕΝΘΕΤΟ «ΖΩΗ» 

ΔΙΗΓΗΜΑ

«Ο χριστουγεννιάτικος μποναμάς»
Ο καταξιωμένος αστροφυσικός Διονύσης Π. Σιμόπουλος έγραψε αποκλει-
στικά για την «Κ» ένα διήγημα. Ο κ. Διονύσης Σιμόπουλος είναι επίτιμος διευ-
θυντής του Νέου Πλανηταρίου του Ιδρύματος Ευγενίδου. Το τελευταίο του
βιβλίο, «Η άνοιξη του σύμπαντος», κυκλοφορεί αυτές τις ημέρες. Ζωή, σελ. 1

ΘΕΑΤΡΟ

«Η πολύχρωμη ιστορία της Φρίντα Κ.»
Ανεβαίνει η παράσταση «Η Πολύχρωμη Ιστορία της Φρίντα Κ.» και η Χριστίνα
Κωνσταντίνου λέει ότι δεν είναι ακόμη μία βιογραφία της. Η παράσταση είναι
μία συλλογική δουλειά, 8 ηθοποιοί επί σκηνής και δύο φοιτητές δραματικής
σχολής έδωσαν τη δική τους ερμηνεία για τη Φρίντα σήμερα. Ζωή, σελ. 5

ΔΡΑΣΕΙΣ

Οπερατικός Οιδίποδας του Μαρκ-Ανθονι Τουρνάτζ
Το Ίδρυμα Ωνάση στη Νέα Υόρκη έκανε στροφή στον μοντερνισμό και όπως
είπε η επικεφαλής σύμβουλος του Ιδρύματος Ωνάση, Κάρεν Μπρουκς-Χόπ-
κινς. «Η απόφαση να στραφούν οι δραστηριότητες του Ιδρύματος σε πιο σύγ-
χρονα και πρωτοποριακά θέματα είναι συνειδητή και ομόφωνη». Ζωή, σελ. 3

ΚΑΙΤΗ ΚΛΗΡΙΔΟΥ 

Χαράσσει δική του 
γραμμή ο Πρόεδρος 

«Ο Αναστασιάδης στο
παρελθόν έλεγε συχνά
ότι θεωρούσε τον Γλαυ-
κό Κληρίδη πολιτικό του
πατέρα και μέντορα.

Όμως, όλα τα παιδιά ενηλικιώνονται
και χαράσσουν τον δικό τους δρόμο»,
λέει σε συνέντευξή της στην «Κ», η
Καίτη Κληρίδου σχολιάζοντας πόσο
κοντά βρίσκεται ο Νίκος Αναστασιά-
δης με τον Γλαύκο Κληρίδη στο Κυ-
πριακό. Σελ. 10

Ανακατατάξεις λόγω ευρωεκλογών
Άλλοι κοστούμι για Βρυξέλλες και άλλοι θέση στη Λευκωσία

Ο τουρισμός θα
αυξηθεί κατά 3%
Εκτίμηση Αγγελου Λοΐζου

Αύξηση κατά 3% θα σημειώσει ο τουρι-
σμός το 2019 εκτιμά ο πρόεδρος του ΚΟΤ
Άγγελος Λοΐζου. Σε συνέντευξη στην «Κ»
αναφέρεται στο Υφυπουργείο Τουρισμού,
στους άξονες στους οποίους πρέπει να
επικεντρωθεί, αλλά και στα λάθη και τις
παραλείψεις. Οικονομική, σελ. 4

Τα μυστικά της 
«συνδεσμολογίας»
Στα ίχνη της τρομοκρατίας 

Η «Κ» αποκαλύπτει τα στοιχεία που έχει
στη διάθεσή της η ΕΛ.ΑΣ. για τα μέλη των
δύο ομάδων που συνθέτουν το αντάρτικο
πόλης.  Οι υπηρεσίες ασφαλείας φέρεται
να έχουν καταλήξει σε περίπου δέκα υπό-
πτους, που εκτιμάται ότι συγκροτούν την
«Ομάδα Λαϊκών Αγωνιστών». Σελ. 19

Κ Υ Ρ Ι Ο  Α Ρ Θ Ρ Ο

Η ανεξαρτησία 
Το Σύνταγμα ως καθολικός ρυθμιστής της
έννομης τάξης προστατεύει την ανεξαρτησία
της Δικαιοσύνης όχι μόνον έναντι του Κρά-
τους αλλά έναντι οποιασδήποτε απειλής.
Πράγματι, η δικαστική ανεξαρτησία απει-
λείται και από άλλους εξωκρατικούς παρά-
γοντες, όπως οι ίδιοι οι διάδικοι ή άλλοι που
εξαρτούν συμφέρον από την έκβαση της
δίκης. Οι δικαστές είναι ανεξάρτητοι απέ-
ναντι στους διαδίκους. Η αρχή της δικαστικής
ανεξαρτησίας κυρίως προς αυτή την κα-
τεύθυνση επιβάλλει στους δικαστές να τη-
ρούν ίσες αποστάσεις από τους διαδίκους
και να είναι επομένως αμερόληπτοι κατά
την άσκηση των δικαστικών καθηκόντων.
Παράλληλα, οι δικαστές είναι ανεξάρτητοι
έναντι οποιουδήποτε άλλου παράγοντα. Η
ανεξαρτησία αυτή έχει απόλυτο χαρακτήρα
και η Πολιτεία οφείλει μέσω των διαδικασιών
λειτουργίας της να διαφυλάξει οποιαδήποτε
προσπάθεια επηρεασμού και πρωτίστως,
όταν αυτό επισυμβεί, να υπάρχουν οι ασφα-
λιστικές δικλίδες διασφάλισής της. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΙΛΛΗΚΑΣ

Ο Πρόεδρος βλέπει 
τους κινδύνους 
που έχει η ΔΔΟ

Ο Πρόεδρος ασπάζεται
πλέον τις ανησυχίες μας
στο Κυπριακό, λέει στην
«Κ» ο Γιώργος Λιλλήκας,
σημειώνοντας πως από

το Κραν Μοντάνα και εντεύθεν έχει
συνειδητοποιήσει τους κινδύνους
που ελλοχεύουν στη διζωνική, δικοι-
νοτική ομοσπονδία. Ο κ. Λιλλήκας
απαντά στη φημολογία που τον θέλει
να βρίσκεται πίσω από τις νέες ιδέες
στο Κυπριακό. Μιλάει για τη συνεργα-
σία με τους Οικολόγους και τον Σενέρ
Λεβέντ, η οποία είναι πολύ πιθανή,
ενώ δεν αποκλείει το ενδεχόμενο
διορισμού του στο Συμβούλιο Εθνικής
Ασφαλείας, αν και όπως λέει δεν του
έχει ζητηθεί κάτι τέτοιο. Σελ. 8

ΨΗΦΙΑΚΗ ΑΣΦΑΛΕΙΑ ΥΠΕΞ

Οι υποκλοπές τους 
χάλασαν τον ύπνο 
Σε μια προσπάθεια να πέσουν οι τόνοι γύρω
από την υπόθεση υποκλοπής διπλωματικών
τηλεγραφημάτων έχουν επιδοθεί αρμόδιοι
στη Λευκωσία. Η «Κ» σκιαγραφεί το πώς
έγινε η διαδικασία, και φιλοξενεί αποκλει-
στική δήλωση για το θέμα της πρεσβείας
της Κίνας και της εταιρείας Area1. Σελ. 6

ΕΛΛΗΝΟΤΟΥΡΚΙΚΑ 

Ο νέος ρόλος
της Αθήνας
Η ανατολική Μεσόγειος, τα σχέδια της Αθήνας
για επέκταση της αιγιαλίτιδας ζώνης της και
η ενίσχυση της τριμερούς συνεργασίας Ελ-
λάδας, Ισραήλ και Κύπρου, με τη νομιμοποι-
ητική παρουσία των ΗΠΑ, αποτελούν εν συν-
τομία τους βασικούς λόγους του ασυνήθιστα
έντονου μπαράζ παραβιάσεων και τουρκικών
παρενοχλήσεων στο Αιγαίο. Σελ. 6

Η απόφαση του ΕΔΑΔ της 9ης Ιανουαρίου
2018 στην υπόθεση Πάμπου Νίκκολας, ότι η
εξέταση της έφεσής του στο Ανώτατο Δικα-
στήριο δεν ήταν αμερόληπτη, λόγω της εξ αγ-
χιστείας συγγένειας του δικαστή Ανδρέα Κραμ-
βή με τον τότε νομικό εκπρόσωπο των Κυ-
πριακών Αερογραμμών, Πόλυ Πολυβίου, ήλθε
ξανά στην επιφάνεια. Αφορμή ήταν οι πρό-

σφατες καταγγελίες του δικηγόρου Νίκου Κλη-
ρίδη, ότι τα δικαστήριά μας ελέγχονται από
το δικηγορικό γραφείο «Πολυβίου & Χρυσα-
φίνης» στο οποίο εργάζονται παιδιά δικαστών
του Ανωτάτου, που σύμφωνα με τον ισχυρισμό
προωθούν συμφέροντα των τραπεζών. Η αμ-
φισβήτηση της αμεροληψίας δικαστικών απο-
φάσεων είναι, εκτός των άλλων, και πλήγμα

στην ίδια τη δημοκρατία. Nομικές πηγές εξη-
γούν στην «Κ» ότι όλο αυτό το εκρηκτικό
κράμα, αυτές οι στρεβλώσεις που αναφύονται
στη λειτουργία του πολιτεύματος, έχουν να
κάνουν με την επιλεκτική αχρησία άρθρων
του συντάγματος, με αποτέλεσμα να δημιουρ-
γούνται επικίνδυνες ρωγμές στη διασφάλιση
του κράτους δικαίου και στη λειτουργία των

θεσμών. Προστίθεται ότι με τη σημερινή λει-
τουργία του πολιτεύματός μας ο θεσμός του
γενικού εισαγγελέα είναι αναχρονιστικός, αλλά
και συνάμα η αχρησία του Συνταγματικού Δι-
καστηρίου με την επίκληση του Δικαίου της
ανάγκης έχει επιτρέψει στο Ανώτατο να λει-
τουργεί καθημερινά εν μέσω κινδύνων που
βλέπουμε ήδη μπροστά μας.Σελ. 4 

Ο Λιβανέζος τενόρος Gabriel Abdel Nour ψάλλει χριστουγεν-
νιάτικους ύμνους σε εκκλησία στην παλιά πόλη της Δαμασκού,
την ίδια ώρα που η απόφαση Τραμπ για απόσυρση των ΗΠΑ και
τα σχέδια Ερντογάν για σαρωτική εισβολή εναντίον των Κούρ-
δων, προδιαγράφουν ένα ματωμένο φινάλε στη Συρία. Ρωσία,
Τουρκία και Ιράν διαπραγματεύονται την πολιτική λύση στο Συ-
ριακό, ενώ η Αμερική παραπαίει με τις αντικρουόμενες στρα-
τηγικές Λευκού Οίκου και Πενταγώνου. Σελ. 21

Προς ματωμένο φινάλε
στη Συρία 

Χριστούγεννα στην πλατεία Ελευθερίας

Προς e-δημοπρασίες τον Σεπτέμβρη
Εχει επιλεγεί ο πάροχος που θα κατασκευάσει την πλατφόρμα

Μετά από χρόνια εργασιών, άναψαν τα πρώτα φώτα στην πλατεία Ελευθερίας και οι Λευκωσιάτες απέκτησαν τελικά την πλατεία τους. Το πο-
λυσυζητημένο έργο άνοιξε για το κοινό το απόγευμα της Παρασκευής, και πρόλαβε στο παρά πέντε την εβδομάδα των Χριστουγέννων.  Φυσι-
κά, πρόκειται μόνο για το πάνω μέρος του έργου, καθώς το υπόλοιπο παίρνει παράταση μέχρι τον Μάιο του 2019. Υπενθυμίζεται ότι το Δημοτι-
κό Συμβούλιο έχει αποφασίσει ότι η πλατεία είναι για τους πεζούς και η διέλευση οχημάτων απαγορεύεται, έτσι όσοι θελήσουν να την επισκε-
φθούν, θα πρέπει να σταθμεύσουν τα οχήματά τους σε παρακείμενο σημείο και να ετοιμαστούν για μια χαλαρή χειμωνιάτικη βόλτα. 

ΠΑΡΕΜΒΑΣΕΙΣ

ΑΝΔΡΕΑΣ ΠΑΡΑΣΧΟΣ Σελ. 2
Τι να πεις στους ξένους

ΑΓΓΕΛΟΣ Μ. ΣΥΡΙΓΟΣ Σελ. 10
Φειδωλοί στα λόγια

ΑΛΕΞΗΣ ΠΑΠΑΧΕΛΑΣ Σελ. 18
Οι «Πύλες της Κολάσεως»

ΚΩΣΤΑΣ ΙΟΡΔΑΝΙΔΗΣ Σελ. 18
Χριστουγεννιάτικα

Νεποτισμός διαβρώνει τη δικαιοσύνη
Κώστας Κληρίδης, Μύρων Νικολάτος, Δώρος Ιωαννίδης, Νίκος Κληρίδης και Πόλυς Πολυβίου μιλούν στην «Κ»
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ΑΠΑΓΟΡΕΥΕΤΑΙ η αναδημοσίευση, αναπαραγωγή, διασκευή
ή απόδοση του περιεχομένου της εφημερίδας με οποιονδήποτε

τρόπο, χωρίς προηγούμενη γραπτή άδεια του εκδότη.

Εδώ και δεκατέσσερα
χρόνια ο πλανήτης λο-
γαριάζει την Κύπρο ως
μια χώρα της Ε.Ε., μοι-
ρασμένη μεν αλλά με πο-
λιτισμό που έχει ρίζες

πολύ βαθιές. Αχνάρια που φτάνουν μέ-
χρι εκείνο τον εξαιρετικά διατηρημένο
προϊστορικό οικισμό της Xοιροκοιτίας,
που χρονολογείται από τη μεταγενέ-
στερη φάση της ακεραμικής νεολιθικής
περιόδου (γύρω στο 7000 π.X.) και που
συγκαταλέγεται στα μνημεία παγκό-
σμιας κληρονομιάς της UNESCO. Ένας
ξένος διπλωμάτης που πρωτοέρχεται
για να υπηρετήσει εδώ στην Κύπρο,
ποτέ δεν θα φανταζόταν ότι αυτά που
βλέπει να διαδραματίζονται γύρω του
σήμερα δεν είναι αποκυήματα της φαν-
τασίας του, αλλά μια αλγεινή πραγμα-
τικότητα. Το σκέφτηκα λίγο μετά από
έναn καφέ που είχα μόλις προχθές με
ένα διπλωμάτη από χώρα της Ευρώπης.
Για αρχή πιάσαμε το ζήτημα των υπο-
κλοπών που γίνονται στα συστήματα
του υπουργείου μας των Εξωτερικών
εδώ και τρία χρόνια. Μα είναι δυνατόν
να μην πάρει κανείς πρέφα και να μας
ανοίξουν τα μάτια ξένα μέσα ενημέ-
ρωσης, όπως οι Νew York Times και
το Bloomberg; Οι δικοί μας, λένε ότι
δεν πρέπει να ανησυχούμε διότι τα τη-
λεγραφήματα που έχουν υποκλαπεί
δεν εμπίπτουν στην κατηγορία των
απορρήτων και επιμένουν ότι θα πρέπει
να το πιστέψουμε. Το ρεπορτάζ της
«Κ» (σελ. 6) λέει ότι η υποκλοπή έγινε
υπό τις οδηγίες της κινεζικής κυβέρ-
νησης και την έφερε εις πέρας η Ομάδα
Στρατηγικής Υποστήριξης (SSF) της
Κίνας, που είναι κλάδος του στρατού
της χώρας. Αυτή η ομάδα απαριθμεί
μέλη σε όλα σχεδόν τα στρατιωτικά
προγράμματα που αναπτύσσει η Κίνα,
της τεχνολογίας συμπεριλαμβανομένης.
Ρε ’σεις αν όλα αυτά ήταν ασήμαντα
ή έστω μη σοβαρά θα ασχολούνταν
μαζί μας οι New York Times; Κι αφού
εμείς, δεν το ’χουμε, δεν είμαστε σόι
κομπιουτεράδες, γιατί δεν ζητήσαμε
βοήθεια από τους συνεργάτες μας τους
Ισραηλίτες που είναι σαΐνια κι αφήσαμε
κοτζάμ υπουργείο των Εξωτερικών
ανοχύρωτο; Και το χειρότερο είναι ότι
ενώ η κυβερνητική πλευρά ποιεί τη
νήσσα, ουδείς συγκινείται και ουδείς
ταράζεται ούτε καν η αντιπολίτευση.

Φαντάζεστε να γινόταν κάτι τέτοιο επί
προεδρίας Χριστόφια; Η αντιπολίτευση
θα έστηνε φάτνες διαμαρτυρίας έξω
από το υπουργείο και θα πήγαιναν για
να διαμαρτυρηθούν όλης της γης οι
αγανακτισμένοι. 

Το δεύτερο που θα έπρεπε να εξη-
γήσω στον φίλτατο διπλωμάτη, που
αν και δύο χρόνια τώρα στην Κύπρο,
δυσκολεύεται να κατανοήσει μερικά
πράγματα όπως για παράδειγμα το ζή-
τημα που προέκυψε με την καταγγελία
του δικηγόρου Νίκου Κληρίδη, αδελφού
του γενικού εισαγγελέα, ότι το Ανώτατο
Δικαστήριο είναι δυνατό να διαπλέκεται
ή να σχετίζεται με μεγάλο δικηγορικό
γραφείο που εργοδοτεί τέκνα μελών
του Ανωτάτου. Δεν είναι στους ξένους
νοητό να αντιπαρερχόμεθα σαν πολίτες,
δημοσιογράφοι και πολιτικοί, ζητήματα
που εξόφθαλμα προσβάλλουν τη νοη-
μοσύνη μας. Είπα ότι αυτά που έχουν
λεχθεί δεν αποδεικνύονται και έβγαλε
από την τσάντα του αντίγραφο της
απόφασης του ΕΔΑΔ (9/1/2018) στην
οποία το Διεθνές Δικαστήριο βγάζει
απόφαση ότι το Ανώτατο μεροληπτούσε
στην περίπτωση του πιλότου των Κυ-
πριακών Αερογραμμών την οποία δί-
κασε ο συμπέθερος του δικηγόρου της
εταιρείας κι έστειλαν αδιάβαστο τον
πιλότο, από τα κυπριακά δικαστήρια.
Όταν αυτός όμως έπιασε τα φτερά του
και πήγε στο ΕΔΑΔ, η Κυπριακή Δη-
μοκρατία έγινε διεθνώς ρεζίλι και πλή-
ρωσε και τον λογαριασμό –εμείς δηλαδή
οι φορολογούμενοι. Τότε ουδείς ασχο-
λήθηκε με την ουσία της απόφασης,
ούτε κόμματα, ούτε βουλή, ούτε καν
ο Παγκύπριος Δικηγορικός Σύλλογος.
Έσπρωξαν όλοι τη βρωμιά κάτω από
το χαλί και η ζωή συνεχίστηκε. Όπως
συνεχίστηκε όταν η διοικήτρια της
Κεντρικής Τράπεζας πιάστηκε επ’ αυ-
τοφώρω να πλαστογραφεί το συμβόλαιο
μισθοδοσίας της. Ούτε καν ο γενικός
εισαγγελέας αυτεπάγγελτά και για την
τιμή των φορολογουμένων πολιτών
αλλά και της ευνομίας δεν κινήθηκε
να επιβάλει δικαιοσύνη. Ρωτώ, λοιπόν,
τι λέει κανείς σε αυτούς τους ανθρώπους
που δουλεύουν εδώ, γράφουν εκθέσεις
στις κυβερνήσεις τους και ρωτούν πώς
είναι δυνατόν να ανεχόμαστε τόση
ασυδοσία; 

Τι να πεις στους ξένους

ΠΟΛΙΤΕΙΕΣ ΑΝΘΡΩΠΩΝ
Γράφει ο ΑΝΔΡΕΑΣ ΠΑΡΑΣΧΟΣ

paraschosa@kathimerini.com.cy

1 Στο ίδιο. Όπως έχει γράψει η «Κ», μετά
τη βόμβα που τοποθετήθηκε στον ΣΚΑΙ,

στη βία απαντάμε με τη δουλειά μας. Το
ίδιο ισχύει, πολλάκις, και στην Κύπρο. Γιατί
αν νομίζετε πως εντός υπάρχει ελευθερία
στη δημοσιογραφία, ξανασκεφτείτε το… 

2 Στην απεργία. Σχολικές αίθουσες
πλημμυρίζουν και σχολικά ταβάνια πέ-

φτουν. Ουδείς εκπαιδευτικός έξω από το
Προεδρικό. Αν αυτό είναι το περίβλημα
της παιδείας που θέλετε, τότε καλά κάνε-
τε και φωνάζετε μόνο όταν βάλλονται τα
δικαιώματά σας. 

3 Στα μαύρα. Αν υπάρχουν φοροφυγά-
δες γιατροί δεν θα έπρεπε το κράτος

να μην επικαλείται τα αγνά τους αισθήμα-
τα, αλλά να τους βρει και να τους επιβάλει
τα δέοντα; Γιατί έτσι όπως σφυρίζουν οι
αμοιβές, τα χιλιάδες ευρώ τον χρόνο και
τα μαύρα πάνω από το κεφάλι μας, τελικά
εμείς θα καταλήξουμε με τα χάπια.  

4 Στα μπουφάν. Η διαδικασία για να πά-
ρει μπουφάν μόνο ο Έλλην μαθητής

από το ΕΛΑΜ συμπεριλάμβανε και γρα-
πτές εξετάσεις για τη μάχη των Θερμοπυ-
λών ή μόνο αψεγάδιαστη απαγγελία του
εθνικού ύμνου από τους μαθητές; Για να
ξέρουν να είναι προετοιμασμένοι… 

5 Στα νέα. Τελικά δύο τρόποι υπάρχουν
για να μάθουμε τα τεκταινόμενα στον

κυπριακό δικηγορικό κόσμο. Το ένα είναι
όσα γράφονται στο Facebook το άλλο εί-
ναι οι στομαχικές διαταραχές που οδη-
γούν σε εμετό. Αν και το ένα δεν αποκλεί-
ει το άλλο… 

6 Στον ΥΠΑΜ. Πάντως, η ατάκα της τρι-
μερούς ήταν μία και την είπε ο Healthy

στον Τσίπρα. «Σε λίγο θα γίνεις και υπουρ-
γός Άμυνας». Φήμες ότι ο Καμμένος έβα-
λε μπουφάν εκστρατείας, δεν επιβεβαι-
ώνονται.

7 Στον τουρισμό. Τελικά θα αποδείξει
και η Λουτ (28η απεσταλμένη) πως εί-

μαστε δημοφιλής τουριστικός προορι-
σμός; Ακόμη ένας διπλωμάτης που δεν ήρ-
θε για τουρισμό, αλλά κάποιοι λένε πως
θα φέρει σίγουρη λύση. Μήπως όταν τη
φέρει να τη βάλουμε στο Booking και να
τη βαθμολογήσει ο κόσμος αντί να πάμε
σε δημοψηφίσματα;  

8 Στο ΔΗΚΟ. Με 48 μέλη να ζητούν δια-
γραφή τους από το μητρώο του κόμμα-

τος, κόμμα τελικά δεν θα μείνει, αλλά
15μελες Λυκείου με μόνο θέμα αν θα πάνε
Πάτρα ή Κέρκυρα εκδρομή το Πάσχα. Δεν
είναι δικό μου, της βουλής είναι… 

9 Στον καφέ. Τελικά ή χριστουγεννιάτι-
κο τραπέζι στήσεις ή βενζίνη πας να

βάλεις, το ίδιο είναι. Διότι είναι δίλημμα
να πληρώνεις 1,50 ευρώ το κιλό τα αγ-
γουράκια, τη στιγμή που μπορείς με πέν-
τε κιλά αγγουράκια να πας μέχρι τη Λάρ-
νακα να πιεις τον καφέ σου στις Φοινι-
κούδες.  

10 Στα χλμ. Πάντως ο Φιλανδός Πρω-
θυπουργός που ήρθε Κύπρο και

συναντήθηκε με τον Healthy, αποδείχθη-
κε πιο Healthy από τον Healthy. Ογδόντα
χιλιόμετρα έκοψε με το ποδήλατο, από
τη Λεμεσό στο Ζύγι. Τώρα βέβαια θα μου
πεις, ο Healthy σε 80 δευτερόλεπτα έχει
ανέβει από το ισόγειο στον πρώτο, έχει
βάλει πυτζάμες και κοιμάται κιόλας.
Σωστό. 

ΣΤΑΘΕΡΑ ΒΗΜΑΤΑ ΜΠΡ ΟΣΤΑ / Γράφει Ο ΣΠΟΝΔΟΦOΡΟΣ
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Ο Μ Η Ρ Ο Υ  &  Σ Ε Β Ε Ρ Η / Γράφει ο ΟΝΑΣΑΓΟΡΑΣ

Σκηνές απείρου κάλλους προκάλεσε ξανά ο
Οδυσσέας-Τσακ Νόρις. Ο άνθρωπος που
έστειλε τους πάντες στον γενικό εισαγγελέα
από υπουργούς μέχρι Επιτρόπους, χρησιμο-
ποιώντας επίθετα και ζητώντας μάλιστα και
τη φυλάκισή κάποιων (βλέπε Χάρη), εθίγη
που μία Επίτροπος παρέπεμψε υπόθεση που
αφορά τον ίδιο στον γενικό εισαγγελέα. Όχι
απλώς εθίγη, εξεμάνη. «Μα πιστεύει πραγμα-
τικά ότι είναι υπεράνω του νόμου και οποιου-
δήποτε ελέγχου;» διερωτήθηκε προχθές
γνωστός πολιτικός που συζητούσε για τα τε-
κταινόμενα. Χωρίς να μπαίνω στην ουσία και
τις λεπτομέρειες της υπόθεσης που προκάλε-
σε τη θύελλα, διερωτώμαι πού πήγε η τυπο-
λατρία και η τυπικότητα του Οδυσσέα. Μήπως
η προσήλωση στον νόμο και η καταφυγή στον
γενικό εισαγγελέα αφορούν όλους τους άλ-
λους και όχι τον ίδιο; Μόνο αυτός και η Ειρήνη
Χαραλαμπίδου τυγχάνουν εξαίρεσης; Άντε
και ένας-δύο άλλοι;

Από όσα θαυμαστά ακούσαμε τις τελευταίες
ημέρες από τα χείλη του γενικού ελεγκτή και
της Επιτρόπου Προστασίας Δεδομένων Προ-
σωπικού Χαρακτήρα, Ειρήνη Λ. Νικολαΐδου
κράτησα μία φράση της τελευταίας: «Ποιος
λέει ότι ο πολίτης που υποβάλλει παράπονο
στον γενικό ελεγκτή έχει περισσότερο δίκαιο
από τον πολίτη που υποβάλλει παράπονο στο
δικό μου γραφείο;» Υπήρξε όμως και κάτι άλ-
λο που μου προκάλεσε ιδιαίτερο θαυμασμό
και έκανα υπόκλιση στην ευρυμάθεια και νο-
μομάθεια του Οδυσσέα-Τσακ Νόρις. Η κατη-
γορία που εκτόξευσε στη Νικολαΐδου ότι δεν
γνωρίζει καλά τη νομοθεσία που διέπει τις δι-
κές της εξουσίες και καθήκοντα. Τουλάχιστον
όχι τόσο καλά όσο τη γνωρίζει εκείνος!

Εκείνο που μένει τώρα είναι να δούμε την
απάντηση του γενικού εισαγγελέα στο αίτημα
της Νικολαΐδου, εάν δεν έχει ήδη εκδοθεί μέ-
χρι τη δημοσίευση αυτού του κειμένου. Πάν-
τως, ο Οδυσσέας φάνηκε σίγουρος για την
«αθώωσή» του, αφού προειδοποίησε ότι η
γνωμάτευση θα βγει υπέρ του, με ένα σίγου-
ρο: «θα δούμε», όταν η Επίτροπος τον κάλεσε
να αναμένουν τη γνωμάτευση.

Μια και αναφέρθηκα στον Κωστάκη, σας με-
ταφέρω και το πολιτικό κους-κους για το μπά-
χαλο που προκλήθηκε από το σχόλιο του
αδελφού του γενικού εισαγγελέα, δικηγόρου
Νίκου Κληρίδη. Με ποστ που ανάρτησε στο
αγαπημένο του Facebook, ο Νίκος Κληρίδης

κατηγόρησε ανοικτά τους δικαστές του Ανω-
τάτου Δικαστηρίου για διαπλοκή με το δικη-
γορικό γραφείο Πολυβίου και Χρυσαφίνη
υπέρ των τραπεζών. Τι ήταν εκείνο που...
όπλισε το χέρι του Νίκου είναι άγνωστο, πρέ-
πει όμως να είναι πολύ σοβαρό, αφού επιτέ-
θηκε στον (τέως;) αγαπητό της οικογένειας,
Πόλυ Πολυβίου. Και δεν μιλάμε για απλή επί-
θεση αλλά για κανονική βόμβα.

Όπως έγραψε ο Νίκος, απαντώντας σε άλλο
χρήστη: «Η νομενκλατούρα όπως την ονομά-
ζεις και η ευνοιοκρατία υπάρχει πράγματι και
οι μόνοι που την πολεμούν είναι ο Γ. Εισαγγε-
λέας και ο Γ. Ελεγκτής. Όμως αυτή η ευνοι-
οκρατία έχει δυστυχώς επεκταθεί και στο Δι-
καστικό Σώμα. Τα δικαστήρια μας ελέγχονται
από το δικηγορικό γραφείο Πολυβίου και
Χρυσαφίνης. Δεν υπάρχει δικαστής του Ανω-
τάτου που να μην έχει παιδί του στο δικηγορι-
κό γραφείο που προωθεί τα συμφέροντα των
τραπεζών. Ξυπνάτε επιτέλους».

Μετά το έμμεσο κάλεσμα του Νίκου για εξέ-
γερση, κάποιοι όντως ξύπνησαν. Μπορεί να
μην έγινε ο χαμός που θα αναμενόταν σε μια
άλλη χώρα, ύστερα από τέτοια δήλωση, αλλά
το μπάχαλο επήλθε. Ο Πρόεδρος του Ανωτά-

του απευθύνθηκε στον πρόεδρο του δικηγο-
ρικού συλλόγου ζητώντας τις απόψεις του για
το θέμα και δεν αποκλείεται ο Νίκος να κατα-
λήξει στο πειθαρχικό. Εκεί όμως περιπλέκον-
ται κι άλλο τα πράγματα αφού ο πρόεδρος
του πειθαρχικού του Δικηγορικού Συλλόγου
είναι ο γενικός εισαγγελέας, ο οποίος βεβαί-
ως δεν μπορεί να «δικάσει» τον αδελφό του.
Αν εξαιρεθεί θα αναλάβει την προεδρία του
πειθαρχικού ο πρόεδρος του Δικηγορικού
Δώρος Ιωαννίδης. Ο Νίκος Κληρίδης δήλωσε
σε όλους τους τόνους πως είναι έτοιμος να
στηρίξει τη θέση του ενώπιον του πειθαρχι-
κού ή άλλου οργάνου. Η νέα χρονιά προμη-
νύεται ακόμα πιο θαυμαστή από την προ-
ηγούμενη. Ο Πόλυς όμως γιατί δεν απάντησε;
Γιατί τόση... απαξίωση σε πρώην φίλους;

ΚΟΥΪΖ: Τελικά το ΓεΣΥ θα γίνει χωρίς τη συμ-
μετοχή γιατρών; Μεγαλόσχημος της υγείας
μου έλεγε προχθές πως τα βροντερά «όχι»
των γιατρών είναι μονόδρομος μετά τη συ-
νάντηση του ΠΙΣ με τις επιστημονικές εται-
ρείες. Οι οργανώσεις των γιατρών όχι μόνο
τοποθετήθηκαν αρνητικά στο ΓεΣΥ, όπως
προτείνεται, δεσμεύτηκαν, όπως μου είπε,
και να το κοινοποιήσουν προς πάσα κατεύ-
θυνση και με κάθε ένταση...

«Κώστα μου, ποιος νόμισαν ότι είμαι; Κανένας υπουργός ή κανένας Επίτροπος για να μου κά-
νουν αναφορά κοντά σου;»

Ο θιγμένος Τσακ-Νόρις, τα παιδιά
των δικαστών και η απαξίωση 

Ίσως ο πλέον σοβαρός συνομιλητής του Προέδρου το τελευταίο διάστημα. Και για καλό σκοπό… 
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Σύγκρουση γόνων και επιγόνων στη δικαιοσύνη 
Μετά από τις καταγγελίες του δικηγόρου Νίκου Κληρίδη φαίνεται να προκύπτει μέχρι και ζήτημα αμεροληψίας των δικαστών 

Του ΑΝΔΡΕΑ ΠΑΡΑΣΧΟΥ 

Η Δικαιοσύνη είναι πλέον γυμνή.
Αυτό σημαίνει όμως ότι είναι και
διεφθαρμένη; Στην Κύπρο φτάσαμε
στο κρίσιμο σημείο όπου πρέπει η
ίδια να αποδείξει ότι δεν είναι. Δια-
φορετικά όλοι οι φορείς της θα πε-
ριπέσουν τελεσίδικα στην απόλυτη
ανυποληψία, γεγονός που θα υπο-
νομεύσει σοβαρά τη δημοκρατία.
Κι αυτό γιατί όταν μεταξύ των λει-
τουργών της δικαιοσύνης ακού-
γονται ισχυρισμοί ή και κατηγορίες
περί σχέσεων δικαστών του Ανω-
τάτου Δικαστηρίου με μεγάλο δι-
κηγορικό γραφείο, εκ των οποίων
σχέσεων, επηρεάζονται αποφάσεις
του δικαστηρίου για ζητήματα που
οδήγησαν στην οικονομική κατάρ-
ρευση και το κούρεμα, τότε πάει
να πει ότι η χώρα έφτασε στο μη
παρέκει. Πρόκειται για μια κρίση
που αγγίζει πολλούς λειτουργούς
της δικαιοσύνης. Δικηγόρους, δι-
καστές των επαρχιακών δικαστη-
ρίων, δικαστές του Ανωτάτου μέχρι
και τον ίδιο τον γενικό εισαγγελέα. 

Έρχεται από μακριά 
Από την ανεξαρτησία και εντεύ-

θεν τα πράγματα αφέθησαν να φτά-
σουν στο σημείο που έχουν βρεθεί
σήμερα, μετά από εγκλήματα ολκής
για τα οποία ουδέποτε αποδόθηκε
δικαιοσύνη. Εγκλήματα όπως το
πραξικόπημα όπου χάθηκαν τόσες
ζωές και ήταν αφορμή της τραγω-
δίας της τουρκικής εισβολής. Το
σκάνδαλο του ΧΑΚ όταν αφαιμάχ-
θηκε η ρωμαλέα τότε μεσαία τάξη
σε ένα μεγάλο μαφιόζικο κόλπο
λευκού κολάρου στο οποίο μετείχαν
και πολιτικά κόμματα με επενδυ-
τικές εταιρείες. Και το έγκλημα της
οικονομικής κατάρρευσης του 2013
και του κουρέματος, οι κραδασμοί
του οποίου ταρακουνούν ακόμα
την κοινωνία, καθότι οι πολίτες
που έχασαν σε μια νύχτα τις κατα-

θέσεις τους, ανέμεναν ότι η δικαιο-
σύνη έστω και αργά θα λειτουρ-
γούσε. Αντί αυτού, όπως λέει έμ-
πειρος δικηγόρος στην «Κ», «έξι

χρόνια μετά ο κόσμος βλέπει το
Μόνιμο Κακουργιοδικείο Λευκω-
σίας, την Παρασκευή 14 Δεκεμβρίου
2018, να απαλλάσσει τους Ανδρέα
Ηλιάδη και Γιάννη Κυπρή από όλες
τις κατηγορίες που αντιμετώπιζαν
σε σχέση με την τρίτη υπόθεση
της Τράπεζας Κύπρου. Εκεί, καλώς
ή κακώς, άρχισαν να καταρρέουν
και τα τελευταία υποστυλώματα
εμπιστοσύνης της κοινή γνώμης
έναντι στη δικαιοσύνης». Κι αυτό
γιατί, όπως μας υποδείχθηκε από
νομική πηγή, είχε προηγηθεί μόλις
τρεις μήνες πριν (12/09/2018) από-
φαση του Ανωτάτου Δικαστηρίου
που ανέτρεψε την πρωτόδικη από
το Κακουργιοδικείο στην πρώτη
υπόθεση της Τράπεζας και στην
κατηγορία της χειραγώγησης της
αγοράς, όταν είχε επιβληθεί ποινή

φυλάκισης 2,5 ετών στον Ανδρέα
Ηλιάδη και τον αθώωσε. Να θυμί-
σουμε ότι τότε ο γενικός εισαγγε-
λέας Κώστας Κληρίδης διατύπωσε
έντονη διαφωνία τόσο με τη νομική
πτυχή όσο και με το σκεπτικό της
απόφασης: «υπόθεση αυτή οδηγή-
θηκε στο δικαστήριο με κύριες κα-
τηγορίες τη χειραγώγηση της αγο-
ράς και κατόπιν μακράς ακρόασης
ενώπιον του Κακουργιοδικείου, κα-
ταδικάστηκαν τόσο ανώτατο στέ-
λεχος τραπεζικού ιδρύματος σε φυ-
λάκιση όσο και το ίδιο το τραπεζικό
ίδρυμα σε χρηματικό πρόστιμο, με
ομόφωνη απόφαση του τριμελούς
Κακουργιοδικείου» […] «Κατόπιν
άσκησης έφεσης, το Τριμελές Εφε-
τείο είχε διαφορετική άποψη, κατά
πλειοψηφία δύο προς ένα» […] «Εί-
ναι η άποψή μου ότι η απόφαση

αυτή καθιστά την απόδειξη στο δι-
καστήριο τέτοιου είδους υποθέσεων
σχεδόν αδύνατη, διότι παρά την
αποδεδειγμένη και αναγνωρισμένη
παραπλάνηση, η οποία προκαλείται
στους μετόχους και ενδεχόμενα
και στο ευρύ κοινό από αναληθείς
δηλώσεις αξιωματούχων τραπεζών
δεν στοιχειοθετείται, σύμφωνα με
την απόφαση, πράξη χειραγώγησης
της αγοράς». Ήταν ίσως η πρώτη
φορά που γενικός εισαγγελέας βγή-
κε και τοποθετήθηκε τόσο έντονα
σε μια απόφαση του Ανωτάτου, αν
και στο τέλος είπε ότι: «Παρά τη
διαφωνία μας η απόφαση δεν μπορεί
παρά να είναι σεβαστή». «Σε εκείνη
ακριβώς τη συγκυρία, έγινε κατα-
νοητό από τον εισαγγελέα ότι είναι
αδύνατο με τους συσχετισμούς που
παίζονται στις δικαστικές έδρες

και στα δικηγορικά γραφεία, να
οδηγηθούν οι ένοχοι της οικονο-
μικής κατάρρευσης στη φυλακή»,
είπε στην «Κ» δικηγόρος της πρω-
τεύουσας που διάγει την έβδομη
δεκαετία της ζωής του. Γνωστός
συνάδελφός του διαφωνεί λέγοντας:
«Και η μεν Νομική Υπηρεσία τα
έκανε θάλασσα και το δε Ανώτατο
Δικαστήριο, όχι στην παρούσα υπό-
θεση, αλλά σε πολλές άλλες, είχε
πάρει πολλές άστοχες και επιλήψι-
μες αποφάσεις. Το αν οι άστοχες
και επιλήψιμες αποφάσεις έχουν
ως βάση τις οικογενειακές σχέσεις
των δικηγόρων που ηγούνται των
μεγάλων δικηγορικών γραφείων με
τους δικαστές του Ανωτάτου Δικα-
στηρίου, είναι κάτι που ήδη οι έχον-
τες μόρφωση δημοτικού και πάνω,
έχουν τη δική τους κρίση».

Συνεπεία αυτών των συμβάντων
παρουσιάστηκαν στο facebook διά-
φορες αναρτήσεις, μεταξύ των
οποίων μία πρόσφατη του εμφα-
νιζόμενου ως Οργανωτικού Γραμ-
ματέα Κινήματος Υπερκομματικής
Μαχητικής Αντίστασης (Κ.Υ.Μ.Α.)
Κώστα Τσαγγαρίδη, ο οποίος έγρα-
φε για τον Κώστα Κληρίδη τα εξής:
«Με την αθώωση των τραπεζιτών
της Τράπεζας Κύπρου ολοκλήρωσες
την εργολαβία συνενοχής στο οι-
κονομικό έγκλημα. Έχεις πλέον
καταγραφεί ως ακόμη ένας εγκλη-
ματικά ανεπαρκής πλην όμως ακρι-
βοπληρωμένος υπάλληλος στην
υπηρεσία της πολιτικο-κομματικής
διεφθαρμένης νομενκλατούρας».
Στην ανάρτηση Τσαγγαρίδη πα-
ρενέβη ο δικηγόρος Νίκος Κληρί-
δης, αδελφός του γενικού εισαγ-
γελέα, ισχυριζόμενος ότι οι μόνοι
που πολεμούν τη διαφθορά στη
Κύπρο είναι ο αδελφός του και ο
γενικός ελεγκτής και πρόσθεσε επί
λέξει: «Η ευνοιοκρατία έχει δυστυ-
χώς επεκταθεί και στο Δικαστικό
Σώμα. Τα δικαστήρια μας ελέγχον-
ται από το δικηγορικό γραφείο «Πο-
λυβίου & Χρυσαφίνης. Δεν υπάρχει
δικαστής του Ανωτάτου που να
μην έχει παιδί στο δικηγορικό γρα-
φείο που προωθεί τα συμφέροντα
των τραπεζών. Ξυπνάτε επιτέλους». 

«Όλοι το γνωρίζουν»
Η «Κ» ρώτησε ένα πρώην υψηλά

ιστάμενο δικαστή, αν τόσα χρόνια
ύπνωτταν; «Όλοι γνωρίζουν ότι αυτό
που είπε ο Νίκος Κληρίδης δεν απέχει
πολύ από την αλήθεια. Ήταν κοινό
μυστικό. Αυτό συνέβαινε, εδώ και
πολλά χρόνια» είπε δίκην παραδοχής,
υποδεικνύοντας όμως ότι ο ίδιος
δεν ήταν στον «κύκλο των μυημέ-
νων». Στο ερώτημα ποιοι συνιστούν
τον «κύκλο» η ίδια πηγή μας είπε
ότι πρόκειται για βασικά τρία μεγάλα
δικηγορικά γραφεία στη Λευκωσία,
με συγγενικές σχέσεις που είναι και
επαγγελματικές. Επιχειρήσαμε να

μιλήσουμε με το πρόσωπο που κα-
τονομάστηκε από τον Νίκο Κληρίδη
και πάνω στο οποίο έπεσαν τα φώτα
της δημοσιότητας ή αν προτιμάτε
αυτό που τον παρουσιάζουν σαν
αρχηγό του «κύκλου των μυημένων».
Επικοινωνήσαμε με τον κ. Πόλυ Πο-
λυβίου, ο οποίος μας είπε ότι δεν
έχει να κάνει οποιοδήποτε σχόλιο.
Επιμείναμε θέτοντας ερωτήματα,
ωστόσο, ο κ. Πολυβίου, επέμεινε
στη θέση του περί ουδενός σχολίου.
Εντοπίσαμε, ωστόσο, δικηγόρο που
απορρίπτει τα όσα ο Νίκος Κληρίδης
προέβαλε και ο οποίος μας μίλησε
με προϋπόθεση να τηρήσουμε την
ανωνυμία του: «Όταν βρίζεται το
Ανώτατο ότι ελέγχεται από ένα δι-
κηγορικό γραφείο, τότε η μεγάλη
ύβρις αντανακλάται στο πρόσωπο
του Ανωτάτου. Όμως στην περί-
πτωση αυτή η ύβρις δεν ήταν μόνο
εναντίον του Ανωτάτου, ήταν και
εναντίον των επαρχιακών δικαστη-
ρίων για κάθε υπόθεση της Τράπεζας
Κύπρου. Επομένως το ερώτημα που
εγείρεται είναι κατά πόσον ο Νίκος
Κληρίδης ομιλούσε με την έγκριση
του αδελφού του; Και αν όχι γιατί
ο αδελφός του δεν είπε ότι ο ίδιος
δεν έχει αυτές τις απόψεις και είπε
απλώς ότι «ο καθένας λέει ό,τι νο-
μίζει;». Υπάρχουν 4-5 μεγάλα δικη-
γορικά γραφεία στην Κύπρο που
εργοδοτούν παιδιά δικαστών και
υπάρχουν και κανόνες δεοντολογίας
που εκδίδονται από το Ανώτατο και
καθορίζουν το θέμα των εμφανίσεων
του κάθε γραφείου ενώπιον των δι-
καστηρίων. Άρα υπάρχουν πλέον
οι ασφαλιστικές δικλίδες. 

Υποδείξαμε όμως ότι είναι και η
υπόθεση Πάμπου Νίκκολας, ο οποίος
προσέφυγε τον Οκτώβριο του 2010
στο ΕΔΑΔ και κέρδισε αρχές του
2018 την υπόθεση εναντίον της Κύ-
πρου, στη βάση του Άρθρου 6§1
για το δικαίωμα σε δίκαιη δίκη. Η
πλευρά Νίκκολας υποστήριξε ότι η
εξέταση της έφεσής του στο Ανώ-
τατο Δικαστήριο δεν ήταν αμερό-

ληπτη, λόγω της εξ αγχιστείας συγ-
γένειας του δικαστή Κραμβή με τον
τότε νομικό εκπρόσωπο των Κυ-
πριακών Αερογραμμών, που ήταν
ο (συμπέθερός του) Πόλυς Πολυβίου.
Δηλαδή υπάρχει απόφαση του ΕΔΑΔ
περί μεροληψίας του Ανωτάτου Δι-
καστηρίου. Η απάντηση που λάβαμε
ήταν ότι το Εφετείο, που κατά το
ΕΔΑΔ διέπραξε το λάθος, αποτελείτο
από τον Ανδρέα Κραμβή, Γιώργο
Ερωτοκρίτου και Κώστα Κληρίδη,
νυν γενικό εισαγγελέα. Μας εξηγή-
θηκε δε ότι τότε δεν απαγορευόταν
η εμφάνιση ενώπιον συμπεθέρου
και κυρίως ότι συμπέθερος δεν ήταν
ο μόνος στην έδρα. Τώρα τα πράγ-
ματα άλλαξαν με τους κανονισμούς
που θέσπισε το Ανώτατο. 

Μύρων Νικολάτος 
Επιχειρήσαμε να διευκρινίσουμε

τα γκρίζα σημεία στην υπόθεση κι
επικοινωνήσαμε, με τον Πρόεδρο
του Ανωτάτου Μύρωνα Νικολάτο.
Ιδού τι μας είπε: «Η απόφαση του
Ανωτάτου Δικαστηρίου είναι ότι το
δημοσίευμα του ‘Πολίτη’ της περα-
σμένη Κυριακής που αναφερόταν
σε μια ανάρτηση του κ. Νίκου Κλη-
ρίδη στο facebook, το στείλαμε αυ-
τούσιο στον πρόεδρο του ΠΔΣ για
να πράξει ο Σύλλογος ότι θεωρεί ορ-
θό. Ρωτήσαμε αν με την κίνηση
αυτή το Ανώτατο απαιτεί στην ουσία

κάποιες εξηγήσεις και ο κ. Νικολάτος
είπε: «Θα πρέπει πρώτα να διαπι-
στωθεί ότι αυτά που λέει η εφημερίδα
Πολίτης είναι σωστά. Εμείς δεν ξέ-
ρουμε αν έκανε ανάρτηση ο κ. Νίκος
Κληρίδης ή αν δεν έκανε. Υποθέτω
ότι στον ΠΔΣ θα πρέπει να εξετάσουν
τα γεγονότα και αν είναι όπως τα
λέει ο Πολίτης της περασμένη Κυ-
ριακή, υποθέτω ότι θα πρέπει να
ζητήσουν και τις θέσεις και του κ.
Κληρίδη. Τώρα τι θα πράξουν είναι
θέμα δικό τους και θα πρέπει να
πράξουν σύμφωνα με τους κανόνες
δεοντολογίας του ΠΔΣ. Ρωτήσαμε
αν ο ίδιος θεωρεί ότι η Δικαιοσύνη
βρίσκεται πλέον σε ένα κρίσιμο
σταυροδρόμι και θα πρέπει να ξε-
καθαρίσουν αυτά τα ζητήματα έτσι
ώστε να μη μένουν σκιές και να
πλήττεται περαιτέρω το κύρος της,
και ο Μ. Νικολάτος απάντησε: «Θα
πρέπει να σας πληροφορήσω ότι το
Ανώτατο Δικαστήριο πέραν της ανα-
κοίνωσης του ότι παραπέμφθηκε
το θέμα στον ΠΔΣ, δεν επιθυμεί να
προβεί σε περαιτέρω σχόλια. Κι επει-
δή εγώ είμαι ο πρόεδρος ενός συλ-
λογικού οργάνου, θα πρέπει να είμαι
συνεπής με τη θέση του Ανωτάτου». 

Νίκος Κληρίδης 
Η «Κ» στη συνέχεια επιχείρησε

να επικοινωνήσει με τον πρόεδρο
του ΠΔΣ κ. Δώρο Ιωαννίδη αλλά

δεν υπήρχε ανταπόκριση. Επικοι-
νωνήσαμε μετά με τον κ. Νίκο Κλη-
ρίδη και τον ρωτήσαμε αν τον κά-
λεσαν από τον ΠΔΣ να δώσει εξη-
γήσεις. Μας είπε ότι την ενημέρωση
περί επιστολής του Ανωτάτου προς
τον ΠΔΣ, την έλαβε από τα ΜΜΕ.
Η στιχομυθία που ακολούθησε
ήταν η εξής: 

-Θα επιμείνετε στις καταγγελίες
που έχετε διατυπώσει; 

Εγώ έβαλα κάποια πολύ σοβαρά
πράγματα κάτω. 

-Μπορείτε να τα τεκμηριώσετε; 
Φυσικά και μπορώ να τα τεκμη-

ριώσω. 
-Ενώπιον δικαστηρίου; 
Τι εννοείτε; (και γέλασε). Αν με

πάρουν δικαστήριο θα τα τεκμη-
ριώσω, ναι. 

-Γιατί γελάτε; Εννοείτε μήπως
ότι δεν θα τολμήσουν να σας πά-
ρουν; 

Πολλά μπορούν να συμβούν
αλλά θα σας πω γιατί γελώ, κατα-
φεύγοντας στον Βασίλη Μιχαηλίδη
και σε εκείνο τον στίχο που λέει:
Εν να αγκαλέσω τον Θεό μα ποιος
εν να τον κρίνει/αφού η κρίση μια
ένι τζιαι ρίζει την τζιαι τζείνην.
Σημειώστε όμως ότι εγώ είμαι έτοι-
μος να αντιμετωπίσω και τον Θεό
και την κρίση. Θα ήθελα επίσης
να πω ότι δεν προασπίζομαι τον
αδελφό μου, τον γενικό εισαγγε-

λέα, όπως αφήνουν να διαρρέει.
Είμαι 40 χρόνια δικηγόρος κι έχω
δική μου γνώμη. 

Δώρος Ιωανίδης
Τη δεύτερη φορά που επικοι-

νωνήσαμε με τον πρόεδρο του ΠΔΣ
κ. Δώρο Ιωαννίδη αντιληφθήκαμε
γιατί υπήρχε η σχετικά αργή αν-
ταπόκριση, καθώς τον πετύχαμε
στο αεροδρόμιο Λάρνακας επιστρέ-
φοντας από τις Βρυξέλλες, το βράδυ
της Παρασκευής. Ο πρόεδρος του
ΠΔΣ μας ενημέρωσε ότι πρόκειται
για θέμα που θα εξεταστεί μετά τα
Χριστούγεννα από το Πειθαρχικό
του Συλλόγου, του οποίου θα προ-
εδρεύσει ο ίδιος και όχι ο γενικός
εισαγγελέας που είναι πρόεδρος
του Πειθαρχικού, λόγω της φύσεως
της υπόθεσης. 

Κώστας Κληρίδης 
Ο γενικός εισαγγελέας Κώστα

Κληρίδης μας είπε ότι επί του πα-
ρόντος δεν θέλει να προβεί σε οποι-
αδήποτε δήλωση για το ζήτημα.
Πρόσθεσε ότι παρακολουθεί τα τε-
κταινόμενα από τον Τύπο και αν-
τιλαμβάνεται ότι ο ΠΔΣ ζήτησε
σχετικές εξηγήσεις (από τον κ. Νίκο
Κληρίδη). Ο ίδιος, κατέληξε, θα
αναμένει να δοθούν οι εξηγήσεις
και αν παραστεί ανάγκη τότε θα
προβεί σε δηλώσεις.

Η φωτιά που έφτασε
μέχρι τα σκαλιά 
του Ανωτάτου

Ο γενικός εισαγγελέας Κώ-
στας Κληρίδης μας είπε ότι
επί του παρόντος δεν θέλει
να προβεί σε οποιαδήποτε
δήλωση για το ζήτημα, θα
αναμένει να δοθούν οι εξηγή-
σεις στον ΠΔΣ και αν παρα-
στεί ανάγκη τότε θα προβεί
σε δηλώσεις.

«Εμείς δεν ξέρουμε αν έκανε
ανάρτηση ο κ. Ν. Κληρίδης.
Υποθέτω ότι στον ΠΔΣ θα πρέ-
πει να εξετάσουν τα γεγονότα
και θα ζητήσουν τις θέσεις και
του κ. Ν. Κληρίδη. Τώρα τι θα
πράξουν είναι θέμα δικό τους»,
λέει ο Πρόεδρος του Ανωτάτου
Μύρων Νικολάτος. 

Η «Κ» επικοινώνησε και 
με τον κ. Πόλυ Πολυβίου, 
ο οποίος μας είπε ότι δεν
έχει να κάνει οποιοδήποτε
σχόλιο, αν και με αφορμή τις
καταγγελίες του Νίκου Κλη-
ρίδη κάποιοι συνάδελφοι
του μιλούν για «κύκλο μυη-
μένων». 

Ο πρόεδρος του ΠΔΣ Δώρος
Ιωαννίδης μας ενημέρωσε ότι
πρόκειται για θέμα που θα
εξεταστεί μετά τα Χριστού-
γεννα από το Πειθαρχικό του
Συλλόγου, του οποίου θα προ-
εδρεύσει ο ίδιος και όχι ο γε-
νικός εισαγγελέας, λόγω της
φύσεως της υπόθεσης.  

Έτοιμος να τεκμηριώσει τα
όσα είπε για το Ανώτατο και τη
σχέση με δικηγορικό γραφείο
και ενώπιον δικαστηρίου είναι
ο Νίκος Κληρίδης, ο οποίος,
όπως αντιληφθήκαμε από τη
συνομιλία μας, δεν πιστεύει
ότι θα τολμήσει κανείς να τον
οδηγήσει στο εδώλιο. 

<<<<<<<

Το ερώτημα που εγεί-
ρουν διαφωνούντες με
τον Νίκο Κληρίδη είναι
κατά πόσον αυτός ομι-
λούσε με την έγκριση του
αδελφού του. Ο ίδιος
απαντά ότι έχει πείρα 40
χρόνων στη δικηγορία
και έχει τη δική του άπο-
ψη, περί των πραγμάτων. 

« Όταν βρίζεται το Ανώτατο ότι ελέγχεται από ένα δικηγορικό γραφείο, τότε η μεγάλη ύβρις αντανακλάται στο πρόσωπο του Ανωτάτου», εκτιμά νομική πηγή και το Ανώτατο είναι που έχει το πρόβλημα. 

04-POLITIKH_Master_cy  22/12/2018  00:31  Page 4



Η  Κ ΑΘ Η Μ Ε Ρ Ι Ν Η l     5Π Ο Λ Ι Τ Ι Κ ΗKυριακή 23 Δεκεμβρίου 2018

Του ΜΙΧΑΛΗ ΤΣΙΚΑΛΑ 

Ενώ αναμένονται συναντήσεις ενη-
μέρωσης από αρμόδιες πηγές της
διαπραγμάτευσης την ερχόμενη
εβδομάδα, σύμφωνα με τις πληρο-
φορίες της «Κ» τα πράγματα στο
Κυπριακό χαρακτηρίζονται από
πηγές με γνώση των διαμειφθέν-
των, το λιγότερο, ως πάρα πολύ
δύσκολα. Οι ίδιες πηγές δικαιολο-
γούν την άποψη αυτή θέτοντας
επί τάπητος μια σειρά από δεδομένα
και ευθύς εξαρχής από τη στάση
που κρατάνε οι δύο πλευρές, και
τα μηνύματα που έχουν δώσει προς
τα έξω, πέραν του τι έχουν πει κατά
τις εκατέρωθεν συναντήσεις τους
με την κ. Λουτ. «Και τα μηνύματα
αυτά κάθε άλλο παρά ενθαρρυντικά
είναι. Δεν υπάρχει πίστη αυτή την
ώρα για πρόοδο το επόμενο διά-
στημα και ούτε πρέπει να περιμέ-
νουμε ότι η κ. Λουτ θα κάνει θαύ-
ματα», είπε στην «Κ» διπλωματική
πηγή. Έτσι, το τρίπτυχο των δυ-
σκολιών που απαιτούνται να ξε-
περαστούν ώστε να διαφανεί πρό-
οδος το 2019, άπτεται του πλαισίου,
μέσα από τους όρους αναφοράς
και του τι εστί νέες ιδέες στο Κυ-
πριακό που έθεσε ως αναφορά ο
γ.γ. των Η.Ε. Αντόνιο Γκουτιέρες
στην τελευταία του έκθεση. 

Η διαδικασία του πήγαινε έλα
της κ. Λουτ θα επαναληφθεί εκ

νέου με την επάνοδό της τον Γε-
νάρη. Ωστόσο, το αν θα φέρει αυτή
τη φορά κάτι γραπτώς, υπόθεση
που έλαβε χώρα και πριν από τη
δεύτερη κάθοδό της, είναι εκ των
βασικών ερωτημάτων. Αν είναι θε-
τική η απάντηση, δηλαδή όντως
κατέλθει με κείμενο, ποιο θα είναι
το περιεχόμενο; Πληροφορίες της
«Κ» επιμένουν πως η κ. Λουτ συ-
ζητάει το πλαίσιο Γκουτιέρες με
τις δύο πλευρές. Το οποίο, όμως,
δεν το έχει επίσημα καταθέσει γρα-
πτώς, ο γ.γ. των Η.Ε. Αντόνιο Γκου-
τιέρες. Γεγονός που όπως αναλύεται
από πηγές, σημαίνει πως υπάρχει
το περιθώριο εκ μέρους της τ/κ
πλευράς και της Τουρκίας να προ-
σθέσει θέσεις ή αναφορές που δεν
έχουν σχέση με το πώς η ε/κ ανα-
γιγνώσκει το πλαίσιο Γκουτιέρες.
«Εκτός αν ο γ.γ. πει ότι αυτό είναι

το πλαίσιό μου, σας το δίνω γρα-
πτώς, κάτι που δεν το έχει κάνει
μέχρι σήμερα. Το γεγονός ότι δεν
υπάρχει συμφωνημένο κείμενο του
πλαισίου, τα κάνει όλα πιο δύσκολα»
τονίζεται χαρακτηριστικά. Σε ερώ-
τηση της «Κ» αν αυτό είναι τελικά
που προσπαθεί να σταχυολογήσει
ανάμεσα στις πλευρές η κ. Λουτ,
τέθηκε αντίστροφα το ερώτημα
του ότι ισχύει κάτι τέτοιο, θα ζη-
τηθεί τότε από εμάς να συμφωνή-
σουμε σε αναφορές που είναι εκτός
πλαισίου; «Εκεί που τον Σεπτέμβριο
του 2017, ο γ.γ. των Η.Ε. το μόνο
που ζητούσε ήταν μετά από περι-
συλλογή από κοινού οι πλευρές να
πάνε εκ νέου κοντά του, τώρα είναι
όλα πολύ πιο πολύπλοκα», προστί-
θεται από τις ίδιες διπλωματικές
πηγές. 

Το βουνό των όρων 
Την ίδια ώρα πάλι μέσω των

πληροφοριών της εφημερίδας, δια-
πιστώνεται ότι η κ. Λουτ, συζη-
τώντας για το πλαίσιο Γκουτιέρες,
ουσιαστικά συζητά για τις συγκλί-
σεις ανάμεσα στις πλευρές, κατα-
γράφοντας όμως και τις αποκλίσεις.
Μοιάζει δηλαδή σαν «συγχώνευση»
δύο συζητήσεων προς εξαγωγή
κοινών συμπερασμάτων, η δουλειά
που κάνει η Αμερικανίδα διπλω-
μάτης, ώστε να κερδίσει και χρόνο
ως προς το χρονοδιάγραμμα που

η ίδια είχε θέσει στον εαυτό της.
Αυτό όμως το χρονοδιάγραμμα που
προσδιόριζε πρόοδο ως το τέλος
Δεκεμβρίου, παύει να ισχύει από
τη στιγμή που η ίδια επανέρχεται
Γενάρη. Ακόμη και το δικό της χρο-
νοδιάγραμμα, όμως, δεν μοιάζει
ως το πλέον σημαντικό στοιχείο
τώρα, εφόσον κατά συγκεκριμένες
πηγές δύο πράγματα συμβαίνουν:
Αφενός τώρα η κάθε πλευρά λέει
το δικό της αφήγημα και η κ. Λουτ
προσπαθεί να κάνει τη σύνδεση,
αφετέρου φαίνεται πως και τα Η.Ε.
δεν βιάζονται. «Αυτό το πήγαινε

έλα για μερικές ώρες και μετά να
περνάνε εβδομάδες μέχρι την επά-
νοδο, είναι με τον τρόπο του είναι
ενδεικτικό του ότι ίσως προσπα-
θούν να αφήσουν το χρόνο να πε-
ράσει. Κι αν όχι αυτό, του ότι δεν
βιάζονται. Θα ήταν πιο σοβαρή η
προσπάθεια αν έμενε εδώ η κ. Λουτ
για ορισμένο χρονικό διάστημα
και να ολοκλήρωνε την εργασία
της», τονίζεται χαρακτηριστικά. 

Το επικίνδυνο των ιδεών
Το τρίπτυχο των τρεχουσών δυ-

σκολιών που συναντά η συζήτηση

για το Κυπριακό, κλείνει με τις νέες
ιδέες που και ο ίδιος ο γ.γ. των Η.Ε.
έβαλε μέσα στην έκθεσή του ως
αναφορά, χωρίς να προσδιορίζει
περιεχόμενο γι’ αυτές. Αυτή η ανα-
φορά έχει ανοίξει έναν κύκλο συ-
ζητήσεων από τη μια και από την
άλλη έχει θέσει άπαντες υπό τον
τύπο των ήλων. Οι νέες ιδέες, λένε
πηγές, εμπεριέχουν τέτοια ευρύ-
τερα στη διαδικασία και άρα στην
ουσία του Κυπριακού, που στο
τέλος της ημέρας το λάθος είναι
το ότι δεχτήκαμε να υπάρχει τέτοια
συζήτηση. 

Με μικρό καλάθι
θα κλείσει η χρονιά
στο Κυπριακό 
Διπλωμάτες αναλύουν το ως τώρα και το μετά του θέματος, από
τη σκοπιά του ότι δεν υπάρχει γραπτώς, πλαίσιο Γκουτιέρες 

Πέραν των ερωτήσεων για το τι συζητάει η κ. Λουτ με τις πλευρές, δεσπόζει και η ερώτηση του αν θα κατέλθει τον Γε-
νάρη με οτιδήποτε στα χέρια της. 

<<<<<<<

Αυτό το πήγαινε έλα για
μερικές ώρες και μετά να
περνάνε εβδομάδες μέχρι
την επάνοδο είναι με τον
τρόπο του είναι ενδεικτι-
κό του ότι ίσως προσπα-
θούν να αφήσουν τον
χρόνο να περάσει.
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Του ΜΙΧΑΛΗ ΤΣΙΚΑΛΑ 

Σε εξέλιξη βρίσκεται, μέσα στην
εβδομάδα, προσπάθεια διαχείρισης
της υπόθεσης των υποκλοπών δι-
πλωματικών τηλεγραφημάτων από
το ΥΠΕΞ, από αρμόδια κρατικά όρ-
γανα και Αρχές, σε πολλά επίπεδα
την ίδια ώρα. Ενώ γίνεται λόγος
στα εκτός Κύπρου δημοσιεύματα
από έγκυρα ΜΜΕ όπως οι ΝΥΤ-Blo-
omberg για σειρά τηλεγραφημάτων
που υποκλάπηκαν, και βάσει και
των όσων αναφέρει σε έκθεσή της
η εταιρεία Area1 που έκανε την
αποκάλυψη, τόσο το κυπριακό
ΥΠΕΞ όσο και αρμόδιες πηγές με
τις οποίες επικοινώνησε η «Κ» κά-
νουν λόγο για σύνηθες φαινόμενο
που απασχολεί τόσο τη χώρα όσο
και την Ε.Ε. στο σύνολό της. Η κυ-
βερνοασφάλεια ως θέμα απασχό-
λησε μάλιστα και την πρόσφατη
τριμερή στο Ισραήλ. Ωστόσο, το
γεγονός αυτό καθαυτό της υπο-
κλοπής, από την άλλη πλευρά, δεν
προέκυψε ούτε και καταγράφηκε
τα τελευταία 24ωρα σε άλλη χώρα
της Ε.Ε. Η ίδια η έκθεση της Area1,
την οποία υπογράφουν οι ιδρυτές
της, Oren Falkowitz και Blake Dar-
che, εστιάζει στα εν Κύπρω συστή-
ματα που παραβιάστηκαν μέσω
του λογισμικού «Plugx» που χρη-
σιμοποιήθηκε. Έτσι, καταγράφεται
διαφορά απόψεων στο πώς το
εκλαμβάνει η εταιρεία, πώς το με-
ταδίδουν τα διεθνή ΜΜΕ και πώς
το αντιμετωπίζει η Κύπρος, εφόσον
από την πλευρά των κυπριακών
αρχών οι πληροφορίες αναφέρουν
πως τα τηλεγραφήματα που έχουν
υποκλαπεί δεν εμπίπτουν στην κα-
τηγορία των απορρήτων. Ωστόσο,
είναι ιδιαίτερα ευρείες οι θεματικές
των τηλεγραφημάτων αυτών και

αφορούν τα Η.Ε., το Συμβούλιο της
Ευρώπης, χώρες του Μαγκρέμπ,
τηλεπικοινωνίες κτλ. Συνολικά τα
τηλεγραφήματα που υποκλάπηκαν
εμπίπτουν σε 39 διεθνείς θεματικές. 

Τα πρωτόκολλα 
Σύμφωνα με τα όσα γίνονται

γνωστά και μεταδίδουν και διεθνή
ΜΜΕ, η υποκλοπή έγινε υπό οδηγίες
της κινεζικής κυβέρνησης και την
έφερε εις πέρας η Ομάδα Στρατη-
γικής Υποστήριξης (SSF) της Κίνας,
που είναι κλάδος του στρατού της
χώρας. Αυτή η ομάδα απαριθμεί
μέλη σε όλα σχεδόν τα στρατιωτικά
προγράμματα που αναπτύσσει η
Κίνα, της τεχνολογίας, όπως γίνεται

αντιληπτό συμπεριλαμβανομένης.
Και εδώ αρχίζουν τα ερωτήματα
που δεν απαντώνται. Ισχύει ή όχι
όπως και πάλι μεταδίδεται εκτός
Κύπρου, ότι η επίθεση προς τα συ-
στήματα του ΥΠΕΞ είχε διάρκεια
τρία χρόνια; Ισχύει ή όχι ότι την
επίθεση έφερε εις πέρας η προανα-
φερόμενη ομάδα; Και πότε ανακά-
λυψαν τελικά οι αρμόδιες κρατικές
υπηρεσίες της Κύπρου, την πίσω
πόρτα που με το λογισμικό «Plugx»
κατάφεραν οι χάκερ να υποκλέψουν
κωδικούς χρηστών και στη συνέχεια
τηλεγραφήματα; Σε γενικές γραμμές
πηγές με τις οποίες επικοινωνήσαμε
λένε πως δεν σημαίνει ότι για την
προαναφερόμενη περίοδο υπήρξε

αδράνεια. Ούτε όμως απαντούν και
αν υπήρξε και πότε προσπάθεια
αντιμετώπισης, εφόσον αυτό εμ-
πίπτει στους λόγους εθνικής ασφα-
λείας, όπως οι ίδιες πηγές λένε. Πα-
λαιότεροι διπλωμάτες με τους οποί-
ους επικοινωνήσαμε, τόνιζαν πως
όσο προετοιμαζόταν η Κυπριακή
Δημοκρατία να αναβαθμιστεί ψη-
φιακά, άρα και τα συστήματα των
υπουργείων συνακόλουθα, τόσο
περιοριζόταν ο αριθμός των ατόμων
που είχαν πρόσβαση σε ευαίσθητες
πληροφορίες. Μια διπλωματική πη-
γή πρόσθεσε μάλιστα πως υπήρχαν
και χώροι ειδικά στο ΥΠΕΞ που δεν
επιτρεπόταν η είσοδος παρά μόνο
σε συγκεκριμένα άτομα. «Τα μέτρα

ήταν πολύ αυστηρά όπως και η εί-
σοδος στο ανάλογο κέντρο διαχεί-
ρισης αυτών των τηλεγραφημάτων,
που ήταν σε όροφο μόνο του». Αυτό,
πρόσθεσε η ίδια πηγή, δεν σημαίνει
πως τα ίδια ή και αυστηρότερα μέ-
τρα ασφαλείας δεν ισχύουν σήμερα,
ωστόσο, διαφαίνεται εκ του απο-
τελέσματος πως πέραν των όσων
μέτρων λαμβάνονται εντός ΥΠΕΞ,
οι χάκερ βρήκαν τρόπο να παρα-
βιάσουν τα πρωτόκολλα ασφαλείας. 

Τι λέει η αρχή 
Μετά τη γνωστοποίηση της εί-

δησης, εκ των πρώτων αντιδράσεων
ήταν από αρμόδια κυβερνητικά όρ-
γανα προς την «Κ». Αυτό που δια-

πιστώθηκε από τον γράφοντα ήταν
προσπάθεια διαχείρισης της κατά-
στασης άμεσα σε δύο επίπεδα: ου-
σιαστικό ως προς τα γεγονότα και
επικοινωνιακό. Τουτέστιν απλή
απάντηση δεν υπήρξε ούτε για την
έκταση των υποκλοπών ούτε για
τη διάρκεια, αλλά ούτε για τα μέσα
αντιμετώπισης. Ενώ τα διεθνή δη-
μοσιεύματα την ίδια ώρα έκαναν
λόγο για «τρύπα» στα κυπριακά συ-
στήματα, η επιχειρηματολογία εντός
κινούνταν πέριξ του ότι συνέβησαν
και σε χώρες της Ε.Ε. ανάλογα κρού-
σματα. Η δε πρώτη απόφαση ήταν
να συγκληθεί η αρμόδια Αρχή Ψη-
φιακής Ασφάλειας. Η «Κ» επικοι-
νώνησε και με την εν λόγω Αρχή,
συσταθείσα τον Απρίλιο φέτος, για
να διαπιστώσει ότι και από εκεί λι-
γοστές πληροφορίες βγαίνουν προς
τα έξω. «Τα όσα ισχυρίζεται το δη-
μοσίευμα, μας αναφέρθηκε, δεν
σημαίνει πως ισχύουν στην ολότητά
τους. Η Αρχή συγκλήθηκε με άλλες
αρμόδιες υπηρεσίες και κρατικές
Αρχές. Εξετάζουμε το περιστατικό
χωρίς να το υποβαθμίζουμε». Αυτό
είναι το σύνολο των απαντήσεων
που μας δόθηκαν σε ερωτήματα
όπως, αν όντως ισχύει πως η δια-
δικασία υποκλοπής κράτησε τρία
χρόνια, το τι έγινε σε αυτό το διά-
στημα για να αντιμετωπιστεί, ποια
τα επόμενα βήματα και αν ως χώρα
είμαστε εκτεθειμένοι. Το θέμα, πάν-
τως, φαίνεται να έχει ειδικό βάρος,
πέραν της κυπριακής εκδοχής, ει-
δικά στην Αμερική όπου τα εκεί
ΜΜΕ του δίνουν διαστάσεις συνα-
κόλουθων των συμβαινόντων ανά-
μεσα στην Κίνα και τις ΗΠΑ.

Η κινεζική πρεσβεία 
Η «Κ» είχε επικοινωνία για το

ζήτημα και με την πρεσβεία της

Κίνας στη Λευκωσία. Θέσαμε υπό-
ψη τους τα γεγονότα, επιφυλάχ-
θηκαν να μας απαντήσουν, κάτι
που έγινε όντως σε λίγες ώρες και
η απάντηση που πήραμε είναι η
εξής: «Η θέση της κυβέρνησης
της Κίνας πάνω στις κυβερνοεπι-
θέσεις είναι διαρκής και ξεκάθαρη.
Όντας στόχος τέτοιων επιθέσεων,
η Κίνα αντιτίθεται και καταπολε-
μάει όλες τις μορφές αναλόγων
επιθέσεων. Η Κίνα καλεί τη διεθνή
κοινότητα στην από κοινού δια-
σφάλιση της ειρήνης και της
ασφάλειας στον κυβερνοχώρο στη
βάση του αμοιβαίου σεβασμού
και της αμοιβαίας εμπιστοσύνης,
μέσα από τον διάλογο και τη συ-
νεργασία». 

H Area1 στην «Κ» 
Σε επικοινωνία της εφημερίδας

με την εταιρεία Area1, κατέστη
σαφές πως ο τρόπος λειτουργίας
των χάκερ έλαβε χώρα μέσω «ph-
ishing», μια ενέργεια εξαπάτησης
των χρηστών του διαδικτύου, κατά
την οποία ο θύτης υποδύεται μία
αξιόπιστη οντότητα για να υπο-
κλέψει κωδικούς. Σύμφωνα με τα
όσα είπε ο Oren Falkowitz στην
εφημερίδα, 9 στις 10 επιθέσεις ξε-
κινάνε με αυτό τον τρόπο. Πρό-
σθεσε δε πως τα στοιχεία των adi-
ministrators που υποκλάπηκαν
επέτρεψαν την απευθείας πρόσβα-
ση σε δίκτυα, καθώς κινούνταν και
ο χρήστης σε αυτά. «Συνήθως οι
επιθέσεις έχουν μια γραμμή, ακο-
λουθούν η μια την άλλη και δεν
επέρχονται μεμονωμένα» πρόσθεσε
ο εκ των ιδρυτών της Area1, ο οποί-
ος δε θέλησε να σχολιάσει αν η
εταιρεία έχει γνώση του περιεχο-
μένου των μηνυμάτων που υπο-
κλάπηκαν. 

Του ΒΑΣΙΛΗ ΝΕΔΟΥ

Η Ανατολική Μεσόγειος, τα σχέδια
της Αθήνας για επέκταση της αι-
γιαλίτιδας ζώνης της το ερχόμενο
χρονικό διάστημα και η ενίσχυση
της τριμερούς συνεργασίας ανάμεσα
σε Ελλάδα, Ισραήλ και Κυπριακή
Δημοκρατία, με τη νομιμοποιητική
παρουσία των ΗΠΑ, αποτελούν εν
συντομία τους βασικούς λόγους του
ασυνήθιστα έντονου μπαράζ πα-
ραβιάσεων και τουρκικών παρενο-
χλήσεων στο Αιγαίο όλη την προ-
ηγούμενη εβδομάδα. Η τουρκική
«νευρικότητα» ήταν υπολογισμένη
και στοχευμένη. Ξεκίνησε τη Δευ-
τέρα, αμέσως μετά τη συνέντευξη
του βοηθού υπουργού Εξωτερικών
των ΗΠΑ Γουές Μίτσελ στην «Κ»,
όπου πρακτικά περιέγραψε την
Τουρκία ως μειοψηφία του ενός ως
προς τις θέσεις της για την κυπριακή
αποκλειστική οικονομική ζώνη
(ΑΟΖ), και ολοκληρώθηκε την Πέμ-
πτη, μία ημέρα μετά τις δηλώσεις
του αρχηγού ΓΕΕΘΑ Ευάγγελου Απο-
στολάκη για την απαραβίαστη κόκ-
κινη γραμμή της Ελλάδας έναντι
της Τουρκίας. Επιπλέον, δεν θα πρέ-
πει να υποβαθμίζεται η αξία των
αναφορών που έγιναν από τον εκτε-
λεστικό αντιπρόεδρο της Exxon/Mo-
bil για τη δυναμική των οικοπέδων
που βρίσκονται στα δυτικά και στα
νοτιοδυτικά της Κρήτης. Ενας από
τους βασικούς λόγους που η Τουρκία
έχει μεταβάλει τη θέση της ως προς
το εύρος του «casus belli», περιλαμ-
βάνοντας την Κρήτη, είναι ακριβώς
η αποτροπή μετατροπής ακόμη μιας
χώρας στην Ανατολική Μεσόγειο
σε εξαγωγέα ενέργειας.

Η παραίτηση Μάτις
Για την Αθήνα οι αμέσως προ-

ηγούμενες ημέρες έκρυβαν μια έκ-

πληξη και μια ψυχρολουσία. Την
αρχική αισιοδοξία για τις δηλώσεις
του κ. Μίτσελ για την Κύπρο δια-
δέχθηκε ο σκεπτικισμός για την
απόφαση του προέδρου των ΗΠΑ
Ντόναλντ Τραμπ να ανακοινώσει
την αποχώρηση των αμερικανικών
στρατευμάτων από τη βορειοανα-
τολική Συρία. Η προαναγγελία της
παραίτησης του υπουργού Αμυνας
Τζέιμς Μάτις έχει εν πολλοίς πα-
ράπλευρη απώλεια τη διετή προ-
σπάθεια που είχε γίνει από την
Αθήνα ώστε να καταστούν κατα-
νοητές ορισμένες σημαντικές ελ-
ληνικές θέσεις. Ευλόγως, η Αθήνα
αναμένει με ενδιαφέρον την ανα-
κοίνωση του αντικαταστάτη του
κ. Μάτις από τον πρόεδρο των ΗΠΑ
τις επόμενες ημέρες.

Σε αυτό το ρευστό περιβάλλον,
στην Αθήνα υπάρχει έντονη ανη-
συχία καθώς ορισμένα στοιχεία
δείχνουν ότι οι Τούρκοι χρησιμο-
ποιούν δίχως φειδώ ορισμένα κλα-
σικά εργαλεία αμφισβήτησης της
ελληνικής κυριαρχίας. Στους πρώ-
τους 11 μήνες του 2018 καταγρά-
φηκαν συνολικά 29 υπερπτήσεις,
ενώ μόνο στις δύο ημέρες του μπα-
ράζ παραβιάσεων (17/12 και 20/12)
έγιναν 14, μάλιστα πάνω από κα-
τοικημένα νησιά (Καστελλόριζο
και Οινούσσες).

Ωστόσο, εκείνο που ανησυχεί
ακόμα περισσότερο όσους αντι-
λαμβάνονται τη γενικότερη ατμό-
σφαιρα στη γειτονική χώρα είναι
το έντονο κλίμα εσωτερικού διχα-
σμού σε πολλά επίπεδα. Ο πρόεδρος
της Τουρκίας Ρετζέπ Ταγίπ Ερντο-
γάν προφανώς και παραμένει ένας
αδιαμφισβήτητος ηγέτης, ενώ τα
κόμματα της αντιπολίτευσης εξα-
κολουθούν να μην μπορούν να
βρουν ένα αφήγημα εναντίον του.
Ελλείψει άλλων επιχειρημάτων χρη-

σιμοποιούν μια παλιά κεμαλική
συνταγή περί έλλειψης αρκετής
«εθνικής» ορμής, η οποία και αυτή
δεν στέκει για πολύ, όπως φαίνεται
από τις εξαιρετικά επιθετικές δη-
λώσεις των υπουργών Εξωτερικών
Μεβλούτ Τσαβούσογλου και Αμυνας
Χουλουσί Ακάρ.

Το είδος του διχασμού που ανη-
συχεί την Αθήνα είναι λιγότερο
ορατό αλλά πολύ πιο επικίνδυνο.
Η παρέλευση σχεδόν δυόμισι ετών
από την απόπειρα πραξικοπήματος
κατά του κ. Ερντογάν και η επι-
κράτησή του σε δημοψήφισμα και

εθνικές εκλογές δεν έχουν μειώσει
τις απηνείς διώξεις εναντίον των
αντιφρονούντων. Εντός των τουρ-
κικών ενόπλων δυνάμεων (ΤΕΔ) οι
αξιωματικοί καλούνται να αντα-
ποκριθούν σε εντολές οι οποίες
ορισμένες φορές είναι έγκυρες,
κάποιες άλλες είναι απλά «δολώ-
ματα» για να ξεσκεπάσουν πιθανές
ομάδες που ενδεχομένως εξακο-
λουθούν να κρύβονται στο στρά-
τευμα. Για όσους παρακολουθούν
εκ του σύνεγγυς την κατάσταση
στην Τουρκία, αυτά τα σημάδια
είναι σοβαρά. Ωστόσο δεν πρέπει
να αποπροσανατολίζουν από τη
γενικότερη εικόνα. Ο κ. Ερντογάν
εμφανίζεται να κερδίζει νίκες, όπως
η πρόσφατη αποχώρηση των αμε-
ρικανικών στρατευμάτων από τη
Συρία.

Στην Αθήνα, πάντως, υπάρχει
ικανοποίηση για τη σταδιακή καρ-
ποφόρηση ορισμένων υπερκομμα-
τικών στρατηγικών που έχουν ακο-
λουθηθεί τα τελευταία 8 έως 10
χρόνια και, κυρίως, την ενδυνά-
μωση των σχέσεων με τις ΗΠΑ και
το Ισραήλ. Παράλληλα, γίνονται

προσπάθειες για δημιουργία των
κατάλληλων συνθηκών εμβάθυνσης
των σχέσεων με χώρες της Ε.Ε. και,
κυρίως, με τη Γαλλία, η οποία δια-
τηρεί συμφέροντα στην περιοχή.

Τροχοπέδη σε αυτή την κατεύ-
θυνση αποτελεί η πολιτική περι-
δίνηση στην οποία έχει εγκλωβι-
στεί στο εσωτερικό ο πρόεδρος
της Γαλλικής Δημοκρατίας Εμα-
νουέλ Μακρόν, αλλά και οι επερ-
χόμενες ευρωεκλογές οι οποίες
έχουν παραλύσει τις κυβερνήσεις
των σημαντικότερων κρατών της
Ε.Ε., ειδικά για ζητήματα που αφο-
ρούν την Ελλάδα, μια χώρα που,
λόγω της οικονομικής κρίσης, βρι-
σκόταν στο επίκεντρο του ενδια-
φέροντος για οκτώ συναπτά έτη.
Το γαλλικό ενδιαφέρον περιλαμ-
βάνει την κυπριακή ΑΟΖ, όπου η
Total δραστηριοποιείται έντονα,
αλλά και την Αίγυπτο. Μια σεκάνς,
συνεργασίας της Γαλλίας με την
τριμερή Ελλάδας, Κύπρου και Αι-
γύπτου, ανάλογη με αυτή της συμ-
μετοχής των ΗΠΑ σε εκείνη με το
Ισραήλ, δεν πρέπει να αποκλείεται
εν ευθέτω χρόνω.

Ο νέος ρόλος
της Αθήνας
και η τουρκική
προκλητικότητα
Πώς φτάσαμε στο μπαράζ παραβιάσεων

<<<<<<

Η παραίτηση του 
Αμερικανού υπουργού 
Αμυνας Μάτις έχει 
παράπλευρη απώλεια 
τη διετή προσπάθεια 
της Ελλάδας, ώστε 
να καταστούν κατανοητές
ορισμένες θέσεις της.

Τουρκικό F-16 απογειώνεται από τη βάση του Ιντσιρλίκ. Τα αμυντικά προγράμματα της Αγκυρας βρίσκονται σε
εξέλιξη παρά τα προβλήματα της οικονομίας της. Την ίδια ώρα, η Αθήνα «απαντά» με την έναρξη του προγράμμα-
τος αναβάθμισης των 84 F-16 της Πολεμικής Αεροπορίας στην έκδοση «Viper».

Τάραξε τα διπλωματικά νερά η υποκλοπή τηλεγραφημάτων

<<<<<<<

Η απάντηση στην «Κ»
της πρεσβείας της Κίνας
– Συχνό φαινόμενο 
αυτές οι προσπάθειες,
λένε πηγές του ΥΠΕΞ.

Η τουρκική 
οικονομία
Ο ρόλος που θα πρέπει να δια-
δραματίσει η Αθήνα στην περιο-
χή εκ των πραγμάτων δημιουρ-
γεί ορισμένες πρακτικές ανάγ-
κες που δεν είναι πάντα σαφές
πότε και αν μπορούν να ικανο-
ποιηθούν. Πέρα από τον νέο ρό-
λο της Αθήνας, η ανάγκη ανανέ-
ωσης του οπλοστασίου προκύ-
πτει και από τη διαρκώς διευρυ-
νόμενη «ψαλίδα» στην ισορρο-
πία δυνάμεων με την Τουρκία.
Ακόμη και αν σκάσει η «φού-
σκα» της τουρκικής οικονομίας,
υπολογίζεται ότι τα αμυντικά
προγράμματα που βρίσκονται
σε εξέλιξη θα εξακολουθήσουν
να υλοποιούνται για τα επόμενα
τρία έως πέντε χρόνια. Για την
Ελλάδα τα πράγματα είναι πολύ
διαφορετικά. Πριν από λίγες
ημέρες ανακοινώθηκε η έναρξη
του προγράμματος αναβάθμισης
των 84 F-16 της Πολεμικής Αε-
ροπορίας στην έκδοση «Viper».
Το πρόγραμμα θα κοστίσει 996
εκατ. δολ. στην Αθήνα, ενώ 448
παραχωρούνται διακρατικά ως
FMS. Το πρώτο αναβαθμισμένο
F-16 αναμένεται πριν από το τέ-
λος του 2019 και το πρόγραμμα
θα πρέπει να ολοκληρωθεί έως
τις 30 Ιουνίου 2027. Η Αθήνα
αναζητεί και άλλες αποδεσμεύ-
σεις από τις ΗΠΑ, τύπου FMS,
κατά κύριο λόγο για το Πολεμικό
Ναυτικό. Κυρίως για το σύστημα
αντιαεροπορικών πυραύλων
επιφανείας αέρος, που φέρουν
δύο μεταχειρισμένες φρεγάτες
τύπου Oliver Hazard Perry του
αυστραλιανού βασιλικού ναυτι-
κού, για τις οποίες, όπως αποκά-
λυψε η «Κ», ενδιαφέρεται
ενεργά η Αθήνα. Mια τέτοια επι-
λογή θα συνιστούσε λύση ανάγ-
κης, καθώς έχει χαμηλό κόστος
(180 εκατ. ευρώ για τα δύο
πλοία «Newcastle» και «Melbo-
urne»). Tα δύο βασικά προγράμ-
ματα του Π.Ν. αφορούν ένα γαλ-
λικό και ένα αμερικανικό. Το
πρώτο αφορά την προμήθεια
δύο γαλλικών Belh@rra, ενώ το
δεύτερο τη συμπαραγωγή φρε-
γατών με τους Αμερικανούς και
την ανάπτυξη ενός ναυπηγικού
ερευνητικού κέντρου. Και στις
δύο περιπτώσεις αποτελεί προ-
ϋπόθεση η επίλυση των προ-
βλημάτων που έχει η Ελλάδα και
με τα δύο μεγάλα ναυπηγεία της
(Ελευσίνας και Σκαραμαγκά).

Στόχος της υποκλοπής φέρεται να είναι διπλωματική αλληλογραφία για σω-
ρεία θεμάτων, 39 στο σύνολό τους.
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Του ΝΙΚΟΥ ΣΤΕΛΓΙΑ

Μπορεί η διαμεσολάβηση του ΟΗΕ
για την επανέναρξη των συνομιλιών
να λαμβάνει παράταση, με τη στενή
συνεργάτιδα του γενικού γραμματέα
του ΟΗΕ να επιστρέφει στις αρχές
του νέου έτους, και οι Κύπριοι δι-
πλωμάτες και πολιτικοί να θεωρούν
ότι το Κυπριακό θα αναπτύξει νέα
δυναμική στα μέσα του 2019, ωστό-
σο, η Άγκυρα έχει διαφορετική άπο-
ψη. Η τουρκική πλευρά θεωρεί ότι
με το νέο έτος ανοίγει μια νέα σελίδα
στη σύγχρονη κυπριακή ιστορία,
με το υφιστάμενο στάτους κβο να
αλλάζει σταδιακά και την ανάδυση
νέων δεδομένων και ισορροπιών
σε πολλά πεδία. «Με τον έναν ή
τον άλλον τρόπο οδεύουμε προς
ένα σημείο που θα συζητηθούν σε-
νάρια και ιδέες που μέχρι σήμερα
θεωρούνταν ταμπού και στις δυο
πλευρές», μας επισημάνει υψηλό-
βαθμη τουρκική διπλωματική πηγή. 

Οι ελπίδες 
Στην Άγκυρα είναι κραταιά η

απαισιοδοξία σχετικά με την προ-
οπτική της ομοσπονδιακής λύσης.
Η τουρκική πλευρά εκφράζει πικρία
για τη «μη εποικοδομητική» στάση

της Ελλάδας και της ηγεσίας Ανα-
στασιάδη και την ίδια στιγμή εξα-
κολουθεί να χαρακτηρίζει ως «χα-
μένη ευκαιρία» το Κραν Μοντάνα.
Την παρούσα περίοδο η επίλυση
του Κυπριακού δεν αποτελεί προ-
τεραιότητα της τουρκικής διπλω-
ματίας, η προσοχή της οποίας είναι
στραμμένη κυρίως στο βόρειο τμή-
μα της Συρίας και στις σχέσεις της
Τουρκίας με μεγάλες δυνάμεις. Πα-
ρόλα αυτά το Γραφείο Κυπριακού
του τουρκικού Υπουργείου Εξωτε-
ρικών και οι αρμόδιες υπηρεσίες
του τουρκικού κρατικού μηχανι-
σμού καταγράφουν με προσοχή τις
εξελίξεις.

Στο πλαίσιο αυτό ξεχωρίζουν
σειρά εξελίξεων. Πρώτον, η ηγεσία
του Νίκου Αναστασιάδη κατά την
τουρκική πλευρά για πρώτη φορά
εμφανίζεται έτοιμη να συζητήσει
«out of the box» προτάσεις. Η συ-
ζήτηση για αποκεντρωμένη ομο-
σπονδία αποτελεί το πρώτο βήμα
προς αυτήν την κατεύθυνση. Δεύ-
τερον, οι εξελίξεις κυλούν στο μέ-
τωπο της ενέργειας, με Ελλάδα,
Κύπρο, Αίγυπτο και Ισραήλ να ενώ-
νουν τις δυνάμεις τους για τον αγω-
γό EastMed και τις ΗΠΑ να εκφρά-
ζουν ιδιαίτερο ενδιαφέρον για αυ-

τήν την εξέλιξη. Ως γνωστό, η Τουρ-
κία ετοιμάζεται να «απαντήσει»
σε αυτή την κίνηση με δικούς της
ελιγμούς στην κυπριακή ΑΟΖ και
προβολή ισχύος. Τρίτον, εξελίξεις
τρέχουν και στη διεθνή διπλωμα-

τική σκηνή. Οι ΗΠΑ προχωρούν
σε ριζική αναθεώρηση και η συ-
ζήτηση για τον ρόλο και τη δομή
του ΟΗΕ, είναι εξέλιξη που επη-
ρεάζει άμεσα και το Κυπριακό. Τέ-
ταρτον, την παρούσα στιγμή η
προσοχή των εγγυητριών δυνά-
μεων είναι στραμμένη σε θέματα
που απασχολούν την εσωτερική
πολιτική ατζέντα. «Μακάρι αυτές
οι δύο χώρες να μπορούσαν να
εστιάσουν στο Κυπριακό με θετικό
τρόπο», σημειώνουν πηγές της
«Κ». Τέλος, στην Άγκυρα επικρατεί
η άποψη ότι τουρκική πλευρά και
ε/κ ηγεσία εξακολουθούν να ερ-
μηνεύουν με πολύ διαφορετικό
την ομοσπονδιακή λύση, γεγονός
που απομακρύνει αυτήν την προ-
οπτική-επιλογή από τον ορίζοντα
της Κύπρου.

Η νέα χρονιά
δεν αλλάζει
την τουρκική
προσέγγιση 
Αγκυρα και Ακιντζί βλέπουν το 2019 
από διαφορετική οπτική γωνία 

Στον απόηχο των προαναφερόμενων
συμπερασμάτων, η τουρκική πλευ-
ρά πραγματοποιεί σειρά επαφών
και κινήσεων που αφορούν το Κυ-
πριακό. Στην Κύπρο, εκτός από
τον ηγέτη της τ/κ κοινότητας, πρω-
ταγωνιστικό ρόλο σε αυτές τις κι-
νήσεις έχει αναλάβει ο «υπουργός
Εξωτερικών», Κουντρέτ Όζερσαϊ.
Τα όσα συζητήθηκαν στην πρό-
σφατη συνάντηση του κ. Όζερσαϊ
με την Ελιζάμπεθ Σπέχαρ μας προ-
ϊδεάζουν για τις προτεραιότητες
της τουρκικής διπλωματίας. Ο κ.
Όζερσαϊ κατέθεσε την τουρκική
οπτική γωνία για την διαμεσολά-
βηση της κ. Λουτ και κυρίως το εν-
δεχόμενο της προοπτικής της επα-
νέναρξης του διαλόγου. Η τουρκική
πλευρά θέτει τις δικές της κόκκινες
γραμμές για αυτό το εγχείρημα, οι
οποίες είναι α) η πλήρης αποδοχή
της πολιτικής ισότητας, β) το ξε-
καθάρισμα του τελικού καθεστώτος
των Τ/κ και γ) συμβιβαστική λύση
για ασφάλεια και εγγυήσεις δίχως
την αρχή μηδέν στρατός-μηδέν
εγγυήσεις. 

Στην ίδια συνάντηση, ο κ. Όζερ-
σαϊ αναφέρθηκε και στο μέλλον
της ειρηνευτικής δύναμης του
ΟΗΕ, με τις πρώτες ανεπιβεβαίωτες
πληροφορίες να θέλουν την τ/κ
πλευρά να επαναλαμβάνει τη θέση
ότι η απόσυρση της δύναμης δεν
πρόκειται να έχει αρνητικό αντί-
κτυπο για τις σχέσεις των δυο πλευ-
ρών. Αντιθέτως ενδέχεται να τις
υποχρεώσει να εστιάσουν σε εναλ-
λακτικούς μηχανισμούς συνεργα-
σίας. Τέλος, αξίζει να σημειωθεί
ότι η τουρκική πλευρά προβάλλει
την άποψη ότι το τελευταίο διά-
στημα η ε/κ πλευρά επιχειρεί να
ασκήσει πίεση στο διεθνή παρά-
γοντα, τον ΟΗΕ και τ/κ πλευρά
προκαλώντας τεχνητή ένταση στην
«παραμεθόρια» περιοχή της Κύ-
πρου. Τη συγκεκριμένη θέση ανέ-
πτυξε ο κ. Όζερσαϊ στην κ. Σπέχαρ. 

Παράγων χρόνος 
Σε αντίθεση με την Άγκυρα και

τον κ. Όζερσαϊ, η τουρκοκυπριακή

ηγεσία θεωρεί ότι η ομοσπονδιακή
λύση εξακολουθεί να αποτελεί μο-
ναδική λύση για το Κυπριακό. Η
τ/κ πλευρά δεν έδωσε στη δημο-
σιότητα τις λεπτομέρειες των δύο
συναντήσεων με την κ. Λουτ. Πη-
γές του «Προεδρικού» αναφέρουν
ότι ο Μουσταφά Ακιντζί επανέλαβε
τις ήδη γνωστές θέσεις της τ/κ
ηγεσίας, ενώ θεωρείται πλέον ότι
για την επανέναρξη των συνομι-
λιών οι εμπλεκόμενες πλευρές
χρειάζονται χρόνο. Και αυτό διότι,
οι εγγυήτριες δυνάμεις είναι απα-
σχολημένες με άλλα ζητήματα.
Σε περίπτωση που ξεπεραστούν
το Brexit, οι εκλογές στην Ελλάδα
και οι δημοτικές εκλογές στην
Τουρκία, η τ/κ ηγεσία θεωρεί ότι
στο πρώτο μισό του 2019 ενδέχεται
να έρθουν στο προσκήνιο εξελίξεις
που θα δώσουν μια νέα και «τε-
λευταία» ώθηση στην ομοσπον-
διακή λύση. Με αυτόν τον τρόπο,
και κυρίως μέσα από την επανα-
φορά της εκ περιτροπής προ-
εδρίας, των χαρτών και την συμ-
φωνία για συμβιβαστικές λύσεις
για τις εγγυήσεις, θα είναι δυνατόν
να συνεχιστεί η διάσκεψη για το
Κυπριακό. 

Την παρούσα περίοδο η επίλυση του Κυπριακού δεν αποτελεί προτεραιότητα
της τουρκικής διπλωματίας.

<<<<<<<

«Με τον έναν ή τον άλλον
τρόπο οδεύουμε προς 
ένα σημείο που θα συζη-
τηθούν σενάρια και ιδέες
που μέχρι σήμερα θεω-
ρούνταν ταμπού και στις
δύο πλευρές», μας επιση-
μάνει υψηλόβαθμη τουρ-
κική διπλωματική πηγή.

Νέες κινήσεις στη σκακιέρα 

Σε αντίθεση με την Άγκυρα και τον
κ. Όζερσαϊ, η τουρκοκυπριακή ηγε-
σία θεωρεί ότι η ομοσπονδιακή λύ-
ση εξακολουθεί να αποτελεί μονα-
δική λύση για το Κυπριακό.
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Ο ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΙΛΛΗΚΑΣ ΣΤΗΝ «Κ»

Ο Πρόεδρος ασπάζεται πλέον
τις ανησυχίες μας στο Κυπριακό

Μετά το Κραν Μοντάνα έχει συνειδητοποιήσει τους κινδύνους που ελλοχεύουν στη ΔΔΟ, λέει ο πρόεδρος της Συμμαχίας Πολιτών 

Συνέντευξη στη
ΜΑΡΙΝΑ ΟΙΚΟΝΟΜΙΔΟΥ

Ο Πρόεδρος ασπάζεται πλέον τις
ανησυχίες μας στο Κυπριακό, λέει
στη συνέντευξή του στην «Κ» ο
πρόεδρος της Συμμαχίας Πολιτών
Γιώργος Λιλλήκας, σημειώνοντας
πως από το Κραν Μοντάνα και εν-
τεύθεν έχει συνειδητοποιήσει τους
κινδύνους που ελλοχεύουν στη δι-
ζωνική, δικοινοτική ομοσπονδία
(ΔΔΟ). Ο κ. Λιλλήκας μιλάει για τις
συναντήσεις που είχε με τον Πρό-
εδρο Αναστασιάδη μετά την επα-
νεκλογή του, συζητώντας για το
Κυπριακό και απαντά στη φημο-
λογία που τον θέλει να βρίσκεται
πίσω από τις νέες ιδέες στο Κυ-
πριακό. Ξεκαθαρίζει πως ο Πρό-
εδρος συνεχίζει να επικαλείται τη
διζωνική, δικοινοτική ομοσπονδία
και είναι λάθος να κατηγορείται
πως δεν θέλει λύση. Μιλάει για τη
συνεργασία με τους Οικολόγους
και τον Σενέρ Λεβέντ, η οποία είναι
πολύ πιθανή, ενώ δεν αποκλείει το
ενδεχόμενο διορισμού του στο Συμ-
βούλιο Εθνικής Ασφαλείας, αν και
όπως λέει δεν του έχει ζητηθεί κάτι
τέτοιο. 

–Υπάρχει πλέον μία καλύτερη
συνεννόηση με τον Νίκο Ανα-
στασιάδη; 

–Μετά τις προεδρικές εκλογές
ο Πρόεδρος ζήτησε από τους υπο-
ψηφίους να καταθέσουμε προτάσεις
και κατέθεσα τις προτάσεις μου.
Τουλάχιστον στη δεύτερη συνάν-
τηση, είχαμε συζητήσει σε βάθος
τις προτάσεις μας και μια σειρά
από αυτές τις προτάσεις τις είχε
υιοθετήσει. Κάποιες αυτούσιες, κά-
ποιες με κάποιες διαφοροποιήσεις
ή προσθήκες. Εμείς δεν αρνηθή-
καμε να συνεργαστούμε με την
εκάστοτε κυβέρνηση, δεδομένου
ότι βρίσκουμε κοινό έδαφος για να
εξυπηρετήσουμε τον τόπο σε κοι-
νωνικά θέματα σε θέματα οικονο-
μίας και πολύ περισσότερο στο Κυ-
πριακό. Από την ώρα που υπάρχει
ανταπόκριση εμείς δεν θα λειτουρ-
γούμε με τη λογική της στείρας αν-
τιπολίτευσης και δεν διστάζουμε
να στηρίξουμε την κυβέρνηση σε
τομείς που συμφωνούμε, όπως το
ΓεΣΥ για το οποίο πρωτοστατήσαμε
για να ξεμπλοκαριστεί η όλη δια-
δικασία και συμβάλαμε πολύ να
φτάσει εδώ που έφτασε. 
–Υπάρχει κοινό έδαφος στο Κυ-
πριακό πλέον με τον Πρόεδρο; 

–Ο Πρόεδρος ασπάζεται πλέον
τις ανησυχίες που εμείς κατ’ επα-
νάληψη είχαμε εκφράσει και νομίζω
πως ο Πρόεδρος της Δημοκρατίας
μετά το Κραν Μοντάνα έχει συνει-
δητοποιήσει πλήρως τους κινδύ-
νους που ελλοχεύουν στο μοντέλο
λύσης που ήταν υπό διαπραγμά-
τευση.
–Μιλάτε για τη διζωνική, δικοι-
νοτική ομοσπονδία; 

–Ναι, η οποία έχει ένα συγκε-
κριμένο περιεχόμενο. Έπαψε να
είναι ο τάφος του αγίου Νεοφύτου
για να τη γεμίζει ο καθένας με το
δικό του περιεχόμενο, είχε πάρει
σάρκα και οστά με το σχέδιο Ανάν,
το Σχέδιο Ανάν παραμένει το πλαί-
σιο με κάποιες διαφοροποιήσεις
μέχρι σήμερα και θεωρώ ότι υπάρχει
κοινό έδαφος ότι αυτό το μοντέλο
λύσης θα οδηγούσε σε ένα κράτος
που θα ήταν και δυσλειτουργικό
και υπό παραλυσία και θα ήταν και
πηγή νέων προστριβών. 
–Λένε πως είστε πίσω από τις
νέες ιδέες που ακούγονται στο
Κυπριακό.

–Έχω ακούσει διάφορα.
–Δεν ισχύει; 

–Δεν θα έλεγα πως ισχύει αλλά
πολλοί παραπέμπουν στο βιβλίο
μου που εκδόθηκε πριν από δέκα
χρόνια ακριβώς όπου παρέθετα
διάφορα μοντέλα λύσης του Κυ-
πριακού, παραθέτοντας τα υπέρ
και κατά χωρίς να παίρνω θέση.
Κάτι που έπρεπε να έχουμε κάνει
ως Ε/κ εδώ και πάρα πολλά χρόνια

για να είμαστε σε θέση να γνωρί-
ζουμε ανά πάσα στιγμή ποιες είναι
οι επιλογές μας ποια τα μειονεκτή-
ματα, ποια τα πλεονεκτήματα για
να είμαστε προετοιμασμένοι. Ένα
σοβαρό κράτος μελετάει όλα τα
σενάρια για να είναι έτοιμο, να
μην αυτοσχεδιάζει. Εμείς φοβόμα-
στε να κάνουμε καν μελέτη. Φο-
βόμαστε ακόμα και να διερευνή-
σουμε κάτι.
–Διερευνά πλέον άλλες επιλογές; 

–Δεν ξέρω, θεωρώ ότι ο Πρό-
εδρος συνειδητοποιώντας τους κιν-
δύνους που ελλοχεύουν από το
μοντέλο που διαπραγματευόταν
και ο ίδιος και οι προκάτοχοί του
τείνει να απομακρυνθεί πλέον από
αυτή τη μορφή λύσης του Κυπρια-
κού.
–Τείνει να απομακρυνθεί από
τη ΔΔΟ; 

–Την επικαλείται, δεν ξέρω αν
απομακρύνεται από τη ΔΔΟ. Θα
ήταν λάθος να κάνω κρίση προ-
θέσεων του Προέδρου. Είναι ειλι-
κρινής ότι στοχεύει σε λύση του
Κυπριακού και διαφωνώ με όσους
τον κατηγορούν ότι δεν θέλει λύση
του Κυπριακού. Να μην ξεχνούμε
πως ήταν ο πιο ένθερμος υποστη-
ρικτής του Σχεδίου Ανάν, καθώς
υπήρξαν και άλλοι ένθερμοι υπο-
στηρικτές που κρυβόντουσαν, αλλά
κακώς κατηγορείται ότι δεν θέλει
λύση ή ότι ευθύνεται για τη μη
λύση του Κυπριακού. Την ευθύνη
τη φέρει μόνο η Τουρκία και όσοι
επικρίνουν τον Πρόεδρο σήμερα
κάνουν κακό όχι στον Νίκο Ανα-
στασιάδη, αλλά στην εθνική μας
υπόθεση. Δεν γίνεται να δίνουμε
άλλοθι στην Τουρκία. 
–Από ποιον δόθηκε άλλοθι; Από

το ΑΚΕΛ; 
–Ναι, θεωρώ πως η προσέγγιση

της ηγεσίας του ΑΚΕΛ είναι λάθος
στο Κυπριακό και της ηγεσίας του
ΔΗΣΥ που σχοινοβατεί μεταξύ του
να επιρρίψει ευθύνες στον Νίκο
Αναστασιάδη και να τον στηρίξει
στην πολιτική του.
–Συναντηθήκατε πριν από τις
προεδρικές εκλογές, συζητώντας
ένα πλαίσιο λύσης βάσει των δι-
κών σας θέσεων;

–Πριν από τις προεδρικές δεν
είχαμε καμία συνάντηση, μετά τις
προεδρικές συναντηθήκαμε. Πε-
ρίπου ένα μήνα μετά την εκλογή
του και είχαμε συζητήσει κατά κύ-
ριο λόγο το Κυπριακό. Είχα διαπι-
στώσει τις ανησυχίες του μετά το
Κραν Μοντάνα. Θεωρώ ότι ο ίδιος
βίωσε μέσα από τις συνομιλίες τη
στάση της Τουρκίας και τις προ-
θέσεις της. Είναι διαφορετικό, άλ-
λωστε, κάποιος να είναι στην αν-
τιπολίτευση και να πιέζει έναν Πρό-
εδρο να προχωρήσει για υπογραφή
λύσης του Κυπριακού και είναι άλλο
να πρέπει να βάλει ο ίδιος την υπο-
γραφή του. Αυτό ισχύει και για τους
προκατόχους του. Αφού είναι τόσο
εύκολο γιατί δεν το έλυσε ο Δημή-
τρης Χριστόφιας; Γιατί δεν υπέ-
γραψε ο Γιώργος Βασιλείου ή ο
Γλαύκος Κληρίδης; 
–Αν διαπιστώσατε τέτοια αλλαγή
πλεύσης από τον Νίκο Αναστα-
σιάδη, γιατί δεν τον στηρίξατε
στη δεύτερη Κυριακή; 

–Διότι ο Νίκος Αναστασιάδης
ακόμα αναφέρεται σε διζωνική, δι-
κοινοτική ομοσπονδία. Ακόμα και
σήμερα λέει πως είναι έτοιμος να
συνεχίσει από εκεί που κόπηκαν
οι συνομιλίες, θέτει κάποιους όρους
που δεν έθετε προηγουμένως, όπως
το να είναι πιο λειτουργική η λύση
συνειδητοποιεί ότι αυτά που απο-
τέλεσαν πλαίσιο συγκλίσεων οδη-
γούν σε μία λύση που δεν θα ήταν
λειτουργική. Πιστεύω ότι αντιλαμ-
βάνεται σήμερα ότι δεν θα ήταν
συνέχεια της Κυπριακής Δημοκρα-
τίας, αλλά κατάλυσή της και μετα-
τροπή της σε συνιστών κράτος άρα
δημιουργία νέου κράτους και τους
κινδύνους που ελλοχεύουν από το
να χάσουμε την εθνική υπόσταση
της Κυπριακής Δημοκρατίας που
είναι η καλύτερη ασπίδα, όμως,
δεν έχω δει τοποθέτησή του που
να λέει εγκαταλείπω τη διζωνική,
δικοινοτική ομοσπονδία, ούτε στο
Εθνικό Συμβούλιο ούτε δημόσια.
–Ούτε ο Τάσσος Παπαδόπουλος
το έκανε αλλά τον στηρίξατε. 

–Ο Τάσσος Παπαδόπουλος προ-
σπάθησε να ξεφύγει από τη διζω-

νική, δικοινοτική ομοσπονδία μέσω
της 8ης Ιουλίου. Δεν έχω δει κινή-
σεις του Νίκου Αναστασιάδη που
να ξεφεύγουν από τη ΔΔΟ ακόμα
και με την αποκεντρωμένη που ει-
σηγείται. 
–Λέτε πως δεν είπε κάτι δημόσια,
αλλά αίσθηση έκανε η τοποθέ-
τηση του αναπληρωτή προέδρου
της Συμμαχίας Πολιτών για το
τι διημείφθη μεταξύ πρώτης και
δεύτερης Κυριακής περί νέων
ιδεών που έθεσε στη συνάντησή
σας. 

–Ο Παναγιώτης Σαββίδης είπε
πως ο κ. Αναστασιάδης ουδέποτε
είπε πως ξεφεύγει από τη ΔΔΟ,
αλλά πως κατά την αντίληψή του
υπήρχαν στοιχεία που παρέπεμπαν
σε συνομοσπονδία και δύο κράτη. 
–Έχετε την ίδια αντίληψη μαζί
του; 

–Η διζωνική που συζητούμε σή-
μερα έχει πάρα πολλά στοιχεία της
συνομοσπονδίας παρά της ομο-
σπονδίας, όπως η εσωτερική ιθα-
γένεια.
–Άρα δεν σας έδωσε την εντύ-
πωση ότι συζητάει συνομοσπον-
δία ή λύση δύο κρατών;

–Όχι, νομίζω είναι προσεκτικός
στο να μην τοποθετείται σε άλλο
μοντέλο λύσης του Κυπριακού και
νομίζω ότι επιμένει απέναντι στους
συνομιλητές του για ΔΔΟ. Θα είναι
λάθος να μπούμε σε δίκη προθέ-
σεων για το τι σκέφτεται ο Πρό-
εδρος. Πρέπει να πιστώσουμε τον
Πρόεδρο ότι αυτά που λέει στα
Ηνωμένα Έθνη και στους ξένους
αυτά εννοεί. Αλίμονο να ξεκινή-
σουμε εμείς οι ίδιοι να αμφισβη-
τούμε τον εκάστοτε Πρόεδρο όταν
συνομιλεί με τα Ηνωμένα Έθνη
για το αν είναι ειλικρινής. Βγάζουμε
τα μάτια μας μόνοι μας. 
–Από κάποιους θεωρείται πως
παρουσιάζονται πολλές οι ομοι-
ότητες στη ρητορική σας πλέ-
ον.

–Δεν είναι κακό να έχουμε συγ-
κλίσεις. Εγώ έχω ξεκινήσει από τη
ρομαντική σχολή που πίστευα ότι
και μια κακή λύση να έρθει, όταν
υπάρχει καλή θέληση θα τη βελ-
τιώσουμε και θα λειτουργήσει. Μέ-
σα από την τριβή μου με την Τουρ-
κία και την τουρκική πολιτική έγινα
ρεαλιστής, για να μην πω κυνικός.
Δεν είναι κακό μέσα από την εμ-
πειρία και την τριβή του να αλλάζει
προσέγγιση, διαπιστώνοντας τις
πραγματικότητες. Κακό είναι να
βλέπεις τα προβλήματα, αλλά να
επιμένεις σε κάτι το οποίο δεν απο-
δίδει και δεν ανταποκρίνεται στο
τι θέλεις. Αυτό είναι ξεροκεφαλιά. 

–Θα συμμετέχετε στον διορισμό
προσώπων στους ημικρατικούς; 

–Δεν μας έχει πει ο Πρόεδρος.
–Αν σας ζητηθεί;

–Θεωρούμε ότι είναι δουλειά των
τεχνοκρατών και όχι των κομμάτων. 
–Άρα δεν θα συμμετέχετε;

–Το πιο πιθανόν δεν θα μας ζη-
τηθεί, αλλά αν μας ζητήσουν, εγώ
θα έδινα ονόματα τεχνοκρατών όχι
στελεχών κομμάτων. Δεν είναι δου-
λειά των κομμάτων να διοικούν τους
ημικρατικούς οργανισμούς. Μόλις
ανοίξει η βουλή θα καταθέσουμε 4
προτάσεις νόμου για την ανάληψη
προσωπικής αστικής ευθύνης και
όχι μόνο και θα δείτε αν περάσει
από τη βουλή. Όλες οι μετριότητες
που γλύφουν το ένα κόμμα και μετά
το άλλο για να μπουν σε ένα ημι-
κρατικό οργανισμό δεν θα έχουν
θέση, οι μόνοι που θα διεκδικούν
είναι ικανοί άνθρωποι. 
–Για ποιο λόγο δεν συμμετέχετε
στην κυβέρνηση τη στιγμή που
συμφωνείτε σε αρκετά;

–Δεν μας έχει προτείνει κάτι τέ-
τοιο ο Πρόεδρος
–Υπάρχει ενδεχόμενο να διορι-
στείτε στο Συμβούλιο Εθνικό

Ασφάλειας; 
–Ήταν από τις προτάσεις που

είχα δώσει στον Πρόεδρο γιατί ήμα-
σταν από τις χώρες που δεν είχαμε
Συμβούλιο Εθνικής Ασφαλείας, εναλ-
λακτικής στρατηγικής όπως έχουν
όλα τα σοβαρά κράτη του κόσμου.
Εδώ η Τουρκία πάει να κάνει Εθνικό
Συμβούλιο πλέον εθνικής ασφαλείας
για να ξεφύγει από τη στρατιωτική
αντίληψη. Δεν μου έχει πει τίποτα
όμως ο Πρόεδρος. Ξέρετε, έχω ακού-
σει τόσα πολλά μεταξύ α’και β γύρου
έλεγαν ότι είχα κάνει συμφωνία να
πάω υπ. Εξωτερικών, μετά το Υπουρ-
γικό του Συμβούλιο άρχισε να φη-
μολογείται ότι πάω για Επίτροπος,
ενώ πρόσφατα άκουσα ότι θα πάω
πρέσβης στο Λονδίνο. Τώρα ακούω
αυτό. Δεν έχει γίνει συζήτηση. 
–Από τη στιγμή που το προτεί-
νατε όμως δεν σας ενδιέφερε να
το αναλάβετε; 

Ας περιμένουμε να το κάνει, εγώ
δεν βλέπω να γίνονται κινήσεις να
υλοποιηθεί κάτι τέτοιο. 
–Συνεπώς δεν το απορρίπτετε…

–Με βάζετε να απαντώ σε υπο-
θετικές ερωτήσεις για πράγματα
που δεν έχουν τεθεί ενώπιόν μου.

–Έχετε κλειδώσει συνεργασία
με Οικολόγους για τις ευρωεκλο-
γές; 

–Είμαστε πάρα πολύ κοντά.
Έχουμε συμφωνήσει στην ουσία
για ένα κοινό ψηφοδέλτιο προσω-
πικοτήτων που θα είναι ανοικτού
τύπου δηλαδή με τη δυνατότητα
να μπουν και ανεξάρτητες προσω-
πικότητες στο ψηφοδέλτιο αλλά και
να τύχει της στήριξης και των δικών
μας κινημάτων. Υπάρχει πρόσφορο
έδαφος και ευελπιστώ πως θα επι-
κυρωθεί αυτή η προσέγγιση και από
τα ανώτατα σώματα, τόσο από τα
δικά μας όσο και των Οικολόγων. 
–Είχαν γίνει επαφές με τον Σενέρ
Λεβέντ. Είναι πιθανή κοινή συμ-
πόρευση; 

–Είναι πάρα πολύ πιθανή η συ-
νεργασία και η όλη προσέγγιση που
είχαμε μέχρι σήμερα με τους φίλους
τους Οικολόγους περιλαμβάνει και
τον Σενέρ Λεβέντ. Η προσέγγιση
είναι να συμπεριληφθούν και Τ/κ,
όπως ο Σενέρ Λεβέντ στο ψηφοδέλ-
τιο. 
–Υπάρχει ενδεχόμενο και άλλου
Τ/κ υποψήφιου; 

–Υπάρχει, είναι ανοικτό ένα τέ-
τοιο ενδεχόμενο, με πρόσωπο που
να έχουν κάποια συνάφεια οι θέσεις
μας ιδιαίτερα σε ό,τι αφορά το Κυ-
πριακό. Υπάρχουν τ/κ φωνές που
τάσσονται κατά της τουρκικής ει-
σβολής και κατοχής, όπως και της
διχοτόμησης και ψάχνουν κοινό
έδαφος. Από εκεί και πέρα μπορεί
να υπάρχουν επί μέρους διαφορές
μεταξύ μας σε άλλα ζητήματα αλλά

είμαι σίγουρος ότι μπορούμε να δια-
μορφώσουμε μεταξύ μας ένα πρό-
γραμμα όσον αφορά τα ευρωπαϊκά
θέματα που να μας εκφράζει όλους
και να είναι προς όφελος του τόπου. 
–Θα συμμετέχει και το Μήνυμα
Ελπίδα; Επειδή έχετε επαφές με
τον Στέλιο Πλατή σωστά; 

–Ναι, έχουμε επαφές όμως δεν
έχουμε συζητήσει αυτό το ενδεχό-
μενο, είναι κάτι που μπορούμε να
συζητήσουμε αμέσως μετά τις γιορ-
τές. Δεν είμαι σίγουρος όμως κατά
πόσο θέλει να διεκδικήσει το Μή-
νυμα Ελπίδας ή να συμμετάσχει
στις ευρωεκλογές. 
–Συνεπώς κλείνει το όποιο σε-
νάριο συνεργασίας με ΕΔΕΚ και
Αλληλεγγύη; 

–Με την Αλληλεγγύη υπήρξε
προσπάθεια και μάλιστα υπήρξε
και συμφωνία στη συνέχεια η ηγεσία
της Αλληλεγγύης έκανε άλλες επι-
λογές. Δικαίωμά της…
–Τι επιλογές; Σας ενημέρωσε;

–Όχι, επίσημα δεν με ενημέρωσε
η Αλληλεγγύη, αλλά είναι πολύ μι-
κρός ο τόπος για να υπάρχουν τέ-
τοιου είδους μυστικά… Δικαίωμά
τους ο καθένας κάνει τις επιλογές
του. Η Αλληλεγγύη έκλεισε την πόρ-
τα. Όσον αφορά την ΕΔΕΚ, όταν
γινόταν προσπάθεια μεταξύ Οικο-
λόγων, Αλληλεγγύης, Συμμαχίας
Πολιτών και Σενέρ Λεβέντ, η συμ-
φωνία ήταν να γίνει ανοικτή πρό-
σκληση προς την ΕΔΕΚ, γιατί εμείς
θέλαμε την ΕΔΕΚ. Είναι η ηγεσία
της ΕΔΕΚ απέφυγε συνεργασία με
τη Συμμαχία Πολιτών. 

«Ξέρετε, έχω ακούσει τόσα πολλά μεταξύ α΄ και β΄ γύρου έλεγαν ότι είχα κάνει συμφωνία να πάω υπουργός Εξω-
τερικών, μετά το Υπουργικό του Συμβούλιο άρχισε να φημολογείται ότι πάω για Επίτροπος, ενώ πρόσφατα άκουσα
ότι θα πάω πρέσβης στο Λονδίνο. Τώρα ακούω αυτό (σ.σ. Συμβούλιο Εθνικής Ασφαλείας). Δεν έχει γίνει συζήτηση»,
λέει ο Γιώργος Λιλλήκας χωρίς, ωστόσο, να απορρίπτει ένα τέτοιο ενδεχόμενο.

Δεν μου έχει ζητηθεί
ποτέ να αναλάβω
το Συμβούλιο Ασφαλείας

Με την Αλληλεγγύη
υπήρξε συμφωνία αλλά
μετά έκλεισε την πόρτα

Εγώ έχω ξεκινήσει από τη
ρομαντική σχολή που πί-
στευα ότι και μια κακή
λύση να έρθει, όταν
υπάρχει καλή θέληση θα
τη βελτιώσουμε και θα
λειτουργήσει. Μέσα από
την τριβή μου με την
Τουρκία και την τουρκική
πολιτική έγινα ρεαλιστής,
για να μην πω κυνικός .
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Συνέντευξη στον ΝΙΚΟΛΑ ΠΕΤΡΟΥ

Υπάρχουν πάρα πολλές πρόνοιες
για να μη γίνει κατάχρηση του Συ-
στήματος από τους γιατρούς, αλλά
δεν υπάρχει καμία πρόνοια ουσια-
στικά που να διασφαλίζει αφενός
τον γιατρό σαν επαγγελματία, από
κατάχρηση άλλων παραγόντων,
όπως είναι και οι ασθενείς, λέει
στην «Κ», ο γραμματέας της Παι-
διατρικής Εταιρείας Κύπρου και
ταμίας του Παγκύπριου Ιατρικού
Συλλόγου, δρ Μιχάλης Αναστα-
σιάδης. Δίνει δε απαντήσεις στο
αν φοροδιαφεύγουν ή όχι οι γιατροί
και τοποθετείται, διαφωνώντας,
με τα όσα πρόσφατα είπε ο Πρό-
εδρος Αναστασιάδης.

–Διά μέσου ψηφίσματος στη
Γενική Συνέλευση της Παιδια-
τρικής Εταιρείας, την περασμένη
βδομάδα, οι παιδίατροι αποφα-
σίσατε να μην συμβληθείτε στο
ΓεΣΥ λόγω του ότι δεν σας ικα-
νοποιούν τα μέχρι στιγμής δε-
δομένα. Ποια είναι αυτά; 

–Τα δεδομένα είναι βάσει της
πρότασης που υπάρχει ενώπιόν
μας από τον ΟΑΥ, και μιλώ φυσικά,
για τις τελικές προτάσεις που κα-
τέθεσε οι οποίες ήταν η απάντηση
ουσιαστικά στο ψήφισμα του Παγ-
κύπριου Ιατρικού Συλλόγου, στο
οποίο είμαστε σαφώς προσηλω-
μένοι και ακολουθούμε, αφού ήταν
και πολύ πρόσφατο και εξέφραζε
τη συντριπτική πλειοψηφία ου-
σιαστικά των γιατρών. Εμείς θεω-
ρούμε ότι υπάρχουν αρκετά θέματα
και ζητήματα ειδικά που αφορούν
τα εργασιακά, τα οποία χρήζουν
βελτιώσεων και τροποποιήσεων,
υπάρχουν νομικά κενά τα οποία
μελετούμε με τους νομικούς μας
συμβούλους, υπάρχουν ζητήματα
στο θέμα της λειτουργικότητας τα
οποία δεν έχουν επιλυθεί και στα
οποία θα πρέπει να εγκύψουν όλοι
οι αρμόδιοι και θεωρώ ότι αυτό το
take it or leave it που μας έδωσαν
θα πρέπει και οι ίδιοι να αντιλη-
φθούν ότι δεν βοηθάει. 
–Ποια είναι αυτά τα νομικά κενά
που εντοπίσατε; 

–Υπάρχουν θέματα τα οποία
αφορούν το καθεστώς ουσιαστικά
που θα λειτουργούν οι γιατροί μέσα
στο νέο Σύστημα διατηρώντας μεν
την ιδιότητα του αυτοεργοδοτού-
μενου, δηλαδή του ελεύθερου επαγ-
γελματία, αλλά που ουσιαστικά θα
του απαγορεύεται η ελεύθερη
άσκηση του επαγγέλματος. Θ’ απα-
γορεύεται κατ’ ουσία και όχι πε-
ριγραφικά, το δικαίωμα της καθο-
λικότητας και της ελεύθερης πρό-
σβασης του ασθενούς, δηλαδή βα-
σικά δικαιώματα των ασθενών από
την στιγμή που δεν διασφαλίζεται
ότι θα είναι όλοι οι γιατροί μέσα.
Εμάς ο στόχος μας είναι να ενταχ-
θούν όλοι οι γιατροί στο Σύστημα,
αλλά για να είναι ελκυστικό αυτό
το πράγμα για να είναι όλοι οι για-
τροί μέσα και να υπάρχει καθολι-
κότητα, πρέπει να επιλυθούν τα
εργασιακά μας θέματα τα οποία
αφορούν και τα θέματα του ωρα-
ρίου και το θέμα τους ελέγχου της
υπερεπισκεψιμότητας. 
–Δηλαδή;

–Δηλαδή, υπάρχουν πάρα πολ-
λές πρόνοιες για να μη γίνει κατά-
χρηση του Συστήματος από τους
γιατρούς, αλλά δεν υπάρχει καμία
πρόνοια ουσιαστικά που να δια-
σφαλίζει αφενός τον γιατρό ως
επαγγελματία, από κατάχρηση άλ-
λων παραγόντων, όπως είναι και
οι ασθενείς ενδεχόμενα, με απο-
τέλεσμα αυτό το πράγμα να δημι-
ουργεί ανασφάλεια και αβεβαιότητα
στο κατά πόσο θα μπορεί και να
παρέχει ο γιατρός όπως θέλει ποι-
οτικές υπηρεσίες υγείας. Αντιλαμ-
βάνεστε ότι στην περίπτωση που
μπουν τόσοι γιατροί όσοι για να
μοιραστεί ο αριθμός σε 2.500 ανά
γιατρό, θεωρητικά το Σύστημα λει-
τουργεί, αλλά τι ποιότητα εξυπη-
ρέτησης θα έχουν αυτοί οι ασθενείς;
Και ποια λάθη μπορούν θα προ-
κύψουν μέσα από αυτή τη διαδι-

κασία; Και ποιος θα επωμιστεί αυτά
τα λάθη; Όλο το ιατρονομικό ρίσκο
είναι στους ώμους των γιατρών. 
–Ένα από τα θέματα που κατέ-
θεσε ο Οργανισμός Ασφάλισης
Υγείας στις τελικές του προτά-
σεις, αφορά την αύξηση κατά
20% των απολαβών των παιδιά-
τρων και των προσωπικών ια-
τρών. Την Παιδιατρική Εταιρεία
αυτή η αύξηση την ικανοποιεί;

–Αυτή η πρόταση είναι στη σω-
στή κατεύθυνση αλλά εμείς ουδέ-
ποτε ότι το πρόβλημα και η διαφορά
ήταν μόνο στις αμοιβές. Το θέμα
της χρηματοδότησης άπτεται γε-
νικότερα της ποιότητας των υπη-
ρεσιών, δεν είναι μόνο οι αμοιβές.
Από εκεί και πέρα αν αυτά τα λεφτά
για τους προσωπικούς γιατρούς
έφυγαν γενικότερα από τον προ-
ϋπολογισμό, αφού είναι σφαιρικός
και δεν αλλάζει, αυτά έχουν φύγει
από την ενδονοσοκομειακή, για
την οποία ακόμα δεν ξέρουμε τί-
ποτα. Εμείς είχαμε ξεκαθαρίσει
από την αρχή ότι δεν πιστεύουμε
στην σαλαμοποίηση του Συστή-
ματος, διότι το Σύστημα Υγείας
για να θεωρείται ότι παρέχει ποι-
οτική υγεία, πρέπει να φροντίζει
και να προβλέπει το τι θα γίνει και
σε έναν χρόνο και σε δύο και σε
τρία χρόνια. Αλλά έστω και σε αυτό
το μεταβατικό στάδιο δεν θα πούμε
στους ασθενείς «περιμένετε, μην
αρρωστήσετε αυτό τον χρόνο γιατί
δεν θα μπορούμε να σας παρέχουμε
πλήρη κάλυψη στην υγεία. Οπότε
αντιλαμβάνεστε ότι αν ένας συ-
νάδελφος, μιλώντας για τους μη
παιδιάτρους, δεν μπορεί να ξέρει
τι θα συμβεί μετά από ένα χρόνο,
γιατί να συμβληθεί με αυτό το Σύ-
στημα; Και ανεγώ σαν προσωπικός
γιατρός δεν έχω συνεργάτες άλλου
συναδέλφους και άλλες υπηρεσίες
να μου καλύψουν αυτό το θέμα
της καθολικής, ας το πούμε, φρον-
τίδας υγείας, πώς εγώ θα εμπιστευ-
τώ αυτό το Σύστημα και θα πάω
να συμβληθώ μαζί του; Πώς θα λει-
τουργήσει αυτό το πράγμα; Είναι
λες και πηγαίνεις να αγοράσεις
ένα αυτοκίνητο και να ξέρει ότι το
γκαράζ που θα σου κάνει το σέρβις
θα λειτουργήσει μετά από ένα χρό-
νο. 
–Μετά τη συνάντηση που είχατε
ως ΠΙΣ με τον ΟΑΥ και τον
υπουργό Υγείας, πριν από δύο
περίπου βδομάδες, είχατε ανα-
φέρει πως θα απαντούσατε γρα-
πτώς στις τελικές προτάσεις του
Οργανισμού για το ΓεΣΥ, ωστό-
σο, δεν έχετε πράξει μέχρι στιγ-
μής. Υπάρχει κάποιος συγκε-
κριμένος λόγος που έγινε αυτό;

–Ακόμα και την Πέμπτη που εί-
χαμε μια ευρύτατη σύσκεψη στα
γραφεία του Συλλόγου με τους προ-
έδρους όλων των Επιστημονικών
Εταιρειών, το ζήτημα της απάν-
τησής μας όντως εκκρεμεί, όχι
όμως από την άποψη των αντιπρο-
τάσεων, γιατί δεν μας ζητήθηκε
να καταθέσουμε αντιπροτάσεις,
αφού αυτό που ανέμεναν τόσο ο
ΟΑΥ όσο και το Υπουργείο Υγείας
ήταν να τους πούμε ότι αποδεχό-
μαστε τις προτάσεις, διότι έτσι
ακριβώς τέθηκε το ζήτημα. Αντι-
λαμβάνεστε ότι εμείς σε όλα εκείνα
τα σημεία είχαμε και έχουμε αν-
τιπροτάσεις, αλλά πλέον προκύ-

πτουν και θέματα τα οποία πρέπει
να αναδειχθούν μέσα από την με-
λέτη που γίνεται και από τους οι-
κονομοτεχνικούς μας συμβούλους
των νέων δεδομένων και από τη
νομική επεξεργασία. Εμείς εδώ και
καιρό είχαμε πει ότι θα έπρεπε οι
αρμόδιοι φορείς να προβούν σε
γενναίες αλλαγές για να γίνει πραγ-
ματικά αυτό το σύστημα ελκυστικό,
λειτουργικό και βιώσιμο, για τους
κύριους παρόχους υγείας και από
εκεί και πέρα να δούμε τις απόψεις
και των υπολοίπων παρόχων, οι
οποίοι είναι αλληλένδετοι με τη
δική μας δουλεία.
–Πώς σχολιάζετε το κάλεσμα
του Πρόεδρου της Δημοκρατίας,
οι γιατροί να δημοσιεύσετε τις
φορολογικές σας δηλώσεις και
τα όσα δηλώνεται να σας δοθεί
ανάλογη αμοιβή σε περιβάλλον
ΓεΣΥ;

–Στο ίδιο πνεύμα των απαντή-
σεων που έδωσα και σε προηγού-
μενες τοποθετήσεις μου, πρώτα
από όλα σαφώς δεν επιθυμούμε
να έρθουμε σε οποιαδήποτε δη-
μόσια αντιπαράθεση με τον Πρό-
εδρο της Δημοκρατίας, σεβόμενοι
και το κύρος του θεσμού τον οποίο
εκπροσωπεί ως πρώτος πολίτης
και τον ίδιο προσωπικά. Ωστόσο,
θεωρούμε όμως ότι αυτές οι δη-

λώσεις πόρρω απέχουν από την
πραγματικότητα, γιατί θεωρούμε
ότι η συντριπτική πλειοψηφία των
συναδέλφων μας είναι και νομο-
ταγείς πολίτες οι οποίοι τηρούν
τις υποχρεώσεις τους έναντι της
πολιτείας. Θεωρούμε ότι είναι ζή-
τημα του Τμήματος Φορολογίας
και των αρχών του κράτους να
ελέγχουν τους πολίτες για τα θέ-
ματα των εισοδημάτων τους. Είναι
κάτι που δεν αφορά μόνο τους για-
τρούς αφορά όλους του πολίτες.
Σαφώς ο κλάδος των γιατρών δεν
είναι ο μόνος κλάδος ενδεχομένως
ο οποίος φοροδιαφεύγει, αυτό θα
έπρεπε να είναι καθολικό και απλά
από την πλευρά των γιατρών υπάρ-
χει ένα μόνιμο παράπονο ότι σαν
επαγγελματικός κλάδος είναι ο μό-
νος ο οποίος υπόκειται σε τόσο τα-
κτικούς και σχολαστικούς ελέγχους,
ανά τακτά χρονικά διαστήματα,
σχεδόν κάθε πέντε με επτά χρόνια,
καλούμενος να υποβάλει κεφαλαι-
ουχικές καταστάσεις, οι οποίες
είναι χρονοβόρες και οικονομικά
πολυέξοδες. Δεν ξέρω αν γνωρίζει
όλος ο κόσμος τι σημαίνει να κα-
ταβάλει κάποιος capital statement
και τι κόστος μπορεί να έχει πέραν
του κόστους στην περίπτωση που
προκύψουν διαφωνίες με το Τμήμα
Φορολογίας. 

Οι δηλώσεις Αναστασιάδη
απέχουν από την αλήθεια 
Το θέμα της χρηματοδότησης άπτεται γενικότερα της ποιότητας των υπηρεσιών,
δεν είναι μόνο οι αμοιβές, σημειώνει στην «Κ», ο δρ Μιχάλης Αναστασιάδης 

Υπάρχουν αρκετά θέματα και ζητήματα που αφορούν τα εργασιακά, τα οποία χρή-
ζουν βελτιώσεων και τροποποιήσεων, είπε στην «Κ» ο δρ Μ. Αναστασιάδης.

<<<<<<

Ο κλάδος των γιατρών
δεν είναι ο μόνος κλά-
δος ενδεχομένως ο
οποίος φοροδιαφεύγει.

<<<<<<

Το Σύστημα Υγείας για
να θεωρείται ότι παρέχει
ποιοτική υγεία, πρέπει
να φροντίζει και να
προβλέπει το τι θα γίνει
και σε έναν χρόνο και σε
δύο και σε τρία χρόνια. 
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Ο Αναστασιάδης 
χαράσσει τη δική του 
γραμμή στο Κυπριακό
Θεωρούσε τον Γλαύκο μέντορά του, όμως, όλα τα παιδιά κάποτε 
ενηλικιώνονται, τονίζει στην «Κ» η Καίτη Κληρίδου 

Συνέντευξη στη 
ΜΑΡΙΝΑ ΟΙΚΟΝΟΜΙΔΟΥ

«Ο κ. Αναστασιάδης στο παρελθόν
έλεγε συχνά ότι θεωρούσε τον Γλαυ-
κό Κληρίδη πολιτικό του πατέρα
και μέντορα. Όμως, όλα τα παιδιά
ενηλικιώνονται και χαράσσουν τον
δικό τους δρόμο. Ο ίδιος έχει πει
ότι δεν ακολουθεί καμιά σχολή και
χαράσσει τη δική του γραμμή»,
λέει στη συνέντευξή της στην «Κ»
η Καίτη Κληρίδου κληθείσα να σχο-
λιάσει πόσο κοντά βρίσκεται ο Νί-
κος Αναστασιάδης με τον Γλαύκο
Κληρίδη στο Κυπριακό. Λέει, επί-
σης, ότι δεν της λείπει η ενασχό-
ληση με την πολιτική, καθώς τώρα
μπορεί να εκφράζεται πιο ελεύθερα
εφόσον δεν χρειάζεται να σκέφτεται
τις επιπτώσεις που μπορεί να έχουν
οι θέσεις της για την παράταξή
της. Η ίδια σημειώνει πως «δεν εί-
ναι ρεαλιστικό να πιστεύουμε ότι
μπορούμε να βρούμε λύση, αν η
κόκκινή μας γραμμή είναι «μηδέν
στρατός και μηδέν εγγυήσεις. Εξάλ-
λου αυτή δεν ήταν ποτέ θέση της
ε/κ πλευράς», και σημειώνει πως
αν στόχος είναι λύση στη βάση δι-
ζωνικής, δικοινοτικής ομοσπον-
δίας, τότε θα πρέπει να ξεχάσουμε
τις λέξεις «πλειοψηφία» και «μει-
οψηφία». «Θα είμαστε συνέταιροι
με τους Τ/κ και θα συναποφασί-
ζουμε για όλα τα σημαντικά θέματα
που αφορούν τον τόπο μας» όπως
λέει.
–Σαράντα και πλέον χρόνια συ-
ζητάμε για διζωνική, δικοινοτική
ομοσπονδία (ΔΔΟ) χωρίς κατά-
ληξη. Ίσως τελικά να είναι και-
ρός να μελετήσουμε κι άλλες
ιδέες έξω από το κουτί; 

–Δεν θα ήταν πολιτικά σοφό να
εγκαταλείψουμε τον στόχο της δι-
ζωνικής, δικοινοτικής ομοσπονδίας.
Είναι αυτό που προνοούν όλα τα
ψηφίσματα των ΟΗΕ. Αν απομα-
κρυνθούμε από αυτό τον στόχο
σημαίνει ότι απομακρυνόμαστε
από τη διαδικασία επίλυσης υπό
την αιγίδα του ΟΗΕ, χωρίς να υπάρ-
χει ένα άλλο πλαίσιο να το αντι-
καθιστά, πράγμα επικίνδυνο πι-
στεύω. Εκείνο που με λυπεί, όμως,
είναι ότι δεν υπάρχει καμία δυνα-
μική γι’ αυτή τη λύση, ούτε στη
δική μας κοινότητα ούτε στην τ/κ
κοινότητα. Γενικά δεν υπάρχει όρα-
μα για την Κύπρο του μέλλοντος.
Αν ρωτήσεις ένα πολιτικό η ένα
πολίτη πού βλέπει την Κύπρο σε
30 χρόνια από σήμερα, δεν θα έχει
απάντηση.

–Το τελευταίο διάστημα υπάρχει
έντονη φημολογία περί λύσης
δύο κρατών και συζήτησης για
συνομοσπονδία. Θεωρείτε πως
με δεδομένο τα όσα ακούγονται
έχουμε απομακρυνθεί πολύ από
το ενδεχόμενο μιας βιώσιμης
και λειτουργικής λύσης; 

–Κάπου όλοι έχουν βολευτεί με
την υφιστάμενη κατάσταση. Θα
έλεγα πως θεωρείται ομαλότητα.
Ο μέσος άνθρωπος και στις δύο
πλευρές νομίζει ότι η κατάσταση

θα συνεχιστεί έτσι και στο μέλλον.
Όμως δεν είναι έτσι, καθώς σύμ-
φωνα με την αρχαία ρήση «τα πάν-
τα ρει.» Αυτή την ώρα θα πρέπει
να περιμένουμε να δούμε πού θα
καταλήξει η διπλωματική αποστολή
της κ. Λουτ εκ μέρους του γενικού
γραμματέα και να ελπίζουμε ότι
θα μας δοθεί ακόμη μία ευκαιρία
να καταλήξουμε σε λύση ΔΔΟ.
–Ο Πρόεδρος της Δημοκρατίας
έχει αναφέρει πως για το ναυάγιο
των συνομιλιών ευθύνεται απο-
κλειστικά η Τουρκία και η άτεγ-
κτη στάση της στο θέμα των εγ-
γυήσεων και στρατευμάτων. Με
αυτό ως δεδομένο πώς μπορούμε
να ελπίζουμε σε μία θετική κα-
τάληξη των συνομιλιών; 

–Δεν είναι ρεαλιστικό να πι-
στεύουμε ότι μπορούμε να βρούμε
λύση, αν η κόκκινή μας γραμμή εί-
ναι «μηδέν στρατός και μηδέν εγ-
γυήσεις.» Εξάλλου αυτή δεν ήταν
ποτέ θέση της ε/κ πλευράς. Θέση
μας ήταν ότι δεν μπορούν να συ-
νεχιστούν οι υφιστάμενες εγγυή-
σεις της Ζυρίχης. Επιδιώκαμε φόρ-
μουλα για διεύρυνση των εγγυή-
σεων και αποκλεισμό του δικαιώ-
ματος της μονομερούς επέμβασης.
Κάτι που ισχυρίζεται ότι έχει η

Τουρκία βάσει της Ζυρίχης και που
χρησιμοποίησε για να δικαιολογή-
σει την εισβολή. Αυτό είναι που
προσπαθεί να πετύχει ο γ.γ. των
Ηνωμένων Εθνών Αντόνιο Γκου-
τιέρες με το πλαίσιό του και με την
εισήγησή του να μετατραπεί η συν-
θήκη εγγύησης σε συνθήκη εφαρ-
μογής της λύσης στην οποία όμως
θα συμμετέχει πάλι η Τουρκία.

Πλειοψηφία και μειοψηφία
–Ο Πρόεδρος της Δημοκρατίας
έχει σημειώσει πως ο Μουσταφά
Ακιντζί είναι μεν καλός Κύπριος,
αλλά εν πολλοίς δεν εξαρτάται
από τους ίδιο και την τ/κ κοινό-
τητα η λύση…

–Δεν είναι δυνατόν οι δύο κοι-
νότητες να αντιλαμβάνονται τα
γεγονότα με τον ίδιο τρόπο, διότι
οι εμπειρίες, η ιστορία και οι στόχοι
των δύο κοινοτήτων ήταν ανέκαθεν
διαφορετικοί. Το μέγιστο που μπο-
ρούμε να ζητήσουμε από τους Τ/κ
και εκείνοι από εμάς είναι να κα-
τανοήσουμε τις ευαισθησίες ο ένας
του άλλου και να προσπαθήσουμε
να βρούμε φόρμουλες που λαμβά-
νουν υπόψη αυτές τις ανησυχίες.
Για παράδειγμα, αν πράγματι θέ-
λουμε λύση στο πλαίσιο της διζω-
νικής, δικοινοτικής ομοσπονδίας
θα πρέπει να ξεχάσουμε τις λέξεις
«πλειοψηφία» και «μειοψηφία.» Θα
είμαστε συνέταιροι με τους Τ/κ και
θα συναποφασίζουμε για όλα τα
σημαντικά θέματα που αφορούν
τον τόπο μας. Οι Τ/κ ανέκαθεν θε-
ωρούσαν ότι ήταν είναι συνιδιο-
κτήτες αυτού του νησιού, λόγω του
οθωμανικού της παρελθόντος. Θε-
ωρούν, επίσης, ότι είναι συνιδρυτές
της Κυπριακής Δημοκρατίας, λόγω
των συνθηκών εγκαθιδρύσεως της
Ζυρίχης. Το ότι εμείς θεωρούμε
την Κύπρο ελληνικό νησί δεν ισχύει
για εκείνους. Αν δεν μπορούμε να
δεχθούμε την ιδέα της συνδιαχεί-
ρισης και συναπόφασης στα μεγάλα
θέματα, δεν υπάρχει νόημα στο
όλο εγχείρημα της διζωνικής, δι-
κοινοτικής ομοσπονδίας. Και είναι
αυτό που εννοούν τα Ηνωμένα
Έθνη όταν μιλούν για αποτελε-
σματική συμμετοχή των Τ/κ στην
ομοσπονδιακή κυβέρνηση. Είναι
γι’ αυτό τον λόγο που θέση του
Γλαυκού Κληρίδη ήταν ότι στην
κεντρική εξουσία θα πρέπει να μεί-
νουν μόνο εκείνες οι εξουσίες που
εξασφαλίζουν την ενότητα του
κράτους και τα θέματα της καθη-
μερινότητας να παραμείνουν στο
ομόσπονδα κρατίδια.

Δεν είναι ρεαλιστικό να
πιστεύουμε ότι μπορού-
με να βρούμε λύση, αν η
κόκκινή μας γραμμή εί-
ναι «μηδέν στρατός και
μηδέν εγγυήσεις. Εξάλ-
λου αυτή δεν ήταν ποτέ
θέση της ε/κ πλευράς».

–Στο μνημόσυνο του Γλαύκου
Κληρίδη έκανε αίσθηση το γε-
γονός ότι τον επιμνημόσυνο
λόγο έκανε ο Μιχάλης Παπα-
πέτρου και όχι μέλος της κυ-
βέρνησης ή η ηγεσία του ΔΗΣΥ.
Θεωρείτε πως το κόμμα έχει
απομακρυνθεί από τις κληρι-
δικές αξίες και αρχές; 

–Ο Μιχάλης Παπαπέτρου ήταν
στενός συνεργάτης του πατέρα
μου κατά τη δεύτερη θητεία του
και ως γνωστό διατέλεσε κυβερ-
νητικός εκπρόσωπος για πέντε
χρόνια. Στα προηγούμενα μνημό-
συνα μίλησαν άλλοι στενοί συνερ-
γάτες του πατέρα μου – ο Παντελής
Κούρος, ο Αβέρωφ Νεοφύτου, ο
Γιαννάκης Κασουλίδης και ο Σω-
κράτης Χάσικος. Η επιλογή του κ.
Παπαπέτρου έγινε με τα ίδια κρι-
τήρια, δηλαδή του στενού συνερ-
γάτη που είχε κάτι ουσιαστικό να
πει για τον Γλαυκό Κληρίδη.
–Πόσο κοντά βρίσκεται ο Πρό-
εδρος Αναστασιάδης και οι χει-
ρισμοί του στο Κυπριακό με
τους χειρισμούς του Γλαύκου
Κληρίδη; 

–Ο κ. Αναστασιάδης στο πα-
ρελθόν έλεγε συχνά ότι θεωρούσε
τον Γλαυκό Κληρίδη πολιτικό του
πατέρα και μέντορα. Όμως, όλα
τα παιδιά ενηλικιώνονται και χα-
ράσσουν τον δικό τους δρόμο. Ο
ίδιος έχει πει ότι δεν ακολουθεί
καμιά σχολή και χαράσσει τη δική
του γραμμή.
–Οι απόψεις σας έχουν πολλές
φορές προκαλέσει αίσθηση.
Δεν θα θέλατε να τις εκφράζετε
και να τις προωθείτε μέσω της
ενεργούς πολιτικής; 

–Δεν μου λείπει η ενασχόληση

με την πολιτική επειδή θεωρώ
τον εαυτό μου ενεργό πολίτη. Τώ-
ρα μπορώ να εκφράζομαι πιο ελευ-
θέρα, εφόσον δεν χρειάζεται να
σκέφτομαι τις επιπτώσεις που θα
έχουν οι θέσεις μου για την πα-
ράταξη μου. 

Το μόνο θετικό που βρίσκω
μεγαλώνοντας είναι ότι αποκτάς
περισσότερη αυτοπεποίθηση.
Λες αυτά που πιστεύεις και δεν
σε ενοχλεί αν κάποιοι σε χλευά-
ζουν ή σε βρίζουν. Φυσικά και
όταν ήμουν στην πολιτική οι από-
ψεις μου πολλές φορές διάφεραν
από τις γενικά αποδεκτές. Φαί-
νεται ότι κληρονόμησα αυτή την
τάση. Και ο πάππους μου ο Ιωάν-
νης και ο πατέρας μου εξέφραζαν
κάποτε θέσεις που δεν ήταν δη-
μοφιλείς. Πώς να μη είμαι και
εγώ λίγο αιρετική κάποιες φορές;
Όταν αναπολώ την πορεία του
πατέρα μου από την ίδρυση του
ΔΗΣΥ το 1976 και μετά θυμάμαι
τα λόγια του Γκάντι: «Πρώτα σε
αγνοούν, μετά σε χλευάζουν,
ύστερα σε πολεμούν… στο τέλος
νικάς». 

Η επιλογή Παπαπέτρου και οι «αιρετικές θέσεις»

Κάπου όλοι έχουν 
βολευτεί με την 
υφιστάμενη κατάστα-
ση. Θα έλεγα πως 
θεωρείται ομαλότητα.

«Δεν μου λείπει η ενασχόληση με την πολιτική, επειδή θεωρώ τον εαυτό μου ενεργό πολίτη. Τώρα μπορώ να εκ-
φράζομαι πιο ελευθέρα, εφόσον δεν χρειάζεται να σκέφτομαι τις επιπτώσεις που θα έχουν οι θέσεις μου για την
παράταξή μου», λέει στη συνέντευξή της στην «Κ» η Καίτη Κληρίδου.

Του ΑΓΓΕΛΟΥ Μ. ΣΥΡΙΓΟΥ*

Ενας χρυσός κανόνας στις ελληνο-
τουρκικές σχέσεις είναι ότι η Ελ-
λάδα πρέπει να αποφεύγει τις ρη-
τορικές εξάρσεις και τους φρα-
στικούς λεονταρισμούς. Αυτό είναι
πρωτίστως το γήπεδο στο οποίο
παίζει η Τουρκία. Η τουρκική πο-
λιτική ηγεσία είναι προσεκτική
σε πρακτικές κινήσεις εις βάρος
της Ελλάδος. Προβαίνει σε αυτές
μόνον όταν είναι περίπου βέβαια
για το θετικό αποτέλεσμα. Αρέ-
σκεται, όμως, κατά καιρούς να δί-
νει λεκτική τροφή στον λαό της,
ιδίως όταν αισθάνεται ότι δεν
πάνε καλά τα πράγματα στις δι-
μερείς σχέσεις.

Ο κανόνας της αποφυγής δηλώ-
σεων από ελληνικής πλευράς έδειξε
ότι ανατρέπεται με όσα είπε ο Ελ-
ληνας αρχηγός ΓΕΕΘΑ. Προειδο-
ποίησε την Τουρκία ότι εάν επι-
χειρήσει να καταλάβει κάποια βρα-
χονησίδα, αυτή θα ισοπεδωθεί. Της
ελληνικής δηλώσεως ακολούθησε,
όπως ήταν αναμενόμενο, μπαράζ

απαντήσεων Τούρκων επισήμων.
Εάν δεν προερχόταν από το συγ-
κεκριμένο πρόσωπο, η δήλωση θα
προβλημάτιζε. Κατά καιρούς ακού-
γονται διάφορες λεκτικές υπερβολές
από τον υπουργό Εθνικής Αμυνας.
Ο αρχηγός ΓΕΕΘΑ, όμως, δεν μας
έχει συνηθίσει σε τέτοιου τύπου
δηλώσεις –για την ακρίβεια, σπα-
νίως κάνει δηλώσεις για τα ελλη-
νοτουρκικά– οπότε οφείλουμε να
τις προσεγγίσουμε με προσοχή και
περίσκεψη.

Η Τουρκία, εδώ και αρκετό και-
ρό, βρίσκεται σε αδιέξοδο ως προς
την πολιτική της στην Ανατολική
Μεσόγειο. Η κυπριακή ΑΟΖ είναι
οριοθετημένη με τρεις διεθνείς
συμφωνίες. Ξένες πετρελαϊκές
εταιρείες-κολοσσοί κάνουν γεω-

τρήσεις κατόπιν διεθνών διαγω-
νισμών της κυπριακής κυβερνή-
σεως σε τεμάχια νοτίως του νησι-
ού. Η ευρύτερη θαλάσσια περιοχή
είναι γεμάτη με πολεμικά πλοία.
Οι διεθνείς παίκτες είναι πλέον
πολλοί και η Ανατολική Μεσόγειος

είναι αυτή την περίοδο η πιο στρα-
τιωτικοποιημένη περιοχή του πλα-
νήτη. Μέσα από κάποιες δηλώσεις
Tούρκων επισήμων φαίνεται εδώ
και δύο εβδομάδες ότι η Τουρκία
επιστρέφει στο Αιγαίο. Είναι ένα
πεδίο που γνωρίζει καλά και όπου
κυρίως δεν εμπλέκονται άλλες χώ-
ρες. Η διαμάχη είναι διμερής. Πριν
από μερικούς μήνες είχε διαρρεύ-
σει στον Tύπο ότι ξένες μυστικές
υπηρεσίες ενημέρωσαν την Ελλά-
δα πως οι Τούρκοι σχεδίαζαν κα-
τάληψη μιας μικρής νησίδας στο
Βόρειο Αιγαίο. Πιθανόν επρόκειτο
για τη νησίδα Παναγιά έξω από
τις Οινούσσες στη Χίο. Δεν γνω-
ρίζουμε αν υπήρξε κάποια και-
νούργια τέτοια πληροφορία. Οι
δηλώσεις Αποστολάκη οδηγούν
σε τέτοιες σκέψεις. Eνας δεύτερος
κανόνας στις ελληνοτουρκικές
σχέσεις είναι ότι τουλάχιστον η
κυβέρνηση δεν ανεβάζει τους τό-
νους στα ελληνοτουρκικά και γε-
νικότερα στα θέματα εξωτερικής
πολιτικής με το βλέμμα στραμμένο
στο εσωτερικό ακροατήριο. Είδαμε

τα αποτελέσματα της ανατροπής
αυτής της αντιλήψεως στη συμ-
φωνία των Πρεσπών. Η κυβέρνηση
προσπαθούσε να διαπραγματευθεί
αλληθωρίζοντας, παράλληλα, προς
τη διάσπαση της αξιωματικής αν-
τιπολίτευσης. Δεν πρέπει για λό-
γους πολιτικής επιβιώσεως στις
επερχόμενες εκλογές να ξαναγίνει
το ίδιο λάθος. Εάν οι δηλώσεις
Αποστολάκη στόχευαν να περάσει
συγκεκριμένο μήνυμα προς Τουρ-
κία, το μήνυμα πέρασε. Οι φρα-
στικές εξάρσεις παραμένουν προ-
νομιακό πεδίο της Τουρκίας. Δου-
λειά της ελληνικής κυβερνήσεως
είναι να κατεβάσει τους τόνους
και δουλειά του ελληνικού στρατού
είναι να βρίσκεται επί του πεδίου,
εκεί δηλαδή όπου οι Τούρκοι μπο-
ρεί να επιχειρήσουν να δημιουρ-
γήσουν κάποιο επεισόδιο. Δεν
χρειάζονται άλλα λόγια.

* Ο κ. Αγγελος Μ. Συρίγος είμαι αναπλη-
ρωτής καθηγητής Διεθνούς Δικαίου &
Εξωτερικής Πολιτικής στο Πάντειο Πανε-
πιστήμιο.

Φειδωλοί στα λόγια
<<<<<<

Οι φραστικές εξάρσεις
παραμένουν προνομιακό
πεδίο της Τουρκίας.
Δουλειά της ελληνικής
κυβερνήσεως είναι
να κατεβάσει τους τόνους
και δουλειά του ελληνι-
κού στρατού είναι να βρί-
σκεται επί του πεδίου.
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Κάποιοι κοστούμι
για Βρυξέλλες και
άλλοι για Λευκωσία
Οι ευρωεκλογές θα καθορίσουν ποιοι θα βγουν μπροστά 
στην επόμενη πενταετία σε κάθε κόμμα και σχηματισμό

Της ΜΑΡΙΝΑΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΔΟΥ 

Από τον Γενάρη αναμένεται να κο-
ρυφωθούν οι διεργασίες για τα ψη-
φοδέλτια των κομμάτων στις ευ-
ρωεκλογές. Στο παρόν στάδιο γί-
νονται διεργασίες, διαβουλεύσεις
σε ΔΗΣΥ, ΑΚΕΛ και ΔΗΚΟ, με εν
δυνάμει υποψήφιους. Ποια πρό-
σωπα παίζουν είναι ένα ζήτημα
που συζητείται εντόνως στα πολι-
τικά πηγαδάκια. Το σίγουρο είναι
η τελική διαμόρφωση του ψηφο-
δελτίου κρίνει και το προφίλ που
περνούν προς τα έξω τα πολιτικά
κόμματα. Και ενώ άλλοι ετοιμάζουν
βαλίτσες για τις Βρυξέλλες, υπάρ-
χουν αρκετά στελέχη που θα βγουν
μπροστά σε άλλες θέσεις, διεκδι-
κώντας αξιώματα την επόμενη
μέρα των ευρωεκλογών σε ΔΗΣΥ,
ΑΚΕΛ και ΔΗΚΟ. 

ΔΗΣΥ προς Λαϊκή Δεξιά 
Ο πρόεδρος του ΔΗΣΥ Αβέρωφ

Νεοφύτου έχει ξεκαθαρίσει πως
στα μέσα του Φεβρουαρίου θα κλεί-
σει το ψηφοδέλτιο, ωστόσο, οι εν-
διαφερόμενοι έχουν ήδη ξεκινήσει
στο παρασκήνιο επαφές και κινή-
σεις για την εκλογή τους. Ο Λευ-
τέρης Χριστοφόρου είναι σίγουρο
πως επαναδιεκδικεί, ενώ σχεδόν
βέβαιη είναι η υποψηφιότητα του
Νίκου Τορναρίτη. Ο ίδιος δραστη-
ριοποιείται έντονα το τελευταίο
διάστημα στα κοινωνικά μέσα δι-
κτύωσης, αλλά παράλληλα κτίζει
επαφές σε ευρωπαϊκά φόρα. Στο
ίδιο πλαίσιο και η βουλευτής Λε-
μεσού Έλενα Σταύρου, η οποία
πρώτη δημοσιοποίησε την από-

φασή της να κατέλθει στην κούρσα.
Ουδόλως απαρατήρητη βεβαίως
πέρασε και η κίνηση να συνοδεύσει
τον Αβέρωφ Νεοφύτου στις Βρυ-
ξέλλες όπου συνάντησε τη Φεν-
τερίκα Μογκερίνι. 

Το κενό
Ο Αβέρωφ Νεοφύτου υποσχέ-

θηκε κατά τη διάρκεια της συνέν-

τευξης Τύπου που έδωσε την πε-
ρασμένη Πέμπτη ότι θα δοθεί κα-
θαρά ευρωπαϊκό στίγμα στις ευ-
ρωπαϊκές εκλογές. Αυτό που συ-
ζητείται βεβαίως έντονα είναι ποια
θα είναι η έκπληξη του ψηφοδελ-
τίου, καθώς το κόμμα της Δεξιάς
μέχρι τώρα έδινε ιδιαίτερη σημασία
στο ψηφοδέλτιο των ευρωεκλογών.
Υπενθυμίζεται πως το 2014, ο ΔΗΣΥ
κατάρτισε ένα ψηφοδέλτιο που πε-
ριλάμβανε όλες τις τάσεις του πο-
λυφωνικού ΔΗΣΥ. Τη Λαϊκή Δεξιά
με τον Λευτέρη Χριστοφόρου και
την Ελένη Θεοχάρους, τους πιο
σκληρούς με τον Δημήτρη Συλλού-
ρη, τους οπαδούς της επανένωσης
με τη Ρένα Χόπλαρου και τους πιο
προοδευτικούς-φιλελεύθερους με
τον Χρήστο Στυλιανίδη και τον
πρώην πρύτανη Σταύρο Ζένιο. Επί
του παρόντος, Λευτέρης Χριστο-
φόρου και Ελένη Σταύρου εκπρο-
σωπούν τη λαϊκή συντηρητική Δε-
ξιά και φαίνεται να αντιλαμβάνεται
η ηγεσία πως υπάρχει κενό στην
εκπροσώπηση των υπόλοιπων τά-
σεων. 

Στην Πινδάρου έχουν πάρει βα-
ρέως και εν πολλοίς απόφαση πως
η Στέλλα Κυριακίδου δεν θα διεκ-
δικήσει για τις ευρωεκλογές, καθώς
ενδιαφέρεται αποκλειστικά για την
Κομισιόν, θέση που επί του παρόν-
τος έχει κλειδώσει, χωρίς να απο-
κλείονται εκπλήξεις. Συναγερμικά
στελέχη ελπίζουν σε υποψηφιότητα
του Χρήστου Στυλιανίδη, η οποία,
όπως λέγεται, θα ενισχύσει κατά
πολύ το ψηφοδέλτιο. Όχι μόνο σε
εκλογικά ποσοστά, αλλά και σε
θέμα προφίλ. Ο Αβέρωφ Νεοφύτου

έχει πολλές φορές τονίσει το ευ-
ρωπαϊκό φιλελεύθερο προφίλ που
θέλει να έχει ο ΔΗΣΥ και γι’ αυτό
ακριβώς θεωρείται πως θα συμβάλει
δραστικά η υποψηφιότητα του κ.
Στυλιανίδη. Το τι θα γίνει τελικώς
παραμένει άγνωστο, καθώς ο Χρή-
στος Στυλιανίδης έχει ένα σημαν-
τικό έρεισμα στα ανώτατα δώματα
των Βρυξελλών και λόγω της δρά-
σης του ως επίτροπος ανθρωπι-
στικών θεμάτων σε κράτη-μέλη,
που δεν αποκλείεται να αξιοποιηθεί
σε θέση τεχνοκράτη, εάν δεν ανα-
νεωθεί ο διορισμός του. Σενάριο
που απεύχονται αρκετοί, με πρώτο
τον  Γιαννάκη Κασουλίδη που δη-
μοσίως του έστειλε το μήνυμα πως
η πολιτική του καριέρα δεν έχει
κλείσει. Το αν θα συνεχίσει από
τις Βρυξέλλες ή από τη Λευκωσία
είναι επί του παρόντος ανοικτό,
με αποστασιοποιημένα στελέχη
του ΔΗΣΥ να εκφράζουν ελπίδες

πως η επιστροφή του στη Λευκω-
σία θα ενισχύσει σημαντικά το
προφίλ του κόμματος, αλλά και
του ιδίου για να διεκδικήσει άλλα
υψηλά αξιώματα. 

Ανακατατάξεις  στη βουλή
Το σίγουρο πάντως είναι πως οι

ευρωεκλογές θα φέρουν κάποιες
αλλαγές και στην κοινοβουλευτική
ομάδα του ΔΗΣΥ. Το ενδεχόμενο
καθόδου της Στέλλας Κυριακίδου
στην Κομισιόν θα ανοίξει την πόρτα
της βουλής στη Σάβια Ορφανίδου,
ενώ η πιθανή εκλογή του κ. Τορ-
ναρίτη στις ευρωεκλογές βάζει στο
παιχνίδι την Ξένια Κωνσταντίνου.
Με το ενδεχόμενο εκλογής του κ.
Τορναρίτη θα ανοίξει και η συζή-
τηση για τη θέση του κοινοβου-
λευτικού εκπροσώπου, με τον Ευ-
θύμιο Δίπλαρο ως αναπληρωτή κοι-
νοβουλευτικό εκπρόσωπο να έχει
προβάδισμα για τη θέση. Πιθανή

εκλογή της Ελένης Σταύρου θα
επαναφέρει στη βουλή τον Ανδρέα
Μιχαηλίδη. 

Ο αριστίνδην Αβέρωφ
Τα βλέμματα σίγουρα στρέφονται

στο ποιος θα είναι ο αριστίνδην του
ΔΗΣΥ, που όπως λέγεται θα ανα-
κοινωθεί 30 μέρες πριν από τις ευ-
ρωεκλογές. Ήδη το κόμμα έχει προ-
χωρήσει σε έρευνες τάσης για το
ποιους προωθούν οι πολίτες με τον
δημοσιογράφο και νυν εκπρόσωπο
τύπου του προέδρου της Βουλής
Λουκά Φουρλά να παρουσιάζει έρει-
σμα. Όπως λέγεται και η γνωστή
τραγουδίστρια Άννα Βίσση είναι
εντός των προσώπων που εντάσ-
σονται στην έρευνα. Πάντως, ο κ.
Φουρλάς έχει ήδη αποκλείσει εν-
δεχόμενο καθόδου στις ευρωεκλογές
γενικότερα. Θα πρέπει να σημειωθεί
πως πρόταση είχε και από το ΔΗΚΟ
την οποία και απέρριψε. 

Επαφές και διαβουλεύσεις κάνει
εδώ και καιρό το ΑΚΕΛ για το ψη-
φοδέλτιό του με τις κομματικές
ομάδες βάσης να ρίχνουν ονόματα.
Ο Νεοκλής Συλικιώτης διεκδικεί
εκ νέου την εκλογή του στην ευ-
ρωβουλή, ενώ σχεδόν βέβαιη θε-
ωρείται και η κάθοδος του βου-
λευτή Λάρνακας Γιώργου Γεωργί-
ου. Στο τραπέζι πέφτουν και τα
ονόματα της βουλευτού Αμμοχώ-
στου Σκεύης Κουκουμά, ακούγεται
το όνομα του επαρχιακού Αμμο-
χώστου Χρύσανθου Ζαννέτου,
ενώ στο ενδεχόμενο συμπερίλη-
ψης Τ/κ στο ψηφοδέλτιο κλείνουν
προς την υποψηφιότητα του γνω-
στού ακαδημαϊκού Νιαζί Κιζίλγι-
ουρεκ. Από την ονοματολογία έχει
αφαιρεθεί το όνομα του δημάρχου
Δερύνειας Άντρου Καραγιάννη,
ο οποίος έχει ξεκαθαρίσει πως δεν
ενδιαφέρεται, αλλά ακούγεται έν-
τονα το όνομα της Σταύρης Κα-
λοψιδιώτου, η οποία συμμετείχε
με τον Τουμάζο Τσελεπή εκ μέρους
του ΑΚΕΛ στη διαπραγματευτική
ομάδα. Όπως ανέφερε και στο πα-
ρελθόν η «Κ» γίνονται ήδη δια-
βουλεύσεις για συνεργασία με τον
Όμιλο Προβληματισμού για τον
Εκσυγχρονισμό της Κοινωνίας

(ΟΠΕΚ) με πιθανή την κάθοδο είτε
του Λάρκου Λάρκου είτε του Παύ-
λου Παύλου. Το αν θα κλειδώσει
η συμφωνία είναι ένα ζήτημα ανοι-
κτό, αυτό, ωστόσο, που συζητείται
είναι πως από το ψηφοδέλτιο απου-
σιάζει επί του παρόντος ένας υπο-
ψήφιος με πιο «σκληρή» θέση στο
Κυπριακό, καθώς τα ονόματα που

ακούγονται μέχρι τώρα, είχαν σχε-
δόν όλα εκφραστεί υπέρ του Σχε-
δίου Ανάν το 2004 και συντάσ-
σονται πλήρως στο Κυπριακό με
τη σχολή σκέψης της νυν ηγεσίας. 

Διαδοχές
Ανοικτό παραμένει το ποιο πρω-

τοκλασάτο στέλεχος από τη Λευ-
κωσία θα διεκδικήσει θέση στο
ψηφοδέλτιο, καθώς και ο Άριστος
Δαμιανού, αλλά και ο Χρίστος Χρι-
στοφίδης συζητιούνται για το εν-
δεχόμενο καθόδου. Υπενθυμίζεται,

ωστόσο, πως το 2020 το κόμμα
της Αριστεράς οδεύει σε εκλογικό
συνέδριο και δεν αποκλείεται τα
εν λόγω στελέχη να προορίζονται
για θέση στη γραμματεία. Το σί-
γουρο πάντως είναι πως στο εν-
δεχόμενο καθόδου και εκλογής
της Σκεύης Κουκουμά, ανοίγει η
πόρτα για τον επικεφαλής του
γραφείου του ΑΚΕΛ για το Κυπρια-
κό Τουμάζο Τσελεπή. Στο ενδε-
χόμενο εκλογής του κ. Γεωργίου
αναλαμβάνει ο επιλαχών Ανδρέας
Πασιουρτίδης. Από το κάδρο πάν-
τως της Αριστεράς δεν θα πρέπει
να αγνοείται ο Τάκης Χατζηγεωρ-
γίου και το πώς θα κινηθεί με την
επιστροφή του από τις Βρυξέλλες.
Στην Εζεκία Παπαϊωάννου θέλουν
να αξιοποιήσουν το έρεισμα του
κ. Χατζηγεωργίου στην ευρύτερη
Αριστερά, χωρίς, ωστόσο, να είναι
ακόμα ξεκάθαρος ο τρόπος. Ο κ.
Χατζηγεωργίου, πάντως, μέσα από
πρόσφατη συνέντευξή του στην
«Κ» έχει ξεκαθαρίσει πως δεν εν-
διαφέρεται για τη γενική γραμμα-
τεία του κόμματος, αλλά άφησε
υπόνοιες πως θέλει να πείσει την
ηγεσία αυτή τη φορά για να είναι
ο υποψήφιος του κόμματος για
την προεδρία το 2023. 

Πιο προχωρημένο στις διαβουλεύσεις
είναι το ΔΗΚΟ, με το ψηφοδέλτιο όπως
διαμορφώνεται να έχει σκληρή τάση
στο Κυπριακό. Δεδομένη θεωρείται
η υποψηφιότητα του νυν ευρωβου-
λευτή Κώστα Μαυρίδη, ενώ σχεδόν
βέβαιη και η κάθοδος του Ζαχαρία
Κουλία. Εντός ημερών αναμένεται και
η τελική απόφαση της Ελένης Θεο-
χάρους που όπως λέγεται κλείνει προς
τη συνεργασία με το ΔΗΚΟ, παρά με
τον υπόλοιπο ενδιάμεσο χώρο. Στο
ενδεχόμενο, βεβαίως, που δεν διεκ-
δικήσει η κα Θεοχάρους η ηγεσία
θέλει την υποψηφιότητα του εκπρο-
σώπου Τύπου του ΔΗΚΟ Παύλου Μυ-
λωνά στο ψηφοδέλτιο, ενώ δεν απο-
κλείεται και η κάθοδος της Ιωάννας
Συγκρασίτη. Ως αριστίνδην υποψήφια
του ΔΗΚΟ φέρεται να έκλεισε η δη-
μοσιογράφος Κατερίνα Χριστοφίδου.

Το ζήτημα που τίθεται είναι πως
από το ψηφοδέλτιο, όπως διαμορφώ-
νεται, λείπει η πιο μετριοπαθής τάση
του ΔΗΚΟ και αυτό φαίνεται πως το
αντιλαμβάνονται στον πέμπτο όροφο.
Η ηγεσία έχει ήδη προτείνει στον Μα-
ρίνο Μουσιούττα να κατέλθει στο ψη-
φοδέλτιο, με τον τελευταίο να το σκέ-
φτεται. Κάτι τέτοιο απομακρύνει την
υποψηφιότητα Αλέκου Τρυφωνίδη
από το ψηφοδέλτιο των ευρωεκλογών,
ωστόσο, στο ενδεχόμενο καθόδου του
κ. Μουσιούττα θεωρείται δεδομένο
ότι θα στηριχθεί από τον κ. Τρυφωνίδη,
καθώς με την εκλογή του θα εισέλθει
εντός της βουλής όντας επιλαχών βου-
λευτής Λευκωσίας.

Επανενωτικό ψηφοδέλτιο το ΑΚΕΛ 

<<<<<<<

Προχωρημένες διαβου-
λεύσεις με πρόσωπα που
έχουν ενεργή εμπλοκή
στις προσπάθειες λύσης. 

Στο κόμμα της Αριστεράς ψάχνουν τρόπο να καλύψουν το εκλογικό κενό που θα προκληθεί από την απουσία Χατζη-
γεωργίου από το ψηφοδέλτιο, με τον ίδιο να προσβλέπει στο 2023.

Σκληρό όχι το ψηφοδέλτιο του ΔΗΚΟ 

Λίγο πριν να δώσουν τα χέρια 
Οικολόγοι και Συμμαχία Πολιτών
Σχεδόν βέβαιη θεωρείται η κοινή
κάθοδος Οικολόγων Συμμαχίας
Πολιτών αν και το Κίνημα Οικο-
λόγων θα λάβει την τελική του
απόφαση στα μέσα του Γενάρη.
Ήδη μπήκαν ονόματα στο τρα-
πέζι, όπως του βουλευτή Λευκω-
σίας Χαράλαμπου Θεοπέμπτου.
Ένα ενδεχόμενο εκλογής του,
φέρνει στη βουλή την αναπλη-
ρώτρια πρόεδρο των Οικολόγων
Έφη Ξάνθου, ενώ εκ μέρους των
Οικολόγων ακούγεται και το όνο-
μα του δικηγόρου Μιχάλη Παρα-
σκευά. Από πλευράς της Συμμα-
χίας Πολιτών ενδιαφέρον εκφρά-
ζει, όπως λέγεται, ο Ανδρέας Θε-
μιστοκλέους, ενώ συζητείται και
το όνομα του εκπροσώπου Τύπου
του επιτελείου του κ. Λιλλήκα
Κωνσταντίνου Ζένιου. Σε αυτό
το ψηφοδέλτιο, όπως έγραψε και

στο παρελθόν η «Κ», πολύ πιθανή
είναι και η ένταξη του Σενέρ Λε-
βέντ, όπως επίσης και του Σενέρ
Ελτσίλ. Η ΕΔΕΚ, πάντως, φαίνεται
να κινείται μάλλον αυτόνομα, κί-
νηση που προκαλεί την αντίδραση
πολλών στελεχών, καθώς θεω-
ρείται πως έτσι μειώνονται οι
όποιες πιθανότητες επανάκτησης
της έδρας. Πάντως, σε ένα ενδε-
χόμενο που η ΕΔΕΚ χάσει την
έδρα, ο Δημήτρης Παπαδάκης
φέρεται έτοιμος να αμφισβητήσει
τον Μαρίνο Σιζόπουλο, ζητώντας
εκλογικό συνέδριο. Ήδη έχει αρ-
χίσει να δημοσιοποιεί τη διαφωνία
του με την ηγεσία του κόμματος.
Το αν θα το πάρει μέχρι τέλους
είναι ένα ζήτημα ανοικτό, δεδο-
μένου ότι ο κ. Σιζόπουλος φέρεται
να ελέγχει πλήρως την Κεντρική
Επιτροπή της ΕΔΕΚ. 

Πρόταση στον Μαρίνο Μουσιούττα για να κατέλθει ως υποψήφιος έκανε η
ηγεσία του ΔΗΚΟ, με τον βουλευτή Λευκωσίας να το σκέφτεται.

Χρύσης Παντελίδης
στη Λευκωσία
Από την ονοματολογία των ευρωε-
κλογών αποκλείεται πλέον το όνο-
μα του διευθυντή του Κέντρου Με-
λετών Τάσσος Παπαδόπουλος και
στενού συνεργάτη του ΔΗΚΟϊκού
προέδρου Χρύση Παντελίδη, ο
οποίος κλειδώνει για το ψηφοδέλ-
τιο των βουλευτικών εκλογών του
2021 για την επαρχία Λευκωσίας.

<<<<<<<

Από το ψηφοδέλτιο 
λείπει επί του παρόντος
το πρόσωπο εκείνο 
που θα εκπροσωπεί 
ένα ευρύτερο ακροατήριο
της Κεντροδεξιάς. 

Ο Λουκάς Φουρλάς αποτέλεσε το
μήλον της έριδος με τον ΔΗΣΥ και το
ΔΗΚΟ να θέλουν να συμπεριληφθεί
στο ψηφοδέλτιό τους.

Το πού θα βρίσκεται ο Χρήστος Στυλιανίδης συζητείται έντονα στα συναγερμικά πηγαδάκια με κάποιους να επιδιώκουν
να μείνει Βρυξέλλες και άλλοι να τον θέλουν να γυρίσει στη Λευκωσία για το καλό του κόμματος, αλλά και για να διεκδι-
κήσει άλλα αξιώματα.
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Η Θέμις τρέχει 
Σάλος έχει προκληθεί στον ναό της Θέμιδας
που πάει να γίνει οίκος ανοχής με τα όσα
ακούγονται, μετά την καταγγελία του δικη-
γόρου Νίκου Κληρίδη περί «ρυμούλκησης»
του Ανωτάτου από δικηγορικό γραφείο της
Λευκωσία του εργοδοτεί παιδιά των δικα-
στών του High Court! Είναι όπως μου ελέγχ-
θηκε το αγαπημένο θέμα συζήτησης μεταξύ
δικηγόρων και όχι μόνο, ενώ κάποιοι βάζουν
και στοιχήματα ότι το ζήτημα θα κουκουλω-
θεί. Ο Νίκος Κληρίδης επιμένει ότι μπορεί
να τεκμηριώσει τις κατηγορίες που έχει δια-
τυπώσει, ενώ έμπειρος συνάδελφός του
που θεωρείται και γκουρού σε αυτά τα ζητή-
ματα, μας είπε ότι δεν είναι δύσκολο να τεκ-
μηριωθεί διότι τα στοιχεία είναι εκεί και
φαίνονται. Προχθές ρώτησα μια παλιά και
έγκριτη καραβάνα των δικαστηρίων να μου
πει τι θα γίνει. Θα τον πάνε τον Νίκο στο Πει-
θαρχικό, θα τον πάνε δικαστήριο; Η απάντη-
σή του ήταν απλή. Όλοι στρουθοκαμηλίζουν,
κρύβουν το κεφάλι τους στην άμμο και νομί-
ζουν ότι το τεράστιο κορμί τους που εξέχει
δεν τους κάνει ορατούς. Δεν πρόκειται λοι-
πόν να γίνει τίποτε. Η αναστήλωση της δι-
καιοσύνης είναι ένα χαμένο παιχνίδι… 

••••
Η ανανέωση
Καθήμενος σε σκαμπό, χωρίς ομιλία μπρο-
στά του και απαντώντας και σε ερωτήσεις
χρηστών του twitter, ο Αβέρωφ Νεοφύτου
παρέθεσε συνέντευξη Τύπου την περασμέ-
νη Πέμπτη και για πολλούς πήρε το βάπτι-
σμα του πυρός για την προεκλογική του
2023. Η ανανέωση, πάντως, στη διαδραστι-
κότητα με τα ΜΜΕ και τα κοινωνικά μέσα δι-
κτύωσης καταγράφεται. 

••••
Η αναδίπλωση
«Ο καιρός είναι ηλιόλουστος και το κλίμα
εξαιρετικό» έλεγε στη συνέντευξη Τύπου του
ο πρόεδρος του ΔΗΣΥ Αβέρωφ Νεοφύτου.
Και όχι δεν μιλούσε για τον καιρό στην Κύπρο,
αλλά σχολίαζε το αμίμητο εθνικό τσουνάμι,
όπως, επίσης, και τις σχέσεις του με τον Νίκο
Αναστασιάδη, καταδεικνύοντας πως ο συνα-
γερμικός πρόεδρος αναδιπλώνεται στον πό-
λεμο που άνοιξε με τον Νίκο Αναστασιάδη. 

••••
Τα πίσω δωμάτια
Ποιος είναι άραγε ο λόγος; Έχει ικανοποι-
ηθεί από τις τελευταίες προσπάθειες που
καταβάλλει ο Νίκος Αναστασιάδης ή μήπως
φοβήθηκε την οργή του Προέδρου; Ο τε-
λευταίος, άλλωστε, έριξε προειδοποιητικές

βολές σε συνέντευξή του στον ALPHA, όταν
σήκωσε το φρύδι και είπε χαρακτηριστικά:
«Δεν μπορώ να βλέπω αυτούς που ανέτρε-
ψαν τον Κληρίδη να εμφανίζονται κληριδι-
κότεροι του Κληρίδη και εκείνους που παρέ-
μεναν στα πίσω δωμάτια να εμφανίζονται
τάχα ότι εκείνοι εκπροσωπούν την τάδε
σχολή». Έπιασε άραγε την αιχμή ο Αβέρωφ
Νεοφύτου και άλλαξε πλεύση; 

••••
Οι βόμβες της Καίτης
Το αν ο Αβέρωφ Νεοφύτου άλλαξε πλεύση
είναι συζητήσιμο, το σίγουρο είναι πως αί-
σθηση αναμένεται να προκαλέσει η συνέν-
τευξη της πρώην βουλευτού και κόρης του
Γλαύκου Κληρίδη, Καίτης στην «Κ» (βλ. σελ.
10). Κληθείσα να σχολιάσει πόσο κοντά βρί-
σκεται στο Κυπριακό με τον Γλαύκο Κληρίδη
ο Νίκος Αναστασιάδης, επεσήμανε πως «ο κ.
Αναστασιάδης στο παρελθόν έλεγε συχνά
ότι θεωρούσε τον Γλαυκό Κληρίδη πολιτικό
του πατέρα και μέντορα. Όμως, όλα τα παι-
διά ενηλικιώνονται και χαράσσουν τον δικό
τους δρόμο», σφάζοντας, όπως αντιλαμβά-
νεστε, τον Πρόεδρο με το γάντι. 

••••

Πρασινίζει η Θεολόγου
Πολύ κοντά στο Κίνημα Οικολόγων βρίσκε-
ται το τελευταίο διάστημα η ανεξάρτητη
βουλευτής Αμμοχώστου Άννα Θεολόγου.
Όπως μαθαίνει η στήλη βρίσκεται ένα βήμα
πριν από την προσχώρησή της, ενώ το όλο
ζήτημα φαίνεται να συζητήθηκε μεταξύ Οι-
κολόγων – Συμμαχίας Πολιτών, ούτως ώστε
να μην προκληθεί η όποια προστριβή, λίγο
πριν από τον αρραβώνα των ευρωεκλογών. 

••••
Τα μπουφάν
Κόντρα μεγατόνων καταγράφεται τα τε-
λευταία εικοσιτετράωρα μεταξύ ΔΗΚΟ και
ΕΛΑΜ. Η ιστορία με τα μπουφάν γύρισε
μπούμερανγκ στο ΕΛΑΜ δεχόμενο έντονη
επίθεση και από τα πολιτικά κόμματα. Η επί-
θεση, ωστόσο, που δέχτηκε από το ΔΗΚΟ,
δεν έγινε αποδεκτή ελαφρά τη καρδία, με τα
στελέχη του ΕΛΑΜ να αποκαλύπτουν ότι στις
προεδρικές προσεγγίστηκαν προεκλογικά
για να στηρίξουν τον Νικόλα Παπαδόπουλο.
Η μαγκιά είναι να λες τα πράγματα με το όνο-
μά τους την ώρα που μετράνε κι όχι να καρ-
φώνεις γιατί σου σκίσανε το μπουφάν… 

••••

Οι φουσκωτοί Πινόκιο
Ισχύει δεν ισχύει; Κανείς δεν είναι σε θέση
να γνωρίζει. Το σίγουρο είναι πως η εν λόγω
δήλωση προκάλεσε την έκρηξη του Άθου
Αντωνιάδη, ο οποίος, διαψεύδοντάς τους,
τους χαρακτήρισε φουσκωτούς Πινόκιο και
τον Λίνο Παπαγιάννη να τον απειλεί πως ήλ-
θε το τέλος του. 

••••
Τα στοιχεία 
Η στήλη μαθαίνει πως το ΕΛΑΜ έχει στοι-
χεία για τις προσεγγίσεις που δέχτηκε από
το ΔΗΚΟ προεκλογικά και δεν θα διστάσει
να τα καταθέσει. Ήδη διαρρέεται από κάποι-
ους περί κρυφής συνάντησης στην Στράκκα
χωρίς, ωστόσο, να επιβεβαιώνει κανείς κάτι.
Να αναμένουμε αναβίωση των ηχητικών
Μπαλτάκου-Κασιδιάρη; 

••••
Σιγή ιχθύος
Πάντως, στην όλη υπόθεση των μπουφάν, οι
μόνοι που τήρησαν σιγή ιχθύος ήταν στην
Πινδάρου. Ούτε ανακοίνωση αλλά ούτε το-
ποθέτηση, μέχρι και την περασμένη Πέμπτη.
Την γκάφα της απουσίας σχολιασμού πρέπει

να αντιλήφθηκε ο Αβέρωφ ο οποίος φορτι-
σμένος μας εξήγησε πως το κάθε παιδί από
όποιον γονιό κι αν γεννήθηκε, όποιο και αν
είναι το χρώμα του ή η καταγωγή του χρει-
άζεται το χάδι και τη στοργή και την αγάπη.
Διερωτήθηκε, μάλιστα, πώς θα ένιωθε ένα
Κυπριόπουλο της Αγγλίας όταν κάποιος πάει
στην τάξη και δίνει δώρα και δίνει μόνο
στους Άγγλους και του πει εσύ είσαι Κύπριος
δεν θα πάρεις. «Η ανθρωπιά, η στοργή και η
αγάπη δεν έχει σχέση ούτε με θρησκείες,
ούτε με τη καταγωγή του οποιουδήποτε, ιδι-
αίτερα τα μικρά αγγελούδια», κατέληξε.
Άλαλα τα χείλη των παρευρισκομένων! 

••••
Θέλουν Μουσιούττα
Τον Μαρίνο Μουσιούττα φαίνεται να προ-
κρίνει η ηγεσία για υποψήφιο στις ευρωε-
κλογές, με κύκλους να επισημαίνουν πως
πολλοί είναι εκείνοι που θα δουλέψουν για
την εκλογή του. Και οι επιλαχόντες όπως ο
Αλέκος Τρυφωνίδης, αλλά και άλλοι δελφίνοι
των βουλευτικών εκλογών. Το ερώτημα είναι
τι θα γίνει με τον Μαυρίδη. Όπως διαρρέεται
η ηγεσία του κόμματος δεν είναι και ιδιαίτερα
ικανοποιημένη από τον νυν βουλευτή, αφού
ο ίδιος έχει πολύ καιρό που κρατά αποστά-
σεις από το κόμμα και από τη βάση του ΔΗΚΟ.
Εδώ θα σας χαιρετίσουμε, η ομάδα του Ιανού
και νοερά θα σας πούμε τα κάλαντα! Καλές
γιορτές κι από χρόνου με υγεία! 

Χαμός στα κράσπεδα του Ανωτάτου Δικαστηρίου

Γράφει Ο ΙΑΝΟΣ

Ο ΗΡΩΣ ΤΗΣ ΕΒΔΟΜΑΔΟΣ
Νίκος Κληρίδης

Ο δικηγόρος Νίκος Κληρίδης, ο οποί-
ος με τα αποκαλύψεις του ενδεχομέ-
νως να ευελπιστεί ότι θα ρίξει τον πο-
ταμό στον στάβλο του Αυγεία και θα
τον καθαρίσει. 

Ενώ η ειδική αντιπρόσωπος του γ.γ.
του ΟΗΕ Τζέιν Χολ Λουτ προσπαθεί
να καταλήξει σε ένα πλαίσιο για την
επανέναρξη των διακοινοτικών συνο-
μιλιών είναι σημαντικό να έχουμε υπ’
όψιν ότι η Τουρκία παραμένει σταθε-
ρή σε μια λύση που θα υποκαθιστά
την Κυπριακή Δημοκρατία με μια τρι-
κέφαλη οντότητα στην οποία καμιά
σοβαρή απόφαση δεν θα λαμβάνεται
χωρίς την έγκριση της τουρκικής
πλευράς. Μια τέτοια εξέλιξη, η οποία
θα θέσει σε κίνδυνο την επιβίωση του
κυπριακού ελληνισμού και την πρω-
ταγωνιστική του παρουσία στη Μεγα-
λόνησο, θα είναι μη αναστρέψιμη.
Παρά το γεγονός ότι η διακοινοτική
διάσταση του προβλήματος είναι ση-
μαντική, εντούτοις το μείζον ζήτημα
είναι η επιδίωξη της Τουρκίας να με-
τατρέψει την Κύπρο σε τουρκικό προ-
τεκτοράτο ως μέρος της ευρύτερης
στρατηγικής της για ηγεμονία και επι-
κυριαρχία στην ανατολική Μεσόγειο.
Μοιραίως η εκάστοτε τουρκοκυπρια-
κή ηγεσία ακολουθεί την πολιτική της
Άγκυρας, εξυπηρετώντας αλλότριους
στόχους. Τη θέση αυτή επιβεβαι-
ώνουν και οι μεμονωμένες γενναίες
φωνές από την τουρκοκυπριακή κοι-
νότητα. Είναι στο πλαίσιο αυτής της
συγκεκριμένης πολιτικής που εντάσ-
σεται και ο εποικισμός των Κατεχομέ-
νων. Παρά ταύτα εδώ και χρόνια η
Τουρκία κατάφερε να δημιουργήσει
την εντύπωση ότι η πιο σημαντική
διάσταση του Κυπριακού είναι η δια-
κοινοτική.
Αυτό που συζητείται σήμερα, ή τουλά-
χιστον μέχρι πρόσφατα, δεν είναι το
ίδιο πλαίσιο που συζητείτο τη δεκαε-
τία του 1980 ή του 1990. Η Τουρκία
πέτυχε αυτή τη μετατόπιση όχι μόνο
ως αποτέλεσμα του ανισοζύγιου δυ-
νάμεων, αλλά και ως αποτέλεσμα λα-
θών και εσφαλμένων αντιλήψεων της
δικής μας πλευράς. Υπογραμμίζεται,

επίσης, ότι εάν οι στόχοι που τίθενται
στο πλαίσιο της υφιστάμενης πολιτι-
κής επιτευχθούν τότε θα έχει επέλθει
μια πύρρειος νίκη με οδυνηρές συνέ-
πειες. Η σκληρή πραγματικότητα εί-
ναι ότι μετά από το 1974 δεν υπήρξε
οποιαδήποτε ευκαιρία για λύση η
οποία θα βελτίωνε το στάτους κβο.
Και τούτο παρά τις οδυνηρές υποχω-
ρήσεις της ελληνοκυπριακής πλευ-
ράς. Τυχόν εφαρμογή των σχεδίων
που είχαν προταθεί θα επιδείνωνε το
στάτους κβο. Θα πρέπει να διερωτη-
θούμε γιατί ο Πρόεδρος Αναστασιά-
δης, που ήταν υπέρμαχος του Σχεδί-
ου Ανάν, εκφράζει σήμερα σοβαρές
επιφυλάξεις για την πολιτική αυτή.
Ενώ οι ανησυχίες του για τη βιωσιμό-
τητα μιας τέτοιας ρύθμισης είναι εύ-
λογες θα πρέπει να προβληματιστού-
με για τις εισηγήσεις που θα συμβά-
λουν στην επίτευξη του στόχου μιας
βιώσιμης διευθέτησης στο πλαίσιο
ενός ομοσπονδιακού κράτους. Είναι
σημαντικό να αποφευχθούν καταστά-
σεις που θα οδηγήσουν σε μια συνο-
μοσπονδία.
Το Κυπριακό θα πρέπει να επαναξιο-
λογηθεί υπό το πρίσμα των μεγάλων
αλλαγών που συντελούνται στην πε-
ριοχή της ανατολικής Μεσογείου
όπου βρίσκεται σε εξέλιξη ένας αντα-
γωνισμός περιφερειακών και άλλων
δυνάμεων με διακύβευμα τη μεγαλύ-
τερη δυνατή επιρροή και την εξυπη-
ρέτηση των δικών τους επιδιώξεων. Η
ανατολική Μεσόγειος είναι μια ση-
μαντική περιοχή από γεωστρατηγικής
σκοπιάς, καθώς είναι πεδίο συνάντη-
σης τριών παγκόσμιων θρησκειών,
Ανατολής και Δύσης, οικονομικού
Βορρά και Νότου, εμπορικών και
ενεργειακών δρόμων (routes). Τα τε-
λευταία χρόνια είχαμε και την ανακά-
λυψη τεραστίων ποσοτήτων ενεργει-
ακού πλούτου. Τα θέματα ασφαλείας,
τα ενεργειακά ζητήματα, καθώς και οι

θέσεις των εμπλεκόμενων μερών κα-
θιστούν τα δεδομένα ολοένα και πιο
πολύπλοκα. Επιπρόσθετα, στη Μέση
Ανατολή είναι σε εξέλιξη διαδικασίες
που ίσως οδηγούν σε επαναχάραξη
συνόρων. 
Εν ολίγοις θα πρέπει να κατανοήσου-
με τα θέματα αυτά και τις προκλήσεις
για τη χώρα μας όχι μόνο με μια βα-
θειά ενδοσκόπηση αλλά πάνω απ’
όλα βλέποντας τα ζητήματα μέσω
μιας ευρύτερης οπτικής διάστασης
εκτός Κύπρου, να δούμε δηλαδή τη
μεγάλη εικόνα. Η Κύπρος καλείται να
ενεργήσει ούτως ώστε να επιτύχει τη
σύζευξη των δικών της στόχων με ευ-
ρύτερα συμφέροντα. Σε κάποιο βαθ-
μό αυτό γίνεται σήμερα – ενδεικτικό
παράδειγμα είναι οι περιφερειακές
συνεργασίες. Ασφαλώς, όμως, μπο-
ρούν να γίνουν πολύ περισσότερα. Η
Κυπριακή Δημοκρατία θα πρέπει να
αναδειχθεί σε ένα κράτος πρότυπο
στην ανατολική Μεσόγειο και με ένα
πολυδιάστατο ρόλο και να λειτουργεί
με τρόπο που η επιβίωση και η συνέ-
χειά της να καθίσταται απαραίτητη για
ευρύτερα και μεγαλύτερα συμφέ-
ροντα από τα δικά της.
Προφανώς μέσα απ’ αυτά τα πλαίσια
θα επαναξιολογήσουμε και το Κυ-
πριακό. Παράλληλα μια εξελικτική
διαδικασία θα πρέπει να είναι μέρος
μιας ολοκληρωμένης πολιτικής για τη
διασφάλιση της συνέχειας της Κυ-
πριακής Δημοκρατίας και την αποκα-
τάσταση της ενότητάς της στο πλαίσιο
ενός ομοσπονδιακού πλαισίου διαφο-
ρετικού από αυτού που συζητούσαμε
μέχρι σήμερα. Θεωρώ ότι η συγκεκρι-
μένη πρόταση είναι δυνατόν να δημι-
ουργήσει μια σαφώς καλύτερη προ-
οπτική από την υφιστάμενη πολιτική. 

Ο καθηγητής Ανδρέας Θεοφάνους είναι
πρόεδρος του Κυπριακού Κέντρου Ευρω-
παϊκών και Διεθνών Υποθέσεων.

ΑΡΘΡΟ / Του ΑΝΔΡΕΑ ΘΕΟΦΑΝΟΥΣ

Ανταγωνισμοί στην αν. Μεσόγειο και η Κύπρος Χριστουγεννιάτικες αγκαλίτσες
ΒΟΛΕΣ / Γράφει ο ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΑΠΑΡΗΣ

«Ούτε χάδια ούτε
αγκαλιές δεν υπήρ-
χαν στην οικογένειά
μου» έλεγε ο εξαί-
ρετος, ο μοναδικός,
ο κλασικός, αλλά και

δύσκολος στιχουργός της «άπονης
ζωής» και εκατοντάδων άλλων επι-
τυχιών Λευτέρης Παπαδόπουλος,
μιλώντας στον Τάσο Τρύφωνος και
στην εκπομπή του ΡΙΚ «ΤΕΤ Α
ΤΕΤ». Και συνέχισε με περισσή
λάμψη στο βλέμμα του, λέγοντας
ότι «η μάνα μου, μού έφτιαχνε ένα
χαλβά με σιμιγδάλι, τόσο ωραίο και
αυτό ήταν». Δεν έμεινε όμως εδώ
και αποκάλυψε με συγκίνηση, ότι η
μάνα του, η οποία ήταν αγράμματη,
έμαθε γράμματα για να διαβάζει τα
άρθρα του γιου της, στην «Ελευθε-
ροτυπία» των Αθηνών. 

Η σιωπηλή αγάπη των γονιών προς
τα παιδιά ήταν παράδοση και στην
Κύπρο. Ο πατέρας θυσιαζόταν για
να θρέψει τα παιδιά του, πολλές
φορές και στην ξενιτιά και η μάνα
αφιέρωνε τη ζωή της στο ανάγιω-
μα και τη μόρφωση των σπλάχνων
της. Ακόμη κλασική ήταν και η ει-
κόνα της μάνας, η οποία ξαγρυ-
πνούσε στον καναπέ, μέχρι να επι-
στρέψει το παιδί της, από την νυ-
κτερινή έξοδο, χωρίς ποτέ να κά-
νει παράπονο, για την αργοπορία
του παιδιού της. Και μόνο όταν
επέστρεφε το βλαστάρι της πήγαι-
νε στο κρεβάτι για να ξεκουραστεί.
«Φτάνει που είσαι καλά παιδί μου»,
ήταν η ευχή - προσευχή και ησύχα-
ζε η ψυχή της. Άσε τις περιπτώσεις
ασθενειών, που η μάνα υπόφερε
περισσότερο, στο προσκέφαλο του
παιδιού της. 

Ο σπουδαίος Θανάσης Βέγγος έλε-
γε: « Έπρεπε να γεράσω, αγόρι

μου, για να μάθω τι είναι ευτυχία.
Τελικά ευτυχία είναι ένα ζευγάρι
χέρια, δύο χέρια… Αυτά που θα σε
αγκαλιάσουν, θα σε κρατήσουν, θα
σε κοιμίσουν, θα σε περιποιηθούν,
θα σου μαγειρέψουν, θα σε χαϊδέ-
ψουν και στο τέλος θα σου κλεί-
σουν τα μάτια. Τα πολλά χέρια
απλά σε κατσιάζουν… Χάσιμο χρό-
νου. Θα το δεις κι εσύ όσο μεγαλώ-
νεις…»

Κάτι ήξερε και ο σπουδαίος στι-
χουργός Γιώργος Μίτσιγκας, ο
οποίος έγραψε: «Αγκαλίτσες και
φιλάκια / και χαρούλες και λόγια
γλυκά / Αγκαλίτσες και χαδάκια / κι
απ’ την άλλη μου κάνεις νερά». Το
αιώνιο παιχνίδι του έρωτα, το
οποίο μπορεί να σε ανεβάσει στα
ουράνια, αλλά και να σε κατεβάσει
στα τάρταρα της αβύσσου. Αλλά
και οι Πάνος και Χάρης Κατσιμίχας,
σίγουρα υπέφεραν πολύ, όταν
έγραφαν και τραγουδούσαν: «Νύ-
χτες δίχως όνομα νύχτες χωρίς
σκοπό// χαμένοι από χέρι χαμένοι
και οι δυο// ανόητες αγάπες ανόη-

τα φιλιά // λόγια λόγια λόγια λόγια
ψεύτικα.»

Η Γερόντισσα της Ασκητικής της
Αγάπης, η οσία μοναχή Γαβριηλία,
η οποία μιλούσε άπταιστα πέντε
γλώσσες, δεν έμαθε ποτέ ινδικά,
παρόλο το γεγονός ότι υπηρέτησε
ως ιεραπόστολος για πολλά χρόνια
στην Ινδία. Στην παρατήρηση ξέ-
νου ιεραπόστολου, οι οποίοι να ση-
μειωθεί μαθαίνουν υποχρεωτικά
τις ντόπιες γλώσσες απάντησε:
«Δεν προφθαίνω να μάθω, γιατί
πηγαίνω από τόπο σε τόπο, κι
ώσπου να μάθω μια διάλεκτο, με
φωνάζουν αλλού. Μαθαίνω μόνο
το καλημέρα-καλησπέρα. Τίποτε
άλλο. (…) Αλλά εγώ ξέρω πέντε
γλώσσες. Η πρώτη είναι το χαμό-
γελο… Η δεύτερη είναι τα δά-
κρυα… Η τρίτη είναι το άγγιγμα… Η
τέταρτη είναι η προσευχή… Η πέμ-
πτη είναι η αγάπη».

Τα Χριστούγεννα προσφέρονται
για αγκαλιές και φιλιά, αλλά προ-
σφέρονται και για πράξεις αληθι-
νής και ανιδιοτελής αγάπης. Είναι
χρόνος για έξοδο από το εγώ και
πλησίασμα του εσύ. Τα Χριστού-
γεννα αποτελούν ευκαιρίες για άγ-
γιγμα ψυχής και όχι αφορμές για
εκμετάλλευσης. Τα Χριστούγεννα
είναι γιορτή χαράς, η οποία γεννιέ-
ται στο «δώσε» και όχι στο «φέρε».
Η χαρά είναι στον άλλο, στον αδελ-
φό, στον συνάδελφο, στον γείτο-
να, ακόμη και στον εχθρό και σί-
γουρα όχι η εγωιστική ενατένιση
του εαυτούλη. «Δόξα εν υψίστοις
Θεώ και επί γης ειρήνη...» και το
θαύμα σήμερα λαμβάνει σάρκα και
οστά. Η χαρά κατέρχεται στη γη, ο
φόβος εξαφανίζεται και ο άνθρω-
πος ανεβαίνει στον ουρανό, βιώ-
νοντας τον παράδεισο.

“Ευτυχία είναι ένα ζευγά-
ρι χέρια, δύο χέρια. Αυτά
που θα σε αγκαλιάσουν,
θα σε κρατήσουν, θα σε
κοιμίσουν, θα σε περι-
ποιηθούν, θα σου μαγει-
ρέψουν, θα σε χαϊδέ-
ψουν και στο τέλος θα
σου κλείσουν τα μάτια. 

Συνέντευξη Τύπου, με γιλέκο και καθήμενος σε σκαμπό ο Αβέρωφ Νεοφύτου και με τον Δημήτρη Δημητρίου δίπλα του, ο παπάς του Περικλή
νομίζω ξεκίνησε προθέρμανση για τις προεδρικές του 2023! 
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Όταν στις βουλευτικές εκλογές του 2012,
η Χρυσή Αυγή είχε λάβει 7% και εισήλθε
στη βουλή, ήταν περίεργο για τα δεδομένα
μιας Ελλάδας που είχε βιώσει Ανώγεια Κα-
λάβρυτα και Δίστομο στην Κατοχή, πολλοί
ήταν εκείνοι που απάντησαν πως η Χρυσή

Αυγή ήταν το αντίβαρο στο πολιτικό κατεστημένο που
είχε καταστρέψει την Ελλάδα και έφερε τους Έλληνες
πολίτες στο χείλος της εξαθλίωσης και της ανέχειας.

Οι βίαιες επιθέσεις σε μετανάστες ονομάστηκαν ως
σωτήριες παρεμβάσεις σε γειτονιές όπου η εγκληματι-
κότητα ανθούσε, καθώς οι «Αλβανοί και Πακιστανοί
έκλεβαν, βίαζαν και τρομοκρατούσαν ηλικιωμένους και
ανήμπορους συμπατριώτες μας». Κάπως έτσι μία κοινωνία
είχε κλείσει τα αφτιά στο γνωστό «εγέρθητω (sic) όλοι
όρθιοι για τον αρχηγό» αμέσως μετά την είσοδό τους
στη βουλή. Είχε απάντηση και για το χαστούκι που είχε
δεχτεί στον αέρα από τον Ηλία Κασιδιάρη η Λιάνα Κα-
νέλλη πως εκείνη το προκάλεσε με τη στάση της. Είχε
γυρίσει το βλέμμα όταν στην πλατεία Συντάγματος ο
Ηλίας Κασιδιάρης με την παρέα του μοίραζαν «πακέτο
βοήθειας», ελέγχοντας τις ταυτότητες πριν δώσουν σε
μία σειρά φτωχικά ντυμένων πολιτών –που ένιωθαν
υπόχρεοι– μια πλαστική σακούλα με τρόφιμα, καθώς
στόχος όπως έλεγαν ήταν «να παρέχουν τρόφιμα που
έχουν παραχθεί στην Ελλάδα σε Έλληνες πολίτες».
Έκλεισε και τα αφτιά όταν ο αρχηγός της Χρυσής Αυγής
Νίκος Μιχαλολιάκος διατυμπάνιζε πως τα στελέχη της
Χρυσής Αυγής αποτελούν την «σπορά των ηττημένων
του 1945». Χρειάστηκε να αποκαλυφθούν μέσω φωτο-
γραφιών ναζιστικά σύμβολα, ναζιστικοί χαιρετισμοί ση-
μαίες και η προφανής προσήλωση στον Χίτλερ για να
αρχίσουν κάποιοι να ενοχλούνται και με τη δολοφονία
του Παύλου Φύσσα, να εκφράσουν τον αποτροπιασμό
τους και την έκπληξή τους για τη «μυστική» δράση του
ακροδεξιού μορφώματος. 

Ήταν όμως πλέον αργά. Και λέμε αργά γιατί παρά
τα όσα είδαν το φως της δημοσιότητας, θα αναμέναμε
πως η Χρυσή Αυγή θα είχε εξαφανιστεί από τον κομματικό
χάρτη, όχι να εξακολουθεί να διατηρείται ζωντανή στο
πολιτικό σκηνικό. Τι σχέση έχει όμως η Χρυσή Αυγή
και η ελληνική κοινωνία με την Κύπρο του σήμερα;
Ίσως περισσότερες ομοιότητες από όσες νομίζουμε. Το
παράρτημα της Χρυσής Αυγής στην Κύπρο έχει καταφέρει
να διεισδύσει και στην κυπριακή κοινωνία. Ενδεικτική
η είσοδος στη βουλή το 2016, τα ποσοστά του Χρίστου
Χρίστου στις προεδρικές εκλογές, αλλά και οι δημοσκο-
πήσεις που το δείχνουν να λαμβάνει την έκτη έδρα στις
επικείμενες εκλογές. Αγνόησαν πολλοί τις επιθέσεις σε
μετανάστες και Τουρκοκύπριους, τη στενή σχέση με
τη Χρυσή Αυγή αλλά και τα ρεζιλίκια στη βουλή. Μόνο
το πρόσφατο περιστατικό με τα μπουφάν αποτέλεσε
το πρώτο τους μεγάλο παραπάτημα. Κι αυτό γιατί όσο
δύσκολη κι αν είναι η οικονομική κατάσταση στην
Κύπρο, η κοινωνία δεν έχει φτάσει στο σημείο να ανέχεται
τον διαχωρισμό και τις διακρίσεις μικρών παιδιών. Αυτό
ακριβώς αντιλήφθηκαν σχεδόν όλες οι πολιτικές δυνάμεις
και άνοιξαν μέτωπο εναντίον τους. 

Πρόκειται όμως για μία προσωρινή ήττα του ΕΛΑΜ.
Γιατί το ακροδεξιό κίνημα θα επανεμφανίζεται σε όλες
αυτές τις εκδηλώσεις διαμαρτυρίας. Είτε είναι για το
κέντρο μεταναστών στο Ζύγι, είτε θα πρωτοστατούν
στο κλείσιμο των οδοφραγμάτων, είτε θα θυμηθούν τα
ενωτικά δημοψηφίσματα και να δοξάσουν τον Γρίβα. 

Εκεί θα δούμε τα αντανακλαστικά της κοινωνίας μας.
Μιας κοινωνίας που οι παππούδες της ξενιτεύτηκαν για
να ορθοποδήσει η κυπριακή οικονομία και οι γονείς της
μεγάλωσαν στην προσφυγιά. Αυτής της κοινωνίας που
σήμερα απαξιώνει τους ξένους κατηγορώντας τους πως
της χαλούν τον κοινωνικό ιστό. Θα δούμε και τη στάση
όλων αυτών των κομμάτων που θυμήθηκαν εκ των υστέ-
ρων πόσο κακό είναι το ΕΛΑΜ. Γιατί πριν θυμηθούν τις
φασιστικές νοοτροπίες του και θυμηθούν την δική τους
δημοκρατική ιστορία, όλοι αυτοί συναγελάζονταν μαζί
τους, ψήφιζαν από κοινού προτάσεις νόμου, έκλειναν
τα μάτια στον ακραίο λόγο τους και μας παρέδιδαν μα-
θήματα πως πρόκειται για δημοκρατικά εκλεγμένο
κόμμα. Γιατί πολύ φοβόμαστε πως όλη αυτή η συζήτηση
και η αντιπαράθεση από κάποια κόμματα, δεν γίνεται
χάριν της δημοκρατίας αλλά γιατί σήμερα τουλάχιστον
τους βολεύει ο πόλεμος με το ΕΛΑΜ. Ας μας αποδείξουν,
λοιπόν, πως κάνουμε λάθος. 

Μία προσωρινή
ήττα 
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Πράξη αγάπης,
πράξη πολέμου

«Ο ι πολιτικοί και οι δημοσιογράφοι μοιράζονται
μια δυσάρεστη μοίρα: είναι υποχρεωμένοι να
μιλούν σήμερα για πράγματα που θα κατα-

νοήσουν αύριο», είχε πει ο Χέλμουτ Σμιτ, ο Σοσιαλδη-
μοκράτης καγκελάριος της Δ. Γερμανίας, που πέθανε
πριν από τρία χρόνια. Λίγο πριν η «Καθημερινή» αρχίσει
να διανύει το 100ό έτος της λειτουργίας της (πρωτο-
κυκλοφόρησε το 1919), μια βόμβα εξερράγη προκαλώντας
καταστροφές στο κτίριο που συστεγάζεται με τον ΣΚΑΪ,
και αναδεύοντας τις ζωές μας. Πρωτοδιέσχισα την
πόρτα της Σωκράτους 57 τον Ιούνιο του 1987, νέα δη-
μοσιογράφος με τριετή, μόλις, εμπειρία σε άλλη εφη-
μερίδα. Τότε, η δημοσιογραφία θύμιζε αρκετά, στην
παραγωγική διαδικασία της, την περυσινή ταινία «The
Post» του Στίβεν Σπίλμπεργκ. Τώρα μοιάζει περισσότερο
με το «Avatar» του Τζέιμς Κάμερον. Η ταινία αυτή,
βέβαια, είναι σχεδόν μιας δεκαετίας, αλλά όταν προ-
βλήθηκε αποτέλεσε τομή στον τομέα της κινηματο-
γραφικής τεχνικής και τεχνολογίας.

Εν τω μεταξύ, δεν αλλάξαμε μόνο εμείς, οι δημοσιο-
γράφοι, άλλαξε και το κοινό. Ποιο είναι το αναγνωστικό
κοινό των εφημερίδων, τι χαρακτηριστικά έχει, τι πε-
ριμένει να συναντήσει στις σελίδες του εντύπου που
επιλέγει, ανοίγει διάλογο μαζί του, διατρέχει ή διαβάζει
ένα κείμενο; Συνδιαμορφωνόμαστε ή ο καθένας, δη-
μοσιογράφος και αναγνώστης, τραβάει τον δρόμο του;
Επέτειοι, όπως τα 100 χρόνια της «Κ», και γεγονότα
όπως το καθοριστικό, αλλά ευτυχώς όχι και μοιραίο,
της βομβιστικής επίθεσης, προκαλούν εσωτερικές ανα-
κατατάξεις, επαναπροσδιορίζουν σχέσεις και διαθέσεις,
προκαλούν μετατοπίσεις. Τα τελευταία χρόνια συναντώ
ανθρώπους που «ζουν» με την «Κ» και άλλους που την
αγνοούν, κάποιους που ορκίζονται στο όνομά της και
άλλους που αρνούνται να την πιάσουν στα χέρια τους.
Ο κοινωνικός διχασμός δεν ήταν ποτέ σε τέτοιο σημείο
όξυνσης. Και η αλήθεια είναι πως η κρίση άλλαξε άρδην
το τοπίο μέσα μας και γύρω μας. Απαίτησε ταχύτητες
μεγάλες στην αφομοίωση και απόδοση γεγονότων,
στον σχολιασμό καταστάσεων, δεν απέτρεψε ολισθήματα,
παρανοήσεις, προκάλεσε αντιδράσεις και παρενέργειες.
Το τοπίο αλλάζει, η δουλειά του δημοσιογράφου γίνεται
περισσότερο απαιτητική, απαιτεί δεξιότητες που σε
προηγούμενες εποχές ούτε καν τις υποψιάζονταν οι
άνθρωποι του Τύπου. Αλλά όσο ραγδαίοι κι αν είναι οι
μεταβολές και οι μετασχηματισμοί, κάτι παραμένει ίδιο
στον πυρήνα του: η σχέση με τις λέξεις. Η αγωνία της
αποτύπωσης, η προσπάθεια να μεταφέρεις τη σκέψη
γραπτά, να επικοινωνήσεις με τον αναγνώστη. Η σχέση
αυτή είναι ζωντανή, αλληλοτροφοδοτούμενη, αμφίσημη
όσο και αμφιλεγομένη, στενή όσο και αδιάφορη, συγ-
κινητική όσο και ενοχλητική, πράξη αγάπης και πράξη
πολέμου. Η παρερμηνεία καιροφυλακτεί, αν δεν είναι
η πρώτη αντίδραση.

Τα social media οδηγούν στον θάνατο τις εφημερίδες;
Οχι, θα απαντούσα, διακινδυνεύοντας την αυτόματη
απόρριψη ή ειρωνεία από τον αναγνώστη. Ο θρυμμα-
τισμός της κοινωνίας και οι γέφυρες που έχουν κοπεί,
η πολυδιάσπαση και ο εξοντωτικός πολυσυλλεκτισμός
κάνουν τις μικρές εστίες να φαντάζουν μικρότερες,
αλλά και το αντίθετο: κάνουν τον μικρό αντίκτυπο να
πολλαπλασιάζεται και να φαντάζει μεγάλος θόρυβος
μέσα στο μυαλό μας και στον «κόσμο μας». Συνέπεια
της εμποδισμένης ή διακεκομμένης επικοινωνίας είναι
ο «κόσμος μας». Το επί της ουσίας περίκλειστο που χα-
ρακτηρίζεται πότε θρίαμβος και πότε καταστροφή.

Και αυτό είναι το οξύμωρο: σε μια εποχή που όλα
ρέουν με μεγάλες ταχύτητες, που η είδηση και η ψευ-
τοείδηση, η αλήθεια και η μετα-αλήθεια, μπορούν μέσα
σε λίγη ώρα να κάνουν τον γύρο του πλανήτη, να ρίξουν
ή να εκλέξουν κυβερνήσεις, ο κοινωνικός θρυμματισμός
διαλύει ό,τι η τεχνολογία ενώνει.

Τον ρόλο του γεφυροποιού οι πολιτικοί, κυρίως, και
οι δημοσιογράφοι, εκ δευτέρου, μπορούν να παίξουν
αποτελεσματικά. Η συγκολλητική ουσία εκεί βρίσκεται.
Στις λέξεις, τις οποίες οι πολιτικοί οφείλουν να κάνουν
και πράξη. Σε αυτόν τον αιώνα της «Κ», μέσα κι έξω
από την εφημερίδα συνέβησαν αναρίθμητα γεγονότα
στη μικροκλίμακα της καθημερινότητας και στη μεγάλη
κλίμακα της Ιστορίας. Η «Κ» έβρισκε πάντα, και τύπωνε,
τις λέξεις για να καταγράψει τα γεγονότα, συμφωνούσε
ή διαφωνούσε κανείς με τον τρόπο της. Κι όσο συνεχίζει
να τις βρίσκει και να τις τυπώνει, θα είναι εκεί. Δίπλα
και απέναντι. Εκείνη κι εμείς, προσπαθώντας να κα-
τανοήσουμε το σήμερα ως παρακαταθήκη στο αύριο.

Νεογέννητα ντυμένα χριστουγεννιάτικα στον Παναμά.

Η απόπειρα του ΕΛΑΜ να χρη-
σιμοποιήσει τη φιλανθρωπία
προκειμένου να περάσει τα
ρατσιστικά του μηνύματα
ακόμα και μέσα σε ένα σχο-
λείο δεν μπορεί και ούτε πρέ-

πει να αντιμετωπιστεί σαν ένα περιστατικό
που χρήζει μόνο κοινωνικής καταδίκης.
Και ναι μεν σωστά υπήρξαν αντιδράσεις,
σωστά διαχώρισε τη θέση του ο Σύνδεσμος
Γονέων, αλλά η ουσία δυστυχώς παραμένει
ανέγγιχτη. Και ποια είναι η ουσία;

Ότι αυτού του είδους οι ενέργειες, οι
οποίες προωθούν κάτω από τον μανδύα
της φιλανθρωπίας άκρως ρατσιστικές
θέσεις (τακτική που εφαρμόζει κατά κόρον
η Χρυσή Αυγή αλλά και τα πλείστα νεο-
ναζιστικά κινήματα) είναι μικρόβια που
απαιτούν σοβαρή «αντιβίωση» αλλιώς εξα-
πλώνονται ύπουλα και με απρόβλεπτες
ταχύτητες. Αυτή η «αντιβίωση» είναι απο-

κλειστικά θέμα παιδείας. Και εδώ είναι
που ερχόμαστε στο διά ταύτα. Στην αντί-
δραση του Υπουργείου Παιδείας και στη
θλιβερή «απουσία» του ίδιου του υπουργού.
Το Υπουργείο μας περιορίστηκε να διατάξει
έρευνα και να περιφέρει τους διευθυντές
του στα τηλεοπτικά πάνελ προκειμένου
να εκφράσουν τη λύπη τους, υπογραμμί-
ζοντας ότι «είναι έγκλημα να διαχωρίζουμε
τα παιδιά με βάση την εθνικότητα ή οτι-
δήποτε άλλο».

Και κάπως έτσι το Υπουργείο μας θεώ-
ρησε πως ξεμπέρδεψε μ’ αυτή την ιστορία.
Φευ όμως! Όταν ο ίδιος ο υπουργός Παι-
δείας μόλις ανάλαβε τα καθήκοντά του
φρόντισε να μας γνωστοποιήσει ότι «μοι-
ράζεται κοινές αξίες και ιδεώδη» με το
ΕΛΑΜ, τότε προφανώς δεν αρκούν αυτού
του είδους οι δηλώσεις για να φύγει ο λεκές
και να μας πείσει πως τόσο ο ίδιος όσο και
σαν Υπουργείο, έχει επίγνωση της επικιν-

δυνότητας αυτών των περιστατικών. Και
ότι είναι χρέος της Παιδείας μας να τα κα-
ταπολεμήσει εν τη γενέσει τους και όχι
μόνο όταν αντιδρά η κοινωνία ή όταν στρι-
μώχνουν οι πολιτικοί αντίπαλοι «απαιτών-
τας» μια ξεκάθαρη θέση. Πέραν από τις
πολιτικές σκοπιμότητες(η αλήθεια είναι
πως τη φωλιά τους την έχουν λερωμένη
πολλοί σε ό,τι αφορά τη στάση τους απέ-
ναντι στο ΕΛΑΜ) η ουσία του θέματος
είναι πως η αντίδραση του Υπουργείου
είναι εξίσου ανησυχητική με το ίδιο το
περιστατικό. Και ο λόγος είναι πρώτον το
«λεκιασμένο» μητρώο του υπουργού σε
σχέση με το ΕΛΑΜ και δεύτερον η απουσία
οποιασδήποτε επίσημης ανακοίνωσης που
να πείθει πως έχουν επίγνωση του χρέους
που έχουν στην «καταπολέμηση του κτή-
νους». Διότι όταν δεν μπορείς να διαγνώσεις
τα συμπτώματα τότε δεν είσαι ικανός να
λάβεις μέτρα ώστε να προλάβεις την ασθέ-

νεια. Και η εν λόγω ασθένεια όταν δεν αν-
τιμετωπιστεί στα αρχικά της στάδια τότε
εξαπλώνεται με τη μορφή επιδημίας! Αν
ο υπουργός πραγματικά είχε αυτή την επί-
γνωση τότε αντανακλαστικά και μόνο θα
έβγαινε ο ίδιος προσωπικά ή έστω θα εξέ-
διδε μια επίσημη ανακοίνωση με την οποία
δεν θα περιοριζόταν μόνο στο να καταδι-
κάσει το εν λόγω συμβάν αλλά θα είχε το
πολιτικό ανάστημα να μιλήσει επί της ου-
σίας. Και η ουσία είναι αυτό που κάποτε
είχε πει ο Μάνος Χατζιδάκις: Πως «ο νεο-
ναζισμός, ο φασισμός, ο ρατσισμός και
κάθε αντικοινωνικό και αντιανθρώπινο
φαινόμενο συμπεριφοράς δεν προέρχεται
από ιδεολογία, δεν περιέχει ιδεολογία, δεν
συνθέτει ιδεολογία.

Είναι η μεγεθυμένη έκφραση-εκδήλωση
του κτήνους που περιέχουμε μέσα μας,
χωρίς εμπόδιο στην ανάπτυξη του όταν
κοινωνικές ή πολιτικές συγκυρίες συντε-

λούν, βοηθούν, ενισχύουν τη βάρβαρη και
αντιανθρώπινη παρουσία του. Η μόνη αν-
τιβίωση για την καταπολέμηση του κτήνους
που περιέχουμε είναι η παιδεία. Η αληθινή
παιδεία και όχι η ανεύθυνη εκπαίδευση
και η πληροφορία χωρίς ανήσυχη, αμφι-
σβητούμενη συμπερασματολογία. Αυτή
η παιδεία που δεν εφησυχάζει αλλά πολ-
λαπλασιάζει τα ερωτήματα και την ανα-
σφάλεια». Αυτά είπε κάποτε ο Μάνος Χα-
τζιδάκις. Και σίγουρα δεν διατηρούμε την
ψευδαίσθηση ότι ο υπουργός Παιδείας
μας διαθέτει την πνευματικότητα ενός τέ-
τοιου διανοούμενου αλλά αν μη τι άλλο,
όταν προκύπτουν τέτοια αδιανόητα περι-
στατικά, ας δανειστεί έστω τα λόγια τέτοιων
σοφών ανθρώπων, για να αποδείξει ότι
διαθέτει επίγνωση του ρόλου που καλείται
να επιτελέσει.

Ο υπουργός και τα μπουφάν
AKAΡΙΑΙΑ / Της ΕΛΕΝΗΣ ΞΕΝΟΥ

elenixenou11@gmail.com

‘ Ήρθε, έφυγε η κ. Λουτ, θα επα-
νέλθει με το νέο έτος καλά να εί-
μαστε. Θα είμαστε; Δεν ξέρω, εφό-
σον σωρεία παραμέτρων, δεδομέ-
νων που πρέπει να ληφθούν υπόψη,
ματιών που λένε περισσότερα από

το στόμα πρέπει κανείς να συμπεριλάβει στην
ανάλυσή του για να βγει προς τα έξω ένα ολο-
κληρωμένο μήνυμα. Στην παρούσα φάση, το
αν είμαστε καλά ή όχι στο Κυπριακό, παραμένει
ερώτημα που «απαντάται» μέσω εποικοδομη-
τικής ασάφειας των επαϊόντων και άρα κανείς
δεν ξέρει με σιγουριά. Κι αν το πεις έτσι, κάτι,
οτιδήποτε, θα σου πουν δεν είναι αυτό που εν-
νοούμε. Κι αν το πεις αλλιώς, πάλι θα σου πουν
πως δεν το εννοούσαν έτσι.

Λογοτεχνοποιήθηκε το Κυ-
πριακό. Θα πεταχτεί από καμία
γωνία η παλιά μου φιλόλογος,
να με ρωτήσει και πάλι τι θέλει
να πει ο ποιητής, βλακωδώς,
και εγώ αναιδώς θα της απαν-
τήσω και πάλι να πάει να τον
ρωτήσει τον ίδιο. Αυτό θυμίζει
το Κυπριακό τώρα και μέσα σε
όλο αυτό το θολό σκηνικό, βγήκε
η συνέντευξη του Βοηθού ΥΠΕΞ
των ΗΠΑ. Μία προς μία οι γραμ-
μές, απάντηση, τοποθέτηση,
μαχαίρι στο μαχαίρι. Ούτε διπλές
αναγνώσεις και καμία εποικο-
δομητική ασάφεια. Έχουμε να
κάνουμε πλέον με μια άλλη σχολή σκέψης και
πολιτικής επικοινωνίας, που δεν κοιτά να θο-
λώσει τα νερά αλλά να βάλει τα πράγματα στη
θέση που θέλει με τρόπο κάθετο. Αυτό είναι
ίσως το μεγαλύτερο πλεονέκτημα της διακυ-
βέρνησης Τραμπ.

Πως έθεσε τον δημόσιο πολιτικό λόγο, πολλές
φορές επί της διαδικασίας χάνοντας και ο ίδιος
ο Πρόεδρος των ΗΠΑ το μέτρο –δεν αντιλέγω,
σε άλλο επίπεδο. Του ρεαλισμού. Εμείς εντός
χώρας, προσπαθούμε να διαβλέψουμε τι έχει
ειπωθεί ανάμεσα στον Αναστασιάδη και τη
Λουτ. Λέγονται λίγα υπονοούνται πολλά αλλά
την ίδια ώρα ό,τι και να ειπωθεί μπορεί να δια-
ψευστεί άμεσα.  Πού πάει το πράγμα λοιπόν;
Ποια είναι τα επόμενα βήματα; Η ρητορική της

Αμερικής διά του βοηθού ΥΠΕΞ δεν είναι μόνο
λόγια. Η Αμερική φαίνεται να αλλάζει ρότα
στην περιοχή, δίνοντας βάρος στην ΑΟΖ και
προτάσσοντας το συμφέρον της όπως στοιχει-
οθετείται την τρέχουσα και την επόμενη πε-
ρίοδο. Εξού και δεν γινόταν εύκολα πιστευτή
η συνέντευξη αυτή στη Λευκωσία εφόσον είναι
δύσκολο να κοιτάξει κανείς στο παρελθόν και
να δει κάτι ανάλογο. Πλέον το σκηνικό γύρω
από την ΑΟΖ δεν σηκώνει ερωτηματικά, και
το ξέρει και η Τουρκία αυτό. Το μήνυμα έφτασε
και στην κυπριακή κοινωνία, για την παρουσία
και το ρόλο των ΗΠΑ, και το κατάλαβαν όλοι.
Δεν νομίζω όμως ότι μπορούμε να βρούμε έστω
και τους μισούς που να έχουν καταλάβει που

πάει το Κυπριακό. Στην ουσία
μιλάμε για ένα θέμα που ανα-
λίσκεται στην επικαιρότητά
του, και προκαλεί φόβο ως προς
το να εξωτερικευθεί, στους ίδι-
ους τους πολιτικούς που το δια-
χειρίζονται. Έτσι, ακόμη και
μετά τα δεύτερα πήγαινε έλα
της κ. Λουτ, στην ουσία λίγα εί-
ναι αυτά που γνωρίζουμε ότι ει-
πώθηκαν. Ο πολιτικός έχει το
δικαίωμα να είναι ασαφής, ίσως
και ο λογοτέχνης, αλλά κι αυτός
πρέπει να δίνει απαντήσεις στο
τέλος, η κοινωνία όμως θα πρέ-
πει να ξέρει για να δώσει μια
σαφή απάντηση όταν κληθεί

να το κάνει. Και στην παρούσα φάση έχω την
αίσθηση πως δεν ξέρει. Υιοθετεί νέες φράσεις,
όπως είναι οι όροι αναφοράς, και προχωρά μαζί
με την επικαιρότητα. Για την ώρα δεν έχει σχη-
ματιστεί άποψη, κανείς δεν είναι βέβαιος για
τη συνέχεια και το ότι έρχονται γιορτές και η
κ. Λουτ είναι εκτός χώρας, βολεύει για να περάσει
χρόνος. Βολεύονται και τα Η.Ε.; Θα δείξει. Να
ευχηθούμε σύντομα και μια ανάλογη για το
Κυπριακό συνέντευξη όπως εκείνη του Αμερι-
κανού βοηθού ΥΠΕΞ, για το Κυπριακό αυτή τη
φορά. Μπας και καταλάβει και μεγάλο μέρος
της κοινωνίας, που είμαστε, που πάμε και ποιο
είναι το σχέδιό μας.

ΕΝ ΚΑΜΙΝΩ / Του ΜΙΧΑΛΗ ΤΣΙΚΑΛΑ

Η εποικοδομητική ασάφεια
του Κυπριακού 

tsikalasm@kathimerini.com.cy

<<<<<<

Πλέον το σκηνικό γύ-
ρω από την ΑΟΖ δεν
σηκώνει ερωτηματι-
κά, και το ξέρει και η
Τουρκία αυτό. Το μή-
νυμα έφτασε και στην
κυπριακή κοινωνία,
για την παρουσία και
το ρόλο των ΗΠΑ, και
το κατάλαβαν όλοι.
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Οδικές παραβάσεις
και ποινές

Του ΔΗΜΗΤΡΙΟΥ ΧΑΤΖΗΧΑΜΠΗ

Kυριακή 23 Δεκεμβρίου 2018

Σ ε όλες τις χώρες, η οδική
(όπως και κάθε άλλη) παρα-
βατικότητα αντιμετωπίζεται

με ανάλογες ποινές προς τον σκοπό
της τιμωρίας (που περιλαμβάνει
και το πληγέν δημόσιο αίσθημα),
της αναμόρφωσης και της αποτρο-
πής. Η αποτροπή είναι και η ση-
μαντικότερη άποψη της ποινής,
δοθέντος ότι η μεν τιμωρία και η
αναμόρφωση αφορούν μόνο την
ήδη διαπραχθείσα παράβαση και
τον παραβάτη, η δε αποτροπή αφο-
ρά, με την απειλή της ποινής, την
προοπτική συμπεριφορά όλων όσοι
ενδέχεται να επιδιώξουν να παρα-
νομήσουν με τον ίδιο τρόπο. Προς
τούτο, το προβλεπόμενο από τον
νόμο μέγεθος της ποινής μπορεί
θεωρητικά να αποσκοπεί και σε
ανάλογη αποτροπή. Μία άλλη πα-
ράμετρος, βέβαια, στον καθορισμό
από τον νομοθέτη της αρμόζουσας
ποινής απευθύνεται στην αναλογία
που πρέπει να υπάρχει μεταξύ της
σχετικής προς άλλες παραβάσεις
σοβαρότητας της εν λόγω παρά-
βασης και της ποινής, τηρώντας
το μέτρο που πρέπει να διέπει τη
λογική και την ισορροπία των νό-
μων μεταξύ τους. Περαιτέρω, το
δικαστήριο έχει εγγενή υποχρέωση
να εξατομικεύσει την ποινή ανά-
λογα με τις συνθήκες της συγκε-
κριμένης παράβασης και του συγ-
κεκριμένου παραβάτη.

Όταν παρατηρείται αυξητική
τάση μιας παράβασης, όπως στις
οδικές παραβάσεις, η συνήθης αν-
τίδραση στην Κύπρο φαίνεται να
είναι η εύκολη λύση της προσφυγής
σε σοβαρή αύξηση των ποινών με
τη λογική, προφανώς, ότι όσο πε-
ρισσότερο αυξάνεται η ποινή τόσο
περισσότερο θα αποτραπούν εκεί-
νοι που ενδέχεται να παρανομή-
σουν. Με τον τρόπο αυτό, η εκτε-
λεστική και η νομοθετική εξουσία
θεωρούν ότι εκπληρώνουν την υπο-
χρέωσή τους, δείχνοντας, μάλιστα,
την αυστηρότητα και τη δραστι-
κότητα με την οποία αντιμετωπί-
ζουν το πρόβλημα. Μία τέτοια λύση,
όμως, που εμπεριέχει και μία δόση
λαϊκισμού όσο και παραγνώρισης
των πραγματικών αιτίων της πα-
ραβατικότητας παρά των συμπτω-
μάτων της, ενδέχεται να παραβιάζει
και την αρχή του μέτρου της ποινής
και την αρχή της εξατομίκευσης
της ποινής, ιδιαίτερα καθ’ όσον οι
προβλεπόμενες ποινές μπορούν
να επιβάλλονται μέσω ισοπεδωτι-
κών εξωδίκων για υπερβολικά χρη-
ματικά ποσά που απολήγουν να εί-
ναι και άκρως δυσβάστακτα και
άδικα. Το μέτρο και η εξατομίκευση
της ποινής είναι θεμελιακή αρχή
του ποινικού δικαίου και δεν μπορεί
να παραμερίζεται εν ονόματι της
γενικής επιδίωξης της αποτροπής,
χωρίς να λαμβάνονται υπ’ όψη οι
συγκεκριμένες συνθήκες της πα-
ράβασης και ιδιαίτερα όσον αφορά
παραβάσεις ζώνης ή κράνους που
δεν αφορούν την ασφάλεια των
άλλων παρά μόνο εκείνη του πα-
ραβάτη. 

Εξάλλου, η λύση της αύξησης
των ποινών είναι αφελής ως αμφί-
βολης αποτελεσματικότητας, λαμ-
βάνοντας υπ’ όψη ότι οι παραβάτες
συνήθως δεν σταθμίζουν την ποινή
ως παράγοντα αποτροπής, αλλά
μάλλον ενεργούν στη βάση της νο-
οτροπίας της παράβασης για τους
δικούς τους εγωιστικούς σκοπούς
και προσβλέποντας στο να μην εν-
τοπισθούν, ελλείψει αστυνόμευσης
– περνώ από το κόκκινο φως, διότι
δεν θέλω να περιμένω για λίγο
ώσπου να ανάψει το πράσινο, οδη-
γώ έχοντας καταναλώσει αλκοόλ,
διότι η δική μου ευχαρίστηση είναι
σημαντικότερη από τη δημόσια
ασφάλεια, οδηγώ πέραν του ορίου
ταχύτητας, διότι βιάζομαι να φθάσω
λίγα λεπτά ενωρίτερα, μιλώ στο κι-
νητό μου, διότι θέλω να κάνω τις
συνεννοήσεις μου (ή απλώς να κου-
βεντιάσω) ακόμα και όταν οδηγώ
για να μη χάνω χρόνο, σταθμεύω
στην απέναντι πλευρά του δρόμου,
διότι έτσι με βολεύει, αδιαφορώντας
για τον κίνδυνο που προκαλώ, δεν
φορώ ζώνη ή κράνος, διότι η άνεσή
μου είναι σημαντικότερη από την
ασφάλειά μου. Όντως, η εμπειρία
δείχνει ότι διαχρονικά οι αυξήσεις
των ποινών δεν έχουν ανάλογο αν-
τίκρισμα στον περιορισμό της πα-
ραβατικότητας παρά μάλλον αυτή
αυξάνεται διαρκώς.

Εδώ ακριβώς έγκειται η ουσία
του πράγματος. Η οδική παραβα-
τικότητα είναι απόρροια όχι της
χαλαρότητας των ποινών, που και
οι υφιστάμενες ποινές παρέχουν
στο δικαστήριο επαρκή δυνατότητα
αυστηρότητας, αλλά της νοοτροπίας
της παραβατικότητας που στην
Κύπρο είναι ιδιαίτερα παρούσα και
της παράλληλης έλλειψης αστυνό-
μευσης προς αποτροπή της. Δεν
είναι οι λίγες παραβάσεις που ευ-
καιριακά εντοπίζονται και επιδιώ-
κεται να τιμωρούνται αυστηρά που
θα περιορίσουν την παραβατικό-
τητα, αφού άμετρα περισσότερες
είναι όλες εκείνες οι παραβάσεις
που καθημερινά βλέπουμε στον
δρόμο, όπως ιδιαίτερα η παράβαση
των φώτων τροχαίας, η χρήση του
κινητού και η στάθμευση στην αν-
τίθετη πλευρά του δρόμου, χωρίς
να γίνονται αντιληπτές από την
Αστυνομία λόγω του ότι η αστυ-
νόμευση είναι πλέον άκρως περιο-
ρισμένη. Η πολύ μικρή πιθανότητα
εντοπισμού της παρανομίας είναι
ο κύριος λόγος για τη διάπραξή της,
ανεξάρτητα από τη σοβαρότητα
των ποινών. Η αντιμετώπιση της
νοοτροπίας της παραβατικότητας,
που σε τελευταία ανάλυση επιζεί
λόγω της ανοχής της Αστυνομίας,
μπορεί εύκολα να γίνει με διαρκή
αστυνόμευση, ώστε οι προτιθέμενοι
παραβάτες να έχουν τον συνεχή
φόβο του εντοπισμού, που είναι
και το μόνο αποτελεσματικό απο-
τρεπτικό μέσο για εκείνους που
δεν έχουν τη συνείδηση της νομι-
μότητας.

Η αστυνόμευση και όχι οτιδή-
ποτε άλλο είναι το βασικό καθήκον
της Αστυνομίας, αναφερόμενη τόσο
στην προληπτική προστασία όσο
και στη διαρκή επιβολή της έννομης
τάξης παρά στην εκ των υστέρων
τιμωρία των ευκαιριακά εντοπιζό-
μενων παρανομούντων. Η συνεχής
παρουσία του αστυνομικού στον
δρόμο, και μάλιστα πεζή ή σε δί-
τροχο για άμεση και διαρκή επι-
τήρηση παρά μέσα στο περιπολικό,
είναι η μόνη εγγύηση της τήρησης
της νομιμότητας όσο και του αι-
σθήματος ασφάλειας των πολιτών.
Ενώ και η εφαρμογή της «εξ απο-
στάσεως αστυνόμευσης» μέσω μη-
χανών καταγραφής στις περιπτώ-
σεις παράβασης των φώτων τρο-
χαίας και των ορίων ταχύτητας,
που σε άλλες χώρες λειτουργεί από
δεκαετίες και μπορεί να αναπλη-
ρώσει την έλλειψη δυνατότητας
άμεσης αστυνόμευσης, υστερεί με
διάκριση στον τόπο μας. Πέραν βε-
βαίως της αστυνόμευσης, η αλλαγή
νοοτροπίας, αναφερόμενη ουσια-
στικά στο επίπεδο πολιτισμού το
οποίο και αντανακλά, περνά μέσα
από την παιδεία, προ πάντων την
κοινωνική, που τόσο πολύ λείπει
από τον τόπο μας. Η παιδεία δεν
είναι μόνο θέμα επισημάνσεων και
προτροπών της Αστυνομίας από
τα μέσα μαζικής ενημέρωσης ή πε-
ριοδικών «εκστρατειών», αλλά πρω-
τίστως θέμα διαμόρφωσης των αν-
τιλήψεων των ανθρώπων από παι-
δικής ηλικίας ώστε, μεγαλώνοντας,
να γνωρίζουν τι σημαίνει αποβολή
του εγωισμού και σεβασμός προς
τους άλλους και προς τον εαυτό
τους μέσα από τους νόμους και την
κοινωνική συμβίωση.

Πέραν της υποχρέωσης των γο-
νέων προς τούτο, είναι απαραίτητη
η θεσμοθέτηση ειδικών μαθημάτων
στα σχολεία που να αφορούν την
ευρύτερη κατανόηση της έννομης
τάξης και την κοινωνική διάσταση
της συμπεριφοράς των ανθρώπων
τόσο από απόψεως ευγένειας όσο
και από απόψεως συνειδητότητας
και έγνοιας για τα δικαιώματα των
άλλων. Η δημιουργία υπεύθυνων
πολιτών μέσα από την εκπαίδευση
είναι η μόνη σταθερή εγγύηση της
νομιμότητας όπως και το μέτρο
του πολιτισμού. Άλλως, καμία φο-
βέρα των νόμων δεν μπορεί να είναι
αποτελεσματική, όπως επώδυνα
διαπιστώθηκε με την εμπειρία των
νόμων του Δράκοντα και των εξον-
τωτικών ποινών τους, που ο σοφός
Σόλων κατάργησε, αναμορφώνον-
τας την αθηναϊκή νοοτροπία μέσω
των δικών του ανθρωποκεντρικά
ισορροπημένων νόμων.

Ο κ. Δημήτριος Χατζηχαμπής είναι
πρώην πρόεδρος του Ανωτάτου Δικα-
στηρίου.

Τα Χριστούγεννα στις ΗΠΑ είναι αν μη τι άλλο φωτεινά. 

Τ ους τελευταίουςμήνεςβρίσκεται στο τραπέζι
των διαπραγματεύσεων και το σενάριο λύ-
σης των δύο κρατών, που υποβλήθηκε από

τον υπουργό Εξωτερικών της Τουρκίας Μεβλούτ
Τσαβούσογλου.Η πρόταση είναι ομολογουμένως
ενδιαφέρουσα, με την προϋπόθεση ότι το νέο
καθεστώς θα είναι απαλλαγμένο από επεμβατικά
δικαιώματα και άλλες επιβλαβείς δεσμεύσεις.
Υπάρχει, όμως, και ο αντίλογος, με το σοβαρό
επιχείρημα ότι με αυτή τη λύση θα χαρίσουμε
τα Κατεχόμενα στην Τουρκία. Δυστυχώς για
εμάς, ο διεθνής παράγοντας εκχώρησε από καιρό
τα κατεχόμενα εδάφη μας στην Τουρκία. Ας μη
μας διαφεύγει το γεγονός ότι ο κατοχικός ηγέτης
γίνεται αποδεκτός στις διεθνείς διασκέψεις ως
ισότιμος με τον Πρόεδρο της Κυπριακής Δημο-
κρατίας. Θα διερωτηθεί ίσως ο φιλομαθής ανα-
γνώστης ποια είναι τα κίνητρα της Τουρκίας για
την πικρόγλυκη πρόταση των δύο κρατών.

Ως γνωστό η Τουρκία επιδιώκει την επίσημη
αναγνώριση της κυριαρχίας της με τη σφραγίδα
των Ηνωμένων Εθνών, για την κατεχόμενη
Βόρεια Κύπρο, και μερίδιο από τους υδρογονάν-
θρακες της ανατολικής Μεσογείου. Στο παρόν
στάδιο η Τουρκία ασκεί όση κυριαρχία της προ-
σφέρουν 40.000 στρατού στα Κατεχόμενα και
η υπεροπλία του ναυτικού της στην περιοχή
των υδρογονανθράκων. Της λείπει, όμως, η επί-
σημη σφραγίδα της αναγνώρισης στο τουρκικό
κράτος της Βόρειας Κύπρου από τον Οργανισμό
Ηνωμένων Εθνών,την οποία προσπαθεί ναεξα-
σφαλίσει με ένα βελούδινο διαζύγιο. Οι ηγεσίες
της Κύπρου και της Ελλάδας επεχείρησαν την
υπέρβαση της ιστορικής νομοτέλειαςτης απώλειας
εδαφών μετά από μια στρατιωτική ήττα, την
ήττα μας στη διάρκεια της τουρκικής εισβολής
το 1974. Αγνοήθηκε η ιστορική νομοτέλεια της
απώλειας του 1/5 των γερμανικών εδαφών μετά
από την ήττα της στον Β΄ Παγκόσμιο Πόλεμο.
Ταυτόχρονα, δώδεκα εκατομμύρια Γερμανών
εκτοπίστηκαν και προσφυγοποιήθηκαν. Το ίδιο
συνέβη την ίδια εποχή και στη Φιλανδία της
οποίας ένα εκλεκτό τμήμα της πέρασε στη Σο-

βιετική Ένωση. Η οθωμανική αυτοκρατορία
στον Α΄ Παγκόσμιο Πόλεμο έχασε μετά την ήττα
της τη Συρία, το Ιράκ, την Κύπρο. Η ιστορική
νομοτέλεια της απώλειας εδαφών αγνοήθηκε
από τους πλείστους πολιτικούς της Κύπρου και
της Ελλάδας. Εδώ και δεκαετίες η ε/κ ηγεσία και
ο διεθνής παράγοντας στην προσπάθειά τους
ναζαχαρώσουν το πικρό χάπι των χαμένων εδα-
φών μας, προωθούν την τάχα «ενοποίηση της
πατρίδας μας» με τη διζωνική, δικοινοτική Ομο-
σπονδία. Μετά από πολύχρονες διαβουλεύσεις
κατέληξαν στις συγκλίσεις Ντάουνερ, τις συμ-
φωνίες του Κραν Μοντάνα. Με βάση τις πιο
πάνω συμφωνίες, θα περιγράψουμε προς σύγ-
κριση, τοεπερχόμενοκράτος της διζωνικής ομο-
σπονδίας σε αδρές γραμμές. α) Η εκλογή του
προέδρου της διζωνικής ομοσπονδίας Ε/κ, Τ/κ,
ή Τούρκου εποίκου θα γίνεται με το σύστημα
της ισοσταθμισμένηςψήφου, το οποίο προσφέρει
τη δυνατότητα στην Τουρκία να εκλέγει Ε/κ
Πρόεδρο της δικής της προτίμησης. Το εκλογικό
σώμα των προεδρικών εκλογών θα αποτελείται
σύμφωνα με τις πιο πάνω συμφωνίες από 240.000
Τούρκους, εκ των οποίων οι 150.000 θα είναι
Τούρκοι έποικοι, 90.000 Τ/κ, εκ των οποίων
60.000 θα είναι μόνιμοι κάτοικοι της Κύπρου
και 30.000 κάτοικοι του εξωτερικού. Με την ισο-
σταθμισμένη ψήφο οι 240.000 εγγεγραμμένοι
ψηφοφόροι πολλαπλασιαζόμενοι επί 4 γίνονται
960.000, οπότε με αυτό τον αριθμό θα έχουν τη
δυνατότητα να εκλέγουν Ε/κ Πρόεδρο της δικής
τους προτίμησης. β) Η συμφωνία της «αποτε-
λεσματικής συμμετοχής των Τ/κ σε όλες τιςαπο-
φάσεις της διζωνικής, δικοινοτικής ομοσπονδίας»
αναφέρεται στα τουρκικά βέτο σε όλους τους
κρατικούς θεσμούς του νέου κράτους. Την κεν-
τρική κυβέρνηση, τις δύο βουλές, τηνεξωτερική
πολιτική, την οικονομία, τη δικαιοσύνη, την
παιδεία, τον τουρισμό, και τους υδρογονάνθρακες
της κυπριακής υφαλοκρηπίδας. γ) Είναι και οι
συμφωνημένες τέσσερις ελευθερίες που προνοούν
την ελεύθερη είσοδο και εγκατάσταση Τούρκων
υπηκόων σε ολόκληρη την Κύπρο υπό αμφιλε-

γόμενεςπροϋποθέσεις, οπότε ολόκληρη η Κύπρος
θα πλημμυρίσει με Τούρκους. Λαμβάνοντας όλα
τα πιο πάνω υπόψη, βγαίνει το ολοκάθαρο συμ-
πέρασμα ότι με τη λύση διζωνικής ομοσπονδίας
ολόκληρη την Κύπρος, θα καταντήσει προτε-
κτοράτο της Τουρκίας. Αντιθέτως, η λύση των
δύο κρατών με βελούδινο διαζύγιο, υπό τας πε-
ριστάσεις, είναι ολιγότερο τραυματική και η πε-
ρισσότερο ασφαλής για εμάς τους Ελληνοκυπρίους
και τους εναπομείναντες 60.000 Τ/κ, παρά με
τη διζωνική ομοσπονδία. Το νέο ε/κ κράτος θα
διαθέτει κυριαρχία την οποία θα στερείται παν-
τελώς το ε/κ κρατίδιο της διζωνικήςομοσπονδίας.
Για την αξιολόγηση της πρότασης των δύο
κρατών πρέπει να συνεκτιμήσουμε τα πιο κάτω
δεδομένα. α) Τα Κατεχόμενα έχουν εκχωρηθεί
στην Τουρκία, από την πρώτη μέρα της εισβολής
από τον διεθνή παράγοντα, με τηγνωστή πρόταση
του Κίσινγκερ για την παραχώρηση του 1/3 της
Κύπρου στην Τουρκία. β) Στην περίπτωση των
υδρογονανθράκων, η Τουρκία διεκδικεί τον δια-
μερισμό τους εξ ημισείας, με το άλλοθι των
60.000 Τ/κ που εναπέμειναν στην Κύπρο μετά
από τον εξοστρακισμό 180.000 Τ/κ. γ ) Από τη
δική μας πλευρά, η επιλογή είναι α) μεταξύ της
καταστροφικής διζωνικής ομοσπονδίας, και β)
των δύο κρατών που δεν είναι η ιδανική λύση,
όμως δεν είναι καταστροφική. Με την προϋπό-
θεση βέβαια ότι το νέο κράτος θα είναι απαλ-
λαγμένο από τα επεμβατικά δικαιώματα της
Τουρκίας, και θα απολαμβάνει όλα τα δικαιώματα
που έχουν όλα τα κράτη της Ευρωπαϊκής Ένωσης
και των Ηνωμένων Εθνών. Διαφορετικά ας μας
λείπουν τα δύο κράτη. Συμπερασματικά μπορούμε
να υποστηρίξουμε ότι χίλιες φορές καλύτερα
μια μικρή ελεύθερη πατρίδα, υπό μορφή ενός
ανεξάρτητου ελληνοκυπριακού κράτους, που
θα είναι ολότελα δικό μαςκαιθα έχει τις καλύτερες
προϋποθέσεις επιβίωσης παρά μια θνησιγενής,
«επανενωμένη» τάχα διζωνική, δικοινοτική ομο-
σπονδία των τουρκικών βέτο.

drtakisgeorgiou@cytanet.com.cy

Η πρόταση των δύο κρατών
Του δρος ΤΑΚΗ ΓΕΩΡΓΙΟΥ

Η πιο κάτω δήλωση δεν έπεσε ως κεραυνός
εν αιθρία. Λοιπόν, ο Ν Αναστασιάδης στις
9 Δεκεμβρίου ύμνησε τον Τ. Παπαδόπουλο.

Ως εξής: «Είμαι εδώ για να τιμήσω τον πρώην
Πρόεδρο της Δημοκρατίας, τον Τάσσο Παπα-
δόπουλο. Προ ολίγων ημερών είχαμε το μνημό-
συνο ενός άλλου Προέδρου, του αείμνηστου
Γλαύκου Κληρίδη. Ο ένας ανήκε στη μία σχολή
σκέψης και ο άλλος στην άλλη σχόλη σκέψης
λύσης του Κυπριακού. Και των δύο κοινός στόχος
ήταν η εξεύρεση μιας ειρηνικής, βιώσιμης και
λειτουργικής λύσης. Παρά ταύτα, η αποτυχία
δεν οφειλόταν στην έλλειψη πρωτοβουλιών, κι-
νήσεων και προσπαθειών. Οφείλεται αποκλειστικά
στην αδιαλλαξία της Τουρκίας. Αυτό είναι κάτι
που διδάσκει ή που πρέπει να διδάσκει και εμάς
σήμερα».

Τα σημεία των καιρών έδειχναν ότι κάποια
στιγμή θα γινόταν και αυτό. Ο Ν. Αναστασιάδης
να ταυτίζει τον Γ. Κληρίδη με τον ιστορικό αν-
τίπαλό του, τον Τ. Παπαδόπουλο! Η φράση «και
των δύο κοινός στόχος ήταν η εξεύρεση μιας
ειρηνικής, βιώσιμης και λειτουργικής λύσης»
χρειάζεται ειδικότερου σχολιασμού, γιατί θεωρώ
ότι είναι ιδιαιτέρως ιδιοτελής. Αν οι λέξεις στο
νησί μας δεν έχασαν παντελώς τη σημασία τους,
θέλω να πω ότι η ταύτιση της λογικής Κληρίδη
στο Κυπριακό με εκείνη του Παπαδόπουλου
είναι γεμάτη υποκριτική τέχνη. Θυμίζω ότι είναι
η εφημερίδα του ΔΗΚΟ που εμφάνισε τον Γ.
Κληρίδη πράκτορα των Ναζί. Θυμίζω επίσης ότι
η πλήρης διάσταση απόψεων ανάμεσα στους
δύο, οδήγησε τον Τ. Παπαδόπουλο να δημιουρ-
γήσει δικό του κόμμα, την Ένωση Κέντρου. 

Οι δύο δεν είχαν κανένα κοινό στόχο. Εξέ-
φρασαν με έναν ηχηρό τρόπο τις δύο σχολές
σκέψης που για δεκαετίες κυριάρχησαν στον
χώρο της δεξιάς παράταξης. 

Ο Τ. Παπαδόπουλος διέθετε εξαιρετικά βαθιές

πεποιθήσεις, ότι η παρούσα κατάσταση πραγ-
μάτων αποτελεί τη «δεύτερη καλύτερη λύση»,
καθώς «πρώτη» ήταν αυτή που ονειρεύονταν
οι εμπνευστές και εκτελεστές του σχεδίου «Ακρί-
τας» -δεύτερο ελληνικό κράτος στο νησί, εξόντωση
Τ/κ, έλεγχος όλου του νησιού από τους οπλαρ-
χηγούς.  Ο Γ. Κληρίδης ενδιαφερόταν για την
επίλυση. Το 2002 είπε δημόσια ότι «δεν θα
ακούσει όσους παραλογίζονταν» στο Κυπριακό
και υπήρξε ο κατ’ εξοχήν αντίπαλος του Τ. Πα-
παδόπουλου στις διαδικασίες επίλυσης με βάση
το σχέδιο λύσης του ΟΗΕ το 2004. Παρά τα
σοβαρά λάθη του (λ.χ. τηλεοπτικές άδειες σε
δύο αντιπάλους της επίλυσης, διορισμός Κλ. Αγ-
γελίδου στο Υπουργείο Παιδείας, S-300), ο Γ.
Κληρίδης ενδιαφερόταν για την επίλυση και εξέ-
φρασε με έναν τρόπο μια ρεαλιστική ανάγνωση
των πραγμάτων. Παρά τα οφθαλμοφανή σε
σχέση με τη στόχευση της δήλωσης Αναστασιάδη,
είδα μηδενική αντίδραση από την ηγεσία και
τα στελέχη του ΔΗΣΥ, δείγμα γραφής ότι το
ποτάμι του αμοραλισμού έχει κουβαλήσει μεγάλα
φορτία στο νησί μας. Αλλά, αν η κόρη του Γ.
Κληρίδη, δεν έχει να πει τίποτε, γιατί να περιμένει
κανείς από κάποιον άλλον, να πει δυο λόγια; 

Εν πάση περιπτώσει, οι εξελίξεις των τελευ-
ταίων δύο ετών επιτρέπουν να θέσουμε το ερώ-
τημα «σε ποιαν σχολή σκέψης ανήκει τελικά ο
Ν. Αναστασιάδης»; Επιγραμματικά: άρχισε ως
πρόεδρος του ΔΗΣΥ να μιλάει ως υποστηρικτής
της σχολής Κληρίδη, στήριξε το σχέδιο του ΟΗΕ
στο δημοψήφισμα το 2004, έγινε Πρόεδρος της
Δημοκρατίας χάρις στην τότε «ριψοκίνδυνη»
επένδυσή του. Ως Πρόεδρος εργάστηκε για την
επίλυση μέχρι το καλοκαίρι του 2016. Έκτοτε,
άλλαξε πολιτική, εμφανίστηκε με έργα ως κα-
θυστερημένος υποστηρικτής της σχολής Πα-
παδόπουλου – συνομιλίες χάριν των συνομιλιών,
συντήρηση της μισής Κύπρου κάτω από την

ομπρέλα της Κυπριακής Δημοκρατίας, μαχητική
υπεράσπιση του στάτους κβο. 

Από τον Νοέμβριο του 2016 μέχρι σήμερα ο
Ν. Αναστασιάδης χορεύει στον ρυθμό της «τρίτης
σχολής» στο Κυπριακό, αυτής που έχει ως πρώτο
ηγέτη της, τον Ραούφ Ντενκτάς. Έτσι στέλνει
μηνύματα για επίλυση με βάση τα «δύο κράτη»
ή και για «συνομοσπονδία», ενώ, οι μανούβρες
του γύρω από τη δήθεν αποκεντρωμένη ομο-
σπονδία έχουν ήδη κάνει τεράστια ζημιά σε ένα
πολύ σοβαρό κείμενο που μπορούσε να οδηγήσει
στην επίλυση-«Πλαίσιο Γκουτιέρες». 

Η δήλωση της 9ης Δεκεμβρίου έχει και τον
πραγματικό της αποδέκτη – τη μετατροπή ενός
μνημοσύνου σε μια προσπάθεια για την εξυπη-
ρέτηση του δικού του προσωπικού συμφέροντος.
Λέει «παρά ταύτα, η αποτυχία δεν οφειλόταν
στην έλλειψη πρωτοβουλιών, κινήσεων και προ-
σπαθειών (από Γλ. Κληρίδη ή Τ. Παπαδόπουλο).
Οφείλεται αποκλειστικά στην αδιαλλαξία της
Τουρκίας. Αυτό είναι κάτι που διδάσκει ή που
πρέπει να διδάσκει και εμάς σήμερα». Με άλλα
λόγια επαναφέρει στη δημόσια ατζέντα το δικό
του αφήγημα γύρω από το Κραν Μοντάνα, ότι
για όλα «οφείλονται αποκλειστικά στην αδιαλλαξία
της Τουρκίας». Το κρίσιμο σημείο είναι πως κα-
νένας άλλος δεν συμμερίζεται το αφήγημά του,
ο δε γ.γ. του ΟΗΕ είπε με τον πιο επίσημο τρόπο
(την επομένη ημέρα της κατάρρευση των συ-
νομιλιών στο Κραν Μοντάνα) πως ««εκτιμά βα-
θύτατα την ισχυρή δέσμευση της τουρκικής κυ-
βέρνησης στη διαδικασία». Αν το αφήγημα Ανα-
στασιάδη είχε κάποια βάση θα μπορούσε να εκ-
φράσει τη δυσαρέσκειά του γι’ αυτή τη δήλωση.
Δεν είπε τίποτε, γιατί γνώριζε πως ο γ.γ. γνώριζε
τι ακριβώς έγινε στη διάρκεια της τραγικής (για
την Κύπρο) εκείνης νύχτας...

www.larkoslarkou.org.cy

Τρεις σχολές, η εξής μία...
Του ΛΑΡΚΟΥ ΛΑΡΚΟΥ
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Αυτισμός: ο εφιάλτης κτυπά και τις γιορτές 
Ακούστε ένα γονιό που πάλεψε με το σύστημα για 15 χρόνια, κ. υπουργέ: Δεν υπάρχει στην Κύπρο Ειδική Εκπαίδευση! 

Του ΑΝΔΡΕΑ ΠΑΡΑΣΧΟΥ

Είναι χρόνια φίλος. Εξαίρετος άν-
θρωπος και οικογενειάρχης. Ήξε-
ρα το πρόβλημά του, αλλά επι-
φανειακά. Ώσπου τις προάλλες
μου τα είπε όλα. Όμως, επειδή
η συνέντευξη στην προκειμένη
περίπτωση δεν ενδείκνυται, του
είπα να τα γράψει. Κι έγραψε για
τον εφιάλτη του και τον εφιάλτη
πολλών άλλων συμπολιτών μας
που η πολιτεία αντί να προνοεί
γι’ αυτούς απλώς εξιλεώνεται με
μια επιταγή ΕΕΕ. Όμως εμείς ως
ΜΜΕ έχουμε βασικό καθήκον να
προασπιζόμαστε τα δικαιώματα
των αναξιοπαθούντων συναν-
θρώπων μας. Γιατί εκτός των άλ-
λων, ο εφιάλτης του διπλανού
μας σήμερα μπορεί να γίνει δικός
μας αύριο. Ιδού ο εφιάλτης του
φίλου μου: «Ο εφιάλτης που τόσα
χρόνια απευχόμουν να έλθει κτυ-
πά τώρα την πόρτα μου. Ο γιος
μου ‘Αλέξης’, που βρίσκεται στο
φάσμα του αυτισμού, ενηλικιώ-
νεται και σύντομα πρέπει να φύ-
γει από το Λύκειο. Με υπουργική
απόφαση μπορεί να παραταθεί
η φοίτησή του για ακόμη έναν
χρόνο. Όχι πως το σχολείο του
πρόσφερε οτιδήποτε όλα αυτά
τα χρόνια. Κανένα εξειδικευμένο
πρόγραμμα δεν υπάρχει γι’ αυτά
τα παιδιά. Ακόμα και τα αυτο-
νόητα, ακόμα και αυτά που υπάρ-
χουν, δεν τα προσφέρουν. Για
χρόνια το Υπουργείο Παιδείας,
η Ειδική Εκπαίδευση συγκεκρι-
μένα, γνώριζε ότι το πρόβλημα
του παιδιού μου είναι η επικοι-
νωνία. Και ενώ το Υπουργείο είχε
αγοράσει τα δικαιώματα ενός
ηλεκτρονικού προγράμματος επι-
κοινωνίας, ουδέποτε μου ανέφε-
ραν την ύπαρξή του. Όταν το
έμαθα, λες και έπρεπε να είμαι
ντετέκτιβ, διαπίστωσα ότι το εί-
χαν ήδη για μερικά χρόνια. Και
μετά, χρειάστηκε ολόκληρος αγώ-
νας για να εγκριθεί η αγορά συγ-
κεκριμένου ηλεκτρονικού υπο-
λογιστή – και μιλούμε για τα αυ-
τονόητα. Τόσα χρόνια πήγαινα
κάθε χρόνο στην Επαρχιακή Επι-
τροπή Ειδικής Αγωγής ή έστελνα
επιστολές για να εξασφαλίσω
ατομικό συνοδό για το παιδί μου,
αφού δεν μπορεί να επικοινωνή-
σει και δεν βρέθηκε ένας αρμό-
διος να μου πει «υπάρχει αυτό
το πρόγραμμα για την επικοινω-
νία. Σε ενδιαφέρει;» Και ύστερα
μιλούν για Ειδική Εκπαίδευση,
που κατάντησε ένα από τα πιο
σύντομα ανέκδοτα. Κύριε υπουρ-
γέ της Παιδείας ακούστε έναν
γονιό που πάλεψε με το εκπαι-
δευτικό σύστημα για 15 χρόνια:
Δεν υπάρχει Ειδική Εκπαίδευση
στην Κύπρο. Είναι υπηρεσία φύ-
λαξης παιδιών, αγγλιστί baby sit-
ting. Θέλετε να εισαγάγετε μια
πραγματική Ειδική Εκπαίδευση
στα σχολεία; Φωνάξετε τον Νε-
όφυτο Παπανεοφύτου του Magic
Always Happens να έλθει από

την Αμερική να σας πει δύο κου-
βέντες, τι κάνουν εκεί που είναι
χρόνια μπροστά από εμάς. 

Τρία δώρα άδωρα 
Πίσω στον εφιάλτη που κτυπά

την πόρτα μου και γίνεται πραγ-
ματικότητα: Ο «Αλέξης» πρέπει
να φύγει από το σχολείο. Και πού
θα πάει; Τι επιλογές έχουμε εμείς
οι γονιοί που εργαζόμαστε; Οι
Κοινωνικές Υπηρεσίες μας δίνουν
τρεις επιλογές, τρία δώρα άδωρα.

α) Να προσλάβουμε ξένη οι-
κιακή βοηθό για να κάνει τις δου-
λειές του σπιτιού, ώστε να μπο-
ρέσει η μητέρα να αφιερώσει πε-
ρισσότερο χρόνο στο παιδί. Μά-
λιστα, η μητέρα ή ο πατέρας πρέ-

πει να αντικαταστήσουν τους ει-
δικούς που χρειάζεται το παιδί.
Και τώρα που δεν θα πηγαίνει
σχολείο, θα πρέπει να μένει στο
σπίτι με την οικιακή βοηθό, όταν
εμείς εργαζόμαστε και να κάνει
τι; Και πώς θα επικοινωνούν; Και
πώς θα ξέρει η οικιακή βοηθός
να αντιδράσει σε ένα ξέσπασμα
ενός αυτιστικού ενήλικα;

β) Να προσλάβουμε έναν ξένο
συνοδό/ φροντιστή. Σοβαρά; Θα
εμπιστευτώ το παιδί μου σε ένα
άγνωστο ξένο, που δεν έχει ιδέα
από αυτιστικά παιδιά; Και να
κάνει τι; Να είναι μαζί του; Σε
ποια γλώσσα να του μιλά; Και η
ειδική φροντίδα, η εκπαίδευση,
η θεραπεία που χρειάζεται; 

γ) Να μένει τις ώρες που ερ-
γάζονται οι γονείς σε εγκεκρι-
μένη στέγη φροντίδας ή στον
Σύνδεσμο Αυτισμού. Προσφέρε-
ται και ένα επίδομα 130-140 ευρώ
τον μήνα και 50 ευρώ για τα με-
ταφορικά. Πάλι καλά που δεν
μας εισηγούνται να βάλουμε τους
εικοσάχρονους σε γηροκομεία.
Και τι να κάνει το παιδί μου σε
Στέγη ή στον Σύνδεσμο; Πού εί-
ναι τα εξειδικευμένα προγράμ-
ματα; Πού είναι η θεραπεία; Πού
είναι η κοινωνικοποίηση; Πού
είναι απασχόληση; Και μην πει
κανείς ότι ο Σύνδεσμος Αυτισμού
κάνει το άλφα ή το βήτα. Με το
να παραχωρεί το Υπουργείο Ερ-
γασίας και Κοινωνικής Πρόνοιας
το Ελάχιστο Εγγυημένο Εισόδη-
μα στα παιδιά αυτά δεν επιλύεται
το πρόβλημα.

Ο Robert Emmons πρωτοπόρος
στη μελέτη της ευγνωμοσύ-
νης την ορίζει ως το αίσθημα

ευλάβειας που αισθανόμαστε για
κάτι που μας δίδεται. Ευγνωμοσύνη
υφίσταται όταν, χάριν σε κάποιο
άλλο πρόσωπο, κάτι καλό μας δί-
δεται ή μας συμβαίνει, το οποίο δεν
έχουμε κατ’ ανάγκη κερδίσει, ούτε
δικαιωματικά μας ανήκει. Είναι
αποτέλεσμα της προαιρετικής, σκό-
πιμης ενέργειας κάποιου άλλου για
τον οποίο έχει μάλιστα και κάποιο
κόστος, σε χρόνο, χρήμα, προσπά-
θεια κ.λπ. Κατά τον Emmons, υπάρ-
χουν δύο είδη ευγνωμοσύνης: η
στιγμιαία και η μακροπρόθεσμη.
Τη στιγμιαία ευγνωμοσύνη, την αι-
σθανόμαστε όταν κάποιος μας ωφε-
λεί με κάποιο τρόπο. Στην περί-
πτωση της μακροπρόθεσμης ευ-
γνωμοσύνης νιώθουμε ότι όλα στη
ζωή μας αλλά και η ίδια η ζωή απο-
τελούν για μας ένα μεγάλο δώρο.
Αντίθετα, οι αγνώμονες άνθρωποι
θεωρούν τη ζωή ως βάρος και επι-
κεντρώνονται στις αρνητικές της

πτυχές και σε όλα όσα δεν έχουν,
αντί σε όλα όσα έχουν. Καλλιερ-
γώντας το αίσθημα της ευγνωμο-
σύνης στην καθημερινότητά μας,
οι ερευνητές απαριθμούν τα οφέλη
που έχουμε να αποκομίσουμε: αι-
σιοδοξία, ευτυχία, καλύτερη φυσική
υγεία (βελτιωμένο ανοσοποιητικό
σύστημα, χαμηλότερη αρτηριακή
πίεση) και σωματική κατάσταση
(ευεξία), περισσότερο κίνητρο για
σωματική άσκηση και υγιεινή δια-
τροφή, ενθουσιασμό, ενδιαφέρον,
περισσότερη ενέργεια, αυτοπεποί-
θηση, καλύτερο ύπνο, βελτιωμένες
σχέσεις και ποιοτική κοινωνικο-
ποίηση. Οι ευγνώμονες άνθρωποι
δεν αισθάνονται χαρούμενοι συ-
νεχώς. Υπάρχουν περιπτώσεις που
χρειάζεται η λύπη, ο θυμός και πλή-
θος άλλων συναισθημάτων. Η ευ-
γνωμοσύνη, ωστόσο, ενδυναμώνει
τον άνθρωπο ώστε να μπορεί να
αντεπεξέλθει στις αντιξοότητες της
ζωής. Μας βοηθά να αναγνωρίσουμε
τη θετική οπτική γωνία μιας δύ-
σκολης κατάστασης ή απλώς να

αντεπεξέλθουμε κλείνοντας ένα
δυσάρεστο κεφάλαιο της ζωής μας
ευκολότερα και προχωρώντας.

Η ευγνωμοσύνη είναι σημάδι
υψηλής συναισθηματικής (EQ) και
κοινωνικής νοημοσύνης (SQ), αφού
είναι απόδειξη της αναγνώρισης
του καλού. Επιπλέον, μας βοηθάει
να είμαστε πρακτικοί στην επίλυση
προβλημάτων που παρουσιάζονται
και γι’ αυτό αποτελεί και ένδειξη
ψηλής λογικής νοημοσύνης (IQ). 

Η ευγνωμοσύνη στις μέρες μας
θεωρείται από πολλούς ως αδυναμία.
Είναι εν μέρει παραδοχή ότι βασι-
ζόμαστε στους άλλους και χρειαζό-
μαστε τη βοήθειά τους. Ότι δεν εί-
μαστε πλήρως αυτόνομοι. Είναι επί-
σης παραδοχή του ότι πολλές φορές
δεν λαμβάνουμε αυτό που «μας αξί-
ζει» στη ζωή. Λαμβάνουμε περισ-
σότερα. Για όσους έχουν την τάση
να αποδίδουν όλα τα καλά που τους
συμβαίνουν στον εαυτό τους και
όλα τα κακά σε εξωγενείς παράγον-
τες, αποτελεί πλήγμα στο «εγώ»
τους. Επιπλέον μπορεί να θεωρηθεί

ότι μας καθιστά εύκολα ικανοποι-
ημένους σε σημείο που να μην έχου-
με υψηλούς στόχους. Οι παρατηρή-
σεις του Emmons έδειξαν ότι οι ευ-
γνώμονες άνθρωποι μένουν πιο προ-
σηλωμένοι στους στόχους τους και
εργάζονται 20% πιο σκληρά για την
επίτευξή τους.

Ο Γερμανός κοινωνιολόγος και
φιλόσοφος Georg Simmel δίδασκε
πως η ευγνωμοσύνη είναι η συνεί-
δηση της ανθρωπότητας. Εννοώντας

ότι χάρη σε αυτήν συνυπάρχουμε
και συνεργαζόμαστε μεταξύ μας,
ακριβώς γιατί αναγνωρίζουμε την
αμοιβαιότητα και την αλληλεξάρ-
τηση. Αναγνωρίζοντας κάτι καλό
που γίνεται για εμάς, νιώθουμε την
ανάγκη να ανταποδώσουμε, όχι κατ’
ανάγκη στον ευεργέτη μας αλλά
στην κοινωνία γενικότερα. Με αυτό
τον τρόπο ενισχύεται η ηθική συμ-
περιφορά μας. Η ευγνωμοσύνη απο-
τελεί συνειδητό τρόπο σκέψης και
μπορεί να γίνει συνήθεια. Πώς μπο-
ρούμε, λοιπόν, να την ακονίσουμε;

Ο κλασικότερος τρόπος είναι μέ-
σω της τήρησης ενός ημερολογίου
στο οποίο καταγράφουμε σε προ-
καθορισμένη συχνότητα (π.χ. μία
φορά την εβδομάδα) τρία με πέντε
καλά που έκανε κάποιος για μας και
πώς νιώσαμε γι’ αυτά.

Ένας απλούστερος τρόπος είναι
η μέθοδος «Σταμάτα, κοίταξε, προ-
χώρα» του Αδελφού David Steind-
le-Rast, ο οποίος μας συμβουλεύει
να επιβραδύνουμε τους ρυθμούς
μας έτσι ώστε να είμαστε σε θέση

να αναγνωρίσουμε όλα όσα κάνουν
οι άλλοι για μας και να τα εκτιμή-
σουμε. 

Ένας δραστικότερος τρόπος είναι
οι επιστολές ευγνωμοσύνης με τις
οποίες εκφράζουμε την ευγνωμο-
σύνη μας σε άτομα που μας έχουν
στηρίξει ή βοηθήσει και τα οποία
δεν είχαμε ποτέ την ευκαιρία να ευ-
χαριστήσουμε.

Η ευγνωμοσύνη καλλιεργείται
φυσικά αποτελεσματικότερα εάν
γίνει τρόπος ζωής από την παιδική
ηλικία. Γι’ αυτό γονείς και σχολεία
μπορούν να εντάξουν στοιχεία και
δείγματα ευγνωμοσύνης στην κα-
θημερινή τους ζωή ώστε να αποτε-
λέσουν παράδειγμα για τα παιδιά,
αλλά και να τα διδάξουν συνειδητά
για την αξία και τα οφέλη που απο-
κομίζει όποιος πλέει σε πελάγη ευ-
γνωμοσύνης. Τυλίγοντας τα χρι-
στουγεννιάτικα σας δώρα σκεφτείτε
τα λόγια του William A. Ward: «Το
να αισθάνεσαι ευγνωμοσύνη και να
μην το δείχνεις είναι σαν να τυλίγεις
ένα δώρο και να μην το δίνεις». 

ΑΡΘΡΟ / Της ΚΟΡΑΛΙΑΣ ΤΙΜΟΘΕΟΥ

Ευγνωμοσύνη - η υψηλότερη νοημοσύνη
<<<<<<<

Τυλίγοντας τα 
χριστουγεννιάτικα σας
δώρα σκεφτείτε τα λόγια
του William A. Ward:
«Το να αισθάνεσαι 
ευγνωμοσύνη και να 
μην το δείχνεις είναι 
σαν να τυλίγεις ένα δώρο 
και να μην το δίνεις».

<<<<<<<

Ο εφιάλτης που τόσα
χρόνια απευχόμουν 
να έλθει, κτυπά τώρα
την πόρτα μου. Ο γιος
μου, που βρίσκεται 
στο φάσμα του αυτι-
σμού, ενηλικιώνεται 
και σύντομα πρέπει 
να φύγει από το Λύκειο.
Να πάει πού όμως;

Στο εξωτερικό υπάρχουν εξειδικευ-
μένα κέντρα για αυτιστικά παιδιά
ή με άλλες παθήσεις λόγω εγκεφα-
λικής δυσλειτουργίας. Τα παιδιά
και κυρίως οι νεαροί ενήλικες άνω
των 18 μένουν σε αυτά και τους
φροντίζει εξειδικευμένο προσωπικό.
Υπάρχουν όλες οι ειδικότητες που
χρειάζεται ένα τέτοιο κέντρο: λο-
γοθεραπευτές, εργοθεραπευτές,
μουσικοθεραπευτές, ψυχολόγοι, ει-
δικοί εκπαιδευτικοί και όποια άλλη
ειδικότητα χρειαστεί. Οι υπηρεσίες
αυτές προσφέρονται συνεχώς και
όχι μια - δυο ώρες την εβδομάδα.

Στην Κύπρο, που έχουμε πολύ
σοβαρό πρόβλημα (ας μας πουν τα
Υπουργεία Παιδείας και Κοινωνικής
Πρόνοιας, πόσες εκατοντάδες παι-
διά υπάρχουν στο φάσμα του αυ-
τισμού ή άλλης πάθησης λόγω εγ-
κεφαλικής δυσλειτουργίας), δεν
υπάρχει κάτι για αυτιστικά παιδιά.
Αποφάσισε πρόσφατα η κυβέρνηση
να κάνει κάποια σπιτάκια για να
μένουν τα παιδιά αυτά. Αν ένα αυ-
τιστικό παιδί μπορεί να μένει μόνο
του σε ένα σπιτάκι, μπορεί να μείνει
και στο σπίτι των γονιών του. Δυ-
στυχώς, δεν μπορεί. Αυτό που χρει-
άζεται είναι η δημιουργία εξειδι-
κευμένων κέντρων, στα οποία θα
φιλοξενούνται τα αυτιστικά παιδιά. 

Πρόσφατα πραγματοποιήθηκε

διεθνές συνέδριο για τον αυτισμό
στη Λεμεσό. Ήλθαν ειδικοί από
τις Ηνωμένες Πολιτείες για να εξη-
γήσουν και να παρουσιάσουν τις
ιδέες τους γι’ αυτά τα εξειδικευμένα
κέντρα που υπάρχουν εκεί και τι
προσφέρουν στα παιδιά αυτής της
κατηγορίας. Της όλης προσπάθειας
ηγήθηκε ο συμπατριώτης μας Νε-
όφυτος Παπανεοφύτου του Magic
Always Happens, που ανέλαβε και
έφερε τους ειδικούς στην Κύπρο,
οι οποίοι παρουσίασαν την εργασία

που κάνουν εκεί και ανέφεραν ότι
είναι διατεθειμένοι να έλθουν να
βοηθήσουν στη δημιουργία τέτοιων
εξειδικευμένων κέντρων και στην
Κύπρο. Δυστυχώς, οι Σύνδεσμοι
Αυτισμού έλαμψαν διά της απου-
σίας τους. Ούτε οι ηγεσίες τους πα-
ρευρέθηκαν ούτε και τα μέλη τους
ενημέρωσαν για να παραστούν.
Αν είχαν πραγματικό ενδιαφέρον
για τα αυτιστικά παιδιά, αν ήθελαν
να τους προσφέρουν κάτι ουσια-
στικό, θα ήταν εκεί, να δουν τι νέο
υπάρχει στο εξωτερικό και πώς
μπορεί να γίνει στην Κύπρο. Ας
ελέγξει η κυβέρνηση που τους επι-
χορηγεί τι πραγματικά κάνουν και
ας διερωτηθεί γιατί έχουν διασπα-
στεί.

Ήδη δωρίθηκε μεγάλη έκταση
γης για τη δημιουργία εξειδικευ-
μένου κέντρου, στο οποίο θα μέ-
νουν τα παιδιά, αν θέλουν, θα τους
παρέχει εκπαίδευση, θεραπείες,
κοινωνικοποίηση και εργασιακή
απασχόληση. Αντί, λοιπόν, η κυ-
βέρνηση να δίνει το ΕΕΕ στα παιδιά
αυτά (και να το χρησιμοποιούν οι
γονείς στον οικογενειακό προϋπο-
λογισμό, γιατί υπάρχουν και αυτές
οι περιπτώσεις), θα είναι πιο απο-
τελεσματικό και χρήσιμο να βοη-
θήσει ώστε να δημιουργηθούν αυ-
τά τα κέντρα και το βοήθημα να

πηγαίνει για τη λειτουργία τους.
Και πάλι πίσω στον εφιάλτη που

κτυπά την πόρτα μου. Τα σχολεία
έκλεισαν την Παρασκευή για τις
γιορτές των Χριστουγέννων. Πού
θα μένει το παιδί μου; Μέχρι που
μπορούσαν η γιαγιά και ο παππούς
τα βγάζαμε πέρα. Τώρα; Όσο έχου-
με μέρες άδειας καλώς. Μετά; Μετά
ακολουθεί το Πάσχα. Πάλι τα ίδια.
Και μετά το καλοκαίρι. Ουσιαστικά
τα σχολεία κλείνουν για τα παιδιά
μας στα μέσα του Μάη και ανοίγουν
σχεδόν στα μέσα του Σεπτέμβρη.
Θα πρέπει να έχουμε φροντίδα για
το παιδί μας για περίπου τέσσερεις
μήνες. Πατέρας και μητέρα θα παίρ-
νουμε άδεια εναλλάξ μέχρι να μας
τελειώσουν οι μέρες... Και μετά το
χάος. Εμείς οι γονείς των αυτιστι-
κών παιδιών είμαστε στην πρίζα
24 ώρες το 24ωρο, 7 μέρες την εβδο-
μάδα. Δεν έχουμε δικαίωμα να ξε-
κουραστούμε. Δεν έχουμε δικαίωμα
να αρρωστήσουμε. Δεν έχουμε δι-
καίωμα να ηρεμήσουμε. Δεν έχουμε
καν το δικαίωμα να πεθάνουμε,
γιατί πού θα μείνουν τα παιδιά μας;
Έχει τη διάθεση το κράτος να κάνει
κάτι ουσιαστικό για τα παιδιά μας;
Δεν θέλουμε ΕΕΕ για τα αυτιστικά
παιδιά. Θέλουμε χώρο με ειδικούς
που θα τα βοηθήσουν. Ακούει κα-
νείς; Ενδιαφέρεται κάποιος;

Ανάγκη για δημιουργία εξειδικευμένων κέντρων
<<<<<<<

Εμείς οι γονείς των 
αυτιστικών παιδιών 
είμαστε στην πρίζα 
24 ώρες το 24ωρο, 
7 μέρες την εβδομάδα.
Δεν έχουμε καν δικαίωμα
να ξεκουραστούμε, 
διότι το κράτος κωφεύει.
Πού είναι τα εξειδικευμέ-
να προγράμματα; Πού 
είναι η θεραπεία; Πού εί-
ναι η κοινωνικοποίηση;
Πού είναι απασχόληση;

Δεν θέλουμε ΕΕΕ για τα αυτιστικά παιδιά. Θέλουμε έναν χώρο με ειδικούς που θα τα βοηθήσουν, όταν ενηλικιώνονται, όπως στο εξωτερικό.
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18 l     Η  Κ ΑΘ Η Μ Ε Ρ Ι Ν Η Ε Λ Λ Α Δ Α

  ι εξελίξεις στην Ευρώπη τα
τελευταία χρόνια προκαλούν
φόβους ότι η αμφισβήτηση

της φιλελεύθερης δημοκρατίας όπως
αυτή αναπτύχθηκε στην Ευρωπαϊκή
Ενωση, η αμφισβήτηση της ίδιας
της Ε.Ε., θα παγιωθεί με τις εκλογές
για το Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο τον
Μάιο. Το Brexit, η εκλογική και δη-
μοσκοπική άνοδος ακροδεξιών κομ-
μάτων σε πολλές χώρες, οι παράξε-
νες συμμαχίες των άκρων που πα-
ρατηρούμε (όπως στην Ιταλία μετά
την Ελλάδα), το ξέσπασμα των «Κί-
τρινων Γιλέκων» στη Γαλλία και οι
αυταρχικές πρακτικές των κυβερ-
νήσεων της Ουγγαρίας και της Πο-
λωνίας δείχνουν ότι τα πράγματα
αλλάζουν, ότι ίσως οι πολίτες των
χωρών-μελών έφθασαν στο όριο
της αποδοχής της Ενωμένης Ευρώ-
πης. Κι όμως, τα ευρήματα του τε-
λευταίου Ευρωβαρόμετρου (φθινό-
πωρο 2018), τα οποία δόθηκαν στη
δημοσιότητα την Παρασκευή, δεί-
χνουν ότι αυξήθηκε το ποσοστό αυ-
τών που έχουν θετική άποψη για
την Ενωση, ενώ περισσότεροι πο-
λίτες από ποτέ πιστεύουν ότι η φωνή
τους ακούγεται στην Ε.Ε.

Για πρώτη φορά αφότου τέθηκε

το ερώτημα, περισσότεροι (49% των
ερωτηθέντων) πιστεύουν ότι η «φω-
νή τους μετράει» στην Ε.Ε., αύξηση
4% από τη δημοσκόπηση της άνοι-
ξης του 2018, ενώ αυτοί που δια-
φωνούν μειώθηκαν κατά 2%, στο
47%. Επίσης, το 43% έχει θετική ει-
κόνα της Ε.Ε., το υψηλότερο ποσο-
στό που έχει καταγραφεί μετά το
2009 (όταν ήταν 48%)· το 36% έχει
ουδέτερη άποψη και το 20% αρνη-
τική. Στην Ελλάδα, το 25% είχε θε-
τική άποψη, το 35% είχε αρνητική
και το 39% ήταν ουδέτερο. Εδώ
αξίζει να σημειώσουμε ότι το φθι-
νόπωρο του 2009, πριν εκδηλωθεί
η κρίση, το 61% των Ελλήνων πί-
στευε ότι η συμμετοχή στην Ε.Ε.
ήταν καλή για τη χώρα, ενώ την
άνοιξη του 2010, με την υπογραφή
του πρώτου μνημονίου, το ποσοστό
έπεσε στο 44%. Το γεγονός ότι στην
τελευταία μέτρηση μόνο 19% των
Ελλήνων πιστεύουν ότι η φωνή τους
μετράει στην Ε.Ε. δείχνει πόσο κλο-
νίστηκε η εμπιστοσύνη τους κατά
τη διάρκεια της κρίσης.

Στην Ελλάδα, πάντως, οι περισ-
σότεροι πιστεύουν ότι είναι πολίτες
της Ε.Ε. (52%), κάτι που, παρά τις
ταλαιπωρίες της κρίσης, ουδέποτε

αμφισβητήθηκε. Αξιοσημείωτο είναι
ότι οι περισσότεροι σε όλες τις
χώρες αισθάνονται πολίτες της Ε.Ε.
(με τον μέσο όρο στο 71%). Ενδια-
φέρον παρουσιάζουν και τρεις χώρες
όπου οι αρχές και η ενότητα της
Ε.Ε. δοκιμάζονται τελευταίως: οι
Ούγγροι σε ποσοστό 80% αισθά-
νονται πολίτες της Ε.Ε., όπως και
το 79% των Πολωνών και το 58%
των Βρετανών. Επίσης, πάνω από
τα δύο τρίτα των πολιτών σε κάθε
χώρα είναι υπέρ της ελεύθερης κυ-
κλοφορίας των πολιτών της Ε.Ε.,
ενώ η μετανάστευση και η τρομο-
κρατία είναι τα κύρια θέματα που
τους απασχολούν.

Τα στοιχεία του Ευρωβαρόμετρου
υποδεικνύουν ότι, όσο και αν οι πο-
λιτικές εξελίξεις σε πολλές χώρες
προκαλούν ανησυχία για το μέλλον
της Ε.Ε., το εγχείρημα απολαμβάνει
ακόμη την εμπιστοσύνη των πε-
ρισσότερων πολιτών σε όλες τις χώ-
ρες και στο σύνολο της Ενωσης.
Δεν είναι τυχαίο ότι η υποστήριξη
του ευρώ, 20 χρόνια μετά την κα-
θιέρωσή του, βρίσκεται σε επίπε-
δα-ρεκόρ (75% ο μέσος όρος των
πολιτών της Ευρωζώνης, 67% στην
Ελλάδα). Επίσης, μεγάλη πλειονό-

τητα υποστηρίζει «κοινή πολιτική
άμυνας και ασφάλειας» (76%), κοινή
ενεργειακή πολιτική (74%), κοινή
εμπορική πολιτική (71%), κοινή με-
ταναστευτική πολιτική (69%), κοινή
εξωτερική πολιτική (65%) και κοινή
ψηφιακή αγορά (63%).

Είναι δύσκολο να συμβιβάσει κα-
νείς τα γεγονότα που παρακολου-
θούμε στα δελτία ειδήσεων και στα
πρωτοσέλιδα με τα ευρήματα της
έρευνας. Δεν αμφισβητείται το γε-
γονός ότι η Ευρώπη περνάει κρίση,
ότι βρίσκεται σε έναν κόσμο όπου
όλα αλλάζουν. Αυτό που δείχνει το
Ευρωβαρόμετρο, όμως, είναι ότι,
όσο και αν εκφράζονται αντιρρήσεις
για τη σημερινή πορεία, όσο και αν
κερδίζουν έδαφος φωνές εθνικιστι-
κές και κινήματα διασπαστικά, η
μεγάλη πλειοψηφία έχει ανάγκη να
διαφυλαχθούν η ασφάλεια και η
ευημερία που η Ε.Ε. παρέχει. Οι κυ-
βερνήσεις οφείλουν να διαχειρι-
στούν τις διαφωνίες, χωρίς το όποιο
πολιτικό κόστος να τις κάνει να
απεμπολούν την ευθύνη τους προς
το σύνολο των πολιτών. Και αυτή
η ευθύνη συμπεριλαμβάνει την
ενεργή συμμετοχή στην οικοδόμηση
της Ε.Ε.

Ο

Η Ευρώπη έχει μέλλον
Του ΝΙΚΟΥ ΚΩΝΣΤΑΝΤΑΡΑ

Οι «Πύλες της Κολάσεως»
Του ΑΛΕΞΗ ΠΑΠΑΧΕΛΑ

  μαζική μετανάστευση ισλα-
μιστών στην ήπειρο επανέ-
φερε στον πολιτικό λόγο κά-

ποιων ηγετών το θέμα της «χρι-
στιανικής Ευρώπης». Λίγο αργά
είναι η αλήθεια, αφού από τον «κα-
ταστατικό χάρτη» της Ενώσεως
είχε αποκλεισθεί κάθε αναφορά
στον χριστιανισμό κατά τη διαμόρ-
φωση της φυσιογνωμίας των ευ-
ρωπαϊκών εθνών και για πολλούς
αιώνες στη συνέχεια.

Δεν είναι, ωστόσο, πρώτη φορά,
που η πολιτική «επιστρατεύει» τον
χριστιανισμό όταν ευρίσκεται ενώ-
πιον καινοφανούς προκλήσεως που
αδυνατεί να διαχειρισθεί με τα συ-
νήθη μέσα. Οταν πριν από έναν αι-
ώνα οι μπολσεβίκοι κατέλαβαν την
εξουσία στη Ρωσία και το κήρυγμα

της κοινωνικής και οικονομικής
ισότητος είχε αρχίσει να ασκεί σα-
γήνη στους πολίτες, η Δύση αντι-
μετώπισε πρόβλημα δυσεπίλυτο.

Τότε ένας Ιταλός ιερέας, ο Λουί-
τζι Στούρτζο, μαζί με άλλους ομοϊ-
δεάτες του, προχώρησε το 1919 –
κατόπιν αδείας του Πάπα Βενέδι-
κτου ΙΕ΄– στην ίδρυση του Ιταλικού
Λαϊκού Κόμματος. Θεωρητική βάση
του κόμματος αυτού ήταν η «Κα-
θολική Κοινωνική Διδασκαλία»
του 1891, του Πάπα Λέοντος Γ΄,
που υποστήριζε την κατανομή του
πλούτου, ασκούσε κριτική στον
καπιταλισμό και εκ παραλλήλου
στον σοσιαλισμό.

Στις εκλογές που διεξήχθησαν
τον ίδιο χρόνο στην Ιταλία, το κόμμα
του Λουίζι Στούρτζο απέσπασε το
20,6% και επί μία τριετία υπήρξε ο
ρυθμιστικός παράγων των πολιτι-
κών εξελίξεων σε αυτή τη χώρα.
Κυρίως όμως το Ιταλικό Λαϊκό Κόμ-

μα ήταν ο πρόδρομος των χριστια-
νοδημοκρατικών κομμάτων της Ευ-
ρώπης.

Διερωτάται κανείς ποιες από
εκείνες τις αρχές καθορίζουν σή-
μερα την πολιτική των Ευρωπαίων
Χριστιανοδημοκρατών. Αλλά δεν
είναι αυτό το κύριο θέμα. Η μείζων
αντίφαση προκύπτει από το γεγονός
ότι οι θεσπιζόμενες νέες «ευρω-
παϊκές» κοινωνικές συμπεριφορές
έρχονται σε πλήρη αντίθεση με τις
παραδοσιακές αρχές της Εκκλησίας.
Και αυτό είναι φυσικό, αφού η ενω-
μένη Ευρώπη οικοδομήθηκε στη
βάση της διδασκαλίας των Διαφω-
τιστών, που ήσαν στην καλύτερη
των περιπτώσεων αγνωστικιστές
και ασφαλώς πολέμιοι της Εκκλη-
σίας.

Η «χριστιανική Ευρώπη», ως
σύνθημα πολιτικό, απλώς αποτελεί
έκφραση αμηχανίας. Εκεί όπου οι
αρχές του Διαφωτισμού περί ισό-
τητος, αδελφοσύνης και ελευθερίας
δεν φαίνεται να λειτουργούν απο-
τελεσματικά, επιστρατεύεται ο χρι-
στιανισμός προς άρση πολιτικών
αδιεξόδων, δίχως να σταματά η
υπονόμευση των αξιών που αυτός
πρεσβεύει. Αλλά με αυτόν τον τρόπο
οι Ευρωπαίοι ηγέτες αναγνωρίζουν
ότι η θρησκεία εξακολουθεί να
είναι και ένας φορέας σημαντικό-
τατης ισχύος στο επίπεδο της επί
Γης ζωής.

Βεβαίως για τους φιλακόλουθους
χριστιανούς ισχύουν άλλα. Η Γέν-
νηση του Θεανθρώπου, που εορ-
τάζεται σε δύο ημέρες, αποτελεί
σκάνδαλο για την ανθρώπινη σοφία.
Ταπεινή η Γέννηση του Ιησού και
καταισχύνη ο τρόπος του θανάτου
του. Αλλά η δύναμις του πιστού «εν
ασθενεία τελειούται». Και όχι με
τα τεχνάσματα που κάποιοι επινο-
ούν για την ανάκτηση ισχύος. Κάτι
ανάλογο έπραξε και ο δικτάτορας
της Σοβιετικής Ενώσεως Ιωσήφ
Στάλιν, όταν στη διάρκεια του Πο-
λέμου άνοιξε τις εκκλησίες. Και σή-
μερα ο Ρώσος πρόεδρος Βλαντιμίρ
Πούτιν, ως υπέρμαχος της Ορθο-
δοξίας. Σε λίγο οι «χριστιανοί» δεν
θα χωρούμε στον Παράδεισο. Ενό-
ψει των Χριστουγέννων, η στήλη
εύχεται Χρόνια Πολλά.

Η
Του ΚΩΣΤΑ ΙΟΡΔΑΝΙΔΗ

  οιάζει να έχει χαθεί, για το
μεγαλύτερο ποσοστό του αν-
θρώπινου πληθυσμού στον

πλανήτη σήμερα, η επίγνωση της
διαφοράς ανάμεσα στη γιορτή και
στην επιπόλαιη τέρψη. Η απώλεια
μετριέται σε διάρκεια ενός ή των
δύο τελευταίων αιώνων – τα Χρι-
στούγεννα, λ.χ., τι σήμαιναν για τον
παππού ή τον προπάππου μας και
τι σημαίνουν για μας σήμερα;

Ενας ή και δύο αιώνες είναι διάρ-
κεια ασήμαντη (σε σχέση με την
ηλικία του σύμπαντος ή και σε σχέ-
ση με την ύπαρξη έλλογης ζωής
πάνω στη γη). Πάντως, σε οποιοδή-
ποτε βάθος χρόνου, τη γιορτή τη
γεννούσε η απάντηση στο ερώτημα:
από ποια αιτία και για ποιο σκοπό
υπάρχει ο «κόσμος», γιατί ο λόγος-
τρόπος της ύπαρξης των υπαρκτών
να συνιστά κόσμημααρμονίας, τάξης
και κάλλους;

Δεν απασχολούσε όλους το ερώ-
τημα, υπήρχαν πάντοτε και άνθρω-
ποι άσκεφτοι, βοσκηματώδεις, που
απλώς επιβίωναν χάρη στις ορμές
αυτοσυντήρησης – χωρίς ερωτή-
ματα για την αιτία και τον σκοπό
της ύπαρξης. Υπήρχαν, ίσως και να
πλεόναζαν, οι άσκεφτοι, αλλά τον
χρόνο τον μετέπλαθαν σε Ιστορία
μόνο όσοι πάλευαν να διακρίνουν
«νόημα» της ύπαρξης. Αποτύπωναν
την πάλη τους στην Τέχνη, στη Φι-
λοσοφία, στο «Πολιτικόν Αθλημα».

Σήμερα, για πρώτη ίσως φορά,
ο χρόνος κυλάει, αλλά Ιστορία δεν
γράφεται. Συμβαίνουν πολλά και
διάφορα, όπως συμβαίνουν και σε
μια μυρμηγκοφωλιά ή σε κυψέλη
μελισσών. Αφορούν στην ικανο-

ποίηση του ενστίκτου και των ορ-
μών επιβίωσης, όχι στο ερώτημα:
γιατί η επιβίωση, γιατί η ύπαρξη.
Τα όσα συμβαίνουν μεταποιούνται
αμέσως σε «πληροφορία», η πλη-
ροφορία αξιολογείται χρηστικά,
πουλιέται σαν «είδηση». Για να είναι
ευπώλητη η είδηση πρέπει να εν-
τυπωσιάσει, γι’ αυτό και υποτάσ-
σεται ολοκληρωτικά στην προτε-
ραιότητα του εντυπωσιασμού: εμ-
πορευματοποιούνται οι εντυπώσεις,
υποκαθιστούν την είδηση.

Αυτή μπορεί να είναι μια εξήγη-
ση, γιατί δεν υπάρχουν πια και Γιορ-
τές. Γιορτή είναι μια μεγάλη χαρά
που κοινωνείται, μοιράζεται και με-
τέχεται από την κοινότητα. Την
πραγματικότητα της «κοινότητας»
δεν τη συγκροτούσε ο «καταμερι-
σμός της εργασίας, η «κοινωνία της
χρείας» – ο ωφελιμισμός μπορεί να
οδηγήσει μόνο ώς τον «εταιρισμόν
επί κοινώ συμφέροντι» (την societas).
Δεν αρκεί η χρησιμοθηρία για να
γεννηθεί «πόλις», «κοινότητα», «εκ-
κλησία» (του δήμου ή των πιστών).
Η χρησιμοθηρία γεννάει συμβάσεις,
συμβόλαια, «συντάγματα», νάρθηκες
θωράκισης ατομικών δικαιωμάτων
– κατασφαλίζει τις βοσκηματώδεις
υπάρξεις.

Η πόλις-κοινότητα-εκκλησία έχει
άξονα συνοχής το «ιερό», δηλαδή

το σημάδι-σημαίνον του αληθούς.
Και α-λήθεια (εμφάνεια) είναι η φα-
νέρωση, δηλαδή η εμπειρική πιστο-
ποίηση (όχι η «δόξα»-δοξασία) του
τρόπου της αθανασίας (του «αθανα-
τίζειν»). Εμπειρική πιστοποίηση κα-
θολικά κοινωνούμενη που γεννάει
το γεγονός της Γιορτής.

Οι άνθρωποι σήμερα δεν ξέρουμε
τη Γιορτή, ονομάζουμε «γιορτή» την
προγραμματισμένη (ημερολογιακά)
τέρψηή διασκέδαση ή ευωχία – ατο-
μοκεντρικές, εφήμερες ευχαριστή-
σεις. Θεωρούμε «γιορτή» έναν ξε-
χωριστό διάκοσμο της πεζής καθη-
μερινότητας – λαμπιόνια, καμπανί-
τσες, πολύχρωμες μπαλίτσες, έλατα
με γιρλάντες, πακεταρισμένα δω-
ράκια, αλλοδαπές μουσικές. Η «αλή-
θεια» για μας σήμερα δεν είναι ο
τρόπος της αθανασίας, που σημαί-
νεται μόνο με τη γλώσσα της Τέχνης
ή της πολιτικής και εκκλησιαστικής
πράξης. Για μας «αλήθεια» είναι η
ορθότητα της κατανόησης, γι’ αυτό
και η πολιτική πράξη έχει δώσει τη
θέση της στην προπαγάνδα, στον
διαφημιστικό εντυπωσιασμό, όπως
και το εκκλησιαστικό γεγονός έχει
υποκατασταθεί από το «κήρυγμα».

Λογαριάζουμε για «πολιτικούς»
τους επιδέξιους χειριστές του λεκτι-
κού εντυπωσιασμού, οσοδήποτε
ψεύδος, απάτη ή μικρόνοια κι αν
κομίζουν. Και λογαριάζουμε σαν λει-
τουργία «πατρότητας», εισόδου στον
τρόπο της όντως ζωής, το κήρυγμα:
την υποκατάσταση του εκκλησια-
στικού γεγονότος από τη νέκρα της
τυποποιημένης συναισθηματικής
και ηθικοδιδακτικής φλυαρίας.

Η πολιτική δεν είναι πια υπούρ-

γημα που διακονεί την «κοινωνίαν
της χρείας», είναι ντοπάρισμα και
μέθη επιθετικής διαχείρισης εντυ-
πώσεων, παράκρουση ευθέως ανά-
λογη με την ποδοσφαιρολαγνεία
(ενδεικτική η παραλληλία «δελτίων
ειδήσεων», πολιτικών και «αθλη-
τικών», απανωτά μέσα στη μέρα).
Και η Εκκλησία δεν είναι πια κοι-
νότητα (ενορία και επισκοπή) όπου
κοινωνείται το άθλημα του τρόπου
της αθανασίας, είναι «επικρατούσα
θρησκεία», με συνείδηση και ορ-
γάνωση κυρίαρχης ιδεολογίας, με
όπλο κυριαρχίας το κήρυγμα: Πρωι-
νό, εσπερινό, προφορικό, έντυπο,
ραδιοφωνικό, τηλεοπτικό – κήρυγμα
απόλυτα υπόδουλο στις πρακτικές
της ιδεολογικής προπαγάνδας.

Η παρακμιακή αλλοτρίωση,
στρέβλωση και παραποίηση της
πολιτικής και της Εκκλησίας, συ-
νοδεύεται (απολύτως λογικό) και
από τη διαστροφική παράχρηση
της λέξης έρωτας, ερωτικός. Σημαί-
νει πια η λέξη, στις περισσότερες
ευρωπαϊκές γλώσσες, την πορνική,
εμπορευματοποιημένη εκδοχή της
σεξουαλικότητας. Τα πιο πολύτιμα,
κορυφαία κατορθώματα πληρότη-
τας της ζωής, τα υποτάσσουμε οι
άνθρωποι στη χαμέρπεια του ατο-
μοκεντρικού πρωτογονισμού. Αυτή
η πιστοποίηση είναι οδύνη, αλλά
και πρόκληση: Πάντοτε, μια «μα-
γιά» ανθρώπων θα σώζει την προ-
τεραιότητα του πόθου για την αλή-
θεια της πολιτικής, την αλήθεια
της Εκκλησίας, την αλήθεια του
έρωτα.

Μαζί και την αλήθεια των Χρι-
στουγέννων.

Μ
Η α-νοησία είναι ανέορτη

  χώρα θέλει να γίνει κανονική.
Η συντριπτική πλειονότητα
των πολιτών θέλει να υπάρ-

χουν δουλειές και μια σχετική ασφά-
λεια για το μέλλον. Σε κάποιους
δεν αρέσει αυτό και θέλουν να ανοί-
ξουν τις «Πύλες της Κολάσεως».
Εχει συμβεί πολλές φορές στο πα-
ρελθόν μας και –δυστυχώς– η αυ-
τοκαταστροφή είναι συνήθεια οι-
κεία σε εμάς τους Ελληνες. Δεν εί-
μαστε όμως Σομαλία, δεν είμαστε
Συρία. Δεν έχουμε μεταξύ μας εθνο-
τικές ή θρησκευτικές διαφορές που

να δικαιολογούν το μίσος και τον
φανατισμό που χαρακτηρίζει ένα
μεγάλο κομμάτι της κοινωνίας. Η
οικονομική κρίση έχει δημιουργή-
σει ένα απελπιστικά εύφλεκτο υπό-
στρωμα θυμού και απελπισίας. Οι
έμποροι της τυφλής οργής και του
άκρατου λαϊκισμού έχυσαν όση
βενζίνη μπορούσαν για λίγες ψή-
φους ή λίγα likes.

Και άλλες χώρες πέρασαν κρίση
και μνημόνια. Είχαν όμως ώριμες
ελίτ και πολιτικούς.

Την ώρα λοιπόν που πρέπει να
γίνουμε μια κανονική χώρα έπειτα
από τόσα χρόνια κρίσης, η Ελλάδα
είναι πολύ διχασμένη. Τεράστια
είναι η ευθύνη των κυβερνώντων.
Εκαναν τον διχασμό εργαλείο. Φα-
νάτισαν και συνεχίζουν να φανα-
τίζουν χωρίς όρια. Είναι βαθιά άρ-
ρωστο το φαινόμενο των συμπολι-

τών μας που βλέπουν τις εικόνες
από τη βόμβα σε ένα κτίριο μέσου
ενημέρωσης και γράφουν στο Fa-
cebook «καλά τους έκαναν». Αυτός
είναι ο ορισμός του φασισμού, με
την παραδοσιακή του μορφή. Εξίσου
άρρωστο είναι το φαινόμενο όσων
θέλουν αίμα γιατί θεωρούν προδοσία
τις Πρέσπες.

Αυτή η Αριστερά που κυβερνά
έκανε όμως και κάτι άλλο, μοιραίο.
Με μεγάλο κόπο βάλαμε σε αυτό
τον τόπο τους δαίμονες και τα φαν-
τάσματα του Εμφυλίου εκεί όπου
πρέπει, στη λήθη της ιστορικής
μνήμης. Με άγαρμπο τρόπο τα
ανέσυρε και τα έκανε και αυτά ερ-
γαλεία μικροπολιτικής. Ακούς συμ-
πολίτες μας να μιλούν σαν να εί-
μαστε στο 1944 και τρελαίνεσαι.
Οποιος θέλει να «ξανα-ανεβάσει»
το 2018 τα Δεκεμβριανά μπορεί
να το κάνει στο ψυχιατρείο. 

Η Ιστορία έχει σημασία και δεν
πρέπει να παραχαραχθεί. Είναι
όμως Ιστορία, δεν είναι άλλοθι για
φανατισμένους, παλαβούς ή εκεί-
νους που ονειρεύονται ότι συνε-
χίζουν τον αγώνα του Αρη ή κά-
ποιας άλλης μυθικής ιστορικής φι-
γούρας.

Η σύγχρονη Ιστορία μάς δείχνει
ότι μπορούμε εύκολα να εκτροχια-
σθούμε όταν μας πιάνει η αυτοκα-
ταστροφική μας μανία. Ο Κωνσταν-
τίνος Καραμανλής μας έβαλε στις
ράγες της Ευρώπης ακριβώς για να
εμποδίσει την επανάληψη του τρι-
κυμιώδους παρελθόντος. Οι ευρω-
παϊκές ράγες δεν είναι όμως πια
τόσο σταθερές και γερές.

Αυτός ο τόπος δεν πρέπει να
πάει πίσω για να ξαναμπλέξει στις
μυλόπετρες της Ιστορίας. Δεν πρέ-
πει να πάει «νότια», να απομακρυν-
θεί δηλαδή πολιτισμικά από την
Ευρώπη. Οι πολιτικοί μας, διαμορ-
φωτές της κοινής γνώμης, διανο-
ούμενοι, όλοι πρέπει να δώσουμε
τη μάχη για να κλείσουν οι «Πύλες
της Κολάσεως».

Η

Χριστουγεννιάτικα
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Οι Ευρωπαίοι 
ηγέτες αναγνωρίζουν
ότι η θρησκεία εξακο-
λουθεί να είναι και φο-
ρέας σημαντικότατης
ισχύος στο επίπεδο 
της επί Γης ζωής.

<<<<<<

Αυτός ο τόπος δεν πρέ-
πει να πάει πίσω για 
να ξαναμπλέξει στις μυ-
λόπετρες της Ιστορίας.
Δεν πρέπει να πάει 
«νότια», να απομακρυν-
θεί δηλαδή πολιτισμικά
από την Ευρώπη.

<<<<<<<

Λογαριάζουμε «Γιορτή»
την προγραμματισμένη
τέρψη ή την ηθικοδιδα-
κτική μεγαλοστομία.



Η  Κ ΑΘ Η Μ Ε Ρ Ι Ν Η l     19Ε Λ Λ Α Δ ΑΚυριακή 23 Δεκεμβρίου 2018

Του ΒΑΣΙΛΗ ΚΙΚΙΛΙΑ*

Ηταν 21 Φεβρουαρίου του 1985,
όταν ο εκδότης της «Απογευματι-
νής» Νίκος Μομφεράτος έπεφτε νε-
κρός από τις σφαίρες της 17Ν. Τριάν-
τα τρία χρόνια αργότερα, τουλάχι-
στον έξι κιλά εκρηκτικών εξερρά-
γησαν στο κτίριο του ΣΚΑΪ και της
«Καθημερινής», ευτυχώς χωρίς απώ-
λεια ζωής. Φυσικά, οι παλαιότεροι
διευθυντές και συντάκτες έκαναν
τους συνειρμούς τους. Το «χτύπημα»
ήταν πολύ καλά οργανωμένο και
βέβαια δεν επρόκειτο για «συμβο-
λική» πράξη. Τα εκρηκτικά ήταν
τοποθετημένα σε «τυφλό» σημείο
της περιμέτρου του κτιρίου, η επι-
χειρησιακή ομάδα ήταν πολυπλη-
θής, το αυτοκίνητο διαφυγής καμένο
για να εξαφανιστεί το DNA.

Είναι εμφανές ότι αναβιώνει επί

τα χείρω το άρρωστο πολιτικό κλίμα
που επικρατούσε πριν από την εξάρ-
θρωση της 17Ν και του ΕΛΑ. Η πο-
λιτική πρακτική τού «σπιλώστε και
στοχοποιήστε» τούς απέναντι είναι
το πιστόλι των ακραίων της πολιτι-
κής. Ορισμένοι αναρωτιούνται: Μα
έδωσαν αυτοί οι ακραίοι, στο πα-
ρελθόν και τώρα, τo όπλο ή βόμβα

στους τρομοκράτες; Οχι βέβαια.
Αλλά σε κάθε περίπτωση έχουν
στρώσει το ιδεολογικοπολιτικό χαλί
για την «καλή» και την «κακή» βία,
τις ύβρεις, τα γιαούρτια, τους προ-
πηλακισμούς, τις μολότοφ και τέλος
την τυφλή τρομοκρατική βία.

Η τρομοκρατία μπορεί να ανα-
πτύσσεται σε κάποιες γιάφκες, γεν-
νιέται όμως στα κηρύγματα διχα-
σμού, μίσους και βίας.

Στα χρόνια της μεταπολίτευσης
η αστική δημοκρατία υπερασπί-
στηκε εαυτήν από τους επικίνδυ-
νους ψευτοεπαναστάτες που πί-
στευαν ότι με το αντάρτικο πόλεων
μπορούν να την ανατρέψουν. Το
τίμημα υπήρξε βαρύ.

Τα προηγούμενα χρόνια οι επι-
τυχίες στο κομμάτι της εξάρθρωσης
της τρομοκρατίας υπήρξαν σημαν-
τικές. Η μεγάλη πλειονότητα της

ελληνικής κοινωνίας πίστεψε ότι
αφήσαμε πίσω μας αυτόν τον εφιάλ-
τη. Οτι οι πολλοί, οι συνετοί και
μετριοπαθείς, που έχουμε ως κα-
νόνα την υπεράσπιση της ελευθε-
ρίας και τη θωράκιση της δημο-
κρατία μας, νικήσαμε. Δυστυχώς,
η περίοδος αυτή παρήλθε.

Οι σύγχρονοι τρομοκράτες πα-
ρουσιάζονται για ακόμη μία φορά
ως αυτόκλητοι σωτήρες, αλλά είναι
και αυτοί, όπως και οι προηγούμε-
νοι, στυγνοί δολοφόνοι. Οργανώ-
νουν το νέο αντάρτικο πόλεων σε
γιάφκες, «κοινωνικούς χώρους»,
συλλογικότητες, αλλά και μέσα από
τις φυλακές, οι οποίες έχουν μετα-
τραπεί σε ένα άντρο ώσμωσης ποι-
νικών και τρομοκρατών. Κάποιοι
καθεύδουν, άλλοι όμως επιχαίρουν.

Εξαιτίας του νόμου Παρασκευό-
πουλου χιλιάδες επικίνδυνοι κα-

κοποιοί διέβησαν την κερκόπορτα
και βρίσκονται ελεύθεροι. Οι φυ-
λακές ασφαλείας τύπου Γ΄ καταρ-
γήθηκαν. Ικανοί αξιωματικοί, με
τους οποίους είχα την τιμή να συ-
νεργαστώ το 2014 στη σύλληψη
Μαζιώτη-Ξηρού-Σταμπούλου, ξη-
λώθηκαν από την αντιτρομοκρα-
τική υπηρεσία.

Τα χρόνια που έρχονται είναι δύ-
σκολα και ολισθηρά. Δεν υπερβάλ-
λω. Το καταθέτω με συναίσθηση
ευθύνης και πόνο ψυχής.

Νιώθω καθήκον και υποχρέωση
–βλέποντας στο πρωτοσέλιδο της
εφημερίδας «Η Καθημερινή» την
επομένη της τρομοκρατικής επί-
θεσης τα πρόσωπα των εργαζομέ-
νων που θέλουν να επιτελέσουν το
λειτούργημά τους– να κρούσω δη-
μοσίως τον κώδωνα του κινδύνου.

Η συντεταγμένη πολιτεία χρει-

άζεται να λάβει όλα τα ενδεδειγμένα
μέτρα ώστε να προστατεύσει τις
ζωές των πολιτών και τη δημοκρα-
τική ομαλότητα. Εκ του αποτελέ-
σματος, αυτά μόνο επαρκή δεν
είναι στις μέρες μας.

Οι ευρισκόμενοι σε θέση ευθύνης
οφείλουν να παρέμβουν άμεσα και
δραστικά. Δικαιολογία στην αδρά-
νεια δεν υπάρχει. Ο φαύλος κύκλος
του τρόμου πρέπει να σταματήσει.

Απαιτείται η οικοδόμηση ενός
μίνιμουμ συναίνεσης και ενός μά-
ξιμουμ αρχών, αξιών και ευπρεπούς
πολιτικού λόγου. Στο τέλος της
ημέρας, από την ικανότητα και τη
δυνατότητα να προφυλάξουμε τη
δημοκρατία μας θα κριθούμε όλοι.

Και μάλιστα αυστηρά.

* Ο κ. Βασίλης Κικίλιας είναι βουλευτής 
Α΄ Αθηνών και τομεάρχης Aμυνας της Ν.Δ.

Του ΓΙΑΝΝΗ ΣΟΥΛΙΩΤΗ

Ηταν ξημερώματα, ώρα πέντε, της
10ης Νοεμβρίου 2016, όταν οι επι-
βάτες μοτοσικλέτας στη λεωφόρο
Βασιλίσσης Σοφίας πέταξαν μια
χειροβομβίδα στην είσοδο της γαλ-
λικής πρεσβείας. Από την έκρηξη
τραυματίστηκε στα πόδια ο φρου-
ρός, ενώ το συμβάν προκάλεσε
ανησυχία ενόψει της επικείμενης,
τότε, επίσκεψης του Αμερικανού
προέδρου Μπαράκ Ομπάμα. Από
το επόμενο πρωί, οι αστυνομικοί
της Αντιτρομοκρατικής άρχισαν
να συγκεντρώνουν βίντεο από κά-
μερες ασφαλείας και τελικά κατά-
φεραν να απομονώσουν εικόνα με
τη μηχανή των δραστών να κα-
τευθύνεται σε συγκεκριμένη το-
ποθεσία, στα Εξάρχεια. Αμεσα έθε-
σαν σε εφαρμογή σχέδιο επιτήρη-
σης του χώρου με τη χρήση κρυ-
φών καμερών. Η παρακολούθηση
διήρκεσε αρκετές ημέρες και σ’
αυτό το διάστημα επικρατούσε αι-
σιοδοξία για τον εντοπισμό και τη
σύλληψη των τρομοκρατών. Οι
προσδοκίες ωστόσο διαψεύστηκαν
καθώς ουδείς με χαρακτηριστικά
υπόπτου επέστρεψε στο σημείο
της μυστικής επιχείρησης. Με
αφορμή την επίθεση στο κτίριο
των ΣΚΑΪ - «Καθημερινή», αποκα-
λύπτουμε άγνωστες πτυχές των
ερευνών για την εξάρθρωση ομά-
δων του «αντάρτικου πόλης».

Την ευθύνη για την επίθεση στο
κτίριο που στεγάζεται η διπλωμα-
τική αντιπροσωπεία της Γαλλίας
είχε αναλάβει η «Επαναστατική Αυ-
τοάμυνα», η μία από τις δύο πιο
ενεργές ομάδες ένοπλης βίας που
δρουν στη χώρα. Εμφανίστηκε το
2014 με την επίθεση με καλάσνικοφ
στα γραφεία του ΠΑΣΟΚ και έκτοτε
έχει προχωρήσει σε άλλες τέσσερις
επιθέσεις, οι περισσότερες με κα-

λάσνικοφ. Η δεύτερη είναι η «Ομάδα
Λαϊκών Αγωνιστών», που σύμφωνα
με εκτιμήσεις της ΕΛ.ΑΣ. βρίσκεται
πίσω από τη βομβιστική επίθεση
τα ξημερώματα της Δευτέρας. Οι
λεγόμενες «ειδικές» υπηρεσίες της
ΕΛ.ΑΣ. εμφανίζονται να τεκμηριώ-
νουν ενδείξεις για τα πρόσωπα που
συγκροτούν τον πυρήνα των δύο
αυτών οργανώσεων, δίχως ωστόσο

να διαθέτουν αποδεικτικά στοιχεία
ώστε να τα οδηγήσουν στη Δικαιο-
σύνη.

Η ΟΛΑ εμφανίστηκε την 14η Ια-
νουαρίου 2013 όταν δύο ένοπλοι
προσπάθησαν ανεπιτυχώς να χτυ-
πήσουν με ρουκέτα τα γραφεία
της Ν.Δ. στη λεωφόρο Συγγρού.
Αντ’ αυτού πυροβόλησαν με κα-
λάσνικοφ τα τζάμια και διέφυγαν
με κλεμμένο αυτοκίνητο που πυρ-
πόλησαν στη Νέα Σμύρνη. Η «γέν-
νηση» της οργάνωσης συσχετί-
στηκε με την εξαφάνιση των Νίκου
Μαζιώτη και Πόλας Ρούπα, το κα-
λοκαίρι του 2012, στο διάστημα
δηλαδή που, λόγω συμπλήρωσης
του 18μήνου, είχαν αποφυλακιστεί
για την υπόθεση του «Επαναστα-
τικού Αγώνα». Την ίδια περίοδο,
ο Μαζιώτης, μαζί με καταζητού-
μενους, τότε, αντιεξουσιαστές και
ποινικούς, είχε προχωρήσει σε μια
σειρά από ληστείες τραπεζών για

τη «χρηματοδότηση της πολιτικής
δράσης του “Επαναστατικού Αγώ-
να” και της ζωής στην “παρανο-
μία”», όπως αργότερα έγραψε σε
κείμενό του. Είναι κοινή πεποίθηση
των αστυνομικών ότι εκείνο το
μεικτό σχήμα αναρχικών - ληστών
συγκροτούσε την ΟΛΑ, κατά την
πρώτη περίοδο της δράσης της. Σ’
εκείνο το διάστημα, η οργάνωση
ανέλαβε την ευθύνη των επιθέσεων
στο σπίτι του Γερμανού πρέσβη
τον Δεκεμβρίου του 2013 και στο
κτίριο της ισραηλινής πρεσβείας
τον Δεκέμβριο του 2014.

Οπλα και πυρομαχικά
Ο Μαζιώτης συνελήφθη τον Ιού-

λιο του 2014, ύστερα από ένοπλη
συμπλοκή με αστυνομικούς στο
Μοναστηράκι, και έντεκα μήνες
αργότερα, η Αντιτρομοκρατική κα-
τάφερε να εντοπίσει τους συνερ-
γούς του σε Μαγνησία και Φθιώ-

τιδα. Σε αγροικία μάλιστα στον
Μώλο, τα στελέχη της υπηρεσίας
είχαν βρει θαμμένα όπλα και πυ-
ρομαχικά, όχι όμως και τα καλάσ-
νικοφ «σφραγίδα» της οργάνωσης.
Το διάστημα που ακολούθησε, η
ΟΛΑ άλλαξε μεθοδολογία και πραγ-
ματοποίησε βομβιστικές επιθέσεις,
μεταξύ άλλων, στα γραφεία του
ΣΕΒ, της Eurobank στην οδό Σαν-
ταρόζα και στο κτίριο του Εφετείου.
Σύμφωνα με την επικρατούσα
αστυνομική θεωρία, τη δράση της
ομάδας ανέλαβαν να συνεχίσουν,
μεταξύ άλλων, άτομα από το πε-
ριβάλλον και το δίκτυο υποστήριξης
της φυγόποινης μέχρι τον Ιανουά-
ριο του 2017 Πόλας Ρούπα. Προς
ενίσχυση των ισχυρισμών τους,
στελέχη της ΕΛ.ΑΣ. επισημαίνουν
ομοιότητες σε ορισμένα κείμενα
ανάληψης ευθύνης του «Επανα-
στατικού Αγώνα» και της ΟΛΑ.
Πάντως η ίδια η Πόλα Ρούπα, με

κείμενό της που δημοσιεύθηκε την
Παρασκευή, απέδωσε σε «πολιτικές
σκοπιμότητες» τη διασύνδεσή της
με τη δράση της συγκεκριμένης
οργάνωσης.

Σήμερα, τα στελέχη των υπηρε-
σιών ασφαλείας φέρονται να έχουν
καταλήξει σε μια δεξαμενή περίπου
δέκα υπόπτων, που εκτιμάται ότι
συγκροτούν την «Ομάδα Λαϊκών

Αγωνιστών». Σ’ αυτούς τοποθετούν
πρόσωπα, τα ίχνη των οποίων είχαν
βρεθεί σε κρησφύγετα της Ρούπα
στην Ηλιούπολη και στον Νέο Κό-
σμο καθώς επίσης και έμπειρους
αντιεξουσιαστές, που κατά καιρούς
έχουν βρεθεί στο «ραντάρ» της
Αντιτρομοκρατικής. Ωστόσο, όπως
επισημαίνουν οι αστυνομικοί, «η
οργάνωση πραγματοποιεί μια βομ-
βιστική επίθεση τον χρόνο και,
επομένως, τα ίχνη που κάθε φορά
αφήνει πίσω της είναι ελάχιστα
και συνήθως όχι αξιοποιήσιμα».

Τα Εξάρχεια
Την ίδια στιγμή, ως αυτόνομος

τρομοκρατικός «πόλος» περιγρά-
φεται από τα στελέχη του υπουρ-
γείου Προστασίας του Πολίτη η
«Οργάνωση Επαναστατικής Αυτο-
άμυνας», παρότι κατά καιρούς τα
στελέχη της ΕΛ.ΑΣ. έχουν εκφράσει
υπόνοιες για διασύνδεση και «επα-

φές» ορισμένων μελών της με την
ΟΛΑ. Στο διάστημα από το 2014
μέχρι σήμερα έχει αναλάβει την
ευθύνη των επιθέσεων με καλάσ-
νικοφ στα γραφεία του ΠΑΣΟΚ,
στις πρεσβείες του Μεξικού και
της Γαλλίας και δύο φορές κατά
των ΜΑΤ στη Χαριλάου Τρικού-
πη.

Οι αστυνομικοί εκτιμούν ότι τα
μέλη της συγκεκριμένης ένοπλης
ομάδας έχουν ως σημείο αναφοράς
τους τα Εξάρχεια. Αυτό είχε επιβε-
βαιώσει η ανάλυση των βίντεο από
κάμερες ασφαλείας, την επομένη
της επίθεσης με χειροβομβίδα στο
κτίριο της διπλωματικής αντιπρο-
σωπείας της Γαλλίας στη λεωφόρο
Βασ. Σοφίας, ενώ και μετά την επί-
θεση στην πρεσβεία του Μεξικού
στο Κολωνάκι, μάρτυρες είχαν κα-
ταθέσει ότι οι δράστες είχαν δια-
φύγει με μηχανή προς την περιοχή
των Εξαρχείων.

Μάλιστα, στέλεχος του υπουρ-
γείου Προστασίας του Πολίτη που
μίλησε στην «Κ», υπό τον όρο της
ανωνυμίας, αποκάλυψε ότι ορισμέ-
νες αστυνομικές έρευνες και επι-
χειρήσεις που πραγματοποιήθηκαν
τα τελευταία χρόνια γύρω από την
«πλατεία» με φαινομενικά άσχετο
με την τρομοκρατία αντικείμενο
είχαν ως αρχικό, βασικό κίνητρο
τη συλλογή πληροφοριών και απο-
δεικτικού υλικού για τη δράση της
συγκεκριμένης ένοπλης οργάνω-
σης.

Σημειώνεται, τέλος, ότι τα μέλη
της «Συνωμοσίας Πυρήνων της Φω-
τιάς» που προχώρησαν σε πάνω
από 250 εμπρηστικές και τρομο-
κρατικές ενέργειες έχουν –φαινο-
μενικά τουλάχιστον– «σιωπήσει»,
καθώς αρκετά από τα φυλακισμένα
μέλη της οργάνωσης στοιχειοθε-
τούν σταδιακά δικαίωμα αποφυ-
λάκισης.

Τα μυστικά της «συνδεσμολογίας»
Η «Κ» αποκαλύπτει τα στοιχεία που έχει στη διάθεσή της η ΕΛ.ΑΣ. για τα μέλη των δύο ομάδων που συνθέτουν το αντάρτικο πόλης

<<<<<<

Οι ευρισκόμενοι σε θέση
ευθύνης οφείλουν
να παρέμβουν άμεσα και
δραστικά. Δικαιολογία
στην αδράνεια δεν υπάρ-
χει. Ο φαύλος κύκλος
του τρόμου πρέπει
να σταματήσει.

<<<<<<

Οι υπηρεσίες ασφαλείας
φέρεται να έχουν
καταλήξει σε περίπου
δέκα υπόπτους,
που εκτιμάται
ότι συγκροτούν
την «Ομάδα Λαϊκών
Αγωνιστών».

H βία είναι η μαμή της εκτροπής
A Π Ο Ψ Η

Τα αποτελέσματα των εργαστηριακών αναλύσεων στα υπολείμματα του
εκρηκτικού μηχανισμού που εξερράγη έξω από το κτίριο του ΣΚΑΪ και
της «Κ» ενισχύουν την εκτίμηση των αστυνομικών ότι πίσω από την επί-
θεση βρίσκεται η «Ομάδα Λαϊκών Αγωνιστών». Και αυτό διότι, όπως προ-
έκυψε, για την κατασκευή της βόμβας χρησιμοποιήθηκε αμμωνιοδυνα-
μίτιδα, εκρηκτική ύλη «ταυτότητα» της συγκεκριμένης οργάνωσης. Αντί-
στοιχη σύσταση είχαν οι βόμβες που χρησιμοποιήθηκαν σε προηγούμε-
νες επιθέσεις της, όπως, για παράδειγμα, στο Εφετείο και στην Euro-
bank. Στο μεταξύ, να εντοπίσουν το κρησφύγετο όπου οι δράστες πιθα-
νολογείται ότι έκρυψαν το σκούρο Opel, με το οποίο μετέφεραν τη βόμ-
βα, το διάστημα μετά την κλοπή του τον Νοέμβριο προσπαθούν τα τελευ-
ταία εικοσιτετράωρα οι αστυνομικοί. Ταυτόχρονα, συγκεντρώνουν βίντεο
από κάμερες ασφαλείας σε απόσταση αρκετών χιλιομέτρων από το ση-
μείο της επίθεσης για να ανασυνθέσουν το δρομολόγιο διαφυγής και να
προσδιορίσουν εάν το αυτοκίνητο συνοδευόταν από άλλο όχημα υποστή-
ριξης, όπως σε αντίστοιχες περιπτώσεις στο παρελθόν. Από την επεξερ-
γασία του υλικού από τις κάμερες ασφαλείας του κτιρίου προέκυψαν εν-
δείξεις ότι οι τρομοκράτες, λίγο πριν πυροδοτήσουν τη βόμβα, είχαν
πραγματοποιήσει «αναγνωριστικό» πέρασμα μπροστά από το κτίριο.

Η αμμωνιοδυναμίτιδα «δείχνει» ΟΛΑ

<<<<<<

Μολονότι η «Οργάνωση
Επαναστατικής Αυτοά-
μυνας» περιγράφεται
ως αυτόνομος πόλος,
στελέχη της ΕΛ.ΑΣ.
εκφράζουν υπόνοιες
για επαφές μελών της
με την ΟΛΑ.
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Του ΓΙΑΝΝΗ ΠΑΛΑΙΟΛΟΓΟΥ

Επίσκεψη στην Αθήνα στις 10-11
Ιανουαρίου θα πραγματοποιήσει
κατά πάσα πιθανότητα η Γερμα-
νίδα καγκελάριος Αγκελα Μέρκελ.
Εκτός από τον Πρόεδρο της Δη-
μοκρατίας, τον πρωθυπουργό και
τον αρχηγό της αξιωματικής αν-
τιπολίτευσης, η Γερμανίδα καγ-
κελάριος ενδέχεται να συναντηθεί
με νέους ανθρώπους (αν και δεν
έχει οριστικοποιηθεί κάτι σχετικό).
Βασικός στόχος είναι να δοθεί,
σύμφωνα με πηγές στο Βερολίνο,
ένα θετικό μήνυμα μετά την έξοδο
της Ελλάδας από το μνημόνιο.

Η επιλογή της ημερομηνίας δεν
είναι τυχαία: λίγες ημέρες αργότερα,
εκτός συγκλονιστικού απροόπτου,
με την κυβέρνηση Ζάεφ να έχει ολο-
κληρώσει την προβλεπόμενη συν-
ταγματική αναθεώρηση, η συμφωνία
των Πρεσπών θα πάρει τον δρόμο
για την ελληνική Βουλή. Οπως ανα-
φέρουν πληροφορίες από τη γερ-
μανική πρωτεύουσα, η κ. Μέρκελ
επιθυμεί με την επίσκεψή της να

παράσχει στήριξη στον Ελληνα πρω-
θυπουργό καθώς η συμφωνία ει-
σέρχεται στην τελική ευθεία. Υπεν-
θυμίζεται ότι το Βερολίνο δραστη-
ριοποιήθηκε έντονα στο παρασκήνιο
κατά το πρώτο εξάμηνο του απερ-
χόμενου έτους για να καταλήξουν
Αθήνα και Σκόπια σε κοινό τόπο
για το ονοματολογικό και τα ζητή-
ματα που συνδέονται με αυτό.

Η υπογραφή της συμφωνίας επι-

σφράγισε τη νέα σχέση μεταξύ του
Αλέξη Τσίπρα και της καγκελαρίου.
Κατά την πρώτη επίσκεψή της στην
Ελλάδα επί πρωθυπουργίας Αντώνη

Σαμαρά, τον Οκτώβριο του 2012, ο
κ. Τσίπρας, ως αρχηγός τότε της
αξιωματικής αντιπολίτευσης, σχο-
λίαζε ότι «η κ. Μέρκελ έρχεται σή-

μερα στην Αθήνα για να στηρίξει
τους μερκελιστές της Ελλάδας». Το
παροιμιώδες «go back» της προ-
εκλογικής περιόδου των ευρωεκλο-

γών του 2014 ήταν χαρακτηριστικό
της επιθετικής του στάσης απέναντι
στην ηγέτιδα που κρατούσε τα ηνία
του ισχυρότερου εκ των επίσημων
δανειστών της Ελλάδας.

Κατά την ταραχώδη πρώτη πε-
ρίοδο του ΣΥΡΙΖΑ στην εξουσία, η
κ. Μέρκελ ανέλαβε έναν παιδαγω-
γικό ρόλο απέναντι στον άπειρο
ομόλογό της. Η οργή της με την επι-
λογή του κ. Τσίπρα να προκηρύξει
δημοψήφισμα και να στηρίξει την
απόρριψη της πρότασης των δανει-
στών παραλίγο να οδηγήσει σε ρήξη
μεταξύ τους. Η εξαντλητική «πολι-
τική» διαπραγμάτευση μεταξύ τους
τη νύχτα της 12ης προς τη 13η Ιου-
λίου ήταν η αρχή μιας νέας σχέσης
εμπιστοσύνης.

Η πιστή εφαρμογή των όρων του
τρίτου μνημονίου από τη δεύτερη
κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ συνέ-
βαλε στη σύσφιγξη των σχέσεων
μεταξύ των δύο ηγετών. Την ίδια
συνέπεια είχε η έξαρση της μετα-
ναστευτικής κρίσης. Με την από-
φασή της να ανοίξει τα σύνορα της
Γερμανίας στους Σύρους πρόσφυ-

γες, η κ. Μέρκελ έγινε αντικείμενο
μίσους για τους δεξιούς λαϊκιστές,
τόσο στο εσωτερικό της χώρας όσο
και στην Ευρώπη ευρύτερα. Στη
μάχη της για πολιτική επιβίωση
στον απόηχο του Σεπτεμβρίου του
2015, ο κ. Τσίπρας αποδείχθηκε
αξιόπιστος σύμμαχος, αποδεχόμε-
νος τη συμφωνία με την Τουρκία
του Μαΐου του 2016 και στηρίζοντας
τις πρωτοβουλίες της για μια πα-
νευρωπαϊκή λύση στη διαχείριση
του μεταναστευτικού.

Η τρέχουσα διαπραγμάτευση για
το Brexit, με την τρομακτική δυ-
σκολία εξεύρεσης συμφωνίας μεταξύ
Ε.Ε. και κυβέρνησης Μέι και την
ακόμα μεγαλύτερη δυσκολία της
Μέι να πείσει το κόμμα της να τη
στηρίξει, έχει ξυπνήσει για την καγ-
κελάριο μνήμες του 2015. Καθώς η
προθεσμία για την αποχώρηση της
Βρετανίας πλησιάζει απειλητικά και
δεν διαφαίνεται λύση στον ορίζοντα,
η κ. Μέρκελ, σύμφωνα με πηγές στο
περιβάλλον της, κάνει αναφορές
στον κ. Τσίπρα. «Μόνο εκείνος ξέρει
πώς είναι», φέρεται να έχει πει.

Του Κ. Π. ΠΑΠΑΔΙΟΧΟΥ

Σε παρτίδα πολιτικού πόκερ μεταξύ
ΣΥΡΙΖΑ και Ν.Δ., με κρίσιμη με-
ταβλητή τη στάση του ΚΙΝΑΛ, θα
εξελιχθεί η πρώτη φάση της συν-
ταγματικής αναθεώρησης, καθώς
οι κινήσεις των κομμάτων θα συ-
ναρτηθούν εν πολλοίς με το ευ-
ρύτερο πολιτικό κλίμα που ανα-
μένεται εξαιρετικά φορτισμένο,
όταν η αρμόδια επιτροπή της Βου-
λής θα ολοκληρώνει το έργο της.

Η επιτροπή έχει λάβει προθε-
σμία έως τις 15 Ιανουαρίου, την
ήμερα δηλαδή που θα ολοκλη-
ρωθεί η διαδικασία της αναθεώ-
ρησης του συντάγματος της
ΠΓΔΜ, ανοίγοντας τον δρόμο για
την κύρωση της συμφωνίας των
Πρεσπών από την ελληνική Βου-
λή, εξέλιξη που θα ανεβάσει το
πολιτικό θερμόμετρο στο κόκκινο.
Παράλληλα, μετά την εορταστική
ανάπαυλα, το κλίμα οξύτατης πό-
λωσης θα επανέλθει και σε όλα
τα άλλα μέτωπα, καθώς τα κόμ-
ματα θα κινούνται με ορίζοντα
τις πολλαπλές εκλογικές αναμε-
τρήσεις του προσεχούς Μαΐου.

Πιθανές συγκλίσεις
Σύμφωνα με πληροφορίες, ο

πρωθυπουργός Αλέξης Τσίπρας
σε συζητήσεις με στενούς του
συνεργάτες κρατάει, σε σχέση με
την αναθεώρηση, όλα τα ενδεχό-
μενα ανοικτά: Από την απόλυτη
επιμονή στην κατατεθείσα πρό-
ταση του ΣΥΡΙΖΑ μέχρι την απο-
δοχή ορισμένων προτάσεων της
Ν.Δ., ώστε να οικοδομήσει «συ-
ναινετικό προφίλ» στο θεσμικό
πεδίο. Για τον κ. Τσίπρα, κατά τις
ίδιες πηγές, «κόκκινη γραμμή»
συνιστά η διατήρηση του άρθρου
16, που απαγορεύει την ίδρυση
μη κρατικών ΑΕΙ. Αντιθέτως, συγ-
κλίσεις μπορεί να προκύψουν σε
σειρά από άλλα άρθρα.

Ειδικότερα, αναφέρονται το
άρθρο 24 για την προστασία του
περιβάλλοντος, που δεν περιλαμ-
βάνεται στην πρόταση του ΣΥΡΙ-
ΖΑ, αλλά την αλλαγή του οποίου
–παράλληλα με του άρθρου 16–
έχει αναδείξει ως μείζονα προτε-
ραιότητα ο πρόεδρος της Ν.Δ.
Κυρ. Μητσοτάκης. Επίσης, πέραν
του άρθρου 86 περί ευθύνης
υπουργών, για το οποίο υπάρχει
ευρύτερη πολιτική συναίνεση, –
προτείνεται η κατάργηση της ει-
δικής αποσβεστικής προθεσμίας
στα αδικήματα των υπουργών–
συγκλίσεις αναφέρεται πως μπορεί
να υπάρξουν και για την επανα-
διατύπωση του άρθρου 62. Το άρ-
θρο 62 αφορά το ακαταδίωκτο
των βουλευτών και προβλέπει

πως, όσο διαρκεί η βουλευτική
περίοδος, ο βουλευτής δεν διώ-
κεται, ούτε συλλαμβάνεται, ούτε
φυλακίζεται, ούτε με άλλο τρόπο
περιορίζεται χωρίς άδεια του σώ-
ματος. Eπίσης δεν διώκεται για
πολιτικά εγκλήματα βουλευτής
της Bουλής που διαλύθηκε από
τη διάλυσή της και έως την ανα-
κήρυξη των βουλευτών της νέας
Bουλής. Η Ν.Δ. προτείνει στο πλαί-
σιο της αναθεώρησης το συγκε-
κριμένο άρθρο να επαναδιατυ-
πωθεί, ώστε η βουλευτική ασυλία
να αφορά μόνον αδικήματα που
τελέστηκαν κατά την άσκηση
των καθηκόντων των βουλευτών.

Εξεταστικές επιτροπές
Θετικά προσεγγίζει ο ΣΥΡΙΖΑ

και την πρόταση του κ. Μητσο-
τάκη η Βουλή να μπορεί να συ-
νιστά δύο ανά περίοδο εξεταστι-

κές επιτροπές, εφόσον η σχετική
πρόταση υπερψηφισθεί από τα
δύο πέμπτα του συνόλου των
βουλευτών. Δι’ αυτού του τρόπου,
τερματίζεται το προνόμιο εξετα-
στική επιτροπή να μπορεί να συγ-
κροτεί μόνον η εκάστοτε κυβέρ-
νηση, με τις προτάσεις της αντι-
πολίτευσης παγίως να απορρί-
πτονται. Στο ίδιο πλαίσιο αναφέ-
ρεται πως συγκλίσεις μπορεί να
υπάρξουν και στο άρθρο περί της
εκλογής Προέδρου της Δημοκρα-
τίας, καθώς Ν.Δ. και ΣΥΡΙΖΑ συμ-
φωνούν πως η διαδικασία θα πρέ-
πει να αποσυνδεθεί από την πρό-
ωρη διάλυση της Βουλής και την
προκήρυξη εκλογών.

Οπως ο κ. Τσίπρας, τις τελικές
του αποφάσεις για τη στάση που
θα τηρήσει έναντι της συνταγ-
ματικής ναθεώρησης δεν έχει λά-
βει ούτε ο κ. Μητσοτάκης. Ο πρό-
εδρος της Ν.Δ. θεωρεί μείζον το
ζήτημα της αλλαγής του άρθρου
16, που, όπως προαναφέρθηκε,
αποτελεί «κόκκινη γραμμή» για
τον κ. Τσίπρα. Ετσι στην Πειραιώς
έχουν υπάρξει σκέψεις η Ν.Δ. να
«τορπιλίσει» την τρέχουσα ανα-
θεωρητική διαδικασία και να εκ-
κινήσει νέα, όταν –εάν επιβεβαι-
ωθούν οι τρέχουσες δημοσκοπή-
σεις– αναλάβει την ευθύνη της
διακυβέρνησης της χώρας. Στον
αντίποδα, σε μια τέτοια περίπτω-
ση, η Ν.Δ. θα είναι ευάλωτη σε

κατηγορίες ότι δεν επιθυμεί την
αλλαγή του άρθρου 86, που αφορά
τις ευθύνες υπουργών. Σε κάθε
περίπτωση, οι τελικές αποφάσεις
του κ. Μητσοτάκη θα ληφθούν
με βάση το ευρύτερο πολιτικό
κλίμα της περιόδου, αλλά και την
«διάθεση» ή μη του κ. Τσίπρα
ορισμένες από τις προτάσεις της
Ν.Δ. να ψηφιστούν από περισ-
σότερους από 180 βουλευτές,
ώστε να είναι δυνατόν να ανα-
θεωρηθούν από την επόμενη Βου-
λή με απλή πλειοψηφία. Επί του
παρόντος, πάντως, το επικρατέ-
στερο σενάριο είναι η Ν.Δ. να μη
νομιμοποιήσει την αναθεώρηση
εάν ο κ. Τσίπρας επιμείνει μέχρι
τέλους να τεθεί εκτός συζήτησης
το άρθρο 16.

Τέλος, σε εσωτερικές συζητή-
σεις για τη στάση που θα τηρήσει
στην πρώτη φάση της αναθεω-
ρητικής διαδικασίας βρίσκεται
και το ΚΙΝΑΛ. Κυρίαρχη άποψη
είναι, στην παρούσα φάση, ακόμη
και σε διατάξεις με τις οποίες
συμφωνεί να μην ψηφίζει υπέρ
το σύνολο των βουλευτών του,
ώστε καμία να μην ψηφιστεί με
περισσότερες από 180 ψήφους.
Δι’ αυτού του τρόπου η επόμενη
κυβέρνηση, που θα δώσει και
την τελική μορφή στα προς ανα-
θεώρηση άρθρα, θα πρέπει και
εκείνη να αναζητήσει ευρύτερες
συναινέσεις.

Του ΜΠΑΜΠΗ ΠΑΠΑΔΗΜΗΤΡΙΟΥ

«Βρε, πώς αλλάζουν οι καιροί!» λέει
το όμορφο τραγούδι και είναι αλή-
θεια ότι κανείς δεν θα περίμενε να
υπερασπίζονται οι υπουργοί Οικο-
νομικών του κ. Τσίπρα τη γερμα-
νόπνευστη δημοσιονομική ορθο-
δοξία, κόντρα στην πολιτική μεί-
ωσης των φόρων. «Επιθετική μεί-
ωση της φορολογίας με μεσοπρό-
θεσμο βαρύ τίμημα για τη χώρα»
ήταν η κυβερνητική κριτική στο
πακέτο «λιγότεροι φόροι παντού»
της αξιωματικής αντιπολίτευσης.
«Κανένα κεντροδεξιό ευρωπαϊκό
κόμμα δεν διακρίνεται από αυτού
του είδους τον δημοσιονομικό και-
ροσκοπισμό, ερείπια (και) νέο πρό-
γραμμα», έφθασε να προβλέψει ο
αναπληρωτής Οικονομικών.

Η ανατροπή είναι εντυπωσιακή.
Οι άνθρωποι του ΣΥΡΙΖΑ υποστη-
ρίζουν ότι οι φόροι είναι απαραί-
τητο στοιχείο της δημοσιονομικής
πειθαρχίας, ενώ οι άνθρωποι της
Νέας Δημοκρατίας, αντιθέτως, λέ-
νε ότι η δημοσιονομική ισορροπία
πρέπει να διασφαλίζεται αλλά σε
πολύ χαμηλότερο επίπεδο φόρων.
Υπάρχει εξήγηση. Οι κυβερνητικοί
έχουν ενστερνιστεί την πιο συν-
τηρητική αντίληψη για τα δημόσια
οικονομικά, επειδή θέλουν κράτος
με μεγάλο πορτοφόλι, το οποίο
θα χειρίζονται οι ίδιοι με πολιτικά
και εκλογικά κριτήρια. Το «συμ-
φέρον» τους συμπίπτει με αυτό
των πιστωτών που θέλουν να πλη-
ρώνονται τους τόκους, στους οποί-
ους ισοδυναμεί το πρωτογενές
πλεόνασμα. Η αντιπολίτευση έχει
την πεποίθηση ότι ο μόνος απο-
τελεσματικός τρόπος για να φύγει
μπροστά η οικονομία είναι να αυ-
ξηθεί το διαθέσιμο εισόδημα ατό-
μων, νοικοκυριών και επιχειρή-
σεων αμέσως, όπως το πετυχαίνει
η μείωση του φόρου, ώστε να επι-
τευχθούν ριζική αλλαγή του οι-
κονομικού κλίματος και εμπέδωση
της εμπιστοσύνης στις προοπτικές
της οικονομίας.

Το παράδοξο είναι ότι ο ΣΥΡΙΖΑ
αρνείται να φέρει τη συνταγμα-
τική ρύθμιση, την οποία προτείνει
η Ν.Δ., που θα υποχρεώνει τις κυ-
βερνήσεις να σέβονται τη δημο-
σιονομική ουδετερότητα. Εξίσου
παράδοξο είναι ότι οι κυβερνη-
τικοί παράγοντες αλλά και υπο-
στηρικτές τους, κυρίως στις τάξεις
του κρατικο-ολιγοπωλιακού κα-
τεστημένου, υποστηρίζουν, σε
ιδιωτικές συζητήσεις, ότι οι Ευ-
ρωπαίοι «δεν θα αφήσουν τον
Μητσοτάκη να μειώσει τους φό-
ρους». Κάποιοι φθάνουν στο ση-
μείο να προβλέπουν ότι, αν ο κ.
Μητσοτάκης προχωρήσει αμέσως
στις μειώσεις φόρων, όπως έχει
τονίσει ότι προτίθεται να πράξει,
η νέα κυβέρνηση θα δημιουργηθεί

«δημοσιονομικό κενό», δηλαδή
άνοιγμα στον προϋπολογισμό,
με αποτέλεσμα να δεχθεί τις πιέ-
σεις της Επιτροπής, όπως, για πα-
ράδειγμα, συνέβη στην περίπτω-
ση της Ιταλίας.

Αυτή η ξαφνική ανησυχία κυ-
βερνητικών και συνοδοιπόρων
τους δεν ευσταθεί. Η νέα πολιτική
Μητσοτάκη δεν θα κριθεί από
τους τεχνοκράτες των Βρυξελλών
αλλά από τις αγορές. Σχεδόν από
τις αρχές του έτους και σίγουρα
στο δεύτερο εξάμηνο του 2019
η διάθεση για σκληρή και άτεγκτη
εποπτεία των κρατών-μελών της
Ενωσης θα είναι περιορισμένη.
Η Επιτροπή των Γιούνκερ - Μο-
σκοβισί θα κοιτά την έξοδο. Από
την άλλη, η ανησυχία που ήδη
προκαλεί ο πολύχρωμος αντιευ-

ρωπαϊκός λαϊκισμός, όταν μάλιστα
ορισμένοι φοβούνται πως ίσως
να διαθέτει τους περισσότερους
ευρωβουλευτές στις εκλογές του
Μαΐου, θα γιγαντωθεί. Η Ενωμένη
Ευρώπη προετοιμάζεται για βα-
θύτατη κρίση ταυτότητας. Κανείς
δεν θα έχει διάθεση να δημιουρ-
γήσει πρόβλημα στη νέα ελληνική
κυβέρνηση, επειδή εισάγει φιλο-
λαϊκά, φιλοαναπτυξιακά και φι-
λοεπιχειρηματικά μέτρα. Εξάλλου,
η πραγματική ήττα του κρατι-
σμού, που στήριξε τις καλές σχέ-
σεις του τριγώνου «Τσίπρα - Μέρ-
κελ - Μοσκοβισί» θα δώσει ρόλο
στις αγορές.

Σε αυτές απευθύνεται ο Μητσο-
τάκης. Οι αγορές έδειξαν ότι δεν
εμπιστεύονται τις προοπτικές της
ελληνικής οικονομίας, μετά το τρί-
το μνημόνιο. Τα δημοσιονομικά
υπερπλεονάσματα δεν εντυπω-
σίασαν. Η παράταση της προεκλο-
γικής αστάθειας τις καθιστά επι-
φυλακτικές. Τα «τύμπανα πολέμου»
τις κρατούν μακριά. Αντιθέτως,
μια επιθετική φιλοεπενδυτική πο-
λιτική, εφόσον μάλιστα διαπιστώ-
σουν ότι υπάρχει επαρκής χρονι-
κός ορίζοντας και καλές προοπτι-
κές κερδών, θα τις ενθαρρύνει να
υποστηρίξουν εμπράκτως τα σχέ-
δια της νέας οικονομικής πολιτι-
κής. Η εμπιστοσύνη κερδίζεται
μόνον όταν υπάρχουν προοπτικές
ταχείας ανάπτυξης.

<<<<<<

Ο κ. Τσίπρας κρατάει
όλα τα ενδεχόμενα ανοι-
κτά, από την απόλυτη
επιμονή στην κατατεθεί-
σα πρόταση του ΣΥΡΙΖΑ
μέχρι την αποδοχή
ορισμένων προτάσεων
της Ν.Δ.

<<<<<<

Ο ΣΥΡΙΖΑ αρνείται να
φέρει τη συνταγματική
ρύθμιση, την οποία
προτείνει η Ν.Δ. και που
θα υποχρεώνει τις κυβερ-
νήσεις να σέβονται
τη δημοσιονομική
ουδετερότητα.

<<<<<<

Η καγκελάριος θα συνα-
ντηθεί με τον Πρόεδρο
της Δημοκρατίας,
τον πρωθυπουργό
και τον αρχηγό
της αξιωματικής
αντιπολίτευσης.

Για τον κ. Τσίπρα η διατήρηση του άρθρου 16 για τα ΑΕΙ αποτελεί «κόκκινη γραμμή», ενώ ο κ. Μητσοτάκης θε-
ωρεί μείζον θέμα την αναθεώρησή του.

ΑΠ
Ε

Παρτίδα πολιτικού πόκερ
η συνταγματική αναθεώρηση
Η τακτική Μαξίμου και Πειραιώς, οι «κόκκινες γραμμές» και ο παράγων ΚΙΝΑΛ

A Ν Α Λ Υ Σ Η

Πολιτικοοικονομικά
παράδοξα

Διήμερη επίσκεψη Μέρκελ στην Αθήνα
Στις 10-11 Ιανουαρίου, με στόχο να δοθεί θετικό μήνυμα λίγο πριν η συμφωνία των Πρεσπών έλθει στην ελληνική Βουλή

Οι συναντήσεις Τσίπρα και Μέρκελ ήσαν πολλές την τελευταία τετραετία.
Οι δύο ηγέτες στήριξαν ο ένας τον άλλο στα δύσκολα.

ΑΠ
Ε
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Του ΠΕΤΡΟΥ ΠΑΠΑΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ

Εικόνα πλήρους σύγχυσης και πα-
ραλυτικής αδυναμίας λόγω αλλη-
λογρονθοκοπούμενων στρατηγι-
κών εκπέμπουν προς φίλους και
αντιπάλους οι ΗΠΑ μετά την αιφ-
νιδιαστική απόφαση του Ντόναλντ
Τραμπ να αποσύρει το σύνολο των
2.000 Αμερικανών στρατιωτών από
τη Συρία. Η παραίτηση του υπουρ-
γού Αμυνας Τζέιμς Μάτις και η εί-
δηση ότι ο Τραμπ σχεδιάζει να
αποσύρει επίσης τους μισούς από
τους 14.000 στρατιώτες των ΗΠΑ
από το Αφγανιστάν εδραίωσαν την
αίσθηση μιας αμερικανικής ηγεσίας
που δεν γνωρίζει που πατά και
προς τα πού βαδίζει, καθώς υπνο-
βατεί στον δρόμο του απομονωτι-
σμού, παραιτούμενη από τον ηγε-
τικό της ρόλο.

Οι επιπτώσεις της κίνησης Τραμπ
–εάν, βέβαια, δεν ανατραπεί από
την ισχυρότατατη εσωτερική αντί-
δραση– μπορεί να αποδειχθούν θε-
αματικές στην Ανατολική Μεσόγειο.
Τα διεθνή μίντια ανέφεραν ότι ο
Τραμπ έλαβε την απόφασή του ύστε-
ρα από τηλεφωνική επικοινωνία με
τον Ταγίπ Ερντογάν. Η αλήθεια είναι
ότι οι άκρως προβληματικές σχέσεις
μεταξύ Αγκυρας και Ουάσιγκτον
άρχισαν να βελτιώνονται ύστερα
από την απελευθέρωση του Αμερι-
κανού πάστορα Αντριου Μπράνσον
από τις τουρκικές αρχές, στις 12
Οκτωβρίου.

Patriot και S-400
Τελευταίο δείγμα ήταν η απόφαση

του Στέιτ Ντιπάρμεντ να δώσει το
πράσινο φως για την πώληση αμε-
ρικανικών πυραύλων Patriot στην
Τουρκία με την ελπίδα ότι κατ’ αυτόν
τον τρόπο θα ματαιωθεί η αγορά
ρωσικών πυραύλων S-400 από την
Αγκυρα. Ωστόσο, οι αγεφύρωτες
διαφωνίες για το Κουρδικό (όπως
και για την έκδοση του Φετουλάχ
Γκιουλέν) απειλούσαν ανά πάσα
στιγμή να αναζωπυρώσουν τη σύγ-
κρουση.

Η τραγωδία για τους Κούρδους
είναι ότι κάθε φορά που οι Αμερι-
κανοί ετοιμάζονταν για μέτρα που
θα τους θωράκιζαν στη βόρεια και
ανατολική Συρία, όπου ελέγχουν
το ένα τρίτο της χώρας, η Τουρκία
απαντούσε με αποφασιστική στρα-
τιωτική δράση εναντίον τους, ενώ
οι ΗΠΑ την κρίσιμη στιγμή τούς
άφηναν στα κρύα του λουτρού. Μετά
την αποφασιστική νίκη τους στη
μάχη του Κομπάνι εναντίον του ISIS
(τέλη 2015 - αρχές 2016) οι Κούρδοι
αποδείχθηκαν η μόνη αξιόπιστη
δύναμη κρούσης στην οποία θα

μπορούσαν να στηριχτούν οι Αμε-
ρικανοί. Ενισχυμένοι με αμερικανικά
όπλα, έθεσαν υπό έλεγχο όλες τις
κουρδικές περιοχές ανατολικά του
Ευφράτη και μέσα στο 2016 πέρασαν
τον ποταμό και συνέχιζαν την επέ-
λασή τους προς τα δυτικά. Ωστόσο,
τον Αύγουστο του 2016 ο Ερντογάν
διέταξε την πρώτη εισβολή της
Τουρκίας στη Συρία με την επιχεί-
ρηση Ασπίδα του Ευφράτη και κα-
τάφερε να διώξει τους Κούρδους
από την Τζαραμπλούς, διακινδυ-
νεύοντας ακόμη και σύγκρουση με
τους Αμερικανούς στο Μανμπίτζ.

Το δεύτερο, οδυνηρό για τους
Κούρδους, επεισόδιο ήρθε στις αρ-
χές του χρόνου που διανύουμε,
όταν έγινε γνωστό ότι οι Αμερικανοί
σχεδιάζουν να εγκαταστήσουν στα
σύνορα με την Τουρκία ένα είδος
χωροφυλακής από μαχητές των
Συριακών Δημοκρατικών Δυνάμεων
(SDF), όπου τον πρώτο λόγο έχουν
οι Κούρδοι.

Η κίνηση αυτή εξόργισε την Αγ-
κυρα, που βλέπει την κουρδική πο-
λιτοφυλακή YPG σαν συριακό πα-
ρακλάδι του ΡΚΚ και την αντιμε-
τωπίζει ως πολύ σοβαρό κίνδυνο
εθνικής ασφαλείας, κάτι ανάλογο
με την απειλή που θέτει για το Ισ-
ραήλ η φιλοϊρανική Χεζμπολάχ,
στον Λίβανο. Η απάντηση του Ερν-
τογάν ήταν η δεύτερη τουρκική ει-
σβολή στη Συρία με την επιχείρηση
Κλάδος Ελιάς, που κατέληξε στον
εξοστρακισμό των Κούρδων από
το Αφρίν, τον βασικό θύλακο που

διατηρούσαν δυτικά του Ευφράτη.
Το κακό φαίνεται ότι θα τριτώσει
αυτές τις μέρες. Στις 11 Δεκεμβρίου,
ο Τζέιμς Μάτις ανακοίνωσε ότι οι
ΗΠΑ δημιούργησαν σημεία ελέγχου
στη βόρεια Συρία, κατά μήκος των
τουρκικών συνόρων. Θεωρητικά,
στόχος ήταν να αποφευχθεί σύγ-
κρουση μεταξύ του σημαντικού
νατοϊκού συμμάχου των ΗΠΑ, της
Τουρκίας, και του σημαντικότερου
στηρίγματός τους στη Συρία, την
YPG. Ολοι όμως κατάλαβαν, και
πριν απ’ όλους οι Τούρκοι, ότι αυτή

η κίνηση θα λειτουργούσε ως προ-
στατευτική ασπίδα των Κούρδων
απέναντι στην Τουρκία. Ο Τούρκος
υπουργός Aμυνας Χουλουσί Ακάρ
κατηγόρησε τους Αμερικανούς ότι
«προστατεύουν τους τρομοκράτες»
και ο Ταγίπ Ερντογάν ανακοίνωσε
ότι επίκειται τρίτη τουρκική εισβολή
με στόχο, αυτή τη φορά, να εξο-
στρακιστεί ολοκληρωτικά η YPG
από όλες τις περιοχές που ελέγχει,
ανατολικά του Ευφράτη.

Η απόφαση του Ντόναλντ Τραμπ
να αποσύρει τις αμερικανικές δυ-

νάμεις από τη Συρία μοιάζει, σε
πρώτη ματιά, να καταδικάζει τους
Κούρδους σε στρατηγική ήττα, που
θα σημάνει το τέλος της αυτοδιοι-
κούμενης Ροτζάβα (συριακό Κουρ-
διστάν). Ωστόσο τα πράγματα δεν
είναι τόσο απλά, πρώτα απ’ όλα για
τους Τούρκους.

Σε αντίθεση με την Τζαραμ-
πλούς, όπου υπήρχαν μεγάλοι μη
κουρδικοί πληθυσμοί (Αραβες,
Τουρκμένιοι), και το Αφρίν, που
ήταν απομονωμένο ανάμεσα σε
εχθρικές δυνάμεις, στα ανατολικά

του Ευφράτη οι Τούρκοι θα βρε-
θούν αντιμέτωποι με έναν συμπαγή
κουρδικό πληθυσμό και δεκάδες
χιλιάδες Πεσμεργκά, από τους
οποίους γύρω στις 7.000-10.000
έχουν εκπαιδευτεί από Αμερικα-
νούς στο βόρειο Ιράκ. Η εκστρατεία
των Τούρκων θα είναι αυτή τη φο-
ρά αναγκαστικά πιο μεγάλη, πιο
παρατεταμένη και πιο αβέβαιη.
Μπορεί ο Ταγίπ Ερντογάν να υπο-
λογίζει ότι ο πόλεμος με τους Κούρ-
δους θα ανεβάσει τον πατριωτικό
πυρετό στην Τουρκία και θα βοη-

θήσει το κόμμα του να τα βγάλει
πέρα στις τοπικές εκλογές του
Μαρτίου. Μια δύσκολη μάχη, όπου
το κυβερνών ΑΚΡ κινδυνεύει με
βαριές ήττες σε Κωνσταντινούπολη
και Αγκυρα, ύστερα μάλιστα και
από τη συμμαχία του κεμαλικού
CHP με το εθνικιστικό iYi της Με-
ράλ Ακσενέρ. Αν όμως η σύγκρου-
ση στη Συρία τραβήξει σε μάκρος
και οι απώλειες αρχίσουν να συσ-
σωρεύονται επικίνδυνα, το πολι-
τικό «ταμείο» του Ερντογάν μπορεί
να αποδειχθεί πολύ ελλειμματικό.

Προς ματωμένο φινάλε στη Συρία
Η απόφαση Τραμπ για απόσυρση των ΗΠΑ και τα σχέδια Ερντογάν για σαρωτική εισβολή εναντίον των Κούρδων

Δεν έχουν περάσει τρεις μήνες από
τότε που ο σύμβουλος Εθνικής
Ασφαλείας του Λευκού Οίκου δι-
ηύρυνε την αποστολή των αμερι-
κανικών δυνάμεων στη Συρία. «Στό-
χος της παρουσίας τους εκεί δεν
είναι μόνο η συντριβή του Ισλαμι-
κού Κράτους, αλλά και η εξασφά-
λιση της αποχώρησης των ιρανικών
δυνάμεων από τη Συρία». Οι δηλώ-
σεις του ερμηνεύτηκαν τότε ως η
επίσημη έκφραση της αμερικανικής
πολιτικής. 

Μόνο που δεν ήταν, κι αυτό δεν
συνέβη για πρώτη φορά στη χαώδη
διακυβέρνηση Τραμπ. Την Τετάρτη,
ο πρόεδρος «άδειασε» τον συνερ-
γάτη του και διέταξε την αποχώ-
ρηση των 2.000 στρατιωτών μας
σε 30 ημέρες. 

Αυτή η αιφνιδιαστική και επι-
κίνδυνη απόφαση, αποσπασμένη
από οποιοδήποτε στρατηγικό πε-
ριεχόμενο, έσπειρε αβεβαιότητα
για τη δέσμευση της Αμερικής στη
Μέση Ανατολή, την επιθυμία της
να παίζει ηγετικό ρόλο στον κόσμο
και τον ρόλο του κ. Τραμπ ως αρ-
χηγού των ενόπλων δυνάμεων.

Στέλνοντας αντιφατικές διαταγές
στους στρατιώτες που βρίσκονται
στο πεδίο μάχης, ο κ. Τραμπ και η
κυβέρνησή του όχι απλώς εξασθε-
νίζουν το ηθικό τους και υπονο-
μεύουν σύμμαχες δυνάμεις, όπως
εκείνες των Κούρδων της Συρίας,
αλλά δημιουργούν και τον κίνδυνο
να σκοτωθούν ή να τραυματιστούν

Αμερικανοί στρατιώτες για στόχους
που έχουν ήδη εγκαταλειφθεί από
τους ηγέτες τους. Ακόμη και έν-
θερμοι υποστηρικτές του κ. Τραμπ
ανησύχησαν. «Είναι μεγάλο, χον-
δροειδές λάθος», δήλωσε ο Ρεπουμ-

πλικανός γερουσιαστής Φλόριντα,
Μάρκο Ρούμπιο. «Κεραυνοβολη-
μένος» δήλωσε ο επίσης Ρεπουμ-
πλικανός γερουσιαστής Νότιας Κα-
ρολίνας Λίντσεϊ Γκράχαμ. Μάλιστα,
ζήτησε να ασχοληθεί το Κογκρέσο
με την κατάσταση που προέκυψε.

Δεν είναι η πρώτη φορά που ο
πρόεδρος και η κυβέρνησή του
στέλνουν αντικρουόμενα μηνύματα.
Ακόμη και την περασμένη Δευτέρα,
ο απεσταλμένος του Στέιτ Ντιπάρ-
τμεντ στη Μέση Ανατολή, Τζέιμς
Τζέφρι, δήλωσε ότι οι ΗΠΑ θα μεί-
νουν στη Συρία μέχρις ότου ηττηθεί
το Ισλαμικό Κράτος και υπάρξει
πολιτική λύση στον συριακό εμ-

φύλιο. Αλλά την Τετάρτη, ο Τραμπ
βραχυκύκλωσε τον Τζέφρι και τα
αμερικανικά συμφέροντα με ένα
μήνυμα στο Twitter: «Νικήσαμε το
Ισλαμικό Κράτος στη Συρία, που
ήταν ο μόνος λόγος για να βρισκό-
μαστε εκεί στη διάρκεια της προ-
εδρίας Τραμπ». Δεν υπάρχει καμία
ένδειξη ότι έχει σκεφτεί τις επι-
πτώσεις της κίνησής του, η οποία
αποτελεί δώρο στον Βλαντιμίρ Πού-
τιν. Ανάμεσα στους μεγάλους χα-
μένους θα είναι, πιθανότατα, τα
κουρδικά στρατεύματα που εφο-
διάστηκαν από τις ΗΠΑ στον αγώνα
κατά του ISIS. Ο Ταγίπ Ερντογάν
έχει προαναγγείλει νέα εκστρατεία
εναντίον τους. Ο κ. Τραμπ συζήτησε
με τον Ερντογάν την απόφασή του
για αποχώρηση από τη Συρία στη
διάρκεια τηλεφωνικής επικοινωνίας
τους. Ανήσυχο είναι και το Ισραήλ,
το οποίο έχει να αντιμετωπίσει την
ισχυρή στρατιωτική παρουσία του
Ιράν στη Συρία, αλλά και η Ιορδανία,
που επωμίζεται μεγάλο βάρος από
τους Σύρους πρόσφυγες.

Δεν μπορεί παρά να αναρωτηθεί
κανείς αν ο κ. Τραμπ ανακοίνωσε
μια θεαματική κίνηση για να απο-
σπάσει την προσοχή από τις έρευ-
νες για ποινικές υποθέσεις που τον
εμπλέκουν. Θα ήταν το χειρότερο
για έναν αρχηγό των ενόπλων δυ-
νάμεων που έχει ορκιστεί να προ-
στατεύει το έθνος και να τιμάει
τους ενστόλους.

ΤΗΕ NEW YORK TIMES

<<<<<<

Μια αυθαίρετη,
ξαφνική απόφαση,
χωρίς κανένα πλαίσιο
στρατηγικής, που
προκαλεί αμφιβολίες
στους συμμάχους.

<<<<<<

Ρωσία, Τουρκία και Ιράν
διαπραγματεύονται 
την πολιτική λύση 
στο Συριακό, ενώ 
η Αμερική παραπαίει 
με τις αντικρουόμενες
στρατηγικές Λευκού
Οίκου και Πενταγώνου.

Τα πράγματα δεν είναι καθό-
λου απλά ούτε για τον
Τραμπ, που κατηγορείται ότι
πήρε μια στρατηγικής σημα-
σίας απόφαση ελαφρά τη
καρδία, χωρίς καν να συζη-
τήσει με επιτελείς και συμ-
μάχους. Ο Μάτις συνόδευσε
την παραίτησή του με μια
επιστολή-μανιφέστο, όπου
απέρριπτε το σύνολο της
εξωτερικής πολιτικής Τραμπ.
Κορυφαίοι Ρεπουμπλικανοί,
συμπεριλαμβανομένου του
Μιτς Μακόνελ, επικεφαλής
του κόμματος στη Γερουσία,
όχι μόνο καταδίκασαν την
απόσυρση από τη Συρία, αλ-
λά και χρέωσαν στον Τραμπ
ότι δεν ξέρει να ξεχωρίζει
φίλους από εχθρούς, υπονο-
ώντας κυρίως τις σχέσεις του
με τη Ρωσία, που αποτελούν
αντικείμενο δικαστικής διε-
ρεύνησης από τον ειδικό
ανακριτή Ρόμπερτ Μιούλερ.
Γεγονός είναι ότι η αποχώρη-
ση των ΗΠΑ σε αυτή την κρί-
σιμη φάση, που πλησιάζει το
«τέλος της παρτίδας» στη Συ-
ρία, αποτελεί ομολογία ήττας
και αφήνει όλη την πρωτο-
βουλία για την πολιτική λύση
(και τον διαμοιρασμό των
σφαιρών επιρροής) στην
τρόικα Ρωσίας - Τουρκίας -
Ιράν. Το πλήγμα για το διε-
θνές κύρος της Αμερικής θα
είναι πολύ μεγάλο, πολύ πε-
ρισσότερο αν συνοδευτεί
από ένα κυνικό ξεπούλημα
των Κούρδων. Ολα αυτά κα-
θιστούν πολύ επισφαλή
οποιαδήποτε πρόβλεψη για
την κατεύθυνση των εξελίξε-
ων στο Συριακό, όπως και
στις σχέσεις ΗΠΑ - Τουρκίας.

Αντιδράσεις
στην Ουάσιγκτον

Αγνόησε και τους πιο στενούς συνεργάτες του

Αμερικανικό προκεχωρημένο φυλάκιο στο Μανμπίτζ της βόρειας Συρίας
κοντά στα σύνορα με την Τουρκία.
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ΒΑΡΚΕΛΩΝΗ. Χειρονομία με έντονο
συμβολισμό αποτέλεσε η χθεσινή
συνεδρίαση του ισπανικού υπουρ-
γικού συμβουλίου στη Βαρκελώνη,
καθώς και η λήψη σειράς αποφά-
σεων που ενισχύουν το φιλολαϊκό
προφίλ του πρωθυπουργού Σάν-
τσεθ και ικανοποιούν αιτήματα
της αυτόνομης περιοχής. Η συ-
νεδρίαση του υπουργικού συμ-
βουλίου έγινε δεκτή με διαδηλώ-
σεις από μερίδα αυτονομιστών,
αν και μία ημέρα πριν από την
άφιξη του Σάντσεθ οι τέσσερις
φυλακισμένοι αυτονομιστές ηγέτες
σταμάτησαν την απεργία πείνας.

Το κυριότερο από τα μέτρα που
ανακοινώθηκαν αφορά την αύξηση
του κατώτατου μισθού κατά 2,25%,
αλλά και τη χορήγηση 112 εκατ.
ευρώ σε επενδύσεις για οδικά έργα
στην Καταλωνία.

Πριν από τη συνεδρίαση, ο Σάν-
τσεθ συναντήθηκε με τον πρωθυ-
πουργό της αυτόνομης περιοχής,
τον αυτονομιστή Κιμ Τορά. Οπως
ανακοινώθηκε, η συνάντηση έγινε
σε καλό κλίμα, «παρά τις υπαρκτές
διαφορές μεταξύ των δύο πλευρών».
Η κίνηση επικρίθηκε σφόδρα από
τον επικεφαλής του συντηρητικού
κόμματος στη Μαδρίτη Χοσέ Κα-
σάδο, ο οποίος έκανε λόγο για «προ-
δοσία της Ισπανίας» και «παραβίαση

της εθνικής κυριαρχίας». Ο Σάντσεθ
είναι κάθετα αντίθετος προς τα αι-
τήματα της καταλανικής ανεξαρ-
τησίας, αλλά ενδιαφέρεται να «γε-
φυρώσει» το χάσμα Μαδρίτης -
Βαρκελώνης με χειρονομίες καλής
θελήσεως.

Μία από αυτές ήταν «η αποκα-
τάσταση της αξιοπρέπειας» του
Λιουίς Κομπάνις, πρωθυπουργού

της Καταλωνίας που καταδικάστη-
κε σε θάνατο και εκτελέστηκε από
τον δικτάτορα Φράνκο το 1940. Ο
Σάντσεθ κατήγγειλε με ανακοί-
νωση το στρατοδικείο που έλαβε
την απόφαση και ανακοίνωσε ότι
δρομολογείται ο νόμος με τον
οποίο η απόφαση θα κριθεί άκυ-
ρη.

Ο Ισπανός πρωθυπουργός ανα-
κοίνωσε, επίσης, τη μετονομασία
του αεροδρομίου Ελ Πρατ της Βαρ-
κελώνης σε «Ζοζέπ Ταραντέλας»,
προς τιμήν του πρώτου προέδρου
της αυτόνομης περιοχής της Κα-
ταλωνίας μετά τη δικτατορία.

Σειρά μέτρων υπέρ
της Καταλωνίας

<<<<<<<

Κατά τη διάρκεια των
επεισοδίων συνελήφθη-
σαν έντεκα διαδηλωτές.
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Την πολιτική αδυναμία της Τερέζα
Μέι αποκαλύπτει η «λευκή βίβλος»
για τη μετανάστευση, που δημο-
σιοποίησε αυτή την εβδομάδα η
κυβέρνηση, ενώ η πολιτικά εξασθε-
νημένη Βρετανίδα πρωθυπουργός
αναγκάζεται τώρα να χαράξει σχέδια
έκτακτης ανάγκης για το ενδεχόμενο
ενός «άτακτου» Brexit, που περι-
λαμβάνουν σενάρια καταστροφής,
όπως η ανάπτυξη 3.500 στρατιωτών
για την αντιμετώπιση ταραχών
στους δρόμους των βρετανικών πό-
λεων και η διατήρηση σε ετοιμότητα
δεκάδων φεριμπότ, με στόχο τη διο-
χέτευση τροφίμων και φαρμάκων
από τη Γαλλία και την Ολλανδία
προς τη Βρετανία. Ακόμη και υπουρ-
γοί-οπαδοί του Brexit, όπως οι Πένι
Μορντάν και Αντρέα Λέντσομ, εμ-
φανίζονται να ευνοούν τη λύση μιας
«διαχειριζόμενης εξόδου από την
Ε.Ε. χωρίς συμφωνία».

Η πρωθυπουργός καλείται τώρα
να πείσει τους εξεγερμένους βου-
λευτές της ότι κάθε εναλλακτική
πρόταση θα έχει επιπτώσεις χειρό-
τερες από εκείνες της συμφωνίας
της, ενόψει της ψηφοφορίας στη
Βουλή στις 14 Ιανουαρίου.

Η «στάση» για το μεταναστευτικό,
της οποίας ηγήθηκαν ο υπουργός
Οικονομικών, Φίλιπ Χάμοντ, και οι
υποστηρικτές του στο υπουργικό
συμβούλιο, αποδείχθηκε αρκετή
για την ακύρωση του κεντρικού
άξονα των προτάσεων της πρωθυ-
πουργού για το μεταναστευτικό,
που προέβλεπε ότι μόνον όσοι αμεί-
βονταν με 30.000 στερλίνες και
πάνω θα δικαιούνταν να μετανα-
στεύσουν στη Βρετανία μετά το
Brexit, σύμφωνα με άρθρο της εφη-
μερίδας The Guardian.

Διάψευση προσδοκιών
Την ίδια ώρα, ο υπουργός Εσω-

τερικών αρνούνταν να τοποθετηθεί
δημόσια υπέρ του σχεδίου της πρω-
θυπουργού, περί μείωσης του αριθ-
μού μεταναστών σε «μερικές δεκά-
δες χιλιάδες τον χρόνο», χωρίς να
αντιμετωπίσει την οιαδήποτε κύ-
ρωση. Παρά τα γεμάτα αυτοπεποί-
θηση άρθρα του φιλικού προς την
πρωθυπουργό βρετανικού Τύπου,
ότι το υπουργικό συμβούλιο θα ενέ-
κρινε το κατώτατο όριο των 30.000
στερλινών ετήσιου εισοδήματος
για απόκτηση άδειας παραμονής
στη Βρετανία, η μαχητική άρνηση
των «αντιφρονούντων» υπουργών
διέψευσε τις προσδοκίες της κ. Μέι.

Παρότι ο Φίλιπ Χάμοντ δεν έχει
τη φήμη δημοφιλούς υπουργού
μεταξύ των συναδέλφων του, μέλη
του υπουργικού συμβουλίου επι-
βεβαίωσαν στους δημοσιογράφους
ότι ο υπουργός Οικονομικών εξα-
σφάλισε τη στήριξη της πλειοψη-
φίας στο κρίσιμο υπουργικό συμ-
βούλιο της Τρίτης.

Σε μία προσπάθεια υιοθέτησης
κοινώς αποδεκτής λύσης και δια-
τήρησης της πρωθυπουργικής αξιο-
πρέπειας, η «λευκή βίβλος» απέφυγε
να προτείνει ρητά την επιβολή ελά-
χιστου εισοδηματικού κριτηρίου
30.000 στερλινών, αφήνοντας τις
επιχειρήσεις και τους εργοδότες να
καθορίσουν το ακριβές ποσόν.

Εάν η Τερέζα Μέι παραμείνει

στην Ντάουνινγκ Στριτ, θα πρέπει
να προετοιμασθεί για σκληρή αν-
τιπαράθεση με τις ενώσεις εργοδο-
τών, οι οποίες έχουν ήδη χαρακτη-
ρίσει το όριο των 30.000 «προϊόν
ελιτίστικης άγνοιας».

Στο προεκλογικό μανιφέστο του
2017, το Συντηρητικό Κόμμα έγρα-
φε: «Στόχος μας είναι ο περιορισμός
της μετανάστευσης και η διατήρησή
της σε βιώσιμα επίπεδα, με τα οποία
εννοούμε λίγες δεκάδες χιλιάδες
μετανάστες τον χρόνο». Τη δέσμευ-
σή της αυτή επανέλαβε την Τετάρτη,
στην ώρα του πρωθυπουργού, η κ.
Μέι. Ο στόχος αυτός, όμως, ουδέποτε
τηρήθηκε, ενώ ο υπουργός Εσωτε-
ρικών Σατζίντ Τζαβίντ ξεκαθάρισε
την αντίθεσή του σε αυτόν, από τις
πρώτες κιόλας ημέρες της θητείας
του. Αυτή τη στιγμή, ο ετήσιος αριθ-
μός μεταναστών στη Βρετανία κυ-
μαίνεται γύρω στις 273.000, με ελά-
χιστες αυξομειώσεις τις τελευταίες
δύο δεκαετίες.

Η «λευκή βίβλος» επιδιώκει την
υιοθέτηση συμβιβαστικής λύσης,
κάνοντας λόγο για «βιώσιμα επί-
πεδα, όπως αυτά περιγράφονται
στο μανιφέστο του Συντηρητικού
Κόμματος».

REUTERS

Της ΕΥΡΥΔΙΚΗΣ ΜΠΕΡΣΗ

Παραδόξως, ο Γάλλος πρόεδρος
Εμανουέλ Μακρόν θα ευχόταν στο
επικριτικό προς την κυβέρνησή
του κίνημα των «Κίτρινων Γιλέκων»
όχι μόνο να οργανωθεί σε κόμμα
αλλά και να σημειώσει εκλογικές
επιτυχίες, αφού οι δημοσκοπήσεις
προβλέπουν ότι ένας τέτοιος σχη-
ματισμός θα αφαιρούσε ψήφους
από τον «Εθνικό Συναγερμό» της
Μαρίν Λεπέν και από την «Ανυ-
πότακτη Γαλλία» του Ζαν-Λικ Με-
λανσόν. Στους κόλπους του κινή-
ματος που συγκλόνισε τη Γαλλία
έχουν πράγματι αναδυθεί στελέχη
που καταρτίζουν λίστα συμμετοχής
στις ευρωεκλογές, αλλά τίποτα
δεν εγγυάται ότι θα τα καταφέρουν,
ούτε ότι θα έχουν εκλογική απή-
χηση.

Το σίγουρο είναι ότι τα «Γιλέκα»
έβαλαν ήδη με άλλους τρόπους
τη σφραγίδα τους στην εκστρα-
τεία για τις ευρωεκλογές και ευ-
ρύτερα στη γαλλική πολιτική. Το
καμπανάκι που χτύπησε δεν παύει
να ηχεί επειδή έφθασαν οι γιορτές,
λιγόστεψαν οι συμμετέχοντες
στις κινητοποιήσεις και αποκα-
ταστάθηκε η κυκλοφορία στους
αποκλεισμένους κυκλικούς κόμ-
βους. Οταν το «ξεχασμένο» κομ-
μάτι της κοινωνίας εκφράζει τόση
συσσωρευμένη οργή, είναι προ-
φανές ότι δεν λειτουργούν οι εξι-
σορροπητικοί μηχανισμοί που
έχουν σκοπό να μετριάσουν τις
ανισότητες. Και αν η ανάπαυλα
των Χριστουγέννων παρερμηνευ-
θεί ως λήξη συναγερμού και αφορ-
μή για εφησυχασμό, κανείς δεν
θα εκπλαγεί όταν το μέλλον, στους
δρόμους και στις κάλπες, απο-
δειχθεί ταραχώδες.

Περισσότερο και από τη δήλω-
ση κατανόησης και μεταμέλειας
του Εμανουέλ Μακρόν στο τηλε-
οπτικό του διάγγελμα, περισσό-
τερο και από το πακέτο παροχών
10 δισ. ευρώ που αίφνης βρέθηκαν
κατά παράβαση όλων των προ-
ηγούμενων πολιτικών, εκείνο που
αποκάλυψε τον φόβο των γαλλι-
κών ελίτ ήταν αυτό που συνέβη
την Τετάρτη.

Αυξήσεις αμέσως
Οι αστυνομικοί, οι οποίοι τις

τελευταίες πέντε εβδομάδες συγ-
κρούονταν στους δρόμους με τους
διαδηλωτές, κατέβηκαν οι ίδιοι
σε διαδηλώσεις και απέσπασαν
μέσα σε μία ημέρα μεγαλύτερες
αυξήσεις από αυτές που είχαν
αποσπάσει στα τελευταία δέκα
χρόνια συνδικαλιστικής δράσης.
Οταν μάλιστα οι αστυνομικοί προ-
σπάθησαν να μεταφέρουν τις διεκ-
δικήσεις τους μπροστά στο προ-
εδρικό μέγαρο, υποχρεώθηκαν
να συγκρουστούν μαζί τους οι συ-

νάδελφοί τους των ειδικών αστυ-
νομικών δυνάμεων (CRS).

Η πολιτική ανασφάλεια έβαλε
«στο ψυγείο» τις επώδυνες μεταρ-
ρυθμίσεις που υποσχόταν ο Εμα-
νουέλ Μακρόν, ενώ οι σύμβουλοι
του προέδρου (του οποίου το στυλ
διακυβέρνησης είχε παρομοιαστεί
με τον Ολύμπιο Δία) δηλώνουν
πλέον ότι «δεν μπορούμε να πο-

λιτευόμαστε αγνοώντας τον λαό».
Μετά τις γιορτές, ο Γάλλος πρό-
εδρος θα επιχειρήσει να ανακτήσει
τη χαμένη κοινωνική συναίνεση
όχι μόνο υλοποιώντας τις παροχές
των 10 δισ. αλλά και θέτοντας το
ζήτημα της κοινωνικής προστα-
σίας στην πρώτη γραμμή της καμ-
πάνιας για τις ευρωεκλογές. «Για
να δώσει ένα “κοινωνικό” χρώμα
στην προεκλογική του εκστρατεία,
ο Μακρόν σκοπεύει να προβάλει
τους κανόνες που έχουν τεθεί για
τις ενδοκοινοτικές μετακινήσεις
εργαζομένων, ενώ φιλοδοξεί να
παρουσιάσει σχέδιο φορολόγησης
των γιγάντων της ψηφιακής τε-
χνολογίας», αναφέρει η εφημερίδα
«Μοντ». Στις κινητοποιήσεις των
«Κίτρινων Γιλέκων», αφθονούσαν
οι γαλλικές σημαίες ως αναφορά

στην εξεγερτική ιστορία του γαλ-
λικού λαού αλλά και ως σύμβολο
εθνικής αναδίπλωσης ανθρώπων
που έλκονταν από τον απλουστευ-
τικό λόγο της Ακροδεξιάς. Ο Μα-
κρόν δεν μπορεί να τους ακολου-
θήσει στα μονοπάτια της ξενοφο-
βίας, αλλά το επιτελείο του φιλο-
δοξεί να καταρτίσει σχέδιο για να
συγκρατήσει τη φυγή επιχειρή-
σεων, που τροφοδοτεί την επιχει-
ρηματολογία της Λεπέν. Επίσης,
ο πρωθυπουργός Εντουάρ Φιλίπ
εμφανίστηκε δεκτικός σε ένα από
τα βασικά αιτήματα των διαδη-
λωτών, την εμβάθυνση της δημο-
κρατίας, μέσα από τη διεξαγωγή
δημοψηφισμάτων με πρωτοβουλία
πολιτών. Το ζήτημα της γνήσιας
δημοκρατικής εκπροσώπησης
απασχόλησε πάρα πολύ τους δια-
δηλωτές, οι οποίοι απέρριψαν την
κεντρική πολιτική σκηνή (βασικό
σύνθημα «Macron demission»),
τα παραδοσιακά συνδικάτα, τα
κυρίαρχα μέσα ενημέρωσης (χα-
ρακτηριστική η οργή απέναντι
στο κανάλι France 3 που παρα-
ποίησε πλακάτ με το παραπάνω
σύνθημα, αφήνοντας μόνο τη λέξη
«Μακρόν») ακόμη και τα κόμματα
διαμαρτυρίας.

Ενα κομβικό ερώτημα
Οι οπαδοί της δημοσιονομικής

ορθοδοξίας προειδοποιούν ότι η
αλλαγή πλεύσης θα αυξήσει τα
ελλείμματα και θα ανοίξει ακόμη
μεγαλύτερο χάσμα ανταγωνιστι-
κότητας ανάμεσα στη Γαλλία και
τη Γερμανία, προειδοποιήσεις που
φέρνουν στην επιφάνεια ένα κομ-
βικής σημασίας ερώτημα. Αν η
διάρθρωση της παγκόσμιας οικο-
νομίας και οι καταναγκασμοί της
Ευρωζώνης υποχρεώνουν τους
ηγέτες είτε να δυναμιτίσουν την
κοινωνική ειρήνη με αντιλαϊκά
μέτρα, είτε να ρισκάρουν τον οι-
κονομικό μαρασμό και την οργή
των αγορών με φιλολαϊκά μέτρα,
μήπως το πρόβλημα βρίσκεται
στους κανόνες;

Τα «Κίτρινα Γιλέκα» έδειξαν ότι
οι συσχετισμοί μπορούν να αλλά-
ξουν και τα αδύνατα να γίνουν
δυνατά αν ένα κίνημα είναι αρκετά
επίμονο και αποφασισμένο. Αλλά
οι βαθιές συστημικές αλλαγές, σε
αντίθεση με τα χριστουγεννιάτικα
δώρα των 10 δισ. ευρώ, προϋπο-
θέτουν να ασκηθεί το επίπεδο της
πίεσης που ασκήθηκε στον Μα-
κρόν σε πολλούς ισχυρούς ηγέτες
ταυτόχρονα. Αυτό δεν είναι εφικτό,
γιατί το κάθε καζάνι που βράζει
έχει διαφορετικές αντοχές – ως
εκ τούτου, οι μηχανισμοί που δι-
αιωνίζουν και διογκώνουν τις ανι-
σότητες μπορεί να πυροδοτούν
από καιρό σε καιρό αντιδράσεις,
αλλά τίποτα δεν δείχνει αυτή τη
στιγμή να τους αγγίζει.

Με ατζέντα «Κίτρινων
Γιλέκων» πλέον ο Μακρόν
Οι κινητοποιήσεις κόπασαν, αλλά το καμπανάκι που χτύπησαν ηχεί ακόμη

<<<<<<

Μετά τις γιορτές –και
ενόψει ευρωεκλογών– 
ο Γάλλος πρόεδρος 
θα επιχειρήσει 
να ανακτήσει τη χαμένη
κοινωνική συναίνεση.

<<<<<<

Σχέδια έκτακτης
ανάγκης για το
ενδεχόμενο «άτακτου»
Brexit αναγκάζεται 
να χαράξει η Βρετανίδα
πρωθυπουργός.

Η Τερέζα Μέι και δίπλα της ο υπουργός Οικονομικών Φίλιπ Χάμοντ.
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«Στάση» υπουργών
για το μεταναστευτικό
σχέδιο της Τερέζα Μέι
Απέσυρε άρον άρον τις προτάσεις της

Πέντε εβδομάδες διαδηλώσεων, με συνεχή παρουσία σε μπλόκα κυ-
κλικών κόμβων σε όλη τη Γαλλία και κινητοποιήσεις στις μεγάλες πό-
λεις τα Σάββατα, συγκλόνισαν τη χώρα με τρόπο που ήταν αδύνατο να
προβλεφθεί στις αρχές Νοεμβρίου, όταν στα μέσα κοινωνικής δι-
κτύωσης κυκλοφορούσαν οι πρώτες εκκλήσεις για τις συγκεντρώσεις
της 17ης Νοεμβρίου. Την ημέρα εκείνη, σύμφωνα με τα επίσημα στοι-
χεία, συγκεντρώθηκαν σε όλη τη Γαλλία 287.000 διαδηλωτές. Ακο-
λούθησαν τις επόμενες εβδομάδες 106.000, 136.000, 130.000 και
66.000 διαδηλωτές, παρά τα σοβαρά επεισόδια και τις χιλιάδες προ-
σαγωγές. Για να εκτονωθεί το φορτισμένο κλίμα, ο Γάλλος πρόεδρος
ανέστειλε την επιβολή φορολογίας στα καύσιμα και ανακοίνωσε πα-
ροχές ύψους 10 δισ. ευρώ. Το ποσό αυτό θα προέλθει εν μέρει από
την καθυστέρηση για ένα χρόνο των φοροελαφρύνσεων για επιχει-
ρήσεις με τζίρο άνω των 250 εκατ. ευρώ, από την επιβολή φόρων στις
εταιρείες GAFA (Google, Apple, Facebook, Amazon) αλλά και από τον
δανεισμό, που θα αυξήσει το έλλειμμα από το 2,8% στο 3,2% του
ΑΕΠ. Στα εκκρεμή ζητήματα παραμένει το πότε οι ασφαλιστικές εται-
ρείες θα χορηγήσουν τα 100 έως 200 εκατ. ευρώ αποζημιώσεων, που
σύμφωνα με την εφημερίδα Figaro δικαιούνται ιδιώτες και επιχειρή-
σεις που υπέστησαν ζημίες.

REUTERS, A.P.

Ο απολογισμός των πέντε εβδομάδων

Οι Γάλλοι αστυνομικοί κατέβηκαν και αυτοί σε διαδήλωση φορώντας πολιτικά και επιτηρούμενοι από τους συναδέλφους τους των ειδικών δυνάμεων
(CRS). Αποτέλεσμα; Απέσπασαν μέσα σε μία ημέρα μεγαλύτερες αυξήσεις από αυτές που είχαν πάρει τα τελευταία δέκα χρόνια συνδικαλιστικής δράσης.
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Δώρα στα παιδιά των εργαζομένων του Ελιζέ μοίρασαν ο Γάλλος πρό-
εδρος, του οποίου η δημοτικότητα συρρικνώθηκε έτι περαιτέρω τις τε-
λευταίες εβδομάδες, με τη σύζυγό του.
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ΟΥΑΣΙΓΚΤΟΝ. Με «πολύ παρατετα-
μένη» αναστολή μέρους των λει-
τουργιών της ομοσπονδιακής κυ-
βέρνησης απείλησε ο Αμερικανός
πρόεδρος Ντόναλντ Τραμπ καθώς
τα μεσάνυχτα της Παρασκευής προς
Σάββατο εξέπνεε η προθεσμία για
την ψήφιση, από τη Γερουσία, νο-
μοθεσίας η οποία θα απελευθέρωνε
κονδύλια ύψους πέντε δισ. δολαρίων
για την κατασκευή του τείχους στα
σύνορα με το Μεξικό. Την περασμέ-
νη εβδομάδα, ο Τραμπ δήλωσε ότι
όχι μόνο δεν έχει πρόβλημα με την
αναστολή κρατικών λειτουργιών,
αλλά και ότι θα ήταν «υπερήφανος»

αν συνέβαινε, ρίχνοντας όλη την
ευθύνη στους Δημοκρατικούς. Οι
Ρεπουμπλικανοί έχουν σήμερα ορια-
κή πλειοψηφία 51-49 εδρών στη Γε-
ρουσία και χρειάζονται την υποστή-
ριξη αρκετών Δημοκρατικών, δεδο-
μένου ότι η απελευθέρωση των σχε-
τικών κονδυλίων απαιτεί πλειοψηφία
τουλάχιστον 60 γερουσιαστών. Ο
Αμερικανός πρόεδρος κάλεσε τον
επικεφαλής των Ρεπουμπλικανών
στη Γερουσία, Μιτς Μακόνελ, να
χρησιμοποιήσει το «πυρηνικό του
όπλο» που δίνει τη δυνατότητα, σε
εξαιρετικές περιπτώσεις, να ψηφιστεί
νόμος με απλή πλειοψηφία.

Επιμένει στις απειλές ο Τραμπ
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Της ΞΕΝΙΑΣ ΚΟΥΝΑΛΑΚΗ

Στις 3 Ιανουαρίου συνεδριάζει για
πρώτη φορά η Βουλή των Αντιπρο-
σώπων στις ΗΠΑ με τη νέα της σύν-
θεση, στην οποία πλειοψηφούν οι
Δημοκρατικοί, προκειμένου να εκλέ-
ξει πρόεδρο του σώματος την έμ-
πειρη Νάνσι Πελόσι. Μια πρόγευση
των μελλοντικών αντιπαραθέσεών
της με τον πρόεδρο Τραμπ πήραμε
ήδη από τον διάλογο που είχε μαζί
του μπροστά στις κάμερες για το
τείχος με το Μεξικό και την απειλή
του «να κλείσει την κυβέρνηση». Η
σθεναρή στάση της και η αίσθηση
πως ο Ντόναλντ Τραμπ υποχωρεί
στο θέμα του τείχους ερμηνεύθηκαν
ακόμη και από το «προσωπικό» του
τηλεοπτικό δίκτυο Fox and Friends
ως δεινή ήττα. «Οι Δημοκρατικοί
θα πάρουν ό,τι θέλουν», προέβλεψε
με έκδηλη απογοήτευση ο τηλεπα-
ρουσιαστής Στιβ Ντούσεϊ. Μόλις
προχθές όμως, ο Τραμπ έδειξε τις
αληθινές προθέσεις του, ασκώντας
πιέσεις στη Γερουσία να περάσει
το νομοσχέδιο του προϋπολογισμού
για τη χρηματοδότηση των ομο-
σπονδιακών υπηρεσιών μαζί με ένα
κονδύλι 5 δισ. δολαρίων για την κα-
τασκευή του τείχους, διαφορετικά
υπάρχει ο κίνδυνος αναστολής λει-
τουργίας των υπηρεσιών της ομο-
σπονδιακής κυβέρνησης. Η επόμενη
χρονιά προμηνύεται δύσκολη για
το Δημοκρατικό Κόμμα.

Παγιδευμένοι
Κατ’ αρχάς, τα στελέχη του θα

πρέπει να χαλιναγωγήσουν τις πιέ-
σεις για «αίμα στην αρένα», ήτοι
εσπευσμένη παραπομπή του Τραμπ
για κάποια από τις υποθέσεις για
τις οποίες ερευνάται: είτε τη ρωσική
ανάμειξη στις εκλογές του 2016
είτε τις προβληματικές φορολογικές
υποθέσεις του, ακόμη και το ενδε-
χόμενο παραβίασης των κανόνων
προεκλογικής χρηματοδότησης με
αφορμή τα χρήματα που κατέβαλε
ο πρώην δικηγόρος του Μάικλ Κοέν
για να εξαγοράσει τη σιωπή γυναι-
κών με τις οποίες είχε ερωτική σχέ-
ση. Η θέση των Δημοκρατικών είναι
δεινή, επειδή βρίσκονται παγιδευ-
μένοι ανάμεσα στις προσδοκίες της
εκλογικής τους βάσης και στην πο-
λιτική και θεσμική πραγματικότητα,
που εξ ορισμού θέτουν περιορισμούς
στις προσπάθειές τους. Η ανεύρεση

επαρκών στοιχείων για την παρα-
πομπή είναι εκ των ων ουκ άνευ,
όπως αποδεικνύει η Ιστορία και οι
περιπτώσεις του Μπιλ Κλίντον και
του Ρίτσαρντ Νίξον. Από την άλλη,
υπάρχει ο κίνδυνος πόλωσης, με
αποτέλεσμα το Ρεπουμπλικανικό
Κόμμα να συσπειρωθεί γύρω από
τον Αμερικανό πρόεδρο και να δη-
μιουργηθεί ένα είδος αίρεσης με
στοιχεία λατρείας προς το πρόσωπό

του. Αυτό θα μπορούσε με τη σειρά
του να αποτελέσει ανασταλτικό πα-
ράγοντα για όσους Ρεπουμπλικα-
νούς γερουσιαστές εξέταζαν ενδε-
χόμενη θετική ψήφο για μια παρα-
πομπή Τραμπ.

Δεύτερον, ο ίδιος ο Αμερικανός
πρόεδρος έχει αρχίσει να ανακοι-
νώνει μέτρα που έχουν απήχηση
όχι μόνο στους δικούς του ψηφο-
φόρους αλλά και σε πιο προοδευτικά
τμήματα του εκλογικού σώματος:
από την απόσυρση των αμερικα-
νικών στρατευμάτων από τη Συρία,
που θα μπορούσε να θεωρηθεί άλ-
λωστε συνέχεια της στρατηγικής
του Μπαράκ Ομπάμα περί μη ανά-
μειξης στην περιοχή, μέχρι την
απαγόρευση του «bump stock»,
του εξαρτήματος που μετατρέπει
ένα όπλο από ημιαυτόματο σε αυ-
τόματο, αυξάνοντας την ταχύτητα
των ριπών. Σύμφωνα με δημοσκο-

πήσεις, το συγκεκριμένο μέτρο
απολαμβάνει τη στήριξη του 80%
των Αμερικανών, συμπεριλαμβα-
νομένων κι εκείνων που τάσσονται
υπέρ της οπλοκατοχής.

Τρίτον και σημαντικότερον, κα-
θώς ξεκινά το 2019 και ενόψει των
προεδρικών εκλογών του επόμενου
έτους, οι Δημοκρατικοί δεν έχουν
ακόμη καταλήξει στο πρόσωπο αλλά
ούτε καν στο προφίλ του υποψηφίου
που θα ήταν ιδανικός αντίπαλος
του Τραμπ.

«Ζητείται λαϊκιστής»
Για τον Ντέιβιντ Λέονχαρντ των

ΝΥΤ, το μυστικό για την επικράτηση
επί του σημερινού προέδρου το
2020 είναι ένα: ο λαϊκισμός με την
καλή έννοια (εάν υπάρχει τέτοια).
Κατά τον αρθρογράφο, δεν έχει
τόση σημασία το δημογραφικό στίγ-
μα του αντιπάλου του Τραμπ (εάν

θα είναι γυναίκα ή άνδρας, Αφρο-
αμερικανός ή ισπανόφωνος, από
τη Νέα Υόρκη ή αλλού). Το ζητού-
μενο, κατά τη γνώμη του, είναι να
βρεθεί ένας υποψήφιος που θα κα-
ταφέρει να κερδίσει τη λευκή, ερ-
γατική τάξη. Οχι να εξασφαλίσει
την πλειοψηφία της συγκεκριμένης
πληθυσμιακής ομάδας, «αλλά να
μη συντριβεί». Μια ενδιαφέρουσα
ανάλυση δημοσιεύτηκε πρόσφατα,
περιγράφοντας τη δεξαμενή ψη-
φοφόρων που ψήφισαν τον Ομπάμα
το 2012, τον Τραμπ το 2016 και έναν
Δημοκρατικό υποψήφιο για τη Βου-
λή το 2018, δηλαδή τους νικητές σε
εθνικό επίπεδο των τριών αναμε-
τρήσεων. Η ομάδα αυτή λοιπόν είναι
ως επί το πλείστον λευκοί, χωρίς
πανεπιστημιακό δίπλωμα και κυρίως
κάτοικοι αγροτικών περιοχών. Σε
κοινωνικά ζητήματα έχουν μεγάλες
ομοιότητες με τους Ρεπουμπλικα-

νούς. Θεωρούν, για παράδειγμα, ότι
ο σεξισμός δεν είναι σοβαρό πρό-
βλημα, ανησυχούν για τις δημογρα-
φικές ανακατατάξεις στις ΗΠΑ και
διεκδικούν αυστηρό έλεγχο των συ-
νόρων. Ταυτόχρονα αυτή η κρίσιμη
δεξαμενή είναι πιο αριστερή και
από τους σκληροπυρηνικούς Δη-
μοκρατικούς: θέλει ελεύθερη πρό-
σβαση στο πανεπιστήμιο, επέκταση
του συστήματος υγείας, ομοσπον-
διακές δράσεις για τη δημιουργία
θέσεων εργασίας και τη μείωση
της τιμής των φαρμάκων.

Ποιοι θα μπορούσαν να προσελ-
κύσουν αυτήν την κρίσιμη πληθυ-
σμιακή ομάδα των μετακινούμενων
ψηφοφόρων; Ο αντιπρόεδρος του
Μπαράκ Ομπάμα, Τζο Μπάιντεν, ο
οποίος αποφάσισε την τελευταία
στιγμή να μην κατεβεί στις προ-
εδρικές εκλογές του 2016 λόγω του
θανάτου του γιου του, συγκεντρώνει
τις περισσότερες προτιμήσεις. To
2020 όμως θα είναι 78 ετών, ένα
χρόνο μικρότερος από τον Μπέρνι
Σάντερς, που τερματίζει δεύτερος
στη δημοσκόπηση για τη δημοφι-
λία πιθανών υποψηφίων για το χρί-
σμα των Δημοκρατικών. Παρά την
ηλικία του ο Σάντερς κατάφερε να
εμπνεύσει το νεανικό κοινό στις
εσωκομματικές εκλογές των Δη-
μοκρατικών ενόψει της αναμέτρη-
σης του 2016, αποδυναμώνοντας
τη Χίλαρι Κλίντον ως εκλεκτή της
συστημικής ελίτ.

Ο Μπέτο Ο’ Ρουρκ
Ενα είδος Σάντερς, με ανάλογη

ποιότητα σταρ, αλλά χωρίς τα χρόνια
του, είναι ο τρίτος της παρέας, ο
46χρονος ηττηθείς υποψήφιος γε-
ρουσιαστής του Τέξας, Μπέτο Ο’
Ρουρκ. Με μια ακομπλεξάριστη αλλά
και άοκνη εκστρατεία στην πολι-
τεία-προπύργιο του Τεντ Κρουζ, έβα-
λε τις βάσεις για μια σοβαρή υπο-
ψηφιότητα το 2020. Εχει πτυχίο αγ-
γλικής λογοτεχνίας, έχει το ταλέντο
να γράφει στο μπλογκ του ενδιαφέ-
ρουσες κοινοτοπίες, μιλάει ισπανικά,
έχει διατελέσει μουσικός (μπασίστας
και ντράμερ) σε πανκ συγκρότημα.
Είναι κατά των μονοπωλίων, που
κατά την άποψή του καταστρέφουν
τον ανταγωνισμό και την καινοτομία
και οι θέσεις του για τις μεταρρυθ-
μίσεις στην αγορά εργασίας τού
έχουν εξασφαλίσει σοβαρή στήριξη
των συνδικάτων.

Δημοκρατικοί και... εξίσωση Τραμπ
Οι προσδοκίες της βάσης του κόμματος, η πραγματικότητα και η αναζήτηση υποψηφίου ικανού να τον κερδίσει στις προεδρικές

<<<<<<

Πονοκέφαλο στο Δημο-
κρατικό επιτελείο 
προκαλεί και το γεγονός
ότι ο Τραμπ ανακοινώνει
μέτρα με απήχηση 
και σε προοδευτικούς
πολίτες.

Η Δημοκρατική Νάνσι Πελόσι –υποψήφια για την προεδρία της Βουλής των Αντιπροσώπων– ενώ λογομαχεί στο Οβάλ Γραφείο, μπροστά στις κάμερες, με
τον Αμερικανό πρόεδρο Ντόναλντ Τραμπ για το τείχος με το Μεξικό, υπό το βλέμμα του αντιπροέδρου Μάικ Πενς.
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Του ΜΑΚΗ ΜΥΛΩΝΑ*

Οι σφοδρές αντιδράσεις που προ-
κάλεσε η πρόσφατη απόφαση του
Κοσόβου να προχωρήσει στη δη-
μιουργία στρατού και στη σύσταση
υπουργείου Αμυνας επιβεβαίωσαν
τον εύθραυστο χαρακτήρα της
σταθερότητας στα δυτικά Βαλκά-
νια αλλά και τις αποκλίνουσες ευ-
ρωατλαντικές προσεγγίσεις επί
του ζητήματος.

Η μετατροπή της υφιστάμενης
παραστρατιωτικής δύναμης ασφα-
λείας του Κοσόβου σε τακτικό στρα-
τό έρχεται να προστεθεί σε μια
σειρά μονομερών ενεργειών της
Πρίστινας που έχουν επιδεινώσει
σημαντικά τις σχέσεις της με το
Βελιγράδι αλλά και με τις Βρυξέλλες.
Μόλις πριν από μερικές εβδομάδες,
η κυβέρνηση του Κοσόβου προ-
χώρησε στην επιβολή δασμών
ύψους 100% στις εισαγωγές προ-
ϊόντων από τη Σερβία και τη Βοσ-
νία-Ερζεγοβίνη, ως αντίποινα για
την άρνηση των δύο χωρών να
αναγνωρίσουν την ανεξαρτησία
του Κοσόβου. Αφορμή στάθηκε η
επιτυχημένη διπλωματική προ-
σπάθεια της Σερβίας να αποτρέψει
την ένταξη του Κοσόβου στην Ιν-
τερπόλ. Η Ευρωπαϊκή Ενωση απο-
δοκίμασε έντονα την επιβολή δα-

σμών, τονίζοντας ότι υπονομεύει
την περιφερειακή συνεργασία.

Οι Ηνωμένες Πολιτείες της Αμε-
ρικής επέλεξαν να στηρίξουν την
ίδρυση του στρατού του Κοσόβου,
παρά τις αντίθετες συστάσεις του
ΝΑΤΟ και της Ευρωπαϊκής Ενωσης,
δηλαδή των δύο ευρωατλαντικών
οργανισμών που δραστηριοποι-
ούνται ενεργά στην περιοχή. Από
τη μία, την ασφάλεια και την ειρήνη
στο έδαφος του Κοσόβου εγγυάται
η KFOR, η οποία με περίπου 4.000
μέλη αποτελεί τη δεύτερη μεγαλύ-
τερη στρατιωτική επιχείρηση του
ΝΑΤΟ στον κόσμο, πίσω μονάχα
από εκείνη στο Αφγανιστάν. Από
την άλλη, με βάση τη συμφωνία
των Βρυξελλών του 2013 μεταξύ
Σερβίας και Κοσόβου, ο επίσημος
διάλογος Πρίστινας - Βελιγραδίου
διεξάγεται έκτοτε υπό την αιγίδα
της Ευρωπαϊκής Ενωσης.

Η ιστορικά πρωτοφανής διαφο-
ροποίηση των ΗΠΑ από την κοινή
στάση της Ε.Ε. και του ΝΑΤΟ επι-
βεβαιώνει τη διάθεση του προέδρου
Τραμπ να αποκλίνει από τις διπλω-
ματικές σταθερές του παρελθόντος.
Κάτι τέτοιο, εξάλλου, είχε διαφανεί
και τον περασμένο Αύγουστο, όταν
παρά την έντονη αντίδραση της
Αγκελα Μέρκελ και άλλων Ευρω-
παίων ηγετών στα σενάρια ανταλ-

λαγής εδαφών μεταξύ Σερβίας και
Κοσόβου, ο νέος σύμβουλος Εθνικής
Ασφαλείας του Λευκού Οίκου Τζον
Μπόλτον δήλωσε ότι η Ουάσιγκτον
δεν είναι πλέον αντίθετη με μια
τέτοια ιδέα.

Οπως και στην περίπτωση της
αναγνώρισης της Ιερουσαλήμ ως
πρωτεύουσας του Ισραήλ, έτσι και
ως προς τον στρατό του Κοσόβου,
η γεωπολιτική εφαρμογή του δόγ-

ματος Τραμπ «Πρώτα η Αμερική»
είναι κάτι παραπάνω από εμφανής.
Οι ΗΠΑ προτιμούν πλέον να επι-
βάλλουν άμεσα την προσέγγισή
τους με όρους ισχύος, δημιουργών-
τας τετελεσμένα υπέρ των παρα-
δοσιακών συμμάχων τους, παρά
να περιμένουν την επιτυχή έκβαση
των διπλωματικών διεργασιών που
ξεκίνησαν τα προηγούμενα χρόνια.
Κοινώς, μοιάζουν πλέον να ταυτί-
ζονται με το αίσθημα διπλωματικής
και πολιτικής κόπωσης στα δυτικά
Βαλκάνια παρά να προσπαθούν να
ζωντανέψουν ξανά τον διάλογο με-
ταξύ των κρατών και των εθνικών
κοινοτήτων.

Ως εκ τούτου, η αλλαγή οπτικής
των ΗΠΑ στα δυτικά Βαλκάνια μει-
ώνει σημαντικά το κύρος των ευ-
ρωατλαντικών πρωτοβουλιών συ-
νεννόησης στην περιοχή, καθι-
στώντας ουσιαστικά νεκρό τον διά-

λογο Πρίστινας - Βελιγραδίου υπό
την αιγίδα της Ευρωπαϊκής Ενωσης.
Οχι τυχαία, στη σχετική συνεδρία-
ση του Συμβουλίου Ασφαλείας του
ΟΗΕ για τη δημιουργία του στρατού
του Κοσόβου, ο πρόεδρος της Σερ-
βίας Αλεξάνταρ Βούσιτς ζήτησε
από τον ΟΗΕ να αναλάβει «πιο
ενεργό ρόλο» στις συζητήσεις με
την Πρίστινα.

Η πρακτική αποτυχία της Ευρω-
παϊκής Ενωσης να αυξήσει την
επιρροή της στην περιοχή ενδέχε-
ται να καταστήσει ακόμα πιο δύ-
σκολη την επιβίωση της ευρωπαϊ-
κής ατζέντας διεύρυνσης στα δυ-
τικά Βαλκάνια μετά τις προσεχείς
ευρωεκλογές και τη διαφαινόμενη
άνοδο του ευρωσκεπτικισμού.

* Ο κ. Μάκης Μυλωνάς εργάζεται ως σύμ-
βουλος διεθνών σχέσεων και δημόσιων
πολιτικών στην Αθήνα και στις Βρυξέλλες.

<<<<<<

Στηρίζοντας την πρωτο-
βουλία της Πρίστινα 
που εξοργίζει τη Σερβία,
ο Αμερικανός πρόεδρος
υπονομεύει 
την ευρωπαϊκή πολιτική
στα δυτικά Βαλκάνια.

Στρατό ετοιμάζει
το Κόσοβο και
οι ΗΠΑ στηρίζουν
Αναζωπύρωση των εθνικισμών

Στον απόηχο του δημοψηφί-
σματος για το Brexit, η Επιτρο-
πή Γιούνκερ προσπάθησε να
παρουσιάσει μια ιδιαίτερα θε-
τική αφήγηση ενδυνάμωσης
της Ενωσης με την επέκτασή
της προς τα δυτικά Βαλκάνια,
φτάνοντας μάλιστα στο ση-
μείο να θεωρεί πιθανή την έν-
ταξη της Σερβίας και του Μαυ-
ροβούνιου έως το 2025. Ηδη
πάντως ο πρόεδρος Μακρόν
έχει ταχθεί κατηγορηματικά
κατά μιας τέτοιας επιπόλαιης
επιτάχυνσης των διαδικασιών,
αντιπροτείνοντας να δοθεί έμ-
φαση στη βελτίωση της λει-
τουργίας της σημερινής Ε.Ε.
των «27». Σε κάθε περίπτωση,
η ίδρυση του τακτικού στρα-
τού του Κοσόβου δεν προβλη-
ματίζει τόσο ως προς το σκέ-
λος μιας πιθανής ένοπλης
σύρραξης μεταξύ Σερβίας και
Κοσόβου. Ενα τέτοιο ενδεχό-
μενο παραμένει χαμηλό, κυ-
ρίως λόγω της παρουσίας της
KFOR στην περιοχή. Ο αληθι-
νός κίνδυνος εντοπίζεται στην
αποδυνάμωση της συγκροτη-
μένης ευρωατλαντικής πα-
ρουσίας στην περιοχή υπέρ
διμερών συνεννοήσεων που
καταλήγουν στην ανατροφο-
δότηση αμοιβαίων εθνικι-
σμών. Η Ιστορία είναι γεμάτη
με στιγμές που η κυνική στρο-
φή των μεγάλων δυνάμεων
στον απομονωτισμό απελευ-
θέρωσε ευρύτερες δυνάμεις,
που ελάχιστοι είχαν αρχικά
διαβλέψει πόσο σκοτεινές θα
αποδειχθούν.

Ο αληθινός
κίνδυνος

Ο πρόεδρος του Κοσόβου Χασίμ Θάτσι (στο μέσον της φωτογραφίας) χαιρετά άνδρες της παραστρατιωτικής δύνα-
μης ασφαλείας, μία ημέρα πριν η Πρίστινα ανακοινώσει τη μετατροπή της σε τακτικό στρατό.

RE
U

TE
RS

 /
 L

AU
RA

 H
AS

AN
I



Φουρτούνα
Από τον Απόλλωνα στην ΑΕΛ και από
την ΑΕΛ στον Απόλλωνα τον έχουν οι
φήμες, αλλά μάλλον ανήκουν στη συνή-
θη φαντασία που συνοδεύει τη χειμερι-
νή μεταγραφική περίοδο. Ο Αγκολέζος
αριστερός μπακ πέραν του έχει υψηλό
κασέ, είναι από τους βασικούς παίκτες
της Σαρλερουά, η οποία μάλιστα διεκδι-
κεί εισιτήριο στην Ευρώπη. 

* * * * *

Η έρευνα και η απαξίωση 
Αριθμοί που αφορούν την προσέλευση
κόσμου στα γήπεδα κατά τα τελευταία
χρόνια: 2012-13: 504.523, 2013-14:
475.989, 2014-15: 411.454 (12 ομά-
δες), 2015-16: 460.105, 2016-17:
403.207, 2017-18: 308.069, 2018-19:
58.770 (μέχρι τέλος Νοεμβρίου). H
πτωτική τάση απεικονίζει την απαξίωση
του κόσμου για το κυπριακό ποδόσφαι-
ρο. Το κυπριακό ποδόσφαιρο όχι το πο-
δόσφαιρο γενικώς. Είναι θετικό το ότι η
ΚΟΠ μέσω διεθνούς οίκου διεξάγει
ποιοτική έρευνα επί του θέματος. Η λέ-
ξη «ποιοτική» ερμηνεύεται με το ότι
ρωτήθηκαν άτομα συγκεκριμένα με
μεγάλη τριβή στον χώρο και όχι απλοί
φίλαθλοι. Η έρευνα αναμένεται ότι θα
παραδοθεί στην Ομοσπονδία αυτόν το
μήνα. Όλοι λίγο πολύ γνωρίζουμε ποιοι

είναι οι λόγοι της απαξίωσης. Η έρευ-
να, διά των αποτελεσμάτων, θα το απει-
κονίσει και με επιστημονικό τρόπο. Το
θέμα είναι πώς θα λυθεί το πρόβλημα.
Όχι με αποφάσεις περί στρατηγικών
και πλάνων. Τέτοια υπάρχουν πολλά εν
Κύπρω. Σε όλους τους τομείς. Δημόσια
υπηρεσία, ημικρατικούς οργανισμούς,
αθλητικές και άλλες ομοσπονδίες.
Εκείνο που λείπει είναι η πράξη.

* * * * *

Ο κόσμος δεν… τρελαίνεται
Θα απευθυνθεί στον κόσμο της Ομόνοι-
ας η διοίκηση, κάνοντας απόπειρα απο-
λογισμού των πραγμάτων από τότε που
ανέλαβε τα ηνία. Ο κόσμος είναι γεγο-
νός ότι δεν… τρελαίνεται από αγωνία
για το τι θα λεχθεί. Ήδη είναι εμφανές
το τι πήγε λάθος και η ομάδα δυσκο-

λεύεται να μπει στην πρώτη εξάδα. Το-
ποθετήθηκαν λάθος πρόσωπα σε λάθος
θέσεις. Ούτε ικανοποιείται με το να του
ξαναπούν το κλισέ ότι… γίνεται καλή
δουλειά και τα λοιπά και τα λοιπά που
έχει βαρεθεί να ακούει. Επίσημα και
ανεπίσημα. Ο κόσμος θέλει το προφα-
νές. Που λέγεται (θετικό) αποτέλεσμα..

* * * * *

Δυσκολοφάγωτος…
Για άλλη μια φορά εμφανίζεται το όνο-
μα του Κώστα Καπιτανή στην επικαιρό-
τητα, από ομάδα που έχει πρόβλημα
μαζί του και θέλει να μας ενημερώσει
πως θα προτιμούσε να μην είχε εμπλο-
κή στα της διαιτησίας ο πρώην πρωτο-
κλασάτος διαιτητής μας. Πέρυσι γινό-
ταν λόγος ακόμα και για απόφαση της
εκτελεστικής της ΚΟΠ για απομάκρυν-

σή του που δεν υλοποιήθηκε ποτέ. Αυ-
τό που αποδεικνύεται είναι πως ο κ.
Καπιτανής έχει τη στήριξη αυτών που
τον έβαλαν εκεί και ως εκ τούτου έτσι
απλώς δεν γίνεται να αποσυρθεί. Έχει
ενδιαφέρον να δούμε πώς θα πορευ-
θεί η ΚΟΠ στο συγκεκριμένο κομμάτι
και ποιοι θα είναι οι άνθρωποι κλειδιά
της επόμενης μέρας στη διαιτησία. Δεν
είναι τυχαίο που αυξήθηκε η ένταση
και η πίεση τώρα που πλησιάζουν οι αλ-
λαγές.

* * * * *

H ίδια συζήτηση
Είναι κάτι σαν παράδοση στον Απόλλω-
να να γίνεται μια δήλωση λίγο πριν από
τις μεταγραφές του Γενάρη πως δεν θα
υπάρξει ενίσχυση με αποδέσμευση πο-
δοσφαιριστή και να προκαλούνται διά-
φορων ειδών συζητήσεις στις τάξεις
της ομάδας. Ειδικά φέτος οι περισσότε-
ροι συμφωνούν πως είναι απαραίτητο
να γίνουν κινήσεις για να αυξηθούν οι
επιλογές που υπάρχουν στα χέρια του
προπονητή. Η αλήθεια είναι πως αναζή-
τηση υπήρχε και υπάρχει για ποδοσφαι-
ριστές αλλά κάθε ομάδα έχει την τακτι-
κή της στο τι επικοινωνεί. Ας μη χαλι-
ούνται οι φίλοι της ομάδας και καλύτε-
ρα να περιμένουν. Να έχουν και στο
μυαλό τους πως εδώ και αρκετό καιρό
οι «κυανόλευκοι» χτυπάνε σε ψηλά ρά-
φια και ως εκ τούτου οι περιπτώσεις
που κοιτάζουν είναι δύσκολες.
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Τα κοκκινομανίταρα
και ο Τάμαρι

ΑΠΟΨΕΙΣ

ΠΑΡΑΣΚΗΝΙΑ

Ρε στα καφενεία, στις παρέες,
στη δουλειά, ρε, σε οικογενειακό
τραπέζι για κανά-δυο μήνες το
κεντρικό θέμα κουβέντας ήταν
γύρω από τα κοκκινομανίταρα. 

Ο ένας μάζευε κοντέινερ από
τέτοια, ο άλλος έκρυβε απ’ τους
υπόλοιπους τις γόνιμες περιοχές
που και καλά μόνο αυτός γνω-
ρίζει, ο παράλλος συζήταγε για
τις τιμές πότε ανεβαίνουν και

πότε κατεβαίνουν και ο λίγο πιο γενναιόδωρος
απλώς δώριζε σε γνωστούς και αγνώστους τους
νόστιμους μεζέδες, σκορπώντας χαρά σε όλους. 

Λίγο-πολύ για κανά-δυο μήνες η κοινωνία μας
περιστρεφόταν γύρω από τον νόστιμο μεζέ που
μας προσφέρει η φύση του νησιού. Μέχρι που τε-
λειώνει η εποχή τους ή αν θες τα σαρώσαμε όλα…
καλά να είμαστε του χρόνου τα βουνά μας να μας
δωρίζουν τέτοια εδέσματα. Τελείωσε η κουβέντα
γύρω από μανιτάρια και ξεκινήσαμε, τουλάχιστον
η ποδοσφαιρική κοινωνία, καινούργιο θέμα. Δεν
ήθελε και πολύ, ο Τάμαρι, να κερδίσει κανά-δυο
ομάδες σχεδόν μόνος του, να βγάλει στο χορτάρι
την τεράστια ποιότητά του, που ενδεχομένως να
μην ξανάδαμε στα λημέρια μας και ξεκινήσαν τα
νταούλια. 

Στο πι και φι, έγιναν όλοι μάνατζερ, εκτιμητές,
ειδικοί του χώρου, οικονομολόγοι σε τέτοιο βαθμό
που ο Μέντες ή ο Ραϊόλα μοιάζουν με μαθητούδια
της πρώτης δημοτικού. Τον ύπνο του δικαίου κοι-
μούνται οι γνωστότεροι ατζέντηδες του κόσμου
που ακόμη δεν εντόπισαν τον νέο Μέσι του παγ-
κοσμίου ποδοσφαίρου. 

Δεν ρώτησαν κιόλας όλους αυτούς τους ειδικούς
που κάθε λίγο και λιγάκι κοστολογούν τον Ιορδανό
παιχταρά ωσάν να είναι μανιτάρι κόκκινο. Χωρίς
να έχουν την παραμικρή γνώση του ποδοσφαιρικού
παζαριού, αγνοώντας διάφορες παραμέτρους που
έχουν να κάνουν με τον ίδιο τον παίκτη ακόμη
και τις συγκυρίες που μπορεί να προκύψουν στην
καριέρα του, παρουσιάζονται οι πλέον οι ειδικοί.  

Και οι ξεκινούν όπως οι ντελάληδες στις λαϊκές
αγορές, 60 ο ένας, 70 ο άλλος, 190 ο παράλλος.
Ωσάν και είναι γιουσουρούμ σε χώρα της Μέσης
Ανατολής. Μέχρι που τους κούνησε το δάκτυλο ο
Πρόδρομος Πετρίδης, ο οποίος μεταξύ άλλων είπε
και κάτι άλλο, ότι δεν υπάρχει ούτε καν επίσημη
πρόταση. Και σιγά-σιγά εξαφανίστηκαν όπως τα
κόκκινα μανιτάρια… μέχρι ο παικταράς να κερδίσει
κανά ματς μόνος και να φυτρώσουν και πάλι. 

Ξενίζει κάποιον το σκηνικό των
τελευταίων εβδομάδων στο κυ-
πριακό ποδόσφαιρο και σε σχέ-
ση με τη διαιτησία; Είναι και-
νούργια τα όσα ακούμε ή δια-
βάζουμε, τις τελευταίες μέρες,
περί ντροπής και αίσχους, εν-
τεταλμένων υπηρεσιών από δι-
αιτητές, για διαφθορά και κα-
τεστημένο του κυπριακού πο-
δοσφαίρου; Αμφιβάλλει κανείς

πως θα ζήσουμε και φέτος με αυτά, ειδικά όσο
πλησιάζουμε στα πιο κρίσιμα παιχνίδια; Μάλλον
όχι. Μένει, λοιπόν, το ερώτημα, γιατί κάθε χρόνο
τα ίδια, ίσως και χειρότερα όσο η κατάσταση πα-
ραμένει ως έχει, όσο η αντίδραση και ο φανατισμός
μεγαλώνουν.

Φωνάζουν κατά καιρούς, όλοι, για διαιτητές
που πρέπει να πάνε σπίτι τους, για αρμόδιους της
κυπριακής διαιτησίας ανάξιους να κατέχουν ση-
μαντικά πόστα. Ποιοι τους διορίζουν, όμως, ποιοι
τους ανέχονται και ποιοι μπορούν να τους διώξουν,
δεν μας λένε οι κατά καιρούς ανακοινώσεις οι δη-
λώσεις και τα γεμάτα υπονοούμενα και… μπηχτές
tweets… 

Η ΚΟΠ θα αναφωνήσουν οι περισσότεροι, απαν-
τώντας στο ερώτημα ποιος φταίει. Η ΚΟΠ και το
κατεστημένο της. Τι εστί όμως ΚΟΠ; Στην ουσία
τα ίδια τα σωματεία. Αυτά που κάποτε διαμαρτύ-
ρονται, άλλες φορές σφυρίζουν αδιάφορα και σε
κάποιες περιπτώσεις δηλώνουν την αποφασιστι-
κότητά τους να αλλάξουν πρόσωπα και καταστάσεις.
Άκουσε ή διάβασε ποτέ κανείς πως η ΚΟΠ συγ-
κάλεσε συνέλευση μετά από αίτημα σωματείων
για συζήτηση και λήψη αποφάσεων για δραστικές
αλλαγές στον χώρο της διαιτησίας και τον τρόπο
λειτουργίας της; Τα σωματεία διά των εκπροσώπων
τους δεν ενέκριναν την επαναπρόσληψη Χανς
Ρέικβαρτ στην προεδρία της Επιτροπής Διαιτησίας
και παρά τις κατά καιρούς έντονες αντιδράσεις
στην προηγούμενη του θητεία; 

Ακούμε και διαβάζουμε κατά τη διάρκεια της
κάθε αγωνιστικής περιόδου, για την αποφασιστι-
κότητα κάποιων να ξεσκεπάσουν πρόσωπα και
καταστάσεις να… ξεριζώσουν το κακό και τη δια-
φθορά. Ακόμη περιμένουμε, για χρόνια…

Μήπως γιατί κάποιοι βολεύονται από την υπάρ-
χουσα κατάσταση; Μήπως γιατί αυτοί που υπο-
στηρίζουν πως βρίσκονται στην πλευρά των αδι-
κημένων, ελπίζουν παράλληλα πως θα βρεθούν
στην αντίθετη πλευρά, ή μήπως γιατί λίγο - πολύ
όλοι λερωμένη έχουν τη φωλιά τους και κανένα
δεν συμφέρει και δεν εξυπηρετεί η πολυδιαφημι-
ζόμενη κάθαρση του κυπριακού ποδοσφαίρου;

Και όλα τα ίδια 
μένουν...

Του
ΓΙΩΡΓΟΥ 
ΛΟΓΙΔΗ

Του
ΧΡΙΣΤΟΥ
ΖΑΒΟΥ

Ο Σόουζα σε «καραντίνα»;
Δικαίωμα του κάθε προπονητή να επιλέγει αυτούς που ο ίδιος θεωρεί ως τους
καλύτερους ή ιδανικότερους για την εντεκάδα και γενικότερα την αποστολή
ενός αγώνα. Και όταν το αποτέλεσμα δικαιώνει τον προπονητή για τις επιλογές
του, δύσκολα μπορεί να προκύψει αντίδραση ή κριτική. Στην περίπτωση του
Λούκας Σόουζα τα δεδομένα δεν είναι τόσο ξεκάθαρα. Διανύει την καλύτερή
του περίοδο στη φετινή χρονιά το ΑΠΟΕΛ, «βγήκαν» και με το παραπάνω το
σύστημα και οι επιλογές του Πάολο Τραμετσάνι στα τελευταία παιχνίδια, η
«εξαφάνιση», ωστόσο, του Σόουζα τόσο από εντεκάδα όσο και από τον πάγκο,
δεν έχει να κάνει με καθαρά αγωνιστικά κριτήρια. Και μάλλον η κόντρα των
δύο (Τραμετσάνι - Σόουζα) στη Λάρνακα, στο ντέρμπι με την ΑΕΚ, δεν είναι το
μόνο «αγκάθι» στην ομαλή συνεργασία τους…

Του ΓΙΩΡΓΟΥ ΠΑΤΤΙΧΗ

Ολοκληρώσαμε αισίως τον Α΄ γύρο του
παγκύπριου ποδοσφαιρικού πρωτα-
θλήματος και πλησιάζουμε στα μέσα
της σεζόν 2018 – 2019. Η «μάχη» για
τη διεκδίκηση του τίτλου ή την εξα-
σφάλιση εισιτηρίου για τα προκριματικά
του Europa League, γίνεται όλο και
πιο ενδιαφέρουσα. Η πρωτοπόρος στη
βαθμολογία δείχνει ικανή να αντέξει
στις πρώτες θέσεις. Ο ΑΠΟΕΛ ξανα-
βρήκε τη χαμένη αυτοπεποίθηση και
την αποφασιστικότητα που τον χαρα-
κτήριζε στα προηγούμενα χρόνια.
Απόλλωνας και ΑΕΚ έχουν την ποιότητα
και τη «δίψα» για να κατακτήσουν την
κορυφή. Η Ανόρθωση ανέκαμψε, η
Νέα Σαλαμίνα εκπλήσσει ευχάριστα,
ενώ η Ομόνοια προσπαθεί να ξεπεράσει
τον κακό εαυτό της. 

ΑΕΛ

Αφού μπορεί, γιατί
να μην το κυνηγήσει
Όταν κρίνεις μια ομάδα ασφαλώς και
κριτήριό σου είναι όσα είδες μέχρι τη
στιγμή που το κάνεις και τη φετινή ΑΕΛ
μόνο ως διεκδικήτρια του τίτλου μπορείς
να την αποκαλέσεις. Πρώτη είναι άλ-
λωστε και αν ο πρώτος δεν διεκδικεί,
τότε ποιος το κάνει; Μέχρι τώρα έχει
καταφέρει να αντιδράσει σε πολλά που
της προέκυψαν είτε μέσα σε παιχνίδια
είτε στο γερό χαστούκι από τον Απόλ-
λωνα. Δεν είναι μια σούπερ ομάδα που
κυριαρχεί στο γήπεδο, αλλά η συχνότητα
με την οποία παίρνει καλά αποτελέσματα
είναι για να χτυπήσει πρωτάθλημα.
Ήδη ζεστάθηκαν οι μηχανές και στον
προγραμματισμό με την επιθετική γραμ-
μή να ενισχύεται με τουλάχιστον δύο
ποδοσφαιριστές. Η καλή κλήρωση στο
κύπελλο θα την κρατήσει και πιο συγ-
κεντρωμένη στο πρωτάθλημα, στοιχείο
κλειδί της φετινής ομάδας. Έχεις τις
πιθανότητες που αναλογούν στη μέχρι
τώρα εικόνα της.

ΑΠΟΕΛ

Αναγεννημένος 
και αποφασισμένος
Ο απρόσμενος αποκλεισμός του από τη
Σούντουβα και στη συνέχεια η αποτυχία
του να μπει στους ομίλους του Europa
League δημιούργησαν αλυσιδωτά προ-

βλήματα και αγωνιστική κρίση που έφε-
ρε και την αποδέσμευση του Μπαλταζάρ.
Ο Πάολο Τραμετσάνι κατάφερε ν’ αλ-
λάξει πολλά μέσα σε λίγες εβδομάδες
και να δώσει στον ΑΠΟΕΛ μεγάλη προ-
οπτική. Βελτίωσε την αμυντική λει-
τουργία, άλλαξε το πλάνο και έκανε
τους γαλαζοκίτρινους πολύ πιο δημι-
ουργικούς και αποτελεσματικούς. Είναι
δεδομένη η προσπάθεια απόκτησης
ενός σέντερ φορ που θα αξιοποιεί τα
πολύ δημιουργικά άκρα και τον… αστα-
μάτητο Αλ Τάμαρι. Πιθανότατα θ’ απο-
κτηθεί ένας ακόμα μεσοεπιθετικός, ένας
μέσος και ένας αμυντικός. 

ΑΠΟΛΛΩΝ
Η κορυφή
θέλει… ενίσχυση
Ήταν εντυπωσιακός και ουσιαστικός
στα προκριματικά του Europa League
και είχε αξιόλογη παρουσία στην φάση
των ομίλων, δείχνοντας πολλές και με-
γάλες αρετές. Ξεκίνησε αποφασιστικά
και δυναμικά στο πρωτάθλημα και συ-
νέχισε με πολύ καλές εμφανίσεις μέχρι
που εμφανίστηκαν τα πρώτα σημάδια
της κούρασης από την προσπάθεια στις
δύο διοργανώσεις και οι τραυματισμοί.
Είναι σε όλους ξεκάθαρο ότι ο Απόλλω-
νας χρειάζεται φρεσκάρισμα και ενί-
σχυση για να μπορέσει να κατακτήσει
τον τίτλο κάτι που είναι ο κύριος στόχος
του. Τα αρχικά πλάνα ενίσχυσης δια-
φοροποιήθηκαν και τώρα στις προτε-
ραιότητες είναι η απόκτηση αριστερού
μπακ. Επίσης, οι «κυανόλευκοι» ψάχνουν
για παίκτη στο κέντρο της άμυνας, για
ένα μέσο και για παίκτη στα άκρα της
επίθεσης. Δεν θα κάνουν απαραίτητα
τέσσερεις προσθήκες... Ψάχνουν για
παίκτες και για τους δύο καταλόγους,
διότι δεν υπάρχουν και αρκετοί παίκτες
που θα μπορούσαν να αποχωρήσουν
από το δυναμικό. 

ΑΝOΡΘΩΣΗ
H αναμόρφωση με
την έλευση Στρέπελ
Ο άδοξος αποκλεισμός από το Γιουρόπα
Λιγκ συνέτεινε σε ένα σκηνικό το οποίο
δεν επέτρεψε στην Ανόρθωση να πάρει
θετικά αποτελέσματα με την έναρξη
του πρωταθλήματος, αναγκάζοντάς την
και να αναθεωρήσει τον στόχο του πρω-
ταθλητισμού και να προβεί σε αλλαγή

προπονητή. Η έλευση του Στρέπελ ση-
ματοδότησε την απαρχή ενός αήττητου
σερί εφτά αγώνων το οποίο ώθησε τη
«Μεγάλη Κυρία» στην πρώτη εξάδα και
ξανά στη «μάχη» εξασφάλισης ευρω-
παϊκού εισιτηρίου. Μεγάλης σημασίας
θα είναι τα ντέρμπι εκτός έδρας του
δευτέρου γύρου της πρώτης φάσης του
πρωταθλήματος, ενώ ο μόνιμα παρο-
πλισμένος Σισέ θα πρέπει να θεωρείται
παρελθόν με δεδομένη την ενίσχυση
στη γραμμή κρούσης. Ο Ολλανδός τε-
χνικός ψάχνει και μέσο με δημιουργικές
ικανότητες ώστε να δώσει ταχύτητα
στην κυκλοφορία της μπάλας. 

ΝEΑ ΣΑΛΑΜIΝΑ
Eυχάριστη έκπληξη 
Έχει χαρακτηριστεί ως η ευχάριστη έκ-
πληξη του πρωταθλήματος. Ο Σάββας
Πουρσαϊτίδης έχει δημιουργήσει μια
ομάδα που αντιμετωπίζει με αξιώσεις
τον όποιο αντίπαλο. Μέσα και έξω. Ούσα
πέμπτη, με 20 βαθμούς κεφαλαιοποιεί
την αγωνιστική της ισχύ. Επίσης, πα-
ρουσιάζει προσωπικότητα (διαθέτει πο-
δοσφαιριστές με αυτό το χαρακτηρι-
στικό) και ελκυστικό ποδόσφαιρο. Με
βάση τα πεπραγμένα μπορεί για εξάδα.
Θέλει να φθάσει μακριά και στο κύπελλο,
όπου κληρώθηκε με την ΑΕΚ. Με την
αποχώρηση του Φεντερίκο Ντομίγκεζ
κινείται για την απόκτηση κεντρικού
αμυντικού, ενώ υπάρχει πιθανότητα
να κινηθεί και για ακραίο κυνηγό. 

ΑΕΚ
Η αντεπίθεση 
από την «Αρένα»
Οι αυξημένες αγωνιστικές υποχρεώσεις
λόγω της συμμετοχής στους ομίλους
του Γιουρόπα Λιγκ, στοίχησαν στην
ΑΕΚ η οποία μετράει την απώλεια έντεκα

βαθμών σε ισάριθμους αγώνες, με τη
διαφορά από το πρώτο σκαλοπάτι να
έχει ανέλθει σε διψήφια τιμή. Με δύο
αγώνες στο χέρι, η κάλυψη του χαμένου
εδάφους δεν είναι απαγορευτική, ιδι-
αίτερα από τη στιγμή που ακολουθούν
πέντε αγώνες πρωταθλήματος μέσα
στην «Αρένα» σε διάστημα ενός μηνός
εκεί όπου οι κιτρινοπράσινοι έχουν το
πάνω χέρι. Στο κεφάλαιο ενίσχυσης, ο
Άντονι Ιραόλα αναζητεί παίκτη στη με-
σαία γραμμή, ο οποίος να μπορεί να
αναλάβει τον ρόλο του εξαριού με αυ-
ξημένα ανασταλτικά καθήκοντα, ενώ
δεν αποκλείεται η απόκτηση ποδοσφαι-
ριστών καταλόγου Β για άμυνα και επί-
θεση. 

ΟΜOΝΟΙΑ
Χρονιά εφιάλτης 
Ούτε ο πιο απαισιόδοξος οπαδός της
δεν περίμενε τέτοια πορεία. Η ομάδα
εισήλθε στο πρωτάθλημα με καθεστώς
πλήρους αναδόμησης στη φιλοσοφία
της. Το ποδοσφαιρικό τμήμα εκχωρή-
θηκε σε εταιρία υπό το Σταύρο Παπα-
σταύρου. Γεγονός που εξασφάλισε οι-
κονομική υγεία. Πήρε 16 βαθμούς σε
13 παιχνίδια, πετυχαίνοντας 13 γκολ.
Είναι έβδομη, έχει πέντε νίκες, μια ισο-
παλία και επτά ήττες. Η δε εικόνα είναι
κάκιστη. Αυτά είναι απόρροια προβλη-
ματικού σχεδιασμού και ελλιπούς προ-
ετοιμασίας. Ο προπονητής Χουάν Κάρ-
λος Ολίβα, ο Τ.Δ. Ανχελ Γκόμες και το
επιτελείο τους αποχώρησαν. Την ομάδα
ανέλαβε από την όγδοη αγωνιστική
(4.11.18) ο Ελλαδίτης Γιάννης Αναστα-
σίου. Η Ευρώπη μέσω πρωταθλήματος
αποτελεί απομακρυσμένο σενάριο, ενώ
και μέσω κυπέλλου τα πράγματα είναι
δύσκολα (κληρώθηκε με τον Απόλλωνα).
Η ενίσχυση αποτελεί ανάγκη. Εγγρά-
φεται ο Μάρκο Μότα. Αναζητείται χαφ
και ακραίος κυνηγός. Για τον τρίτο δεν
είναι καθαρό το τοπίο.

Η ανάγκη
ενίσχυσης για
τίτλο και έξοδο
στην Ευρώπη
Η προοπτική των «μεγάλων» ομάδων 

O Απόλλωνας χρειάζεται φρεσκάρισμα για να μπορέσει να κατακτήσει τον τίτλο,
ενώ στον ΑΠΟΕΛ είναι δεδομένη η προσπάθεια απόκτησης ενός σέντερ φορ.
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ΔΙΑΒΑΣΤΕ

Μαρτύριο για ιδιοκτήτες
η μεταβίβαση ακινήτων
Ιδιοκτήτες ακινήτων σπεύδουν να μεταβι-
βάσουν ακίνητα πριν από την αλλαγή του
χρόνου και την ενεργοποίηση των νέων
αντικειμενικών αξιών, αλλά πολλοί εγκα-
ταλείπουν την προσπάθεια όταν έρχονται
αντιμέτωποι με τις χρονοβόρες διαδικα-
σίες και το ύψος του λογαριασμού. Σελ. 12

ΚΕΝΤΡΙΚΗ ΤΡΑΠΕΖΑ

Συνεχίζεται η ανάκαμψη
στην αγορά ακινήτων
Συνεχίστηκε η ανάκαμψη στον τομέα των
ακινήτων κατά το πρώτο δεκάμηνο του
2018. Υπήρξε κάποια αβεβαιότητα κατά
τους καλοκαιρινούς μήνες λόγω των εξελί-
ξεων στον Συνεργατισμό αλλά στη συνέχεια
η εμπιστοσύνη στην αγορά ακινήτων επα-
νήλθε αναφέρει η Κεντρική Τράπεζα. Σελ. 5

ΕΛΛΑΔΑ

Μόνο με κακή τράπεζα
θα μειωθούν τα NPEs
Μόνο η δημιουργία μιας «κακής τράπεζας»
(bad bank) είναι αυτό που θα «ξεκλειδώ-
σει» το αισιόδοξο σενάριο για επίτευξη των
στόχων που έχουν τεθεί για ταχεία μείωση
των NPEs, σημειώνει η Morgan Stanley σε
νέα έκθεσή της. Προσθέτει ότι θα απαιτη-
θούν νέα κεφάλαια 11,1 δισ. ευρώ. Σελ. 8

ΠΑΡΑΜΕΝΕΙ Η ΨΑΛΙΔΑ

Σε ένα αιώνα θα έλθει
η ισότητα των φύλων
Σε όλο τον κόσμο η διαφορά στη συμμετοχή
γυναικών και ανδρών στην εκπαίδευση,
στην οικονομία και στην πολιτική μέσα στον
τελευταίο χρόνο έχει αμβλυνθεί κατά ελάχι-
στο βαθμό, δηλαδή κατά 0,1%. Αυτό σημαί-
νει πως για να επιτευχθεί πλήρης ισότητα,
θα απαιτηθούν ακόμη 108 χρόνια. Σελ. 11
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Απόδοση δεκαετών 
ομολόγων 

Βαθμολογία 
από οίκους αξιολόγησης

Οίκος Μακρο- Βραχυ-
Αξιολόγησης πρόθεσμο πρόθεσμο

Χρέος Χρέος

DBRS ΒBB (low) R-2 (middle)
Fitch BΒΒ- F3
Moody’s Ba2 NP
S&P BBΒ- Α-3

Απόδοση Εβδομαδιαία 
αλλαγή

Α Π 0 Ψ Η / Του ΠΑΜΠΟΥ ΠΑΠΑΓΕΩΡΓΙΟΥ

Αυτές τις μέρες η Ευρωπαϊκή Επι-
τροπή αναμένεται να παρουσιάσει
την έκθεσή της για τα διάφορα
σχέδια παραχώρησης υπηκοότη-
τας έναντι επενδύσεων στις χώρες
μέλη της. Πολλοί νομίζουν ότι τα
σχέδια αυτά λειτουργούν μόνο
στην Κύπρο και στη Μάλτα. Στην
πραγματικότητα οι μισές σχεδόν
χώρες μέλη της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης εφαρμόζουν σχέδια τέτοιας
μορφής. Η Επιτροπή αναμένεται
επίσης να προβεί σε συστάσεις
για το περιεχόμενο τέτοιων σχε-
δίων. Πολλοί δημοσιογράφοι στο
εξωτερικό κάνουν συνήθως ανα-
φορά στην Κύπρο, όταν καλύ-
πτουν, συχνά με καταγγελτικό
τρόπο, το θέμα των διαβατηρίων.
Οι λόγοι είναι πολλοί. Το κυπριακό

σχέδιο υπήρξε ιδιαίτερα επιτυχές
από χρηματικής άποψης παρόλο
που οι πολιτογραφήσεις στον τόπο
μας δεν υπερέβησαν τον μέσο όρο
των πολιτογραφήσεων στην Ευ-
ρωπαϊκή Ένωση κατά αναλογία
πληθυσμού. Η επικέντρωση στην
Κύπρο πιθανόν να προήλθε επίσης
από τις υπερβολές με τις οποίες
προωθήθηκε το σχέδιο αυτό από
τους επαγγελματίες του είδους,
καθώς και από το γεγονός ότι η
παραχώρηση διαβατηρίων έχει
συνδεθεί ντε φάκτο με την από-
κτηση υπερπολυτελών διαμερι-
σμάτων και κατοικιών.

Το σχέδιο συνεισφέρει στην
κυπριακή οικονομία, αν και η επι-
κέντρωσή του στον τομέα των
πολυτελών ακινήτων περιορίζει

τη διασπορά των θετικών του επι-
δράσεων και δημιουργεί στρε-
βλώσεις. Με άλλα λόγια, τα μερικά
δισεκατομμύρια που έφερε το σχέ-
διο ήταν καλοδεχούμενα σε μια
εποχή που η χώρα μας πάσχιζε
να ξεπεράσει μια τεραστίων δια-
στάσεων χρηματο-οικονομική
κρίση. Βεβαίως, το σχέδιο αυτό
μπορεί από οικονομικής και κοι-
νωνικής πλευράς να σχεδιαστεί
πιο αποδοτικά. Στις ΗΠΑ η παρα-
χώρηση πράσινης κάρτας συνδέ-
εται συνήθως με το πόσες καλές
επιχειρήσεις και θέσεις εργασίας
δημιουργεί ο επενδυτής στη χώρα.
Ειδικά εδώ στην Κύπρο, αυτό θα
μπορούσε να αποβεί ένα χρήσιμο
κριτήριο. Κι αυτό για δύο τουλά-
χιστον λόγους. Κατά πρώτον απο-

τελεί κοινή παραδοχή ότι υστε-
ρούμε σε τεχνολογική αναβάθμιση
και καινοτομία. Επενδύσεις που
θα προάγουν την τεχνολογική
αναβάθμιση και θα είναι καινο-
τόμες θα πρέπει να ενθαρρύνονται
με διάφορους τρόπους. Ένας τέ-
τοιο κίνητρο είναι η παραχώρηση
της κυπριακής υπηκοότητας στον
επενδυτή, πέρα από τα όποια άλλα
θεσμικά ή φορολογικά κίνητρα.
Ένα άλλο μεγάλο πρόβλημα της
Κύπρου είναι η έλλειψη καλών
θέσεων εργασίας για τους νέους
εργαζόμενους, οι οποίοι συνήθως
διαθέτουν καλά ακαδημαϊκά προ-
σόντα και αναγκάζονται είτε να
ξενιτεύονται είτε να εργάζονται
με χαμηλές αμοιβές συχνά σε
επαγγέλματα που δεν αξιοποιούν

επαρκώς τις δυνατότητές τους.
Αν το σχέδιο συνδεθεί με τη δη-
μιουργία νέων και καλών θέσεων
εργασίας, τούτο θα συντείνει στο
να περιοριστεί το εργασιακό πρό-
βλημα των νέων.

Βεβαίως, για να γίνει αποδεκτή
από την Ευρωπαϊκή Ένωση η ανα-
γκαιότητα ύπαρξης ενός τέτοιου
σχεδίου, πέρα από την οικονομική
του χρησιμότητα, θα πρέπει να
διασφαλιστεί ότι δεν θα χρησιμο-
ποιείται από άτομα που υπό άλλες
συνθήκες θα ήταν ανεπιθύμητα.
Περί τούτου, όμως, ήδη υπάρχουν
διαδικασίες ελέγχου. Εξάλλου δε
συμφέρει σε κάποια χώρα να δώσει
την υπηκοότητά της σε λάθος άτο-
μα και αν γίνει κάτι τέτοιο, η υπη-
κοότητα μπορεί να ανακληθεί.

Το μέλλον του σχεδίου παραχώρησης υπηκοότητας

ΣΤΟΥΡΝΑΡΑΣ

Η οικονομία
δεν έχει 
επιστρέψει
ακόμα στην
κανονικότητα

Σελ. 7

Ηλεκτρονικούς πλειστηριασμούς
φέρνει το 2019, με πιθανότερο
χρόνο εφαρμογής τους τον Σε-
πτέμβριο. Το Υπουργείο Οικονο-
μικών βρίσκεται στο τελικό στάδιο
προετοιμασίας των διαδικασιών,
των βημάτων και των τεχνικών

παραμέτρων που θα ακολουθούν-
ται από τους ενδιαφερόμενους
αγοραστές ακινήτων και που θα
γίνονται εντός του συστήματος
ηλεκτρονικού πλειστηριασμού.
Πρόσθετα, το Υπουργείο Οικονο-
μικών έχει καταλήξει με την εται-

ρεία, η οποία θα αναλάβει την
ανάπτυξη της ηλεκτρονικής αυτής
πλατφόρμας, δηλαδή εκεί που θα
πραγματοποιούνται οι ηλεκτρο-
νικές δημοπρασίες. Πληροφορίες
της «Κ» αναφέρουν ότι την πλατ-
φόρμα θα  δημιουργήσει η εται-

ρεία «Newsphone Hellas S.A.», η
οποία ανέλαβε και τη δημιουργία
της ηλεκτρονικής πλατφόρμας
που χρησιμοποιείται στις ελλη-
νικές ηλεκτρονικές δημοπρασίες
ακινήτων. Εκτιμάται πως η εισα-
γωγή της ηλεκτρονικής δημοπρα-

σίας θα λειτουργήσει ως καταλύ-
της για τη διαδικασία των δημο-
πρασιών, αλλά η διαδικασία θα
γίνει και ευκολότερη. Κι αυτό γιατί
οι αγοραστές  δεν θα χρειάζεται
να έχουν φυσική παρουσία στη
διαδικασία. Σελ. 3

Η υιοθέτηση πιο σφικτής νομισματικής πολιτικής από τη Fed εντείνει την ανησυχία και τις πιέσεις στα διεθνή χρηματιστήρια. Την Τετάρτη η
κεντρική τράπεζα των ΗΠΑ προχώρησε σε νέα αύξηση του εύρους του βασικού επιτοκίου στο 2,25%-2,5% και η ανακοίνωση για συνέχιση
περιορισμού του ισολογισμού της προκάλεσε αναστάτωση στις αγορές, που, εν μέσω εμπορικού πολέμου, επιβράδυνσης της ανάπτυξης και
γενικότερης αναταραχής, καλούνται να προσαρμοστούν στο τέλος εποχής του φθηνού χρήματος. Σελ. 10

Αναστάτωση στις αγορές λόγω Fed Νέο ρεκόρ θα
φέρει το 2019
στον τουρισμό
Συνέντευξη Αγγελου Λοΐζου

Την εκτίμηση ότι το 2019 θα ση-
μειωθεί αύξηση κατά 3% του
τουριστικού ρεύματος προς την
Κύπρο, εκφράζει ο πρόεδρος
του ΚΟΤ Άγγελος Λοΐζου. Σε συ-
νέντευξη στην «Κ» αναφέρεται
στο Υφυπουργείο Τουρισμού
και στους άξονες στους οποίους
πρέπει να επικεντρωθεί. Ανα-
φέρεται ακόμα στα κακώς έχον-
τα του τουρισμού, τα λάθη και
τις παραλείψεις. Σελ. 4

Οι γιορτές
θέρμαναν
το λιανικό
Στα ύψη ο τζίρος φέτος

Τις πιο ένδοξες στιγμές του
διέρχεται το λιανικό εμπόριο
στη διάρκεια των γιορτών. Οι
καταναλωτές, οι πλείστοι με
τον 13ο μισθό στην τσέπη
έχουν κατακλύσει και φέτος
την αγορά. Ο τζίρος των κα-
ταστημάτων καταγράφει θε-
τικό πρόσημο με αποκορύφω-
μα την παραμονή Χριστουγέν-
νων, μέρα η οποία θεωρείται
η πιο επικερδής. Τις περισσό-
τερες πωλήσεις καταγράφουν
οι υπεραγορές. Σελ. 6

Δημοπρασίες online τον Σεπτέμβριο
Έχει επιλεγεί και ο πάροχος που θα κατασκευάσει την πλατφόρμα - Ίδιο το νομοθετικό πλαίσιο
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ΔΗΚΤΗΣ
diktis@kathimerini.com.cy

Τη βγάλαμε και φέτος μέσα στα
εργοτάξια. Για τη Λευκωσία το λέω
πρώτιστα, αλλά βλέποντας και
αναρτήσεις διαφόρων από άλλες
πόλεις, μάλλον το στόλισμα των
Χριστουγέννων δεν μας βγαίνει.
Ή μάλλον δεν τους βγαίνει αυτούς
που έχουν το «εν λευκώ» να στο-
λίσουν. Κι έτσι αντί έστω φτιαχτά
Λευκά Χριστούγεννα έχουμε
άφτιαχτα εργοτάξια. Εργοτάξια τα
οποία ο μέσος Κύπριος αβίαστα
θα αποκαλούσε «μαύρα τζιαι γέ-
ρημα»… Φέτος δεν μπήκα καν
στη διαδικασία να επισκεφτώ ση-
μεία της πόλης που τα προηγού-
μενα χρόνια είχαν τα παραπήγματα
εν είδει Λεωφόρου ή Πλατείας Χρι-
στουγέννων. Αρκέστηκα στα σχό-
λια ατόμων που βλέπω συχνά –
πυκνά ή πέρασαν στο διάβα μου
και τα οποία σχόλια συνέκλιναν
σε ένα μόνο συμπέρασμα: «Φέτος,
το στόλισμα είναι στο απόλυτο
μηδέν». Είναι αυτός ο κόσμος υπερ-
βολικός; Μήπως δεν ξέρει τι θέλει
και τι του γίνεται; Είναι μήπως αλ-
λοπρόσαλλος στις απαιτήσεις του;
Αν αυτός ο κάποιος ή οι κάποιοι
που έχουν την ευθύνη του χρι-
στουγεννιάτικου στολίσματος διε-
ρωτούνται αν ο κόσμος είναι υπερ-
βολικός στις αντιδράσεις του και

πιστεύουν ότι δεν ξέρουν τι θέλουν
μιας και ό,τι γίνει το κακολογούν,
τότε απλώς αποδεικνύουν τις ελ-
λείψεις αισθήματος ευθύνης, ευαι-
σθησίας, γούστου και αίσθησης
πραγματικότητας που τους δια-
κατέχει.

Η μόνη ουσιαστική γιορτή που
έχει ο Λευκωσιάτης για να γιορ-
τάσει στην πόλη του είναι τα Χρι-
στούγεννα. Τον υπόλοιπο χρόνο
έχει να τραβάει κουπί στους δρό-
μους με όλο το κυκλοφοριακό κομ-
φούζιο που επικρατεί, να τρέχει
από τη δουλειά στα σχολεία και
στις δραστηριότητες των παιδιών
του και να ζει μέσα στο άγχος. 

Σε όλο αυτό, υπάρχει η παντελής
έλλειψη συντονισμού των διαφό-
ρων κατασκευαστικών έργων υπο-
δομής που προκαλούν έμφραγμα
στους δρόμους και στον ίδιο, τα
οδοστρώματα που είναι για ερπυ-
στριοφόρα οχήματα και όχι για
οχήματα με τροχούς ελαστικών
που γίνονται από στρογγυλοί…
πολυγωνικοί σε χρόνο ρεκόρ και
αμορτισέρ που χρειάζονται σπον-
δυλοδεσία κάθε τρίμηνο.

Η μόνη ευκαιρία που έχουν οι
τοπικοί άρχοντες να τον ανταμεί-
ψουν λίγο γι’ αυτό του το μαρτύριο
είναι τα Χριστούγεννα. Αν δημι-

ουργούσαν μιαν ατμόσφαιρα εύ-
θυμη, γιορταστική, καλόγουστη
για να αλλάξει λίγο παραστάσεις
– έστω και για λίγες μέρες – θα
ήταν μια ανταμοιβή. Αντ’ αυτού
βλέπουμε τα ίδια «παναϋρκότικα»
στολίδια και λαμπιόνια στους δρό-
μους που μισοανάβουν, εκδηλώ-
σεις να γίνονται χωρίς καμία σχε-
δόν οργάνωση και γενικά το ντε-
κόρ να δίνει την εντύπωση ότι κά-
ποιος ξεκίνησε να κάνει κάτι και
μετά πήγε απόσπαση κάπου αλλού,
αφήνοντάς το στην… αρχή. Ούτε
καν στη μέση.

Εντάξει έλαβαν έστω και καθυ-
στερημένα το μήνυμα πως η Λε-
ωφόρος Χριστουγέννων κάθε άλλο
από κάτι τέτοιο θύμιζε και την κα-
τάργησαν. Με τόση όμως καθυ-
στέρηση που είχε ας πούμε η πλα-
τεία Ελευθερίας και παραδίδεται
φέτος, δεν ήταν αρκετό διάστημα
να οργανώσουν κάτι αξιοσέβαστο
και να το στήσουν έστω την υστά-
τη; Μπα! Πολλά ζητώ για έγκαιρο
προγραμματισμό! Εδώ μάλλον να
μην πίστευαν ούτε οι ίδιοι πως θα
παρέδιδαν μέρος της πλατείας,
πόσο μάλλον να προγραμματι-
στούν για στόλισμα.

Και πώς τα έφερε ο ευρύτερος
«προγραμματισμός» των έργων,

οι δρόμοι που είναι ανοικτοί λιγο-
στεύουν με την ημέρα, ενώ αυτοί
που ελευθερώνονται καθυστερούν
με τους μήνες και τα χρόνια… 

Στο τέλος θα συμφέρει να με-
τατρέψουμε τις καφετέριες στην
περίμετρο του κέντρου σε γραφεία
για να αποφεύγουμε εντελώς τη
διακίνηση στο κέντρο μέχρι να
δεήσει ο Θεός να ολοκληρωθούν
τα δεκάδες μέτωπα που είναι ανοι-
κτά και θα ανοίξουν με τη νέα χρο-
νιά.

Μπορεί σε πέντε χρόνια από τα
σήμερα η Λευκωσία να είναι πολύ
διαφορετική από σήμερα. Θα πιω
και ένα κρασάκι σε αυτό επειδή
το θέλουμε. Αλλά ο ενδιάμεσος
προγραμματισμός χωλαίνει και ο
συντονισμός φαίνεται να παρα-
μένει ανύπαρκτος. Το ζόρι όλο, το
τραβάει ο κόσμος. 

Δεχτήκαμε πως και φέτος θα
την περάσουμε μέσα στα εργοτά-
ξια. Ας ελπίσουμε πως τα επόμενα
Χριστούγεννα θα θυμίζουν κάτι
από Χριστούγεννα και όχι μια κα-
τάπαυση του πυρός στη Λωρίδα
της Γάζας.

Ο κ. Ανδρέας Α. Ανδρέου, MRICS, είναι
CEO της APS Andreou Property
Strategy - Chartered Surveyors.

Αναγκαιότητα το Εστία
Δεν είναι ούτε το τελειότερο και ούτε το δικαιό-
τερο, αλλά αποτελεί μια αναγκαιότητα, δήλωσε
στη συνέντευξη Τύπου ο πρόεδρος του ΔΗΣΥ
Αβέρωφ Νεοφύτου. Εμείς συμφωνούμε για την
αναγκαιότητα, ωστόσο, μια ακόμη ματιά για βελ-
τίωση των κριτηρίων δεν βλάπτει πρόεδρε. 

••••
Οι επόπτες δεν υποχωρούν
για την αύξηση κεφαλαίου
Τρόπους αποφυγής του dilution, δηλαδή τον πε-
ριορισμό της μετοχικής συμμετοχής των υφιστά-
μενων μετόχων αναζητεί η διοίκηση της Ελληνι-
κής Τράπεζας, ανακοινώνοντας τα αποτελέσματα
του εννιαμήνου, με το κέρδος να συμπεριλαμβά-
νει την αρνητική υπεραξία ύψους €297,9 εκατ.
που προκύπτουν από την απόκτηση, η οποία
αποτελείται από τη διαφορά μεταξύ της καθαρής
αξίας της αποκτηθείσας περιμέτρου ύψους €247
εκατ. και του αντιτίμου ύψους €74,2 εκατ. που η
Ελληνική Τράπεζα συμφώνησε να καταβάλει
στην πρώην ΣΚΤ και την εφαρμογή λογιστικών
προτύπων βάσει των οποίων αναγνωρίζεται άμε-
σα η αξία των μελλοντικών εσόδων, εξαιρουμέ-
νων των χρεώσεων, που μπορεί να προκύψουν
από το σχέδιο προστασίας περιουσιακών στοιχεί-
ων. Οι εποπτικές αρχές επιμένουν στην ανάγκη
αύξησης κεφαλαίων, όπως είχε αρχικά προγραμ-
ματιστεί κάτι που θα περιορίσει το ποσοστό κά-
ποιων από τους υφιστάμενους μέτοχους και συγ-
κεκριμένη της Wargaming και της ThirdPoint. Ιδι-
αίτερα σημαντικό είναι το γεγονός ότι ο δείκτης
των μη εξυπηρετούμενων δανείων στο σύνολο
του δανειακού χαρτοφυλακίου μειώθηκε στο
31,0% (31 Δεκεμβρίου 2017: 53,3%)

••••
Στημένοι πλειστηριασμοί
ακινήτων 
Ο δικηγόρος Χρήστος Πουτζιουρής καταγγέλ-
λει στα μέσα κοινωνικής δικτύωσης ότι «στις

αίθουσες των πλειστηριασμών παρουσιάζονται
τραπεζικοί υπάλληλοι ή άτομα που συνεργά-
ζονται με τις τράπεζες με σκοπό να ανεβάζουν
τις τιμές πώλησης των ακινήτων τεχνικά. Δηλα-
δή αν ένας ιδιοκτήτης ή κάποιος δικός του πάει
και υποβάλει προσφορά στην τιμή που επιφυ-
λάχθηκε πάνε οι πάνω κύριοι και πλειοδοτούν
περισσότερο για να ανεβάσουν την τιμή πώλη-
σης του εκμεταλλευόμενοι τη συναισθηματική
σύνδεση του ιδιοκτήτη ή των συγγενών του
που θέλουν να κρατήσουν το ακίνητο στην οι-
κογένεια. Αυτό που κάνουν είναι ποινικό αδί-
κημα και μία μέρα θα τη βρουν γεμάτη, αφού

όσοι μπαίνουν στην αίθουσα πλειστηριασμού
καταγράφεται η παρουσία τους με τον αριθμό
ταυτότητάς τους και επίσης όσοι πλειοδοτούν
καταγράφεται το όνομά τους, η ταυτότητά τους
και τα ποσά που πρόσφεραν. Δεν μπορούν να
είναι υποψήφιοι αγοραστές τα ίδια άτομα για
τη μισή ακίνητη περιουσία της Κύπρου που θα
βγει στο σφυρί». Η καταγγελία είναι πολύ σο-
βαρή, διότι στην πραγματικότητα, αν ευσταθεί,
αφορά παράνομες τραπεζικές πρακτικές. Γι’
αυτό και μια τέτοια καταγγελία θα έπρεπε να
απευθυνθεί με στοιχεία στον γενικό εισαγγε-
λέα. 

••••
Ο καφενές 
Ο Νίκος Κληρίδης δεν είναι ένας τυχαίος πολί-
της, αλλά ένας νομικός που τυγχάνει να είναι
και αδελφός του γενικού εισαγγελέα. Αν και
αυτά που καταγγέλλει για τις σχέσεις δικαστών
με συγκεκριμένο δικηγορικό γραφείο δεν
αποτελούν δικαιολογίες για όλες τις αποτυχίες
της Νομικής Υπηρεσίας και κατ’ επέκταση του
αδελφού του ουδείς μπορεί να αμφισβητήσει
ότι τα όσα καταγγέλλει είναι δυνατόν να δια-
δραμάτισαν ρόλο σε κάποιες αποφάσεις των
δικαστηρίων που αφορούν τράπεζες. Για να εί-
μαστε πιο συγκεκριμένοι στην πρόσφατη από-
φαση του Ανωτάτου δικαστηρίου που αφορού-
σε την αθώωση τράπεζας και τραπεζίτη από
πρωτόδικη καταδίκη σε ποινική υπόθεση με
απόφαση πλειοψηφίας όπου ένας εκ των δικα-
στών είναι συγγενής πρώτου βαθμού με επεν-
δυτή σε αξιόγραφα, ο οποίος αξίωνε μέσω δι-
καστικής διαδικασίας τα χρήματά του και η τρά-
πεζα λίγους μήνες προηγουμένως προχώρησε
σε συμβιβασμό της υπόθεσης, κάτι που όπως
γνωρίζουμε δεν έκανε σε καμία άλλη υπόθε-
ση. Νομικοί κύκλοι θεωρούν ότι το νομικό υπό-
βαθρο της απόφασης του Ανωτάτου στερείται
σοβαρότητας. Ποιος, όμως, μπορεί να ερευνή-
σει τις συνθήκες υπό τις οποίες έγινε ο συμβι-
βασμός και κατά πόσο αυτός επηρέασε την
κρίση του δικαστή; 

A Π Ο Ψ Η  Του ΜΙΧΑΛΗ ΟΛΥΜΠΙΟΥ

Το μεγάλο στοίχημα 
των τραπεζών

A Π Ο Ψ Η  Του ΑΝΔΡΕΑ Α. ΑΝΔΡΕΟΥ

«Αντί ένα σύστημα δικαιοσύνης
για όλους βρίσκεται σε εξέλιξη
ένα σύστημα δικαιοσύνης για αυ-
τούς που μπορούν να το πληρώ-
σουν. Έχουμε τράπεζες που όχι
μόνο είναι πολύ μεγάλες για να
αποτύχουν αλλά και πολύ μεγάλες
για να λογοδοτήσουν» είπε ο νομ-
πελίστας οικονομολόγος Joseph
Stiglitz. Τα λόγια αυτά δεν αφο-
ρούν μόνο κάποιες μεγάλες τρά-
πεζες στην Αμερική ή αλλού. Οι
μεγάλες κυπριακές τράπεζες τα
έχουν κάνει όλα. Ξέπλυμα βρώ-
μικου χρήματος, εξαπάτηση κα-
ταθετών, καταχρηστικές χρεώ-
σεις, χειραγώγηση μετοχών, εξα-
γορές για μίζες, ριψοκίνδυνες
επενδύσεις ως να είχαν κεφάλαιο
από κέρδη καζίνου και πάει λέ-
γοντας. Ακόμα και διάβρωση της
δικαιοσύνης καταγγέλλουν κά-
ποιοι. Μέχρι πριν από λίγα χρόνια
τράπεζες προωθούσαν συγκεκρι-
μένο διοικητή διά των μέσων μα-
ζικής ενημέρωσης που έλεγχαν
εμμέσως διά των μεγάλων προ-
ϋπολογισμών διαφήμισης που
διέθεταν, ενώ έφταναν στο σημείο
να ασκούσαν και λογοκρισία,
όταν κάποιες αναλύσεις δεν αν-
ταποκρίνονταν στο παραμύθι
που πουλούσαν περί ισχυρής οι-
κονομικής ευρωστίας. Σήμερα οι
επικεφαλής των τραπεζών αμεί-
βονται αρκετά ψηλότερα από
τους προκάτοχούς τους παρά το
γεγονός ότι εδώ και χρόνια οι
τράπεζες είναι ζημιογόνες και οι
μέτοχοί τους έχουν χάσει το με-
γαλύτερο μέρος των κεφαλαίων
τους που επένδυσαν σε όλες τις
αυξήσεις κεφαλαίων μετά το 2013.
Η εξέλιξη της τεχνολογίας σε συν-
δυασμό με το αμαρτωλό παρελθόν
των περισσότερων κυπριακών
τραπεζών θα οδηγήσει σε εξελίξεις
στις αγορές κεφαλαίου, οι οποίες
θα κληθούν να συμπληρώσουν
τα κενά των χρηματοδοτήσεων
που απαιτεί η πραγματική οικο-
νομία αφήνοντας έτσι λιγότερα
κέρδη για τον τραπεζικό τομέα.
Οι τράπεζες θα κληθούν να απαν-
τήσουν στην πρόκληση αυτή με
νέα προϊόντα σε ένα εξαιρετικά
δύσκολο τραπεζικό περιβάλλον
όπου παρά τον σχετικά μεγάλο
οικονομικό ρυθμό ανάπτυξης ο
ιδιωτικός τομέας παραμένει υπερ-
χρεωμένος, ενώ το σύστημα κου-
βαλά ακόμα ένα μεγάλο ποσοστό
μη εξυπηρετούμενων δανείων
που ξεπερνά το 40% επί του συ-
νόλου των χορηγήσεων. Αν και
οι τράπεζες έχουν απαλλαγεί από
μεγάλο βάρος από την πώληση
δανείων τα μη εξυπηρετούμενα
δάνεια παραμένουν, αλλά σε δια-

φορετική ιδιοκτησία. Η επιτυχία
των τραπεζών στο σύντομο μέλ-
λον θα διαφανεί από την ικανό-
τητά τους να προσαρμόζονται με
νέα ανταγωνιστικά προϊόντα που
να τους διασφαλίζει ένα υγιές κα-
θαρό επιτοκιακό περιθώριο. Αυτό
όμως προϋποθέτει την καλλιέρ-
γεια εμπιστοσύνης ανάμεσα
στους πελάτες τους. Πώς, όμως,
μπορεί να καλλιεργηθεί αυτή η
εμπιστοσύνη, όταν η διακυβέρ-
νηση των τραπεζών παραμένει
πολύ μακριά από το επιθυμητό
επίπεδο και η κοινωνική τους ευ-
θύνη βρίσκεται κάπου στα αζή-
τητα; Αν και μεγάλο ρόλο σε όλη
αυτή την προσπάθεια διαδραμα-
τίζει και η Κεντρική Τράπεζα και
φυσικά ο διοικητής στις περισ-
σότερες περιπτώσεις είναι το Δι-
οικητικό Συμβούλιο της κάθε τρά-
πεζας που με τις ενέργειές του
μπορεί να καλλιεργήσει την εμ-
πιστοσύνη σε πελάτες, αλλά και
επενδυτές. Δεν είναι άλλωστε τυ-
χαίο το γεγονός ότι η Τράπεζα
Κύπρου αναγκάστηκε να κατα-
βάλει κουπόνι 12,5% σε αξιόγραφα
ώστε να εξασφαλίσει τα απαιτού-
μενα κεφάλαια που χρειάζεται.
Πρόκειται για μια χειροπιαστή
απόδειξη, σύμφωνα με την οικο-
νομική θεωρία, που ο αυξημένος
κίνδυνος αντισταθμίζεται από
αυξημένες προσδοκώμενες απο-
δώσεις. Ένας άλλος σημαντικός
παράγοντας για την επιτυχία των
τραπεζών είναι η μείωση του κό-
στους προσωπικού. Ανταγωνι-
στικά προϊόντα σημαίνει απα-
ραίτητα και χαμηλό κόστος. Διε-
ρωτόμαστε, όμως, πώς οι διοική-
σεις των τραπεζών που αμείβονται
με εκατοντάδες χιλιάδες έκαστος
θα πείσουν τη συντεχνία των
τραπεζών ότι υπάρχει πρόβλημα
και θα πρέπει τα μέλη της να δεχ-
θούν χαμηλότερους μισθούς και
ωφελήματα; Είναι γι’ αυτό που
λέμε ότι υπάρχει πρόβλημα εται-
ρικής διακυβέρνησης. Μόλις πριν
από μερικές βδομάδες μέλος Δι-
οικητικού Συμβουλίου πώληση
μεγάλο πακέτο μετοχών τη στιγμή
που η τράπεζα του αναζητάει κε-
φάλαια. Άραγε τι μήνυμα ήθελε
να στείλει με μια τέτοια ενέργεια;
Παρά τα ενθαρρυντικά θεμελιώδη
οικονομικά δεδομένα και τις προσ-
δοκίες που δημιουργούν για βελ-
τίωση των εισοδημάτων και της
απασχόλησης το στοίχημα για
τις τράπεζες είναι μεγάλο. Κατά
πόσο θα το κερδίσουν εξαρτάται
από τις ίδιες. Δεν έχουμε πειστεί
όμως ότι οι νέες διοικήσεις πήραν
τα μαθήματα των προκατόχων
τους. 

H  Λ E Ξ H
Τ Η Σ  Ε Β Δ Ο Μ Α Δ Α Σ

Οίκος Αξιολόγησης
Ο Οίκος Αξιολόγησης απο-
τελεί εξειδικευμένο οργα-
νισμό ο οποίος αξιολογεί,
μεταξύ άλλων, την πιστο-
ληπτική ικανότητα διαφό-
ρων υφιστάμενων ή υπο-
ψήφιων δανειζομένων. Με

τον όρο πιστοληπτική ικανότητα αναφερό-
μαστε στην ικανότητα, αξιοπιστία και φε-
ρεγγυότητα των διαφόρων υφιστάμενων
ή υποψήφιων δανειζομένων (ατόμων,
ιδιωτικών επιχειρήσεων, κρατικών επιχει-
ρήσεων, χωρών) προς συμμόρφωση με τις
δανειακές τους υποχρεώσεις. Η ικανότητα
αυτή αξιολογείται από τον πιστωτή, αλλά
σε κάποιες περιπτώσεις (βλέπε παραδείγ-
ματα τραπεζών και χωρών) βασίζεται στην
αξιολόγηση εξειδικευμένων οργανισμών
(Οίκοι Αξιολόγησης) και παρουσιάζεται με
τη μορφή συγκεκριμένης κλίμακας βαθ-
μολόγησης.

Μάριος Χαραλαμπίδης
Καθηγητής Διοίκησης και Οικονομικών 

Cyprus Institute of Marketing / The Cyprus
Business School

Σαν τα μανιτάρια ξεπετάχτηκαν αυτό το μήνα τα Καζίνο. Η φωτογραφία από το αεροδρόμιο της Λάρνακας. 

Εργοτάξιο Χριστουγέννων
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Του ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΡΟΥΓΚΑΛΑ

Έχουν περάσει πέντε και πλέον μήνες
από τότε που ψηφίστηκε η ενίσχυση
του νομικού πλαισίου που διέπει
την αντιμετώπιση των Μη Εξυπη-
ρετούμενων Δανείων από τη Βουλή
των Αντιπροσώπων στα μέσα του
Ιουλίου του 2018. Τα νομοσχέδια
που ψήφισε η Βουλή αποσκοπούσαν
στην εισαγωγή της τραπεζικής τιτ-
λοποίησης δανείων, την εισαγωγή
όρων που διευκολύνουν την πώληση
των δανείων, αλλά και την ισχυρο-
ποίηση των μέτρων των εκποιήσεων,
εισάγοντας παράλληλα στην Κύπρο
για πρώτη φορά τις ηλεκτρονικές
εκποιήσεις. Μέχρι στιγμής δεν έχουν
εφαρμοστεί οι ηλεκτρονικές εκποι-
ήσεις, αφού είναι μια διαδικασία για
την οποία θα πρέπει να οριστικο-
ποιηθεί ο τρόπος που θα λειτουργεί,
αλλά και ποιος θα κατασκευάσει
την ειδική ηλεκτρονική πλατφόρμα.
Το Υπουργείο Οικονομικών βρίσκεται
στο τελικό στάδιο προετοιμασίας
των διαδικασιών, των βημάτων και
των τεχνικών παραμέτρων που θα
ακολουθούνται από τους ενδιαφε-
ρόμενους αγοραστές ακινήτων και
που θα γίνονται εντός του συστή-
ματος ηλεκτρονικού πλειστηρια-
σμού. Πρόσθετα, το Υπουργείο Οι-
κονομικών, όπως πληροφορείται η
«Κ», έχει καταλήξει με την εταιρεία
η οποία θα αναλάβει την ανάπτυξη
της ηλεκτρονικής αυτής πλατφόρ-
μας, δηλαδή εκεί που θα πραγμα-
τοποιούνται οι ηλεκτρονικές δημο-
πρασίες.

Βάσει των πληροφοριών τα δε-
δομένα είναι δύο. Οι ηλεκτρονικές
δημοπρασίες θα αρχίσουν τον Σε-
πτέμβριο του 2019, ενώ την πλατ-
φόρμα θα δημιουργήσει η εταιρεία
«Newsphone Hellas S.A.», η οποία
ανέλαβε και τη δημιουργία της ηλε-
κτρονικής πλατφόρμας που χρη-
σιμοποιείται στις ελληνικές ηλε-
κτρονικές δημοπρασίες ακινήτων.
Εκτιμάται πως η εισαγωγή της ηλε-

κτρονικής δημοπρασίας θα λει-
τουργήσει ως καταλύτης για τη
διαδικασία των –πενιχρών σε πο-
σότητα μέχρι στιγμής επιτυχών–
δημοπρασιών, αλλά η διαδικασία
θα γίνει και ευκολότερη. Κι αυτό
γιατί οι αγοραστές δεν θα χρειάζεται
να έχουν φυσική παρουσία στη
διαδικασία. Ισχυρός παράγοντας
για τη διαφαινόμενη επιτυχία της
ηλεκτρονικής διαδικασίας έναντι
του παραδοσιακού πλειστηριασμού,
η ανωνυμία, σημειώνουν στην «Κ»
πηγές που είναι εις θέση να γνω-
ρίζουν διαδικασίες αντίστοιχες άλ-
λων χωρών.

Πιο πέρα από εξάμηνο
Ο διευθυντής της Χρηματοπι-

στωτικής Σταθερότητας του Υπουρ-
γείου Οικονομικών, Ανδρέας Χα-
ραλάμπους, ανέφερε στην «Κ» πως
οι ηλεκτρονικοί πλειστηριασμοί
προϋποθέτουν διάταγμα, αλλά κυ-
ρίως τη δημιουργία πλατφόρμας,
η οποία να ανταποκρίνεται στην
ηλεκτρονική δημοπράτηση. Ση-
μείωσε πως το διάταγμα είναι σχε-
δόν έτοιμο, συνεχίζεται η διαβού-
λευση με τα εμπλεκόμενα μέρη
εξήγησε, αλλά βρίσκεται σε τελικό

στάδιο. Το διάταγμα θα εκδοθεί
από τον υπουργό είπε, όταν ολο-
κληρωθεί.Ο κ. Χαραλάμπους επι-
βεβαίωσε πως έχει επιλεγεί ο οίκος
που θα δημιουργήσει την πλατ-
φόρμα ηλεκτρονικών δημοπρα-
σιών, δίχως όμως να τον κατονο-
μάσει. Εξήγησε ότι θα χρειαστούν
μερικοί μήνες μέχρι να ετοιμαστεί
η πλατφόρμα, οπότε δεν προβλέ-
πεται να υλοποιηθεί - λειτουργήσει
πριν από το διάστημα Ιουνίου -
Σεπτεμβρίου, με πιο ρεαλιστικό
σενάριο να είναι ο Σεπτέμβριος
του 2019. «Καταβάλλονται προ-
σπάθειες για να επισπευτεί η δια-
δικασία δημιουργίας της πλατφόρ-
μας και λειτουργίας της, αλλά πράγ-

ματι πιθανότερη ημερομηνία για
τα παραπάνω είναι ο Σεπτέμβριος
του 2019», σημείωσε χαρακτηρι-
στικά.

Προχωρημένη συνεργασία
Για τα του οίκου που έχει ανα-

λάβει τη διαδικασία δημιουργίας
της πλατφόρμας ο διευθυντής της
Χρηματοπιστωτικής Σταθερότητας
του Υπουργείου Οικονομικών τόνισε
ότι προχωρούν οι σχετικές ενέρ-
γειες, απλώς πρέπει να προσαρμο-

στεί το σύστημα στα κυπριακά δε-
δομένα. «Πρέπει να τονιστεί πως
ο ηλεκτρονικός πλειστηριασμός
δεν είναι διαφορετικός από τον κα-
νονικό, απλώς γίνεται με ηλεκτρο-
νικά μέσα. Οι διαδικασίες ενός πλει-
στηριασμού και το νομοθετικό πλαί-
σιο που τον διέπει είναι ακριβώς
το ίδιο με τον παραδοσιακό. Μόνη
διαφορά είναι ότι αντί να διεξάγεται
σε συγκεκριμένο χώρο, θα διεξά-
γεται ηλεκτρονικά και θα μπορούν
να συμμετάσχουν ενδιαφερόμενοι

και εκτός Κύπρου. Θα χρησιμοποι-
ηθεί η τεχνολογία με την ίδια λογική
που ένας πελάτης μιας τράπεζας
μπορεί να διεκπεραιώσει τραπεζικές
συναλλαγές από τον προσωπικό
του χώρο και όχι μέσω τραπέζης»,
εξήγησε. Τέλος, σχολίασε ότι η δια-
πραγμάτευση γίνεται με τον οίκο
που ανέπτυξε το αντίστοιχο σύ-
στημα στην Ελλάδα, αλλά επειδή
το νομικό σύστημα της Κύπρου εί-
ναι διαφορετικό, χρειάζονται προ-
σαρμογές.

Τον Σεπτέμβριο
του 2019
e-πλειστηριασμοί
στην Κύπρο
Ο πάροχος υπηρεσιών τεχνολογίας και πληροφορικής
«Newsphone Hellas S.A.» θα κατασκευάσει την πλατφόρμα

<<<<<<<

«Καταβάλλονται προ-
σπάθειες επίσπευσης
της διαδικασίας δημι-
ουργίας της πλατφόρ-
μας και λειτουργίας της,
αλλά πράγματι πιθανό-
τερη ημερομηνία για τα
παραπάνω είναι ο Σε-
πτέμβριος του 2019»,
σημείωσε ο Ανδρέας
Χαραλάμπους.

Οι διαδικασίες ενός ηλεκτρονικού πλειστηριασμού και το νομοθετικό πλαίσιο που τον διέπει είναι ακριβώς το ίδιο με
τον παραδοσιακό. Μόνη διαφορά είναι ότι θα διεξάγεται ηλεκτρονικά και δεν χρειάζεται η φυσική παρουσία του αγορα-
στή.

Σε ό,τι αφορά τον τραπεζικό το-
μέα, οι προκλήσεις των κυπρια-
κών τραπεζικών ιδρυμάτων συνε-
χίζουν να εντοπίζονται και κατά το
2018 στην αντιμετώπιση των Μη
Εξυπηρετούμενων Δανείων, ση-
μειώνει η Κεντρική Τράπεζα της
Κύπρου στο τελευταίο της οικο-
νομικό δελτίο για το 2018. Ωστό-
σο, σημειώνει πως το 2018 θα
μπορούσε να χαρακτηριστεί ως
χρονιά σταθμός προς την κατεύ-
θυνση της απομόχλευσης των
ισολογισμών των τραπεζών από
τα ΜΕΔ μέσω πωλήσεων, αλλά
και ως χρονιά σημαντικής ενοποί-
ησης του κυπριακού τραπεζικού
τομέα με την απορρόφηση συγ-
κεκριμένων περιουσιακών στοι-
χείων και υποχρεώσεων της Συ-
νεργατικής Κυπριακής Τράπεζας
από την Ελληνική Τράπεζα, και
των εργασιών της USB από την

Astrobank. Ταυτόχρονα, η Κεντρι-
κή σημειώνει πως θα πρέπει να
σημειωθούν οι αλλαγές στο σχε-
τικό νομοθετικό πλαίσιο για την
επίλυση των ΜΕΔ και το επερχό-
μενο κυβερνητικό σχέδιο ΕΣΤΙΑ,
για το οποίο όμως η ΚΤΚ έχει ήδη
εκφράσει τις επιφυλάξεις της για
δημιουργία ηθικού κινδύνου σε
δανειολήπτες που εξυπηρετούν
τα δάνειά τους. Καταλήγει πως οι
πρόσφατες αποξενώσεις ΜΕΔ
από τραπεζικά ιδρύματα, βελτίω-
σαν την ποιότητα του ενεργητικού
τους και ενίσχυσαν παράλληλα
την εμπιστοσύνη των επενδυτών
και των καταθετών, ενώ παρά την
πρόοδο που σημειώνεται και η
οποία θα μειώσει το ποσοστό των
ΜΕΔ κάτω από το 30%, η Κύπρος
είναι πολύ μακριά από τα ευρω-
παϊκά επίπεδα που κυμαίνονται
κατά μέσο όρο στο 3,6%.

ΚΤΚ: Το πρόβλημα των ΜΕΔ παραμένει
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Συνέντευξη στη ΜΑΡΙΑΣ ΗΡΑΚΛΕΟΥΣ

Το Υφυπουργείο Τουρισμού δεν θα
καλύψει όλα τα κενά στην τουρι-
στική βιομηχανία, αλλά έχουν κα-
θήκον και όλοι οι παράγοντες και
επιχειρηματίες του τουρισμού ανα-
φέρει ο πρόεδρος του ΚΟΤ Άγγελος
Λοΐζου. Λίγο πριν από τη λήξη της
θητείας του στο πηδάλιο του ΚΟΤ,
και τη μετεξέλιξη του οργανισμού
σε Υφυπουργείο, ο κ. Λοΐζου ανα-
φέρεται στα κακώς έχοντα του κυ-
πριακού τουρισμού, και στους άξο-
νες τους οποίους θα πρέπει να επι-
κεντρωθεί το Υφυπουργείο, καθώς
το σλόγκαν «ήλιος και θάλασσα»
έχει ξεπεραστεί. Κάνοντας τον απο-
λογισμό του στο τέλος της θητείας
του εντοπίζει λάθη και παραλείψεις
από τον ΚΟΤ, αποδίδοντάς τα κυρίως
στην αδυναμία του οργανισμού να
υλοποιήσει τις πολιτικές του. Κλεί-
νοντας την πόρτα πίσω του ο κ. Λοΐ-
ζου νιώθει πάντως ικανοποιημένος,
βλέποντας τις τουριστικές αφίξεις
να πλησιάζουν στα 4 εκατομμύρια,
ενώ τολμά να προβλέψει νέα αύξηση
για το 2019, γύρω στο 3%.
–Ποια κενά θα καλύψει κατά
την άποψή σας το Υφυπουρ-
γείο;

–Η διαφορά είναι η εξής και πρέ-
πει να την κατανοήσουμε όλοι οι
παράγοντες. Αυτό το υφυπουργείο
είναι εντελώς διαφορετικό από οποι-
οδήποτε άλλο υπουργείο από τη
στιγμή που έχει να κάνει με επι-
χειρήσεις. Πέραν των γνώσεών του
στο επιχειρείν ο υφυπουργός θα
πρέπει να έχει τον ρόλο συμβούλου
προς την κοινωνία, αλλά να έχει
και αυστηρότητα προς τους επαγ-
γελματίες του τομέα. Γιατί πρέπει
να αναλάβουν και οι ίδιοι τις ευθύνες
τους. Τι κάνουν οι Σύνδεσμοι Ξε-
νοδόχων για τα του οίκου τους;
Γιατί να περιμένουν το Υφυπουργείο
για να γίνουν αλλαγές; Εγώ προ-
σωπικά αναμένω ότι πέραν του
Υφυπουργείου θα πρέπει να δούμε
μια αναβάθμιση και στους επαγ-
γελματικούς συνδέσμους του τομέα.
Είτε πρόκειται για ξενοδόχους,
εστιάτορες, είτε εταιρείες που ασχο-
λούνται με συγκεκριμένα είδη του-
ρισμού όπως τον ποδηλατικό, είτε
με εταιρείες παραγωγής τοπικών
προϊόντων. Όλα αυτά φυσικά χρει-
άζονται καθοδήγηση ώστε να εί-
μαστε όλοι σωστοί επαγγελματίες. 
–Βλέπετε να δημιουργούνται
νέες ανάγκες;

–Εγώ προσωπικά δεν βλέπω να
δημιουργείται καμία απολύτως νέα
ανάγκη αναφορικά με καθήκοντα
είτε προσπάθειες. Στην ουσία ο σκο-
πός του Υφυπουργείου ήταν ένας
και μοναδικός. Να μπορεί ως Υφυ-
πουργείο, να υλοποιεί τις αποφάσεις
του, κάτι που δεν μπορούσε να κάνει
ο ΚΟΤ. Ο Οργανισμός πάντοτε είχε
στρατηγικές, αποφάσεις και δρα-
στηριότητες οι οποίες δυστυχώς
σταματούσαν στην εφαρμογή τους,
καθώς δεν μπορούσε ο εκάστοτε
γενικός διευθυντής ή το Διοικητικό
Συμβούλιο να επιβάλει την υλοποί-
ησή τους σε άλλα υπουργεία και το-
πικές αρχές. Αυτό θέλουμε να δούμε
να αλλάζει ριζικά. Αλίμονο εάν πλέον
ένας λειτουργός οποιουδήποτε
υπουργείου δεν συμφωνεί με μια
συγκεκριμένη πολιτική ή θέλει να
παρουσιάσει προσκόμματα ή να
έχει τη δική του διαφορετική άποψη
για το θέμα, πράγματα τα οποία συ-
νέβαιναν μέχρι τώρα. Και το γεγονός
ότι ο υφυπουργός θα λογοδοτεί
απευθείας στον Πρόεδρο της Δη-
μοκρατίας, θα παρακάθεται στο
Υπουργικό Συμβούλιο, διασφαλίζει
ότι αυτό θα γίνει. 
–Τι κόστος είχαν για τον του-
ρισμό μας, τα κενά που αναφέ-
ρατε;

–Καθυστερήσεις. Θα μπορού-
σαμε να είμαστε σε πολύ καλύτερη
μοίρα αναφορικά με τον προορισμό
Κύπρος εάν δεν υπήρχαν αυτά τα
κωλύματα. Πάρτε οποιοδήποτε
θέμα που έχει να κάνει με τον του-
ρισμό μας και αφορούσαν άλλα
υπουργεία. Είτε αυτά είναι Υπουρ-
γείο Συγκοινωνιών για τις αρχαι-
ότητες, Υπουργείο Εσωτερικών για
τις παραλίες, Υπουργείο Δικαιοσύ-
νης για την αστυνόμευση για τα
αεροδρόμια, ακόμα και το Υπουρ-
γείο Γεωργίας. Ο ΚΟΤ πάντοτε είχε
την ιδέα ότι θα μπορούσε ο τουρι-
σμός να ενισχύσει την αγροτική

ανάπτυξη, μέσω της προώθησης
των κυπριακών προϊόντων και το
απέδειξε με την εφαρμογή του κυ-
πριακού προγεύματος. Το χαλλούμι
παρά τα θέματα που έχουν προκύ-
ψει τελευταία, οποίο έγινε παγκο-
σμίως γνωστό και ειδικά σε μεγάλες
αγορές όπως την Αγγλία και λόγω
του τουρισμού. Στις προσπάθειες
του ΚΟΤ είναι τώρα και το πιλοτικό
σχέδιο το οποίο επιβραβεύει την
αυθεντική κυπριακή γαστρονομία
με αυθεντικά υλικά. Το σχέδιο έχει
ξεκινήσει από την επαρχία της Λάρ-
νακας και σύντομα θα έχουμε απο-
τελέσματα. Αναλόγως θα προχω-
ρήσουμε και στις υπόλοιπες επαρ-
χίες. 
–Ανανεώνεται το προϊόν στον
ξενοδοχειακό τομέα, με τα
Airbnb, αλλά βλέπουμε και μια
είσοδο των μπουτίκ και των
city hotels στην Κύπρο και ιδι-
αίτερα στη Λάρνακα. Πώς βλέ-
πετε αυτές τις αλλαγές στον ξε-
νοδοχειακό τομέα;

–Το νέο προϊόν δεν είναι ούτε
το Airbnb ούτε το city hotel, αλλά
το αυτό που λέμε sale and lease
back, δηλαδή πώληση με συμβόλαιο
εκμετάλλευσης εντός του ξενοδο-
χείου. Υπάρχει και είναι διαδεδο-
μένο στο εξωτερικό, αν και στην
Κύπρο απαγορεύεται από την υφι-
στάμενη νομοθεσία. Τώρα, σε ό,τι
αφορά το Airbnb θεωρείται ότι προ-
σφέρει πολλά στην οικονομία, κα-
θώς ο τουρίστας χρησιμοποιεί το
κατάλυμα μόνο για τη διανυκτέ-
ρευσή του, ενώ τις υπόλοιπες ώρες
κυκλοφορεί επισκέπτεται τα εστια-
τόρια της περιοχής κ.ο.κ. Δεν υπάρ-
χει μαύρο ή άσπρο. Απλά πρέπει
να είμαστε ικανοί να προσαρμό-
ζουμε την ιδέα στα δικά μας δεδο-
μένα και όχι να την αντιγράφουμε.
Χρειάζεται καινοτομία και δεν τη
βλέπουμε. Δεν είναι ο ΚΟΤ ούτε το
Υφυπουργείο που θα την κάνει.
Αλλά πρέπει να δίνεται η απαραί-
τητη βοήθεια στους επιχειρηματίες
του τομέα να σκέφτονται καινο-

τόμα. Θέλουμε να δούμε νέα πράγ-
ματα, όπως είδαμε στη Λάρνακα,
στο θέμα του εξωραϊσμού της πε-
ριοχής του Αγίου Λαζάρου. 
–Σίγουρα θα υπάρχουν και άλλα
πεδία και τομείς στους οποίους
θα μπορούσαμε να επενδύσου-
με. Ποια είναι αυτά;

–Τα πεδία υπάρχουν. Οι εταίροι
μας με τους οποίους συνεργαζό-
μαστε για να αναδείξουμε το προϊόν
μας, επέλεγαν για δικούς τους λό-
γους να προωθούν τον ήλιο και τη
θάλασσα. Δικαίωμά τους. Ο καθένας
μπορεί να επενδύσει εκεί που είναι
πιο προσοδοφόρο. Όμως φάνηκε
ότι έχουν πειστεί κάποιοι και για
άλλα στοιχεία του κυπριακού του-
ριστικού προϊόντος, και γι αυτό
έχουμε τον διπλασιασμό των αφί-
ξεων τη χειμερινή περίοδο. Είχαμε
συγκεκριμένα μια αύξηση της τάξης
του 9,7% τον Νοέμβριο σε σχέση
με πέρσι και για το εντεκάμηνο η
αύξηση είναι στα 7,8%. Η χρονιά
θα κλείσει κοντά στα 4 εκατ. αφίξεις.
Υπολογίζω στα 3,950 εκατομμύρια
αφίξεις, αριθμός που είναι αστρο-
νομικά μεγάλος. 

Τα τρία κενά
–Ποιο είναι το κλειδί που θα
απογειώσει τον κυπριακό του-
ρισμό;

–Είναι ήδη απογειωμένος ο κυ-

πριακός τουρισμός. Το στοίχημα
είναι η διατήρηση των ποσοστών.
Αυτή τη στιγμή έχουμε μία μαγιά.
Τον μεγάλο αριθμό των επισκε-
πτών μας και ο στόχος είναι ο ίδιος
αριθμός επισκεπτών να μας δίνει
αυξημένα έσοδα. Και ο τρόπος εί-
ναι μόνο στις υπηρεσίες που προ-
σφέρονται, στην ποιότητα, αλλά
και την εκτίμηση και τον σεβασμό
που θα δείξεις στον τουρίστα, λέ-
ξεις οι οποίες είναι άγνωστες στο
λεξιλόγιό μας. 
–Τι λείπει δηλαδή;

–Αυτό που μας λείπει είναι η
λεγόμενη διαχείριση εσόδων. Και
είναι εκεί που επικεντρώνονται
οι μεγάλες αλυσίδες ξενοδοχείων
και εστιατορίων και πρόκειται για
ένα από τα θέματα τα οποία βρί-
σκονται αυτή την στιγμή ψηλά
στην ατζέντα του παγκόσμιου του-
ρισμού. Πολύ πίσω είναι επίσης
και η διαχείριση απασχόλησης,
αν και είναι το πιο σημαντικό
πράγμα στη βιομηχανία. Πώς δια-
χειρίζομαι το ανθρώπινο δυναμικό
είτε Κύπριους είτε ξένους. Επίσης,
είναι και η διαχείριση κόστους,
που έχει συζητηθεί πολλές φορές.
Πολλές φορές όμως μειώνοντας
το κόστος μειώνεις και την ποι-
ότητα, γι’ αυτό και πρέπει να υπάρ-
χει προσοχή, όταν μειώνεις το κό-
στος.

Χρυσή χρονιά και το ’19 για τον τουρισμό
Αύξηση 3% εκτιμά ο πρόεδρος του ΚΟΤ, σχεδόν 4 εκατομμύρια τουρίστες έφτασαν στην Κύπρο το 2018

<<<<<<<

Ο μεγάλος αριθμός των
επισκεπτών είναι η μα-
γιά στον τουρισμό μας,
το στοίχημα είναι πλέον
να τον διατηρήσουμε,
υπογραμμίζει ο κ. Λοΐ-
ζου και υποδεικνύει τις
αδυναμίες σε αυτό το
επίπεδο.

<<<<<<<

Τα ορεινά θέρετρα και ο
τουρισμός υπαίθρου εί-
ναι το ανεκμετάλλευτο
χρυσάφι μας και το μέλ-
λον του κυπριακού του-
ρισμού και εκεί θα πρέ-
πει να επενδύσει η κυ-
βέρνηση.

Εγιναν λάθη και παραλείψεις και θα μπορούσαμε να είμαστε πιο αυστηροί, αναφέρει ο πρόεδρος του ΚΟΤ, ωστόσο, υπενθυμίζει ότι εκεί και όπου χρειάστηκε
έγιναν πειθαρχικές έρευνες και απόλυση διευθυντικών στελεχών, οι οποίοι δεν έκαναν καλά τη δουλειά τους. 

Αυξήσεις και το νέο έτος
–Ποιες είναι οι προβλέψεις σας
για το 2019;

–Οι δικές μου προβλέψεις, βά-
σει των ενδείξεων και της ενη-
μέρωσης από ταξιδιωτικά γραφεία
και αεροπορικές εταιρείες, είναι
ότι έχουμε περίπου μία αύξηση
της τάξης του 3%. Άρα συνεχί-
ζουμε μεν με θετικά πρόσημα αν
και η αύξηση θα είναι μικρότερη.
Εκείνο που βλέπουμε να συμβαίνει
τα τελευταία τουλάχιστον 3 χρό-
νια είναι, οι μεγάλες αυξήσεις
τουριστικών ροών από τις μικρό-
τερες χώρες όπως Αυστρία, Πο-
λωνία, αραβικές χώρες και Ασία.
Ενώ πριν από κάποια χρόνια εί-
χαμε διακόσιους τουρίστες από
Ιαπωνία, πλέον έχουμε περίπου
πέντε χιλιάδες τουρίστες από την
συγκεκριμένη αγορά. Υπάρχουν
απτά παραδείγματα ότι προσελ-
κύουμε συνεχώς τουρίστες από

νέους προορισμούς. Η αύξηση εί-
ναι στο 27% από αυτές τις χώρες,
ενώ άλλες είναι στο 5-6%. 
–Μπορούμεόμωςνα αντέξουμε
περαιτέρω αύξηση στον του-
ρισμό;

–Νοουμένου ότι είμαστε ορ-
γανωμένοι σωστά, βεβαίως και
το σηκώνουμε. Υπάρχουν για πα-
ράδειγμα τα ορεινά θέρετρα ή ο
τουρισμός υπαίθρου. Εκεί είναι
το ανεκμετάλλευτο χρυσάφι μας.
Είναι εκεί που θα πρέπει οι εκά-
στοτε κυβερνήσεις να δώσουν
κίνητρα και να κάνουν τις σωστές
υποδομές. Εκεί είναι το μέλλον.
Επίσης ,θα πρέπει να αναπτύξου-
με τα λεγόμενα short stay visits,
δηλαδή διακοπές μικρής διάρκειας
για τουρίστες που έρχονται από
χώρες απόστασης μέχρι και 3
ώρες πτήση, απλά για ένα τριή-
μερο στην Κύπρο.

–Ποια θα είναι η επόμενη μέρα για
εσάς μετά τον ΚΟΤ;
–Εμένα με ενδιαφέρει να υπη-
ρετήσω τον τόπο μου. Το έχω
κάνει ήδη με προσωπικό κό-
στος, οικονομικό κτλ. Εάν ο Πρό-
εδρος της Δημοκρατίας εκτιμά
ότι θα μπορούσα να βοηθήσω
από οποιοδήποτε πόστο το θέμα
του τουρισμού, ευχαρίστως θα
το έκανα. Για μένα το πιο εύκο-
λο πράγμα είναι να σταματήσω
εδώ. Δεν υπάρχει πιο ωραίο
πράγμα από το να σταματάς στο
σημείο που τα έχεις κάνει όσο
πιο καλά μπορούσαν να γίνουν
και να σε θυμούνται για το καλό
έργο που έχεις αφήσει.
–Έγιναν, όμως, λάθη κατά τη διάρ-
κεια της θητείας σας. 
–Λάθη ή παραλείψεις βεβαίως
έγιναν. Θα τα κατέκρινα όμως
αν το Διοικητικό Συμβούλιο ήταν
εκτελεστικό. Από τη στιγμή
όμως που ήταν άνθρωποι που
αφιέρωναν πολλές ώρες από
τον δικό τους ιδιωτικό χρόνο, τις
δουλειές και τις οικογένειές
τους σίγουρα δεν μπορώ να κα-
τακρίνω κανένα από το Δ.Σ. Αν
θα μπορούσαμε να είμαστε λίγο

πιο αυστηροί; Θα μπορούσαμε.
Αλλά δυστυχώς υπάρχουν ΜΜΕ,
κόμματα, και πάντα θα βρεθεί
κάποιος απέναντι σου να βρει
κάτι σου πει. Γι’ αυτό τον λόγο
μπορεί να ήταν κάπως πιο ήπιες
οι ενέργειές μας. Όμως κανένας
δεν μπορεί να παραγνωρίσει ότι
ο ΚΟΤ είναι ο μοναδικός οργανι-
σμός, ο οποίος έχει εφαρμόσει
πρότυπα ελέγχου και αξιολόγη-
σης των πράξεών μας, φτάνον-
τας μέχρι και σε πειθαρχικές
έρευνες και απόλυση διευθυντι-
κών στελεχών, οι οποίοι δεν
έκαναν καλά τη δουλειά τους.
Και γνωρίζετε ότι όχι μόνο
έχουν απολυθεί αλλά και ότι δεν
έχει γίνει τίποτα εναντίον του
οργανισμού και ο οργανισμός
γλύτωσε πολλά εκατομμύρια σε
μισθούς από τέτοια άτομα. Αν
θα μπορούσε να γίνει κάπως κα-
λύτερα, φυσικά και μπορούσε
να γίνει. Σε γενικές γραμμές
έχει γίνει καλή δουλειά, θα μπο-
ρούσε να γίνει καλύτερη δου-
λειά και πρέπει να αλλάξουν κά-
ποια δεδομένα, όπως και άλλα-
ξαν με την ίδρυση του Υφυ-
πουργείου.

Εγιναν λάθη και παραλείψεις
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Με τον νέο χρόνο
αρχίζει η ενοποίηση
Astro και USB
Τυπική μπορεί πλέον να χαρακτηριστεί η
διαδικασία χορήγησης της άδειας της Κεν-
τρικής Τράπεζας της Κύπρου ώστε να απορ-
ροφήσει την USB Bank. Η «Κ» πληροφορείται
πως έχει ολοκληρωθεί κατά 90% η διαδι-
κασία, ώστε η διαδικασία συγχώνευσης να
αρχίσει από τον Ιανουάριο, με σκοπό να
ολοκληρωθεί μέχρι το πρώτο εξάμηνο του
καινούργιου έτους. Αφού η Επιτροπή Προ-
στασίας Ανταγωνισμού έχει πληροφορηθεί
για την πράξη, η μόνη άδεια που αναμένεται
είναι από την Κεν-
τρική Τράπεζα της
Κύπρου. Υπενθυμί-
ζεται πως υπάρχει
ακόμα μία απάντη-
ση που αναμένει η
Astrobank –όχι
όμως τυπική– αυτή
της Εθνικής Τράπε-
ζας της Ελλάδος (Κύ-
πρου) για την από-
κτηση του υγιούς κομματιού της, η οποία
όμως θα έρθει από τη μητρική της τράπεζας
στην Ελλάδα με το νέο έτος.

Υπενθυμίζεται πως όπως είχε ανακοινωθεί
από την Τράπεζα, η συναλλαγή της USB με
την Astrobank θα χρηματοδοτηθεί από
ίδιους πόρους και θα υποστηριχθεί από αύ-
ξηση μετοχικού κεφαλαίου κυρίως από τους
υφιστάμενους μετόχους της δεύτερης. Η
εταιρεία Holding M Sehnaoui SAL (HMS)
είναι ο κύριος επενδυτής μαζί με άλλους
μικρότερους διεθνείς επενδυτές στο μετοχικό
κεφάλαιο της Astrobank, ενώ o Όμιλος Πει-
ραιώς βρίσκεται στο μετοχικό σχήμα της
τράπεζας με ποσοστό 17,7%. Με την εξα-
γορά, ο ισολογισμός της AstroBank θα με-
γαλώσει πέραν του 55% και το σύνολο ενερ-
γητικού της θα ξεπεράσει τα 2 δισ. ευρώ,
οι μεικτές χορηγήσεις στα 1,2 δισ. ευρώ, οι
καταθέσεις στα 1,9 δισ. ευρώ και τα ίδια
κεφάλαια στα 160 εκατ. ευρώ.

Οι τράπεζες που θα δραστηριοποιούνται
στο νησί στο 2019 θα μειωθούν σε 11 μετά
από αυτή την εξέλιξη. Εκτός τραπεζικού
χάρτη, Συνεργατική Κυπριακή Τράπεζα
και USB Bank. Θεωρητικά, μετά και από
μία θετική απόφαση της Εθνικής, θα πα-
ραμείνουν 10.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΡΟΥΓΚΑΛΑΣ

Επιμέλεια ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΡΟΥΓΚΑΛΑΣ

O τομέας των ακινήτων στην Κύπρο συνέ-
χισε να παρουσιάζει ανάκαμψη κατά το
πρώτο δεκάμηνο του 2018, γεγονός που
συνάδει απόλυτα με την ανάκαμψη της
ευρύτερης οικονομίας και της συνεχιζό-
μενης εξυγίανσης του τραπεζικού συστή-
ματος. Όπως σχολιάζει η Κεντρική Τράπεζα
της Κύπρου, παρά τη γενικότερη εικόνα
ανάκαμψης, οι περισσότεροι δείκτες επι-
βραδύνθηκαν κατά τους καλοκαιρινούς
μήνες του 2018, γεγονός που φαίνεται να
οφείλεται εν πολλοίς στα γεγονότα που
σχετίζονται με τονΣυνεργατισμό, τα οποία
λόγω της παροδικής αβεβαιότητας επηρέ-
ασαν σε κάποιο βαθμό την εμπιστοσύνη
στην αγορά. 

Εντούτοις, συμπληρώνει, από τους πιο
πρόσφατους δείκτες φαίνεται ότι η εμπι-
στοσύνη στην αγορά έχει επανέλθει και
η ανάκαμψη συνεχίζεται. Ο τομέας των
ακινήτων στο παρόν στάδιο χρηματοδο-
τείται από ξένες επενδύσεις και εν μέρει
από νέο βιώσιμο δανεισμό, αλλά και από
εσωτερική χρηματοδότηση, εξηγεί η Κεν-
τρική. Αναλυτικότερα, η συνεισφορά του
κατασκευαστικού τομέα στο ΑΕΠ της Κύ-
πρου αντιστοιχούσε κατά το πρώτο εξά-
μηνο του 2018 στο 4,4%, καταγράφοντας
το υψηλότερο ποσοστό από το 2013 που
ανήλθε στο 3,6%, αλλά, πολύ χαμηλότερο
από το ιστορικά υψηλό ποσοστό του 2008
που ήταν στο 10,6%. Εντούτοις, σύμφωνα
με στοιχεία της Στατιστικής Υπηρεσίας
Κύπρου για την περίοδο 2013-2016, οι
νέες κατασκευές οικιστικών κτιρίων αν-
τιστοιχούσαν στο 45% της αξίας του συ-
νόλου των νέων κατασκευών στην Κύπρο,
ενώ το υπόλοιπο 55% ήταν μη οικιστικά
κτίρια και έργα πολιτικού μηχανικού. Αυτό
καταδεικνύει ότι η κατασκευαστική δρα-
στηριότητα που παρατηρείται στην Κύπρο
δεν οφείλεται αποκλειστικά σε οικιστικά

έργα, αλλά και σε παραγωγικές κατασκευές
όπως μαρίνες, γραφεία, εμπορικά κέντρα,
καζίνο κτλ. 

Πανάκριβη Λεμεσός
Σχετικά με τις τιμές, η Κεντρική ση-

μειώνει πως η συγκρατημένη αύξηση που
παρουσιάζουν οι τιμές των ακινήτων συ-
νεχίστηκε κατά τα πρώτα δύο τρίμηνα
του 2018. Σύμφωνα με τον Δείκτη Τιμών
Κατοικιών της ΚΤΚ οι τιμές κατοικιών πα-
ρουσίασαν κατά το πρώτο και δεύτερο
τρίμηνο του 2018 τριμηνιαία αύξηση της
τάξης του 0,6% και 0,3%, αντίστοιχα, και
σε ετήσια βάση αύξηση 1,8% και 1,7%,
αντίστοιχα. Η μεγαλύτερη αύξηση στους
επί μέρους δείκτες κατά το πρώτο και δεύ-
τερο τρίμηνο του 2018 καταγράφηκε από
τον δείκτη διαμερισμάτων Λεμεσού, δη-
λαδή 6,9% και 6,1% αντίστοιχα για το δεύ-

τερο τρίμηνο. Σημειώνεται ότι οι συγκρι-
τικά μεγάλες αυξήσεις που καταγράφονται
στις τιμές των διαμερισμάτων στην επαρχία
Λεμεσού εντοπίζονται ιδιαίτερα σε συγ-
κεκριμένες περιοχές της πόλης, κυρίως
παραλιακές. Παρά τον τοπικό προς το πα-
ρόν χαρακτήρα των μεγάλων αυξήσεων
επιβάλλεται η παρακολούθηση των εξε-
λίξεων. Στη βάση πιο πρόσφατων δεικτών,
αναμένεται περαιτέρω συνέχιση της αυ-
ξητικής πορείας του Δείκτη τιμών κατοι-
κιών. Συγκεκριμένα, σύμφωνα με τα στοι-
χεία πωλητηρίων εγγράφων του Τμήματος
Κτηματολογίου και Χωρομετρίας, οι αγο-
ραπωλησίες παρουσίασαν ετήσια αύξηση
19,5% για την περίοδο Ιανουαρίου – Οκτω-
βρίου 2018. Ο μεγαλύτερος αριθμός πω-
λήσεων με ξένους αγοραστές κατά την
περίοδο Ιανουαρίου – Οκτωβρίου 2018
εντοπίζεται στην Πάφο, που συγκεντρώνει

το 42,3% του Παγκύπριου αριθμού πω-
λήσεων με ξένους αγοραστές, με δεύτερη
τη Λεμεσό συγκεντρώνοντας το 28,5%
και τρίτη τη Λάρνακα, με 18,2%. Πολύ χα-
μηλά στο αγοραστικό ενδιαφέρον των ξέ-
νων βρίσκεται η Λευκωσία και η Αμμό-
χωστος, με ποσοστό 5,3% και 5,7% αντί-
στοιχα. Στην Πάφο, το 56% των αλλοδαπών
αγοραστών είναι Ευρωπαίοι υπήκοοι, ενώ
αντίθετα στη Λεμεσό και Λάρνακα το 77%
και 79%, αντίστοιχα είναι υπήκοοι τρίτων
χωρών. «Κατά πάσα πιθανότητα το γεγονός
αυτό σχετίζεται με το σχέδιο επενδύσεων
για απόκτηση κυπριακού διαβατηρίου»,
σημειώνεται χαρακτηριστικά. 

Δίνουν στεγαστικά
Όσον αφορά τον δανεισμό, σύμφωνα

με την Έρευνα Τραπεζικών Χορηγήσεων
της Κεντρικής, η ζήτηση για στεγαστικά
δάνεια συνεχίζει να παρουσιάζει αύξηση,
αν και το τρίτο τρίμηνο ήταν ελαφρώς
συγκρατημένη σε σχέση με τα τελευταία
πέντε τρίμηνα, απόρροια πιθανόν των γε-
γονότων που σχετίζονται με τον Συνερ-
γατισμό. Αναμένεται όμως ότι ενόσω συ-
νεχίζεται το περιβάλλον των χαμηλών
επιτοκίων, η ζήτηση για δανεισμό θα κι-
νείται σε θετικό πρόσημο. Σημειώνεται
και το γεγονός ότι τα κριτήρια δανεισμού
έχουν σταματήσει πλέον να γίνονται αυ-
στηρότερα, παραμένοντας όμως στα ήδη
αυστηρά επίπεδα των προηγούμενων τρι-
μήνων. Πρόκληση για τον τομέα και για
την ικανότητα των τραπεζών να δανείζουν
αποτελεί το υψηλό ποσοστό ΜΕΔ, ενώ
παραμένει αβέβαιο σε ποιο βαθμό θα επη-
ρεάσει την αγορά ακινήτων η εφαρμογή
του σχεδίου Εστία, η διαχείριση των ακι-
νήτων που συσσωρεύονται στους ισολο-
γισμούς των τραπεζών μέσω αναδιαρθρώ-
σεων δανείων καθώς και η συχνότερη
χρησιμοποίηση του εργαλείου των εκποι-
ήσεων, καταλήγει.

Ο Συνεργατισμός επηρέασε 
μερικώς την αγορά των ακινήτων
Επανήλθε η εμπιστοσύνη και σε αυτό τον τομέα αναφέρει η Κεντρική Τράπεζα

Σημειώνεται και το γεγονός ότι τα κριτήρια δανεισμού έχουν σταματήσει πλέον να γίνονται
αυστηρότερα, παραμένοντας όμως στα ήδη αυστηρά επίπεδα των προηγούμενων τριμήνων.

<<<<<<<

Τυπική διαδι-
κασία η άδεια
από την Κεν-
τρική Τράπεζα
της Κύπρου.
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Του ΝΙΚΟΛΑ ΠΕΤΡΟΥ 

Συνεχίζονται οι αλλεπάλληλες συ-
ναντήσεις των εμπλεκόμενων φο-
ρέων προκειμένου να κλείσουν ένα
– ένα τα πολλαπλά ανοικτά ζητή-
ματα του τομέα της Παιδείας. Μετά
την παρουσίαση του νέου σχεδίου
αξιολόγησης του μαθητή από την
πρόεδρο της Επιτροπής κα Μαίρη
Κουτσελλίνη, σειρά έχει πάρει τo
σχέδιο Αξιολόγησης του Εκπαιδευ-
τικού Έργου και των Εκπαιδευτι-
κών, το οποίο αναμένεται λίαν συν-
τόμως να παραδοθεί στα χέρια του
υπουργού Παιδείας Κώστα Χαμπι-
αούρη. Παράλληλα, οι εκπαιδευ-
τικές οργανώσεις, την περασμένη
Παρασκευή, πραγματοποίησαν συ-

νάντηση στο Υπουργείο Οικονο-
μικών, με τον γενικό διευθυντή
του Υπουργείου, Χρίστο Πατσαλίδη,
ούτως ώστε να συζητήσουν για τα
συνταξιοδοτικά ζητήματα των εκ-
παιδευτικών που μονιμοποιήθηκαν
από τον Οκτώβριο του 2011, οι

οποίοι μέχρι σήμερα παραμένουν
ανασφάλιστοι. Επί τη ευκαιρία, οι
εκπαιδευτικοί εξέφρασαν και τις
ανησυχίες τους για τη στασιμότητα
του διαλόγου στη Μικτή Επιτροπή
Προσωπικού Εκπαιδευτικής Υπη-
ρεσίας, νοούμενου ότι βρισκόμαστε

στα τέλη Δεκεμβρίου και μέχρι
στιγμής έχει γίνει μία μόλις συνάν-
τηση για τα εργασιακά θέματα. 

Τα συνταξιοδοτικά 
Σε καλό δρόμο φαίνεται να κυ-

μαίνεται αυτή τη φορά ο διάλογος

που γίνεται σχετικά με τα συντα-
ξιοδοτικά θέματα των εκπαιδευτι-
κών, οι οποίοι μονιμοποιούνται
από τον Οκτώβριο του 2011 μέχρι
σήμερα. Συγκεκριμένα, οι εκπαι-
δευτικοί, οι οποίοι διορίστηκαν ως
μόνιμοι τα τελευταία επτά περίπου

χρόνια, δεν έχουν εφάπαξ όπως
συνέβαινε με αυτούς που μονιμο-
ποιήθηκαν από τον Σεπτέμβριο
του 2011 και πριν. Γι’ αυτό τον λόγο
ΠΟΕΔ, ΟΕΛΜΕΚ και ΟΛΤΕΚ ζητούν
να γίνει Ταμείο Προνοίας γι’ αυτούς
τους εκπαιδευτικούς. Σύμφωνα με
πληροφορίες της «Κ», η εν λόγω
σύσκεψη έγινε στην παρουσία των
αναλογιστικών συμβούλων των
δύο πλευρών και έλαβε χώρα μια
εποικοδομητική συζήτηση, έχοντας
ως βάση την πρόταση την οποία
κατέθεσε το Υπουργείο Οικονομι-
κών ενώπιον των εκπαιδευτικών
οργανώσεων . Η οποία, όμως, φέ-
ρεται να μην ικανοποίησε τους τε-
λευταίους και το ζήτημα έκτοτε
παρέμενε σε εκκρεμότητα. Σε απάν-
τηση αυτής της πρότασης οι εκ-
παιδευτικές οργανώσεις κατέθεσαν
τις εισηγήσεις τους, αλλά και τις
ενστάσεις τους, με τον κ. Πατσαλίδη
να διαφαίνεται θετικός στο να βρε-
θεί μια μέση λύση προκειμένου να
επιλυθεί το πρόβλημα. Σε αυτό το
πλαίσιο, το μήνυμα που βγαίνει
μετά από τη συνάντηση των δύο
πλευρών είναι ότι θα συνεχιστεί ο
διάλογος. 

Παρατείνεται ο διάλογος 
Τις ανησυχίες τους για τη στα-

σιμότητα του διαλόγου στη ΜΕΠΕΥ,
μετέφεραν στον γενικό διευθυντή
του Υπουργείου Οικονομικών και

πρόεδρο της ΜΕΠΕΥ, οι εκπαιδευ-
τικές οργανώσεις. Σημειώνεται πως
τις τελευταίες ημέρες οι εκπαιδευ-
τικές οργανώσεις μέσω δημόσιων
τοποθετήσεων εξέφρασαν επανει-
λημμένα δυσφορία και απογοήτευ-
ση, για το γεγονός ότι έχει σχεδόν
παρέλθει το χρονοδιάγραμμα που
έδωσε η κυβέρνηση για τον διάλογο
και μέχρι στιγμής έχει πραγματο-
ποιηθεί μία μόλις εισαγωγική συ-
νάντηση, στην οποία κατέθεσαν
απλώς τις θέσεις τους. Υπενθυμί-
ζεται ότι στο πλαίσιο της άρσης
του αδιεξόδου της κρίσης που ξέ-
σπασε στην Παιδεία το περασμένο
καλοκαίρι, το Υπουργικό Συμβούλιο
στις 3 Οκτωβρίου ανακοίνωσε πως
τα σημεία διαφωνίας των δύο πλευ-
ρών θα μεταφερθούν ενώπιον της
ΜΕΠΕΥ, θέτοντας παράλληλα το
ότι ο διάλογος θα πρέπει να ολο-
κληρωθεί μέχρι τις 31 Δεκεμβρίου.
Όπως είναι σε θέση να γνωρίζει η
«Κ», μετά τη συζήτηση που είχαν
οι εκπαιδευτικές οργανώσεις με
τον κ. Πατσαλίδη, αποφασίστηκε
να συνέλθει εκ νέου η ΜΕΠΕΥ την
ερχόμενη βδομάδα προκειμένου
να συνεχιστεί ο διάλογος, ενώ όπως
όλα δείχνουν το χρονικό όριο παίρ-
νει παράταση για τουλάχιστον έναν
μήνα. Βάσει πληροφοριών, η επό-
μενη συνεδρία αναμένεται να πραγ-
ματοποιηθεί την ερχόμενη Παρα-
σκευή 28 Δεκεμβρίου.

Στα σκαριά το Ταμείο Προνοίας για τους «νέους» εκπαιδευτικούς 
Δίνεται συνέχεια στον διάλογο για τα συνταξιοδοτικά αυτών που μονιμοποιήθηκαν μετά τον Οκτώβριο του 2011

<<<<<<<

Παρατείνεται μέχρι τον
Ιανουάριο ο διάλογος
στη ΜΕΠΕΥ για τα εργα-
σιακά ζητήματα.

Χωρίς εφάπαξ παραμένουν τα τελευταία επτά χρόνια οι νεοδιορισθέντες εκπαιδευτικοί. 

Η ανάπαυλα και η χαλάρωση τις μέ-
ρες των γιορτών μεταφράζεται σε
χρυσάφι για το λιανεμπόριο, καθώς
οι καταναλωτές, οι πλείστοι με τον
13ο μισθό στην τσέπη έχουν κα-
τακλύσει και φέτος την αγορά. Η
κάθοδος των καταναλωτών στην
αγορά άρχισε μαζικά από την Πέμ-
πτη 20 Δεκεμβρίου, μέρα κατά την
οποία καταβλήθηκε ο 13ος μισθός
στους εργαζόμενους του δημόσιου
τομέα. Με τις μέρες να πλησιάζουν
προς τα Χριστούγεννα, ο τζίρος
των καταστημάτων καταγράφει
πιο ψηλά πρόσημα με αποκορύ-
φωμα την παραμονή Χριστουγέν-
νων, μέρα η οποία θεωρείται η πιο
επικερδής για καθώς καταγράφει
τη μεγαλύτερη επισκεψιμότητα
και τζίρο σε σχέση με οποιαδήποτε
άλλη μέρα του χρόνου. Μια ανα-
σκόπηση πάντως συνολικά στο
2018 καταδεικνύει ότι ήταν μια

εξαιρετική χρονιά για το λιανικό
εμπόριο όπως υπογραμμίζει και ο
γ.γ. του παγκύπριου συνδέσμου
λιανικού εμπορίου Μάριος Αντω-
νίου που εκτιμά ότι θα κλείσει με
θετικό πρόσημο της τάξης του συν
6,5%. 

Ποιότητα και επάρκεια
Η αγορά είναι έτοιμη να υπο-

δεχτεί τις αυξημένες ροές των κα-
ταναλωτών, τόσο με επάρκεια προ-
ϊόντων όσο και με ποιότητα. «Ως
σύνδεσμος λιανεμπορίου μας ικα-
νοποιεί το γεγονός ότι από τους
ελέγχους που έχουν γίνει από τις
αρμόδιες υπηρεσίες δεν έχουν πα-
ρουσιαστεί κρούσματα σε θέματα
ποιότητας και αυτό είναι κάτι πολύ
σημαντικό να υπογραμμιστεί. Δεν
είναι μόνο η επάρκεια αλλά και το
προϊόν που φτάνει στο πιάτο του
καταναλωτή» σημειώνει ο κ. Αν-

τωνίου. Μέχρι στιγμής οι επιθεω-
ρήσεις των υγειονομικών υπηρε-
σιών δεν κατέδειξαν σοβαρά προ-
βλήματα στην αγορά πέραν δύο
περιπτώσεων κατά τις οποίες τα
προϊόντα αποσύρθηκαν για να κα-
ταστραφούν, πριν προλάβουν να
διοχετευτούν στην αγορά. Η μία
περίπτωση αφορά φυστικόψυχα
με αφαλατοξίνες και η δεύτερη με
παστά φρούτα που είχαν συντη-
ρητικά πέραν του προβλεπόμενο
ορίου.

Σημειώνεται και το προβλημα-
τικό φορτίο με ταχίνι, στο οποίο
εντοπίστηκε σαλμονέλα και το
οποίο έχει καταστραφεί. Λίγο πριν
από τα Χριστούγεννα οι επιθεω-
ρήσεις εντατικοποιούνται, ενώ
αναμένεται ότι θα επιθεωρηθούν
συνολικά πέραν των χιλίων επι-
χειρήσεων. Πάντως, οι υγειονομι-
κές υπηρεσίες χαρακτηρίζουν τη

φετινή εικόνα της αγοράς πολύ
καλύτερη σε σχέση με την αντί-
στοιχη περσινή περίοδο.

Έρευνα του Παγκύπριου Συν-
δέσμου Καταναλωτών έδειξε πάν-
τως ότι τα επίπεδα των τιμών δεν
έχουν διαφοροποιηθεί ιδιαίτερα

τα ίδια τα τελευταία χρόνια. Σύμ-
φωνα με το παρατηρητήριο τιμών
το χριστουγεννιάτικο τραπέζι θα
κοστίσει φέτος λιγότερο σε σχέση
με το 2017 και 2016, κυρίως δε στα
είδη κρέατος, αμνοερίφια, γαλο-
πούλα, κοτόπουλο και χοιρινό.

Φθηνότερα πωλούνται και τα κατ’
εξοχήν χριστουγεννιάτικα γλυκά
μελομακάρονα και κουραμπιέδες
στις υπεραγορές, σε σχέση με τις
δύο προηγούμενες χρονιές. Αυτό
δεν ισχύει για τα αρτοποιεία καθώς
η προτίμηση των καταναλωτών
φαίνεται να έχει αυξήσει τις τιμές
των προϊόντων κατά μερικά σεντς
πιο πάνω. 

Η έρευνα του Παρατηρητηρίου
κάλυψε όλες τις επαρχίες. Όσον
αφορά στα νωπά κρέατα, λήφθη-
καν τιμές από 106 σημεία πώλησης
(μεγάλες και μικρές υπεραγορές
και συνοικιακά κρεοπωλεία), ενώ
για τα εδέσματα από 55 σημεία
πώλησης (μεγάλες υπεραγορές και
αρτοποιεία). Η Υπηρεσία Προστα-
σίας Καταναλωτή έχει αναρτήσει
διαδικτυακά τα αποτελέσματα της
έρευνας του παρατηρητηρίου τι-
μών.

Τα Χριστούγεννα ζεσταίνουν το λιανικό
Πήρε τα πάνω της η αγορά από την περασμένη Πέμπτη, κλείνει στο συν 6,5% η χρονιά - Πιο εμπορική μέρα η αυριανή
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Στις 3 Ιανουαρίου αρχί-
ζει η καθιερωμένη πε-
ρίοδος των εκπτώσεων
η οποία θα διαρκέσει πε-
ρίπου για τρεις εβδομά-
δες. Κλειστά παραμέ-
νουν τα καταστήματα
στις 25 και 26 Δεκεμβρί-
ου, τις δύο πρώτες μέρες
του 2019, και στα Θεο-
φάνια.

Τις περισσότερες πωλήσεις καταγράφουν οι υπεραγορές, ενώ στη σειρά προτίμησης των καταστημάτων ακολουθούν τα αρτοποιεία και τα καταστήματα
ηλεκτρονικών ειδών. Λίγο πιο κάτω τα καταστήματα ένδυσης και υπόδησης, λόγω των επικείμενων ξεπουλημάτων.

Μια μικρή ανάπαυλα από τα ψώ-
νια και παράλληλα ευκαιρία και
για τους υπαλλήλους που εργά-
ζονται στο λιανικό να απολαύ-
σουν με τη σειρά τους τις γιορτές,
δίνεται στις 25 και 26 Δεκεμβρί-
ου. Τα καταστήματα θα παραμεί-
νουν κλειστά και την Πρωτοχρο-
νιά και στις 2 του Ιανουαρίου αλ-
λά και στις 6 Ιανουαρίου, γιορτή
των Θεοφανίων. Στο μεταξύ θα

έχει ήδη αρχίσει η περίοδος των
καθιερωμένων ξεπουλημάτων,
που αναμένεται φέτος στις 3 Ια-
νουαρίου. Όπως κάθε χρόνο έτσι
και φέτος αναμένεται ότι θα
έχουν την τιμητική τους τα κατα-
στήματα ένδυσης και υπόδησης,
αν και οι προσφορές υπάρχουν
και κατά την περίοδο των γιορτών
αλλά και καθ’ όλη τη διάρκεια του
χρόνου.

Οι υπεραγορές
κρατούν και 
φέτος τα σκήπτρα

Υπεραγορές, αρτοποιεία, κα-
ταστήματα κινητής τηλεφω-
νίας τεχνολογίας και παιχνι-
διών και τα καταστήματα ει-
δών ένδυσης και υπόδησης
απαρτίζουν την πρώτη πεν-
τάδα στις προτιμήσεις των
καταναλωτών. 
Με τους ψηλότερους τζί-
ρους να καταγράφουν και
φέτος, όπως και κάθε χρόνο
οι υπεραγορές, οι οποίες
προσελκύουν τους μεγαλύ-
τερους καταναλωτών, καθώς
οι αγορές για το χριστουγεν-
νιάτικο τραπέζι προέχουν
έναντι των όποιων άλλων
αγορών. 
Φυσικά, ακολουθούν τα αρ-
τοποιεία και τα ζαχαροπλα-
στεία λόγω των γιορτινών
εδεσμάτων και κοινωνικών
υποχρεώσεων. 
Τα πάνω τους παίρνουν τα
καταστήματα κινητής τηλε-
φωνίας, τεχνολογίας και παι-
χνιδιών, καθώς φαίνεται να
υπάρχει μια τάση προς αυτά
τα καταστήματα για τα δώρα
των γιορτών. 
Την τιμητική τους έχουν οι
τηλεοράσεις, συνεχίζοντας
την καλή πορεία στις πωλή-
σεις που ξεκίνησε να κατα-
γράφεται από την μέρα του
Black Friday. 
Χωρίς να υπάρχουν επίσημα
στοιχεία, οι ενδείξεις στην
αγορά, την ανεβάζουν ως το
δυνατότερο προϊόν των κα-
ταστημάτων τεχνολογίας,
συνεχίζοντας τις αυξημένες
πωλήσεις που ξεκίνησαν
από το Black Friday, όπου μέ-
σα σε μόλις μία μέρα, πωλή-
θηκαν 3 χιλιάδες τηλεορά-
σεις. 
Την πεντάδα συμπληρώνουν
τα καταστήματα ειδών ένδυ-
σης και υπόδησης, με τους
καταναλωτές να είναι πιο
συγκρατημένοι σε τέτοιες
αγορές, γνωρίζοντας ότι
ακολουθεί η περίοδος των
εκπτώσεων με το νέο έτος,
που διαρκούν συνήθως μέ-
χρι τέλος του Γενάρη.

Με ξεπουλήματα έρχεται το 2019
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«H ελληνική οικονομία δεν έχει
επιστρέψει στην κανονικότη-
τα», επισημαίνει ο διοικητής
της Τράπεζας της Ελλάδος, Γιάν-
νης Στουρνάρας, με αφορμή το
υψηλό κόστος δανεισμού του
ελληνικού Δημοσίου, στην εν-
διάμεση έκθεση της Τράπεζας
για τη Νομισματική Πολιτική
2018, που υπέβαλε χθες στον
πρόεδρο της Βουλής. Οπως ανα-
φέρει η έκθεση, οι αποδόσεις
των κρατικών ομολόγων εξακο-
λουθούν να βρίσκονται σε υψη-
λά επίπεδα, με αποτέλεσμα να
αντιμετωπίζουν υψηλό κόστος
δανεισμού οι ελληνικές επιχει-
ρήσεις και τα νοικοκυριά. Μά-
λιστα, αποδίδει τις υψηλές αυτές
αποδόσεις όχι μόνο στη διεθνή
συγκυρία (κυρίως Ιταλία), αλλά
και στην ανησυχία σχετικά με
το ενδεχόμενο ανατροπής των
μεταρρυθμίσεων που συμφω-
νήθηκαν στο πλαίσιο του προ-
γράμματος. «Η σημαντικότερη
πρόκληση για την ελληνική οι-
κονομία στο άμεσο μέλλον είναι
η επιστροφή του ελληνικού Δη-
μοσίου στις χρηματοπιστωτικές
αγορές με βιώσιμους όρους»,
σημειώνει η έκθεση.Ο κ. Στουρ-
νάρας χτυπάει καμπανάκι για
τις μεταρρυθμίσεις, υποστηρί-
ζοντας ότι η υλοποίησή τους
αποτελεί προϋπόθεση για να
ενισχυθεί η εμπιστοσύνη των
επενδυτών. Η έκθεση εκτιμά
πως ο ρυθμός ανάπτυξης θα εί-
ναι 2,1% το 2018, 2,3% το 2019
και 2,2% το 2020. Ωστόσο, επι-
σημαίνει κινδύνους: η υπερβο-
λική φορολόγηση, η τυχόν ανά-
κληση ή καθυστερήσεις στην
υλοποίηση των διαρθρωτικών
μεταρρυθμίσεων και του προ-
γράμματος ιδιωτικοποιήσεων
ενδέχεται να επηρεάσουν αρ-
νητικά τις προοπτικές της ελ-
ληνικής οικονομίας, αναφέρει.
Η έκθεση επαναλαμβάνει, εξάλ-

λου, την επισήμανση που είχε
κάνει μία ημέρα πριν, σε ομιλία
του, ο κ. Στουρνάρας, για την
απειλή στον προϋπολογισμό και
το δημόσιο χρέος, εξαιτίας της
μη εφαρμογής των περικοπών
στις συντάξεις και των δικαστι-
κών αποφάσεων για τις συντά-
ξεις. Είναι ο σημαντικότερος
δημοσιονομικός κίνδυνος με-
σοπρόθεσμα, τονίζει.Για τις τρά-
πεζες η έκθεση αναγνωρίζει
την αδύναμη κερδοφορία τους,
αν και προσθέτει ότι έχουν ικα-

νοποιητική κεφαλαιακή επάρ-
κεια. Επίσης, για τα κόκκινα
δάνεια αναφέρει ότι ο ρυθμός
μείωσής τους είναι βελτιωμέ-
νος, αλλά όχι ικανός για να επι-
τευχθεί σύντομα μια σημαντική
αποκλιμάκωση του υπολοίπου
τους. Γι’ αυτό και χρειάζονται
πιο φιλόδοξες λύσεις, όπως αυ-
τή που πρότεινε η Τράπεζα για
τη δημιουργία Εταιρείας Ειδι-
κού Σκοπού (SPV).Ακόμη, το-
νίζει ότι η δημοσιονομική υπε-
ραπόδοση, δηλαδή τα υπερπλε-
ονάσματα των προηγούμενων
ετών, επιδρά αρνητικά στην
πραγματική οικονομία, καθώς
βασίζεται στην αυξημένη φο-
ρολογική επιβάρυνση και στην
περικοπή των επενδυτικών δα-
πανών. Ο κ. Στουρνάρας υπο-
στηρίζει ότι πρέπει να αλλάξει
το μείγμα δημοσιονομικής πο-
λιτικής σε αναπτυξιακή κατεύ-
θυνση.

ΕΙΡΗΝΗ ΧΡΥΣΟΛΩΡΑ

Η οικονομία δεν έχει
επιστρέψει σε κανονικότητα,
προειδοποιεί ο Γ. Στουρνάρας

Της ΕΙΡΗΝΗΣ ΧΡΥΣΟΛΩΡΑ

Πάνω από 10 ποσοστιαίες μονάδες
υψηλότερο από τον μέσο όρο των
χωρών του ΟΟΣΑ και της Ε.Ε. ήταν
το 2017 το μη μισθολογικό κόστος
στην Ελλάδα, επισημαίνει σε ειδικό
κεφάλαιο η ενδιάμεση έκθεση της
Τράπεζας της Ελλάδος, επιβεβαι-
ώνοντας την υπέρμετρη επιβάρυν-
ση από φόρους και ασφαλιστικές
εισφορές για εργαζόμενους και ερ-
γοδότες. 

Η τράπεζα μάλιστα επεξεργά-
σθηκε υπόδειγμα, σύμφωνα με το
οποίο αν μειωθούν οι συντελεστές
ασφαλιστικών εισφορών τόσο για
τους εργαζόμενους, όσο και για τους
εργοδότες, καθώς και ο συντελεστής
φορολογίας εισοδήματος μισθωτής
εργασίας κατά μία μονάδα ο καθέ-
νας, το ΑΕΠ θα μπορούσε να αυξηθεί
κατά 1,32 ποσοστιαίες μονάδες το
2019 σε σχέση με το 2018, με την
αύξηση να διαμορφώνεται σε 1,97
ποσοστιαίες μονάδες το 2020 και
στις 2,31 ποσοστιαίες μονάδες το
2021 και σωρευτικά, μακροχρόνια,
στις 3,51 ποσοστιαίες μονάδες ή 7
δισ. ευρώ.

«Κύριο εύρημα της ανάλυσης
είναι ότι μια μόνιμη ελάφρυνση του
φορολογικού βάρους στην εργασία
επιφέρει ceteris paribus μόνιμο θε-
τικό αποτέλεσμα στην οικονομική
δραστηριότητα», αναφέρεται στην
έκθεση, την οποία υπέβαλε χθες
στον πρόεδρο της Βουλής ο διοικη-
τής της Τράπεζας Γιάννης Στουρ-
νάρας.

Η έκθεση βασίζεται στα στοιχεία
για τη λεγόμενη «φορολογική σφή-
να» (το μη μισθολογικό κόστος της
μισθωτής εργασίας ως ποσοστό των
ακαθάριστων αποδοχών του εργα-
ζομένου ή ως ποσοστό του συνολι-

κού κόστους εργασίας) και για τον
λεγόμενο τελικό (implicit) φορολο-
γικό συντελεστή, που μετρά το μέσο
φορολογικό βάρος στη μισθωτή ερ-
γασία ως ποσοστό των ακαθάριστων
αποδοχών. 

Kαι στα δύο η επιβάρυνση στην
Ελλάδα είναι πολύ υψηλή. Συγκε-
κριμένα, ο φόρος προσωπικού ει-
σοδήματος από εργασία και οι ασφα-
λιστικές εισφορές για ένα τυπικό

νοικοκυριό αναλογούσαν το 2017
στο 23,7% των ακαθάριστων απο-
δοχών ή στο 39% του συνολικού
κόστους εργασίας σε σύγκριση με
14% και 26,1% αντίστοιχα για τον
ΟΟΣΑ. 

Οι αναλυτές επισημαίνουν ότι η
κύρια συνιστώσα της επιβάρυνσης
δεν είναι τόσο η φορολογία εισο-
δήματος όσο οι ασφαλιστικές ει-
σφορές εργοδότη και εργαζομένου.
Αντίστοιχα, σε ό,τι αφορά τον τελικό
(implicit) φορολογικό συντελεστή,
το 2016 ήταν στην Ελλάδα 41%
έναντι 36,1% στην Ε.Ε.-28 και 38,4%
στην Ε.Ζ.-19.

Οπως επισημαίνουν οι αναλυτές,
μια μείωση του μη μισθολογικού κό-
στους εργασίας μειώνει το μέσο κό-
στος παραγωγής και συνακόλουθα
τις τιμές των προϊόντων, βελτιώνον-
τας έτσι την ανταγωνιστικότητα των
προϊόντων και των επιχειρήσεων

στις διεθνείς αγορές, αυξάνοντας τα
κέρδη, την παραγωγή και τη ζήτηση
εργασίας εκ μέρους τους και ενι-
σχύοντας τα κίνητρά τους για επεν-
δύσεις. Για τους εργαζόμενους αυ-
ξάνεται ο καθαρός μισθός, η κατα-
νάλωση και το κίνητρο για προσφορά
εργασίας.

Το υπόδειγμα που επεξεργάσθηκε
η τράπεζα δείχνει ότι μακροχρόνια
μια μείωση του συντελεστή ασφα-
λιστικών εισφορών των εργαζομέ-
νων κατά 1 μονάδα ενισχύει το ΑΕΠ
κατά 1,36 ποσοστιαίες μονάδες, ενώ
αντίστοιχα μια μείωση του συντε-
λεστή των ασφαλιστικών εισφορών
των εργοδοτών κατά μία μονάδα
το ενισχύει κατά 0,82 ποσοστιαίες
μονάδες. 

Αν μειωθούν οι δύο παραπάνω
και ο συντελεστής φορολογίας ει-
σοδήματος κατά 1 μονάδα το ΑΕΠ
θα ενισχυθεί μακροπρόθεσμα κατά
3,51 ποσοστιαίες μονάδες, ενώ αν
προστεθεί σε αυτά η υλοποίηση
διαρθρωτικών δημοσιονομικών μέ-
τρων (για τη βελτίωση της φορολο-
γικής συμμόρφωσης), το όφελος θα
φτάσει τις 4,38 ποσοστιαίες μονά-
δες.

Σε ό,τι αφορά τις επιπτώσεις στον
προϋπολογισμό, βραχυπρόθεσμα
επιβαρύνεται το αποτέλεσμα (κατά
0,66% του ΑΕΠ το 2019, αν μειωθούν
και οι τρεις συντελεστές κατά μία
μονάδα), αλλά μακροπρόθεσμα το
αποτέλεσμα είναι θετικό (κατά 0,23%
του ΑΕΠ). Μάλιστα, μια μείωση μόνο
των εργοδοτικών εισφορών έχει μι-
κρή αρνητική επίδραση ακόμη και
βραχυχρόνια (-0,06% του ΑΕΠ το
2019). 

Επιπλέον, η επιβάρυνση μειώνε-
ται αν οι φορολογικές ελαφρύνσεις
συνδυαστούν με διαρθρωτικά δη-
μοσιονομικά μέτρα.

Η μείωση μη μισθολογικού κόστους
μπορεί να αυξήσει το ΑΕΠ κατά 7 δισ.
Εκθεση της ΤτΕ για τα οφέλη χαμηλότερων εισφορών, φόρων στην εργασία

<<<<<<

Στην Ελλάδα 
το μη μισθολογικό
κόστος είναι κατά 10
ποσοστιαίες μονάδες
υψηλότερο από τον
μέσο όρο του ΟΟΣΑ.

<<<<<<

Το κόστος δανεισμού
του ελληνικού
Δημοσίου παραμένει
υψηλό, επισημαίνει 
ο διοικητής της ΤτΕ.

ΠΡΟΚΗΡΥΞΗ ΥΠΟΤΡΟΦΙΩΝ ΓΙΑ ΔΙΔΑΚΤΟΡΙΚΕΣ ΣΠΟΥΔΕΣ 
ΑΚΑΔΗΜΑΪΚΟ ΕΤΟΣ 2018/19

Το Ίδρυμα Κρατικών Υποτροφιών Κύπρου θα δέχεται αιτήσεις από πολίτες της Κυπριακής Δη-
μοκρατίας ή/και πολίτες κράτους μέλους της Ευρωπαϊκής Ένωσης για τη διεκδίκηση 30
υποτροφιών για διδακτορικές σπουδές στην Κύπρο ή στο εξωτερικό, από τις 7 Ιανουαρίου 2019,
ώρα 2:00 μ.μ. μέχρι την Παρασκευή 8 Φεβρουαρίου 2019, ώρα 2:00 μ.μ. 

Η αξία της κάθε υποτροφίας ανέρχεται στις €4.000 ετησίως και η διάρκειά της ορίζεται
μέχρι 3 έτη. 

Οι αιτήσεις, μαζί με όλα τα στοιχεία και πιστοποιητικά, θα πρέπει να παραδοθούν, μόνο δια
χειρός, στη Γραμματεία του Ιδρύματος Κρατικών Υποτροφιών Κύπρου, στη διεύθυνση: Ίδρυμα
Κρατικών Υποτροφιών Κύπρου, Φλωρίνης 7, Greg Tower, 3ος όροφος, 1065 Λευκωσία.  Αιτήσεις
που θα υποβάλλονται μέσω ταχυδρομείου ή εταιρειών μεταφορών (courier), δεν θα γίνονται
αποδεκτές.  

Η ημερομηνία και η ώρα λήξης υποβολής των αιτήσεων, θα τηρηθεί αυστηρά.  Ως εκ τούτου,
αιτήσεις που θα παραδίδονται εκπρόθεσμα, δεν θα γίνονται αποδεκτές. 

Οι ενδιαφερόμενοι θα μπορούν να εξασφαλίσουν τα έντυπα της ανακοίνωσης και της σχετικής
αίτησης από:

• τα Γραφεία του Ιδρύματος Κρατικών Υποτροφιών Κύπρου,
• τις Επαρχιακές Διοικήσεις,  
• τα Κέντρα Εξυπηρέτησης του Πολίτη και τα Κέντρα Πολιτών σε όλες τις επαρχίες, και 
• την Ιστοσελίδα του Ιδρύματος Κρατικών Υποτροφιών Κύπρου http://www.cyscholarships.gov.cy

Αξιολόγηση - Διάγνωση
Αντιμετώπιση διαταραχών λόγου,

φωνής, ομιλίας παιδιών & ενηλίκων

Μαρία Μίτα Bsc

Εγγεγραμένη
Λογοθεραπεύτρια

Τηλ.: 99129129  |  Email: mariamita7@gmail.com

ΖΗΤΟΥΝΤΑΙ

Η εταιρία T.C. SERIOUS
TRANSPORTS αναζητά για
άμεση πρόσληψη
προσωπικού για τις
ακόλουθες θέσεις:

•Υπεύθυνος/η λογιστηρίου
•Εξυπηρέτηση πελατών
•Οδηγός και βοηθός οδηγού
•Αποθηκάριος

Για περισσότερες
πληροφορίες επικοινωνήστε
στο τηλέφωνο 22313255.
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Της ΕΛΕΥΘΕΡΙΑΣ ΚΟΥΡΤΑΛΗ

Η επίτευξη των στόχων μείωσης
των μη εξυπηρετούμενων ανοιγ-
μάτων (NPEs) περιορίζει τις προ-
οπτικές βελτίωσης των αποδό-
σεων των ελληνικών συστημικών
τραπεζών, έτσι οι μετοχές τους
δεν αποτελούν επενδυτική ευ-
καιρία για εκείνους που θέλουν
να ποντάρουν στο αφήγημα της
ανάκαμψης της Ελλάδας μέσω
του κλάδου, σημειώνει η Morgan
Stanley σε νέα έκθεσή της.

Οπως εξηγεί, ο στόχος που έχει
τεθεί για το 2021, όπου ο δείκτης
των NPEs αναμένεται να διαμορ-
φωθεί πάνω από το 20%, παρα-
μένει υψηλός. Μόνο η δημιουργία
μιας «κακής τράπεζας» (bad bank)
είναι αυτό που θα «ξεκλειδώσει»
το αισιόδοξο σενάριο και θα ωφε-
λήσει κυρίως την Εθνική Τράπεζα
και την Eurobank, ωστόσο προ-
ειδοποιεί ότι η ταχεία μείωση των
NPEs σε επίπεδα του 10% θα απαι-
τήσει νέα κεφάλαια ύψους 11,1
δισ. ευρώ για το σύνολο του κλά-
δου.

H Morgan Stanley θεωρεί πως
οι νέοι στόχοι μείωσης των NPEs
έως το 2021 είναι φιλόδοξοι αλλά
επιτεύξιμοι. Υποδηλώνουν μείωση
κατά 60% των ΝΡΕs μέχρι τα τέλη
της τριετίας και υπάρχει έντονος
σκεπτικισμός στην αγορά σε ό,τι
αφορά την ικανότητα των ελλη-
νικών τραπεζών να το επιτύχουν
χωρίς αρνητικές επιπτώσεις στα
κεφάλαιά τους. Αυτό, όπως επι-
σημαίνει, αποδεικνύεται από την
απόδοση των τιμών των μετοχών
τους, οι οποίες έχουν υποχωρήσει
από 34% έως 72% από τις αρχές
του έτους.

Οι ελληνικές τράπεζες μπορούν
να επιτύχουν αυτούς τους στό-
χους, όπως εκτιμά η Morgan Stan-

ley αλλά οι αποδόσεις των μετο-
χών τους θα δεχτούν έντονες πιέ-
σεις καθώς το κόστος κινδύνου
θα παραμείνει «κολλημένο» σε
υψηλά επίπεδα.

Η Τράπεζα της Ελλάδος έχει
προτείνει τη δημιουργία μιας «κα-
κής τράπεζας» για την επιτάχυνση
της μείωσης των ΝΡΕs. Η ΤτΕ ανα-
γνωρίζει ότι οι τράπεζες έχουν
περιορισμένες ικανότητες να αν-
τιμετωπίσουν πιο επιθετικά το
απόθεμα των NPEs χωρίς να προ-
καλέσουν τη μετατροπή της ανα-
βαλλόμενης φορολογικής πίστω-
σης σε μετοχικό κεφάλαιο. Επο-
μένως, μια bad bank θα μπορούσε
να «ξεκλειδώσει» ένα αισιόδοξο

σενάριο για την Ελλάδα, που προ-
βλέπει πως το τραπεζικό της σύ-
στημα θα ξεκαθαρίσει συντομό-
τερα, έναντι του βασικού σεναρίου
της Morgan Stanley που προβλέπει
πως το επίπεδο των NPEs το 2021
θα παραμείνει υψηλότερο του
20%.

Ενας δείκτης 10% για τα NPEs
θα απαιτούσε πρόσθετα κεφά-
λαια, δεδομένου ότι οι τιμές αγο-
ράς των NPEs συνεπάγονται ένα
discount («έκπτωση») 45%-59%
σε σχέση με την ονομαστική αξία
των NPEs. Σε ένα αισιόδοξο σε-
νάριο, όπου υλοποιείται η ελλη-
νική bad bank, οι υπολογισμοί
της Morgan Stanley για τα επί-
πεδα NPEs, την κάλυψη και τα
κεφάλαια τοποθετούν την Εθνική
Τράπεζα και τη Eurobank στην
καλύτερη θέση να επισπεύσουν
την επίλυση των ζητημάτων στην
ποιότητα των στοιχείων ενεργη-
τικού τους.

Σύμφωνα με τις εκτιμήσεις της,
οι ελληνικές τράπεζες θα χρει-
αστεί να «ξεφορτωθούν» NPEs

ύψους 78,3 δισ. ευρώ σε ένα όχη-
μα bad bank, για να φτάσουν τα
NPEs στο 10% το 2019, γεγονός
που σημαίνει πως ο κλάδος θα
χρειαστεί κεφαλαιακή ενίσχυση
ύψους 11,1 δισ. ευρώ.

Η Alpha Bank για να φέρει τον
δείκτη NPEs στο 10% θα χρειαστεί
2,967 δισ. ευρώ, η Eurobank 2,039
δισ. ευρώ, η Εθνική 655 εκατ. ευ-
ρώ και η Πειραιώς 5,466 δισ. ευρώ.
Αυτό θα φέρει τους δείκτες CET1
πίσω στο 14%.

Στο απαισιόδοξο σενάριο, οι
επενδυτές θα υποστούν dilution
καθώς οι απώλειες θα πυροδοτή-
σουν αύξηση κεφαλαίου υπέρ
του ελληνικού κράτους, ενώ για
να επιτευχθούν οι αποδόσεις
ιδίων κεφαλαίων του αισιόδοξου
σεναρίου τους επόμενους 12 μή-
νες, οι τράπεζες θα χρειαστούν
νέα κεφάλαια. Δεδομένης της έλ-
λειψης ορατότητας ως προς το
αποτέλεσμα, η Morgan Stanley
αποσύρει τις τιμές-στόχους για
τις τέσσερις συστημικές τράπε-
ζες.

Της ΕΥΓΕΝΙΑΣ ΤΖΩΡΤΖΗ

Δυσκολότερες γίνονται από τις αρ-
χές του χρόνου οι νέες πιστώσεις
από τις τράπεζες, οι οποίες θα πρέ-
πει να ακολουθούν αυστηρά κρι-
τήρια για τις χορηγήσεις ενόψει
και της εφαρμογής του λογιστικού
προτύπου 9, που τις υποχρεώνει
σε εξαιρετικά λεπτομερή αποτί-
μηση του κινδύνου που αναλαμ-
βάνουν και σε αυξημένες προβλέ-
ψεις για τις καθυστερήσεις δανείων,
ακόμη και για τα δάνεια με εξα-
σφαλίσεις.

Ενδεικτικό της αυστηρότητας
που θα διέπει τα πιστοδοτικά κρι-
τήρια είναι ότι κατά την αποτίμηση
του ρίσκου οι τράπεζες θα πρέπει
να λαμβάνουν υπόψη τους έναν
ευρύ φάσμα πληροφοριών που
αφορούν ιστορικά στοιχεία για το
ποσοστό αθέτησης δανείων, αλλά
και προβλέψεις για το μέλλον, λαμ-
βάνοντας υπόψη παράγοντες όπως
οι μεταβολές στις προοπτικές του
κλάδου, τους ρυθμούς ανάπτυξης
των επιχειρηματικών δραστηριο-
τήτων, τις οικονομικές προβλέψεις
για τα επιτόκια, τα ποσοστά ανερ-
γίας και τις τιμές των βασικών εμ-
πορευμάτων, την υποβάθμιση ενός
δανειολήπτη από αναγνωρισμένο
οργανισμό πιστοληπτικής αξιολό-
γησης καθώς ακόμη και... την ψυ-
χολογία των καταναλωτών.

Σε ό,τι αφορά τους δανειολήπτες,
είτε είναι νοικοκυριά είτε επιχει-
ρήσεις, η τράπεζα θα πρέπει να
λαμβάνει υπόψη της τις σταθερές
πηγές εισοδήματος που διαθέτουν
για την προγραμματισμένη κατα-
βολή των δόσεων, τη συνολική έκ-
θεσή τους στον δανεισμό, τα κί-
νητρα ή την προθυμία τους να εκ-
πληρώσουν τις υποχρεώσεις τους,
τα βάρη που έχουν οι εξασφαλίσεις
και οι αλλαγές που μπορεί να επέλ-
θουν στην αξία των εξασφαλίσεων
αυτών, καθώς και πιθανά έκτακτα
γεγονότα που μπορούν να επηρε-
άσουν την ικανότητά τους να εκ-
πληρώσουν τις συμβατικές τους
υποχρεώσεις προς την τράπεζα.

Οι κανόνες αυτοί περιγράφονται
στη «νέα πράξη» της ΤτΕ, σε εφαρ-

μογή των επιταγών της Ευρωπαϊ-
κής Αρχής Τραπεζών για τις πρα-
κτικές διαχείρισης του πιστωτικού
κινδύνου και τη λογιστική κατα-
γραφή των αναμενόμενων ζημιών,
και υποχρεώνουν τις τράπεζες να
διαθέτουν αποτελεσματικά συστή-
ματα εσωτερικού ελέγχου για τον
συστηματικό προσδιορισμό επαρ-
κών προβλέψεων.

Με δεδομένο ότι οι νέοι κανόνες
τίθενται σε εφαρμογή ύστερα από
μακρά περίοδο πιστωτικής συρρί-
κνωσης για τη χώρα μας, εκτιμάται

ότι θα οδηγήσουν σε ένα αυστη-
ρότερο καθεστώς χορηγήσεων,
προκειμένου να αποφευχθεί η δη-
μιουργία μιας νέας γενιάς μη εξυ-
πηρετούμενων δανείων, καθιστών-
τας τις νέες πιστώσεις εξαιρετικά
φειδωλές. Είναι χαρακτηριστικό
ότι από το 2010 τα δάνεια των τρα-
πεζών προς τις επιχειρήσεις και
τα νοικοκυριά μειώθηκαν από τα
257,5 δισ. ευρώ, που ήταν στα τέλη
του 2009, στα 174,5 δισ. ευρώ το
2018, καταγράφοντας πτώση κατά
32% μέσα σε εννιά χρόνια. Η μεί-
ωση των δανείων αφορά τις επι-
χειρήσεις, οι πιστώσεις προς τις
οποίες έχουν υποχωρήσει από τα
123,2 δισ. ευρώ στα 84,3 δισ. ευρώ,
ενώ ο δανεισμός των νοικοκυριών
έχει υποχωρήσει από τα 117,7 δισ.
ευρώ στα 78,2 δισ. ευρώ.

Να σημειωθεί ότι, με βάση τη
συμφωνία που επιτεύχθηκε αυτή
την εβδομάδα μεταξύ του Ευρω-
παϊκού Κοινοβουλίου και της Επι-

τροπής για τους νέους κανόνες
που θα ισχύσουν για τα κόκκινα
δάνεια, από τη στιγμή που ένα δά-
νειο με εμπράγματες εξασφαλίσεις,
δηλαδή ακίνητα, καταστεί ληξι-
πρόθεσμο, η τράπεζα έχει προθε-
σμία εννέα χρόνια για να βρει τα
απαραίτητα κεφάλαια και να κα-
λύψει την επισφάλεια στον ισολο-
γισμό της, ενώ για τα δάνεια που
έχουν ως εξασφάλιση κινητά πε-
ριουσιακά στοιχεία, η προθεσμία
είναι τα επτά χρόνια. Πιο στενό
είναι το χρονικό περιθώριο που
δίνεται για τα δάνεια χωρίς εξα-
σφαλίσεις, καθώς μόλις ένα δάνειο
χωρίς εμπράγματες εξασφαλίσεις
θεωρηθεί κόκκινο, τότε η τράπεζα
υποχρεούται μέσα στην πρώτη
διετία να έχει συγκεντρώσει τα κε-
φάλαια που θα καλύπτουν τουλά-
χιστον το 35% του ύψους του, ενώ
εντός τριετίας πρέπει να έχει εξα-
σφαλίσει το κεφάλαιο για το σύνολο
του δανείου.

Με αυστηρότερα κριτήρια
οι χορηγήσεις δανείων το 2019
Θα εφαρμοστούν οι νέοι κανόνες της Ευρωπαϊκής Αρχής Τραπεζών

<<<<<<

Η εφαρμογή του λογι-
στικού προτύπου 9
υποχρεώνει τις τρά-
πεζες σε εξαιρετικά 
λεπτομερή αποτίμηση
του κινδύνου.

Φιλόδοξοι, αλλά επιτεύξιμοι οι στόχοι των NPEs

1,99 δισ. ευρώ τα χρέη
του Δημοσίου τον Οκτώβριο
Για κάθε ένα ευρώ που πληρώνει
στους προμηθευτές, δημιουργεί νέα
χρέη 2 ευρώ. Αυτό προκύπτει από
τα στοιχεία που έδωσε χθες στη δη-
μοσιότητα το Γενικό Λογιστήριο του
Κράτους, σύμφωνα με τα οποία τον
Οκτώβριο πληρώθηκαν οφειλές
ύψους 82,1 εκατ. ευρώ και δημιουρ-
γήθηκαν νέα χρέη ύψους 164 εκατ.

Συγκεκριμένα, τον περασμένο Σε-
πτέμβριο οι οφειλές του Δημοσίου
προς τους προμηθευτές νοσοκομείων,
υπουργείων κ.λπ. ανέρχονταν συνο-
λικά στο ποσό του 1,913 δισ. ευρώ.
Τον Οκτώβριο πληρώθηκαν 82,1 εκατ.
ευρώ και θα περίμενε κανείς ότι το
χρέος του Δημοσίου θα μειωνόταν
στο 1,83 δισ. Ωστόσο, αυτό όχι μόνο
δεν μειώθηκε, αλλά εκτινάχθηκε στο
1,99 δισ. ευρώ. Οπως φαίνεται, η κυ-
βέρνηση έχει εγκαταλείψει τις προ-
σπάθειες για μηδενισμό των ληξι-
πρόθεσμων οφειλών προς τους ιδιώτες
(ο στόχος ήταν το τέλος Δεκεμβρίου),
παρά το γεγονός ότι έγιναν σχετικές

συστάσεις από τους πιστωτές της χώ-
ρας αλλά και από τον επικεφαλής του
Εurogroup Μάριο Σεντένο, για τις
καθυστερήσεις που παρατηρούνται
στην υλοποίηση των μεταρρυθμίσεων,
μεταξύ των οποίων και η αποπληρωμή
των οφειλών. Ειδικότερα, τα χρέη
του Δημοσίου διαμορφώνονται ως
εξής:
• 114 εκατ. ευρώ χρωστούν τα υπουρ-
γεία.
• 263 εκατ. ευρώ είναι τα χρέη της
Τοπικής Αυτοδιοίκησης.
• 799 εκατ. ευρώ οφείλουν οι οργα-
νισμοί κοινωνικής ασφάλισης, εκ των
οποίων τα 250 εκατ. ευρώ ο ΕΟΠΥΥ.
• 476 εκατ. είναι οι οφειλές των νο-
σοκομείων, από 409 εκατ. ευρώ που
ήταν στα τέλη Σεπτεμβρίου.
• 341 εκατ. χρωστούν διάφορα νομικά
πρόσωπα από 296 εκατ. ευρώ που
χρωστούσαν στα τέλη Σεπτεμβρίου.
• 627 εκατ. ευρώ είναι οι εκκρεμείς
επιστροφές φόρων, μειωμένες κατά
72 εκατ. ευρώ.

<<<<<<

Μόνο η δημιουργία
μιας «κακής τράπεζας»
θα «ξεκλειδώσει» 
το αισιόδοξο σενάριο,
λέει η Morgan Stanley.

Του ΒΑΓΓΕΛΗ ΜΑΝΔΡΑΒΕΛΗ

Σε εφαρμογή τίθενται από 1ης Ια-
νουαρίου 2019 δύο σημαντικές ρυθ-
μίσεις που αφορούν τη χρήση τη-
λεπικοινωνιακών υπηρεσιών. Οι
ρυθμίσεις επιβλήθηκαν από την
Εθνική Επιτροπή Τηλεπικοινωνιών
& Ταχυδρομείων (ΕΕΤΤ) με στόχο
οι καταναλωτές να έχουν πιο δια-
φανείς χρεώσεις στους λογαρια-
σμούς τους.

Ειδικότερα, με τις νέες ρυθμίσεις,
πρώτον, τίθεται υποχρεωτικά φραγή
στις υπηρεσίες εφόσον το ύψος του
λογαριασμού ξεπεράσει τα 150 ευρώ
(300 ευρώ εφόσον πρόκειται για λο-
γαριασμό δίμηνης έκδοσης). Ο πά-
ροχος είναι υποχρεωμένος να προ-
σφέρει στον συνδρομητή τουλάχι-
στον τρεις επιλογές αναφορικά με
το όριο φραγής, εκ των οποίων η
μία υποχρεωτικά θα είναι χαμηλό-
τερη των 150 ευρώ. Επίσης, ο κα-
ταναλωτής θα μπορεί να επιλέξει
ακόμη την απεριόριστη χρέωση
χωρίς φραγή και αυτό αναμένεται
να συμβεί κυρίως για τα νομικά
πρόσωπα. Σημειώνεται ότι η ρύθμιση
αφορά τόσο φυσικά όσο και νομικά
πρόσωπα. Επίσης, το όριο των 150
ευρώ συμπεριλαμβάνει το σύνολο
των χρεώσεων, δηλαδή και τους φό-
ρους και όχι μόνον το ύψος της χρέ-
ωσης του παρόχου. Η δεύτερη ση-
μαντική ρύθμιση αφορά την πρόωρη
διακοπή συμβολαίου που έχει επι-
δότηση (υπηρεσίας, της συσκευής
τηλεφώνου, τερματικού εξοπλισμού
κ.λπ.). Η υπόθεση αυτή έχει δημι-
ουργήσει στο παρελθόν πολλές αρ-
ρυθμίες στην αγορά και καταγγελίες
είτε στην ΕΕΤΤ είτε στον Συνήγορο
του Καταναλωτή από την πλευρά
των καταναλωτών. Από την άλλη
πλευρά, δεν ήταν και λίγοι οι επι-
τήδειοι που επιχείρησαν να επω-
φεληθούν από τη διακοπή συμβο-
λαίου, αποφεύγοντας να αποπλη-
ρώσουν μια συσκευή ή κάποιο τερ-
ματικό εξοπλισμό που τους παρα-
χωρήθηκε δωρεάν ή με έκπτωση.

Με τον νέο κανονισμό που τίθεται
από τις αρχές του έτους ο κατανα-
λωτής θα αποζημιώνει πλήρως την
αναπόσβεστη αξία της επιδότησης
του εξοπλισμού που έχει λάβει, ενώ
θα επιστρέφει είτε την έκπτωση
που έχει λάβει μέχρι τη στιγμή της
πρόωρης διακοπής του συμβολαίου
είτε –όσο θα περνά ο καιρός– θα
περιορίζεται στο 1/3 των παγίων
της υπολειπομένης περιόδου.

Η ΕΕΤΤ έχει δώσει ένα αναλυτικό
παράδειγμα υπολογισμού της απο-
ζημίωσης που θα λαμβάνει ο πάρο-
χος. Ωστόσο αυτό θα είναι αχρείαστο
για τον καταναλωτή/ συνδρομητή
αφού ο πάροχος θα παρουσιάζει
στην πρώτη ή στη δεύτερη σελίδα
του συμβολαίου του χρήστη έναν
αναλυτικό πίνακα για όλο το διά-
στημα ισχύος του συμβολαίου της
αποζημίωσης που θα δικαιούται ο
ίδιος. Επίσης, βάσει της ρύθμισης,
το συμβόλαιο του συνδρομητή θα
βρίσκεται σε εμφανές σημείο του
δικτυακού τόπου του παρόχου, στο
οποίο θα έχει πρόσβαση μόνον ο
συνδρομητής. Εκεί θα υπάρχει όλο
το συμβόλαιο και δύο χρόνια μετά
τη διακοπή του, ενώ θα καταγρά-
φεται κάθε επιμέρους αλλαγή του.

Οι εταιρείες τηλεπικοινωνιών,
σύμφωνα με στελέχη της ΕΕΤΤ, με
δυσκολία δέχθηκαν τις αλλαγές,
επικαλούμενες φόρτο εργασίας.
Δεν είχαν όμως μεγάλα περιθώρια
ελιγμών. Οι κανονισμοί της ΕΕΤΤ,
όπως και κάθε ανεξάρτητης αρχής,
υπέχουν θέση νόμου του κράτους.
Επίσης, όπως υπογράμμιζαν τα στε-
λέχη της ΕΕΤΤ, η εφαρμογή όλων
των προαναφερομένων, χάρις στην
πληροφορική σήμερα, είναι μάλλον
μια εύκολη υπόθεση, παρά φόρτος
εργασίας. Σημειώνεται, τέλος, ότι
οι ρυθμίσεις αυτές συνιστούν το
3ο πακέτο μέτρων, που αποφασί-
στηκε λίγο πριν από το τέλος του
2017 και οι οποίες βασίστηκαν στις
καταγγελίες καταναλωτών, αλλά
και των επιχειρήσεων τηλεπικοι-
νωνιών.

Φραγή σε τηλεφωνικές
υπηρεσίες για λογαριασμούς
που υπερβαίνουν τα 150 ευρώ
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Οι επενδυτές θα αποχαιρετήσουν
με χαρά το 2018, καθώς αποδει-
κνύεται η χειρότερη χρονιά για
τις παγκόσμιες αγορές μετά το κα-
ταστροφικό 2008. Η αξία των με-
τοχών παγκοσμίως υποχώρησε
κατά 7 τρισ. δολάρια, οι αναδυό-
μενες αγορές ισοπεδώθηκαν από
την ανελέητη ενίσχυση του δο-
λαρίου, ενώ ακόμη και ο χρυσός
και τα αμερικανικά κρατικά ομό-
λογα είχαν αρνητική απόδοση.

Το 2017
Το 2017 ήταν η χρονιά της συγ-

χρονισμένης ανάπτυξης των πε-
ρισσότερων οικονομιών και το
μέλλον φαινόταν λαμπρό, ωστόσο
ο συνδυασμός σοβαρών, αρνητι-
κών παραγόντων έπληξε τις παγ-
κόσμιες αγορές πιο σκληρά από
κάθε άλλη χρονιά μετά την παγ-
κόσμια χρηματοπιστωτική κρίση.
Το ξέσπασμα εμπορικού πολέμου
μεταξύ ΗΠΑ και Κίνας, το γεγονός
πως οι σημαντικότερες κεντρικές
τράπεζες του κόσμου είτε σκλη-
ραίνουν τη νομισματική τους πο-
λιτική είτε ετοιμάζονται να το
πράξουν και η επιβράδυνση της
ανάπτυξης σε πολλές οικονομίες
οδήγησαν τον παγκόσμιο χρημα-
τιστηριακό δείκτη MSCI, που πε-
ριλαμβάνει τα χρηματιστήρια 47
χωρών, σε πτώση 10% – την πρώ-
τη διψήφια υποχώρησή του από
το 2008. Σε πολλές περιπτώσεις
η πτώση ήταν πολύ μεγαλύτερη.

Ο δείκτης CSI 300, που περι-
λαμβάνει τις 300 κινεζικές εται-
ρείες με τη μεγαλύτερη κεφαλαι-
οποίηση, έχει υποχωρήσει από
την αρχή του έτους κατά 25%. Στο
χρηματιστήριο της Φρανκφούρ-
της, το οποίο αποτελεί βαρόμετρο
για χώρες με μεγάλες εξαγωγές,
ο δείκτης DAX έχει υποχωρήσει
κατά 16%. Από τις αναδυόμενες
αγορές τις μεγαλύτερες ζημίες εμ-
φάνισαν τα χρηματιστήρια της
Κωνσταντινούπολης και του
Μπουένος Αϊρες, κατά 45% και
50% αντίστοιχα.

Η αντιπαράθεση της Ιταλίας με
την Ευρωπαϊκή Επιτροπή για τον
προϋπολογισμό του 2019 και η
άνοδος της απόδοσης ελληνικών,
ιταλικών και γαλλικών κρατικών
ομολόγων δείχνει πως οι επενδυτές
εξακολουθούν να ανησυχούν για
την πορεία της Ευρωζώνης. Προ-
σθέστε την κατάρρευση των τιμών
του πετρελαίου κατά 35% από τον
Σεπτέμβριο και μετά, και προκύπτει
η εικόνα ενός κόσμου που προσέ-
φερε ελάχιστα καταφύγια στους
επενδυτές. «Επειτα από δέκα χρό-
νια με χαμηλά επιτόκια δανεισμού
και ποσοτική χαλάρωση, νομίζω
πως πρέπει να κατανοήσουμε ότι

ορισμένοι από τους κινητήριους
μοχλούς των αγορών έχουν αρχίσει
να δυσλειτουργούν», εξηγεί στο
Reuters ο Νιλ Ντουέιν, αναλυτής
της Allianz Global Investors.

Σε κάποιο βαθμό τα δεινά των
επενδυτών το 2018 οφείλονται
στην ταχεία αύξηση των αμερι-
κανικών επιτοκίων δανεισμού εκ

μέρους της αμερικανικής Ομο-
σπονδιακής Τράπεζας (Fed) και
στην ενίσχυση του δολαρίου έναν-
τι δέσμης άλλων νομισμάτων στον
μεγαλύτερο βαθμό των τελευταίων
τριών ετών. Το αποτέλεσμα είναι
ευρώ, αγγλική λίρα, το καναδικό
και αυστραλιανό δολάριο και η
σουηδική κορώνα να έχουν υπο-
χωρήσει μεταξύ 5% και 10% έναντι
του αμερικανικού νομίσματος.
Εξαίρεση αποτελεί το ιαπωνικό
γιεν, το οποίο ολοκληρώνει το
2018 χωρίς να έχει υποστεί ση-
μαντικές απώλειες. Πράγμα που
σε καμία περίπτωση δεν μπορεί
να ειπωθεί και για τα νομίσματα
των αναδυόμενων αγορών.

Το πέσο Αργεντινής και η λίρα
Τουρκίας έχουν υποχωρήσει κατά
50% και 30% αντίστοιχα έναντι
του δολαρίου, το ραντ Νοτίου

Αφρικής, το ρεάλ Βραζιλίας και
το ρωσικό ρούβλι έχουν χάσει το
10% με 15% της αξίας τους έναντι
του αμερικανικού νομίσματος και
το κινεζικό γουάν υποχωρεί για
τέταρτο έτος τα τελευταία πέντε
χρόνια.

Αναδυόμενες
Τα χρηματιστήρια των αναδυό-

μενων αγορών έχουν υποχωρήσει
από την αρχή του έτους κατά 17%
και ο δείκτης νομισμάτων ανα-
δυόμενων αγορών της JPMorgan
έχει υποχωρήσει κατά 8%. Ο Πέν-
τρο Ζεβάλος, διαχειριστής χαρτο-
φυλακίου της Dalton Investments,
λέει στο Reuters ότι η μεγάλη υπο-
χώρηση των χρηματιστηρίων ση-
μαίνει πως πλέον πολλές από αυτές
τις μετοχές, περιλαμβανομένων
των κινεζικών, είναι φθηνές, αλλά
«ειλικρινά, σήμερα αυτό δίνει την
αίσθηση πως προσπαθείς να πιά-
σεις ένα μαχαίρι που πέφτει».

Η μεγαλύτερη ανησυχία του για
το 2019 είναι ότι θα συνεχιστεί η
άνοδος του δολαρίου. Πέρα από
την κλιμάκωση της έντασης στο
εμπόριο το 2018, φαίνεται πως πολ-
λοί επενδυτές μόλις τώρα συνει-
δητοποίησαν ότι οι μεγάλες κεν-
τρικές τράπεζες δεν σκέφτονται
πλέον καθόλου με ποιον τρόπο θα
μπορούσαν να υποστηρίξουν την
οικονομία, αλλά προσπαθούν να
αποκαταστήσουν το οπλοστάσιό
τους ώστε να είναι έτοιμες στην
περίπτωση που υπάρξει νέα ύφεση
της οικονομίας. Βέβαια, το 2018
δεν ήταν καταστροφικό για όλες
τις επενδύσεις. Μπορεί οι χρημα-
τιστηριακοί δείκτες S&P 500 και
Dow Jones να καταγράφουν τη με-
γαλύτερη υποχώρησή τους από το
2008, ωστόσο αυτή είναι της τάξης
του 5%, οπότε δεν είναι πολύ άσχη-
μη. Ο δε Nasdaq καταγράφει τη
δέκατη συναπτή χρονιά με κέρδη.

Οι μεγάλοι κερδισμένοι
Οι μετοχές των μεγάλων αμε-

ρικανικών τεχνολογικών εταιρειών
Facebook, Amazon, Apple, Netflix
και Google είχαν μια περιπετειώδη
χρονιά, την οποία ολοκληρώνουν
με συνολική κεφαλαιοποίηση 2,8
τρισ. δολάρια, δηλαδή χοντρικά
όση ήταν και στην αρχή του έτους.
Ωστόσο, έχουν υποχωρήσει (ως
ομάδα) κατά 24% από τα τέλη Αυ-
γούστου. Υπάρχουν όμως και οι
μεγάλοι κερδισμένοι, Amazon και
Netflix, με άνοδο της μετοχής τους
κατά 33% και 45% αντίστοιχα,
ενώ η σειρά σκανδάλων που έχει
πλήξει τη Facebook εντός του 2018
έχει οδηγήσει σε υποχώρηση της
μετοχής κατά 19% από την αρχή
του έτους.

Το 2018 ήταν η χειρότερη χρονιά 
για τις διεθνείς αγορές μετά το 2008
Fed, εμπορικός πόλεμος, επιβράδυνση ανάπτυξης, τιμές πετρελαίου, οι αιτίες

<<<<<<

Η αξία των μετοχών
παγκοσμίως υποχώρη-
σε κατά 7 τρισ. δολ.,
οι αναδυόμενες αγορές
ισοπεδώθηκαν
από την ανελέητη ενί-
σχυση του δολαρίου.

Η Shift, εταιρεία αειφόρου τεχνο-
λογίας, είναι η πρώτη γερμανική
εταιρεία η οποία διανέμει όλα τα
κέρδη της σε κοινωνικούς, φιλαν-
θρωπικούς σκοπούς και σε προ-
γράμματα βιωσιμότητας. Η εταιρεία,
που κατασκευάζει κινητά τηλέφω-
να, πολύ εύστοχα ονομάζεται Shift,
που σημαίνει μεταβολή, καθώς στό-
χος της είναι η μεταβολή του τρό-
που που ο κόσμος χρησιμοποιεί
την τεχνολογία.

«Αρχικά δεν πιστεύαμε ότι θα
υπήρχαν άνθρωποι αρκετά τρελοί,
ώστε πράγματι να συμφωνήσουν
στη μη διανομή των κερδών και
στην επιστροφή των κερδών σε
αειφόρα και κοινωνικά προγράμ-
ματα» σχολίασε στην Deutsche
Welle ο Κάρστεν Βάλντεκ, ένας
από τους ιδρυτές της εταιρείας,
«αλλά πέτυχε», προσέθεσε. Το σλόγ-
καν που χρησιμοποιεί η Shift είναι
«δικαιοσύνη». Οι αδελφοί Κάρστεν
και Σάμουελ Βάλντεκ, που ίδρυσαν
την πρωτοπόρο εταιρεία, προσπα-
θούν να εφαρμόσουν τη δικαιο-

σύνη σε όλες τις πτυχές της επι-
χειρηματικής τους δραστηριότητας.
Οι Κινέζοι εργάτες που εργάζονται
για λογαριασμό της Shift σε εργο-
στάσια στην Κίνα πληρώνονται
μισθό αντίστοιχο με τον μισθό που
παίρνουν οι Γερμανοί υπάλληλοι
της εταιρείας. 

Ο υψηλός μισθός, σε συνδυασμό
με την αναγνώριση των δικαιωμά-
των των εργαζομένων και με ιδι-
αίτερα προνόμια, όπως η ιατρική
ασφάλεια, που παρέχει και απαιτεί
η Shift είναι ασυνήθιστος σε σχέση
με τους εργαζομένους σε άλλα ερ-
γοστάσια της Κίνας. 

Κύριος στόχος της Shift είναι να
μην ταλαιπωρηθεί κανείς –εργα-
ζόμενοι ή καταναλωτές–- εξαιτίας
των προϊόντων της.

Οσο για τα δύο αδέλφια πληρώ-
νονται περίπου 1.500 ευρώ τον μή-
να, σύμφωνα με την Deutsche Wel-
le, ενώ τα κέρδη της Shift δεν επι-
στρέφουν στην εταιρεία. Αντιθέτως,
διανέμονται σε κοινωνικά προ-
γράμματα και προγράμματα βιω-

σιμότητας. «Είμαστε κάτι μεταξύ
εταιρείας και οργανισμού βοηθεί-
ας», δήλωσε στην Deutsche Welle
ο Κάρστεν Βάλντεκ, ο τεχνικός δι-
ευθυντής. 

Το όραμα των δύο αδελφών είναι
η σύσταση ιδρύματος, όπου θα με-
ταφέρουν τα κέρδη της Shift μόλις
ολοκληρωθεί η ίδρυσή του. Επειτα
δεν θα έχουν πρόσβαση στα κέρδη
της εταιρείας. 

Επίσης, οι Βάλντεκ θεωρούν πολύ
σημαντικό η εταιρεία να λειτουργεί
με απόλυτη διαφάνεια. Παρότι τα
δύο αδέλφια ενδιαφέρονται για την
καλή οικονομική κατάσταση της
εταιρείας, δεν κυνηγούν αποκλει-
στικά τη μεγιστοποίηση των κερ-
δών, αλλά ενδιαφέρονται περισ-
σότερο να προωθήσουν τη βιώσιμη
τεχνολογία.

Η βασική ιδέα της Shift είναι να
επιμηκύνει τη ζωή των συσκευών
όσο το δυνατόν περισσότερο και
να προωθήσει γενικά την αειφόρο
τεχνολογία. Για τον λόγο αυτό δη-
μιουργεί κινητά με αρθρωτό σχε-

διασμό (modular design), μία αρ-
χιτεκτονική που επιτρέπει την από-
σπαση των μερών του κινητού. Ο
χρήστης μπορεί να βγάλει, για πα-
ράδειγμα, την κάμερα και να την
αντικαταστήσει με καινούργια,
ώστε να επιδιορθώσει ή να επικαι-
ροποιήσει το κινητό. Επίσης προ-
σφέρει στους αγοραστές τη δυνα-
τότητα να καταβάλλουν ένα ποσό
ως ασφάλεια, που θα επιστραφεί
σε αυτούς όταν επιστρέψουν το κι-
νητό για ανακύκλωση.

Οι Κάρστεν και Σάμουελ Βάλντεκ
διευθύνουν την πρωτοπόρο εταιρεία
με τη βοήθεια του πατέρα τους, τεσ-
σάρων ακόμα εργαζομένων και πολ-
λών εθελοντών. Για την κατασκευή
των κινητών τηλεφώνων συνεργά-
ζονται με μικρά εργοστάσια στην
Κίνα, όπου προσπαθούν να έχουν
προσωπική επαφή με τους εργαζο-
μένους. Εδρα της επιχειρηματικής
τους δραστηριότητας είναι η πα-
τρίδα τους το Φάλκενμπεργκ, μία
μικρή κωμόπολη της γερμανικής
υπαίθρου.

H Shift προσφέρει όλα τα κέρδη της 
για φιλανθρωπικούς σκοπούς
Η γερμανική εταιρεία κατασκευάζει συσκευές κινητής τηλεφωνίας

Οι Κινέζοι εργάτες που εργάζονται για λογαριασμό της Shift σε εργοστάσια
στην Κίνα πληρώνονται μισθό αντίστοιχο με εκείνον που παίρνουν οι Γερμα-
νοί υπάλληλοι της εταιρείας.

Καμπανάκι διεθνών
οργανισμών για
επικείμενη νέα κρίση
Τον κώδωνα του κινδύνου κρούουν
διεθνείς οργανισμοί, διακεκριμένοι
οικονομολόγοι και αναλυτές, προ-
ειδοποιώντας ότι σύννεφα συγ-
κεντρώνονται πάνω από την παγ-
κόσμια οικονομία και ενδεχομένως
να ξεσπάσει νέα χρηματοπιστω-
τική κρίση ακόμα και μέσα στην
επόμενη χρονιά. Κατά τον ανα-
πληρωτή γενικό διευθυντή του
Διεθνούς Νομισματικού Ταμείου,
Ντέιβιντ Λίπτον, «η δουλειά ως
προς τους μηχανισμούς πρόληψης
είναι ημιτελής και οι κεντρικές
τράπεζες, από την πλευρά τους,
εάν χρειαστεί να επέμβουν, θα κα-
ταφύγουν σε ακόμα πιο αντισυμ-
βατικά μέτρα με αμφίβολη αποτε-
λεσματικότητα».

Στο ίδιο μήκος κύματος κινή-
θηκε και η τέως πρόεδρος της Ομο-
σπονδιακής Τράπεζας των ΗΠΑ
(Fed), Τζάνετ Γέλεν, η οποία εξέ-
φρασε τις ανησυχίες της για εν-
δεχόμενη κρίση. 

Οι λόγοι είναι ότι οι αρμόδιες
εποπτικές αρχές του τραπεζικού
κλάδου έχουν απογυμνωθεί από
τις εξουσίες που είχαν στην πα-
ρελθούσα κρίση, ώστε να σπεύ-
σουν σε συνθήκες πανικού, και,
επιπλέον, στις ΗΠΑ ασκούνται
πιέσεις για λιγότερες ρυθμίσεις.
Μία πηγή προβληματισμού για
την Τζάνετ Γέλεν παραμένουν τα
τιτλοποιημένα δάνεια. Σε άρθρο
τους οι New York Times επιση-
μαίνουν ότι για τους εύπορους
Αμερικανούς το 2018 έμοιαζε με
το 1929 πριν από το κραχ, όταν
διοργανώνονταν πολυτελείς δε-
ξιώσεις με άφθονο αλκοόλ και
τσάρλεστον και οι άνθρωποι (οι
λευκοί κυρίως) διασκέδαζαν χωρίς
σταματημό. 

Ο S&P 500 από τις αρχές του
2018 απέδωσε σε κέρδη 17 τρισ.
δολάρια και οι ζάπλουτοι πέρασαν
μια χρονιά μέσα στη χλιδή με κο-
κτέιλ 1.200 δολαρίων και οχήματα
πολλαπλών χρήσεων, που κοστί-
ζουν 325.000 δολάρια.

Ωστόσο, παραμένει άγνωστο
εάν θα συνεχιστεί η ανοδική πο-
ρεία και δεν αποκλείεται να ξε-
σπάσει κρίση το 2019. Ο δισεκα-
τομμυριούχος επενδυτής Πολ Τι-
ούντορ κάνει λόγο για «παγκόσμια
φούσκα χρέους». Κατά τους New
York Times, είναι τέσσερις οι πα-
ράγοντες, που πιθανώς να δημι-
ουργούν κινδύνους. Ενας από αυ-
τούς είναι τα υπέρογκα φοιτητικά
δάνεια στις ΗΠΑ, τα οποία ανέρ-
χονται σε 1,5 τρισ. δολάρια. Το
20% από αυτά δεν εξυπηρετείται
πλέον και πιθανολογείται πως το
ποσοστό θα φθάσει το 40% έως
το 2023, κατά το Ιδρυμα Μπρού-
κινγκς. 

Ο άλλος παράγοντας είναι η Κί-
να, μία χώρα υπερχρεωμένη, καθώς
διοχέτευσε τα τελευταία δέκα χρό-

νια τρισεκατομμύρια δολάρια σε
υποδομές εν ονόματι της ανάπτυ-
ξης. Επιπροσθέτως, η εποχή του
φθηνού χρήματος φθάνει στο τέλος
της στις ΗΠΑ με τη Fed να αυξάνει
τα επιτόκια, ώστε να αναχαιτίσει
τον πληθωρισμό. Οπότε, όσοι είχαν
δανειστεί χάρις στα χαμηλά επι-
τόκια, τώρα θα αρχίσουν να δυ-
σκολεύονται να καταβάλλουν τις
δόσεις τους. 

Τέλος, ακόμα μία πηγή ανησυ-
χίας μπορεί να αποδειχθεί μία πι-
θανολογούμενη έξοδος της Ιταλίας
από την Ευρωπαϊκή Ενωση. Οσο
απίθανο κι αν φαίνεται κάτι τέ-
τοιο, αρκεί να δούμε τις δηλώσεις
του πρωθυπουργού της χώρας,
Τζουζέπε Κόντε. 

Μιλώντας σε δημοσιογράφους,
τους παρότρυνε να διαβάσουν
τα χείλη του, που έλεγαν πως
αποκλείεται να αποχωρήσει η
Ιταλία από την Ε.Ε. Οι ΝΥΤ ανα-
ρωτιόταν, εάν γνώριζε ο κ. Κόντε
ότι η έκφραση «διαβάζω τα χείλη
κάποιου» στα αγγλικά είναι συ-
νώνυμη με την «αθέτηση υπό-
σχεσης».

Ο δισεκατομμυριούχος επενδυ-
τής Πολ Τιούντορ κάνει λόγο για
«παγκόσμια φούσκα χρέους».

<<<<<<<

Παραμένει άγνωστο
εάν θα συνεχιστεί η
ανοδική πορεία και 
δεν αποκλείεται 
να ξεσπάσει κρίση 
το 2019. 
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Σε μια δύσκολη συγκυρία για τις
αγορές, οι επενδυτές αμφισβητούν
την ευθυκρισία της Ομοσπονδιακής
Τράπεζας των ΗΠΑ (Fed), εντεί-
νοντας ακόμη περισσότερο τις
πτωτικές τάσεις που ήδη κυριαρ-
χούν στη Wall Street. Μετά την
ολοκλήρωση της συνεδρίασης της
Τετάρτης, ο πρόεδρος της Fed Τζε-
ρόμ Πάουελ μετέφερε μηνύματα
που επιδείνωσαν το κλίμα απαι-
σιοδοξίας, το οποίο έχει αναπτυχθεί
στις ΗΠΑ και στον υπόλοιπο κόσμο
από τον Οκτώβριο. 

Ενας από τους ισχυρότερους
επενδυτές στον κλάδο των κεφα-
λαίων αντιστάθμισης κινδύνου
(hedge funds), ο δισεκατομμυρι-
ούχος Ντέιβιντ Τέπερ, είπε στο
CNBC πως είναι πια σαφές πως χά-
θηκε το δίχτυ ασφαλείας που πα-
ρείχε η Fed στις αγορές από τότε
που επικεφαλής ήταν ο Αλαν Γκρίν-
σπαν. Με τον έναν τρόπο ή τον
άλλον, η Fed παρείχε μια προστασία
στις μετοχές από τη «Μαύρη Δευ-
τέρα» της Wall Street τον Οκτώβριο
του 1987, εξήγησε ο κ. Τέπερ, πρό-
εδρος της Appaloosa Management.

Η Fed ανακοίνωσε νέα αύξηση
του κόστους δανεισμού στην ισχυ-
ρότερη οικονομία του κόσμου, αν
και ο κ. Πάουελ δήλωσε πως «υπάρ-

χει μεγάλος βαθμός αβεβαιότητας»
για τη μελλοντική πορεία των επι-
τοκίων. Μολονότι ο επικεφαλής
της Fed είπε πως τα βασικά μεγέθη
της οικονομίας παραμένουν ισχυρά
και δεν υπάρχουν σοβαρές ενδείξεις
που να προμηνύουν ύφεση στην
οικονομία, η Fed αναθεώρησε προς
τα κάτω τις προβλέψεις για την
ανάπτυξη και τον πληθωρισμό,
από το 2,5% στο 2,3% και από το
2% στο 1,9%, αντίστοιχα. Δεδο-
μένων των νέων, χαμηλότερων
προβλέψεων για την πορεία της
οικονομίας, η Fed τείνει σε δύο
αυξήσεις του βασικού επιτοκίου
το 2019 και όχι τρεις που είχε αφή-
σει να εννοηθεί τον Σεπτέμβριο
πως θα κάνει. Η αύξηση του βασι-
κού επιτοκίου την Τετάρτη κατά
25 μονάδες βάσης στο φάσμα του
2,25% με 2,5% είναι η τέταρτη που
έχει πραγματοποιηθεί μέσα στο
2018 και η ένατη από τον Δεκέμ-
βριο του 2015.

Η χαριστική βολή δόθηκε στις
αγορές, όταν ο κ. Πάουελ είπε πως
η Fed θα συνεχίσει κανονικά με
τη μείωση του χαρτοφυλακίου της
σε αμερικανικά ομόλογα, «παρα-
βλέποντας ακόμη και τα παράπονα
του Αμερικανού προέδρου στο
Τwitter», όπως έγραψε ο Νιλ Ερβιν

στους New York Times. «Εκείνη
τη στιγμή, οι μετοχές αντέστρεψαν
την πορεία τους σε πτώση και ξε-
κίνησε το ράλι στις τιμές των αμε-
ρικανικών ομολόγων», δήλωσε ο
Ρίτσαρντ Μακ Γκιρ, επικεφαλής
στον τομέα στρατηγικής επιτοκίων
της Rabobank στο Λονδίνο. Οι
αγορές εξέλαβαν την αμετακίνητη
στάση της Fed όσον αφορά τη μεί-

ωση των τοποθετήσεων σε ομό-
λογα ως υπερβολικά αυστηρή.

Τέλος, ο κ. Πάουελ είπε πως οι
επόμενες κινήσεις της Fed θα χα-
ράσσονται ανάλογα με τα στοιχεία
που θα ανακοινώνονται για την
οικονομία (data depedence). Αυτή
η προσέγγιση διαφέρει από την
καθοδήγηση για τη μελλοντική
κατεύθυνση της νομισματικής πο-
λιτικής (forward guidance) που
έδιναν οι προκάτοχοι του κ. Πάουελ
και χρησιμεύαν ως ένα σημείο ανα-
φοράς. Κι όμως, ο κ. Πάουελ έδωσε
μια μορφή καθοδήγησης όταν προ-
έβλεψε πως η Fed θα προχωρήσει
σε δύο αυξήσεις του βασικού επι-
τοκίου, προκαλώντας σύγχυση
στους επενδυτές για την προσέγ-
γιση της Fed στη χάραξη νομισμα-
τικής πολιτικής.

<<<<<<

Με τον έναν ή τον άλ-
λον τρόπο, η Fed παρεί-
χε μια προστασία στις
μετοχές, από τη «Μαύ-
ρη Δευτέρα» της Wall
τον Οκτώβριο του 1987.

Οι επενδυτές
αμφισβητούν  
την ευθυκρισία 
της Fed
Θεωρούν πως χάθηκε πλέον το δίχτυ 
ασφαλείας που παρείχε στις αγορές

Η Ε.Ε. διεύρυνε το περιεχόμενο της
προσφυγής της κατά της Κίνας
στον ΠΟΕ, καταγγέλλοντας την
αναγκαστική μεταφορά τεχνογνω-
σίας από τις ξένες επιχειρήσεις
στις κινεζικές σε μια σειρά νέων
τεχνολογιών από τα ηλεκτροκίνητα
οχήματα μέχρι τους σπόρους για
τις αγροτικές καλλιέργειες. Η συγ-
κεκριμένη καταγγελία επικεντρώ-
νεται στο νομοθετικό πλαίσιο της
Κίνας, που ρυθμίζει την έγκριση
των επενδύσεων σε ηλεκτροκίνητα
οχήματα και σε βιοτεχνολογία όπως
και την έγκριση της δημιουργίας
κοινοπραξιών ανάμεσα σε βιομη-
χανίες διαφορετικών κλάδων. Οπως
επισημαίνει στη σχετική ανακοί-
νωσή της η Κομισιόν, το θέμα είναι
ότι η Κίνα θέτει ως όρο σε όσες ξέ-
νες επιχειρήσεις επιθυμούν να δρα-
στηριοποιούνται στη χώρα να δη-
μιουργούν κοινοπραξίες με εγχώ-
ριες επιχειρήσεις και να μοιράζονται
μαζί τους την τεχνογνωσία τους.

Παράλληλα, η Κομισιόν τονίζει
πως η συγκεκριμένη πρακτική της
Κίνας αντιβαίνει σε κανόνες του
ΠΟΕ που προβλέπουν ισότιμη αν-

τιμετώπιση εγχώριων και ξένων
επιχειρήσεων, ενώ παράλληλα πε-
ριορίζει την πρόσβαση των εται-
ρειών της Ε.Ε. στην αγορά της.
Εχουν προηγηθεί επαφές ανάμεσα
σε Ε.Ε., Ιαπωνία και ΗΠΑ με σκοπό
τον συντονισμό των προσπαθειών
τους για την αντιμετώπιση του αθέ-
μιτου ανταγωνισμού άλλων χωρών
και προπαντός της Κίνας. Σε αυτόν
συμπεριλαμβάνουν τις εκτεταμένες
επιδοτήσεις κρατικών εταιρειών
και την εξαναγκαστική μεταφορά
τεχνογνωσίας. Πηγές της Κομισιόν
ανέφεραν στο Reuters τις συντο-
νισμένες κινήσεις των τριών πλευ-
ρών, αλλά τόνισαν ότι δεν πρόκειται
για κοινή προσφυγή. Ταυτόχρονα
με την Ε.Ε., αλλά και ανεξάρτητα
από αυτήν, έχουν προσφύγει στον
ΠΟΕ οι ΗΠΑ καταγγέλλοντας τις
ίδιες πρακτικές της Κίνας.

Σε πρώτη φάση η προσφυγή οδη-
γεί σε διαβουλεύσεις ανάμεσα στις
δύο ενδιαφερόμενες πλευρές. Αν
δεν βρεθεί λύση σε διάστημα 60
ημερών, τότε η Ε.Ε. θα ζητήσει τη
σύσταση επιτροπής που θα απο-
φανθεί επί του θέματος.

Νέες προσφυγές Κομισιόν 
στον ΠΟΕ κατά της Κίνας

Φόβοι χρηματιστηριακής κρίσης
Η Ομοσπονδιακή Τράπεζα των ΗΠΑ
(Fed) και ο πρόεδρός της Τζερόμ
Πάουελ έπρεπε να διατηρήσουν
λεπτές ισορροπίες στη συνεδρίαση
αυτής της εβδομάδας και τη συνα-
κόλουθη συνέντευξη Τύπου. Εάν
η Fed δεν προχωρούσε στην αύ-
ξηση των επιτοκίων τότε οι επεν-
δυτές θα θεωρούσαν πως η ομο-
σπονδιακή τράπεζα υπό την ηγεσία
του κ. Πάουελ θα λειτουργούσε με
γνώμονα την προστασία των με-
τοχών από μεγάλες απώλειες, σχο-
λιάζει ο Νιλ Ιρβιν των New York
Times. «Θα φαινόταν, επίσης, πως
οι επιθέσεις του Αμερικανού προ-
έδρου επηρεάζουν τη συμπεριφορά
της Fed», σχολιάζει ο ίδιος. Πράγ-

ματι, ο Ντόναλντ Τραμπ έχει ασκή-
σει επανειλημμένως πιέσεις στη
Fed να μην αυξήσει τα επιτόκια.
Αν και η αμερικανική οικονομία
βρίσκεται σε τροχιά ανάπτυξης και
η ανεργία είναι χαμηλή, οικονομο-
λόγοι και επενδυτές είναι προβλη-
ματισμένοι για το μέλλον, σε μια
περίοδο που η νομισματική πολι-
τική δεν είναι υποστηρικτική όπως
ήταν επί σειράν ετών. Ηδη, οι με-
τοχές του 60% των εταιρειών που
συνθέτουν τον χρηματιστηριακό
δείκτη S&P 500 έχουν σημειώσει
απώλειες της τάξεως του 20% από
το υψηλότερο επίπεδο που σημει-
ώθηκε πρόσφατα, κορυφώνοντας
φόβους για μια κρίση στην αγορά.

Πωλείται έως 3 εκατ. το τελευταίο χαρτονόμισμα 1.000 δολαρίων του 1891
Το τελευταίο χαρτονόμισμα χιλίων
δολαρίων, τυπωμένο το 1891, που
δεν εκτίθεται σε μουσείο, πρόκειται
να πωληθεί για πρώτη φορά σε δη-
μόσιο πλειστηριασμό σε τιμή έως
και 3 εκατ. δολάρια, όπως εκτιμά
ο οίκος Stacks Bowers. 

Η πρώτη καταχωρισμένη τιμή
πώλησης ενός χαρτονομίσματος
χιλίων δολαρίων είναι 25.000 δο-
λάρια το 1985, 150.000 δολάρια το
1992, ενώ μόλις λίγα χρόνια πριν,
το 2013, πωλήθηκε έναντι 2,6 εκατ.
δολαρίων. 

Ολες οι πωλήσεις μέχρι σήμερα
έχουν γίνει ιδιωτικά. Το μοναδικής
αξίας χαρτονόμισμα ονομάζεται
Μάρσι προς τιμήν του Αμερικανού
Γουίλιαμ Μάρσι, γερουσιαστή,
υπουργoύ Πολέμου και κυβερνήτη
της Νέας Υόρκης.

Εύλογη απορία είναι για ποιον
λόγο ανέβηκε κατακόρυφα η τιμή
του σπανιότατου χαρτονομίσματος

από μερικές χιλιάδες δολάρια σε
δύο με τρία εκατομμύρια σε μόλις
15 με 20 χρόνια. 

Ο Πίτερ Τρέγκλια, διευθυντικό
στέλεχος του οίκου Stack Bowers,
ο οποίος θα διεξαγάγει τον πλει-
στηριασμό, εξήγησε στο ειδησεο-
γραφικό πρακτορείο Bloomberg
πως η διαδικασία αξιολόγησης είναι
αρκετά απλή. Ο Τρέγκλια σχολίασε
ότι εκτιμούν την αξία του αντικει-
μένου συγκρίνοντας την τιμή που
πέτυχαν σε δημοπρασία άλλα σπά-
νια νομίσματα και χαρτονομίσματα,
τα οποία δεν αλλάζουν χέρια συχνά.

Για παράδειγμα, ένα αμερικανικό
μονόλεπτο (penny) του 1791 πω-
λήθηκε το 2015 έναντι 2,9 εκατ.
δολαρίων και ένα αμερικανικό πεν-
τάλεπτο (nickel) του 1913 πλειστη-
ριάστηκε φέτος για περίπου 4,5
εκατ. δολάρια. Δεδομένων αυτών
των πωλήσεων, η αξιολόγηση του
Μάρσι μεταξύ δύο και τριών εκατ.
δολαρίων δεν είναι καθόλου παρά-
λογη.

Το υπουργείο Οικονομικών των
ΗΠΑ είχε τυπώσει το 1891 περίπου
1.500 χαρτονομίσματα Μάρσι, δη-
λαδή χαρτονομίσματα των 1.000
δολαρίων. 

Ορισμένα από αυτά βρίσκονται
στο ίδρυμα Smithsonian, μουσείο
στην Ουάσιγκτον, ενώ τα περισ-
σότερα είναι πλέον σχεδόν απίθανο
να ανευρεθούν. «Ολη την ώρα ανα-
καλύπτονται διάφορα πράγματα,
όχι όμως τέτοιας εμβέλειας», σχο-
λίασε ο Τρέγκλια αναγνωρίζοντας

τη μοναδικότητα του χαρτονομί-
σματος. Ενα ακόμη αξιοσημείωτο
χαρακτηριστικό του Μάρσι είναι
πως εξακολουθεί να είναι και σή-
μερα έγκυρο χαρτονόμισμα, το
οποίο είναι υποχρεωμένη να δεχθεί
οποιαδήποτε τράπεζα. Θα μπορού-
σε κάποιος δηλαδή να το δώσει
στην τράπεζα και να λάβει χίλια
δολάρια. 

Ο Τζόελ Ρ. Αντερσον, πωλητής
του χαρτονομίσματος Μάρσι, είναι
επιφανής συλλέκτης νομισμάτων
και χαρτονομισμάτων, ο οποίος
αποφάσισε να ρευστοποιήσει τη
συλλογή του. Εως τώρα έχει πω-
λήσει αντικείμενα της συλλογής
του μέσω του οίκου Stacks Bowers
με αντίτιμο περίπου 26 εκατομ-
μύρια δολάρια. Ο πρώτος δημό-
σιος πλειστηριασμός του Μάρσι
θα διεξαχθεί μεταξύ 28 Φεβρουα-
ρίου και 3 Μαρτίου στη Βαλτιμό-
ρη.

Το μοναδικής αξίας χαρτονόμισμα ονομάζεται Μάρσι προς τιμήν του
Αμερικανού Γουίλιαμ Μάρσι, γερουσιαστή, υπουργού Πολέμου και κυ-
βερνήτη της Νέας Υόρκης.

<<<<<<

Το υπ. Οικονομικών
των ΗΠΑ είχε τυπώσει
το 1891 περίπου 1.500
χαρτονομίσματα Μάρσι.

Απειλή για τον ΟΠΕΚ η πτώση των τιμών του πετρελαίου
Η υποχώρηση της τιμής του πετρε-
λαίου κατά 15% από την αρχή του
έτους και κατά 32% το τέταρτο
τρίμηνο πλήττει έντονα τα έσοδα
και συνεπώς τους προϋπολογι-
σμούς των κρατών-μελών του
ΟΠΕΚ. Παράλληλα, εντείνεται ο
κίνδυνος για εμφάνιση προβλη-
μάτων στην προμήθεια των αγο-
ρών εξαιτίας ενδεχόμενων κοινω-
νικών ταραχών. Με την τιμή του
πετρελαίου Brent στα 55 δολάρια
το βαρέλι, μόνο οι πολύ πλούσιοι
και το Κουβέιτ θα καταφέρουν να
καλύψουν τις ανάγκες τους το
2019. Σημαντικά μέλη του ΟΠΕΚ
όπως η Σαουδική Αραβία, το Ιράκ
και το Ιράν χρειάζονται πολύ υψη-
λότερη τιμή του πετρελαίου ώστε
να αντλήσουν τα έσοδα που χρει-
άζονται για να εκτελέσουν τον
προϋπολογισμό τους. Το ίδιο ισχύει
και για μέλη του ΟΠΕΚ, όπως οι
Λιβύη, Νιγηρία και Βενεζουέλα,
που βρέθηκαν στη δίνη έντονων
ταραχών ή ακόμη και εμφυλίου
πολέμου στο πρόσφατο παρελθόν
εξαιτίας της υποχώρησης των τι-
μών του πετρελαίου. Καθώς υπο-
χωρούν τα έσοδα από την πώληση
πετρελαίου, οι κυβερνήσεις αυτών

των χωρών ενδέχεται να αντιμε-
τωπίσουν έντονες κοινωνικές αν-
τιδράσεις εξαιτίας της υποχώρησης
της ανάπτυξης και της ανόδου της
ανεργίας. Παράλληλα, οι κυβερ-
νήσεις θα διαθέτουν λιγότερα χρή-
ματα για επενδύσεις που πρέπει
να γίνουν στον πετρελαϊκό τομέα
προκειμένου να συνεχιστεί η πα-
ραγωγή. «Με τις τιμές στα σημε-
ρινά επίπεδα, δίνεται υπερβολική
προσοχή στο αμερικανικό σχιστο-
λιθικό πετρέλαιο και όχι αρκετή
στον ΟΠΕΚ», σχολιάζει στο Blo-
omberg ο Ολιβιέ Ζακόμπ, διευ-
θυντής της ελβετικής εταιρείας
συμβούλων Petromatrix.

Απ’ όλα τα κράτη-μέλη του
ΟΠΕΚ, μόνο το Κουβέιτ και το Κα-
τάρ (το οποίο αποχωρεί από τον
ΟΠΕΚ την 1η Ιανουαρίου) μπορούν
να καλύψουν τις δημοσιονομικές
τους δαπάνες με τιμή του Brent
κάτω από τα 60 δολάρια το βαρέλι,
σύμφωνα με στοιχεία του ΔΝΤ. Το
Κατάρ χρειάζεται τιμή τουλάχιστον
στα 44 δολάρια το βαρέλι, ενώ Λι-
βύη και Αλγερία χρειάζονται τιμή
στα 10 δολάρια το βαρέλι. Κατά
τον Τζέισον Τούβι, αναλυτή στην
Capital Economics, η Σαουδική

Αραβία χρειάζεται τιμή πετρελαίου
στα 80 δολάρια το βαρέλι για να
καλύψει τα έξοδα του προϋπολο-
γισμού για το 2019.

Στα τέλη του 2015, όταν η Σα-
ουδική Αραβία είχε επιβάλει την
πολιτική «παραγωγής κατά βού-
ληση» που είχε οδηγήσει στην
υπερπροσφορά πετρελαίου, η κοι-
νωνική αναταραχή είχε σαρώσει
τα κράτη-μέλη του ΟΠΕΚ με απο-
τέλεσμα η παραγωγή να μειωθεί
κατά 2,8 εκατ. βαρέλια την ημέρα.
Βέβαια, η μείωση οφειλόταν εν
μέρει και στις κυρώσεις που είχε
επιβάλει η Δύση στο Ιράν. Η υπο-
χώρηση των τιμών του πετρελαίου
είχε επιταχύνει την κατάρρευση
της πετρελαϊκής βιομηχανίας της
Βενεζουέλας και είχε οδηγήσει
στην επανεμφάνιση βίαιων συγ-
κρούσεων στην περιοχή της Νι-
γηρίας, απ’ όπου προέρχεται ο βα-
σικός όγκος πετρελαίου της χώρας.
Εκτοτε, και παρά το γεγονός πως
οι ΗΠΑ έχουν επιβάλει εκ νέου
κυρώσεις στο Ιράν, η μείωση της
παραγωγής πετρελαίου έχει πε-
ριοριστεί σε 1,7 εκατ. βαρέλια την
ημέρα, σύμφωνα με υπολογισμούς
του Bloomberg.

Με την τιμή του πετρελαίου Brent
στα 55 δολάρια το βαρέλι, μόνο τα
πολύ πλούσια μέλη του ΟΠΕΚ και
το Κουβέιτ θα καταφέρουν να κα-
λύψουν τις ανάγκες τους το 2019.

ΑΠ
Ε

Μολονότι ο επικεφαλής της Fed Τζερόμ Πάουελ είπε πως τα βασικά μεγέθη της οικονομίας παραμένουν ισχυρά και δεν υπάρχουν σοβαρές ενδείξεις που να
προμηνύουν ύφεση στην οικονομία, η Fed αναθεώρησε προς τα κάτω τις προβλέψεις για την ανάπτυξη και τον πληθωρισμό, από το 2,5% στο 2,3% και από το
2% στο 1,9%, αντίστοιχα. Δεδομένων των νέων, χαμηλότερων προβλέψεων για την πορεία της οικονομίας, η Fed τείνει σε δύο αυξήσεις του βασικού επιτοκίου
το 2019 και όχι τρεις που είχε αφήσει να εννοηθεί πως θα κάνει τον Σεπτέμβριο.
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Σε όλο τον κόσμο η διαφορά στη
συμμετοχή γυναικών και ανδρών
στην εκπαίδευση, στην οικονομία
και στην πολιτική μέσα στον τε-
λευταίο χρόνο έχει αμβλυνθεί κατά
ελάχιστο βαθμό, δηλαδή κατά
0,1%. Αυτό σημαίνει πως για να
επιτευχθεί πλήρης ισότητα των
δυο φύλων, θα απαιτηθούν ακόμη
ένας αιώνας και οκτώ χρόνια (108
χρόνια). Αν δεν μιλήσουμε για τις
ευκαιρίες ανέλιξης, τη συμμετοχή
στην αγορά εργασία και στις αμοι-
βές, θα χρειαστούν δύο αιώνες
και δύο χρόνια (202 χρόνια) για
να πληρώνονται γυναίκες και άν-
δρες με τα ίδια χρήματα για την
ίδια εργασία και να απολαμβάνουν
ίσες ευκαιρίες. Αυτά καταγράφει
η τελευταία έρευνα του Παγκό-
σμιου Οικονομικού Φόρουμ (WEF)
που αφορά την πρόοδο στην ισό-
τητα των δύο φύλων σε παγκόσμιο
επίπεδο για το 2018, από όπου και
προκύπτουν οι σχετικοί δείκτες.
Αξίζει να αναφέρουμε στο σημείο
αυτό πως η βελτίωση των πραγ-
μάτων από το 2017 είναι ελάχιστη
σε ποσοστιαία βάση. Ωστόσο, είναι
σημαντική, δεδομένου ότι πέρυσι
και για πρώτη φορά σε μία δεκαε-
τία παρατηρήθηκε διεύρυνση του
χάσματος μεταξύ της συμμετοχής
και των επιτευγμάτων στην κοι-

νωνία ανδρών και γυναικών. «Αυτό
το οποίο παρατηρούμε σε διεθνή
κλίμακα είναι πως δεν υπάρχει
ούτε μία χώρα να έχει επιτύχει
πλήρη ισοτιμία, ανεξαρτήτως των
θετικών εξελίξεων στον τομέα αυ-
τό, της γεωγραφικής περιφέρειας
στην οποία ανήκει ή της οικονο-
μίας της», επισήμανε η αρμόδια
διευθύντρια του ΟΗΕ, Αννα-Καρίν
Τζάτφορς. «Η πραγματικότητα σε
όλες τις εκφάνσεις και τις πτυχές
της ζωής των γυναικών είναι πως
υπάρχει ανισότητα. Αν, μάλιστα,
πρέπει να περιμένουμε 202 χρόνια
για να εξισωθούν οι αμοιβές των
δύο φύλων, τότε είναι πολύς ο και-
ρός». Εξ ου και, όπως προσέθεσε,
πρέπει οι κυβερνήσεις να προ-
ωθήσουν πολιτικές ίσων αμοιβών
και δημιουργίας υποδομών για να
στηρίξουν τις γυναίκες (πρωτίστως
και τους γονείς γενικότερα) στη
φροντίδα των παιδιών και των
ηλικιωμένων – αυτό θα έδινε στις
γυναίκες τα περιθώρια να δώσουν
ακόμη περισσότερη έμφαση στην
εργασία και στη σταδιοδρομία
τους στην οικονομία, στην επι-
στήμη και στην πολιτική. Επιπλέ-
ον, πολύ σημαντικό θα ήταν να
παρέχεται νομοθετική προστασία
της εργασίας των γυναικών κατά
την εγκυμοσύνη, όπως τόνισε η

κ. Τζάτφορς. Οι υψηλότερες επι-
δόσεις ως προς τον δείκτη ισότη-
τας παρατηρούνται στις σκανδι-
ναβικές χώρες (Ισλανδία, Νορβηγία
και Σουηδία) και οι χειρότερες
επιδόσεις στη Μ. Ανατολή και στη
Νότια Αφρική. Η Ισλανδία εμφα-
νίζεται στην κορυφή των 149 χω-
ρών που ερεύνησε το Παγκόσμιο
Οικονομικό Φόρουμ. Σε αυτήν τη
θέση βρίσκεται επί δέκα συναπτά
έτη. Εχει κλείσει το χάσμα μεταξύ
γυναικών και ανδρών κατά 85%

και πλέον, ενώ ως προς τους επι-
μέρους δείκτες είναι η κορυφαία
στην πολιτική ενδυνάμωση των
γυναικών και την εξίσωση των
αμοιβών για ίδια εργασία (οι γυ-
ναίκες κερδίζουν το 82% των αμοι-
βών των ανδρών).

Στη νοτιοανατολική Ασία ση-
μαντική πρόοδος παρατηρήθηκε
στις Φιλιππίνες, οι οποίες στο σύ-
νολο των 149 χωρών κατατάσ-
σονται όγδοες, όταν η Κίνα βρί-
σκεται στην 103η θέση. Διεθνώς,
ο δείκτης που αφορά την ενθάρ-
ρυνση των γυναικών για τη συμ-
μετοχή τους στη δημόσια σφαίρα
καταγράφει τις μεγαλύτερες δια-
φορές. Με αυτό το κριτήριο, οι
ΗΠΑ από την 66η θέση, που βρί-
σκονταν το 2006, υποχώρησαν
στην 98η. Ωστόσο, οι επιδόσεις
ήταν καλύτερες στις τελευταίες
ενδιάμεσες εκλογές.

BLOOMBERG

<<<<<<

Πέρυσι παρατηρήθηκε
διεύρυνση του χάσμα-
τος μεταξύ της συμμε-
τοχής και των επιτευγ-
μάτων στην κοινωνία
ανδρών και γυναικών.

Παραμένει
μεγάλη η ψαλίδα 
στις αμοιβές 
των δύο φύλων
Σε δύο αιώνες η πλήρης ισότητα
μεταξύ ανδρών και γυναικών

Επιδείνωση στην Ελλάδα
Η χώρα μας, ως προς την προώθηση
της ισότητας και της ισοτιμίας
γυναικών και ανδρών σε όλες τις
εκφάνσεις της κοινωνικής και πο-
λιτικοικονομικής ζωής, έχει χει-
ρότερες επιδόσεις από ό,τι πριν
από 12 χρόνια. Βρίσκεται στην
78η θέση μεταξύ των 149 χωρών
που μελετήθηκαν από το Παγκό-
σμιο Οικονομικό Φόρουμ – το
2006 είχε την 69η θέση. 

Οι γυναίκες είναι κατά τι πε-
ρισσότερες από τους άνδρες στο
σύνολο του πληθυσμού, ενώ η
συμμετοχή τους σε όλες τις βαθ-
μίδες του εκπαιδευτικού συστή-
ματος είναι ισότιμη. 

Ωστόσο, η συμμετοχή τους
στην αγορά εργασίας είναι μικρό-
τερη, όπου σε σύνολο δέκα εργα-
ζομένων οι 4 είναι γυναίκες και

οι 6 άνδρες. Για μία εργασία στην
οποία οι Ελληνες λαμβάνουν 100
ευρώ, οι Ελληνίδες θα αμειφθούν
με 63 ευρώ – αυτός είναι και ο
παγκόσμιος μέσος όρος για τις μι-
σθολογικές διαφορές ανδρών και
γυναικών. Εντούτοις, περισσότε-
ρες Ελληνίδες έχουν υψηλή εξει-
δίκευση στο σύνολο του εργατικού
δυναμικού από ό,τι Ελληνες, σε
ποσοστό 17% και 15,6% αντίστοι-
χα. 

Η συμμετοχή τους στα διοικη-
τικά συμβούλια των εταιρειών
είναι ιδιαίτερα χαμηλή: στα 100
μέλη Δ.Σ. μόνον οι 9 είναι γυναίκες.
Και αυτό παρά το ότι τυπικά έχουν
τα αναγκαία προσόντα: στην ηλι-
κιακή ομάδα των 25-54 ετών το
29% των γυναικών είναι πτυχιού-
χοι έναντι του 24% των ανδρών.

Στήριξη οικονομίας, χωρίς συμβιβασμούς 
με οποιονδήποτε ξένο παράγοντα, υποσχέθηκε ο Σι
Μεταρρυθμίσεις αλλά και στήριξη
της κρατικής οικονομίας χωρίς
συμβιβασμούς ή υπακοή σε οποι-
ονδήποτε ξένο παράγοντα υπο-
σχέθηκε χθες ο Κινέζος πρόεδρος
Σι Τζινπίνγκ. Δεν αναφέρθηκε,
πάντως, σε νέα μέτρα και δεν άφη-
σε μεγάλα περιθώρια αισιοδοξίας
σε όσους προσβλέπουν σε ουσια-
στικές υποχωρήσεις της Κίνας στο
πλαίσιο της ανακωχής του Πεκίνου
με την Ουάσιγκτον.

«Κανείς δεν είναι σε θέση να υπα-
γορεύσει στον κινεζικό λαό τι πρέπει
και τι δεν πρέπει να κάνει», τόνισε
ο Κινέζος πρόεδρος ενώπιον της πο-

λιτικής, στρατιωτικής και επιχειρη-
ματικής ηγεσίας της Κίνας επ’ ευ-
καιρία της 40ής επετείου από την
ιστορική απόφαση του άλλοτε προ-
έδρου Ντενγκ Ξιαοπίνγκ να ανοίξει
την κινεζική οικονομία. Η ραγδαία
βιομηχανική και οικονομική ανά-
πτυξη που επέφερε η απόφαση αυτή
του άλλοτε ηγέτη της Κίνας ευθύ-

νεται σε μεγάλο βαθμό για προβλή-
ματα που αντιμετωπίζει σήμερα η
δεύτερη οικονομία στον κόσμο. Ανά-
μεσά τους, η εκτεταμένη μόλυνση
του περιβάλλοντος, η υπερχρέωση
αλλά και η ταχύτατη διεύρυνση της
μεσαίας τάξης με τις μεγάλες απαι-
τήσεις της για ιατροφαρμακευτική
περίθαλψη και γενικώς για υπηρεσίες

με ποιότητα.Οικονομικοί αναλυτές
επισήμαναν πως ο κ. Σι δεν ανέφερε
καμία αλλαγή πολιτικής που θα μπο-
ρούσε να καθησυχάσει τους επεν-
δυτές ως προς την πρόσβαση των
ξένων επιχειρήσεων στην κινεζική
αγορά αλλά ούτε και σε ό,τι αφορά
την επιβράδυνση της οικονομίας.

Επιβεβαίωσε, αντιθέτως, ότι στό-

χος της Κίνας είναι η «ενδογενής
καινοτομία στις σημαντικότερες τε-
χνολογίες». Διέψευσε εν ολίγοις
όσους έσπευσαν να πιστέψουν πως
το Πεκίνο πρόκειται να περιορίσει
το φιλόδοξο σχέδιό του «Made in
China 2025», που θέτει στόχο την
ανάδειξη της Κίνας σε παγκόσμια
ηγετική δύναμη στους σημαντικό-
τερους τομείς των σύγχρονων τε-
χνολογιών. 

Οπως τονίζουν αναλυτές, η επι-
βεβαίωση αυτή κάθε άλλο παρά εμ-
πνέει προσδοκίες για σημαντικές
παραχωρήσεις του Πεκίνου που θα
μπορούσαν να ικανοποιήσουν πάγια
αιτήματα της Ουάσιγκτον και να γε-
φυρώσουν ουσιαστικά το χάσμα
στρατηγικής και συμφερόντων ανά-
μεσα στις δύο μεγαλύτερες οικονο-
μίες του πλανήτη. Μιλώντας, άλλω-
στε, στο Bloomberg ο Τρέι Μακάρ-
βερ, συνιδρυτής της εταιρείας ερευ-
νών Trivium China, τόνισε πως το
2018 υπήρξε πολύ δύσκολη χρονιά
για τον Σι Τζινπίνγκ και το «ερώτημα
τώρα είναι πώς θα αντιδράσει το
σύστημα σε όλες τις φούσκες που
έχουν δημιουργηθεί: θα προσαρμο-
στεί ή θα ανοίξει ρωγμές υπονο-
μεύοντας το σχέδιο και το γόητρο
του κ. Σι;». Η γενικόλογη ομιλία του
Κινέζου προέδρου δεν ενθουσίασε
τους επενδυτές και ο δείκτης υψηλής
κεφαλαιοποίησης CSI300 του χρη-
ματιστηρίου της Σαγκάης σημείωσε
απώλειες 1%.

REUTERS, BLOOMBERG

Η γενικόλογη ομιλία του Κινέζου προέδρου Σι Τζινπίνγκ δεν ενθουσίασε
τους επενδυτές και ο δείκτης υψηλής κεφαλαιοποίησης CSI300 του χρηματι-
στηρίου της Σαγκάης σημείωσε απώλειες 1%.
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«Κανείς δεν είναι 
σε θέση να υπαγορεύσει
στον κινεζικό λαό τι
πρέπει και τι δεν πρέπει
να κάνει», τόνισε 
ο Κινέζος πρόεδρος.

Δικαιώθηκε η Ευρωπαϊκή Κεντρική
Τράπεζα (ΕΚΤ) για το πρόγραμμα
αγοράς ομολόγων (PSPP) από το
Δικαστήριο της Ευρωπαϊκής Ενω-
σης. Ως εκ τούτου απορρίπτονται
οι αγωγές Γερμανών πολιτών, βάσει
των οποίων τα μέτρα ποσοτικής
χαλάρωσης στην Ευρωζώνη συνι-
στούν έμμεση χρηματοδότηση στα
κράτη-μέλη της. 

Σε δύσκολη θέση, όμως, βρίσκε-
ται και το Ομοσπονδιακό Συνταγ-
ματικό Δικαστήριο της Καρλσρούης
στη νότια Γερμανία, που είχε ανα-
λάβει την υπόθεση και είχε απο-
φανθεί πως υπάρχουν ενδείξεις ότι
η ΕΚΤ ξεπέρασε τα όρια του κατα-
στατικού της και παραβίασε την
απαγόρευση για τη χρηματοδότηση
κυβερνήσεων. 

Προ τριετίας, Γερμανοί ευρω-
σκεπτικιστές είχαν ασκήσει αγωγές
στο Ομοσπονδιακό Συνταγματικό
Δικαστήριο της Καρλσρούης, αμ-
φισβητώντας τη νομιμότητα του
προγράμματος αγοράς ομολόγων
της ΕΚΤ. Με τη σειρά του, το συγ-
κεκριμένο ομοσπονδιακό δικαστή-
ριο απευθύνθηκε στο Ευρωπαϊκό
Δικαστήριο για να κρίνει εάν η νο-
μισματική πολιτική της ΕΚΤ αντι-
βαίνει στο δίκαιο της Ε.Ε. Το Ευ-
ρωπαϊκό Δικαστήριο αποφάνθηκε
πως η ΕΚΤ δεν θέτει σε κίνδυνο τα
χρήματα των φορολογουμένων,
διότι οι κεντρικές τράπεζες των
κρατών-μελών θα επωμίζονταν τις
όποιες απώλειες από τα κρατικά
ομόλογα που αγόρασε στο πλαίσιο

του προγράμματός της. Η απόφαση
αυτή θα σταλεί πια πίσω στο Ομο-
σπονδιακό Συνταγματικό Δικαστή-
ριο της Γερμανίας, το οποίο θα πρέ-
πει να λάβει την τελική απόφαση.
«Η απόφαση (του Ευρωπαϊκού Δι-
καστηρίου) είναι ξεκάθαρη», σχο-
λίασε ο Κρίστοφ Σάλαστ, καθηγητής
νομικών στη Σχολή Χρηματοοικο-
νομικών και Διοίκησης στη Φρανκ-
φούρτη. «Το Δικαστήριο… θεωρεί
πως το πρόγραμμα PSPP δεν πα-
ραβιάζει την απαγόρευση για την
παροχή χρηματοδότησης», ανα-
φέρεται στην ανακοίνωση Τύπου
του Δικαστηρίου της Ε.Ε. Το πρό-
γραμμα αγοράς κρατικών ομολό-
γων, συνολικού ύψους 2,1 τρισ.,
από τη δευτερογενή αγορά διαδρα-
μάτισε πρωταγωνιστικό ρόλο στην
πολιτική ποσοτικής χαλάρωσης
της ΕΚΤ.

REUTERS

Απορρίφθηκαν οι αγωγές
Γερμανών κατά του QE
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Του ΘΑΝΟΥ ΤΣΙΡΟΥ

Ιδιοκτήτες ακινήτων σπεύδουν
στα συμβολαιογραφικά γραφεία
για να μεταβιβάσουν ακίνητα
στα παιδιά τους πριν από την αλ-
λαγή του χρόνου και την ενερ-
γοποίηση των νέων αντικειμε-
νικών αξιών, αλλά στην πλειονό-
τητά τους εγκαταλείπουν την
προσπάθεια όταν έρχονται αν-
τιμέτωποι με το ύψος του τελικού
λογαριασμού. Συνειδητοποιούν
από πρώτο χέρι γιατί η Παγκό-
σμια Τράπεζα κατατάσσει την
Ελλάδα στην 153η χειρότερη θέ-
ση του πλανήτη όσον αφορά τις
διαδικασίες μεταβίβασης ενός
ακινήτου. Αντιλαμβάνονται ότι
για να ολοκληρωθούν τα 11 δια-
φορετικά βήματα που απαιτούν-
ται για μια μεταβίβαση χρειάζον-
ται κατ’ ελάχιστον 20 ημέρες
προετοιμασία αν όλα πάνε καλά
ή ακόμη και δύο μήνες αν κάτι
«στραβώσει» κατά τη γραφει-
οκρατική διαδικασία, η οποία
παραμένει σχεδόν εξ ολοκλήρου
χειρόγραφη. 

Οσον αφορά το κόστος μετα-
βίβασης, ακόμη και αν δεν χρει-
αστεί να καταβληθεί φόρος –το
αφορολόγητο των γονικών πα-
ροχών παραμένει στις 150.000
ευρώ και καλύπτει τις περισσό-
τερες μεταβιβάσεις– μπορεί να
ξεπεράσει –σε πραγματικούς
όρους– το 3%-4% της αξίας του
ακινήτου. Δεν είναι μόνο τα συμ-
βολαιογραφικά έξοδα, οι αμοιβές
του μηχανικού που θα πιστοποι-
ήσει ότι δεν υπάρχουν παραβά-
σεις και τα έξοδα μετεγγραφής.
Τυχόν πολεοδομικές παραβάσεις
θα πρέπει να τακτοποιηθούν. Αυ-
τομάτως, η εφορία θα ζητήσει
αναδρομικά τον ΕΝΦΙΑ από το
2013. Ο δήμος θα απαιτήσει το
ΤΑΠ από το… 2009 ή το 2013, η
εφορία μπορεί να αξιώσει την
πληρωμή οποιασδήποτε βεβαι-
ωμένης ή ληξιπρόθεσμης οφειλής
για να δώσει φορολογική ενημε-
ρότητα, ενώ στο «παιχνίδι» έχει
μπει και ο ΕΦΚΑ ο οποίος ζητάει
«λευκό μητρώο» για να δώσει την
απαραίτητη ασφαλιστική ενημε-
ρότητα.

Ολόκληρη η δημόσια διοίκηση
χρησιμοποιεί πλέον το «μπλοκά-
ρισμα» της μεταβίβασης ακινήτου
ως την απειλή για να πιέσει τους
ιδιοκτήτες να τακτοποιήσουν
όλες τις αμαρτίες του παρελθόν-
τος. 

Η τακτοποίηση της παραμικρής
πολεοδομικής παράβασης, εκτός
από το πρόστιμο και την αμοιβή

του μηχανικού «γεννά» αναδρο-
μικές εκκρεμότητες. Την ώρα των
γονικών παροχών –ή γενικότερα
των μεταβιβάσεων– η δημόσια
διοίκηση ελέγχει:

1. Αν υπάρχουν πολεοδομικές
παραβάσεις. Αν υπάρχουν πρέπει
να τακτοποιηθούν, ενώ πρέπει να
πληρωθεί τουλάχιστον το 30%
του προστίμου που θα προκύψει
για να προχωρήσει η μεταβίβα-
ση.

2. Τακτοποίηση επιπλέον τε-
τραγωνικών «γεννά» υποχρέωση
αναδρομικής καταβολής του ΕΝ-
ΦΙΑ από την 1η ημέρα θέσπισής
του, δηλαδή από το 2013.

3. Το πιστοποιητικό του ΤΑΠ
είναι επίσης απαραίτητο. Για να
το χορηγήσει ο δήμος, πρέπει να
μην υπάρχουν οφειλές, ενώ η τα-
κτοποίηση αυθαίρετων χώρων
«γεννά» αναδρομικές υποχρεώσεις
είτε από το 2009 είτε από το 2013.

4. Χωρίς φορολογική ενημερό-
τητα, δεν μεταβιβάζεται το ακί-

νητο. Για να προχωρήσει η γονική
παροχή, πολλές φορές καλείται
ο γονέας να πληρώσει ακόμη και
επόμενες δόσεις (ΕΝΦΙΑ Δεκεμ-
βρίου και Ιανουαρίου κλπ.) για να
μην μπλέξει σε έναν γραφειοκρα-
τικό κυκεώνα απόκτησης της φο-
ρολογικής ενημερότητας.

5. Πιστοποιητικό μη οφειλών
ζητείται και από τον ΕΦΚΑ εφόσον
αυτός που μεταβιβάζει ακίνητο
έχει επαγγελματική ιδιότητα. Στην
πραγματικότητα, μετά τον Ια-
νουάριο του 2017, το πιστοποι-
ητικό του ΕΦΚΑ ζητείται από
όλους όσοι μεταβιβάζουν ακίνη-
το.

Παράδειγμα
O γονέας που κατέφυγε στον

συμβολαιογράφο για να μεταβι-
βάσει ένα ακίνητο στην κόρη του
και στην εγγονή του βρέθηκε αν-
τιμέτωπος με ένα μεγάλο δίλημμα.
Για μια μεταβίβαση 200.000 ευρώ
με γονική παροχή και δωρεά
150.000 ευρώ στην εγγονή να
πληρώσει τα 500 ευρώ του φόρου
μεταβίβασης και τα… 45.000 ευ-
ρώ σε αναδρομικούς φόρους, πρό-
στιμα και προσαυξήσεις, ή να
αφήσει το πρόβλημα να μεγαλώ-
νει ανεξέλεγκτα με την πάροδο
των ετών. 

Στο συγκεκριμένο ακίνητο –
το παράδειγμα είναι πραγματι-
κό– είχε πολεοδομικές παραβά-

σεις, η τακτοποίηση των οποίων
απαιτούσε την καταβολή προ-
στίμου 21.000 ευρώ. Από αυτά οι
7.500 ευρώ θα έπρεπε να πληρω-
θούν «επιτόπου» για να προχω-
ρήσει η διαδικασία της μεταβί-
βασης. 

Η τακτοποίηση δημιούργησε
και αναδρομικές υποχρεώσεις
από ΕΝΦΙΑ και συμπληρωματικό
φόρο συνολικού ύψους 11.000
ευρώ. Τα συμβολαιογραφικά έξο-
δα υπολογίστηκαν στις 3.800 ευ-
ρώ μαζί με τον ΦΠΑ, ενώ στο άμι-
σθο υποθηκοφυλακείο –οι υπη-
ρεσίες του οποίου επίσης υπό-
κεινται σε ΦΠΑ– χρειάστηκαν
επιπλέον 3.450 ευρώ. Τέλος, πε-
ρίπου 6.500 ευρώ απαιτήθηκαν
και από τον δήμο για το αναδρο-
μικό ΤΑΠ και τις προσαυξήσεις.

Ακόμη και στις περιπτώσεις
ακινήτων που δεν υπάρχουν πο-
λεοδομικές παραβάσεις, οι ενδια-
φερόμενοι θα χρειαστεί να πλη-
ρώσουν τον μηχανικό για το σχε-
τικό πιστοποιητικό που προβλέπει
ο νόμος, τον συμβολαιογράφο,
τα έξοδα μεταβίβασης και φυσικά
να προπληρώσουν τις όποιες βε-
βαιωμένες οφειλές στην εφορία
για να βγουν εύκολα οι φορολο-
γικές ενημερότητες. Ακόμη και
αν δεν επιβληθεί φόρος, τα συ-
νολικά έξοδα μεταβίβασης ξεπερ-
νούν το 2% σε πραγματικούς
όρους.

Γολγοθάς για τους ιδιοκτήτες 
ακινήτων οι μεταβιβάσεις
Γραφειοκρατία και αναδρομικές επιβαρύνσεις εκτοξεύουν το τελικό κόστος
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Χρειάζονται κατ’ 
ελάχιστον 20 ημέρες 
για να ολοκληρωθούν
τα 11 διαφορετικά 
βήματα που απαιτούν-
ται για μια μεταβίβαση.

Διαμερίσματα στο κέντρο της Αθή-
νας και τουριστικά ακίνητα, όπως
εξοχικές κατοικίες και ξενοδοχεία,
βρίσκονται στην κορυφή της λί-
στας των επενδυτών ακινήτων
αυτή την περίοδο. 

Σύμφωνα με έρευνα της Εθνι-
κής Τράπεζας, σε δείγμα πάνω
από 200 εταιρειών διαχείρισης
ακινήτων και μεσιτικών γραφεί-
ων, το ενδιαφέρον για επενδύσεις
σε ακίνητα έχει πλέον ανακάμψει,
μετά μία δεκαετία συνεχούς πτώ-
σης τόσο της ζήτησης όσο και
των τιμών, που έχουν καταγράψει
σωρευτική κάμψης της τάξεως
του 35%-45%.

Κινητήριος μοχλός της ανά-
καμψης της ζήτησης στην αγορά
ακινήτων είναι ο κλάδος των βρα-
χυχρόνιων μισθώσεων και δευ-
τερευόντως το πρόγραμμα χορή-
γησης αδειών παραμονής («χρυσή
βίζα»). Σύμφωνα με τους επαγ-
γελματίες του κλάδου, το 40%
της ζήτησης προέρχεται από το
εξωτερικό. 

Οπως όμως τονίζουν οι αναλυ-
τές της Εθνικής Τράπεζας, το αγο-

ραστικό ενδιαφέρον ναι μεν είναι
σημαντικό, ωστόσο σε ποσοστό
53,5% είναι «λανθάνον», δηλαδή
αφορά ανθρώπους που ναι μεν
ενδιαφέρονται, αλλά δεν είναι
διατεθειμένοι στην παρούσα φά-
ση να προχωρήσουν σε κάποια
κίνηση. Στον αντίποδα, το 37%
της ζήτησης είναι ενεργοί επεν-
δυτές.

Στο πλαίσιο αυτό, στον κλάδο
των κατοικιών, το 70% του επεν-
δυτικού ενδιαφέροντος αφορά
μικρά διαμερίσματα στην Αττική,
απόρροια του φαινομένου του
Airbnb και της δυνατότητας που
προσφέρει για άμεση εκμετάλ-
λευση των ακινήτων. 

Αντίστοιχα, στα τουριστικά
ακίνητα, το 60% της αγοράς δη-
λώνει ότι υπάρχει ενεργό (και όχι
λανθάνον) ενδιαφέρον. Οι ξένοι
ζητούν σε ποσοστό 57% τέτοιου
είδους κτίρια, δηλαδή εξοχικές
κατοικίες ή ξενοδοχεία. Αξιοση-
μείωτο είναι το γεγονός ότι αυτή
η τάση είναι πιο έντονη στην Ατ-
τική, όπου το 75% των ερωτη-
θέντων εταιρειών διαβλέπει υψη-

λό επενδυτικό ενδιαφέρον. Ανα-
φορικά με τα επαγγελματικά ακί-
νητα, το ενεργό επενδυτικό εν-
διαφέρον εμφανίζεται χαμηλό-
τερο, τόσο στην Αττική όσο και
στην υπόλοιπή χώρα (καλύπτον-
τας περίπου 20%-25% της αγο-
ράς), προερχόμενο κυρίως από
Ελληνες επενδυτές (οι οποίοι κα-
λύπτουν μερίδιο της τάξης του
75%). 

Ωστόσο, είναι προφανές ότι
υπάρχει άμεση ανάγκη κατα-
σκευής ποιοτικών χώρων, οι οποί-
οι επί του παρόντος καλύπτουν
μόλις το 6% του συνολικού απο-
θέματος.Αξίζει να σημειωθεί ότι
για να είναι διατηρήσιμη η ζή-
τηση από τους επενδυτές, είναι
σημαντικό να ενεργοποιηθούν
και όσοι διστάζουν να τοποθε-
τήσουν κεφάλαια στην αγορά.
Για να συμβεί αυτό, είναι απα-
ραίτητη η εγκαθίδρυση σταθερού
φορολογικού πλαισίου, κυρίως
όσον αφορά τον ΕΝΦΙΑ και τη
φορολογία εταιρειών ακίνητης
περιουσίας, και η ολοκλήρωση
του κτηματολογίου.

Airbnb και ξένοι τονώνουν τις επενδύσεις σε ακίνητα

Στα τουριστικά ακίνητα, όπως
εξοχικές κατοικίες και ξενοδοχεία,
το 60% της αγοράς δηλώνει ότι
υπάρχει ενεργό ενδιαφέρον.

Οι Κινέζοι έχουν ανακαλύψει τα θέλ-
γητρα της αγοράς ακινήτων στην
Ελλάδα και έρχονται για να αγο-
ράσουν διαμερίσματα σε μια από
τις πιο όμορφες χώρες της Γης και
παράλληλα να γευτούν μέσω του
προγράμματος «χρυσή βίζα» μια
πρωτόγνωρη γι’ αυτούς αίσθηση
ελευθερίας για ταξίδια σε άλλες 26
χώρες του χώρου Σένγκεν.

Πούλμαν
Οπως επισημαίνει η Deutsche

Welle σε δημοσίευμά της, η πα-
ρουσία των Κινέζων είναι ιδιαίτερα
αισθητή στο κέντρο της πρωτεύου-
σας. Οι ατέλειωτες ουρές πούλμαν
με κινεζικές επιγραφές ανήκουν
από καιρό στο πρόσωπο της μεγα-
λούπολης, κυρίως το καλοκαίρι. Οι
απευθείας πτήσεις Πεκίνου - Αθή-
νας είναι γεμάτες. 

Οι περισσότεροι Κινέζοι όμως
δεν ενδιαφέρονται να κάνουν δια-
κοπές αλλά να αγοράσουν ακίνητα.
Οπως ο Ανταμ, που μόλις αγόρασε
ένα διαμέρισμα τριών δωματίων.
«Η Ελλάδα προσφέρει ένα σωρό
ευκαιρίες για μπίζνες», λέει. «Το
πιο σημαντικό όμως είναι ότι η χώ-
ρα είναι μια από τις ωραιότερες
της Γης, διαθέτει πανέμορφα πα-
ραλιακά τοπία και ο καιρός είναι
πραγματικά καλός».

Η Λίαν Γουένμιν, 29 χρόνων από
το Πεκίνο, θεωρεί ότι η αγορά ακι-
νήτων στην Ελλάδα είναι φθηνό-
τερη από ό,τι στη χώρα της. «Με
250.000 ευρώ μπορώ στην Αθήνα
να αγοράσω 2 με 3 διαμερίσματα.
Στο Πεκίνο με το ίδιο ποσό αγοράζω
μόνο ένα μικρό διαμέρισμα 30 τε-
τραγωνικών σε καλή περιοχή. Υπάρ-
χει μεγάλη διαφορά». 

Με το ίδιο ποσό οι Κινέζοι έχουν
κι ένα επιπλέον πλεονέκτημα: μπο-
ρούν να μπουν στο λεγόμενο πρό-

γραμμα «χρυσή βίζα» και να ταξι-
δεύουν σε 26 χώρες που ανήκουν
τον χώρο Σένγκεν.

Ο Σωτήρης Φουρτουλάκης, με-
σίτης στην Αθήνα, πιθανολογεί ότι
αυτός είναι ένας σημαντικό λόγος
της αθρόας έλευσης Κινέζων στην
Ελλάδα. «Βλέπουμε ότι η αγορά
ακινήτων με Kινέζους πελάτες έχει
αυξηθεί, το βλέπουμε από μήνα σε
μήνα. Μοιάζει σαν να πάτησε κανείς
το πράσινο κουμπί και να φώναξε
στον κόσμο “ελάτε και επενδύστε
στην Ελλάδα”». 

Στατιστικά στοιχεία για τον όγκο
των κινεζικών επενδύσεων σε ακί-
νητα δεν υπάρχουν, παρά μόνον

εκτιμήσεις. Σε ολόκληρη την Ελ-
λάδα αγοράζουν ένα ή περισσότερα
ακίνητα πολλές χιλιάδες Κινέζων.
Ακόμη και σε σχετικά ακριβά νη-
σιά, όπως η Σαντορίνη, οι Κινέζοι
επενδύουν. Και όπως φαίνεται, η
τάση τα επόμενα χρόνια θα μείνει
σταθερή.

Η ζωή εδώ είναι καλή
Η Λίαν Γουένιμιν αποφάσισε

πάντως να αγοράσει στην Αθήνα,
σε μία από τις πιο πολυτελείς συ-
νοικίες της πρωτεύουσας. «Η Αθήνα
ως πόλη δεν είναι πολύ πιο φθηνή
για να ζήσει κανείς. Αλλά η ζωή
είναι καλή και ακόμη καλύτερη για
να κάνει κανείς διακοπές. Αυτός
είναι και ο λόγος που αποφάσισα
για την Αθήνα και για καμιά άλλη
πόλη».

Οι Κινέζοι πηγαίνουν 
στην Ελλάδα κυρίως 
για να αγοράσουν ακίνητα

<<<<<<

Η παρουσία τους 
είναι ιδιαίτερα 
αισθητή στο κέντρο 
της πρωτεύουσας.

Ενίσχυση του ενεργητικού και των
ιδίων κεφαλαίων κατά περίπου 10%
σημείωσε το 2017 ο κλάδος της
ιδιωτικής ασφάλισης στη χώρα μας,
ενώ αύξηση κατά περίπου 11% ση-
μείωσε και ο δείκτης φερεγγυότη-
τας. Οπως παρατηρεί η KPMG στην
ετήσια έκθεσή της για την ιδιωτική
ασφαλιστική αγορά, η αύξηση του
ενεργητικού και των ιδίων κεφα-
λαίων του κλάδου οφείλεται κυρίως
στη διακράτηση των κερδών και
όχι στην ανάπτυξη των δραστη-
ριοτήτων της αγοράς.

Επιπλέον, παρά την αύξηση του
δείκτη φερεγγυότητας (SCR), ο αν-
τίστοιχος δείκτης του κλάδου πα-
ραμένει από τους χαμηλότερους
στην Ευρώπη. Συγκεκριμένα ο δεί-
κτης σε επίπεδο Ελλάδος ανήλθε
το 2017 στο 173%, ενώ ο μέσος ευ-
ρωπαϊκός διαμορφώθηκε στο 239%.
Αντίστοιχη είναι η εικόνα και από
τη σύγκριση του δείκτη ελάχιστης
κεφαλαιακής απαίτησης (MCR), ο
οποίος, παρά το γεγονός ότι αυξή-
θηκε σημαντικά στο 452%, παρα-
μένει αισθητά χαμηλότερος από
τον ευρωπαϊκό μέσο όρο, που δια-
μορφώθηκε στο 648%. 

Με βάση τα συμπεράσματα της
έκθεσης που παρουσιάστηκε σε
ειδική εκδήλωση από τον γενικό
διευθυντή στο τμήμα ελέγχου
ασφαλιστικών επιχειρήσεων της
KPMG Φίλιππο Κάσσο, η κερδοφο-
ρία του ασφαλιστικού κλάδου πα-
ρέμεινε το 2017 σε ικανοποιητικά
επίπεδα, με την απόδοση κεφαλαί-
ων (ROE) να διαμορφώνεται στο
11% και την απόδοση ενεργητικού
(ROA) στο 2%.

Σε επίπεδο αποτελεσμάτων εκ-
μετάλλευσης, χωρίς να λαμβάνονται
υπόψη τα διαχειριστικά έξοδα, πα-
ρατηρήθηκε βελτίωση κερδοφορίας
του κλάδου ζωής σε σχέση με τις
γενικές ασφαλίσεις, που συνεχίζουν

ωστόσο να καταγράφουν μεγαλύ-
τερες αποδόσεις. Το επίπεδο των
επενδύσεων και αποδόσεων επεν-
δύσεων διαμορφώθηκε στο 2,2%
και κινήθηκε σε ελαφρώς χαμηλό-
τερα επίπεδα από την προηγούμενη
χρονιά, ενώ οι ελληνικές ασφαλι-
στικές εταιρείες επενδύουν κυρίως
σε ομολογιακό χαρτοφυλάκιο με
ποσοστά πάνω από 80% σε σχέση
με το 65% της Ευρώπης. Από πλευ-
ράς αποδοτικότητας, ο δείκτης εξό-
δων κινήθηκε ανοδικά κατά μία
μονάδα στο 17%, ενώ και το κόστος
πρόσκτησης αυξήθηκε περαιτέρω
κατά μία μονάδα στο αυτοκίνητο.
Αισθητή ήταν επίσης και η μείωση
της αποθεματοποίησης, αλλά και

η αύξηση των αποζημιώσεων, με
την απελευθέρωση αποθεμάτων
προηγούμενων χρήσεων να συνε-
χίζεται μία ακόμη χρονιά, γεγονός
που βοήθησε σημαντικά στη δια-
τήρηση της κερδοφορίας.

Στην εκδήλωση που πραγματο-
ποιήθηκε με τη συμμετοχή στελε-
χών της ασφαλιστικής αγοράς, συ-
ζητήθηκαν επίσης τα διλήμματα
που αντιμετωπίζει ο ασφαλιστικός
κλάδος, με έμφαση σε θέματα όπως
η ψηφιοποίηση των ασφαλιστικών
υπηρεσιών, η ανάπτυξη συμμαχιών,
η επιλογή των βέλτιστων καναλιών
διανομής, καθώς και η επιλογή των
κατάλληλων αγορών και προϊόντων
για κάθε επιχείρηση.

ΕΥΓΕΝΙΑ ΤΖΩΡΤΖΗ

Ενίσχυση 10% ιδίων 
κεφαλαίων για τον κλάδο 
ιδιωτικής ασφάλισης το 2017

<<<<<<

Παρατηρήθηκε 
βελτίωση κερδοφορίας
του κλάδου ζωής σε
σχέση με τις γενικές
ασφαλίσεις.
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Η καφετέρια στην οποία εργαζόταν
έκλεισε την Παρασκευή, τελευταία
ημέρα των μαθημάτων πριν από
τα Χριστούγεννα. Το ίδιο κι όλες
οι φοιτητικές εστίες. Ο Μάικ, ο κα-
λύτερος Αμερικανός φίλος του, τον
είχε προσκαλέσει να περάσουν τις
διακοπές στο Jackson, αλλά δεν
ήταν δυνατόν να πάει χριστουγεν-
νιάτικα στο «ξένο σπίτι» με άδεια
χέρια, όσο ευπρόσδεκτος κι αν
ήταν! Κι έτσι το ελληνικό φιλότιμο
τον οδήγησε στην άρνηση της
πρόσκλησης και στην παραμονή
του στην πανεπιστημιούπολη. Από
τους 25.000 φοιτητές είχαν μείνει
καμιά σαρανταριά, που υποχρεώ-
θηκαν όμως να μετοικήσουν, για
όσο διαρκούσαν οι διακοπές, στο
Pleasant Hall, το ξενοδοχειακό κτί-
ριο του πανεπιστημίου που προ-
οριζόταν συνήθως για επισκέπτες
καθηγητές.

Αλλά και το δείπνο της Παρα-
σκευής ήταν κι αυτό το τελευταίο
για όλη την περίοδο των διακοπών
και μέχρι το πρωινό της 3ης Ια-
νουαρίου. Ολοι οι εργαζόμενοι φοι-
τητές στις πανεπιστημιακές καφε-
τέριες λάμβαναν την αμοιβή της
εργασίας τους σε είδος μόνο και
όχι σε χρήμα. Περίπου 20 ώρες ερ-
γασίας για 15 γεύματα τις καθημε-
ρινές κάθε εβδομάδας. Οι δυσκολίες
εμφανίζονταν μόνο τα Σαββατο-
κύριακα· χωρίς ρευστό στην τσέπη
και με τις καφετέριες κλειστές, πολ-
λές φορές περνούσε το διήμερο μέ-
σα σε βασανιστική πείνα.

Ακόμη πιο μεγάλη ήταν η έλλειψη
του τσιγάρου. Τριάντα πέντε σεντς
το πακέτο, όσο κι ένα περιποιημένο
χάμπουργκερ, το οποίο τελευταία
τού είχε γίνει έμμονη ιδέα. Μια
άλλη γαστρονομική φαντασίωσή

του έπαιρνε τη μορφή δύο τηγα-
νητών, μελάτων αυγών, συνοδευ-
μένων με φρυγανισμένες φέτες
τοστ βουτηγμένες σε λιωμένο βού-
τυρο και ρινίσματα βραστής πατά-
τας (τα περίφημα home fries). Τη-
γανίζονταν στο λίπος που άφηναν
τα μπιφτέκια πάνω στην καυτή
πλάκα του Pitt Grill. Εκείνα τα Σαβ-
βατοκύριακα, τέτοιου είδους φαν-
τασιώσεις ήταν γι’ αυτόν κάτι το
συνηθισμένο. Ενώ στα μεγάλα ζόρια
πήγαινε ένα βήμα πιο πέρα, αφού
θεωρούσε ότι ακόμη και το σπα-
νακόρυζο (το πιο απεχθές φαγητό
της εφηβείας του) ήταν ένα άξιο
κύριο πιάτο για ένα συμπόσιο γευ-
σιγνωστών.

Τα «κεράσματα»
Υπήρχαν και τα λίγα, αλλά τυ-

χερά, με τη μορφή «κερασμάτων»
από δύο μεταπτυχιακούς συμφοι-
τητές του, τον Βασίλη, «εξ Αθηνών
ορμώμενο», υποψήφιο διδάκτορα
Φυτοπαθολογίας, και τον Πάνου,
από τη Λευκωσία, έτοιμο πλέον
για το διδακτορικό του στην πυ-
ρηνική φυσική. Είχαν και οι δυο
τους ερευνητικές υποτροφίες που
τους επέτρεπαν σπουδές χωρίς δί-
δακτρα και επιπλέον 200 δολάρια
ρευστό κάθε μήνα. Εμεναν σε δύο
μικρά γειτονικά ξύλινα διαμερί-
σματα, μισό χιλιόμετρο έξω από
την πανεπιστημιούπολη, κατάλοι-
πα και αυτά από την εποχή του
πολέμου, 25 χρόνια νωρίτερα. Ησαν
και τα δύο υπερυψωμένα από το
έδαφος για να αποφεύγουν τη διά-
χυτη υγρασία και τους πανταχού
παρόντες αρουραίους – συχνά, χω-
ρίς επιτυχία.

Για την έρευνά του, ο Βασίλης
έκοβε πατάτες σε μικρούς κυβί-

σκους σαν ζάρια, τις έβραζε και
τον αμυλούχο χυλό, που έμενε, τον
διένειμε σε ρηχά γυάλινα πιατάκια
στα οποία καλλιεργούσε μύκητες.
Με αυτούς εμβολίαζε δεκάδες εκ-
κολαπτόμενα αυγά και παρακολου-
θούσε την επίδραση που είχαν
στην εξελικτική πορεία των εμ-
βρύων.

Οπως ήταν φυσικό, ο Βασίλης
δεν έφαγε έκτοτε ποτέ ούτε αυγά
ούτε κοτόπουλα. Οι βραστές πα-
τάτες που έμεναν, όμως, γίνονταν
η βάση αξέχαστων γευμάτων κάθε
δεύτερο Σάββατο: οι κύβοι απλώ-
νονταν σε ένα ταψί και πάνω τους
έριχναν κομμάτια παγωμένου Cri-
sco, που έμοιαζε με λαρδί αλλά είχε
ως βάση λάδι από βαμβακόσπορο.
Πάνω τους έκοβαν ένα και μοναδικό
λουκάνικο Φρανκφούρτης, το οποίο
συμπλήρωναν με μπόλικο αλατο-
πίπερο. Σε μια τέτοια γαστριμαργική
πανδαισία είχε συμμετάσχει και ο
ίδιος μία εβδομάδα πριν από τα
Χριστούγεννα και μία ημέρα πριν
ο Βασίλης φύγει για ένα συνέδριο
στη Νέα Υόρκη.

Την Κυριακή το μεσημέρι, πα-
ραμονή Χριστουγέννων, για να ξε-
χάσει την πείνα του, επισκέφθηκε
τον Πάνο. Φτάνοντας στη γωνία
του σπιτιού, τον είδε να βγαίνει
από την πόρτα της κουζίνας, έτοιμο
να επιστρέψει στο εργαστήριό του.
«Ελα, έλα», του φώναξε ο Πάνος
ενθουσιασμένος. «Μόλις τώρα έλε-
γα να φτιάξω λίγες πατάτες»! Κι
αυτός είπε τάχα αδιάφορα: «Μπα,
δεν πεινάω και τόσο σήμερα». Μισή
ώρα αργότερα, τρεις ολόκληρες τη-
γανιές στεφανωμένες με τρία αυγά
τηγανητά υπερχείλιζαν τη σουπιέ-
ρα, ενώ δίπλα της ένα βαθύ πιάτο
με ψιλοκομμένο λάχανο μοσχομύ-

ριζε από το λαδόξιδο και τη ρίγανη.
Τριάντα λεπτά μετά, δεν υπήρχε
ούτε ψίχουλο στα δύο σκεύη.

Ανήμερα τα Χριστούγεννα ξύ-
πνησε αργά σπεύδοντας, όπως συ-
νήθιζε, στο ταχυδρομείο. Οταν
έφτασε στο γραμματοκιβώτιό του
και κοίταξε στο τζαμάκι του κιβω-
τίου, τα μάτια του έλαμψαν δια-
κρίνοντας τον χαρακτηριστικό φά-
κελο με το μπλε και άσπρο πλαίσιο
που χρησιμοποιούσε η θείτσα του
η Γεωργία, η αδελφή της μητέρας
του, που χήρεψε στα 38 της. Ακλη-
ρη, είχε γίνει η δεύτερη μάνα των
παιδιών της αδελφής της. Αυτή
ήταν που αμέσως μετά την Κατοχή
τού είχε αγοράσει, από τον Μαρ-
κάτο, το κόκκινο τρίτροχο ποδη-
λατάκι με το οποίο σουλατσάριζε
στη μικρή κατηφόρα της Βότση,
ενώ αργότερα του είχε πάρει και
το πρώτο του κοστούμι και την
πρώτη του καμπαρντίνα. Και όλα
αυτά με μια απίθανα μικρή δημο-
τική σύνταξη του άντρα της.

Αλλά είχε την υποστήριξη της
άλλη τους αδελφής, της Βικτωρίας
που ζούσε, χρόνια τώρα, στη Βε-
ρόνα της Πενσιλβάνια. Κάθε μήνα,
επί χρόνια, απαρέγκλιτα, η θείτσα
λάμβανε μια επιταγή 50 δολαρίων
που δεν σταμάτησε να έρχεται ακό-
μη κι όταν η Βικτωρία είχε πεθάνει.
Γιατί το ιερό εκείνο χρέος, όπως
έλεγε η Αμερικανίδα ανιψιά της,
συνέχισε να εκτελείται από την
κόρη της Βικτωρίας, τη Μαίρη.

Το χαρτονόμισμα
Ανοιξε αργά, σχεδόν ιεροτελε-

στικά, το γράμμα της θείτσας κι
έβγαλε το προσεκτικά διπλωμένο
επιστολόχαρτο. Αίφνης ένα κολ-
λαριστό χαρτονόμισμα των πέντε

δολαρίων γλίστρησε κι έπεσε στο
δάπεδο. Αν και ψηλός για την επο-
χή του, εκείνη τη στιγμή αισθάν-
θηκε ότι είχε γίνει πραγματικός
γίγαντας. Αμέσως άρχισε τους υπο-
λογισμούς: ένα πακέτο Pall Mall
άφιλτρα 35 σεντς, ένας καφές το
πρωί κι ένας το απόγευμα 14 σεντς.
Με πέντε κουταλιές ζάχαρη στον
κάθε καφέ οι θερμίδες θα έφταναν
περίπου τις 200. Στο κύριο μενού
υπολόγισε χάμπουργκερ, πατάτες
τηγανητές που θα κόστιζαν 50
σεντς και θα απέδιδαν 700 θερμί-
δες. Ηταν το ίδιο κόστος και οι
ίδιες θερμίδες με τα αυγά και τα
home fries. Ετσι, θα συμπλήρωνε
1.600 θερμίδες, από τις 2.000 που
χρειαζόταν ημερησίως.

Καθόλου άσχημα, σκέφτηκε, κα-
θώς υπολόγισε ότι είχαν απομείνει
εννέα μόνον ημέρες μέχρις ότου
ανοίξει η καφετέρια. Οπως κι αν
τα υπολόγιζε, όμως, δεν του έβγαινε
ο λογαριασμός μ’ εκείνο το κολ-
λαριστό πεντοδόλαρο. Παρ’ όλα
αυτά, τίποτα δεν μπορούσε να σβή-
σει το πλατύ χαμόγελο από το πρό-
σωπό του, καθώς περπατούσε (πε-
τούσε μάλλον) προς την Tiger Town
και την οπτασία εκείνου του πε-
ρίφημου χάμπουργκερ a la Pitt
Grill! Γιατί βαθιά στη θύμησή του
ακούγονταν τα τελευταία λόγια
της Σκάρλετ Ο’ Χάρα στο «Οσα
παίρνει ο άνεμος»: «After all... to-
morrow is another day!»...

  Ο κ. Διονύσης Σιμόπουλος είναι επί-
τιμος διευθυντής του Νέου Πλανη-

ταρίου του Ιδρύματος Ευγενίδου. Το τε-
λευταίο του βιβλίο, «Η άνοιξη του σύμπα-
ντος», κυκλοφορεί αυτές τις ημέρες από
τις εκδόσεις Μεταίχμιο. Το χριστουγεννιά-
τικο διήγημα γράφτηκε ειδικά για την «Κ». 

Ο χριστουγεννιάτικος μποναμάς
Ενα διήγημα του καταξιωμένου Ελληνα αστροφυσικού Διονύση Π. Σιμόπουλου αποκλειστικά για την «Κ»

Τα μάτια του έλαμψαν
διακρίνοντας τον χαρα-
κτηριστικό φάκελο με το
μπλε και άσπρο πλαίσιο
που χρησιμοποιούσε η
θείτσα του η Γεωργία.

Βαθιά στη θύμησή του
ακούγονταν τα τελευταία
λόγια της Σκάρλετ Ο’
Χάρα στο «Οσα παίρνει ο
άνεμος»: «After all... to-
morrow is another day!».

Εικονογράφηση του εικαστικού Βασίλη Γρίβα ειδικά για την «Κ» και το χριστουγεννιάτικο διήγημα του Διονύση Σιμόπουλου.
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ΕΙΚΑΣΤΙΚΑ
Ομαδική έκθεση Holy Art 
Η isnotgallery υποδέχεται τα Χριστούγεννα με την ομαδική έκθεση HOLY
ART, η οποία παρουσιάζει επιλεγμένα έργα τέχνης από γνωστούς Κύπρι-
ους καλλιτέχνες. Στην έκθεση θα παρουσιαστούν ζωγραφικά έργα των κα-

ταξιωμένων Κύπριων ζωγράφων Στέλιου
Βότση και Κωνσταντίνου Στεφάνου, φω-
τογραφίες από τον Άντρο Ευσταθίου, και
τέλος μικρά γλυπτά και κολάζ από την ει-
καστικό Σοφία Σχίζα. Επίσης, θα εκτίθεν-
ται εκτυπώσεις φωτογραφιών σε μικρές
διαστάσεις, όπως και μικρά γλυπτά αντί-
κες. Κυριακή 23 Δεκεμβρίου 11:00-19:00
Δευτέρα 24 Δεκεμβρίου 11:00-19:00.
Στις 27, 28, 29, 30 και 31 Δεκεμβρίου
11:00-19:00. Isnotgallery, Οδυσσέως 11,
Παλιά Λευκωσία. Πληροφορίες
99569498, www.isnotgallery.com

Μια παράσταση για τη ανθρώπινη περι-
πέτεια της ύπαρξης με αφορμή τη Φρίν-
τα Κάλο, μέσα από παράλληλες ιστορίες
και συναντήσεις. Μια παράσταση με
μουσική, λόγο και εικόνα, σ’ ένα σουρε-
αλιστικό ταξίδι μέσα στον χρόνο, το πα-
ρόν και το υποσυνείδητο, για τον σύγ-
χρονο άνθρωπο που, σήμερα όσο ποτέ
άλλοτε, έχει στοιχειωθεί από τη σκιά της
μοναξιάς του, αγνοώντας τη συλλογική
πλευρά της ύπαρξής του. Τι κοινό μπορεί
να έχουν η Φρίντα Κάλο με την πρωθυ-
πουργό Τερέζα Μέι; Θα φανταζόταν ποτέ
η ίδια τον εαυτό της σε λονδρέζικο μου-
σείο Τέχνης, εξήντα και κάτι χρόνια μετά
το πέταγμά της στην αιωνιότητα; Είναι η
τέχνη Ζωή και η ζωή Τέχνη; Μπορεί η τέ-
χνη να καταργήσει τον χρόνο και τις απο-
στάσεις του; Δύο μήνες πριν η ανθρωπό-
τητα υποδεχθεί την Πρωτοχρονιά του
2019 η Φρίντα έχει την τιμητική της στη
μητρόπολη του Δυτικού Κόσμου, σε μια
έκθεση προσωπικών αντικειμένων και

πινάκων της. Μια φοιτήτρια, υποψήφια
ψυχολόγος, αγωνίζεται να τελειώσει την
εργασία της για το πολυπόθητο πτυχίο,
αφού πρώτα λύσει τον γρίφο της δικής
της προσωπικής ζωής. Τι συμβαίνει όμως
όταν σβήνουν τα φώτα και τα ανήσυχα
πνεύματα δραπετεύουν απ’ τις κορνίζες
των πινάκων; Κείμενο / στίχοι τραγου-
διών: Παναγιώτης Μπρατάκος, Λέα Μα-
λένη, Χριστίνα Κωνσταντίνου. Ηθοποιοί:
Χριστίνα Κωνσταντίνου, Γιώργος Τζωρ-
τζής, Μυρσίνη Χριστοδούλου, Ερμίνα Κυ-

ριαζή, Πέτρος Ιωάννου, Μικαέλα Θεο-
δουλίδου, Νικόλας Στραβοπόδης. Συμμε-
τέχουν: Βάρσια Αδάμου, Χρυστάλλα Χα-
τζηαδάμου, Τάριελ Μπερίτσε. Πρεμιέρα:
29 Δεκεμβρίου, ώρα 8:30 μ.μ. Παραστά-
σεις 30 Δεκεμβρίου και από Τετάρτη 9
Ιανουαρίου 2019, κάθε Τετάρτη, Σάββα-
το και Κυριακή, στις 8.30μ.μ. μέχρι 30 Ια-
νουαρίου. WhereHaus 612, Μιχαήλ Κου-
σουλίδη 5, Βιομηχανική Περιοχή Παλ-
λουριώτισσας, Λευκωσία.
Πληροφορίες: 77777040 και 70000138

Η Γκαλερί Opus 39 παρουσιάζει τη νέα ει-
καστική πρόταση από πηλό των Βαρβάρα
Γεωργίου, Βάσος Δημητρίου, Χριστίνα
Κωνσταντίνου Giusti, Σίλια Ποτούδη Μακ-
φέρσον και Μαρία Μηνά. Πρόσφατα,
υπήρξε μια επανάσταση στον χώρο της
τέχνης όπου διεφάνη η διάκριση μεταξύ
«art and craft», τοποθετώντας την κερα-
μική στον κόσμο της υψηλής τέχνης. Στη
σημερινή εποχή της εμπορικής μαζικής
παραγωγής, τα χειροποίητα αντικείμενα
δίνουν νόημα και έχουν απήχηση. Κατα-
σκευασμένα από φυσικό πηλό, τα κεραμι-
κά αντικείμενα έχουν μια έμφυτη αυθεν-
τικότητα που λείπει από άλλα υλικά. Έτσι,
και η έκθεση αυτή, από 5 πολύ διαφορετι-
κούς καλλιτέχνες, τονίζει την απεριόρι-

στη δημιουργικότητα που προσφέρει ο
πηλός. Opus 39, Κίμωνος 21, Στρόβολος,
Λευκωσία. Διάρκεια έκθεσης έως Σάββα-
το, 12 Ιανουαρίου 2019.
Πληροφορίες τηλέφωνο 22424983,
mango2@cablenet.com.cy

ΕΚΘΕΣΗ
Το Ίδρυμα Φοίβου Σταυρίδη – Αρχεία
Λάρνακας, διοργανώνει έκθεση με θέ-
μα την παιδική ηλικία στη Λάρνακα κα-
τά την περίοδο 1878-1960. Η έκθεση
είναι αποτέλεσμα του ερευνητικού
προγράμματος του Ιδρύματος που ανα-
τέθηκε στην ομότιμη καθηγήτρια του
Πανεπιστημίου Κύπρου Ευφροσύνη Ρι-
ζοπούλου-Ηγουμενίδου και τη δρα Πε-
τρούλα Χατζηττοφή. Παρασκευή, 28
Δεκεμβρίου, 6:30 μ.μ. Διάρκεια έκθε-
σης έως 30 Απριλίου 2019. Ίδρυμα
Φοίβου Σταυρίδη – Αρχεία Λάρνακας,
κτήριο πρώην Οθωμανικής Τράπεζας,
Οδό Ζήνωνος Κιτιέως, Λάρνακα.

ΑΝΑΓΝΩΣΕΙΣ
Της ΜΑΡΙΑΣ ΚΑΤΣΟΥΝΑΚΗ

Το ρευστό
«μέσα», το

απέραντο «έξω»

Ε ίναι ένα έργο «γεμάτο προσωπική νο-
σταλγία και είναι κατά κάποιον τρόπο

ένα ευχαριστήριο γράμμα σε όσα από το
παρελθόν με βοήθησαν να αγαπήσω την
τέχνη και τους ανθρώπους», λέει ο Δημήτρης
Παπαϊωάννου («Κ» 19/05/2018, ρεπορτάζ
της Μαρίας Ρηγούτσου από το Χοροθέατρο
του Βούπερταλ). Την περασμένη Τρίτη δό-
θηκε η πρεμιέρα της τελευταίας δουλειάς
του «Since she», στη Στέγη του Ιδρύματος
Ωνάση. «Ενας ιερόσυλος όσο και λατρευτικός
χαιρετισμός στην Πίνα Μπάους», όπως γρά-
φτηκε επίσης, εννέα χρόνια μετά την αιφ-
νιδιαστική απώλεια της εμβληματικής Γερ-
μανίδας χορογράφου.

Το «ραντεβού» με τον Δημήτρη Παπαϊ-
ωάννου έχει κάθε φορά ξεχωριστή σημασία.
Αθροιστικά, οι παραστάσεις του συνθέτουν
ένα corpus με αναγνωρίσιμα, «δικά του»,
χαρακτηριστικά, από το ’86 που ίδρυσε την
Ομάδα Εδάφους μέχρι σήμερα, που έχει
την ταυτότητα ενός διεθνούς δημιουργού.
Πριν από έξι χρόνια δοκίμασε την αρχετυ-
πική λιτότητα της «Πρώτης ύλης». Ο Δ. Πα-
παϊωάννου με μαύρο κοστούμι και ένας
χορευτής γυμνός. Ενα μεγάλο τελάρο, ένα
επίμηκες τραπέζι. Μαύρο-άσπρο, τα χρώ-
ματα. Τα δύο σώματα πορεύονται παράλ-
ληλα, αλληλοδιαπλέκονται, σαν μέλη–μέρη
μιας τοιχογραφίας που δεν μπορούν να
βρουν τη «σωστή» τους θέση. Τα μέλη χά-
νονται και επανεμφανίζονται σαν θραύ-
σματα ενός αγάλματος. Ακολούθησαν το
«Still life» και πέρυσι «Ο μεγάλος δαμαστής».
Πολλές παράλληλες περφόρμανς, που δεν
συνιστούν ενιαία αφήγηση αλλά δοκιμάζουν
τόσο τον διαρκή μετασχηματισμό των υλι-
κών όσο και του ανθρώπινου σώματος. Για
την ακρίβεια, του μετα-ανθρώπου, που μοι-
άζει όλο και πιο πολύ με μια κατασκευή.
Σωλήνες στη θέση των χεριών, τα πόδια
πορεύονται ανεξάρτητα, θυμίζουν πλήκτρα
ιδιότυπου πιάνου. Οι σκηνές του «Since
she» εντυπώνονται με την οξύτητα του
ονείρου. Εισβάλλουν και αιφνιδιάζουν, προ-
καλούν συγκίνηση ή δυσφορία, αγωνία,
χαμόγελα, έχουν χιούμορ, αισθαντικότητα,
διάθεση ανατροπής. Θέλουν να ξαφνιάσουν,
να προκαλέσουν τις δεδομένες ισορροπίες
και να προχωρήσουν ένα βήμα πιο κει, ένα
βήμα στο ασυνείδητο, με προστατευτικό
δίχτυ την τέχνη. Ο Καραβάτζο και ο Ελ
Γκρέκο είναι παρόντες με συνθέσεις που
παραπέμπουν σε έργα τους, ο Τομ Γουέιτς,
ο Βάγκνερ, ο Μπαχ, η Μαρίκα Παπαγκίκα,
ο Μάνος Αχαλινωτόπουλος, διαπερνούν
τη σιωπή, τους φυσικούς ήχους από βήματα
ή άλλους θορύβους. Η σπουδαία ομάδα του
Χοροθεάτρου του Βούπερταλ δεν υπηρετεί
απλώς, μοιράζεται το σκηνοθετικό όραμα.
Ακόμη και όταν οι αναφορές είναι εντελώς
ξένες στις δικές τους καταβολές, όπως η
σκηνή με το σούβλισμα του αρνιού και το
παραλλαγμένο τσάμικο(;). Τι συνέχει το θέ-
αμα; Η αφαίρεση και η ελλειπτικότητα, οι
μικροί κόμποι που μπορεί να είναι θραύ-
σματα μνήμης ή ένας λυγμός ή ένας θυμός
που δεν εκδηλώθηκε, ένα «ευχαριστώ» που
δεν ειπώθηκε στην ώρα του. Το κολάζ των
εικόνων του Δημήτρη Παπαϊωάννου συν-
τίθεται στην κινούμενη άμμο της οπτικής
ψευδαίσθησης. Αυτό που βλέπεις σήμερα
δεν ξέρεις αν θα το αντιμετωπίσεις και
αύριο με τον ίδιο τρόπο. «Τα έργα μου δεν
υπάρχουν από πριν», δηλώνει ο ίδιος στο
αφιερωματικό στα 30 χρόνια δημιουργίας
του, πολυτελές, πρόγραμμα που διατίθεται
(δωρεάν) στη Στέγη. «Αν εξαιρέσει κανείς
τη “Μήδεια”, που είναι ένα σκηνικό γεγονός
πάνω σε έναν πασίγνωστο μύθο, τα υπό-
λοιπα έρχονται από το πουθενά. Η βασική
μου λειτουργία είναι αυτή. Δεν είμαι αυτό
που λένε “χορογράφος”. Γράφω έργα για
τη σκηνή. Δημιουργώ εικόνες και δραμα-
τουργία». Ο Δ. Παπαϊωάννου δεν είναι sto-
ryteller. Είναι εικονοποιός (όπως παραδέ-
χεται και ο ίδιος), κομίστας, μετατρέπει τις
λέξεις σε κίνηση, δίνει στον στοχασμό
υλική υπόσταση. Οσο φευγαλέο και ρευστό
είναι το «μέσα» του ανθρώπου, άλλο τόσο
απέραντο και απεριόριστο το «έξω». Ισως
γι’ αυτό προτιμά την κυριαρχία του μαύρου
στο σκηνογραφικό περιβάλλον. Δεν ξέρω
αν βλέπει τον κόσμο σαν «λευκή σελίδα»,
όπως υποστηρίζει. Το «αυτοσχέδιο τσίρκο»
του «Μεγάλου δαμαστή» υπάρχει και στο
«Since she». Η τελετουργία των σωμάτων
διαφέρει. Το αρσενικό και το θηλυκό δια-
σταυρώνονται, αλλά δεν συνυπάρχουν. Η
τραγικωμωδία της ανολοκλήρωτης ύπαρξης
προσφέρει ένα θέαμα πότε εξαιρετικά ελ-
κυστικό, πότε ανοίκειο, σχεδόν τιμωρητικό.
Ο Παπαϊωάννου μετακινεί διαρκώς την κλί-
μακα. Ο σκηνικός χώρος και το ανθρώπινο
σώμα είναι πεδία διαρκούς μεταμόρφωσης
σε κάτι που δεν έχει ακόμα όνομα. Και αυτό
είναι μέρος της γοητείας του.

Θ υμάμαι πάντοτε τη φράση που επα-
ναλάμβαναν από τις αρχές Δεκέμβρη

οι γιαγιάδες μου: «μη μα αναγκάσεις,
μέρες που έρχονται!», δηλαδή μη με νευ-
ριάσεις. Έμπαιναν σε λειτουργία εορτών,
τουλάχιστον εξωτερικά, διότι άβυσσος
η ψυχή του ανθρώπου. Πάντως, εν πολλοίς
το τηρούσαν και προσπαθούσαν να μην
αναγκάζονται να νευριάσουν και να πούνε
λόγια ή να κάνουν κάτι άσχημο και όσο
πλησίαζαν οι γιορτές τόσο περισσότερο
πρόσεχαν. Ένα άλλο πράγμα που θυμάμαι
είναι ο χριστουγεννιάτικος στολισμός
της πλατείας Αγοράς. Έβαζαν ένα δέν-
τρο-λάμπα στο κέντρο της και στην πρό-
σοψη του κτηρίου της Αγοράς κρεμούσαν
μία κορδέλα που έγραφε «Δόξα εν υψίστοις
θεώ και επί γης ειρήνη εν ανθρώποις ευ-
δοκία». Φυσικά, για να το διαβάσω ολό-
κληρο, έπρεπε να μας πιάσει κόκκινο φα-
νάρι ή να κάνει ο πατέρας μου αναγυρίδες.
Κάποια στιγμή κατάφερα να το διαβάσω,
όχι ότι κατάλαβα και πολλά και ρώτησα
τους γονείς μου τι σημαίνει η φράση.
Επιστράτευσαν όλη τους την υπομονή
– δεν ήμουν και ο πιο γρήγορος στην κα-
τανόηση μισών αληθειών – και μου είπαν
συνοπτικά ότι δοξάζουμε τον Χριστό, ευ-
χόμαστε την ειρήνη και να είναι όλος ο

κόσμος ευτυχισμένος. Μόλις αποκωδι-
κοποιήθηκε το μήνυμα, εννοείται, έχασα
κάθε ενδιαφέρον και για το λαμπόδεντρο
και για τη φωτεινή επιγραφή, άλλωστε
ο Δήμος μπορεί και να το στόλιζε από
τότε που ο Έντισον ανακάλυψε τον ηλε-
κτρισμό.

Τώρα θα μου πείτε πώς τα θυμήθηκα
όλα αυτά και τι σχέση έχουν μεταξύ τους;
Τα θυμήθηκα παρακολουθώντας
τα συμβάντα της περασμένης εβδο-
μάδας στο Α΄ Δημοτικό Σχολείο
Γεροσκήπου με τη «φιλανθρωπι-
κή» δράση του ΕΛΑΜ, καθώς και
τη βίαιη έξωση των ενοίκων της
πολυκατοικίας της οδού Αχιλλέως
στην παλιά Λευκω-
σία, καμία ειρήνη
και καμία ευδοκία.
Η σχέση τους, δε,
έγκειται στα συναι-
σθήματα θυμού και
οργής που απορρέ-
ουν όταν τα δύο
πρώτα δεν υπάρ-
χουν. 

Έχω την αίσθηση
ότι σε αυτή τη χώρα οι φτω-
χοί και οι αδύναμοι δεν έχουν θέση,

κράτος και μεγάλη μερίδα της κοινωνίας
συμπεριφέρεται ωσάν να μη μας χρει-
άζονται, όσο δεν είναι φροντιστές και
εργάτες, όσο δεν ανήκουν στην κάστα
των «άλλων». Οι ψηλοί πύργοι, τα λαμπερά
mall, οι οικονομικές επιτυχίες δεν πρέπει
να τους αγγίζουν, διότι γι’ αυτούς δημόσιος
χώρος είναι ο Δημοτικός Κήπος, οι ανοι-

χτωσιές – που εδώ είναι και πιο τυχεροί.
Δίνουμε λόγο και καθιά μόνο

στους έχοντες και στους υπε-
ρέχοντες!

Το ΕΛΑΜ, το κόμμα που
ποντάρει στην καθαρότητα

αίματος εν έτει 2019, οσονούπω,
με την εξαιρετική τακτική του,

κάνε ντόρο γύρω από το όνομά
σου, ενστάλαξε το μίσος, σε μικρές

δόσεις, κάνε και τον
καλό και το θύμα,
καταφέρνει να βγαί-
νει στο φως, και δυ-

στυχώς όταν θα ξημε-
ρώσει και όλα πια θα
έχουν βγει στο φως της

μέρας δεν θα ξέρουμε οι
υπόλοιποι πού να κρυ-

φτούμε. Θέλει ειρήνη
και ευδοκία α λα καρτ.

Οι δε ιδιοκτήτες της πολυκατοικίας, οι
οποίοι με περισσή ευκολία «ανάγκασαν»
τους ενοικιαστές, τους άφησαν στο έλεος
του Θεού, του Θεού που ο καθένας λα-
τρεύει, λειτούργησαν ωσάν αφιλόξενοι
πανδοχείς, και εξεδίωξαν την έγκυο Μα-
ριάμ. Φυσικά, και έχουν δικαίωμα να εκ-
μεταλλευτούν όπως θέλουν την περιουσία
τους, αλλά όχι έτσι, όχι πετώντας πράγ-
ματα στον ακάλυπτο, όχι κάνοντας έναν
άνθρωπο να κλαίει, δεν του αξίζει. 

Οι χριστιανοί θα πρέπει να θυμούνται
ότι ο Ιωσήφ και η Μαρία πορεύθηκαν
στη Βηθλεέμ και εν τη φάτνη γεννήθηκε
ο Χριστός, άρα το θείο θέλημα ήθελε την
ταπείνωση. Όσοι, δε, θεωρούν ότι όλα
αυτά δεν ισχύουν να θυμούνται απλώς
ότι το υπέρτατο αγαθό που αναβιβάζει
τον άνθρωπο είναι η αγάπη, αυτή που
βρίσκει κανείς μέσα του όταν βλέπει τον
εαυτό του στη δύσκολη κατάσταση και
ξέρει πώς να τραβήξει τον δίπλα του μα-
κριά από αυτή, όταν μπορέσει. Έρχονται
μέρες καλές, ας είναι μια ευκαιρία για
πρακτική εξάσκηση, τώρα που όλα πε-
ριστρέφονται γύρω από την αγάπη, ας
προσπαθήσουμε να κατανοήσουμε τι ση-
μαίνει αγαπώ και ξέρετε, δεν είναι μόνο
τα δώρα σημάδι αγάπης. Καλές γιορτές.

ΕΠΙΣΗΜΑΝΣΕΙΣ | Του ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗ

Οι έχοντες και οι υπερέχοντες

Μουσικές από τη γειτονιά μας θα χαρί-
σει στο μουσικόφιλο κοινό της Κύπρου
τις τελευταίας ημέρες το Sinafi Trio, που
αποτελείται από τρεις Ελληνίδες μουσι-
κούς που γνωρίστηκαν στην Κωνσταντι-
νούπολη, το 2014, την Ασινέθ Φωτεινή
Κοκκάλα στο κανονάκι, τη Μαρίνα Λιόν-
του Mohamend σε ούτι και λάφτα και
την Έλενα Μουδίρη Χασιώτου στη φωνή
και στα κρουστά. Από την ημέρα που
γνωρίστηκαν και δημιούργησαν το δικό
τους μουσικό σινάφι τριάδα συνταξι-
δεύουν, λέγοντας ιστορίες από τα cafe
aman και τους μεϋχανέδες της Κων-
σταντινούπολης. Πρόσφατα, συμμετεί-
χαν στη συλλογή της Kalan Müzik που
θα κυκλοφορήσει με θέμα τα δημοφιλέ-
στερα türkü (τούρκικα παραδοσιακά
τραγούδια, ενώ σε λίγους μήνες, θα κυ-
κλοφορήσει από την ίδια εταιρία, η
πρώτη δισκογραφική τους δουλειά με
θέμα τη γυναίκα και τους διάφορους ρό-
λους της (σύζυγος, μητέρα, ερωμένη,

χήρα, ερωτευμένη κ.λπ.), όπως αυτοί
περιγράφονται μέσα από τα τραγούδια
της Ανατολίας και της ευρύτερης περιο-
χής (Ελλάδα, Αζερμπαϊτζάν, Αρμενία
κ.ά.). Sinafi Trio στο Καφενείο Αβόζο
στη Λεμεσό στις 27 Δεκεμβρίου, ώρα

9:00 μ.μ. Πληροφορίες τηλ. 96825554.
Koσμικό Κέντρον Αντωνάκης, Παρα-
σκευή 28 Δεκεμβρίου, ώρα 9:30 μ.μ.
Κρατήσεις τηλ. 22664697. Ananas 8Bit
στην Πάφο στις 29 Δεκεμβρίου, ώρα
8:30 μ.μ. Πληροφορίες τηλ. 26600126.

ΕΚΘΕΣΗ
Κεραμίστες - Δημιουργίες από πηλό

ΘΕΑΤΡΟ

Η Πολύχρωμη Ιστορία της Φρίντα Κάλο

ΜΟΥΣΙΚΗ

Sinafi Trio: Μουσικές από τη γειτονιά μας

ΧΑΡΑΚΤΙΚΗ
Νέοι Κύπριοι Χαράκτες
Το Μουσείον Χαρακτικής Χαμπή, στο-
χεύοντας στην προβολή και στήριξη των
νέων Κυπρίων χαρακτών, καθιερώνει
ετήσιες εκθέσεις με τίτλο «Νέοι Κύπριοι
Χαράκτες». Δεκαοχτώ νέοι Κύπριοι χαρά-
κτες εκθέτουν φέτος έργα τους στο Κέν-
τρο Χαρακτικής Χαμπή στα Πλατανίστεια,
από τις 22 Δεκεμβρίου μέχρι την 28η Φε-
βρουαρίου. Εκθέτουν οι: Έλενα Αγιομα-
μίτη, Λήδα Αγιομαμίτη, Νικολέτα Αλεξαν-
δράκη, Ρουσλάν Αμπούτιν, Μόνικα Δημη-
τριάδη, Χαράλαμπος Κρασιάς, Ναυσικά
Κυριακίδου Ιωάννου, Δήμος Κυριάκου,
Μαρία Κωνσταντινίδου Σαββάκη, γιώργος
Α Κωνσταντίνου, Παναγιώτα Παντέλα, Κυ-
ριάκος Παστίδης, Δέσπω Πρίγκη, Νικόλας
Ροτσίδης, Βασίλης Σμολέσκη, Στέλιος
Στυλιανού, Άντρια Σωφρονίου, Κωνσταν-
τίνος Τερλικκάς. Παρουσιάζονται 54 έργα
διαφόρων τεχνικών και μεθόδων χαρα-
κτικής, όπως ξυλογραφία, χαλκογραφία,
λινογραφία, κολλαγραφία, βελονογρα-
φία, ακουατίντα, μονοτυπία, πετρογρα-
φία, μεικτή τεχνική. Μουσείον Χαρακτι-
κής Χαμπή, Πλατανίστεια, Λεμεσός.



Η  Κ ΑΘ Η Μ Ε Ρ Ι Ν Η l     3Kυριακή 23 Δεκεμβρίου 2018

Δ Ρ Α Σ Ε Ι Σ

Π
Α

ΡΑ
ΜΥΘΟΥΠΟΛ

Η

16/11/2018 – 06/01/201916/11/2018 – 06/01/2019

ΧΡΥΣΟΣ ΧΟΡΗΓΟΣ ΜΕΓΑΣ ΧΟΡΗΓΟΣ

ΤΗN ΠΑΡΑΜΥΘΟΥΠΟΛΗ ΟΔΗΓΕΙ ΜΕ ΑΣΦΑΛΕΙΑ ΚΟΝΤΑ ΣΑΣ ΤΟ

ΧΟΡΗΓΟΣ ΕΠΙΚΟΙΝΩΝΙΑΣΕΠΙΣΗΜΟΣ ΑΕΡΟΜΕΤΑΦΟΡΕΑΣΧΟΡΗΓΟI

STAN

27.12.2018
20:00

  
ΕΙΣΟΔΟΣ ΕΛΕΥΘΕΡΗ 

Του ΑΙΜΙΛΙΟΥ ΧΑΡΜΠΗ

Πάνω στη σκηνή ο νεαρός Εντι πε-
ριφέρεται στους δρόμους του Λον-
δίνου της δεκαετίας του 1980, προ-
σπαθώντας να αποφύγει την τρο-
μερή μοίρα που του έχουν προφη-
τεύσει: να βρεθεί στο ερωτικό κρε-
βάτι της ίδιας του της μητέρας.
Ταυτόχρονα, στον κατάλευκο τοίχο
του σκηνικού πίσω του προβάλ-
λονται πρωτοσέλιδα από σύγχρονες
εφημερίδες με θέμα το Brexit, τον
Ντόναλντ Τραμπ κ.ο.κ. Από πάνω
τους αρχίζουν να χύνονται τα υλικά
ενός παραδοσιακού english bre-

akfast. Είναι προφανές πως το Ιδρυ-
μα Ωνάση, παραγωγή του οποίου
είναι η παράσταση «Greek» που
παρακολουθούμε, έχει κάνει αξιο-
πρόσεκτη στροφή στον... μοντερ-
νισμό. Να τα πάρουμε, όμως, με τη
σειρά. Ολα αυτά συνέβησαν στη
Νέα Υόρκη, όπου βρεθήκαμε στις
αρχές του μήνα για να γνωρίσουμε
από κοντά το σύνολο των εκεί πο-
λιτιστικών δραστηριοτήτων του
Ιδρύματος (Οnassis USA). Κάπως
έτσι είδαμε ένα θέατρο του Μπρού-
κλιν να γεμίζει για έναν Οιδίποδα
του 20ού αιώνα, σύγχρονους Ελ-

ληνες εικαστικούς να συστήνουν
τα έργα τους στο κοινό, μια συναρ-
παστική διάλεξη πάνω στις... γωνίες
και πολλά άλλα ενδιαφέροντα.

Συνειδητή απόφαση
«Η απόφαση να στραφούν οι καλ-

λιτεχνικές δραστηριότητες του
Ιδρύματος σε πιο σύγχρονα και
πρωτοποριακά θέματα είναι προ-
φανώς συνειδητή και ομόφωνη στο
Δ.Σ. Στόχος είναι να γίνουμε πιο
δυναμικοί και τολμηροί, στηρίζον-
τας ελληνικά θέματα ιδωμένα με
μοντέρνα ματιά και φυσικά να προ-
βάλλουμε τους σύγχρονους Ελληνες
καλλιτέχνες», μας είπε το πρωί πριν
από την παράσταση η επικεφαλής
σύμβουλος του Ιδρύματος Ωνάση,
Κάρεν Μπρουκς-Χόπκινς.

Το συγκεκριμένο έργο, που απο-
τελεί συμπαραγωγή με τον καλλι-
τεχνικό οργανισμό BAM του
Μπρούκλιν, είναι χαρακτηριστικό
της τάσης που δείχνει να θέλει να
υποστηρίξει το τελευταίο διάστημα
το Ιδρυμα. Ο «πειραγμένος» οπε-
ρατικός Οιδίποδας του Μαρκ-Αν-
θονι Τουρνάτζ, ανεξαρτήτως των
δραματουργικών αδυναμιών του,
ήταν ένα έργο με σύγχρονη προ-
σέγγιση πάνω σε διαχρονικά θέ-
ματα που πηγάζουν από την αρχαία
ελληνική κληρονομιά. Στο BAM,
ωστόσο, δεν είδαμε μόνο όπερα.
Στον ημιώροφο του θαυμάσιου vin-
tage θεάτρου, η εικαστικός Ιωάννα
Πανταζοπούλου έχει στήσει την
εγκατάσταση με τίτλο «A Mad Tea
Party» (μέχρι 6/1).

Αντλώντας, όπως μας είπε, έμ-
πνευση από μια σκηνή της «Αλίκης
στη Χώρα των Θαυμάτων», η Ελ-
ληνίδα καλλιτέχνις δημιουργεί
απροσδόκητους συνδυασμούς κα-

θημερινών αντικειμένων, τα οποία
παρουσιάζονται αναποδογυρισμέ-
να, γύρω από έναν (επίσης ανάποδο)
φοίνικα που σκαρφαλώνει τη σκάλα
του θεάτρου.

Τόσο η παράδοξη αυτή «εισβολή»
στην πραγματικότητα όσο φυσικά
και το «Greek» εντάσσονται στον
ευρύτερο φετινό κύκλο του Ιδρύ-
ματος, που τιτλοφορείται «Speaking

Truth to Power» και στόχο έχει
προφανώς να αναδείξει τη σημασία
που έχουν ο ελεύθερος λόγος και
η αμφισβήτηση κάθε λογής ανισο-
τήτων, συμβάσεων και στερεοτύ-
πων. Ενα τέτοιο βήμα ελεύθερου
λόγου προσφέρει και το πολιτιστικό
κέντρο Pioneer Works, εμπνευσμέ-
νου από τον Αμερικανό εικαστικό
Ντάστιν Γέλιν και «σπίτι» δεκάδων

καλλιτεχνών και επιστημόνων που
βρίσκουν εκεί χώρο για να δημι-
ουργήσουν και να εκθέσουν τη
δουλειά τους. Μία εξ αυτών είναι
και η Ελληνίδα video-artist Μαρία
Αντελμαν, η οποία εγκαινίασε την
έκθεση με τίτλο «Disassembler»
(μέχρι 10/2), παρουσία του προ-
έδρου του Ιδρύματος, Αντώνη Πα-
παδημητρίου.

Οπως είπαμε, στη Νέα Υόρκη εί-
χαμε και αρκετές ενδιαφέρουσες
συζητήσεις. Μία από αυτές ήταν
με τον Σάιμον Κρίτσλεϊ, μέλος του
Δ.Σ. του Ιδρύματος Ωνάση στην
Αμερική και καθηγητή φιλοσοφίας
στο New School της Νέας Υόρκης.
Βαθύς γνώστης και μελετητής της
αρχαίας ελληνικής σκέψης, ο κ.
Κρίτσλεϊ μας ξενάγησε στο πολύ
ιδιαίτερο εκπαιδευτικό ίδρυμα,
που αποτελεί στην ουσία φάρο αν-
θρωπιστικών και κοινωνικών επι-
στημών –και κυρίως ιδεών– σε μια
σύγχρονη πραγματικότητα που
απομακρύνεται όλο και πιο πολύ
από αυτές· ταυτόχρονα, μας εξή-
γησε το πώς η αρχαία τραγωδία
μπορεί να ερμηνεύσει σημαντικά
φαινόμενα και τάσεις της σημερι-
νής εποχής.

Η διάλεξη της Αν Κάρσον
Η πιο απολαυστική πάντως εκ-

δήλωση που παρακολουθήσαμε
σε αυτό το ταξίδι με το Ιδρυμα
Ωνάση, ήταν η διάλεξη της διακε-
κριμένης ποιήτριας και καθηγή-
τριας Αρχαίων Ελληνικών, Αν Κάρ-
σον, στην (υπέροχη) Δημοτική Βι-
βλιοθήκη της Νέας Υόρκης. Βά-
ζοντας τον αινιγματικό τίτλο «Cor-
ners», η ιδιοφυής ομιλήτρια ξεκί-
νησε από τον Ομηρο και τον Αρι-
στοτέλη, έκανε στάση στα δικά
της παιδικά χρόνια και στη σχέση
με τον πατέρα της, για να προσθέ-
σει στη συνέχεια στις «γωνίες» τον
Μπέκετ, τον Μπόρχες και πολλούς
άλλους. Με λόγο μεστό νοήματος
αλλά και διανθισμένο με χιούμορ,
η Κάρσον καθήλωσε το κοινό, που
την καταχειροκρότησε, συνεχί-
ζοντας έτσι με τον καλύτερο τρόπο
τη σειρά Live της Βιβλιοθήκης.

Οιδίποδας με φόντο Brexit και Τραμπ
Με «πειραγμένη» τραγωδία, μεταξύ άλλων, το Ιδρυμα Ωνάση στη Νέα Υόρκη κάνει αξιοπρόσεκτη στροφή στον μοντερνισμό

Από τον μίνιμαλ, μοντερνιστικό Οιδίποδα που ανέβηκε με πρωτοβουλία του Ιδρύματος Ωνάση στη Νέα Υόρκη.

Η «Κ» παρακολούθησε
από κοντά τις εν εξελίξει
πολιτιστικές δραστηριό-
τητες του Οnassis USA.
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Συνέντευξη στον ΗΛΙΑ ΜΑΓΚΛΙΝΗ

Σε μια σκηνή του τελευταίου μυθι-
στορήματος του Χρήστου Χωμε-
νίδη «Φοίνικας», ο κεντρικός χα-
ρακτήρας, ο Κερκινός, επισκέπτε-
ται το παλάτι. Τον καλεί σε ακρό-
αση ο Κωνσταντίνος. Οι αίθουσες
στο Τατόι είναι γεμάτες τασάκια.
Ο Κωνσταντίνος ήταν μανιώδης
καπνιστής και ο συγγραφέας γύ-
ρευε να αφήσει το αποτύπωμα του
αρειμάνιου βασιλέα στον χώρο.
«Ηθελα να μεταφέρω τον αναγνώ-
στη στην εποχή με κάθε τρόπο»,
μου λέει ο Χρήστος Χωμενίδης κα-
θώς δειπνούμε στο «Παλαιό», στον
Πειραιά. Ο Χωμενίδης («Χωμενίδη»
τον αποκαλώ, σχεδόν ποτέ Χρή-
στο) λέει με πάθος ότι ο «Φοίνικας»
είναι το αγαπημένο του βιβλίο,
όχι η πολυβραβευμένη «Νίκη».
«Ναι», διευκρινίζει, «διότι η “Νίκη”
είναι η ιστορία της μαμάς μου.
Στον “Φοίνικα”, η προβληματική
είναι πολύ πιο δική μου: κατά πό-
σον μπορεί η τέχνη να αλλάξει
τον κόσμο. Πιστεύω ότι, όταν γρά-
φουμε ένα βιβλίο, πρέπει να πι-
στεύουμε ότι δεν θα είναι ένα βό-
τσαλο στη λίμνη αλλά ότι ο χρόνος
χωρίζεται στο πριν και στο μετά
της έκδοσης αυτού του βιβλίου».

– Αυτή η σκέψη δεν μπορεί να
σε εγκλωβίσει σε μια ψευδαί-
σθηση μεγαλείου και να καταν-
τήσεις λίγο γελοίος;

– Μα μόνον όσο γράφω έχω
ανάγκη από αυτό το συναίσθημα.
Οταν σταματά η εργάσιμη ημέρα
και αρχίζει η άλλη μου ζωή, στα-
ματά αυτό. Βέβαια, το βιβλίο το
γράφω συνέχεια. Το βλέπω στον
ύπνο μου, το σκέφτομαι συνέχεια,
πριν πέσω για ύπνο, όταν περπα-
τάω, όταν κάνω μπάνιο. Το μπάνιο

είναι η πιο γόνιμη στιγμή. Και δεν
κρατώ ποτέ σημειώσεις.
– Ποτέ;

– Πολύ σπάνια. Μια ιδέα που με
ενδιαφέρει θα επανέλθει. Πρέπει,
νομίζω, ο συγγραφέας, ο καλλιτέ-
χνης, να είναι ένας συνδυασμός
του υψιπετείν και μιας ρεαλιστικής
αντιμετώπισης των πραγμάτων,
για να μην απογοητευτεί οικτρά.
Διότι έτσι και αλλιώς θα απογοη-
τευτείς. Ακόμα και ο «Φοίνικας»,
που έχει πουλήσει 26.000 αντίτυπα
μέσα σε έξι μήνες, σκέφτομαι: γιατί
δεν έχει γίνει επανάσταση; Δεν εί-
ναι το ζήτημά μου το ταμείο, να
πουλήσει περισσότερο, αλλά να
αλλάξει ο τρόπος με τον οποίο σκέ-
φτονται οι άνθρωποι. Eχω απόλυτη
συνείδηση, από την άλλη μεριά,
ότι τα βιβλία είναι βραδείας καύσης
εκρηκτικοί μηχανισμοί. Μας επη-
ρεάζουν υπόγεια. Εμένα η απα-
σχόλησή μου, ο έρωτάς μου, είναι
το γράψιμο. Και όταν δεν γράφω,
μου αρέσει να βλέπω ανθρώπους,
να συζητώ. Στη νεότητά μου, αλλά
και τώρα σε έναν βαθμό –και φαν-
τασιακά σίγουρα πάρα πολύ–, ζω
μποέμικα. Διαβάζοντας το τελευ-

ταίο βιβλίο του Χαράρι, συνειδη-
τοποίησα ότι ο μποέμ είναι στην
πραγματικότητα η επιβίωση του
τροφοσυλλέκτη, του ανθρώπου
που ζει πριν από την Αγροτική
Eπανάσταση, που δεν έχει το έχειν
του βίου του, είναι ένας νομάς που
προσπαθεί να βρει την τροφή του
και εξαιτίας αυτού ζει συγκλονι-
στικές περιπέτειες. Ο άνθρωπος
μετά την Αγροτική Επανάσταση
απέκτησε το χωραφάκι του, τον
δέσμευσε τοπικά και του δημιούρ-
γησε ένα σωρό από άγχη, μη τυχόν
και χαθεί η σοδειά ή του την πά-
ρουν ξένοι εισβολείς, και έχασε
αυτή τη joie de vivre (τη χαρά της
ζωής). Γιατί τι είναι ο περιπετειώδης
τύπος; Eνας τροφοσυλλέκτης. Που
βγαίνει όπου τον οδηγεί η ανάγκη
του χωρίς να στέκει πουθενά.

– Θα όριζες έτσι τον εαυτό σου;
– Οχι, θα ήμουν ψεύτης. Εχω

παιδί και σπίτι, πληρώνω το σχο-
λείο του παιδιού. Είμαι όμως
κατ’ εξοχήν νοσταλγός της τρο-
φοσυλλεκτικής ζωής. Μια τέτοια
ζωή είναι και η ζωή μου ως συγ-
γραφέα. Aλλωστε πιστεύω ότι
το νόημα στη ζωή το δίνουν οι
συγγραφείς και οι καλλιτέχνες.
Ακόμα και στις πιο αρχέγονες
κοινωνίες ο αφηγητής ήταν πολύ
σημαντικό πρόσωπο.

– Ο πολιτικός είναι storyteller;
Ο Τσίπρας είναι καλός story-
teller;

– Ναι. Εχει απήχηση η ιστορία
του.

– Μα απλώς λέει αυτό που θέλει
να ακούσει ο κόσμος. Εσύ είσαι
καλός storyteller γιατί λες αυτό
που θες να πεις εσύ και βρίσκεις
ανταπόκριση.

– Ναι, αλλά στον Τσίπρα εμπι-
στεύονται τη ζωή τους, σε μένα
εμπιστεύονται την τιμή του βιβλίου.
Δεν θα μπορούσα να κάνω τη δου-
λειά του Τσίπρα, θα βαριόμουν.
Ξέρεις, όταν είχε αρχίσει η κρίση
και εγώ είχα λάβει αντιδημοφιλείς
θέσεις, κάποια στιγμή δεν είχα κα-
θόλου δουλειά. Hμουν στην Κέρ-
κυρα και ζούσα από τα έτοιμα,
αλλά γενικά με πολύ λίγα λεφτά,
με την Αλεξάνδρα και τη Νίκη μω-
ρό. Σκέφτηκα ότι ο Μάρκος Βαμ-
βακάρης, όταν δεν είχαν επιτυχία
τα τραγούδια του –γιατί πέρασαν
καμιά εικοσαριά χρόνια που ήταν
στα αζήτητα–, είχε γίνει μανάβης
στο Αιγάλεω. Είχα σκεφτεί λοιπόν
να κάνω δύο πράγματα. Το ένα
ήταν να γράφω επικηδείους. Να
συμβληθώ με γραφεία τελετών και
όταν πεθαίνει κάποιος να έλεγαν
στους συγγενείς, αν θέλετε να σας
γράψει επικήδειο ο Χωμενίδης, κο-

στίζει τόσο. Και θα έγραφα: «Πο-
λύκλαυστε Επαμεινώνδα, εσύ που
πέρασες τη ζωή σου στον ΟΤΕ Κα-
λαμάτας, ήσουν το κόσμημα του
ΟΤΕ. Πόσο υπέροχος οικογενειάρ-
χης ήσουν, πόσο υπέροχος κυνη-
γός». Και ήμουν έτοιμος να τον
απαγγείλω κιόλας. Το δεύτερο ήταν
να πηγαίνω με ένα φορτηγάκι στα
χωριά και να λέμε από το μεγάφω-
νο: «Απόψε στην πόλη σας ο βρα-
βευμένος συγγραφέας Χωμενίδης.
Oποιος θέλει να του υπαγορεύσει
την αυτοβιογραφία του να προ-
σέλθει…», και θα έγραφα τη ζωή
του Μπαρμπα-Γιάννη του ναυτικού,
τη ζωή του Μαστραντώνη του επι-
πλοποιού. Μετά όμως έγραψα τη
«Νίκη», δεν πίστευα ότι θα που-
λήσει, την έγραψα για το κοριτσάκι
μου. Ετσι, δεν τα έκανα αυτά, και
η ζωή μου δεν έφτασε σε αυτό το
αδιέξοδο για να αναγκαστώ να τα
κάνω. Για σκέψου όμως, τι περι-
πετειώδες κορίτσι θα γινόταν η
Νίκη μου αν παίρναμε το φορτη-
γάκι και ο πατέρας της γινόταν
πλανόδιος συγγραφέας.

– Οπότε, ως συγγραφέας, κάνεις
πάταγο με το «Σοφό Παιδί», με-
σολαβεί μια μεγάλη περίοδος με
επιτυχημένα βιβλία, αλλά και με
συχνή την παρουσία σου στην
τηλεόραση, στο ραδιόφωνο, χω-

ρίς όμως να κάνεις αυτό το εμ-
πορικό άλμα, μέχρι που ήρθε η
«Νίκη». Σωστά;

– Κοίτα, ήταν λάθος μου που
έβγαινα στην τηλεόραση. Δεν είχα
κανένα λόγο να βγαίνω στην τη-
λεόραση. Δεν μιλούσα για τα βιβλία.
Δεν είχα καμία δουλειά να το κάνω.
Τα βιβλία μου γενικά πουλούσαν
γύρω στις 20.000, η «Νίκη» ξεπέ-
ρασε τις 50.000 σε καιρό κρίσης.
Δεν ξέρω όμως αν η «Νίκη» πριν
από την κρίση θα ενδιέφερε κα-
νέναν.

Αρεσε όμως και, γενικά, είμαι
χαρούμενος, γιατί έχω περάσει πο-
λύ ωραία στη ζωή μου. Αν δεν υπήρ-
χε η μικρή Νίκη, η κόρη μου, για
την οποία θέλω να ζήσω και να τη
δω να μεγαλώνει, αν αύριο πέθαινα,
θα έλεγα πως έχω ζήσει 52 χρόνια
πολύ απολαυστικά. Τα έζησα όλα.
Πέρασα πολύ χαρούμενα και πολύ
λυπημένα. Eζησα μεγάλους θριάμ-
βους και απίστευτες συμφορές.
Eχασα τον πατέρα μου 13 χρόνων
και ενώ τον γνώρισα πολύ καλά,
δεν έζησε αρκετά για να τον φέρω
στα ανθρώπινα μέτρα. Η πλάκα εί-
ναι ότι του μοιάζω πάρα πολύ και
ως χαρακτήρας. Αλλά ο μπαμπάς
μου είχε ταλαιπωρηθεί πολύ πε-
ρισσότερο από μένα. Hταν αστό-
παιδο αλλά βρέθηκε να πουλάει
λεμόνια στην Ομόνοια.

Τα βιβλία
είναι βραδείας
καύσης
εκρηκτικοί
μηχανισμοί
Ο Χρήστος Χωμενίδης μιλάει στην «Κ»

«Ο μποέμ είναι στην πραγματικότητα η επιβίωση του τροφοσυλλέκτη, του ανθρώπου που ζει πριν από την Αγροτική Eπανάσταση, που δεν έχει το έχειν του
βίου του, είναι ένας νομάς που προσπαθεί να βρει την τροφή του και εξαιτίας αυτού ζει συγκλονιστικές περιπέτειες», λέει ο Χρήστος Χωμενίδης.

– Σου μιλούσε για τον πατέρα του,
για τον Χρήστο Χωμενίδη, έναν
από τους ιδρυτές του ΕΑΜ;

– Ναι, αλλά κάποια στιγμή βαρέ-
θηκε. «Oλο για τον μπαμπά μου θα
σου μιλάω;», έλεγε. Ο μπαμπάς μου
είχε πρωτοπεί ότι αυτό που πρέπει
να κάνουμε στη ζωή μας είναι να
μπαίνουμε στη θέση των άλλων.
Μου έλεγε: τον πατέρα μου τον σκό-
τωσαν οι Γερμανοί και έναν θείο της
μάνας μου εξ αγχιστείας, που έγινε
υπουργός στην κυβέρνηση Τσολά-
κογλου, τον θείο Γιάννη, θα έπρεπε
να τον μισώ. Αλλά δεν τον μισώ,
γιατί το να μισείς είναι εύκολο. Πρέ-
πει να μπαίνεις στη θέση του άλλου,
να καταλαβαίνεις τα διλήμματα που
αυτός αντιμετώπισε και τις αποφά-
σεις που πήρε. Αυτό μου το είπε
όταν ήμουν 11 χρόνων και είναι ο
μπούσουλας της ζωής μου.

– Μπορεί να είναι και αυτό που σε
έκανε συγγραφέα;

– Ναι, και θυμάμαι πού μου το
είπε. Εξω από το σινεμά «Αλεξάνδρα»
στην Πατησίων. Την απώλεια του
πατέρα μου δεν την περίμενα. Ειδικά
ένα αγόρι δεν τα καταλαβαίνει αυτά,
τα κορίτσια ίσως είναι πιο έτοιμα.
Τις τελευταίες δύσκολες είκοσι μέρες
της ζωής του, η μάνα μου ήθελε να
μένει κοντά στον πατέρα μου, οπότε
με έστελνε σε συγγενείς. Ηταν κα-
λοκαίρι. Κάποια στιγμή με έστειλε

σε δύο ξαδερφούλες μου. Η μεγάλη
μου ξαδέρφη ήταν δεκάξι χρόνων
και πάμε σινεμά, στο «Γρανίτα από
λεμόνι», και βλέπω τον πρωταγωνι-
στή σε ένα σινεμά και αυτός να πιάνει
το στήθος στο κορίτσι που κάθεται
δίπλα του. Στην ξαδέρφη μου είχαν
πει ότι ο Χρήστος μένει μαζί μας
γιατί ο μπαμπάς του πεθαίνει και να
είσαι πολύ καλή μαζί του, μην του
φέρεις ποτέ αντίρρηση. Την επόμενη
μέρα πάμε να δούμε τη «Ρεβέκκα»
του Χίτσκοκ στη «Ριβιέρα» και της
πιάνω το στήθος. Δεν αντιδρά, παρότι
ήταν σαφές ότι δεν ήθελε. Γυρνάμε
σπίτι και αυτή πάει και ξαπλώνει
στη βεράντα. Μάλλον με φοβόταν.
Ξύπνησα κατά τη 01.25, πήγα να
πιω νερό και είδα ότι είχε κατεβάσει
τα ρολά στη βεράντα, ξαπλωμένη
σε μιαν αιώρα, είχε σγουρά μαλλιά

κι έτρεχε και λίγο σάλιο από τα χείλη
της έτσι όπως κοιμόταν. Μου φάνηκε
τόσο όμορφη. Σκέφτηκα ότι αυτό το
κορίτσι είναι η ζωή η ίδια. Ηταν 3
Ιουλίου του 1979. Εκείνη τη νύχτα
πέθανε ο πατέρας μου. Γενικά, είχε
καταπιεστεί από τις εθνικές συμφο-
ρές, από το γεγονός ότι δεν ανήκε
ούτε στην Αριστερά ούτε στη Δεξιά.
Ηταν ένα παιδί που δεν είχε λιμάνι.
Αυτό ισχύει και για μένα, αλλά εγώ
ζω σε άλλες, πιο εύκολες εποχές.

– Είναι πρόσωπα μιας Ελλάδας που
αγαπάς αυτά που εμφανίζονται
στον «Φοίνικα»;

– Ναι, τη γουστάρω πολύ την Ελ-
λάδα. Θεωρώ ότι η ελληνική λογο-
τεχνία είναι ένα εκκρεμές που κινείται
από τον Καβάφη στον Σολωμό. Και
για να εκδηλώσω την προτίμησή
μου, στην καλύτερη περίπτωση εί-
μαστε όλοι υποσημειώσεις στο έργο
του Καβάφη. Ο Καβάφης είναι κάτι
που δεν μπορώ να συλλάβω. Οσες
φορές και αν τον διαβάσω, πάντα

βρίσκω κάτι καινούργιο. Ξέρεις, βρέ-
θηκε στη βιβλιοθήκη του Καβάφη
μια συλλογή από τα ποιήματα του
Καρυωτάκη που δεν τα είχε διαβάσει.
Ακοπα. Τα βαρέθηκε μάλλον, τι να
πω.

– Ενδιαφέρουσα πληροφορία. Ο
στίχος από το ποίημα του Εμπει-
ρίκου για την οδό Φιλελλήνων και
τους Ελληνες, που έκαναν «Οίστρο
της ζωής το φόβο του θανάτου»,
σε χαρακτηρίζει;

– Ο Εμπειρίκος είναι άλλος ένας
ποιητής που αγαπώ πολύ. Αν θα
έδινα Νομπέλ, στον Εμπειρίκο θα
το έδινα. Υποθέτω του Εμπειρίκου
θα του άρεσε ο «Φοίνικας». Είναι
ένα λίγο εμπειρίκειο βιβλίο.

– Αλήθεια, μετά τον «Φοίνικα»,
τι;

– Μετά τον «Φοίνικα» είχα σκε-
φτεί να μην ξαναγράψω τίποτα. Αλ-
λά όταν δεν γράφω, υποφέρω. Σκέ-
φτηκα να γράψω ένα βιβλίο στο
οποίο θα πρωταγωνιστεί ένας μη-
τροπολίτης. Εκανα πάρα πολλή
έρευνα. Επί τρεις μήνες. Βγήκα με
ανθρώπους της Εκκλησίας, πήγα
στο Αγιον Ορος. Συγκλονιστικό το
Αγιον Ορος. Και άρχισα να το γρά-
φω. Και εκεί που είχα γράψει δυο-
τρία κεφάλαια, στα γενέθλιά μου,
που βρισκόμουν στην Κρήτη για
μια περιοδεία της Γωγώς Μπρέμπου
ως γκρούπι και τρώγαμε με τον θία-
σο, τους ακούω να λένε πόσο στε-
ναχωρήθηκε ο ομηρικός Μενέλαος
που έχασε την ωραία Ελένη. Λέω,
πού ξέρετε ότι στενοχωρήθηκε;
Μπορεί τόση ομορφιά να μην την
αντέχει. Και γεννήθηκε ένα βιβλίο
έτσι, αυτό που γράφω τώρα. Οσο
μεγαλώνω και βλέπω τη ζωή μου
προς τα πίσω, με ενδιέφεραν πάντα
τα βιβλία και τα κορίτσια. Τι ωραίο
πράγμα να βλέπεις το νόημα του
κόσμου στα μάτια ενός κοριτσιού.

Καλοκαίρι του ’79... και πάμε σινεμά, στο «Γρανίτα από λεμόνι»

Ο πατέρας μου είχε
καταπιεστεί από
τις εθνικές συμφορές,
από το γεγονός ότι δεν
ανήκε ούτε στην Αρι-
στερά ούτε στη Δεξιά.

Κάποια στιγμή, στην
αρχή της κρίσης,
που δεν είχα καθόλου
δουλειά, σκέφτηκα να
συμβληθώ με γραφεία
τελετών και να
γράφω επικηδείους.
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· Το μερίδιο ακροματικότητας είναι ο συνδυασμός της
  ακροαματικότητας ενός ραδιοφωνικού σταθμού
  και της συνεχoύς διάρκειας που τον ακούν
  χωρίς διακοπή οι ακροατές του.
· Σύμφωνα με την έρευνα ακροαματικότητας που
  διενήργησε η κοινοπραξία IMR – SYMMETRON – 
  UNIVERSITY OF NICOSIA τη χρονική περίοδο από
  1Ιουνίου μέχρι 12 Αυγούστου και από 
  27 Αυγούστου μέχρι 30 Σεπτεμβρίου 2018
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Εν αγνοία μας, ίσως, όλοι παράγουμε τέχνη
Η «Η Πολύχρωμη Ιστορία της Φρίντα Κ.» είναι μία συλλογική δουλειά και στην «Κ» μίλησε η ηθοποιός Χριστίνα Κωνσταντίνου

Συνέντευξη στον
ΑΠΟΣΤΟΛΟ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗ

Ανεβαίνει η παράσταση «Η Πολύ-
χρωμη Ιστορία της Φρίντα Κ.» και
όπως μου λέει η Χριστίνα Κωνσταν-
τίνου δεν είναι ακόμη μία βιογραφία
της, «Σκάψαμε ακόμη πιο βαθιά, ώστε
να βρούμεπώς αυτή η τόσο ιδιαίτερη
φυσιογνωμία μπορεί να μιλήσει στο
σήμερα, πώς μπορεί να επηρεάσει
τον σύγχρονο άνθρωπο», μου λέει.
Είναι αλήθεια ότι η Φρίντα είναι μία
αξιοπρόσεκτη περίπτωση καλλιτέχνη
και ανθρώπου που άφησε ανεξίτηλο
το στίγμα της και ίσως να έχει ακόμα
πολλά να πει. Η παράσταση είναι μία
συλλογική δουλειά και αυτό έχει το
ενδιαφέρον του (8 ηθοποιοί επί σκη-
νής και δύο φοιτητές δραματικής
σχολής) έδωσαν τη δική τους ερμη-
νεία για τη Φρίντα σήμερα.

–Η αφορμή είναι η Φρίντα Κάλο
ή η παράσταση είναι για τη Φρίντα
Κάλο;

–Η Φρίντα Κάλο και όλα όσα η
ίδια εκπροσωπεί και εκφράζει είναι
πρωτίστως η αιτία και όχι η αφορμή
για την παράσταση. Ωστόσο, δεν
θελήσαμε να γράψουμε και να ανε-
βάσουμε μία ακόμη βιογραφία της.
Σκάψαμε ακόμη πιο βαθιά, ώστε να
βρούμε πώς αυτή η τόσο ιδιαίτερη
φυσιογνωμία μπορεί να μιλήσει στο
σήμερα, πώς μπορεί να επηρεάσει
τον σύγχρονο άνθρωπο, στηριζόμενοι
συγγραφικάστα κομβικά σημεία της
ζωής της και αντιπαραβάλλοντάς
την με τη σημερινή της εικόνα.

–Η ιδέα για μία τέτοια πρωτότυπη
παράσταση, κειμενικά και μουσικά
πώς προέκυψε;

–Η ανάγκη μας να μιλήσουμε μέσα
από τη Φρίντα, αφήνοντας τη φαν-

τασία μας ελεύθερη να περιπλανηθεί
σε αυτά που η ίδια θα μπορούσε να
πει, βασισμένοι, ωστόσο, στο τι είπε
στην πραγματικότητα και στο πώς
δρούσε στ’ αλήθεια, ήταν πολύ έν-
τονη, βαθιά και ουσιαστική. Κάπως
έτσιη Λέα, ο Παναγιώτης κι εγώ, πε-
ράσαμε μια άνοιξη, ένα καλοκαίρι
και ολίγον φθινόπωρο μελετώντας
ατελείωτα τόσο τη βιβλιογραφία που
υπάρχει σχετικά με τη Φρίντα Κάλο,
αλλά και των ανθρώπων που την
επηρέασαν, ερευνώντας παράλληλα
το πολιτικοκοινωνικό πλαίσιο στο
οποίο διαμορφώθηκε και έδρασε.
Συζητήσαμε, διαφωνήσαμε κι αμ-
φισβητήσαμε πολλές φορές αυτό
που κάναμε μέχρι να καταλήξουμε
εδώ που καταλήξαμε. Στη συνέχεια
με μια εκλεκτή ομάδα συναδέλφων
(8 ηθοποιοί επί σκηνής και δύο φοι-
τητές δραματικής σχολής), αλλά και
εμπνευσμένων συντελεστών δημι-
ουργήσαμε το αποτέλεσμα που θα
δείτε προσεχώς...

–H ζωή είναι τέχνη ή το αντί-
στροφο, τελικά καταλήξατε;

–Προσωπικά δεν αναρωτιέμαι.
Το ερώτημα είναι καθαρά ρητορικό.
Η ζωή δημιουργεί τέχνη και η τέχνη
δημιουργεί ζωή. Και η Φρίντα Κάλο
είναι μια χαρακτηριστική περίπτω-
ση αυτού του ισχυρισμού. Το ίδιο
και η μητέρα μου, μια πολύτεκνη
μητέρα που έπλεκε με σμιλί υπέροχα
σεμεδάκια μέχρι τα μεσάνυχτα για
να τα πουλήσει ώστε να ζήσει την
οικογένειά της. Η ίδια μπορεί να
μην το βλέπει έτσι φυσικά, αλλά
τα σεμεδάκια της είναι έργα τέχνης.
Κι η αξία τους είναι ακόμη μεγα-
λύτερη από αυτήν ακριβώς την
άγνοιά της. Η ανάγκη για ζωή και
η ανάγκη για τέχνη προϋποθέτουν
δημιουργία. Με λίγα λόγια όλοι πα-
ράγουμε τέχνη ακόμη κι αν δεν
έχουμε ιδέα ότι το κάνουμε… Είναι
αυτή η μαγική ένωση του έμψυχου
με το άυλο που δημιουργούν την
αθανασία ή έστω την ψευδαίσθησή
της...

–Μπορεί πραγματικά η τέχνη
να αλλάξει τον κόσμο ή είναι ένας
ευσεβής πόθος;

–Μπορώ να σου δώσω δύο τελείως
διαφορετικές απαντήσεις και να πι-
στεύω και στις δύο εξίσου. Κι αυτό
γιατί στη μία απάντηση θα έχω υπό-
ψη μου την τέχνη και θα βροντο-
φωνάξω «ναι, η τέχνη μπορεί να αλ-
λάξει τον κόσμο» και στην άλλη
απάντηση θα έχω υπόψη μου τους
εκπροσώπους της τέχνης ή τους φι-
λότεχνους και θα πω πως «όχι, η τέ-
χνη δεν μπορεί να αλλάξει τίποτα,
αν δεν μπορέσει πρωτίστως ο άν-
θρωπος να σέβεται τον άνθρωπο».
Ένα θεατρικό έργο, ένα έργο τέχνης,
μια μελωδία, ένα ποίημα, ένα μυθι-
στόρημα είναι ικανά από μόνα τους
να σε κάνουν να αναθεωρήσεις πολλά
πράγματα, αλλά η τέχνη είναι τόσο

ευρεία και τόσο ποικιλόμορφη που
μπορεί ακόμη και να διχάσει. Μόνο
αν υπάρχει πραγματικός σεβασμός
μπορεί να ενώσει. 

–Όπως διαβάζω στο δελτίο Τύ-
που ετοιμάζετε μια υπαρξιακή πα-
ράσταση. Ισχύει;

–Θέτουμε σημαντικά ερωτήματα
σχετικά με τον άνθρωπο και τις αν-
θρώπινες σχέσεις όπως κάνουν νο-
μίζω όλα ανεξαιρέτως τα θεατρικά
έργα ακόμη και τα πιο ανάλαφρα…
Δεν δίνουμε απαντήσεις, γιατί πολύ
απλά δεν τις έχουμε και που να τις
είχαμε δηλαδή πάλι δεν θα τις δίνα-
με… Είναι παράσταση συνόλουπου
συνδυάζει χιούμορ, βιογραφικά και
φανταστικά στοιχεία και που έχει
ως επίκεντρο τον άνθρωπο. 

–Μήπως είμαστε αυστηροί με
την εποχή μας; Θέλω να πω μήπως
δυσανασχετούμε με την τεχνολο-
γική πρόοδο περισσότερο από όσο
πρέπει;

–Σε όλες τις εποχές ο άνθρωπος
έχει την τάση να αμφισβητεί το πα-
ρόν, να δαιμονοποιεί το μέλλον και
να εξιδανικεύει το παρελθόν. Η τε-
χνολογική πρόοδος είναι θαυμάσια
αν ξέρεις πώς να τη διαχειριστείς.
Δύο άνθρωποι μπορούν να παρα-
μείνουν ερωτευμένοι για ένα χρόνο
μέσω messenger τη στιγμή που ίσως
και να χώριζαν σε ένα μήνααν έμεναν
πραγματικά μαζί. Όλα είναι θέμα
επιλογών και διαχείρισης...

–Αναρωτήθηκες πώς θα ζούσε
σήμερα η Φρίντα;

–Είτε θα έβρισκε έναν τρόπο να
μας εξέπληττε ως μια άλλη Μαντόνα
είτε απογοητευμένη με την έλλειψη
ταυτότητας και γνησιότητάς μας θα
απομονωνότανστονδικό της μικρό-
κοσμο. Με τη διαφοράότι ίσως τώρα
να μην την ανακάλυπτε κανείς...

Οι συντελεστές της παράστασης δεν θέλησαν να γράψουν και να ανεβάσουν
μία ακόμη βιογραφία της Φρίντα Κάλο, αυτό που έκαναν ήταν να δουν πώς μι-
λάει στο σήμερα η ζωγράφος.

Με λίγα λόγια όλοι παρά-
γουμε τέχνη ακόμη κι αν
δεν έχουμε ιδέα ότι το κά-
νουμε… Είναι αυτή η μα-
γική ένωση του έμψυχου
με το άυλο που δημιουρ-
γούν την αθανασία ή έστω
την ψευδαίσθησή της...
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Μ Α Τ Ι Ε Σ

MICHELLE OBAMA
Becoming. Η δική μου ιστορία
μτφρ. Ρηγούλα Γεωργιάδου, 
Τάκης Δρεπανιώτης 
εκδ. Aθενς Bookstore publications, σελ. 502

Τ ι μαθαίνει κανείς από την αυτο-
βιογραφία της τέως Πρώτης Κυ-

ρίας των Ηνωμένων Πολιτειών Μι-
σέλ Ομπάμα, την οποία αυτή τη
στιγμή διαβάζουν εκατομμύρια
αναγνώστες σε όλη την υφήλιο;
Παιδικά χρόνια σε μια ταχέως υπο-
βαθμιζόμενη εργατική γειτονιά του
Σικάγου, καθώς οι λευκοί κάτοικοι
μετακινούνται στα προάστια. Μια
στενότερη και μια ευρύτερη έγ-
χρωμη οικογένεια η οποία νοιάζεται
και ανατρέφει με αρχές και τρυφε-
ρότητα τα παιδιά της. Μια πεισμα-
τάρα προικισμένη μικρή Μισέλ
αποφασισμένη να επιτύχει – και η
οποία στα είκοσι πέντε χρόνια της
κατορθώνει με πτυχία από το Πρίν-
στον και το Χάρβαρντ να γίνει κα-
λοπληρωμένο στέλεχος σε έναν
από τους δικηγορικούς κολοσσούς
των ΗΠΑ.

Το πρώτο μέρος της αυτοβιογρα-
φίας περιέχει χρήσιμες πληροφορίες
για την αμερικανική ζωή των κα-
τώτερων κοινωνικών στρωμάτων.
Ομολογώ, ωστόσο, πως βρίσκω πιο
ενδιαφέρουσα την ιστορία του «Ενα
δέντρο μεγαλώνει στο Μπρούκλιν»
(1943) της Μπέτι Σμιθ με τις περι-

πέτειες της μικρής Φράνσι Νόλαν
στις αρχές του περασμένου αιώνα
από το success story της Αφροα-
μερικάνας Μισέλ Ρόμπινσον Ομ-
πάμα. Διότι, παρά τις δυσκολίες, η
αυτοβιογραφούμενη ηρωίδα δείχνει
προορισμένη να επιτύχει στον ένα
και μοναδικό
δρόμο που ήταν
εξ αρχής σε θέ-
ση να χαράξει:
πολύ καλές
σπουδές για να
ξεφύγει από
τους περιορι-
σμούς της έγ-
χρωμης κατα-
γωγής και συμ-
μετοχή σε μία
από τις εταιρεί-
ες που σε εκτο-
ξεύουν στις ελίτ
των υψηλά αμει-
βόμενων Αμερι-
κανών. Το δη-
λώνει, άλλωστε,
ρητά και η κατά τα άλλα υποστη-
ρικτική μητέρα της Μισέλ όταν λέει:
«Βγάλε χρήματα και μετά φροντίζεις
για την ευτυχία».

Το ενδιαφέρον στο «Becoming»
αρχίζει όταν η Μισέλ συναντά τον
Μπαράκ και αρχίζει να αναζητεί
κάποιον άλλον δρόμο, αρχίζει να
θέτει άλλους στόχους, αρχίζει να
προσπαθεί να διαμορφώσει έναν

διαφορετικό εαυτό – επιλέγοντας
την εθελοντική εργασία, τις μη
κερδοσκοπικές οργανώσεις, μιαν
όχι αυτονόητη καριέρα. Το ενδια-
φέρον αρχίζει όταν η Μισέλ προ-
σπαθεί να συμφιλιωθεί με την ιδέα
πως δεν θα ζήσει τη συμβατική ζωή

της μέσης οικο-
γένειας που είχε
φανταστεί, όταν
παλεύει να δη-
μιουργήσει μια
παραδειγματική
περσόνα ενώ-
πιον ενός πολι-
τικού συστήμα-
τος και ενός συ-
στήματος ΜΜΕ
που με κακό-
βουλη διάθεση
και νοσηρή πε-
ριέργεια την
ελέγχει προκει-
μένου να της
βρει ψεγάδια.
Το ενδιαφέρον

προκύπτει όταν, έχοντας αναδειχθεί
σε δημόσια φιγούρα, η Μισέλ απο-
φασίζει όχι να αναμειχθεί στην πο-
λιτική απέναντι στην οποία επα-
νειλημμένως δηλώνει δυσπιστία,
αλλά να διδάξει με τα λόγια και τις
πράξεις της. Ενώ λοιπόν παλεύει
να μην αμελήσει τα δυο της παιδιά,
συμμετέχει στην προεκλογική εκ-
στρατεία Ομπάμα εκθέτοντας πλή-

ρως τον εαυτό της – τις προσω-
πικές ανασφάλειες, τα οικογενει-
ακά διλήμματα, τις δυσκολίες να
ξεπεράσει προκαταλήψεις αιώνων
απέναντι στην αφροαμερικανική
καταγωγή της. Και αργότερα, από
τη θέση της Πρώτης Κυρίας, ξε-
κινά τεράστιους αγώνες για τη
δημιουργία θεσμών εμψύχωσης
των νεαρών ηλικιών που ανήκουν
σε μη προνομιούχες ομάδες ή
για την καταπολέμηση του τε-
ράστιου αμερικανικού προβλή-
ματος της παιδικής παχυσαρκίας
πείθοντας τις αλυσίδες των φαστ
φουντ να περιορίσουν τα ανθυ-
γιεινά συστατικά και δημιουρ-
γώντας έναν παραδειγματικό λα-
χανόκηπο στις ανοικτές εκτάσεις
του Λευκού Οίκου.

Το «Becoming» κινεί το ενδια-
φέρον μας, καθώς η Μισέλ Ομπάμα
συντονίζει το βλέμμα της με το
δικό μας. Τι συμβαίνει μέσα στους
περίκλειστους χώρους του Λευκού
Οίκου, πώς ζουν οι άνθρωποι της
πιο υψηλής εξουσίας, πώς είναι να
παραχωρείς πλήρως την ελευθερία
των κινήσεών σου στις απαιτήσεις
του φαίνεσθαι και της εθνικής
ασφάλειας; Η συγγραφέας μάς κα-
θιστά κοινωνούς εμπειριών που
ήταν και για αυτήν πρωτόγνωρες
– της ερεθιστικής, προκλητικής,
φαντασμαγορικής ζωής που γνώ-
ρισε ως δημόσιο πρόσωπο.

Δραματικά –και μικρογραμματικά– του Λιμενικού
Χ αλκιδαίος από οχτώ χρονώ δεν

γινόταν να μην ερωτευθώ το
Λιμεναρχείο της πόλης και να μη
φθονώ το πλήρωμά του. Λίγα μέτρα
πέρα από τη Γέφυρα –με κεφαλαίο
γάμμα–, πάνω από τον παραθα-
λάσσιο σιδηροδρομικό σταθμό, κα-
τάλευκο με παραθυρόφυλλα μπλε
βαθύ, μου φάνταζε πλωτό.

Μ’ όλο που οι ναύτες της βάρδιας
στην παραλιακή λεωφόρο συχνά
μας κυνηγούσαν, όταν, άτακτη πι-
τσιρικαρία, ψαρεύαμε τολμηρά και
φασαριόζικα από τη Γέφυρα ώς τα
ριζά του Κόκκινου Σπιτιού, ο θαυ-
μασμός μου για τη στολή τους,
ιδίως στις παρελάσεις, ποτέ δε λι-
γόστεψε.

Κάποτε, Σημαιοφόρος πια, κον-
τραρίστηκα μαζί τους, τα έχω πει
αλλού, αλλά το Λιμενικό, που άρ-
γησα κάπως να το ξεχωρίσω από
το Ναυτικό, με ταξίδευε πρύμα σε
εξωτικά νερά.

Δεν πάει πολύς καιρός που αυτή
η αγάπη, σχεδόν βουλιαγμένη από
τότε που οι κληρωτοί λιμενικοί
ναύτες χάθηκαν οριστικά, αναδύ-
θηκε ορμητική χάρη σε σοβαρά
περιστατικά. Αρχίζω από το τελευ-
ταίο, το πιο απροσδόκητο. Στο
«Ιδρυμα Αγγελου και Λητώς Κατα-
κουζηνού» δεν πάει πολύς καιρός
που γινόταν η παρουσίαση ενός
βιβλίου. Κάποιος σφύριξε στην
υπεύθυνη του Ιδρύματος ότι είχα
υπηρετήσει στο Ναυτικό κι όταν
ετοιμαζόμουν να φύγω, ήλθε και
με ρώτησε αν είχα ακούσει ποτέ
το όνομα του Ναύαρχου Λιμενικού
Μανώλη Πελοποννήσιου. Οχι, απο-
κρίθηκα μισοδαγκωμένος, κι εκείνη
με λίγα λόγια μου είπε πώς μια
επέμβασή του έσωσε εκατοντάδες
ανθρώπους.

Ο Ναύαρχος ήταν πατέρας της.
Κρατούσε ένα περιοδικό, το άνοιξε
και μου τον έδειξε. «Το θέλετε;»
ρώτησε, και βέβαια το πήρα λαί-
μαργα. Κοίταξα τη φωτογραφία
του Μανώλη Πελοποννήσιου: πρό-
σωπο θαλασσινό, καπετάνιος όχι
όμως κουρσάρικου μπάρκου και
τσούρμου.

Το περιοδικό ήταν «Ο Εφοπλι-
στής», τεύχος Οκτωβρίου 2015, και
στις σελίδες 68-74 διάβασα την πε-
ρίληψη ενός φιλάνθρωπου ναυτικού
μυθιστορήματος. Πρόκειται για τη
σύγκρουση στις 21 Οκτωβρίου του
1988, ανοιχτά του Φαλήρου, του
κρουαζιερόπλοιου Jupiter, με το
ιταλικό φορτηγό Adige.

Στο Jupiter, εκτός του πληρώ-
ματος, επέβαιναν περίπου πεντα-

κόσιοι διδάσκαλοι και μαθητές.
Κεντρικός Λιμενάρχης Πειραιώς
τότε ο Μανώλης Πελοποννήσιος
και παίρνει επάνω του όλο το βάρος
της διασώσεως των επιβατών. Η
εξιστόρηση είναι περιληπτική,
αλλά τα ουσιώδη λέγονται. Δεν χω-
ρούν όλα εδώ, ούτε η σταδιοδρομία
του μετέπειτα Ναυάρχου, που ξε-
κίνησε από την Κίμωλο και κυβέρ-
νησε στα 24 του χρόνια ωκεανο-
πόρο πλοίο. Πάντοτε πρώτος και
βραβευόμενος στη σχολική του
ζωή, πρώτος στη Σχολή Εμπορικού

Ναυτικού, το ίδιο και στη Σχολή
Λιμενικών Δοκίμων. Από γεννη-
σιμιού του σκαρί για πλόες επικίν-
δυνους. Αν, φίλε αναγνώστη, αγα-
πάς τους «εργάτες της θαλάσσης»
–α, θαλασσινέ Ουγκώ!–, βρες το
τεύχος του «Εφοπλιστή».

Ηταν φυσικό ο διασώστης
Ναύαρχος να μου θυμίσει έναν
εξαιρετικό συνεχιστή του, τον Κυ-
ριάκο Παπαδόπουλο, υποπλοίαρχο
Λιμενικού, κυβερνήτη σκάφους,
που έπαιζε κορώνα-γράμματα τη
ζωή του για να σώζει τους δύστυ-
χους πρόσφυγες. Τον έχασε ο τόπος
νέον. Αν ζούσε ο Ναύαρχος Μα-
νώλης Πελοποννήσιος, θα ήταν ο
εξάρχων του θρήνου.

Είχε πέσει βαρειά σκιά στη χαρά
μου ένα καλοκαίρι που ο «Κύκνος»
με ταξίδεψε στη μητρώα Λίμνη και
δεν βρήκα στη θαλασσινή της σκά-
λα τον λιμενικό ναύτη. Ο λιμενικός
σταθμός είχε καταργηθεί. Αργό-
τερα, δεν έμαθα πότε ακριβώς και
γιατί, χειμώνας κρυερός άδειασε
για πάντα απ’ όλα τα λιμεναρχεία,
τα υπολιμεναρχεία και τους λιμε-
νικούς σταθμούς τις μπελαμάνες

και τις κολλαρίνες. Ο αέρας πήρε
τα πουλιά και από το παραγεφύριο
Λιμεναρχείο της Χαλκίδας. Υστερα
το κτίριο ορφάνεψε κι άλλο, όταν
οι σπουδαιότερες υπηρεσίες του
μεταφέρθηκαν σε χώρο που δε βλέ-
πει θάλασσα. Α, σε τέτοιο μέρος ο
μόνιμος Κεντρικός Λιμενάρχης του
Γριπονησιού, θα ξήλωνε τα γαλόνια
του και θα παρακαλιόταν να τον
έπαιρνε κανένα θολό βαπόρι «έξω
από τα όρια του κόσμου».

Σημαιοφόρος κάποτε του Ναυ-
τικού εγώ και ποιος ο λόγος να χα-
λιέμαι για το Λιμενικό, κάπου εξήν-
τα χρόνια από τότε που έβγαλα
οριστικά τη στολή; Μα για τη θα-
λασσινή του ανάσα και για τους
καπεταναίους του σαν τον Ναύαρ-
χο Μανώλη Πελοποννήσιο και τον
υποπλοίαρχο Κυριάκο Παπαδό-
πουλο, τους σωστικούς. Και γιατί
λυπήθηκα πολύ όταν εγκάρδιός
μου φίλος θύμωσε ανωφέλευτα με
ανώτατο Λιμενικό αξιωματικό, που
χρησιμοποίησε τη μόνη δόκιμη
αιτιατική πληθυντικού «απόπλους».

Μηδέν άγαν, φίλε μου, όταν μά-
λιστα πρόκειται για θαλασσινούς.

<<<<<<

Με ρώτησε αν είχα
ακούσει ποτέ το όνομα
του Ναύαρχου Λιμενι-
κού Μανώλη Πελοπον-
νήσιου – Οχι, αποκρίθη-
κα μισοδαγκωμένος, κι
εκείνη μου είπε πώς μια
επέμβασή του έσωσε
εκατοντάδες ανθρώπους.

Η Ελένη Λάππα - Οικονόμου γεν-
νήθηκε στο Νησί των Ιωαννίνων.
Σπούδασε Κλασική Φιλολογία, με-
τεκπαιδεύθηκε και δίδαξε στη μέση
εκπαίδευση. Το 2011 εξέδωσε τη
συλλογή διηγημάτων «Εντολή άνω-
θεν» (εκδ. Σοκόλη). Από τον Οκτώ-
βριο κυκλοφορεί το μυθιστόρημα
«Πλατεία Ambiorix» από τις εκδό-
σεις Οσελότος.

Ποια βιβλία έχετε αυτόν τον καιρό
πλάι στο κρεβάτι σας;
Τα βιβλία: «Ο Στόουνερ» του Τζον
Ουίλιαμς, «Το βαμμένο πουλί» του
Γιέρζι Κοζίνσκι, τη μελέτη του Γιάν-
νη Παπακώστα «Πού μας πάει αυτό
το αίμα;».

Ποιος ήρωας/ηρωίδα λογοτεχνίας
θα θέλατε να είστε και γιατί;
Χωρίς να ταυτίζομαι, θαυμάζω την
αιχμάλωτη των Ελλήνων Εκάβη στις
«Τρωάδες» του Ευριπίδη για την
ηρωική και υπερήφανη στάση της.

Διοργανώνετε ένα δείπνο. Ποιους
ποιητές ή συγγραφείς καλείτε, ζών-
τες και τεθνεώτες;
Καλώ σε χριστουγεννιάτικο δείπνο
τον Αλέξανδρο Παπαδιαμάντη και
τον Γιώργο Σεφέρη να συζητήσουν
για τα Χριστούγεννα του 2018 στην
Ελλάδα και στην Ευρώπη.

Ποιο ήταν το πιο ενδιαφέρον στοι-
χείο που μάθατε πρόσφατα χάρη
στην ανάγνωση ενός βιβλίου;
Από το «Ο Απατεώνας» του Χαβιέρ
Θέρκας έμαθα πως ο 97χρονος
Ισπανός Ενρίκ Μάρκο τους ξεγε-
λούσε για 30 χρόνια όλους προ-
βάλλοντας ψευδώς τον εαυτό
του ως αντιφρανκιστή ήρωα και
επιζήσαντα ναζιστικού στρατο-
πέδου. Ο θρίαμβος του ψεύ-
δους, όταν στοχεύει στο συλ-
λογικό ασυνείδητο.

Ποιο κλασικό βιβλίο διαβάσατε
πρόσφατα για πρώτη φορά;
Τo «Η μεταμόρφωση» του
Φραντς Κάφκα.

Και ποιο είναι το βι-
βλίο που έχετε δια-
βάσει τις περισσό-
τερες φορές;
Το «Ο ηλίθιος» του
Ντοστογιέφσκι
με συνοδεύει

από τα εφηβικά μου χρόνια. Με ει-
σήγαγε στη ρωσική λογοτεχνία ο
πρίγκιπας Μίσκιν, που ενσαρκώνει
την απόλυτη ανθρώπινη αγάπη.

Με ποια φαντάσματα του παρελ-
θόντος έρχεται αντιμέτωπη η Ελε-
ονόρα του βιβλίου;
Με όσους συλλαμβάνουν και βα-
σανίζουν τον ήρωα του βιβλίου,
τον πατέρα που τον καταδίδει, αυ-
τόν που τον προδίδει, τους αντάρ-
τες συνωμότες, την κοινωνία που
κοχλάζει.

Τι είναι αυτό που συνδέει την Ελ-
λάδα της αφθονίας με εκείνη της
βίας του Εμφυλίου στο βιβλίο σας;
Ζώντας στην ευμάρεια των Βρυ-
ξελλών, η Ελεονόρα τη δεκαετία
του ’90 δεν απαλλάσσεται από τις
μνήμες του Εμφυλίου, που έχουν
περάσει στο DNA της και επηρεά-
ζουν τη ζωή της. Ερευνά την αλή-
θεια, θέλει να μάθει για το άδοξο
τέλος του ήρωα Τηλέμαχου. Αυτή η
αναζήτηση την οδηγεί στον Εμφύ-
λιο και στην Ηπειρο του 1947-1948.

«Κι ό,τι απομένει το καταστρέφει
η μνήμη», γράφει κάπου ο Γερμανός
συγγραφέας Ζέμπαλντ. Θα το βλέ-
πατε σαν σχόλιο στο βιβλίο σας;
Το αντίθετο. Ισχύει ο στίχος από το
«Αξιον Εστί» του Ελύτη: «Τα θεμέ-
λιά μου στα βουνά… και πάνω τους
η μνήμη καίει άκαυτη βάτος».

500ΛΕΞΕΙΣ
ΜΕ ΤΗΝ ΕΛΕΝΗ ΛΑΠΠΑ - ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ

ΕΞ ΑΦΟΡΜΗΣ
Του Ν. Δ. ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΟΠΟΥΛΟΥ

ΚΡΙΤΙΚΗ
Της ΕΛΙΣΑΒΕΤ ΚΟΤΖΙΑ

Οταν η Μισέλ συναντά τον Μπαράκ

Το πρωτοσέλιδο της «Καθημερινής» την επομένη της σύγκρουσης, ανοιχτά του Πειραιά, του κρουαζιερόπλοιου Ju-
piter με το ιταλικό φορτηγό Adige. Το κρουαζιερόπλοιο, στο οποίο επέβαιναν περίπου 500 δάσκαλοι και μαθητές και
120 ναυτικοί - μέλη του πληρώματος, βυθίστηκε. Κεντρικός λιμενάρχης Πειραιώς, τότε, ο Μανώλης Πελοποννήσιος
πήρε επάνω του όλο το βάρος της δύσκολης διασώσεως.
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MΑΤΙΕΣ
ΣΤΟΝ
ΚΟΣΜΟ

ΒΕΡΟΛΙΝΟ
Οι πόλεις «γράφονται» και «ξαναγρά-
φονται». Λίγα παραδείγματα αστικών
αναπλάσεων είναι τόσο χαρακτηριστι-
κά –ως παλίμψηστα διαφορετικών
προσεγγίσεων– όσο η Νήσος των
Μουσείων στην καρδιά του Βερολί-
νου. Οι φωτογραφίες που διοχε-
τεύονται στον Τύπο αποκαλύπτουν τη
νέα προσθήκη στο συγκρότημα των
μουσείων. Είναι η James Simon Galle-
ry, που πήρε το όνομά της από τον
Χένρι Τζέιμς Σίμον (1851-1932), τον

Γερμανό επιχειρηματία και συλλέκτη
έργων τέχνης ο οποίος δώρισε στο
γερμανικό κράτος τις αμύθητες συλ-
λογές του. Ανάμεσά τους ήταν και το
μπούστο της Νεφερτίτης. Το νέο κτί-
ριο είναι έργο του διάσημου Βρετα-
νού αρχιτέκτονα Ντέιβιντ Τσίπερφιλντ
και μόλις παραδόθηκε προς χρήση
έπειτα από πολύχρονη διαδικασία οι-
κοδόμησης, που προέβλεπε ακόμη
και αλλαγή των σχεδίων προς χάριν
ενός πιο συμβατού με τον περιβάλ-
λοντα χώρο. Το κτίριο θα εγκαινιαστεί

στις αρχές του 2019 και η χρήση του
θα είναι αυτή ενός προθαλάμου για
τους χιλιάδες επισκέπτες στη Νήσο
των Μουσείων. Θα έχει ρόλο αντίστοι-
χο αυτού της Πυραμίδας στο Λούβρο,
καθώς θα δέχεται επισκέπτες και θα
τους κατευθύνει στο σημείο του προ-
ορισμού τους οργανώνοντας τον προ-
σανατολισμό τους. Η James Simon
Gallery δεν θα είναι απλώς ένα ωραίο
κτίριο υποδοχής του κοινού. Διαθέτει
επίσης αμφιθέατρο, κέντρο Τύπου και
αίθουσες περιοδικών εκθέσεων, βι-

βλιοπωλείο, καταστήματα, καφέ και
εστιατόρια  θα είναι μια πολιτεία αυτό-
νομη, αλλά η παρουσία της θα εξαρτά-
ται από τα παρακείμενα μουσεία. Εί-
ναι το έκτο κτίριο στη Νήσο των Μου-
σείων, το πιο νεωτερικό, και κόστισε
94 εκατ. δολάρια. Με υπόγειες στοές,
θα συνδέεται με τα παρακείμενα μου-
σεία, το Neues Museum (που είναι το
πλησιέστερο), το Altes Museum (έργο
του Καρλ Φρίντριχ Σίνκελ), το Μου-
σείο της Περγάμου και το Bode Muse-
um. Οι στοές θα κοσμούνται με αρχαι-

ολογικά εκθέματα. Καθώς το 2019 θα
παραδοθεί και το Humboldt Forum
(στη θέση του Ανακτόρου του Κάιζερ),
η ευρύτερη περιοχή των μουσείων θα
ενισχυθεί και θα μπορεί να προκαλεί
συνεχή ροή επισκεπτών, πυκνή κίνη-
ση ιδεών και κεφαλαίων με πολλαπλά
οφέλη για την πόλη του Βερολίνου,
που θα διαθέτει μία από τις συμπαγείς
συστάδες πολιτισμού και πολιτιστικής
αγοράς στον κόσμο. Το νέο κτίριο
προβλεπόταν στο νέο μάστερ πλαν
της Νήσου των Μουσείων.

Επιμέλεια: ΝΙΚΟΣ ΒΑΤΟΠΟΥΛΟΣ

Η Νήσος των Μουσείων επεκτείνεται και ενισχύεται
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ΒΑΓΙΑΔΟΛΙΔ
Η κληρονομιά του Τσιγίδα
Ο γιος του διάσημου Ισπανού γλύπτη
Εδουάρδο Τσιγίδα (1924-2002),
Λουίς, στέκεται μπροστά σε μερικά
από τα έργα του πατέρα του. Ο Λουίς
Τσιγίδα είναι πρόεδρος του Ιδρύματος
που φέρει το όνομα του πατέρα του
και είναι αφοσιωμένος στη διάδοση
του έργου του και στη συντήρηση του
ενδιαφέροντος γύρω από αυτό. Αυτή
την περίοδο παρουσιάζονται δύο εκ-
θέσεις στο Κέντρο Σύγχρονης Τέχνης
Patio Herreriano στο Βαγιαδολίδ με
θέμα το ίδιο το έργο του Τσιγίδα αλλά
και την επίδρασή του.

ΣΑΛΤΣΜΠΟΥΡΓΚ
Η Αγια Νύχτα από το 1818
Στο παρεκκλήσι της Αγίας Νύχτας,
όπως λέγεται χάριν λόγου, στο Ομ-
περντορφ, περίπου 20 χιλιόμετρα βο-
ρείως του Σάλτσμπουργκ, το κοινό
σχηματίζει ουρά. Η περίφημη «Αγια
Νύχτα» τραγουδήθηκε πρώτη φορά
σε αυτό το παρεκκλήσι του Αγίου Νι-
κολάου, στις 24 Δεκεμβρίου 1818. Τα
λόγια γράφτηκαν από τον Αυστριακό
ιερέα πατέρα Γιόζεφ Μορ (γεννημένο
στο Σάλτσμπουργκ το 1792) και η μου-
σική από τον Αυστριακό δάσκαλο και
συνθέτη Φραντς Ξαβιέ Γκρούμπερ
(1783-1863).

ΜΠΙΛΜΠΑΟ
Βίντεο για ξεχωριστή εμπειρία
Και μόνο το περιβάλλον που δημιουρ-
γεί αυτό το σχεδόν ψευδαισθητικό
βίντεο στο Μουσείο Γκούγκενχαϊμ στο
Μπιλμπάο αρκεί για να προσεγγίσει
κανείς την ένταση της εμπειρίας που
προσφέρει. Είναι η νέα αίθουσα Zero,
όπου προβάλλεται το νέο βίντεο υπο-
δοχής διάρκειας έξι λεπτών. Οι επι-
σκέπτες έχουν την ευκαιρία να βρε-
θούν μέσα σε ένα περιβάλλον που
συνομιλεί με όλες τις αισθήσεις παρα-
κολουθώντας το βίντεο που αφηγείται
την ιστορία της Μπιλμπάο, του μου-
σείου και των συλλογών του.
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ΠΑΡΙΣΙ
Ενας επιμελητής στο Λούβρο
Επιμελητής του τμήματος Ζωγραφικής
με ειδίκευση στην ιταλική τέχνη στο
Λούβρο, ο Βενσάν Ντελιεβέν ποζάρει
μπροστά στο έργο του Λεονάρντο ντα
Βίντσι «Η Παρθένος και ο Ιησούς με
την Αγία Αννα». Με την προσωπικότη-
τά του, συμβάλλει στην εξωστρέφεια
του μουσείου και με τη συγγραφική
του δραστηριότητα στην κατανόηση
της Αναγέννησης. Το Λούβρο συγκεν-
τρώνει εκατομμύρια επισκέπτες και
κάθε τμήμα αποκτά μεγάλη εξειδίκευ-
ση, με έμφαση στη συντήρηση αλλά
και στους νέους συσχετισμούς.
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ΒΙΡΤΖΙΝΙΑ
Το πορτρέτο του Ουάσιγκτον
Στο Μάουντ Βέρνον, στη Βιρτζίνια,
στο κτήμα που είχε ιδρύσει ο Τζορτζ
Ουάσιγκτον με το επισκέψιμο σήμερα
μουσείο, μεταφέρθηκε ένα από τα
γνωστά πορτρέτα του. Είναι δάνειο
από το Πανεπιστήμιο Washington &
Lee University με προορισμό το Μου-
σείο Donald W. Reynolds στο Μάουντ
Βέρνον. Πρόκειται για ένα από τα διά-
σημα πορτρέτα που είχε φιλοτεχνήσει
ο ζωγράφος (και πολυπράγμων)
Τσαρλς Ουίλσον Πιλ (Peale, γεν. 1741),
συνδεδεμένος με την εικονογραφία
της Αμερικανικής Επανάστασης.

Ο Κρόνος, ο θεός που τρώει τα
παιδιά του, θα έπρεπε, σε ορι-

σμένες περιπτώσεις, να είναι γυ-
ναίκα. Η μάνα κυοφορεί, η μάνα
τεκνοποιεί, θηλάζει, ανασταίνει το
παιδί, του προσφέρει ένα μέρος της
ταυτότητάς του, με την αγάπη της,
την τρυφερότητα και την αγκαλιά
της απαλύνει το σοκ του αφανισμού
που σαρώνει το νεογνό μετά την
βίαιη έξοδο από τη μήτρα, μετα-
τρέποντας τον κρύο αυτό κόσμο
σε ένα πιο ζεστό, φιλόξενο μέρος.

Αυτή είναι η θεωρία, τουλάχι-
στον, ή απλώς η μία πλευρά του νο-
μίσματος. Η άλλη είναι ότι, συχνά,
η μάνα καταπίνει το παιδί της – συ-
χνότατα με τις καλύτερες, τις ευ-
γενέστερες των προθέσεων. Ανοί-
γοντας τον «Μαγικό καθρέφτη», το
έξοχο ποίημα-παραμύθι για μικρούς
και μεγάλους που έγραψε η εκλεκτή,
τακτική συνεργάτις της «Κ» Μα-
ριαλένα Σπυροπούλου και εικονο-
γράφησε αριστοτεχνικά η Ντανιέλα
Σταματιάδη, ξεχνώ τις μανάδες-

αράχνες και θυμάμαι τη (δύσκολη,
ζόρικη) μαμά μου στις πιο τρυφερές
στιγμές της.

Η φροντισμένη έκδοση (από το
Μεταίχμιο) περιλαμβάνει και ένα
σύντομο επίμετρο του ψυχιάτρου-
ψυχαναλυτή (και ποιητή) Θανάση
Χατζόπουλου, μέσα από το οποίο
ερμηνεύει, συνοπτικά και κατανοη-
τά, το περίφημο στάδιο του καθρέ-
φτη, την ιστορία δηλαδή που αφη-
γείται η, επίσης ψυχοθεραπεύτρια,

Μαριαλένα Σπυροπούλου (και συγ-
γραφέας της εξαιρετικής νουβέλας
«Ρου», από το Μεταίχμιο). Γι’ αυτό
και το βιβλίο απευθύνεται τόσο σε
παιδιά όσο και στους γονείς τους
– ειδικά στις νέες μητέρες που μόλις
τώρα έφεραν στον κόσμο ένα μωρό.
Βρισκόμαστε σε βαθιά ψυχαναλυ-
τικά νερά; Οχι ακριβώς· αντίθετα,
πλέουμε στον κόσμο ενός άκρως
ποιητικού και συγκινητικά λυρικού
μύθου. Και όπως όλοι οι μύθοι (σε
αντίθεση με τα μυθεύματα), μας
λέει μιαν αρχέγονη αλήθεια: το βρέ-
φος αντικρίζει τον εαυτό του στο
πρόσωπο της μητέρας, καθρεφτί-
ζεται σε αυτό, και εκείνη με τη σειρά
της θα το οδηγήσει στον πραγματικό
καθρέφτη και στον δικό του εαυτό
για να σταθεί στα δικά του πόδια.

Η ιστορία της Μαριαλένας, με
μια εκπληκτική ποιητική οικονομία,
εκκινεί από τη στιγμή του έρωτα.
Η σύλληψη έρχεται σαν «ένα τσαφ,
από ένα φως απόκοσμο». Ακολουθεί
η σκηνή της «αναγνώρισης» ανά-

μεσα στο βρέφος και στη μητέρα.
«Και αφού χάιδεψες με τα μάτια τα
όρια του προσώπου που σε φρόν-
τιζε», γράφει η συγγραφέας, «άγγιξες
τον κόσμο στις άκρες του». Η ιστορία,
που είναι η ιστορία του καθενός
μας, προχωράει σαν εξερεύνηση
και των δύο: «Και η μαμά αγκάλιασε
το μικρό της σύμπαν και έσπασε
για εκείνο τον καθρέφτη». Με ένα
σκανάρισμα του κωδικού στο οπι-
σθόφυλλο με το έξυπνο κινητό του,
ο αναγνώστης μπορεί να ακούσει
την ίδια τη συγγραφέα να αφηγείται
την ιστορία.

Τη μητέρα που σου έδωσε ζωή
αλλά σε κλόνισε κιόλας, τη μητέρα
που κάποτε χτύπησες με οργή, αλλά
που γονάτισες μπροστά της, τη μη-
τέρα που της έκλεισες τα μάτια και
καμιά φορά ακούς ακόμα τη φωνή
της, τη συναντάς ξανά στον «Μαγικό
καθρέφτη» της Μαριαλένας και
αυτή τη φορά ήταν σαν να άκουσες
ξανά ένα παλιό, αγαπημένο τρα-
γούδι.

Οταν οι καθρέφτες λένε μιαν ιστορία για όλους
Ο ΚΥΡΙΟΣ ΓΚΡΙ / Γράφει ο ΗΛΙΑΣ ΜΑΓΚΛΙΝΗΣ

Εικονογράφηση της Ντανιέλας Σταματιάδη για τον «Μαγικό καθρέφτη» της
Μαριαλένας Σπυροπούλου, που κυκλοφορεί από τις εκδόσεις Μεταίχμιο.

Βρισκόμαστε σε βαθιά
ψυχαναλυτικά νερά; Οχι,
πλέουμε στον κόσμο
ενός ποιητικού και συγ-
κινητικά λυρικού μύθου.



8 l     Η  Κ ΑΘ Η Μ Ε Ρ Ι Ν Η Kυριακή 23 Δεκεμβρίου 2018

Β Ι Β Λ Ι Ο

STEVEN PINKER
Enlightenment Now
εκδ. Viking, 2018, σελ. 556

Του ΑΧΙΛΛΕΑ ΠΑΠΑΡΣΕΝΟΥ

Αγνοήστε τις Σειρήνες της κατα-
στροφολογίας και μην παρασύρεστε
από τους προφήτες του σκότους. Ο
κόσμος δεν βρίσκεται στα πρόθυρα
κατάρρευσης, τα προβλήματα που
αντιμετωπίζει μπορούν να επιλυ-
θούν, η ανθρωπότητα έχει κάνει
εντυπωσιακή πρόοδο στους τελευ-
ταίους τρεις αιώνες, από τότε που
ενστερνίστηκε τα ιδεώδη του Δια-
φωτισμού. Αυτό που χρειαζόμαστε
σήμερα, με τον εθνικολαϊκισμό και
τη συνωμοσιολογία σε έξαρση και
την αλήθεια υπό αμφισβήτηση, είναι
μια ανανέωση της πίστης μας στις
οικουμενικές αξίες, που συνέβαλαν

στην ανθρώπινη άνθηση, με έμφαση
στον ορθό λόγο, την επιστήμη, τη
γνώση, την ελευθερία, την ισότητα
και τον ουμανισμό. Αυτό είναι το
αισιόδοξο μήνυμα του νέου βιβλίου
του Στίβεν Πίνκερ, καθηγητή Ψυ-
χολογίας στο Χάρβαρντ και δημο-
φιλούς συγγραφέα, που έρχεται να
προστεθεί σε ένα παρόμοιο μήνυμα
που αναδύεται από τις σελίδες του

«Factfulness», του βιβλίου του Σουη-
δού ιατρού και στατιστικολόγου
Χανς Ρόσλινγκ, που με πραγματικά
στοιχεία έδειξε γιατί ο κόσμος είναι
καλύτερος από ό,τι νομίζουμε.

Ο συγγραφέας χρησιμοποιεί πλή-
θος στατιστικών δεδομένων και 75
διαγράμματα για να υποστηρίξει
ότι η ζωή μας έχει βελτιωθεί ριζικά,
η υγεία, η ευημερία, η ειρήνη, η

ασφάλεια, η μόρφωσή μας ακολου-
θούν ανοδική πορεία, το προσδόκιμο
της ζωής μας έχει αυξηθεί παντού
και όχι μόνο στις ανεπτυγμένες χώ-
ρες, ο αναλφαβητισμός εξαλείφεται,
η βία, η ακραία φτώχεια και η πείνα
έχουν μειωθεί σημαντικά, η παιδική
θνησιμότητα, οι μολυσματικές ασθέ-
νειες και οι επιδημίες έχουν σχεδόν
ξεριζωθεί, η γνώση έχει εξαπλωθεί

με τη βοήθεια της τεχνολογίας, η
δημοκρατία και η ισότητα κερδίζουν
παντού έδαφος.

Ο συγγραφέας δεν ισχυρίζεται
ότι ο κόσμος είναι τέλειος, αλλά
είναι 100 φορές πλουσιότερος από
ό,τι ήταν πριν από 200 χρόνια, οι
νεκροί των πολέμων και της τρο-
μοκρατίας σήμερα είναι πολύ λιγό-
τεροι από τα θύματα των ανθρω-

ποκτονιών, τα δύο τρίτα του πλη-
θυσμού ζουν σήμερα υπό πλήρη ή
σχετική ελευθερία, έναντι 20% το
1900 ή 1% πριν από δύο αιώνες,
ενώ και τα αυταρχικά καθεστώτα
είναι λιγότερο καταπιεστικά σήμερα
από ό,τι στο παρελθόν.

Το ποσοστό του πληθυσμού που
ζει σε συνθήκες ακραίας φτώχειας
έχει μειωθεί στο 10% έναντι 90%
πριν από 200 χρόνια, με τον ΟΗΕ
να έχει θέσει ως στόχο το 2030 για
την εξάλειψη της φτώχειας. Οι δεί-
κτες ευτυχίας αυξάνονται με τη με-
γέθυνση του κατά κεφαλήν εισο-
δήματος. Η Αποκάλυψη δεν ήλθε,
όλες οι κρίσεις δεν αποτελούν υπαρ-
ξιακές απειλές, σημειώνει. Προβλή-
ματα πάντα θα υπάρχουν, αλλά η
σταθερή πρόοδος που έχει επιτευχ-
θεί μας κάνει πιο τολμηρούς και
έξυπνους να επινοήσουμε καινο-
τόμες πολιτικές και τεχνολογίες,
που θα φέρουν λύσεις σε προκλή-
σεις, όπως η εισοδηματική ανισό-
τητα, η υπερθέρμανση του πλανήτη
και η απειλή των πυρηνικών όπλων.

Η πρόοδος
Τα κακά νέα βέβαια συγκεντρώ-

νουν τα φώτα της δημοσιότητας,

αλλά είναι καιρός να προβληθεί η
πρόοδος που έχει συντελεστεί και
συντελείται καθημερινά σε όλο τον
κόσμο, απέναντι στους αυταρχικούς
δημαγωγούς, στους «προοδευτικούς»
διανοούμενους που μισούν την πρό-
οδο και στους θρησκευτικούς και
πολιτισμικούς πεσιμιστές, που δια-
κηρύσσουν ότι ο δυτικός πολιτισμός
είναι ετοιμοθάνατος, με αποτέλεσμα
να διαδίδεται μια διαβρωτική μοι-
ρολατρία και μια απροθυμία υπε-
ράσπισης της φιλελεύθερης δημο-
κρατίας και της διεθνούς συνεργα-
σίας.

Ο συγγραφέας αισιοδοξεί ότι ο
Διαφωτισμός και ο ουμανισμός μπο-
ρούν να βρουν πρόσφορο έδαφος
και στον μουσουλμανικό κόσμο,
όπου παρατηρείται η μεγαλύτερη
αντίσταση στο ρεύμα της προόδου,
αφού, όπως υποστηρίζει, η νεολαία
στη Μέση Ανατολή σήμερα είναι
όσο φιλελεύθερη ήταν η δυτικοευ-
ρωπαϊκή στη δεκαετία του ’60.

Με το μανιφέστο του ο Πίνκερ
μας καλεί να επικεντρωθούμε στη
μεγάλη εικόνα της αδιαμφισβήτη-
της προόδου, να μην αποθαρρυ-
νόμαστε από τα αναπόφευκτα πι-
σωγυρίσματα, να παραμείνουμε
ακλόνητοι στην πίστη ότι δεν υπάρ-
χει όριο στην ανθρώπινη άνθηση
με την προσήλωση στις αρχές του
Διαφωτισμού.

Η ιστορία της προόδου με θεμέλιο
τη λογική και τη γνώση είναι «ηρωι-
κή και λαμπρή», γράφει με πάθος.
Γι’ αυτό η υπεράσπισή της είναι πιο
επιτακτική στις μέρες μας απέναντι
στην απειλή που εκπροσωπεί ένας
διανοητικά μεν χρεοκοπημένος, αλ-
λά ελκυστικός στις μάζες «νεο-θεο-
αντιδραστικός εθνικολαϊκισμός».

Ο κ. Αχιλλέας Παπαρσένος διετέλεσε
προϊστάμενος του γραφείου Τύπου και
Επικοινωνίας στην ελληνική πρεσβεία
της Ουάσιγκτον.

Μανιφέστο για έναν νέο Διαφωτισμό
Ο καθηγητή Ψυχολογίας στο Χάρβαρντ Στίβεν Πίνκερ προτείνει να ανανεώσουμε την πίστη μας στις οικουμενικές αξίες

Στο βιβλίο του «Enlightenment Now» o Στίβεν Πίνκερ εξηγεί πώς βασικοί τομείς, όπως η υγεία, έχουν προοδεύσει
σημαντικά προς όφελος της ανθρωπότητας. Αριστερά, χειρουργική επέμβαση στον εγκέφαλο με υψηλής ανάλυσης
τρισδιάστατη απεικόνιση.

ΚΑΛΛΙΟΠΗ ΣΠΑΝΟΥ - 
ΔΗΜΗΤΡΗΣ Α. ΣΩΤΗΡΟΠΟΥΛΟΣ (επιμ.)
Κουλτούρα, Ιστορία, Δημοκρατία. 
Τιμητικός τόμος για τον Νικηφόρο
Διαμαντούρο
εκδ. Παπαδόπουλος, 2018, σελ. 280

Του ΓΙΑΝΝΗ ΤΣΙΡΜΠΑ

Ο Νικηφόρος Διαμαντούρος, εκτός
από ακαδημαϊκός, Ευρωπαίος Δια-
μεσολαβητής και ο πρώτος Ελληνας
Συνήγορος του Πολίτη, είναι και
ένας από τους διαπρεπέστερους Ελ-
ληνες πολιτικούς επιστήμονες. Η
Καλλιόπη Σπανού, επίσης Συνήγορος
του Πολίτη το διάστημα 2011-2015
και καθηγήτρια στο Τμήμα Πολιτικής
Επιστήμης και Δημόσιας Διοίκησης
του Πανεπιστημίου Αθηνών και ο
συνάδελφός της καθηγητής Δημή-
τρης Α. Σωτηρόπουλος επιμελήθη-
καν έναν τιμητικό τόμο αφιερωμένο
στον Διαμαντούρο, ο οποίος υπη-
ρέτησε στο ίδιο πανεπιστημιακό
τμήμα. Για τον Διαμαντούρο, οι ανε-
ξάρτητες αρχές αποτελούν την πε-
ρισσότερο ορατή δραστηριότητά
του και, ταυτόχρονα, το σταυροδρόμι
όπου συναντώνται οι πολιτικές θέ-
σεις και η ακαδημαϊκή δουλειά του.
Οι μεν πρώτες έχουν στο κέντρο
τους τη θέση ότι δεν υπάρχει κοι-
νωνική πρόοδος χωρίς δημοκρατι-
κούς θεσμούς. Ο ίδιος, στην ομιλία
του κατά την παραλαβή του τόμου,

δήλωσε ότι αποδέχεται ως τίτλο τι-
μής τον χαρακτηρισμό του «θεσμο-
λάγνου» που κάποιοι του έχουν απο-
δώσει ως ψόγο. Το δε ακαδημαϊκό
του έργο έχει ως βασική διάστασή
του τη συγκριτική τοποθέτηση της
ελληνικής περίπτωσης στο διεθνές
περιβάλλον και ως κορυφή του το
γνωστό σχήμα του πολιτισμικού
δυϊσμού, της αντίθεσης, δηλαδή,
μεταξύ μιας κουλτούρας των μη
προνομιούχων και μιας εκσυγχρο-
νιστικής κουλτούρας.

Συνοπτικά, η πρώτη είναι εσω-
στρεφής, αντιδυτική και αντιστέκεται
στην αλλαγή, ενώ η δεύτερη είναι
μεταρρυθμιστική, εξωστρεφής και
φιλική προς τις δυνάμεις της αγοράς.
Οι δύο κουλτούρες τέμνουν οριζόντια

την ελληνική κοινωνία, είναι εντο-
πίσιμες σε όλα τα κοινωνικά στρώ-
ματα, στις πολιτικές παρατάξεις και
σε πολλούς θεσμούς. Κάποτε υπε-
ρισχύει η μία και κάποτε η άλλη
κουλτούρα. Αυτή η διαρκής αντίθεση
φιλοδοξεί να ερμηνεύσει την ιστο-
ρική εξέλιξη του κοινωνικού και πο-
λιτικού φαινομένου στην Ελλάδα
διαχρονικά. Ασχετα με την πολιτική
κατάχρηση του παραπάνω σχήματος
και τις όποιες αδυναμίες του, η αλή-
θεια παραμένει ότι στον χώρο της
ελληνικής πολιτικής επιστήμης ελά-
χιστα αναλυτικά εργαλεία διαθέτουμε
με την επιρροή, αλλά και τον χώρο
για κριτική που διαθέτει το συγκε-
κριμένο σχήμα. Αλλωστε, το γεγονός
ότι οι συγγραφείς του τόμου προ-

έρχονται και από χώρους εκτός αυτού
που έχει επικρατήσει να ονομάζεται
«εκσυγχρονιστικός» αντανακλά τόσο
την αξία της δουλειάς του Διαμαν-
τούρου όσο και την εκτίμηση της
οποίας χαίρει ο ίδιος μεταξύ των συ-
ναδέλφων του, ασχέτως του βαθμού
στον οποίο ασπάζονται τις ιδέες του.

Επιγραμματικά, τα κείμενα του
τόμου καλύπτουν σειρά από ζέοντα
θέματα στα πεδία της κουλτούρας,
της Ιστορίας, των θεσμών, της λει-
τουργίας της δημοκρατίας και της
ευρωπαϊκής ολοκλήρωσης. Η Μάρω
Παντελίδου - Μαλούτα, στη συμβολή
της στον τόμο, αναλύει διεξοδικά
και κριτικά το σχήμα του πολιτι-
σμικού δυϊσμού. Ο Παντελής Λέκκας
εφαρμόζει το ανωτέρω σχήμα στη

«μοντέρνα» Επανάσταση του 1821.
Ο Αντώνης Λιάκος διερευνά το ερώ-
τημα «ποια είναι η θέση μου στον
κόσμο;» κάθε τοπικής ιστοριογρα-
φίας. Ο Γιάννης Βούλγαρης ανα-
σκοπεί τη θεωρία του εκσυγχρονι-
σμού. Ο Κώστας Κωστής ανατρέχει
στις κρίσεις και στις μεταρρυθμίσεις
στην ελληνική οικονομία από τον
19ο αιώνα.

Νόμος και ηθικές στάσεις
Ο Αλέξανδρος-Ανδρέας Κύρτσης

καταπιάνεται με το πώς ο νόμος πο-
λιτικοποιεί τις ηθικές στάσεις. Ο
Γιάννης Τασόπουλος γράφει για την
ουσιαστική συνταγματική νομιμο-
ποίηση των ανεξάρτητων αρχών. Η
Καλλιόπη Λυκοβαρδή αναφέρεται

στην αρχή της ίσης μεταχείρισης
στην καταπολέμηση των διακρίσεων.
Ο Παναγής Παναγιωτόπουλος επι-
κεντρώνεται στην κοινωνιολογία
της διαγενεακής αλληλεγγύης στην
Ελλάδα της μεταπολίτευσης. Ο Λου-
κάς Τσούκαλης εντοπίζει τα μαθή-
ματα που πήραμε από την κρίση. Η
Καλλιόπη Σπανού αναπτύσσει τις
προκλήσεις που αντιμετωπίζει το
φιλεοευρωπαϊκό αφήγημα. Ο Δημή-
τρης Α. Σωτηρόπουλος γράφει για
τις πολιτικές απασχόλησης στην Ελ-
λάδα σε ευρωπαϊκή προοπτική. Τέλος,
ο Μιχάλης Σπουρδαλάκης καταπιά-
νεται με τα ευρωπαϊκά πολιτικά κόμ-
ματα.

Εντέλει, σε μια εποχή όπου η πο-
λιτική επιστήμη τείνει να γίνει ολο-
ένα και περισσότερο τεχνική, απο-
σπασματική και αυτοαναφορική,
δηλαδή εσωστρεφής, ο συγκεκρι-
μένος τόμος φέρνει ξανά στην επι-
φάνεια την ανάγκη για κοινωνικές
επιστήμες που, τουλάχιστον, αφο-
ρούν την κοινωνικοπολιτική πραγ-
ματικότητα, στην αναμφισβήτητη
ρευστότητα και πολυμέρειά της, με
όρους πραγματικής και όχι μόνο
στατιστικής σημαντικότητας.

Ο κ. Γιάννης Τσίρμπας είναι λέκτωρ στο
Τμήμα Πολιτικής Επιστήμης και Δημόσιας
Διοίκησης του Πανεπιστημίου Αθηνών.

Εξωστρεφής 
πολιτική 
επιστήμη
Ενας τιμητικός τόμος αφιερωμένος
στον Νικηφόρο Διαμαντούρο

Στην ομιλία του, κατά την παραλαβή του τόμου, ο Νικηφόρος Διαμαντούρος δήλωσε ότι αποδέχεται ως τίτλο τιμής
τον χαρακτηρισμό του «θεσμολάγνου» που κάποιοι του έχουν αποδώσει ως ψόγο (φωτ. αρχείου).

Τα κείμενα του τόμου καλύπτουν
σειρά από ζέοντα θέματα στα πεδία
της κουλτούρας, της Ιστορίας, των
θεσμών, της δημοκρατίας και της ευ-
ρωπαϊκής ολοκλήρωσης.

Οι πολιτικές θέσεις του
Νικηφόρου Διαμαντού-
ρου έχουν στο κέντρο
τους τη θέση ότι δεν
υπάρχει κοινω-νική
πρόοδος χωρίς δημοκρα-
τικούς θεσμούς.

Ο συγγραφέας δεν
ισχυρίζεται ότι ο κόσμος
είναι τέλειος, αλλά
είναι 100 φορές πλουσιό-
τερος από ό,τι ήταν
πριν από 200 χρόνια.
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ΡΟΜΠΕΡΤ ΓΚΕΡΓΟΥΟΡΘ
Οι ηττημένοι. Γιατί δεν τελείωσε 
ο Α΄ Παγκόσμιος Πόλεμος 1917-1923
μτφρ. Ελένη Αστερίου
εκδ. Αλεξάνδρεια, 2018, σελ. 412

Του ΓΙΑΝΝΗ ΠΑΛΑΙΟΛΟΓΟΥ

Προ ολίγων εβδομάδων, 85 ηγέτες
από όλο τον κόσμο συγκεντρώθη-
καν στο Παρίσι για τα 100 χρόνια
από τη λήξη του Α΄ Παγκοσμίου
Πολέμου. Στην ομιλία του στην τε-
λετή μνήμης, ο Γάλλος πρόεδρος
Εμανουέλ Μακρόν έκανε λόγο για
επέτειο ειρήνης, όχι πολεμικής νί-
κης. Το βιβλίο «Οι ηττημένοι»
του Ρόμπερτ Γκέργουορθ μας θυ-
μίζει ότι η ερμηνεία του Μακρόν,
μολονότι πολιτικά ελκυστική, είναι
ιστορικά ανακριβής. Καλύπτοντας
την περίοδο από το 1917 και το
πραξικόπημα των Μπολσεβίκων
στη Ρωσία ώς τη συνθήκη της Λω-
ζάννης το 1923, ο Γκέργουορθ ανα-
δεικνύει τον βαθμό στον οποίο,
παρά το επίσημο τέλος του Μεγάλου
Πολέμου τον Νοέμβριο του 1918,
οι εχθροπραξίες συνεχίστηκαν σε
μεγάλο μέρος των εδαφών της ευ-
ρύτερης ευρωπαϊκής ηπείρου.

Η αφήγηση του συγγραφέα, που
είναι καθηγητής Σύγχρονης Ιστορίας
στο University College του Δουβλί-
νου, ξεκινά στις 9 Σεπτεμβρίου του
1922 στη Σμύρνη. Περιγράφοντας
τη σφαγή που ακολούθησε την εί-
σοδο των τουρκικών στρατευμάτων
στην πόλη, παρατηρεί: «Για πολ-
λούς που το 1919 ζούσαν στη Ρίγα,

στο Κίεβο, στη Σμύρνη και σε πολλά
άλλα μέρη της ανατολικής, κεν-
τρικής και νοτιοανατολικής Ευρώ-
πης δεν υπήρξε ειρήνη, αλλά η βία
συνεχίστηκε».

Το βιβλίο στη συνέχεια εστιάζει
στις πολλαπλές μορφές που έλαβε
αυτή η βία μετά την ανακωχή, οδη-
γώντας στον θάνατο άνω των 4
εκατομμυρίων ατόμων έως το 1923
στην Ευρώπη. Παράλληλα, εξηγεί
πώς οι συγκρούσεις αυτές –εμφύ-
λιοι, επαναστάσεις και αντεπανα-
στάσεις, μάχες για τα σύνορα των
εθνών-κρατών που προέκυψαν από
την κατάρρευση των μεγάλων ητ-
τημένων αυτοκρατοριών– οδήγη-
σαν στη γέννηση των πολιτικών
ρευμάτων που τη δεκαετία του ’30
θα οδηγούσαν τον κόσμο σε μία
ακόμη σφοδρότερη παγκόσμια ανά-
φλεξη.

Από τις κεντρικές θεματικές του
βιβλίου είναι οι αποσταθεροποι-
ητικές συνέπειες της Οκτωβριανής
Επανάστασης. Ο Γκέργουορθ πε-
ριγράφει πώς ο συνδυασμός της
ανέχειας που βίωναν οι πληθυσμοί
των ηττημένων δυνάμεων με την
απονομιμοποίηση των παλαιών
καθεστώτων και τις υποσχέσεις
των Μπολσεβίκων για αναδιανομή
του πλούτου και της γης προκάλεσε
έξαρση επαναστατικού αναβρα-
σμού στην Ευρώπη.

Ωστόσο, οι προσδοκίες του Λένιν
και του Τρότσκι για διεθνοποίηση
της επανάστασης, που θα συνέβαλε
ζωτικά στην επιβίωση της σοβιε-
τικής δικτατορίας, δεν επαληθεύ-

τηκαν. Το κομμουνιστικό καθεστώς
στην Ουγγαρία, υπό τον Μπέλα
Κουν, επιβίωσε μόλις 133 ημέρες. 

Στη Φινλανδία, το κομμουνιστικό
πραξικόπημα του Ιανουαρίου του
1918 πυροδότησε έναν σύντομο
αλλά αιματηρότατο εμφύλιο, στον
οποίο έχασαν τη ζωή τους μέσα σε
τρεισήμισι μήνες 36.000 άνθρωποι
(το 1% του πληθυσμού), και ο οποίος
έληξε με την επικράτηση των αν-
τικομμουνιστών. Στη Γερμανία, η
εξέγερση των Σπαρτακιστών τον
Ιανουάριο του 1919 καταπνίγηκε
στο αίμα, με τους πρωτεργάτες
τους, τον Καρλ Λίμπκνενχτ και τη
Ρόζα Λούξεμπουργκ, να δολοφο-
νούνται από άνδρες
των Freikorps, των παραστρατιω-
τικών ομάδων αποστρατευμένων
Γερμανών στρατιωτών που είχαν
σχηματιστεί μετά την ανακωχή. Την
ίδια τύχη, είχε λίγους μήνες αργό-
τερα και η βραχύβια Σοβιετική Δη-
μοκρατία της Βαυαρίας.

Οι αποτυχίες αυτές των επανα-
στατικών δυνάμεων, ωστόσο, όπως

σημειώνει ο συγγραφέας, δεν κα-
τεύνασαν τους φόβους που κυρί-
ευσαν την αστική τάξη για την προ-
οπτική ραγδαίας επέκτασης της
δικτατορίας του προλεταριάτου
στην Ευρώπη. Τη φρίκη για την
προοπτική της ανατροπής της κα-
θεστηκυίας τάξης εκφράζει εύγλωτ-
τα ο πρίγκιπας και πρώην καγκε-
λάριος της Γερμανίας, Μπέρναρντ
φον Μπίλοβ, γράφοντας για την
κατάσταση στο Βερολίνο στις 9
Νοεμβρίου του 1918: «Δεν είδα
ποτέ μου κάτι τόσο αηδιαστικό,
τόσο φοβερά αποκρουστικό και
ποταπό όσο το θέαμα των νεαρών
αγροίκων με τα περιβραχιόνια της
σοσιαλδημοκρατίας, οι οποίοι με-
ρικές φορές πλησίαζαν ύπουλα
κατά μεγάλες ομάδες αξιωματικούς
που έφεραν τον Σιδηρούν Σταυρό
ή το τιμητικό έμβλημα Pour le méri-
te, τους ακινητοποιούσαν και τους
ξήλωναν τις επωμίδες».

Ο Γκέργουορθ περιγράφει πώς
η περιφρόνηση που εισέπραξαν
πολλοί στρατιωτικοί επιστρέφοντας

ηττημένοι στην πατρίδα τους και
η πεποίθηση ότι ο «εσωτερικός εχ-
θρός» ευθυνόταν για την ήττα στο
πεδίο της μάχης, έστρεψε πολλούς
στην υιοθέτηση ενός ακραίου αν-
τικομμουνιστικού εθνικισμού, συ-
χνά με έντονα αντισημιτικά χαρα-
κτηριστικά (οι Εβραίοι εθεωρείτο
ότι κινούσαν τα νήματα της διε-
θνούς επανάστασης).

Οι εναλλαγές
Ο Γκέργουορθ διαχειρίζεται με

μαεστρία το ευρύ του θέμα, μετα-
πηδώντας αβίαστα από το γεωπο-
λιτικό υπόβαθρο της ελληνικής
παρουσίας στη Μικρά Ασία στις
μαρτυρίες στρατιωτών που επέ-
στρεφαν από το μέτωπο στο χάος
των χωρών τους. Η εικόνα που
συνθέτει είναι μιας ηπείρου βυθι-
σμένης στη βία και στο αμοιβαίο
μίσος –εθνοτικό, φυλετικό, ιδεο-
λογικό–, όπου η ταπείνωση των
ηττημένων και η απρονοησία των
νικητών έθεσε τα θεμέλια για την
επόμενη γενικευμένη σύρραξη.

Η ειρήνη δεν έφερε
το τέλος της βίας
Η αιματοχυσία στην Ευρώπη μετά τον Α΄ Παγκόσμιο Πόλεμο

Η περιφρόνηση που ει-
σέπραξαν πολλοί ηττημέ-
νοι στρατιωτικοί έστρεψε
αρκετούς στην υιοθέτηση 
ενός ακραίου αντικομ-
μουνιστικού εθνικισμού.

Ο Ρόμπερτ Γκέργουορθ εστιάζει στις
πολλαπλές μορφές που έλαβε η βία
μετά την ανακωχή, οδηγώντας στον
θάνατο άνω των 4 εκατ. ανθρώπων
έως το 1923 στην Ευρώπη. 

Τελετή μνήμης από νεοζηλανδικά στρατεύματα για τον πόλεμο του 1914-18. Κι όμως, κατά τον συγγραφέα Ρόμπερτ
Γκέργουορθ, που είναι καθηγητής Σύγχρονης Ιστορίας στο University College  του Δουβλίνου, η ιστορία του Ά  Παγκο-
σμίου Πολέμου δεν τελειώνει το 1918.
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Θ Ε Α Μ Α ΤΑ

ΡΙΚ1          ΤHΛ.: 22862000 ΡΙΚ2          ΤHΛ.: 22862000

05.30 Τώρα ό,τι συμβαίνει
Ενημερωτική εκπομπή,
με τη Φαίη Μαυραγάνη.

09.45 Έλα, χαμογέλα
Ψυχαγωγικό μαγκαζίνο,
με τη Σίσσυ Χρηστίδου.

12.45 Τροχός της τύχης - (E)
Τηλεπαιχνίδι, με τον Πέ-
τρο Πολυχρονίδη και την
Ιωσηφίνα Τζουγανάκη.

14.00 Την τύχη μου μέσα - (Ε)
Κυπριακή κωμική σειρά,
με τις Άννα Μονογιού,
Χριστιάνα Αρτεμίου, κ.ά.

15.00 Ποιος ρωτάει; - (Ε)
Ψυχαγωγικό παιχνίδι,
με την Κατερίνα Ζαρίφη.

16.00 Project Runway
(Τελικός)
Ψυχαγωγική εκπομπή.

17.4 Χαρούμενος ταξιδιώτης
Ψυχαγωγική εκπομπή,
με τον Αλέξανδρο
Ταραμουντά.

18.15 ΟΜΕGA NEWS
18.20 Χαρούμενος ταξιδιώτης

(Συνέχεια)
18.30 Ζήσε με ρυθμό

(High Strung)
Ρομαντική κομεντί,
με τους Τζέιν Σίμουρ,
Κίναν Κάμπα, κ.ά. 

20.10 ΟΜΕGA NEWS
21.05 O αρχάριος

(The Intern). Κωμωδία,
με τους Ρόμπερτ Ντε Νί-
ρο, Αν Χαθαγουέι, κ.ά. 

23.05 Ου φονεύσεις
Σειρά αυτοτελών
επεισοδίων βασισμένη
σε πραγματικές ιστορίες.

00.10 Hannibal - (Ε)
01.00 Hemlock Grove - (Ε)
02.00 Eλεύθερη σχέση - (Ε)

ΟMEGA      ΤHΛ.: 22477777 ANT1         ΤHΛ.: 22200200 ΣΙΓΜΑ       ΤHΛ.: 22580100 CAPITAL    ΤHΛ.: 25577577 MOVIES BEST

07.45 Πληγωμένες καρδιές
09.10 Αγάπη και αίμα
10.45 Το αμαξάκι
12.30 Δύο αγάπες, δύο κόσμοι
13.55 Ο πρόσφυγας
15.40 Φως, νερό, τηλέφωνο...

οικόπεδα με δόσεις
17.20 Οι Γερμανοί ξανάρχονται
18.55 Θέμα συνειδήσεως
20.35 Οι γαμπροί της Ευτυχίας
22.00 Δις διευθυντής
23.45 Θησαυρός του μακαρίτη
00.45 Φωνάζει ο κλέφτης
02.10 Κόκκινος ουρανός

21.05 The Intern 21.00 Νοmads, II - Τελικός

ΑLPHA      ΤHΛ.: 22212400

21.15 Το Τατουάζ 21.00 I Can Only Imagine

22.00 Δις διευθυντής

TV PLUS    ΤHΛ.: 22259000

12.00 Oggy & The Cockroaches
13.00 Angels Friends
14.00 Glimmies
15.00 Nonty
16.00 Heidi
17.00 Rabbids, II
18.00 Oggy & The Cockroaches
19.00 Popples
19.30 Glitter Force
20.00 Digimon Fusion
20.30 Rabbids, II
21.00 Pacman
21.30 Dragonball
22.00 Super Mario
22.30 Dinofroz
23.00 Extreme Dino

SMILE TV   ΤHΛ.: 25715126

GREEK CINEMA

07.40 Lino
09.20 Little Man Tate
11.05 That Good Night
12.50 The Shooting

Of Thomas Hurndall
14.30 Flowers In The Attic
16.00 Α Very Merry Toy Store
17.40 Ring Of Fire
19.15 Eliminators
21.00 I Can Only Imagine
23.00 The Secret Life Of

Marilyn Monroe
(Part 1&2)

02.30 Betty And Coretta
04.00 Pilgrimage
05.45 Α Christmas Star

07.30 Θεία λειτουργία
10.00 Τηλεαγορά
10.10 Καμώματα τζι αρώματα

Κωμική σειρά εποχής.
11.10 Road Trip - (E)

Ψυχαγωγική εκπομπή.
11.35 Χωρίς αποσκευές

(Στ’ κύκλος)
Ταξιδιωτική εκπομπή,
με την Ευρυδίκη.

12.10 Xάλκινα χρόνια - (E)
Κυπριακή σειρά εποχής.

13.30 To δαμάλιν του Υπέρμαχου
Κυπριώτικο σκετς,
με τους Κώστα
Παπαμαρκίδη,
Έλλη Παναγιώτου, κ.ά.

14.00 EIΔHΣEIΣ
14.15 ArtCafe, II - (E)

Ψυχαγωγική εκπομπή.
15.15 EU4U - (E)

Κοινωνική εκπομπή.
16.15 Tετ - Α - Τετ - (E)

Τalk show.
17.30 Σπίτι στη φύση - (E)

Περιβαλλοντική εκπομπή.
18.00 EIΔHΣEIΣ (νοηματική)
18.20 Χωρίς αποσκευές

Ταξιδιωτική εκπομπή, με
την Ευρυδίκη.

19.20 Πεταλούδα
Δραματική σειρά,
με τους Σώτο Φιλιππίδη,
Πάμπο Χαραλάμπους.

20.00 EIΔHΣEIΣ
21.00 Αθλητική Κυριακή
21.30 Tετ - Α - Τετ

Τalk show.
«Σάκης Ρουβάς». 

22.30 Τhe Graham Norton Show
23.30 EIΔHΣEIΣ
23.35 Νοrthpole

Οικογενειακή ταινία.
01.45 Επαν. προγραμμάτων

06.00 Deal - (Ε)
Τηλεπαιχνίδι.

07.00 Πάμε πακέτο - (Ε)
Κοινωνική εκπομπή.

08.30 Έλα στη θέση μου - (Ε)
Κωμική σειρά.

10.00 Σαββατοκύριακο
με τον Μάνεση
Ενημερωτική εκπομπή,
με τον Νίκο Μάνεση.

13.00 24 ώρες - (Ε)
14.00 Πάμε πακέτο - (Ε)

Κοινωνική εκπομπή, με
τη Βίκυ Χατζηβασιλείου.

15.30 Η φαμίλια - (E)
Κωμική σειρά.

16.15 Μην αρχίζεις
τη μουρμούρα - (Ε)

17.50 ΕΙΔΗΣΕΙΣ (νοηματική)
18.00 Έλα στη θέση μου

Κωμική σειρά.
19.30 Το σόι σου, V

Ελληνική κωμική σειρά,
με τις Μίρκα
Παπακωνσταντίνου,
Ρένια Λουιζίδου, κ.ά.

20.15 ALPHA NEWS
21.15 Το Τατουάζ

Αισθηματική κοινωνική
σειρά, με τους
Στέφανο Μιχαήλ,
Δανάη Παππά, κ.ά.

22.10 Κάρμα - (E)
Κοινωνική σειρά της Χρι-
στιάνας Αρτεμίου.

23.15 Bake Off Greece
Εκπομπή ζαχαροπλαστι-
κής με την Ιωάννα Τριαν-
ταφυλλίδου

00.45 Mετά τα μεσάνυχτα
Eκπομπή, με την
Ελεονώρα Μελέτη.

02.15 Το Τατουάζ - (Ε)
03.00 Σαν οικογένεια - (E)

06.10 Πρωινή ενημέρωση
Ενημερωτική εκπομπή.

06.40 Άκρως οικογενειακόν (E)
Ελληνική σειρά.

07.30 Δείξε μου
τον φίλο σου - (E)
Kυπριακή σειρά.

09.00 Μamma mia - (E)
Kυπριακή σειρά.

10.00 To πιο γλυκό μου
ψέμα - (E)
Ελληνική κωμική σειρά.

11.10 Ονειροπαγίδα - (E)
Ελληνική σειρά.

12.00 Συνεντεύξεις
από το πρωινό

12.20 Υγεία πάνω απ’ όλα
Ενημερωτική εκπομπή,
για την υγεία.

13.10 Την πάτησα - (E)
Κυπριακή σειρά.

14.00 Ο πόλεμος
των άστρων - (E)
Κυπριακή σειρά.

15.30 Το μυστικό
των Χριστουγέννων
Flight of the Reindeer
Oικογενειακή ταινία. 

18.15 Tα νέα του ANT1 σε 10΄
18.30 Εσύ στον κόσμο σου - (Ε)

Κοινωνική αισθηματική
σειρά κομεντί.

20.20 Tα νέα του ANT1
21.00 Νοmads, II - Τελικός

Παιχνίδι περιπέτειας, με
τον Σάββα Πούμπουρα
και τον Γιώργο Λέντζα.

23.30 Shades of blue
Δραματική σειρά..
«Τhe Breach». 

00.10 Τίτλοι ειδήσεων
00.20 Έγκλημα και πάθος
01.10 Γλυκιά μου συμπεθέρα
02.00 Iατρικό απόρρητο - (E)

07.30 Παιδική ζώνη
α. Ο ταχυδρόμος Πατ
β. Ντετέκτιβ Νόντι
γ. H μικρή εξερευνήτρια
δ. Γιούπι Γιούπι Για
ε. Οι αγκαλίτσες
στ. Πιμ και Πίμπα
ζ. Μπίλι Μπαμ Μπαμ
η. Παπούτσια της Φράνι
θ. Η Μάρθα μιλά
ι.   Σούπερ Γουάι

11.00 Στη χώρα του Γιατί - (Ε)
11.30 Παιδική ζώνη

α.  Παιχνιδούπολη
β Οι Σούπερ Γουίνγκς 
γ. Γιούπι Γιούπι Για

13.00 Παιδική ζώνη
15.30 Στη χώρα του Γιατί - (Ε)
16.00 Το μικρό σπίτι στο λιβάδι 

Little House on the Prairie
Οικογενειακή σειρά. 

17.00 Το πλοίο της αγάπης (E)
Love Boat, ΙΙ
Κλασική σειρά.  

18.00 Road Trip - (E)
Moυσική ταξιδιωτική 
εκπομπή, με την 
Ελένη Ξένου 

18.30 Ηollywood Singing 
and Dancing - (E)
Ντοκιμαντέρ.

19.30 EIΔHΣEIΣ (Αγγλική)
19.40 EIΔHΣEIΣ (Τουρκική)
20.00 Τhe Great Outdoors - (E)

Σειρά ντοκιμαντέρ.
20.30 Κnow it - (E)

Σειρά ντοκιμαντέρ.
21.05 Νοrth Pole

Οικογενειακή ταινία με
τους Ρόμπερτ Βάγκνερ,
Τζος Χόπκινς.

22.00 Mr Selfridge 
23.50 EIΔHΣEIΣ
00.10 ΓΙΟΥΡΟΝΙΟΥΣ

21.30 Tετ - Α - Τετ

06.20 Παιδική ζώνη
07.45 Τηλεαγορά
09.45 Έλα, χαμογέλα

Ψυχαγωγικό μαγκαζίνο,
με τη Σίσσυ Χρηστίδου.

12.50 Dolce Vita, ΙΙΙ
Ψυχαγωγική εκπομπή.

14.20 Παιδιά από σπίτι
17.00 Τηλεαγορά
20.10 EIΔHΣEIΣ
20.30 Τηλεαγορά
21.30 Για πάντα παιδιά - (Ε)
22.30 Το ταξίδι της ζωής
23.30 Celebrity Travel
00.30 Fringe, ΙΙ

05.50 Οι Τάκκοι - (E)
Κυπριακή κωμική σειρά.

07.00 Βασιλική - (Ε)
Δραματική σειρά, με
τους Γιώργο Ζένιο,
Δέσποινα Μπεμπεδέλη.

08.00 Θέκλα μιλάμε ανοιχτά (Ε)
Κοινωνική εκπομπή,
με τη Θέκλα Πετρίδου.

09.30 Μια βαλίτσα γεύσεις - (E)
Ταξιδιωτική εκπομπή.

11.00 Tυφλά πάθη - (E)
Kυπριακή χριστουγεν-
νιάτικη τηλεταινία, με
τους Παναγιώτη Λάρκου,
Ερμίνα Κυριαζή, κ.ά.

11.30 Εύκολα και σπιτικά
Εκπομπή μαγειρικής
με την Αθηνά Λοϊζίδου. 

12.00 Τα ταξίδια του Γκιούλιβερ
Gulliver’s Travels
Περιπέτεια φαντασίας,
με τους Τζακ Μπλακ,
Αμάντα Πιτ, κ.ά. 

13.20 Ελλάδα έχεις ταλέντο (E)
Ψυχαγωγική εκπομπή.

16.30 Τhe voice of Greece - (E)
18.20 Γεγονότα σε συντομία
18.30 Τhe Voice of Greece, ΙΙΙ

Μουσικό show με τον
Γιώργο Καπουτζίδη

20.20 Τομές στα γεγονότα
21.15 Χόμπιτ: Ένα αναπάντεχο

ταξίδι - (The Hobbit: An
Unexpected Journey).
Περιπέτεια φαντασίας,
με τους Ίαν ΜακΚέλεν,
Μάρτιν Φρίμαν, κ.ά. 

00.15 Γεγονότα σε τίτλους
00.20 Success Story - (E)

Ψυχαγωγική εκπομπή.
01.20 My Style Rocks Gala - (E)

Ψυχαγωγική εκπομπή.
04.40 Ένα τραπέζι Ελλάδα (E)

21.05 Νοrth Pole

08.45 A Christmas romance
10.30 A diva's Christmas carol
12.15 A nanny for Christmas

Οικογενειακή κωμωδία.
14.00 Tηλεαγορά
15.15 A Christmas visitor

Δραματική ταινία.
17.00 Tηλεαγορά
19.15 The three dogaters

Oικογενειακή περιπέτεια.
21.00 Ξένη ταινία
23.00 Ξένη ταινία
01.00 Ice quake
02.00 Ξένη ταινία
04.20 Holiday switch

Του ΑΙΜΙΛΙΟΥ ΧΑΡΜΠΗ

Η κλασική «Μαίρη Πόπινς» του 1964
αποκτά σίκουελ, με την Ντίσνεϊ να
διαθέτει μια πελώρια παραγωγή –
περίπου όπως είχε κάνει και με την
περυσινή «Πεντάμορφη και το Τέ-
ρας»– προκειμένου να φέρει πίσω
την πιο διάσημη και αγαπημένη
νταντά του σινεμά. Επιπλέον, δίνει
τα κλειδιά της σκηνοθεσίας στον
έμπειρο Ρομπ Μάρσαλ («Σικάγο»,
«Εννέα»), ο οποίος συνδυάζει μι-
ούζικαλ, κανονική δράση και κι-
νούμενο σχέδιο, παράγοντας ένα
(τουλάχιστον) φαντασμαγορικό
αποτέλεσμα.

Βρισκόμαστε στο Λονδίνο του
Μεσοπολέμου και της οικονομικής
ύφεσης, όπου τα αδέλφια Μπανκς
της πρώτης ταινίας καταλήγουν

με χρέη που μπορούν να τους κο-
στίσουν το πατρικό τους σπίτι· ταυ-
τόχρονα, τα τρία παιδιά του Μάικλ
νιώθουν την απουσία της πρόωρα
χαμένης μητέρας τους. Κάπου εκεί
έρχεται να επέμβει για να βοηθήσει
η αιωνίως νέα Μαίρη Πόπινς, η
θαυματουργή νταντά που θα γνω-
ρίσει στα παιδιά μια άλλη παραμυ-
θένια πραγματικότητα.

Εύστοχα οι σεναριογράφοι της
ταινίας μεταφέρουν τη δράση σε
μια εποχή κρίσης –παραλληλίζοντας
με το σημερινό Brexit– όπου η συ-
νολική κοινωνική ανησυχία επη-
ρεάζει ψυχολογικά τους ανθρώπους,
γκριζάροντας ακόμη και τη ζωή
των εύθυμων παιδιών. «Αυτή είναι
ίσως η πιο προσωπική μου ταινία,
γιατί η φύση αυτού που εκφράζει
αφορά το παιδί μέσα μας και το να
κρατήσουμε την ελπίδα ζωντανή
σε δύσκολους καιρούς. Είναι επίσης
ιδιαίτερα διαχρονική λόγω της κα-
τάστασης που βιώνουμε σήμερα
παγκοσμίως», δήλωσε σχετικά ο
Ρομπ Μάρσαλ.

Τα ειδικά εφέ
Τη μουντή λονδρέζικη καθημε-

ρινότητα, ωστόσο, θα φωτίσει η
(κυριολεκτικά) εξ ουρανού νταντά.
Η Εμιλι Μπλαντ ερμηνεύει με χάρη
και τον απαραίτητο βρετανικό
σνομπισμό τον κεντρικό ρόλο, έχον-
τας στο οπλοστάσιό της μια ανε-
ξάντλητη δεξαμενή ειδικών εφέ
που ζωντανεύουν τα πάντα: από
το πολύχρωμο βασίλειο της πορ-
σελάνης και τον αναποδογυρισμένο
κόσμο της (ξανά απολαυστικής)
Μέριλ Στριπ μέχρι τα απύθμενα

βάθη μιας... μπανιέρας. Φυσικά
πανταχού παρόντα είναι και τα
τραγούδια· περισσότερο ή λιγότερο
επιτυχημένα, μάλλον χάνουν ελα-
φρώς μπροστά στις ανώτερες χο-
ρογραφίες. Αυτές συνήθως συνο-
δεύουν τις μικρές, σχεδόν αυτόνο-
μες υποενότητες: «Το ενδιαφέρον
με τα βιβλία της Π. Λ. Τράβερς ήταν
ότι κάθε κεφάλαιο στέκει ως αυτό-
νομη περιπέτεια, που ξεκινάει στην
αρχή μιας ημέρας της Πόπινς με
τα παιδιά. Παρασύρονται σε μια
περιπέτεια και μέχρι το τέλος της
ημέρας εκείνη αρνείται την εμπει-
ρία αυτή. Και την άλλη μέρα ξανα-
γίνεται το ίδιο. Θέλαμε να χτίσουμε
μια ιστορία που ενσωματώνει αυτά
τα στοιχεία σε μια πρωτότυπη αφή-
γηση», λέει σχετικά ο σεναριογρά-
φος Ντέιβιντ Μαγκί.

Πράγματι, αρκετές από τις ιστο-
ρίες της Τράβερς θα μπορούσαν
να τροφοδοτήσουν τα δικά τους
αυτόνομα παραμύθια. Ισως γι’ αυτό
τον λόγο και η ταινία μοιάζει κάπως
παραγεμισμένη, με τη διάρκειά της
να εκτείνεται μάλλον υπερβολικά
και με αρκετές επαναλήψεις.

Η νταντά...
εξ ουρανού
επιστρέφει
Φαντασμαγορικό σίκουελ της Ντίσνεϊ
για την αιωνίως νέα Μαίρη Πόπινς

Η ιπτάμενη νταντά αναλαμβάνει ξανά δράση, για να φέρει τη χαρά στον κόσμο των παιδιών, σε μια μεγάλη παραγωγή της Ντίσνεϊ.

«Η Μαίρη Πόπινς
επιστρέφει» HH½
ΦΑΝΤΑΣΙΑΣ (2018)
Σκηνοθεσία: Ρομπ Μάρσαλ
Ερμηνείες: Εμιλι Μπλαντ, Μπεν
Γουίσο, Κόλιν Φερθ

Στο «Bumblebee» η μυ-
θολογία των Transfor-
mers, την οποία παρακο-
λουθούμε εδώ και μια

δεκαετία, παίρνει (επιτέλους)
στροφή προς τις ρίζες της, παρά-
γοντας ένα πραγματικά διασκε-
δαστικό αποτέλεσμα. Είμαστε
στο 1987 και ο γνωστός μας Bum-
blebee φτάνει στη Γη κυνηγημέ-
νος από τους εχθρούς του. Εκεί
θα γνωρίσει τη 18χρονη Τσάρλι,
με την οποία θα αναπτύξει έναν
πολύ ιδιαίτερο δεσμό. Για πρώτη
φορά το όνομα του Μάικλ Μπέι
απουσιάζει από τα credits της πα-
ραγωγής και φαίνεται  αντιθέ-
τως, εκεί βρίσκεται αυτό του
Σπίλμπεργκ, με την ταινία να έχει
κάτι από τη δική του, μαγική,
υπογραφή.

Στην «Επόμενη μέρα
μιας σχέσης» βλέπουμε
την κάπως μπερδεμένη
ιστορία ενός ερωτικού

κουαρτέτου: η σύζυγος ενός μι-
κροεκδότη τον υποψιάζεται (δι-
καίως) για παράλληλη σχέση.
Ταυτόχρονα στο γραφείο του κα-
ταφθάνει μια καινούργια, πανέ-
μορφη υπάλληλος. Τα πράγματα
μπλέκουν παραπάνω, όταν επι-
στρέφει και η πρώην ερωμένη.

TO BAΡΟΜΕΤΡΟ
ΤΗΣ ΕΒΔΟΜΑΔΑΣ

Στο «Ποιος θα σου τρα-
γουδήσει», o Ισπανός
Κάρλος Βερμούτ («Magi-
cal Girl») επιστρέφει με

ένα αρκετά ενδιαφέρον διπλό
πορτρέτο. Η διάσημη τραγουδί-
στρια Λίλα ετοιμάζεται να επα-
νέλθει στις συναυλίες ύστερα
από απουσία 10 ετών, ένα λιπο-
θυμικό επεισόδιο ωστόσο θα την
αφήσει χωρίς τη μνήμη της. Η
απροσδόκητη βοήθεια έρχεται
από τη Βιολέτα, μια ερμηνεύτρια
καραόκε και μεγάλη θαυμάστρια
της Λίλα, η οποία θα αναλάβει να
της ξαναμάθει να τραγουδά. Δρά-
μα αλλόκοτης γοητείας πάνω στις
διαφορετικές ταυτότητες, αλλά
και στην ουσία της τέχνης, ενι-
σχυμένο από εξαιρετικές μουσι-
κές δημιουργίες.

21.15 The Hobbit: Journey
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Συνέντευξη στον ΣΑΚΗ ΙΩΑΝΝΙΔΗ

«Στη ζωή θα είσαι άνθρωπος ή της
Οδύσσειας ή της Ιλιάδας», μου λέει
ο Ντάνιελ Μέντελσον με ένα δι-
φορούμενο χαμόγελο και αμέσως
με βάζει σε μια διαδικασία να σκε-
φτώ ποιος είμαι, σύμφωνα με τα
ομηρικά έπη. «Είναι δύο τελείως
διαφορετικοί τρόποι αντίληψης
του κόσμου και ήμουν πάντα
“οδυσσειακός” ενώ ο πατέρας μου
ήταν θαυμαστής της Ιλιάδας», συ-
νεχίζει. Με τον πατέρα του Τζέι ο
επιφανής κλασικός φιλόλογος και
καθηγητής στο κολέγιο Μπαρντ
βρέθηκε σε μια «τρελή κρουαζιέρα»
στα χνάρια του Οδυσσέα, ξεκινών-
τας από εκεί όπου κάποτε βρισκό-
ταν η αρχαία Τροία προσπαθώντας
να φτάσουν στην Ιθάκη και στην
αγκαλιά της Πηνελόπης. Ο κ. Μέν-
τελσον περιγράφει το ταξίδι τους
και μαζί την ιστορία του πολύτρο-
που Οδυσσέα στο βιβλίο του «Μια
Οδύσσεια. Ενας πατέρας, ένας γιος,
ένα έπος», που κυκλοφορεί από
τις εκδόσεις Πατάκη σε μετάφραση

της Μαργαρίτας Ζαχαριάδου.
Το ταξίδι τους ξεκίνησε όταν ο

80χρονος Τζέι ζήτησε να παρακο-
λουθήσει το μάθημα της Οδύσσειας
που παράδιδε ο γιος του στο κολέγιο
μαζί με τους 18χρονους φοιτητές
του. «Στην αρχή σκέφτηκα ότι θα
ήταν ωραία. Ηταν πολύ τυπικό από
τον πατέρα μου να θέλει να μαθαίνει
πράγματα μέχρι που πέθανε», ση-
μειώνει, αλλά «από την άλλη γνω-
ρίζοντας ποιος ήταν σκέφτηκα πώς
θα τον ελέγξω». Και όντως, ο πα-
τέρας του δεν δίσταζε να εκφράσει
μέσα στην τάξη τις έντονες αντιρ-
ρήσεις του προς τον καταφερτζή
Οδυσσέα, ενώ αργότερα θα δήλωνε
θαυμαστής της ηρωικής Ιλιάδας.

Το ερώτημα
Oι αντιστάσεις του πατέρα του

έκαναν τον Ντάνιελ Μέντελσον
να αναρωτηθεί τι ήταν αυτό που
τραβούσε τον ίδιο στην περιπέτεια
της Οδύσσειας. «Ο Οδυσσέας είναι
κάτι σαν πρωτο-συγγραφέας με
πολλούς τρόπους. Αφηγείται την
εμπειρία του και σε έναν συγγρα-
φέα φαίνεται ως ήρωας, επειδή εί-
ναι ήρωας της αφηγηματικότητας.
Ο,τι συμβαίνει μπορεί να το κάνει
μια σπουδαία ιστορία. Για έναν μα-
θηματικό σαν τον πατέρα μου είναι

κάτι τρομακτικό, διότι ο Οδυσσέας
μηχανεύεται, λέει ψέματα, χειρα-
γωγεί, όλα όσα κάνει ένας συγγρα-
φέας», μας λέει.

«Ετσι», συνεχίζει, «οι άνθρωποι
χωρίζονται σε αυτούς που βλέπουν
τον κόσμο σαν την Ιλιάδα, με τον
δοξασμένο πρόωρο θάνατο έναντι
των εχθρών, ή σαν την Οδύσσεια,
που αφορά την επιβίωση με κάθε
κόστος». «Τα δύο έπη δεν επικα-
λύπτονται πουθενά και η Οδύσσεια
το ξέρει και κερδίζει με έναν τρόπο»,
σημειώνει θυμίζοντας τη σκηνή
που το φάντασμα του Αχιλλέα εμ-
φανίζεται στον Οδυσσέα. «Το φάν-
τασμα παραδέχεται ότι είναι κα-
λύτερα να είσαι άνθρωπος της
Οδύσσειας· ο θάνατος δεν είναι τό-
σο ωραίος τελικά».

Ποιο είναι, λοιπόν, το πρότυπο
του ήρωα σε μια εποχή που λέμε
ότι χρειαζόμαστε ηγέτες, ρωτάμε
τον φιλέλληνα πανεπιστημιακό.
Χρειαζόμαστε έναν Αχιλλέα ή έναν
Οδυσσέα; «Ο ηρωισμός είναι κάτι
πιο πολύπλοκο από τον Αχιλλέα,
ακόμη και στην Ιλιάδα. Μια μορφή
ηρωισμού δεν είναι η δράση αλλά
η αντοχή», μας λέει. Ο Οδυσσέας
ήταν ήρωας του μυαλού, συνεχίζει,
που χρησιμοποιούσε τη γλώσσα
και την αφήγησή του περισσότερο

από τη βία για να επιβληθεί. «Ηταν
πρόθυμος να υποστεί ταπεινώσεις,
ξεπεσμό, πείνα, γύμνια, και αυτό
είναι επίσης ηρωισμός. Δεν είναι
μόνο να πας στη μάχη και να σκο-
τώσεις πολλούς ανθρώπους. Ολοι
νομίζουν ότι η Οδύσσεια είναι για
τους νέους επειδή έχει φαντασία
και τέρατα, αλλά στην πραγματι-
κότητα είναι για ενηλίκους γιατί
αυτή είναι η μάχη για τους περισ-
σότερους. Πώς θα τα βγάλουμε
πέρα μέρα με τη μέρα».

Ωστόσο, οι κοινωνίες όπως φαί-
νεται προτιμούν «φθηνές εκδόσεις
του Αχιλλέα», μας λέει και όχι αυ-
θεντικούς ήρωες. «Είναι άνθρωποι
που φαίνονται δυνατοί και αυταρ-
χικοί, όμως ξέρουμε ότι είναι κενοί.
Κάποιος είπε ότι ο Τραμπ είναι η
εικόνα ενός φτωχού για το πώς μοι-
άζει ένας πλούσιος. Οι άνθρωποι
θέλουν την ψευδαίσθηση της δύ-
ναμης και αυτή η ψευδαίσθηση κα-
λύπτει πολλές αδυναμίες. Δεν είναι
σύμπτωση ότι τέτοιοι τύποι ηγετών
εμφανίζονται σε όλη την Ευρώπη
και στην Αμερική. Κανείς δεν θέλει»,
επισημαίνει, «έναν ηγέτη που θα
πει ότι η ζωή είναι πολύπλοκη, ότι
χρειάζονται συμβιβασμοί και ότι
τα πράγματα δεν είναι εύκολα».

Στα κείμενά του στον New Yorker

και στο New York Review of Books
ο Ντάνιελ Μέντελσον έχει γράψει
πολλές φορές για την ποπ κουλ-
τούρα και τον ρωτάμε εάν η ανάγκη
του κόσμου για φθηνούς ήρωες
σχετίζεται με τον ορυμαγδό των
χολιγουντιανών ταινιών, που ανα-
σταίνουν τα τελευταία χρόνια πα-
λιούς σούπερ ήρωες των κόμικς με
παραγωγές πολλών εκατομμυρίων
δολαρίων. «Οι άνθρωποι θέλουν
να χαλαρώσουν σε έναν φανταστι-
κό κόσμο όπου είναι ξεκάθαρο ποιοι
είναι οι καλοί και οι κακοί. Αυτό
δεν είναι τυχαίο και υπάρχει ένα
πρωτοφασιστικό στοιχείο, η ιδέα
ότι ένα άτομο μπορεί να έρθει και
να λύσει όλα τα προβλήματα. Αυτό
είναι ανησυχητικό», μας λέει εξαι-
ρώντας όμως εκείνους με το ένοχο,
πολύπλοκο παρελθόν και τις κρυφές
ταυτότητες, όπως ο Σπάιντερμαν.

Οι φθηνοί ήρωες
Ο Ντάνιελ Μέντελσον ήρθε για

πρώτη φορά στην Ελλάδα με ένα
πανεπιστημιακό πρόγραμμα για
φοιτητές κλασικών σπουδών προ-
κειμένου να γνωρίσει την Αθήνα
του Περικλή. Στη διαδρομή από
την οδό Σουηδίας μέχρι την Αρχαία
Αγορά θυμάται να περνάει με τους
συμφοιτητές του μια μικρή βυζαν-

τινή εκκλησία. «Ρωτούσα γιατί δεν
μπαίνουμε μέσα και όλοι έκαναν
σαν να μην υπήρχε». Το ίδιο, μου
λέει, συνέβη και στη Θεσσαλονίκη
όταν επισκέφθηκαν τους αρχαι-
ολογικούς χώρους στην Πέλλα αλλά
όχι τις βυζαντινές εκκλησίες, και
από τότε αντιλήφθηκε την ιδιαίτερη
σχέση των ξένων αλλά και των σύγ-
χρονων Ελλήνων με το παρελθόν
τους. «Το βάρος της αρχαίας ιστο-
ρίας είναι μαζί ευχή και κατάρα για
τους σύγχρονους Ελληνες. Οι πε-
ρισσότεροι μελετητές επικεντρώ-
νονται σε κάτι που αναλογικά δεν
εκπροσωπεί πλήρως την ελληνική
ιστορία. Για μένα είναι σημαντι-
κότερη η μελέτη του Βυζαντίου
παρά του Περικλή για να καταλά-
βουμε τη σύγχρονη Ελλάδα. 1.500
χρόνια ιστορίας δεν υπάρχουν επει-
δή δεν ενδιαφέρουν Βρετανούς και
Γερμανούς φιλολόγους», τονίζει.

Ο συγγραφέας βρέθηκε πριν από
λίγες ημέρες στην Αθήνα, καλε-
σμένος του Αμερικανικού Κολλεγίου
στο πλαίσιο των διαλέξεων «Κίμων
Φράιερ» με θέμα τον Ομηρο στην
ποίηση του Καβάφη, στου οποίου
το έργο έχει εντρυφήσει και έχει
μεταφράσει τα ποιήματά του στα
αγγλικά. «Είναι ενδιαφέρον που ο
Καβάφης έχει μια σειρά ποιημάτων

που βασίζονται στον Ομηρο και ει-
δικά στην Ιλιάδα, εκτός από ένα,
την “Ιθάκη”. Είναι το πιο διάσημο,
αλλά γιατί ένα ποίημα;» μας λέει,
ενώ εξηγεί ότι η Οδύσσεια είναι
ένα έπος προσανατολισμένο στο
μέλλον, ενώ η Ιλιάδα στο παρελθόν.
«Νομίζω ότι ο ίδιος (ο Καβάφης) εί-
ναι σε μια στιγμή της ζωής του που
αποφασίζει να είναι πιο επιεικής
με τη ζωή και η Οδύσσεια, η από-
φασή του να γράψει την “Ιθάκη”,
αυτό συμβολίζει».

Το ταξίδι
Οπως και στην Οδύσσεια του

Ομήρου και στην «Ιθάκη» του Κα-
βάφη το ταξίδι είναι ο άξονας πάνω
στον οποίο συμβαίνουν όλα. Και
για τον Ντάνιελ Μέντελσον η
κρουαζιέρα με τον πατέρα του ήταν
πρώτα απ’ όλα ένα ταξίδι, το τε-
λευταίο που έμελλε να κάνει ο Τζέι,
προς τη γνώση και την αλλαγή. Ο
κ. Μέντελσον μου λέει για μια δια-
φορετική πλευρά του πατέρα του,
γοητευτική, αστεία και χαλαρή, σε
σχέση με τον άνθρωπο που τον με-

γάλωσε και του προκαλούσε φόβο
μέχρι που ενηλικιώθηκε. «Με αυτή
την έννοια η Οδύσσεια εμπεριέχει
και τη μεταμόρφωση του ταξιδιού.
Οταν επιστρέφει ο Οδυσσέας στην
Ιθάκη είναι αλλαγμένος, αλλά όχι
μόνο επειδή πέρασαν 20 χρόνια,
έχει αλλάξει ο ίδιος. Αυτή είναι και
η σημασία του ποιήματος· όταν
φτάσει ο ποιητής στο νησί, όλα
είναι διαφορετικά και το μόνο που
έχεις είναι ο εαυτός σου».

Ρωτάμε τον κ. Μέντελσον εάν
στο τέλος του ταξιδιού ένιωσε πε-
ρισσότερο σαν τον Οδυσσέα ή σαν
τον Τηλέμαχο που γνώρισε ξανά
τον πατέρα του. «Νομίζω είμαι και
τα δύο, όπως όλοι. Ακόμη και ως
ενήλικος είσαι το παιδί κάποιου
και ίσως ο γονιός ενός παιδιού.
Αυτή είναι επίσης η ομορφιά της
Οδύσσειας, σου προσφέρει τόσους
ρόλους να γνωρίσεις ανάλογα με
το πού βρίσκεσαι στη ζωή», σημει-
ώνει, τονίζοντας ότι στο έπος πα-
ρουσιάζονται οι τρεις φάσεις της
ζωής, νεότητα, μέση και τρίτη ηλι-
κία, μέσα από τον Τηλέμαχο, τον
Οδυσσέα και τον Λαέρτη. «Αυτό
είναι το πραγματικό ταξίδι που κά-
νουμε όλοι. Ξεκινάς Τηλέμαχος και
αν είσαι τυχερός θα καταλήξεις Λα-
έρτης. Είναι το ταξίδι της ζωής».

Η Οδύσσεια είναι έπος για ενηλίκους
Ο Ντάνιελ Μέντελσον, επιφανής κλασικός φιλόλογος και καθηγητής στο κολέγιο Μπαρντ, μιλάει στην «Κ»

Δύο σπουδαίοι λυρικοί καλλιτέχνες
στην ακμή τους μοιράστηκαν τη
σκηνή της αίθουσας «Φίλων της
Μουσικής» την πρώτη Δεκεμβρίου.
Η Ουκρανή υψίφωνος Λιουντμίλα
Μοναστίρσκα και ο βαρύτονος Δη-
μήτρης Πλατανιάς ερμήνευσαν άριες
και ντουέτα από το ρεπερτόριό τους,
συνοδευόμενοι από την Κρατική
Ορχήστρα Αθηνών υπό τη μουσική
διεύθυνση του Μίλτου Λογιάδη.

Οι δύο τραγουδιστές περιέλαβαν
στο πρόγραμμά τους κυρίως απο-
σπάσματα από ρόλους με τους οποί-
ους έχουν γίνει διάσημοι σε όλο τον
κόσμο, από έργα όπως ο «Μάκβεθ»
και ο «Ναμπούκο» του Βέρντι, οι
«Παλιάτσοι» του Λεονκαβάλο και η
«Καβαλερία ρουστικάνα» του Μα-
σκάνι. Στην περίπτωση του Δημήτρη
Πλατανιά δόθηκε επίσης η ευκαιρία
να ακούσει το κοινό άριες από δύο
όπερες του Βέρντι τις οποίες ο βα-

ρύτονος δεν έχει ερμηνεύσει ακόμα
στην Ελλάδα, τον «Ερνάνη» και τον
«Στιφέλιο». Ειδικά στη λιγότερο πα-
ρουσιαζόμενη δεύτερη όπερα, ο Ελ-
ληνας τραγουδιστής σημείωσε σχε-
τικά πρόσφατα σημαντική επιτυχία
σε Βενετία και Φρανκφούρτη, ενώ
η άρια του Ντον Κάρλο από τον «Ερ-
νάνη» ανήκει στις ωραιότερες του
ρεπερτορίου. Μοναστίρσκα και Πλα-

τανιάς έχουν υγιείς και ιδιαίτερα
ισχυρές φωνές, γεγονός που επέ-
τρεψε ισορροπία, ειδικά στα ντουέτα
από τον «Ναμπούκο», την «Καβα-

λερία» και τον «Τροβαδούρο» του
Βέρντι, που δόθηκε εκτός προγράμ-
ματος και υπήρξε μια από τις καλύ-
τερες στιγμές της βραδιάς, ιδανική

κορύφωση - κατάληξη για το ρεσιτάλ.
Στα αποσπάσματα από τον Βέρντι,
η θυελλώδης μουσική μέσα από την
οποία εκφράζεται η δυναμική αντι-
παράθεση των δύο χαρακτήρων, σε
συνδυασμό με τον ηχητικό χείμαρρο
που εξέπεμπε κάθε καλλιτέχνης,
ηλέκτριζε την ατμόσφαιρα με συ-
ναρπαστικό τρόπο.

Προφανώς είναι απολαυστικό να
ακούει κανείς δύο μεγάλες και ασφα-
λείς φωνές να παίρνουν τα ρίσκα
τους, ειδικά σε ό,τι αφορούσε τις
ψηλές νότες. Υπήρξε όμως εξίσου
ευχάριστο που και οι δύο τραγου-
διστές δεν αρκέστηκαν σε αυτό,
αλλά χρωμάτισαν το τραγούδι και
τις ερμηνείες τους, πλάθοντας σε
όλες τις περιπτώσεις πειστικούς χα-
ρακτήρες. Η Μοναστίρσκα διένυσε
με επιτυχία την απόσταση από τη
γεμάτη δίψα για εξουσία λαίδη Μάκ-
βεθ ώς την ταπεινωμένη και πικρα-

μένη Σαντούτσα της «Καβαλερίας»,
όπως και ο Πλατανιάς διέκρινε με
σαφήνεια τα συναισθήματα του
Στάνκαρ («Στιφέλιο»), ενός πατέρα
που επιθυμεί να σώσει την τιμή της
κόρης του στο πλαίσιο των κοινω-
νικών συμβάσεων της εποχής, από
εκείνα του αλαζόνα βασιλιά Ναβου-
χοδονόσορα ή του Τόνιο, ηθοποιού
σε πλανόδιο θίασο των «Παλιάτσων».

Σταθερά υποστηρικτική υπήρξε
η διεύθυνση του Μίλτου Λογιάδη.
Στο πρώτο μέρος της βραδιάς, αφιε-
ρωμένο στον Βέρντι, διασφάλισε
το σφρίγος της μουσικής και στήριξε
τις εκφραστικές πλατιές μελωδικές
γραμμές. Στο δεύτερο μέρος, αφιε-
ρωμένο σε έργα του βερισμού, υπο-
γράμμισε το πάθος της μουσικής.
Ευχάριστες επιλογές ήταν η εισα-
γωγή από τον «Σικελικό εσπερινό»
του Βέρντι και το ιντερμέδιο από
τον «Φίλο Φριτς» του Μασκάνι.

Μοναστίρσκα και Πλατανιάς σε μεθυστική βραδιά όπερας
ΚΡΙΤΙΚΗ ΜΟΥΣΙΚΗΣ / Του ΝΙΚΟΥ Α. ΔΟΝΤΑ

Πλατανιάς και Μοναστίρσκα απέδωσαν αποσπάσματα από ρόλους με τους
οποίους έχουν γίνει διάσημοι.

«Για μένα είναι σημαντικότερη η μελέτη του Βυζαντίου παρά του Περικλή για να καταλάβουμε τη σύγχρονη Ελλάδα. 1.500 χρόνια ιστορίας δεν υπάρχουν,
επειδή δεν ενδιαφέρουν Βρετανούς και Γερμανούς φιλολόγους», τονίζει ο Ντάνιελ Μέντελσον.

Η ισορροπία ανάμεσα
στους δύο ακμαίους
τραγουδιστές προσδιό-
ρισε το αποτέλεσμα.

Αυτό είναι το πραγματικό
ταξίδι που κάνουμε όλοι:
ξεκινάς Τηλέμαχος και
αν είσαι τυχερός θα κατα-
λήξεις Λαέρτης, είναι
το ταξίδι της ζωής.

Οι άνθρωποι θέλουν την
ψευδαίσθηση της δύνα-
μης κανείς δεν θέλει έναν
ηγέτη που θα πει ότι η
ζωή είναι πολύπλοκη, ότι
χρειάζονται συμβιβασμοί.
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